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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 7/2012 
Caràcter: Ordinària  
Data: 26 d’abril de 2012 
Horari: de 10’17  a  19’15 hores 
Lloc: saló de sessions  
 
Assistents: 
 
President 
Mateo Isern Estela, batle (PP) 
Regidors/res 
Virginia Abraham Orte (PSOE) 
Andres Alcover Ordinas (Independent PSOE) 
Ana Maria Calvo Sastre (PSOE) 
Esperanza Crespi Pibernat (PP) 
Antonio Donaire Sanchez (PSOE) 
Maria Soledad Fernández Barrero (PSM-IV-EN-APIB) 
Sandra Fernandez Herranz (PP) 
Ana Maria Ferriol Font (PP) 
Antonia Fornari Thomas (PP) 
Andres Garau Garau (PP) 
Alvaro Luis Gijón Carrasco (PP) 
Fernando Gilet Sancenon (PP) 
Maria Isabel González Carrasco (PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSOE) 
Rosa Llobera Gili (PP) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Guillermo Navarro Garau (PP) 
Antoni Noguera Ortega (PSM-IV-EN) 
Guadalupe Pulido Román (PSOE) 
Joan Pau Reus Frontera (PP) 
Irene San Gil López-Quesada (PP) 
Begoña Sánchez Muñoz (PSOE) 
Sebastià Sansó Bonet (PP) 
Belen Soto Mateu (PP) 
Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
Jesús Valls Flores (PP) 
Antoni Josep Verger Martínez (PSM-IV-EN) 
 
Excusa la seva assistència: 
Yolanda Maria Garvi Blazquez (Independent PSOE) 
Juan Cañellas Vich (Interventor) 
 
Secretari adjunt: Miquel Ballester Oliver 
Secretària del ple: Nieves Téllez García 
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Tresorera: Maria del Mar  Lázaro Meca 
 
Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió ordinària  de dia 30 de març de 2012. 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta 
escrita dels plenaris de setembre  a  març de 2012  
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords del Ple 
ordinari de 30 de març 2012. 
 
4. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el llibre 
d’inscripcions del dia 23 a 31 de març i de dia 1 a 22 d’abril de 2012.  
 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia núm. 6672 de 19 d’abril de 
2012 de designació de membres de la Comissió de seguiment de la declaració de zona 
de gran afluència turística i ratificació al disposat a l’apartat 1.c), respecte de la 
composició de la Comissió, incorporant altres àrees municipals. 
 
6. Donar compte al Ple de l’acord aprovat per Junta de Govern de data 18 d’abril de 
2012 sobre aprovació de la subscripció d’un acord de col·laboració entre el Ministeri de 
l’Interior i l’Ajuntament de Palma per la incorporació del cos de policia local al 
“sistema de seguiment integral dels casos de violència de gènere”.  
 
7. Proposta d’aprovació de modificació de l’acord plenari de 20 de juny de 2011, i 
incloure els assumptes de la Societat Mixta Palau de Congressos de Palma, SA i de la 
Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes SA, dins la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i Desconcentració Territorial en lloc de la Comissió de 
Comptes, Economia i Recursos Humans. 
 
8. Personar-se en el recurs contenciós administratiu núm. 73/12 de la sala contenciosa 
administrativa del TSJIB en relació a l’acord de l’Ajuntament Ple de data 29-12-11, pel 
qual es va aprovar la modificació de l’Ordenança Fiscal reguladora de la taxa per 
ocupació de terrenys de domini públic local amb taules, cadires i altres elements, per 
extensió de l’activitat i de l’Ordenança Fiscal reguladora de la taxa per serveis relatius  
al tractament de residus sòlids urbans. 
 
9. Assabentar-se  del veredicte de la sentència núm. 1036 de la Sala contencioso 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia de data 23 de desembre de 2011 dictada 
en el procediment núm. 112/10, interposat  contra acord del Excm. Ajuntament Ple de 
data 22-12-09, on es va aprovar definitivament pressuposts generals de la Corporació 
per l’any 2010. 
 
10. Proposa d’aprovació de concessió de distintius amb motiu de la diada de la policia 
local de 2012. 
 
11. Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 72.312’71 € . 
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12. Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 3.829’41 €.  
 
13. Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 133.782’98 €. 
 
14. Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 2.206’65 €. 
 
15. Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 1.965’50€. 
 
16. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute per import de 4.640 €. 
 
21. Proposta d’aprovació definitiva de l’Ordenança municipal d’ocupació de via pública  
i esmenes presentades. 
 
29. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a l’Orquestra Simfònica de 
les Illes Balears Ciutat de Palma (1155/2012). 
 
30. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la subsistència de l’Orquestra 
Simfònica de Balears “Ciutat de Palma” (1160/2012). 
 
34. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a suport i adhesió a la 
campanya del moviment per la llengua (1185/2012). 
 
35. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a desnonaments: ajudem a les 
famílies de Palma. (1187/2012). 
 
37. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al pavelló 
de Son Oliva (821/2012). 
 
38. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al finançament de la reforma 
integral de Platja de Palma (1165/2012). 
 
41. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al certificat de resident i les taxes 
aeroportuàries (1177/2012)  i esmena de modificació (1202/12). 
 
43. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa al rebuig a la iniciativa del 
Govern de l’Estat d’imposar dèficit 0 (1182/2012). 
 
51. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa als parcs de convivència canins 
(1173/2012). 
 
52. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM,  relativa a adaptar el PGOU de Palma 
a les prescripcions del Pla Territorial de Mallorca eliminant les Ha. de creixement 
(1181/2012). 
 
17. Proposta d’aprovació projecte d’establiment del Preu públic per la prestació  de 
serveis i realització d’activitats de l’Agència de Desenvolupament Local (PalmaActiva) 
i esmenes presentades. 
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18. Proposta d’aprovació d’actualització de tarifes pel servei d’estacionament per 
rotació de vehicles aparcaments municipals en règim de concessió administrativa. 
 
19. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 1 de concessió de crèdit 
extraordinari finançat amb baixes de crèdit. 
 
20. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’Intervenció d’estabilitat 
pressupostària. 
 
22. Proposta d’aprovació provisional del projecte de modificació del PGOU referent al 
canvi d’ús de part de solar esportiu EQ2b/DP 37-03 E (Camp de futbol Miquel Nadal) a 
docent (ampliació col·legi Marian Aguiló)EQ4b/DO-P 37-06E. 
 
23. Proposta d’aprovació definitiva del projecte de modificació del PERI de la 
Calatrava, API/09-01 referent a la parcel·la 4A del carrer Calatrava. 
 
24. Proposta d’aprovació definitiva del projecte d’estudi de detall per instal·lació 
d’ascensor amb la finalitat d’eliminació de barreres arquitectòniques a l’Hotel Sol Melia 
Victòria a terrenys ubicats entre el C/ Joan Miro 21 i Av. Gabriel Roca 31. 
 
25. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del resultat de les inspeccions realitzades pel 
departament d’Activitats durant l’any 2011.  
 
26. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al parc de 
Bombers de Son Castelló (830/2012).  
 
27. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a 
Palma Sreet Art (841/2012). 
 
28.Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a convocar la Comissió de 
seguiment de la ZGAT (1154/2012). 
 
31. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a no a les retallades a les 
famílies de Palma en educació (1156/2012). 
 
32. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a cultura popular: colles de 
dimonis (1157/2012). 
 
33. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la senyalètica turística dels 
monuments del Casc Antic de Ciutat. (1159/2012) 
 
36. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a participació ciutadana, 
turisme i responsabilitat social (1188/2012). 
 
39. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al nou concurs per a la gestió del 
Palau de Congressos (1174/2012). 
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40. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la reforma laboral i la igualtat 
(1176/2012). 
 
42. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la gestió de l’empresa municipal 
Emaya (1175/2012) i esmena d’addició (1200/12). 
 
44. Proposició del Grup Municipal Socialista (1166/2012) i alternativa del Grup 
Municipal Popular (1197/2012), relativa al Bulevard del Palau de Congressos  
 
45. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al Molí d’en Carreres (1167/2012) 
 
46. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al col·lectiu de músics, dibuixants 
i altres artistes i la seva activitat a la via publica (1168/2012) 
 
47. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a 
derogació del Decret-Llei 2/2012 de 17 de febrer, de mesures urgents per a l’ordenació 
urbanística sostenible (836/2012). 
 
48. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al lamentable estat de l’antic 
estadi Lluís Sitjar i la seva inseguretat pels ciutadans i ciutadanes de Palma 
(1169/2012). 
 
49. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la reserva estratègica de sòl de 
Son Bordoi (1171/2012). 
 
50. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a les inversions en energies 
sostenibles al municipi de Palma (1172/2012). 
 
53. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM)  relativa als punts verds (1183/2012). 
 
54. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM)  relativa a donar a conèixer el Pla de 
qualitat de l’aire (1186/2012) 
 
55. SOBRE LA TAULA.- Pregunta oral que presenta el Grup Municipal Socialista 
relativa a les inversions a l’illa de Cabrera (1127/2012). 
 
56. SOBRE  LA TAULA.- Pregunta oral que presenta el Grup Municipal Socialista 
relativa a la Platja de Palma (1128/2012). 
 
57. Pregunta oral que presenta el Grup Municipal Socialista relativa a l’atenció a 
persones dependents (1201/2012). 
 
 
1.  Aprovació de l’acta de la sessió ordinària  de dia 30 de març de 2012. 
 
Es sotmet a la consideració dels regidors de l’acta de la sessió ordinària  de dia 30 de 
març de 2012, la qual  es considera conforme i és aprovada.  
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2.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb 
resposta escrita dels plenaris de setembre  a  març de 2012. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT en:  
 
Complint el que disposa l’article 38 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de 
Palma, la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de les preguntes amb 
resposta escrita que han presentat els grups municipals als plens de setembre a març de 
2012, les quals se sotmeten a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte de 
l’esmentat seguiment: 
 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment de les preguntes amb resposta 
escrita que han presentat els grups municipals als plens de setembre a març de 
2012.  
 
3.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 

del Ple ordinari de 30 de març 2012. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT en:  
 
Complint el que disposa l’article 38.c del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament 
de Palma, la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de l’execució dels 
acords del Ple ordinari de dia 30 de març de 2012. Per això, se sotmeten a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el següent: 
 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords 
complimentats corresponents al Ple ordinari de dia 30 de març de 2012 de 
l’Ajuntament.  
 
4.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el 

llibre d’inscripcions del dia 23 a 31 de març i de dia 1 a 22 d’abril de 2012.  
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT dels:  
 
Decrets de Batlia inscrits en el llibre de resolucions del dia 23 al 31 de març i de l’1 
al 22 d’abril de 2012.  
 
5.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia núm. 6672 de 19 

d’abril de 2012 de designació de membres de la Comissió de seguiment de la 
declaració de zona de gran afluència turística i ratificació al disposat a 
l’apartat 1.c), respecte de la composició de la Comissió, incorporant altres 
àrees municipals. 

 
Parla la Sra. Secretària: 
 
“Si, bueno, aquí si hay ratificación porque hay un punto en el cual se amplían los 
miembros de la comisión por un decreto de Batlia posterior al acuerdo del Pleno, o sea 
que en esa parte del decreto habría que votar la ratificación. Hubo un acuerdo del Pleno 
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que creo la comisión, y por decreto de Alcaldía se incorporaron a esa comisión otros 
responsables de área, por entender que estaban relacionados con la materia objeto del 
asunto de la comisión, entonces en esa parte del decreto, como es competencia del Pleno 
el nombramiento de los miembros, habría que ratificar esa parte del decreto por acuerdo 
plenario.” 
 
Parla el Sr. Verger: 
 
“Si, nosaltres evidentment estam d’acord que hi hagi una comissió tècnica, eminentment 
tècnica, que analitzi el tema de les zones de gran afluència turística, el que passa és que 
veiem també, pel moment de la constitució, també té un component polític bastant 
inqüestionable que realment a part de la vessant tècnica hi havia, hi havia els presidents 
de les diferents patronals, hi havia els regidors, ara s’ha ampliat amb altres regidors. 
Nosaltres lo que voldríem demanar, lo que voldríem demanar també és si se podria 
ampliar, diguéssim la composició de la comissió, i l’oposició també ser-hi present, 
perquè, d’acord que hi hagi una comissió tècnica, però en el final també hagi com s’ha 
configurat, té un component polític important, i a nosaltres evidentment en aquest cas si 
que ens agradaria ser-hi com a grup polític que constitueix aquesta, aquesta, aquest 
Ajuntament, aquest Consistori, sinó, sinó, la veritat amb la ratificació, tenint en compta 
que se li dona un caire bastant polític, o té un component polític aquesta comissió, no 
podríem votar a favor d’aquesta ratificació.” 
 
Parla la Sra. Crespí: 
 
“No, simplement se varen afegir dos regidors perquè la comissió s’havia de constituir 
un mes posterior, i s’havien de nomenar dues persones de la Fundació Palma Turisme, i 
com que encara no estaven se varen afegir dos regidors, també a petició de les patronals, 
perquè són les quatre àrees amb les que estam fent feina: Participació Ciutadana, 
Turisme, Comerç i Cultura, dins la programació d’activitats dels diumenges. Varem 
recollir un poc la demanda i la varem constituir, però vaja, res més a dir, només donar 
l’explicació aquesta.” 
 
Parla el Sr. Verger: 
 
“No, si, jo crec que amb el caire que ha agafat aquesta comissió i amb la composició 
que té, seria adient que l’oposició hi fos, o com a mínim aquest grup té interès en ser-hi, 
és un tema que ens interessa, és un tema de gran impacte, de gran importància, i ens 
agradaria ser-hi, més veient quina és la composició de la comissió. Òbviament si fos 
una comissió estrictament tècnica, evidentment veiem que no hauríem d’esser, però si es 
converteix en diferents regidors, amb els presidents de les patronals, amb un fòrum que 
també té una vessant, a part de la tècnica, també té una vessant política, ens agradaria 
ser-hi. Si no és possible, evidentment és una qüestió que vos evidentment correspon, 
vos correspon decidir, si no fos possible evidentment votarem en contra d’aquesta 
ampliació de la comissió.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
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“Això està ja ratificat, jo crec que s’hauria de votar en aquest sentit, en qualsevol cas si 
que ens comprometem a tenir-lo permanentment informat en aquest tema. Per tant, vots 
a favor..., vots en contra..., abstencions... Molt bé. Continuamos Secretaria.” 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT del Decret de Batlia núm. 
6672, i és ratifica  per 17 vots a favor (PP), 8 abstencions (PSOE) i 3 vots en contra 
(PSM-IV-ExM) al disposat a l’apartat 1.c): 
 
El Ple de l’Ajuntament de dia 23 de febrer de 2012 va aprovar crear una Comissió de 
Seguiment de la Declaració de Zona de Gran Afluència Turística per fer un seguiment 
dels resultats econòmics i l’avaluació de la seva eficàcia, eficiència i efectivitat 
empresarial, elevant el corresponent informe final a no més torbar el 31 de desembre de 
2012. 
 
A l’apartat 3r de la proposta concreta que la Comissió de Seguiment estarà integrada per 
cinc membres designats pel batle a proposta de les associacions empresarials més 
representatives del sector de la restauració i el comerç, dos representants empresarials 
de la Comissió Executiva de la Fundació Turisme Palma de Mallorca 365 i dos 
representants de l’Ajuntament de Palma de les àrees de Turisme i Comerç.  
 
Complimentat el requisit, i d’acord amb les atribucions que em confereixen els apartats 
4.ñ de l’art.124 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril reguladora de les Bases de Règim Local i  
l’article 110.1  del Reglament Orgànic del Ple, vinc a dictar el següent   

 
DECRET 
 
1. Designar els membres per formar aquesta Comissió de Seguiment de la 
Declaració de Zona de Gran Afluència Turística, la qual estarà integrada pels 
següents membres: 
 
a) Representants de les associacions empresarials més representatives del sector de 
la restauració i el comerç 
 
Sr. Bartomeu Servera Jaume, president de la Federació d’Empresaris de Comerç 
de Balears (AFEDECO) 
Sr. Bernat Coll Fiol, president de l’Associació del Petit i Mitjà Comerç de Mallorca 
(PIMECO) 
Sra. Pilar Carbonell Raya, presidenta de la Confederació d’Associacions 
Empresarials de Balears (CAEB Restauració) 
Sr. Alfonso Robledo, president de la Federació de la Petita i Mitjana Empresa de 
Mallorca (PIMEM Restauració) 
Sr. Francisco García Balcells, president de l’Associació Nacional de Grans 
Empreses de Distribució (ANGED) 
 
b) Representants de les Àrees de Turisme i Comerç 
 
Sr. Álvaro Gijón Carrasco, regidor de l’Àrea de Coordinació Municipal i Turisme 
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Sr. Javier Bonet Díaz (suplent), director general de Coordinació Municipal i 
Turisme 
 
Sra. Esperança Crespí Pibernat, regidora delegada de Comerç, Treball i Joventut 
Sr. Juan José Barceló Ferrer (suplent), director general de Comerç 
 
c) Considerant la conveniència de que altres àrees municipals interessades 
participin a aquesta Comissió de Seguiment, es designen els següents membres:  
 
Sr. Joan Pau Reus Frontera, regidor del districte Centre i districte Platja de Palma 
Sra. Antònia Fornari Thomàs (suplent), regidora del districte Llevant 
 
Sra. Sandra Fernández Herranz, regidora de l’Àrea de Benestar Social, 
Immigració i Participació 
Sr. Guillermo Sánchez Cifre (suplent), director general de Participació Ciutadana 
i Benestar Social 
 
Sr. Fernando Gilet Sancenon, regidor de l’Àrea de Cultura i Esports 
Sra. M. José Massot Ramis d’Ayreflor ( suplent), coordinadora general de Cultura 
 
d) Els dos representants empresarials de la Comissió Executiva de la Fundació 
Turisme Palma de Mallorca seran designats quan estigui constituïda aquesta 
Comissió Executiva. 
 
2. Donar compte al Ple, a la primera sessió que es celebri per al seu coneixement i 
ratificació al disposat a l’apartat 1.c) en quant a la composició de la Comissió de 
Seguiment de la Declaració de Zona de Gran Afluència Turística. 
 
3. Comunicar el present decret als interessats. 
   
4. A la primera sessió que celebri aquesta Comissió de Seguiment de la Declaració 
de Gran Afluència es regularà el seu funcionament. 
 
Actuarà de secretari la secretària general del Ple o funcionari en qui delegui. 
 
6.  Donar compte al Ple de l’acord aprovat per Junta de Govern de data 18 

d’abril de 2012 sobre aprovació de la subscripció d’un acord de col·laboració 
entre el Ministeri de l’Interior i l’Ajuntament de Palma per la incorporació 
del cos de policia local al “sistema de seguiment integral dels casos de 
violència de gènere”.  

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT: 
 
En el marco de colaboración entre las diferentes administraciones públicas, la Ley 
Orgánica 1/2004, de 28 de diciembre, de Medidas de Protección Integral contra la 
Violencia de Género, contempla entre sus principios rectores el deber de todos los 
poderes públicos de coordinar los recursos e instrumentos de que disponen para 
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asegurar la prevención de los hechos penales en esta materia y, en su caso, la sanción 
adecuada a los culpables de los mismos. 
 
Para hacer más efectiva la protección a las víctimas, la citada Ley dispone que el 
Gobierno promoverá las acciones necesarias para que las Policías Locales, en el marco 
de su colaboración con las Fuerzas y Cuerpos de Seguridad del Estado, cooperen en 
asegurar el cumplimiento de las medidas legales que sean acordadas por los órganos 
judiciales.  
 
Para ello el Ministerio del Interior y la FEMP acordaron el “Protocolo de colaboración y 
coordinación entre las Fuerzas y Cuerpos de seguridad del Estado y los Cuerpos de 
Policía Local para la protección de las víctimas de violencia doméstica y de género”  
para  asegurar el cumplimiento de las medidas legales que sean acordadas por los 
órganos judiciales. 
 
El apartado IV. del citado Protocolo establece que la Junta Local de Seguridad es el 
marco competente para establecer las formas y procedimientos de colaboración entre las 
Fuerzas y Cuerpos de Seguridad existentes en su ámbito territorial.  
 
En consonancia con la necesidad expuesta de mejorar la eficacia en la protección de las 
víctimas y en desarrollo de los artículos 31 y 32.2 de la Ley Orgánica 1/2004, el 
Consejo de Ministros de 15 de diciembre de 2006 aprobó un “Catálogo de medidas 
urgentes en la lucha contra la violencia de género”. Entre las medidas aprobadas se 
incluye la creación de una nueva base de datos común para la Fuerzas y Cuerpos de 
Seguridad que permita tener conocimiento permanente de las circunstancias de las 
víctimas para realizar una valoración del riesgo objetivo de sufrir nuevas agresiones y 
adoptar las medidas de protección adecuadas, siendo preciso para ello la suscripción de 
convenio con el Ministerio del Interior. 
 
Por todo ello, se propone a la Junta de Gobierno la adopción del siguiente:  
 
ACUERDO 
 
1. Aprobar la suscripción de un acuerdo de colaboración entre el Ministerio del 
Interior (Secretaría de Estado de Seguridad) y el Ayuntamiento de Palma para la 
incorporación del Cuerpo de Policía Local al “Sistema se seguimiento integral de 
los casos de violencia de género”.  
 
7.  Proposta d’aprovació de modificació de l’acord plenari de 20 de juny de 

2011, i incloure els assumptes de la Societat Mixta Palau de Congressos de 
Palma, SA i de la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes SA, dins la 
Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial en lloc de la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans. 

 
Es proposa: 
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Per acord de Ple de l’Ajuntament de dia 20 de juny de 2011 es va aprovar la creació i 
composició de les Comissions del Ple, on dins els assumptes corresponents a la 
Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans hi figuren la Societat Mixta Palau 
de Congressos de Palma, la Societat Municipal d’Aparcaments de Palma S.A (SMAP) i 
l’Empresa Municipal d’Obres i Projectes S.A (EMOP). 
Atès que al Decret d’Organització dels Serveis Administratius de l’Ajuntament de 
Palma a l’apartat V.e. de l’Àrea d’Infraestructures i Coordinació Territorial, que fa 
relació amb l’adscripció d’organismes i empreses hi figuren incloses la Societat Mixta 
Palau de Congressos de Palma, SA i la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes 
SA, (aquesta darrera, com a resultat de la fusió de la Societat Municipal d’Aparcaments 
de Palma SA i l’Empresa municipal d’obres i projectes urbans de Palma, SA, aprovada 
per sessió plenària constituïda en Junta General extraordinària de dia 24 de novembre de 
2011), es per lo qual proposo al Ple de l’Ajuntament que adopti el següent: 
 
ACORD 

 
1.- Modificar l’acord adoptat pel Ple en sessió de dia 20 de juny de 2011 i incloure 
els assumptes de la Societat Mixta Palau de Congressos de Palma, SA i la Societat 
Municipal d’Aparcaments i Projectes SA, dins la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i Desconcentració Territorial . 
 
S’APROVA per unanimitat 
 
8.  Personar-se en el recurs contenciós administratiu núm. 73/12 de la sala 

contenciosa administrativa del TSJIB en relació a l’acord de l’Ajuntament 
Ple de data 29-12-11, pel qual es va aprovar la modificació de l’Ordenança 
Fiscal reguladora de la taxa per ocupació de terrenys de domini públic local 
amb taules, cadires i altres elements, per extensió de l’activitat i de 
l’Ordenança Fiscal reguladora de la taxa per serveis relatius  al tractament 
de residus sòlids urbans. 

 
Es proposa: 
 
D'acord amb el que  disposa l'art. 123.1 m) de la Llei 7/85, de 2 d'abril, modificada per 
Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per a la Modernització del Govern Local , és 
atribució del Ple decidir, segons el nostre parer, sobre la defensa de l'Ajuntament de 
Palma en el següent recurs contenciós administratiu:  
 
SALA CONTENCIOSA ADMINISTRATIVA DEL TSJIB 
Recurs núm. 73/12 
Actor: Ana María CALVO SASTRE, Andreu ALCOVER ORDINAS, Antonio 
DONAIRE SÁNCHEZ, Yolanda GARVÍ BLÁZQUEZ, María Isabel GONZÁLEZ 
CARRASCO, José Francisco HILA VARGAS, Begoña SÁNCHEZ MUÑOZ y 
Guadalupe PULIDO ROMÁN. 
Acte impugnat: Acord de l’Ajuntament Ple, de data 22-12-11, publicat al BOIB 194, de 
data 29-12-11, pel qual es va aprovar la modificació de l’Ordenança Fiscal reguladora 
de la taxa per ocupació de terrenys de domini públic local amb taules, cadires i altres 
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elements, per extensió de l’activitat, i de l’Ordenança Fiscal reguladora de la taxa per 
serveis relatius al tractament de residus sòlids urbans.  
 
Per la qual cosa es proposa elevar a l’Ajuntament Ple el següent 
 
A C O R D: 
 
S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma 
en el recurs contenciós administratiu núm. 73/12 de la sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears,  serà a càrrec 
dels lletrats municipals, i se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i 
incidents. La representació de l’Ajuntament podrà ser a càrrec del procurador 
Juan M. Cerdó Frias.  
 
S’APROVA  per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
9.  Assabentar-se  del veredicte de la sentència núm. 1036 de la Sala contencioso 

administrativa del Tribunal Superior de Justícia de data 23 de desembre de 
2011 dictada en el procediment núm. 112/10, interposat  contra acord del 
Excm. Ajuntament Ple de data 22-12-09, on es va aprovar definitivament 
pressuposts generals de la Corporació per l’any 2010. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT: 
 
Per la Sala contencioso administrativa del Tribunal Superior de Justícia de  Palma, s’ha 
dictat acord que es dirà, finalitzant el recurs contenciós administratiu; per la qual cosa 
podria dictar-se el següent: 
  
ACORD  PLENARI 

 
L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de la sentència núm. 1036 de la 
Sala contencioso Administrativa del Tribunal Superior de Justícia, de data 23 de 
desembre de 2011, dictada en el procediment núm. 112/10, interposat per 
CONFEDERACIÓ SINDICAL DE COMISSIONS OBRERES DE LES ILLES 
BALEARS, contra acord del Excm. Ajuntament Ple de data 22-12-09, on es va 
aprovar definitivament pressuposts generals de la Corporació per l’any 2010 
publicat en el BOIB núm. 188 de data 26-12-10, estimant el recurs. 
 
Aquest Ajuntament Ple com a responsable de la seva execució, acusa rebut del 
veredicte i disposa que el departament municipal adient prengui les mesures 
pertinents per a l’efectivitat  d’allò que ha resolt el poder judicial. 
 
10.  Proposa d’aprovació de concessió de distintius amb motiu de la diada de la 

policia local de 2012. 
 
Parla el Sr. Donaire: 
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“Aquí hay sentido de voto si me permite. Bueno, diciendo que en comisión estuvimos 
discutiendo ya el Sr. Navarro y yo, ya le manifestamos o le manifestó él de alguna 
forma nuestro malestar y nuestra, de una forma decepción sobre cual fue o cual ha sido 
el procedimiento que se había utilizado a la hora de otorgar estos distintivos, de entrada 
viene ya, dijimos que no hay ninguna duda sobre el reconocimiento y la seguridad de 
que todos los distinguidos se merecen este tipo de concesión, pero que había habido o 
que durante estos días, durante estos años había una regla no escrita donde de alguna 
forma había cierta participación, o se consultaba, o se hablaba con todos los grupos 
municipales a la hora de hacer este tipo de distinciones. Y que incluso de esa relación 
estuvimos hablando y recuerdo que el Sr. Gijón, que en aquel momento era interlocutor 
de estos asuntos, hablaba precisamente de, y que propuso en una de esas diadas, las dos 
medallas que se entregaron a los dos Guardias Civiles asesinados por ETA, recuerdo 
que fue así, ¿no?, y que ese tipo de reuniones servía para eso, para hacer ese tipo de 
propuestas, servía incluso como una cuestión de regular, aún recuerdo también que el 
Sr. Gijón nos hablaba de que no tenía que devaluarse la distinción porque se entregaban 
16 o 17 medallas, pues este año que son 50 el Sr. Gijón no se que pensará sobre eso, 
¿no?, yo creo que de esas 50 si que se podía haber decidido por ejemplo y hubiese sido 
uno de los temas que podíamos haber hablado si podía haber habido una más, 51 o 52 y 
haber hecho alguna distinción pues a alguna ONG, por ejemplo las Hermanas Oblatas, 
que han trabajado mucho en la calle, han trabajado mucho con la Policía en cuestiones 
por ejemplo de prostitución, o algún Policía Local, pero más allá de de eso también le 
tengo que reconocer el propósito de enmienda del Sr. Navarro para las próximas diadas 
y en ese sentido, con que fue abstención en la comisión también anunciaremos que sí 
será favorable en el Pleno. Muchas gracias.” 
 
Parla el Sr. Navarro: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno como comentábamos en la Comisión pues nos 
comprometemos las próximas, el próximo ejercicio, el próximo año pues a ponernos de 
acuerdo, de todas formas quería hacer notar que esto puede ser debido a que se le dio 
una independencia total a la comisión, montada exclusivamente por profesionales del 
cuerpo en la que no se le indicó ni máximo, ni quien tenía que estar, o sea que gracias a 
esta independencia también ha salido pues esta lista. De todas formas le agradezco su 
cambio de sentido del voto. Gracias.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
Segons l’Acord per a concessió de distintius a la Policia Local de Palma adoptat pel Ple 
en sessió ordinària de dia 28 de gener de 2008, per el qual s’aprova el procediment 
d’atorgament de Creus, medalles i felicitacions, instat per la Junta de Comandaments 
d’aquesta policia, Procediment que va ser substituït per Reglament de Condecoracions 
de la Policia Local de Palma aprovat per Ple dia 29 de març de 2010 i publicat al BOIB 
núm. 63, de 27 d’abril de 2010. 
 
Atès que la Comissió de Felicitacions de la Policia Local de Palma, una vegada 
estudiades les propostes de distincions presentades, ha considerat oportú, amb el vist i 
plau del regidor de l’àrea i segons el procediment fixat al Reglament, concedir les 
següents distincions per motius de col.laboració, trajectòria meritòria i actuacions 
destacades en l’exercici de les funcions. 
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De la mateixa manera, el cap de la Policia Local i la resta de associacions o institucions 
i particulars han pogut  realitzat la seva proposta de conformitat amb el que disposen els 
articles 3 i 6.2 del Reglament i 6.4 respectivament.  
 
Per això, atès el que disposa la normativa vigent, en especial l’article 123 de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local i el Reial Decret 781/1986, 
de 18 d’abril, que regula el Texte refòs de les disposicions legals vigents en matèria de 
règim local i el Reglament de Condecoracions de la Policia Local de Palma, s’adopta  el 
següent 
 
ACORD  DE   PLE 
 
1. Concedir Medalla al mèrit policíac amb distintiu blanc per la seva destacada 
col.laboració i actuació amb la Policia Local de Palma  o per actuacions meritòries 
i situacions d’emergència en les que s’ha demostrat un valor o predisposició a 
l’ajuda ciutadana:  

 
 Sots-inpector Sr.  Joan Antoni Pomar Ballesta 

 Policia Sr. Antonio José Moyà Torres 
 Policia Sr. José Martorell Frontera 
 Policia Sr. Mariano Herraez Seguí 
 Policia Sr. Daniel Ferrer Feliu 
 Policia Sr. Manuel Sánchez Rodríguez 
 Policia Sr. Jerónimo Urrea Balboa 

 Policia Sr. Daniel Nicolau Diago 
 Policia Sr. Joan Ginard Bibiloni 
 Policia Sr. Carlos Diarian Sancho 
 Policia Sr. José Gabriel Luque Mellado 
 Policia Sr. Antoni Clar Calafat 
 Policia Sr. Bartolomé Ripoll Jato 
 Policia Sr. José Luis Parra Pericàs 
 Policia Sr. Santigo Sampol López 
 Policia Sr. Mario Lausín Fernández 
 Sra. Maria Isabel Noguera Bauzá, auxiliar administrativa de la P.L 
 Sr. Javier Rivas Riaño, Inspector de la UPAP del Cos de la Policia Nacional. 
 Sr. Marines Maymó Boelhouwers, Sergent de la Guàrdia Civil 
 Sra. Ana López Moreno, Directora CEIP Son Serra 
 Sr. Josué Torres Rodríguez, Primer voluntari dels “ patrullers escolars” 
 Sr. Antoni Fiol López, director de l’ISPIB 
 Sr. Óscar González González, membre del Ministeri de Defensa 
 Sr. Adolfo Orozco López, Comandament General de Balears 
 Sr. Víctor Manuel Navarro Morales, Coronel Cap del Sector Aeri de Balears 
 Sr. Mario Ruiz de la Torre Cano, Brigada de l’exèrcit d’Aviació 
 Sr.Antonio Ortiz Fernández, Tinent Coronel de l’Exèrcit de Terra 
 Sr. Manolo García Sanz, membre d’EMAYA 
 Sra. Rosario García Guillot, Fiscalia de Menors 
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Sr. Francisco José Domingo González, Comandant Cap del subsector de 
Trànsit de la Guàrdia Civil. 

 Sr. Jaume Bergas Calvo, Inspector del Cos Nacional de Policia Local 
Mapfre, representada pel Director Territorial de Balears, Sr. José Antonio 
Continente Prats 

   
2. Concedir la Medalla al mèrit policíac amb distintiu blau als següents agents de 
la Policia Local  per haver-se distingit en la seva meritòria i llarga trajectòria 
professional: 

 
 Sr. Sebastià Quintana Oliver 
 Sr. Francisco Javier Montoya Gómez 
 Sots-inspector  Sr. Andreu Oliva Suau 
 Oficial Sr. Josep Alcina Gil 
 Oficial Sr. Matias Ensenyat Rodríguez 
 Oficial Sr.  Melchor Llabrés Hernández 
 Oficial Sr. Joan Mercadal Pons 
 Oficial Sr. Lluís Pérez Sánchez 
 Policia Sr. Ignaci Quevedo González 
 Policia Sr. Javier Ramon Ferrero 
 Policia  Sr. Luis Antonio Santamaría Navas 
 Policia Sr. Sebastià Crespí Coll 
 Policia Sr. Alejandro Grech Santos 
 Policia Sr. Juan Miguel Vich Tugores 
 Policia Sr. Francisco Manuel Cortés García 
 Policia Sr. Lorenzo Juan Català Bordoy 
 Policia Sr. Juan Ramón Andreu Feliu 
 Policia Sr. Pere Alomar Torrens 
 Policia Sr. Antoni Rigo Aranda 

 
S’APROVA per unanimitat 
 
11.  Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 72.312’71 € . 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la   de Comptes, Economia i Recursos 
Humans el següent: 
 
S’ha rebut facturació d’EMAYA corresponent al subministrament d’aigua potable i 
residus sòlids del mes de novembre 2011. Un pic realitzades les comprovacions 
pertinents, la cap de secció que subscriu, d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 
182.1 del RDL 2/2004, de 5 de març, que aprovà el text refós de la Llei reguladora de 
les hisendes locals i el Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma,  proposa al 
Ple l’adopció del següent 

 
ACORD 
 
Reconèixer el deute existent amb l’Empresa Municipal d’aigües i clavegueram, S.A. 
(EMAYA), amb CIF A-07000029, per l’import que es detalla a continuació i habilitar 
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el crèdit suficient a la partida que es relaciona per poder cobrir el total de la despesa. 
L’esmentat deute correspon a la facturació del mes de novembre 2011 pel 
subministrament d’aigua potable i residus sòlids. La partida corresponent és la 
06.16100.22101 i l’import total es de 72.312,71 euros. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
12.  Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 3.829’41 €.  
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
S’ha rebut, dins l’any 2012 varies factures d’Endesa Dsitribución eléctrica, S.L.U., amb 
cif B82846817, emeses dins el 2011 però corresponents a consums del 2007 fins el 
2011 pel subministrament d’energia elèctrica en els locals del Molí d’en Garleta 16, 
Sant Domingo 13 i el local del Camí de la Vileta, 115. Un pic realitzades les 
comprovacions pertinents i conformades les factures pels tècnics corresponents, la cap 
de secció que subscriu, d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del RDL 
2/2004, de 5 de març, que aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes 
locals i el Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma,  proposa al Ple 
l’adopció del següent 

 
ACORD 
 
Reconèixer el deute existent amb ENDESA DISTRIBUCIÓN ELÉCTRICA, S.L.U., 
amb CIF B82846817, per l’import que es detalla a continuació i habilitar el crèdit 
suficient a la partida que es relaciona per poder cobrir el total de la despesa. 
L’esmentat deute fa referència a facturació emesa dins el 2011 corresponent a 
consums dels anys 2006, 2007, 2008 i 2011 pel subministrament d’energia elèctrica 
d’edificis municipals –centres culturals i serveis generals-. La partida corresponent és 
la 06.92000.22100 i l’import total es de 3.829,41 euros. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
13.  Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 133.782’98 €. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
Les factures que figuren a la relació corresponen als serveis que s’han realitzats per 
diverses entitats, sense haver-se fiscalitzat prèviament els actes que donen lloc al 
reconeixement de les obligacions derivades de les esmentades prestacions, i per tant, 
prescindint del procediment legalment establert,  van acompanyades de l’Informe del 
Gerent justificatiu d’inici d’expedient per a la contractació del servei i informe del Cap 
d’Àrea de necessitat del servei. 
 
Per això, d’acord amb el decret de batllia 15047 de 18 de novembre de 2004, 
d’Organització dels Serveis Administratius de l’Ajuntament i de delegacions de 
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competències a les Regidories d’Àrea i d’acord amb el capítol IV dels vigents Estatuts 
de l’Institut Municipal de l’Esport, i amb la Base 27 reconeixement extrajudicial dels 
crèdits de les Bases d’execució del Pressupost municipal per a l’any 2012 aprovat pel 
Ple de l’Ajuntament el dia 30 de març de 2012, s’eleva a l’aprovació del Ple, prèvia 
aprovació de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos humans i prèvia aprovació 
del Consell Rector de l’Institut Municipal de l’Esport l’adopció del següent  
 
ACORD 

 
1.- Aprovar el reconeixement de deute de la relació de factures número F/2012/45 
per un import de 133.782,98€ (cent trenta-tres mil set-cents vuitanta-dos euros 
amb noranta-vuit cèntims) i, en conseqüència, formalitzar i aprovar la seva 
despesa. 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
14.  Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 2.206’65 €. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
Durant l’any 2011 varen quedar sense tramitar les factures que figuren a la relació que 
s’adjunta, la qual és conseqüència de compromisos adquirits dins l’any 2011. Per això, 
d’acord amb el que estableixen l’article 23.e del Reial decret legislatiu 781/1986, de 18 
d’abril, text refós de les disposicions legals vigents en matèria de règim local; l’article 
123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local; arts.22 a 
27 de la Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions 
públiques i del procediment administratiu comú; els art.176 y 188 del Reial decret 
legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de 
les hisendes locals; la Base 27 reconeixement extrajudicial dels crèdits de les Bases 
d’execució del Pressupost municipal per a l’any 2012 aprovat pel Ple de l’Ajuntament el 
dia 30 de març de 2012; els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de 
l’ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els articles 172 i 173.5 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, s’eleva a 
l’aprovació del Ple, prèvia aprovació de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
humans i prèvia aprovació del Consell Rector de l’Institut Municipal de l’Esport 
l’adopció del següent  
 
ACORD 
 
1. Reconèixer el deute per un total de 2.206,65€ (dos mil dos-cents sis mil euros 
amb seixanta-cinc cèntims) segons la relació adjunta número F/2012/49 i, per tant, 
abonar aquest import. 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple. 
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S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
15.  Proposta d’aprovació  de reconeixement de deute per import de 1.965’50€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
Durant l’any 2010 varen quedar sense tramitar les factures que figuren a la relació que 
s’adjunta, la qual és conseqüència de compromisos adquirits dins l’any 2010. Per això, 
d’acord amb el que estableixen l’article 23.e del Reial decret legislatiu 781/1986, de 18 
d’abril, text refós de les disposicions legals vigents en matèria de règim local; l’article 
123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local; arts.22 a 
27 de la Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions 
públiques i del procediment administratiu comú; els art.176 y 188 del Reial decret 
legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de 
les hisendes locals; la Base 27 reconeixement extrajudicial dels crèdits de les Bases 
d’execució del Pressupost municipal per a l’any 2012 aprovat pel Ple de l’Ajuntament el 
dia 30 de març de 2012; els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de 
l’ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els articles 172 i 173.5 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, s’eleva a 
l’aprovació del Ple, prèvia aprovació de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
humans i prèvia aprovació del Consell Rector de l’Institut Municipal de l’Esport 
l’adopció del següent  
 
ACORD 
 
1. Reconèixer el deute per un total de 1.965,50€ (mil nou-cents seixanta-cinc euros 
amb cinquanta cèntims) segons la relació adjunta número F/2012/47 i, per tant, 
abonar aquest import. 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
16.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute per import de 4.640 €. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
Dia 30 de març de 2012 el Ple de l’Ajuntament de Palma va aprovar un reconeixement 
de deute de diverses empreses per un import de 783.179,16 euros. En aquest 
reconeixement figurava l’empresa Ideas de Publicitat de Balears, S.L., l’import de la 
qual era de 3.480 euros de la factura 290997. Atès que al Gabinet de Premsa constava 
que el deute a aquesta empresa era de 8.120 euros, 3.480 de la factura 290997 i 4.640 
euros de la factura 290996. Per  causes que es desconeixen al moment de fer el 
reconeixement de deute la factura 290996 s’havia extraviat. Comprovat que la factura 
290996 es va conformar al seu dia i que l’empresa ha present una nova factura i que 
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aquesta  s’ha conformat per la persona responsable de l’encàrrec del treball a aquell 
moment. 
  
És per això que d’acord amb el Reial decret legislatiu 4/2012, de 24 de febrer , l’article 
23.e del Reial decret legislatiu 781/1986, de 18 d’abril, text refós de les disposicions 
legals vigents en matèria de règim local; l’article 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local; arts.22 a 27 de la Llei 30/92, de 26 de 
novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i del procediment 
administratiu comú; els art.176 y 188 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de maig, 
pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals; les Bases 
d’execució del Pressupost municipal per a l’any 2012; els articles 3, 63 i 80 del 
Reglament orgànic del Ple de l’ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els 
articles 172 i 173.5 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les 
corporacions locals, previ dictamen de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
humans, propòs al Ple l’adopció del següent  
 
ACORD 
 
1. Reconèixer  el deute de 4.640 euros , corresponent a la empresa IDEAS Y 
PUBLICIDAD DE BALEARES, S.L. (HOSTELTUR), amb CIF B 07563729,  per 
un import de 4.680 euros,  segons la factura núm.: 290996. 
 
2. Iniciar l’oportú expedient de modificació de crèdit. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
21.  Proposta d’aprovació definitiva de l’Ordenança municipal d’ocupació de via 

pública  i esmenes presentades. 
 
Intervé el Sr. Francisco Martínez Alemany, representant de l’Associació 
Empresarial de Restauració de Mallorca: 
 
“Bon dia. La presente Ordenanza de Ocupación de Vía Pública que se aprobará hoy, 
servirá para establecer un marco legal claro y unas reglas concretas y objetivas a la 
instalación de terrazas y para el desarrollo de la actividad turística del municipio. En 
nuestra opinión pensamos que el Equipo de Gobierno ha sido valiente en varios 
aspectos de la redacción de la presente ordenanza, como la adaptación de terrazas para 
los meses de invierno y el facilitar la colocación de mesas y sillas en vías de poco 
tránsito peatonal,  para el cumplimiento de la ley y sobre el trabajo en espacios públicos 
cerrados. En relación a la aceptación de nuestras peticiones sobre mobiliario, toldos y 
para vientos, podemos estar satisfechos en tanto en cuanto han podido ser debatidas, 
explicadas y razonadas y se ha podido llegar a un positivo acuerdo, creemos que para 
todas las partes, tanto para Ayuntamiento como para empresas de Restauración y la 
parte vecinal. Lo más importante de ello además es que deja la puerta abierta a las 
nuevas tendencias y modernas tecnologías que puedan venir en el futuro, para que 
Palma pueda ser siempre una ciudad moderna, sostenible, y puntera en ofrecer servicios 
de calidad a sus conciudadanos y a sus visitantes. Los primeros interesados en que las 
terrazas sean atractivas y de calidad somos los propios empresarios, que por cierto 
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también somos vecinos de Palma. Una de las mayores novedades de la presente norma 
es la creación de una comisión técnica, integrada por miembros del Equipo de 
Gobierno, Asociaciones Empresariales y las propias Federaciones de Vecinos. 
Esperamos y deseamos que sea útil y pueda dotar del máximo consenso a las decisiones 
que se tomen, para poder potenciar acciones concretas y conjuntas en vías y barrios 
determinados. Desde las empresas de restauración queremos insistir en el hecho de que 
la ocupación de vía pública para la instalación de terrazas y bares, no crea 
contaminación alguna y no genera ruidos que excedan los niveles permitidos, es por ello 
que en lo relativo a las limitaciones de horarios de actividad, queda lejos de nuestras 
peticiones en las alegaciones, y dicha limitación perjudica sobretodo en temporada alta, 
la rentabilidad de nuestras empresas, todas ellas PYMES, alguna de ellas incluso micro 
PYMES. Son muy dependientes de esas pocas semanas de verano para hacer su negocio 
algo más rentable, y poder subsistir todo el año, además de la creación de empleo tan 
necesario en nuestros tiempos. Por cierto, el sector de restauración es el sector que más 
empleo estable mantiene durante todo el año. Por último rogamos al Equipo Municipal 
que esta Ordenanza sirva para limitar las actividades a la vía pública, y no se puedan 
celebrar eventos con materiales desmontables, con participación masiva de personas, en 
los que se sirvan alimentos y bebidas y que incurren en innumerables incumplimientos 
de normativas sanitarias, medioambientales, además de la competencia desleal, y 
además conforman un agravio comparativo para las empresas estables instaladas los 365 
días del año, creando empleo y pagando sus impuestos de forma regular. Para finalizar 
queremos felicitar al Alcalde y a su Equipo de Gobierno, por el trabajo, por el empeño y 
por la sensibilidad mostrada para con nuestro sector. En menos de 1 año se ha 
redactado, debatido, modificado, presentado alegaciones, y finalmente se aprueba hoy 
esta compleja Ordenanza, que viene a solucionar multitud de situaciones que nuestra 
actividad requiere para el éxito de nuestras empresas, y poder contribuir a hacer de 
nuestra querida Palma una ciudad más abierta, más moderna y más atractiva para 
nuestros visitantes y para nosotros mismos. Muchas gracias a todos.” 
 
Intervé la Sra. Mª Soledad Sarabia, representant de FEPAE: 
 
“Bon dia, lo que ara no sé si tinc 5 minuts o 3. M’acaben de desmuntar un poc la 
intervenció però seré lo més coherent possible. Moltes gràcies Sr. Batle. Respecte en 
aquest punt on es durà a l’aprovació definitiva l’ordenança municipal d’ocupació de via 
pública i les esmenes presentades a la mateixa, la nostra intervenció es centra 
especialment a la defensa de les al·legacions presentades, que considerem més 
importants i rellevants, ja que per nosaltres representen la salvaguarda del dret a la 
protecció de la salut i la integritat física, i l’adopció de les corresponents mesures 
preventives que s’imposa en els poders públics que han d’adoptar a tal fi. Es vera que 
hem presentades 32 al·legacions, casi, casi, una ordenança nova, així que me centraré en 
els quatre aspectes fonamentals que considerem irrenunciables per que a demés estan 
fetes de manera raonada, justificada i motivada perquè estan emparades i recolzades per 
el que estableix la legislació vigent. Hem fet una feina molt seriosa i rigorosa amb 
aquest Ajuntament per lo qual justifiquem la necessitat de que siguin incorporades en 
aquest text normatiu, perquè volem que aquesta ordenança sigui realment una ordenança 
reguladora, preventiva i garantitzadora dels drets fonamentals dels veïns de la nostra 
ciutat, i que es vetlli per la convivència pacífica i harmònica. Des de el primer moment 
que varem tenir coneixement, varem començar a fer feina en la idea clara, evidentment, 
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de contribuir a que aquesta ordenança no pogués esser un “coladero” de tipus 
d’actuacions que poguessin precisament crear, incrementar els renous i les molèsties 
que ja estam acostumats en aquesta ciutat a que pertorbin la salut i la tranquil·litat i els 
drets dels ciutadans, no tan sols en aquests aspectes de drets fonamentals sinó també un 
ambient saludable i sostenible. Evidentment la reacció ciutadana era lògica a tenir cert 
temor i certa desconfiança en aquesta redacció. Així que establirem aquests criteris, 
perquè l’atenció en el públic en els espais a l’aire lliure dels establiments d’hoteleria 
estan sotmesos al mateix règim d’autorització administrativa, i en concret a la necessitat 
d’obtenció d’una qualificació ambiental favorable, com la de la instal·lació en un local 
tancat a la qual complementa. Aquesta inclusió és a causa precisament de la legislació 
que ve reiteradament donada per la jurisprudència en el nostre ordenament jurídic vigent 
i normatiu, i fem referència a la llei 37/2003 de 17 de novembre, del renou, on també es 
xerra de la zonificació, en el Reial Decret 1367/2007 de 19 d’octubre, i per no fer-me 
més extensa també a la nostra ordenança de la Ompa, de protecció del medi ambient, on 
inclús en el seu article 2, diu que cap tipus d’activitat pot desconfigurar l’entorn natural 
i la idiosincràsia d’aquests indrets. Es vera que nosaltres demanem i amb això ens hem 
assabentat per premsa local de tot lo que diré de, varem demanar l’aplicació del criteri 
de la zonificació, perquè entenem que la nostra ciutat presenta una idiosincràsia i una 
configuració i sensibilitat ambiental, residencial, acústica, tècnica, patrimonial, 
urbanística i de uso, diferent i variada, i és imprescindible tenir en compta a l’hora 
d’establir la viabilitat de les terrasses i la seva infraestructura d’ocupació. Per tant estam 
contents de que aquest Ajuntament hagi acceptat aquesta al·legació que varem fer des de 
el primer moment. És irrenunciable per nosaltres l’horari establert, especialment a les 
zones que estan molt sensibles acústicament afectades de contaminació acústica, i en el  
centre històric, tal i com estableix, fins a les 23 hores. També ens satisfà, i també ens 
hem assabentat per premsa local de que aquest Ajuntament hagi incorporat en el nou 
article, de la comissió de seguiment de terrasses, tal i com contemplen ordenances 
d’altres indrets i d’altres llocs, d’altres ciutats d’Espanya. On tinguem representació els 
sectors implicats, degudament equiparada amb veu i vot, i puguem fer un seguiment de 
l’aplicació d’aquesta ordenança i dels possibles problemes que puguin sorgir. Ara bé, 
creiem que és una llàstima que en aquests moments encara no se’ns hagi donat una 
resposta a una de les que nosaltres considerem incorporacions i al·legacions més noves, 
més ambicioses i més garantitzadores de la vertadera tendència que hi ha en aquests 
moments, que és per la seguretat dels nostres veïnats, i és la incorporació de la qualitat 
ambiental com a requisit per la instal·lació de terrasses. Nosaltres creiem que és un aval 
i una garantia, i això ho hem parlat molt amb la regidora competent, que les terrasses 
duguin equiparada a la seva concessió un criteri d’avaluació acústica, de qualitat 
acústica i ambiental. Això s`estableix reiteradament en el, en la llei del renou i d’altres 
normatives, per tant no seria res difícil que aquest Ajuntament ho pogués incorporar a la 
seva normativa. Com dic aniria dins la línea de les més noves i progressistes tendències 
que hi ha tant a Europa com a altres ciutats, per això jo vos demano en aquest moments 
en aquest Ajuntament, que si ho aconseguit adoptar criteris que són nous i són les 
aportacions que nosaltres hem fet com a Federació, també aquesta la tingueu en compta, 
i que pugueu incloure com a requisit a l’hora de concedir les terrasses, el criteri de la 
qualificació ambiental, crec que per nosaltres seria una garantia de seguretat i una 
garantia de fiabilitat amb aquesta ordenança, que ens donaria la tranquil·litat de que 
vertaderament els criteris de compliment de les normes que vetllen pel medi ambient, 
per la salut, i per la sostenibilitat, estarien garantits. Esper que en aquests moments 
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encara estiguem a temps a poder reflexionar i a poder incorporar aquesta al·legació. 
Moltes gràcies.”  
 
Intervé el Sr. Pere Felip Buades, representant de l’Associació de Veïns Es Raval de 
Santa Catalina: 
 
“Si, bé, com introducció, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina desitja 
felicitar, cordialment, al Molt Honorable Sr. Batle de Palma, Mateu Isern, per haver 
complit, recentment, el seu 53 aniversari. Li desitgem que arribi als cent o més, i que 
continuï amb el seu ja tradicional demble de bona disponibilitat cap a les entitats 
ciutadanes. Molts d’anys, senyor Batle! I ara ja passem al tema que ens ocupa: que 
quedi ben clar, que l’Associació de Veïns Es Raval de Santa Catalina no va a acceptar 
amb els braços creuats, la nova Ordenança Municipal d’Ocupació de la Via Pública. 
Actualment, tancant les terrasses a les 12 hores, que casi sempre és molt més tard, els 
soferts veïnats dels carrers dels voltants del mal nascut i nefast Eix Lúdic de Santa 
Catalina: Fàbrica, Pou, Soler, Cotoner, Pursiana, Caro, etcètera, passen les de Caín, 
sense poder conciliar el son en tota la nit. El funest i apocalíptic Eix Lúdic de Fàbrica no 
deixa dormir ni a les ratapinyades. I ara Cort, de forma irresponsable, aprovi que les 
terrasses se poden tancar a les 00: 30 hores els divendres, dissabtes i vigilis de festius és 
una mesura desraonable i antisocial que empitjorarà, evidentment, la situació, fent-nos 
la massa i el cullerot i la punyeta als cataliners, convertint la zona, i ho direm d’una 
forma humorística, clar està, en una espècie de Casa de pepes lletges sense llum. A 
demés, el tram del carrer de Fàbrica on està ubicat el maleït Eix Ludic que ens endossà, 
a esquenes nostres, per nassos, l’anterior Equip de Govern que, dit sigui de pas, al 
nostre criteri, clar està, ha estat el pitjor Equip de Govern que ha passat per Cort en tota 
la història, no és un tram de carrer, sinó una terrassa que ha portat al caos crònic als seus 
residents. L’instal·lar aquest Eix Lúdic en el carrer Fàbrica és alguna cosa igual com si  
en el rectangle de l’Estadi Santiago Bernabeu s’hagués construït un hotel. I la pregunta 
que s’han formulat sempre els cataliners és la següent: Hi va haver interessos amagats 
per donar via lliure a un Eix Lúdic que cap veïnat volia? I per més INRI, direm que, 
durant el dia, el tram del carrer de l’Eix Lúdic esta envaït de cadires, taules i demés 
mobiliari. I de nit deixen les cadires i les taules al carrer i no les retiren fins altes hores 
de la nit, i, lògicament, en arrossegar-les per retirar-les provoquen un renou infernal. I, 
en el súmmum dels súmmums, si els veïnats criden a la Policia Local per fer complir les 
ordenances, segons ens conten nombrosos veïnats, la Policia es fa el suec, passen 
olímpicament del desmanec de Fàbrica. I pensar que en la passada legislatura el regidor 
del Partit Popular, Carlos Veramendi, en tots els Plens posava el crit en el cel al·legant 
que si ells collien el poder de la Policia Local, obrarien en conseqüència i les 
Ordenances  se farien complir rigorosament. Els cataliners ja no ens creiem res de res, 
idò considerem que el PSOE i el PP són els mateixos cans amb diferents collars. Els 
cataliners tenim motius suficients per estar enfadats cada dia. Els restauradors, aparquen 
els seus cotxes i furgonetes a totes hores, sense respectar el càrrega i descàrrega sense 
que la Policia els digui ni piu. Però, per contrapartida, als veïnats del lloc no se’ls deixa 
aparcar ni un minut. Avui, aquí, farem una proposta. És la següent. Lo ideal seria que 
les terrasses de Fàbrica, durant els set dies de la setmana, servissin només fins les 11 
hores, i a les 12 retirar el mobiliari. El poder dormir en pau és un dret sagrat. I per 
aquest dret la nostra entitat donarà la mare de totes les batalles en diferents fronts. I, per 
suposat, ho farem sempre de forma legal i democràtica. I fins i tot som capaços, i ho 
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direm Sr. Batle, mig en broma i mig en serio, d’anar a les barricades, i, lògicament no 
ens referim, ni moltíssim menys, a les famoses barricades muntades per la UGT i la 
CNT en la guerra civil espanyola. I ara per acabar, aquest pas, l’Eix Lúdic de Fàbrica 
serà pitjor, molt pitjor, que la Lonja, que el carrer del Jamón de l’Arenal o la Ruta 
Martiana. Que ja és a dir! Per tant, no acceptem que l’horari de tancament de les 
terrasses s’hagi augmentat. És una mesura totalment injusta, i suggerim al Molt 
Honorable senyor Batle, Mateu Isern, que ens mereix respecte, que de moment es mostri 
accentuadament coherent, serio i analític i cerqui ell mateix, però mai, mai altre regidor, 
sigui el que sigui, ell, una solució que no perjudiqui a ningú i aconsegueixi que els 
cataliners tinguin dret a poder roncar sense sobresalts. Els cataliners m’han suggerit 
avui que acabi la meva intervenció amb una frase, que és la següent: visca la República 
Independent de Santa Catalina!” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Des de el PSM-Iniciativa Verds Entesa hem presentat esmenes en 
aquesta, a l’aprovació ja definitiva de l’ordenança de via pública, amb l’esperança de en 
aquesta darrera volta poder contribuir a millorar aquest desastre d’ordenança. 
Concretament en aquesta segona fase d’esmenes, nosaltres el que hem intentat és 
defensar l’espai lliure públic, defensar la via pública, perquè ja si en la fase d’aprovació 
inicial, ja era un desastre, ara l’aprovació definitiva encara s’ha superat aquest desastre, 
en lo que és la disminució d’aquest espai públic pels ciutadans. De fet, de manera 
sorprenent estam demanant retornar a part del text original, que encara era més 
proteccionista per els ciutadans que no ara, i concretament en el cas de les voravies, és 
aquelles voravies de més de 4 metres, hi havia una assegurar 3 metres pels ciutadans, i 
ara hem passat a 2 metres. A 2 metres també ha passat les zones de més aglomeració, 
com són les aturades de busos, taxis, inclús la reserva d’espai d’estacionament de 
vehicles de persones discapacitades, aquests espais també han passat d’una reserva 
inicial de 3 metres a 2 metres. És a dir, s’està acorralant el ciutadà a les voravies a 
exclusivament a una distància de 2 metres, evidentment nosaltres estam a favor de 
l’activitat econòmica en el carrer, a través de les terrasses, això no és la discussió, la 
discussió és que han de poder conviure, han de poder conviure dins la via pública. Les 
terrasses han d’esser, han d’ocupar un espai de, que deixi sense cap dubte espai suficient 
pels ciutadans, i no l’espai mínim com és en aquest cas. Després un altre de les esmenes 
que hem fet en aquesta segona fase, és evidentment una esmena que a nosaltres ens 
pareix una barbaritat, s’ha eliminat una frase que nosaltres consideràvem que era és 
fonamental, i és tenir present en aquesta ordenança els col·lectius més desprotegits a la 
via pública, com són els invidents. Dins l’article 21.1 hi havia una frase que deia: 
d’acord, referida a paravents, els obstacles que pot haver a la via pública, a 
conseqüència de l’ocupació de les terrasses, hi havia una frase que deia, d’acord amb 
criteris d’accessibitat i per tal d’evitar incidents als invidents, aquesta frase ha 
desaparegut, i nosaltres demanàvem que es tornes a posar, perquè considerem que 
sempre s’ha de tenir present aquest criteri. Després un altre tema que creiem que donarà 
molts de problemes a la ciutat, és que aquesta ordenança dona, li dona en els, a 
qualsevol titular d’un local el dret a negociar amb el veïnat per poder instal·lar o ampliar 
terrasses, a pesar de que aquest local no tingui evidentment una activitat de bar, 
restaurant i demés. Nosaltres en la primera volta demanàvem que això s’eliminés perquè 
de cap manera es pot donar aquesta situació, i no va esser tinguda en compte a la 
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primera volta, però ara a la segona nosaltres lo que demanem al manco és que es faci 
una consulta obligatòria a tots els habitants de l’immoble, o sigui els veïnats han de 
poder dir si davall ca seva volen o no tenir una terrassa, no lligada evidentment aquest 
local a una activitat de restauració. Després un altre de les esmenes que nosaltres hem 
presentat en aquesta volta és que evidentment la quantia, la quantia de les sancions 
econòmiques, no hem d’oblidar que aquesta ordenança contempla dues activitats, 
lucratives i no lucratives, la quantia de les sancions nosaltres considerem que són 
absolutament desproporcionades amb els temps que en aquest moment hi ha, sobretot a 
nivell econòmic. Per tant nosaltres demanàvem que aquestes quanties reduïssin, és 
reduïssin bastant, amb la primera infracció lleu que passes no com ara que és fins a 200, 
passes fins a 750, fos fins a 200 euros. A les greus que s’arribessin a un màxim de 
1.500, i en les molts greus que el màxim fossin, perdona a les greus 500 i a les molt 
greus 1.500. Perquè si lo que es vol és en el cas de les terrasses, que siguin, les sancions 
que siguin vertaderament exempleritzants, la pròpia ordenança contempla sancions 
accessòries o complementaries, que preveu la revocació de la llicència i la reducció del 
termini de la llicència. Nosaltres creiem que aquestes dues possibilitats són bastant més 
exempleritzants i per tant consideràvem que es podia reduir les sancions. I un altre cosa 
que també consideràvem que era absolutament necessària, era la possibilitat de la 
condonació per activitats substitutòries, cosa que no ha estat acceptada. I també volíem 
reflectir que en el cas de l’autorització per circs, es reflexes una frase que era en el cas 
de que siguin autoritzables, no hem d’oblidar que aquesta ciutat es va declarar contrària 
a la instal·lació de circs amb animals salvatges, i aquests això tampoc, i també 
demanàvem la inclusió de la definició d’animal salvatge per evitar cap tipus de confusió 
i de problemes. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. San Gil: 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno en primer lugar recordar que las alegaciones presentadas 
por el grupo municipal PSM-Iniciativa Verds Entesa, son extemporáneas según se ha 
señalado también por informe de la Secretaria, pero demostrando el talante democrático 
de nuestro Equipo de Gobierno pues por supuesto las hemos aceptado, no hay rodillo 
Sra. Fernández, no hay rodillo. En cuanto a la contestación, le contesto, no quiero ser 
extenderme porque ya hemos debatido estas alegaciones muchísimas veces, y el otro día 
en la comisión también, pero bueno voy a ser muy breve en la contestación a sus 
alegaciones. En cuanto a la defensa del espacio no ocupable, ya le he dicho que la 
ordenanza es una norma general, que tiene carácter positivo, se regula el uso común 
general que corresponde al ciudadano, y se pretende delimitar unas zonas que se pueden 
ocupar y todo lo demás no se puede ocupar, determinar un espacio no ocupable es de 
imposible determinación en una ciudad como Palma, y se ha preferido hacer como 
hacen otras ciudades de España, en la que se establecen distancias que se han de 
respetar. Se puede ocupar lo autorizable y lo demás no se puede ocupar. En cuanto a la 
segunda alegación, respecto a las anchuras de las aceras decirle que lo que se ha hecho 
es poner de facto sobre el papel lo que se está haciendo, la realidad de hoy, y se ha 
sobretodo seguido el criterio de las demás ciudades de España, respetamos 2 metros 
garantizados para los peatones, y decirle que ciudades como Murcia, solo respetan uno 
y medio, Granada uno y medio, y Tarragona un metro cuarenta, también recordarle que 
el Reglamento de accesibilidad establece una obligación máxima de un metro ochenta. 
En cuanto a la alegación relativa a los criterios de accesibilidad, decirle que no hemos 



 

- 25 - 

quitado en ningún caso por supuesto la necesidad de mantener, de evitar las barreras 
arquitectónicas, simplemente como ya le dije el otro día, hemos modificado el artículo, 
lo hemos pasado al artículo 21.9 en el que reconocemos con carácter general, para todo 
el mobiliario autorizable, que se habrán de respetar los criterios de accesibilidad y las 
barreras arquitectónicas, con ello no solamente queremos dar cobertura a los invidentes, 
sino a cualquier persona que tenga una minusvalía y no pueda tener la libertad para 
poder caminar por la calle. En cuanto a la alegación sobre las comunidades de 
propietarios, decirle que es absolutamente inviable establecer que la comunidad de 
propietarios pueda tener opción, tener opinión sobre lo que ocurre en la vía pública, las 
normas de comunidad solo pueden regular elementos comunes de propiedad privada, 
como podría ser la instalación, la posibilidad de instalar un local en los bajos del 
edificio, pero en ningún caso una comunidad de propietarios es quien para opinar sobre 
si lo que se ocupa en la vía pública. En cuanto al tema de los circos sin animales, yo 
quiero transmitir tranquilidad, porque en ningún caso se va a poner en duda el 
cumplimiento del acuerdo de pleno, el acuerdo de pleno de este Ayuntamiento se 
estableció que Palma es una ciudad sin animales salvajes, y esto se va a cumplir, por 
supuesto que se va a cumplir, se ha de cumplir la normativa del Estado en materia de 
protección de animales, y por supuesto el acuerdo de Pleno, el acuerdo de Pleno se va a 
cumplir. Solo decirle que esta ordenanza como bien sabe es una ordenanza de ocupación 
material de la vía pública, y en este únicamente establecemos unos dimensiones de 
circos y unas ubicaciones, para poder saber si el circo el grande se ubicará en un espacio 
que tenga sitio, y si es más pequeño en otra ubicación. Por ello no hay ningún problema 
con que se vaya a mantener este acuerdo de Pleno. En cuanto al importe de las 
sanciones decirle también como ya le he repetido, que estamos aplicando textualmente 
la normativa de la comunidad autónoma sobre la ley municipal de les Illes Balears, en 
los que establecen unas cuantías y son simplemente las que hemos establecido Sra. 
Fernández. Mire otras ciudades de España, en todas se establece que se parte del 
mínimo, de los mínimos que hemos establecido nosotros. Incluso en Alicante en vez de 
partir de 100 parten de 150, y decirle como ya le dije también el otro día que en 
Granada eso de 1 euro, esto no es verdad, porque en Granada también se establece como 
nosotros, mínimo 100 euros. Y por ello, ¿cuál es el objetivo de este régimen 
sancionador? Como lo hemos dicho sistemáticamente en los medios de comunicación, 
nosotros queremos disuadir el incumplimiento, queremos fomentar que el que incumpla 
pague, queremos que la gente cumpla con la ordenanza, y por ello los perjuicios al 
ciudadano, que pueda crear una actividad lucrativa, o una no lucrativa son exactamente 
los mismos y por ello se ha de aplicar exactamente el mismo régimen sancionador. Y en 
cuanto a la última alegación, en la que usted establece la posibilidad de establecer unas 
penas sustitutorias de la multa económica, decirle que esto es absolutamente inviable, ya 
sabe que la mayor parte de las entidades que ocupan la vía pública son empresas, 
PYMES, micro PYMES, y en este caso ¿a quien vamos a multar? Al camarero, al 
dueño, al socio, a una actividad lucrativa, ¿a quien vas a multar? Al Presidente de la 
ONG, es absolutamente inviable desde el punto de vista de técnica jurídica, poder 
establecer un régimen de penas sustitutorias que no sea el régimen de pena pecuniaria, 
con las penas accesorias que ya establece de por sí al propia ordenanza. Por ello, vamos 
a votar en contra de estas alegaciones, porque consideramos que no van dentro del 
espíritu de la ordenanza que nosotros hemos presentado. Gracias.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
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“Vamos ahora a pasar al debate de la propuesta, y tiene la palabra el PSM, perdón tiene 
la palabra el Equipo de Gobierno Irene San gil.” 
 
Té la paraula la Sra. San Gil: 
 
“Bueno, Como bien saben, el Ayuntamiento de Palma apuesta decididamente por la 
actividad económica, y por ello desde que llegamos en el mes de junio, hemos  
comenzado a trabajar arduamente en la redacción de la Ordenanza de Ocupación de la 
Vía Pública. Con ello pretendemos dar solución a una situación de absoluta alegalidad 
por falta de una regulación clara de la ocupación de vía pública por terrazas.  Palma 
lleva 32 años, 32 años sin una ordenanza de ocupación de  vía pública. El texto fue 
inicialmente aprobado en el pleno de enero abriéndose un plazo de alegaciones que la 
ley estipula en 30 días hábiles. Y a petición de diversas entidades, y de grupos 
municipales, se decidió ampliar en 15 días más, de tal manera que los ciudadanos de 
Palma han tenido 65 días para presentar alegaciones. Durante este periodo de 
alegaciones se han recibido numerosas, muchas de ellas repetidas o similares, por lo que 
al final hemos agrupado las alegaciones en 25 bloques. Proceden de grupos 
municipales, grupos políticos municipales, entidades vecinales, asociaciones de 
restauradores, entidades ciudadanas y ciudadanos en particular y demás colectivos del 
más variado contenido. Decir que estamos muy satisfechos por la gran implicación 
ciudadana que ha supuesto la tramitación de esta ordenanza. Como ya dijimos 
inicialmente, presentábamos un texto inicial con vocación de suscitar un debate y que 
estaríamos abiertos a aceptar todas aquellas alegaciones que pudieran mejorar,  
enriquecer el texto inicial, y eso es lo que hemos hecho. Hemos recogido numerosas 
alegaciones que han enriquecido sustancialmente el texto inicial con la vocación de este 
Equipo de Gobierno de obtener el máximo consenso social. Sabemos que es muy difícil, 
casi imposible, regular la calle, imposible conciliar los intereses enfrentados de unos 
sectores, del sector restauración, que genera empleo en sus plantillas y genera empleo 
en las plantillas de sus proveedores, como el derecho de los residentes al descanso, a 
descansar y a tener una ciudad digna, y esta ha sido la principal prioridad de este Equipo 
de Gobierno. No queremos ser innovadores, no queremos inventar nada, solo queremos 
hacer que lo que funcione en otras ciudades de España puede y debe funcionar en 
Palma. Y ello, con la convicción más firme de que si algo no funciona, en unos años se 
cambia y punto. Como mejora del texto inicial, que ya lo hemos anunciado en muchos 
medios de comunicación, no quiero extenderme, pero tenemos varias mejoras que han 
sido fruto de este debate de alegaciones, y que nos han permitido enriquecer el texto 
final, la primera y más importante es el establecimiento de la zonificación, estas 
soluciones particulares nos van a permitir dar, hacer un trabajo de campo sobre el 
terreno. Analizar la idiosincrasia de cada espacio, cada calle, cada plaza, cada punto 
neurálgico importante. Se podrán hacer incluso evaluaciones ambientales que nos 
permitirán detectar, resolver, problemas de contaminación acústica entre otros. Palma es 
una ciudad diversa, y es verdad que necesita soluciones diversas. De hecho, ya hemos 
empezado a trabajar en el primer plan zonal, que será el de Sta. Catalina, ya que esta es 
una prioridad, y así nos hemos comprometido con las representantes vecinales de este 
barrio. Otra gran novedad es el establecimiento de una comisión de seguimiento, que va 
ser un punto de encuentro y un foro de participación entre la administración, el sector 
restauración, sector vecinal y todas aquellas entidades que tengan necesidad de poner 
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sobre la mesa sus necesidades, y como instrumento vivo, para mantener vivo el texto de 
la ordenanza. Otros cambios que se han realizado en materia de mobiliario, de estufas, y 
finalmente el aumento del periodo transitorio de uno pasa a dos años. Con ello 
queremos hacer de Palma una ciudad amable, una ciudad acogedora y atractiva para los 
que nos visitan, pero sobre todo queremos que Palma sea una ciudad vivible para los 
que tenemos el privilegio de poder vivir en ella. Dar solución a nuevas necesidades 
surgidas por la ley del tabaco y los nuevos hábitos de los palmesanos, a quienes de cada 
vez más nos gusta más disfrutar del buen tiempo y disfrutar de la calle. Asimismo, 
hemos querido consagrar las herramientas que los vecinos tienen a su alcance para 
garantizar su bienestar y su descanso mediante los planes zonales, el régimen 
sancionador, la ficha de datos y la posibilidad de restringir horarios o incluso suspender 
las licencias. También hemos querido facilitar la actividad económica dentro de un 
marco de buena convivencia, y dando una imagen de Palma de calidad, porque es la 
Palma que todos queremos. Gracias.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Bé. Aquesta visió tan idíl·lica que la Sra. San Gil ens ha delectat, desgraciadament no 
se correspon amb el text de l’ordenança. Aquesta ciutat d’equilibris que vostè 
aparentment creu que emanarà del text d’aquesta ordenança, me sap greu dir-li que en 
absolut. Vostè lo que té és una ordenança que podem resumir com una ordenança 
confusa, profusa i difusa, i se mantenen aquestes característiques perquè vostè no ha 
volgut en aquesta fase de, intentar fer una redacció molt més clara i molt més concreta. 
Jo he contat devers 300 al·legacions que s’han fetes en aquesta ordenança, i no han 
aconseguit que aquesta ordenança fos clara i concreta i precisa, i que a demés que 
defensi l’espai públic, l’espai dels ciutadans. Aquesta ordenança lo que permet són 
situacions com aquesta que llegiré textualment: les vies o espais lliures públics de 
caràcter peatonal, es resoldran de forma individualitzada en funció de les seves 
característiques i circumstàncies particulars. Discrecionalitat és lo que defineix aquesta 
ordenança, hi ha un excés i un abús de la discrecionalitat, serà tot, s’haurà de negociar 
amb els tècnics municipals quines ocupacions se faran o no se faran, i nosaltres 
considerem que això genera una inseguretat jurídica tremenda, tremenda per tothom, 
tant pels restauradors com pels ciutadans de Palma, a l’hora de poder defensar l’espai 
que fins ara era un espai seu, i era un espai a demés que s’ha lluitat, i s’havia lluitat 
contra el cotxe, i ara se veurà en molts de casos ocupat per terrasses, perquè vostès no 
han tingut la capacitat ni la decisió de limitar aquest espai. Hem de recordar que Palma 
és la ciutat dels excessos, la Llonja, la Gerreria i ara el Born, el Born amb l’ocupació de 
les terrasses ha canviat completament l’ús d’aquest espai, i això és lo que pot passar a 
molts de llocs d’aquesta ciutat. I aquesta ordenança no preveu aquesta defensa d’aquest 
espai no ocupable, aquesta defensa dels espais lliures públics, que són hi han d’esser 
dels ciutadans, per l’esbarjo, per la relació de la gent, lo que ha passat, lo que està 
passant en el carrer Fàbrica, no es pot traslladar a la resta de la ciutat. L’ocupació 
excessiva per qualsevol activitat genera conflictes continus, i això aquesta ordenança no 
ho limita, no ho limita perquè s’ha de negociar, s’ha de negociar qualsevol ocupació. I 
això també volem lamentar que han tret la comissió de centre històric a l’hora de 
determinar com, de influir i de poder aconsellar també com ha d’esser l’ocupació en el 
centre històric. Crec que, i la comissió aquesta de seguiment ens donarà. I un altre cosa, 
els horaris, se neguen a que els horaris estiguin a les fitxes que han d’esser visibles en el 
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públic, i hem de recordar que els plans zonals donaran determinats horaris, vostès 
reconeixen també que els horaris poden esser diferents, de inclús dins la mateixa zona 
perquè es poden restringir, es poden limitar, a un bar, a varis bars, etcètera. Per tant 
nosaltres pensem que és fonamental i imprescindible que l’horari estigui dins aquest 
distintiu. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Donaire: 
 
“Gracies Sr. Batle. Mire Sra. San Gil, desde el inicio del proceso ya le manifestamos 
nosotros que estábamos, que no estábamos de acuerdo con el procedimiento 
participativo que usted había realizado en esta ordenanza. Por eso le presentamos ya en 
su momento, una propuesta en esa dirección, donde se solicitaba precisamente la 
suspensión de la puesta en marcha de la ordenanza, para corregir precisamente ese 
déficit participativo y de consenso y de ambigüedad de la ordenanza. Intervenciones 
como las que hemos visto hoy es un ejemplo de eso, hay asociaciones que han 
manifestado que se han enterado por los periódicos, de modificaciones a última hora de 
la ordenanza. Por lo tanto entendemos que ha sido un procedimiento profundamente 
precipitado, y debo entender que casi, casi hasta torpe, y basta ver la hemeroteca de 
muchos de los periódicos locales, donde ustedes hablaban, pues eso de prohibir jugar en 
la calle, de prohibir las pancartas en los balcones, de eliminar prácticamente a los 
indigentes de la calle, de decir que los músicos callejeros eran músicos frustrados, de 
impedir la libre información de los ciudadanos en el espacio público. Ante esta 
avalancha precisamente de confusión de la ordenanza, por parte del Gobierno 
Municipal, se vio casi con la obligación moral de ampliar unos días el proceso de 
alegaciones, y es en este tema, y basta observar este tema precisamente, como se ha 
desarrollado el proceso de relaciones para entender que no ha habido un proceso real de 
participación. Y hemos tenido un ejemplo aquí, primero con un gran número de 
alegaciones emitidas o realizadas por entidades y ciudadanos, porque ha sido 
básicamente el único espacio donde han tenido los ciudadanos para poder manifestar, 
pues eso sus diferencias con esta ordenanza. Y segundo, precisamente ese gran número 
de alegaciones que se han presentado, no han sido aceptadas en la gran mayoría por el 
Gobierno Municipal. Yo creo que precisamente esta falta de participación una vez más, 
y de consenso, da como resultado lo que tenemos, una ordenanza profundamente 
arbitraria, y profundamente ambigua. Y basta poner como ejemplo el caso que hemos 
comentado, o se lo comentamos en la comisión, lo que esta sucediendo pues con los 
artistas callejeros, donde se está interpretando, antes de que se apruebe definitivamente 
la ordenanza, una ordenanza existente aplicando un reglamento de forma ambigua, 
donde pone en inseguridad tanto a los que están participando profesionalmente en la 
calle, como a los que tienen que ejercer precisamente la autoridad. Es cierto que a 
propuesta del PSOE se admitió la idea de los planes zonales, es cierto, pero de dichos 
planes que no están desarrollados en la ordenanza, deja fuera una parte muy importante, 
que es aquello que hablamos nosotros de integrar precisamente los Consells de distrito 
en los planes zonales. Una vez más impide usted el acceso al verdadero proceso 
participativo. Habla usted de una comisión que se va a hacer en un barrio conocido 
como el de Santa Catalina, pero ustedes mismos escriben en esta comisión que podrá 
emitir recomendaciones, que en ningún caso serán vinculantes, certificando insisto una 
vez más la falta de voluntad de consenso y de participación ciudadana. No se ha 
admitido prácticamente ninguna alegación que pudiera suponer una mayor 



 

- 29 - 

racionalización, una mejor comprensión y menos arbitrariedad o ambigüedad de la 
ordenanza. Yo le puse el ejemplo de la ordenanza de bicicleta, usted le dijo que, bueno, 
nos dijo en comisión al Sr. Vallejo, que no era una ordenanza comparable. Bueno, yo le 
pongo otra, usted dijo que de alguna forma esta ordenanza era una ordenanza, la 
minimizaba que era solamente de terrazas, cuando es mucho más. Le pongo el ejemplo 
de la ordenanza sobre el botellón, que fue una ordenanza tan importante creemos y para 
la ciudad como la que puede ser esta. Y hubo, ahí hubo realmente un proceso 
participativo y usted tiene ahí cerca a la Sra. Sandra Fernández para que le pueda decir 
cual fue el modelo de participación sobre eso, porque participar no es solamente ampliar 
el periodo de alegaciones, eso no es la participación ciudadana, no es la participación a 
la hora de generar modificaciones en esta ordenanza, por lo tanto nosotros no podremos, 
no podremos apoyar y votaremos en contra de la ordenanza de ocupación. Muchas 
gracias.” 
 
Té la paraula la Sra. San Gil: 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sra. Fernández, en cuanto usted que dice que es una ordenanza 
con falta de claridad, quiero decirle que la ordenanza es una ordenanza con un lenguaje 
técnico, administrativo. No se si usted sabe que según el principio de jerarquía 
normativa la ordenanza está en el escalafón más bajo de la normativa, para filosofías 
tenemos las resoluciones de naciones unidas o las leyes orgánicas, pero una ordenanza 
municipal ha de ser un texto claro que diga, se puede, no se puede, eso es lo que hace la 
ordenanza, se puede no se puede, nada más, no entra en más literaturas. Los conceptos 
que se utilizan tienen el significado exacto de las palabras que los definen, se han de 
entender en el contexto de la ordenanza, y el que tenga una duda que acuda al 
diccionario de la Real Academia y podrá resolver sus dudas, así de claro. En cuanto al 
déficit de participación, en primer lugar Sr. Donaire ¿no se si usted no sabe con quien 
nos hemos reunido?  Porque usted no tiene ni idea de nuestra agenda. Pero quiero 
decirle que desde el minuto 1, nos hemos estado reuniendo, no solo yo sino regidores de 
distrito han tenido un protagonismo absolutamente fundamental. De forma paralela, nos 
hemos estado reuniendo la regidora de Comercio, el regidor de Turismo, los Directores 
Generales, el Equipo de Gobierno en completo, de forma paralela. ¿Y que ha servido? 
Que nos hemos empleado a fondo y en 9 meses es tiempo más que suficiente para poder 
sacar adelante un texto que era absolutamente urgente. Nos hemos reunido con 
Federaciones de vecinos, con Asociaciones de vecinos, con patronales de restauración, 
de comercio, ciudadanos particulares, publicistas. Con ustedes, ¿Cuántas veces nos 
hemos reunido? 6, 7, nos hemos reunido tropecientas veces, o sea que creo que 
realmente déficit de participación no ha habido absolutamente ninguno. En cuanto al 
tema de la retirada de los artículos, quiero decir que realmente nosotros vimos que había 
una parte del debate, había una parte de los artículos que generaron debate, ¿y que 
hemos hecho? Los hemos retirado porque hemos visto que se generaba un debate, 
queremos tener el debate, porque somos un equipo dialogante, democrático, y lo que 
queremos es llegar a acuerdos, y si vemos que se genera un debate, nos hemos centrado 
en la regulación de la ocupación mediante terrazas, y ya de hecho nos hemos reunido 
con el colectivo de artistas callejeros, y de hecho ya estamos empezando a trabajar en la 
futura ordenanza de convivencia cívica. Y finalmente decirles ¿qué autoridad tienen 
para dar lecciones? Ustedes en 4 años, no se sacó ningún proyecto, no se supo, no salió 
a la luz que estuvieran trabajando en un proyecto de ordenanza de la vía pública, y 
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después crearon esos Ejes incívicos, que como han dicho aquí, mal nacidos y nefastos, 
que sólo han generado problemas de convivencia entre vecinos y restauradores, y 
encima no hicieron nada, tuvimos que venir nosotros a poner un poco de orden, que es 
lo que vamos a empezar a hacer a partir de ahora con los planes zonales, además Santa 
Catalina ya hemos dicho que es nuestra principal prioridad, y vamos a empezar a 
trabajar ya en establecer un plazo y unas reglas concretas, y poner fin a esta difícil 
convivencia. Pero en conclusión y en clave absolutamente positiva, justo antes de, 
cuando se inicia la temporada turística, ya tenemos nuestra ordenanza de vía pública, 
después de 32 años sin ninguna regulación. Nos satisface ver la crítica constructiva que 
se ha producido en la mayor parte de las intervenciones que ha habido aquí hoy, lo que 
demuestra la implicación de las entidades, que la gente quiere involucrarse y por ello 
vamos a recoger el testigo y seguiremos trabajando muy intensamente en la puesta en 
marcha de la ordenanza. A partir de ahora el trabajo no empieza sino que al revés, el 
trabajo no termina sino que al revés empieza, se abre una nueva fase en la que vamos a  
poner en práctica la ordenanza mediante la elaboración de planes zonales, y mediante la 
puesta en marcha de la comisión de seguimiento, con ello invito a todo el mundo, a la 
oposición, entidades vecinales, todo el mundo está invitado a esta comisión, queremos 
trabajar de la mano, y queremos hacer de Palma una ciudad amable, acogedora y 
atractiva y sobre todo vivible para todos aquellos que residimos en ella. Gracias.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació i 
Infraestructures: 
 
Atés que mitjançant acord plenari adoptat en sessió del dia 26 de gener de 20121 va ser 
inicialment aprovat el text de la Ordenança municipal d’ocupació de via pública de 
l’Ajuntament de Palma. 
Atés que, publicat edicte al BOIB núm.21 de dia 9 de febrer de 2012, durant el termini 
d’informació pública consta la presentació dels escrits d’al.legacions que a continuació es 
relacionen :  

- Sol·licituds d’ampliació de termini presentades pel Grup municipal PSM-IV-ExM i 31 
particulars següents: Daniel Roman B(DNI X6542789-W); Maria de los Llanos Garcia 
Vidal(DNI 42996136-M); Leticia Trujillo Laparte (DNI 43226353-S); David Peralta 
Benitez(DNI 39368081-Q); Jose Ignacio Millara Veiga (DNI 36122788-T); Matias 
Colom Ribas (DNI 43084067-F); Antoni Ballester Munar (DNI 43042808-X); Julián 
Parra Martínez (DNI 41397847-D); Jorge Ignacio Rivas Cabello (DNI 03882198-M); 
Pere Antoni Bover Serra (DNI 18233134); Antoni Gomez Camarenda (DNI 42066715-
Z); Victoria A. Ferrer Pérez (DNI 43022673-T); Carles Valentí Aguiló (DNI 43024911-
F); Juan Cañellas Amengual (DNI 42989337-Z); Joan Colomar Bauçà (DNI 43209014-
H); Aina Cassanyes Roig (DNI 43201467-S);Jordi Banal Farré (DNI 37282711-X); 
Joaquina Peñasco Monés (DNI 42989471-X); Guillem Ferrer Nadal (DNI 41380438-B); 
Manuel Perelló Beau (DNI 42999699-A); Miguel Ángel Ruiz Sánchez (DNI12714869-
D); Pilar Bonnín Cortés  (42941257-C); mª Teresa Fuster Cortés (41324459-Z); 
Encarna Barón Ruiz (423968774-J); Mª Arbona Sastre (41397174-A); Edelmira Fdez. 
Losada (42988772-P); Juana Mª Bonnín Cortés (42981448-Z); Antònia Andani Castro 
(19476613-Y); Josep Ribas Fuster (43.062620-L); Aurora Lescano López (43129960-
S); Maria Bonnín Cortés (41362161-L) 
 
- 1)  AL·LEGACIONS  del GRUP MUNICIPAL  PSM-IV-ExM. 
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- 2) AL·LEGACIONS  del GRUP MUNICIPAL  SOCIALISTA. 
 
- 3) ALEGACIONS  DE 74 VEÏNS DE SANTA CATALINA: En fecha 13 de febrero 
de 2012 tienen entrada al Registro General 74 alegaciones. Aquestes al·legacions tenen 
el recolçament total de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma (G-07203573) 
segons escrit presentat al Registre en data 30 de març de 2012. Relació al·legants: Anna-
Marie Johannesen (X0114897N), Marc Clapés Mayol (43177084-N), Catalina Darder 
Font (41342208-F), Glòria Ràfols I Sagués (38108100-K), Antonio Andrés Roca 
Martorell (43097310-W), Ma. Carmen Lara (31577851-R), Maria Coll Amengual 
(43124382-A), Maria Martorell Palmer (41344103-Q), Ma. del Pilar Marquínez Ortiz 
(12650837), Josu Santibañez Vicens (43123942-T), Joana M. Garau Cano (43008843-
Q), Joaquim Bonnin Segura (42952643-M), Carme Bonnin Garau (43214723-T), 
Miquel Piña Aguiló (42976976-G), Agustina Garrido Arrom (42984221-G), Magdalena 
Amengual Pujol (42971652-Q), Rafael Pérez Santos (41373858-D), Ventrice Leonardo 
Sergio (X7051749H), Galya Nedelcheva Eneva (X6514853B), Carmen Bennasa 
(11198147), Milko Georgiev Enev (X8523623F), Jaime Esteva López (34065313-J), 
Rosario Berian Polo (13667574-P), Josefina Rodriguez Rodriguez (06152449), Ma. 
Magdalena Arrom Massot (41158798-E), Ma. del Carmen Izquierdo (43037605), 
Nicola Prescott (X2419394R), Luisa Ferrer Alcover (41171811-V), Vladimir 
Stanimirov Vladimirov (X8347315-V), Eleonora Vladimirova Vladimirova (X8347322-
R), Gabriel Font Socias (41392798-C), Gaspar Roca Jerez (42997069-H), Jaime Font 
Serra (41262652), Mariko Kimura (X2710485G), Cristóbal Muñoz Salinas (42970939-
Q), Hannah Bonner Eisenberg (43144234-Y), Anthony Bonner (X0178733T), 
Magdalena Seguí Colom (41347303-T), Yolanda Izquierdo Rodríguez (43067245-K), 
Montserrat Juan Jerez (37366327-K), Eduardo Riera Alonso (41492975-D), Carlos A. 
Fleitas (X3820903M), Virginia Sutil Cervantes (43121778-K), Juan Bosch Ferrer 
(41396615-L), Cati Amengual Ferrer (42977229-G), Maria Magdalena Mayol Seguí, 
(42960755-K), Ana López Pérez (43138444-N), Cecilia Guardia Forteza (43084683-
W), Alicia Bernat Deltei (41324612-Y), Mateo Sedano Vidal (41357656-E), Saskia 
Roca Allessie (43028438-S), Inger Olson Karlson (43070398-T), Juana Jaume Mayol 
(78177489-Y), Andrés Carballo Enseñat (43175332-P), Ana Báez López (09721660), 
M. M. Ribot Mulet (41366224-B), Carlos Montaner Aguado (41349896-J), Pablo 
Camps (41324950-E), Carmen Peña Gallego (31508882-D), Natalia Waeger 
(X1837112X), Rafael Umbert Salas (18223880-Z), Juan Carlos Navarro Bibiloni 
(43021093-F), Mercedes Arrom Massot (41100884-E), Luis Izquierdo Prado 
(04105120-B), Manuel Garrido Martínez (41150924-Z), Catalina Ramis Bosch 
(43077558-F), Ma. Carmen Lameiras Cid (15354278-F), Maria Bosch Ferrer 
(41380094-N), Antonio Ramis Riera (41153464-R), Carmen Ramis Bosch (43088432-
W), Mercedes Tejado Galán (32878601-D), Nayolen Milkov Enev (X8409181J), 
Catalina Ginard Esteva (42984428-G), Ma. Salut Camps Sastre (42940226-P). 
 
- 4) ALEGACIONS DE LA ASOCIACION DE VECINOS ES RAVAL DE SANTA 
CATALINA. 
 
- 5) ALEGACIÓ DE L’ASSOCIACIÓ BARRI CIVIC DE SANTA CATALINA:  La 
Sra. Ramis en nom de l’Associació Barri Civic de Santa Catalina presenta al Registre 
General el 13 de marzo de  2012,  un escrit que no és una alegación, i un escrit 
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d’al·legacions. Aquestes al·legacions tenen el recolçament total de la Federació 
d’Associacions de Veïns de Palma (G-07203573) segons escrit presentat al Registre en 
data 30 de març de 2012. 
 
- 6) ALEGACION DE LA ASSOCIACIÓ DE VEÏNATS DEL PUIG DE SANT PERE:  
La Sra. Flexas Penman en representació de la Associació de Veïnats del Puig de Sant 
Pere (G-07213234) presenta escrita amb data d’entrada al Registre General de 
l’Ajuntamient el  25 de gener de 2012,  signat per la Sra. Flexas, el Sr. Vicenç Garcia 
Obrador, President de la Plataforma Sa Gerreria sense Renou, el Sr. Alberto Forteza 
Bonnín, en representació de la Federació d’Associacions de veïns de Palma, el Sr. Fco. 
Oliver en representació de la AAVV Canamunt i el Sr. Rafel Umbert en representació 
de AAVV Barric Civil Sta. Catalina, que no és una alegación per ser previ a l’acord  
plenari d’aprobació inicial de la ordenança.  La Sra. Flexas Penman en representació de 
la Associació de Veïnats del Puig de Sant Pere (G-07213234) presenta escrit amb data 
de d’entrada al Registre General de l’Ajuntament de 16 de març de 2012,  subscrit por 
ella mateixa, on recull quatre l·legacions generals que després desenvolupa en 58 
al·legacions concretes d’acord amb l’exposat a les generals. Aquestes al·legacions tenen 
el recolçament total de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma (G-07203573) 
segons escrit presentat al Registre en data 30 de març de 2012. 
 
- 7) ALEGACIONES  DE FEPAE. 
  
- 8) ALEGACIONES  DEL  SR.  RAFAEL FERRÁ MIGUEL. 
 
- 9) ALEGACION  DEL  SR.  MIGUEL ANGEL ARTEAGA BOSCH. 
 
- 10 ) ALEGACION  DE LA ASOCIACION INTERCULTURAL BENEDETTI. 
  
- 11) ALEGACION DE LA ASSOCIACIO RESTAURACIÓ I OCI STA. CATALINA. 
 
- 12) ALEGACION DE LA ASOCIACION EMPRESARIAL DE ACTIVIDADES 
TURISTICAS DE LA PLAYA DE PALMA. 
  
- 13) ALEGACION DE LA ASOCIACIÓN EMPRESARIAL DE RESTAURACIÓN 
DE MALLORCA-CAEB.  G-07068349. 
 
- 14) ALEGACION DE LA FEDERACIÓN EMPRESARIAL HOTELERA DE 
MALLORCA. G-07221435, que a més compta amb recolçament de la ASOCIACIÓN 
DE HOTELEROS PLAYA DE PALMA (G-07089139). 
 
- 15) ALEGACION DE LA ASSOCIACIÓ D’EMPRESARIS DE BARS I 
RESTAURANTS DE SA LLONJA. G-57661860 
 
- 16) ALEGACION DE LA ASSOCIACIÓ MALLORQUINA DE CAFETERIES, 
BARS I RESTAURANTS DE PIME. G-07126394. 
 
 - 17) ALEGACION  DE ATTAC-MALLORCA representada por Alfonso D. Oliver 
Suñer (DNI 41397594-D), de la ASSOCIACIO ENTREPOBLES MALLORCA (G-
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58544057), de la Federació d’Associacions de Veïns de Palm amb NIF G-07203573 y 
los 18 particulars: Ma. Isabel Pujol Ballester (DNI 42940233S); Ma. Pilar Barceló 
Duran (DNI 43002093-M); Ma. Francisca Simonet Salas(DNI 41291410Q) Oscar 
Norberto Piñero Obaya (DNI 7535405-F); Fernando Jover Comas (DNI 12364387); 
Isabel M. Rigo Terrasa (DNI 43068213-T); Irene Salamanca Pujol (DNI 42969061); 
Josep M. Traverso Ponce (DNI 45055453-V); Antonio Mas Romaguera (DNI 
42962831); Caterina Femenia Castelló (43071189-D); José Miguel Pons Buades 
(43001779-J); María Pujos Esteban (36198583.); Arnua Mas Salmanca (43157457-G); 
Joan Pol i Fiol (78201433-F); Bartomeu García Pérez (43040524-A); Francesca 
Bennàssar Burguera (78209921-P); Inocente de Marchi (43030023-J); Maria Angeles 
Vilalta Iglesias (41516957-W); M. Victoria Arias Arias (42966319-L); Margalida 
Rosselló Pons (78197979-A).  
 
18) AL·LEGACIONS  subsumibles dins les del Grup Municipal del PSM-IV-ExM 
4 tipus d’al·legacions presentades pels particulars següents:  
 
TIPUS A : Al·legacions  subscrites per l’Associació de Veïns Ses Veles amb NIF G-
07736879, la Federació d’Associacions de Veïns de Palma amb NIF G-07203573 i els 
30 particulars següents (Total  32) :   Maria Concepción Barroso Mesa (DNI 46680053-
N); Mónica Alonso Múñoz (DNI 71126868-N) Isabel Rodríguez Ladrón (DNI 
24886328-Y); Maria Pilar Barceló Durán (DNI 43002093-M); María Ballester Munar 
(DNI 43007979-A);Antoni Ballester Munar (DNI 43042808-X); Salvador Martí Albert 
(DNI 19801619-E);  Maties Colom Ribas (DNI 43084067-F); Armando Chulia Blanco 
(DNI 29166083-J);  Valeria Pintos Chiesa (DNI 43146655-N); Joana Ma. Ferrà Cantera 
(DNI. 41402436-K); Gabriel Huguet Mascaró (DNI 41367758-G); Francisco Casasola 
Luna (DNI 08869227-J); Carles Valentí Aguiló (DNI 43024911-F); Pedro Payeras 
Bujosa (DNI 41352104-J);  Jerónima Garí Quart (DNI 42944740-Z);  Maria Rosa 
Mayol (DNI  36911541-Z); Albert Francesc Mainzer Cardell (43459774-D); Mª 
Agustina Canosa (76321851-P); Luis Andrés Serrano (50667690-R); Esther Montoliu 
Picolo (41073944-S); Lluc Casero Montoliu (43216541-R); Pablo Casero Rodríguez 
(05628096-L); Mireia Rubio Calros (20244973-M); Maria Arbona Sastre (41397174-
A); Amalia Molina Mateo ( 42942742-V); Rubén Morales Molina (41540234-A); 
Manuel Garcia Sitjar (43115810-X); Maria Guirao Torner (36926738-P). 
 
TIPUS B :  Al·legacions  subscrites per l’Associació de Veïns Ses Veles amb NIF G-
07736879 i els 50 particulars següents (Total  51) :  Cristina Terrasa Bauzá (43093549-
J), María Concepción Barroso Mesa (46680053-N), María Isabel Pujol Ballester 
(42940233-S), Luís Dávila Blanco (35990875-S), José Ortigosa Senent (41444513-P), 
Mónica Alonso Muñoz (71126868-N), Isabel Rodríguez Ladrón (24886328-Y), María 
Ballester Munar (43007979-A), Antoni Ballester Munar (43042808-X), Matíes Colom 
Ribas (43084067-F), Armando Chulia Blanco (29166083-j), Valeria Pintos Chiesa 
(43146655-N), Joan María Ferrà Cantera (41402436-K), Gabriel Huguet Mascaró 
(41367758-G), Alicia Melchor Lazaro (05229361-W), Francisco Casasola Luna 
(08869227-J), Yassir Lwazzani (X4005784N), Guillem Ferrer Nadal (41380438-B), 
Manuel Perelló Beau (42999699-A), Antonio Gómez Camarena (42066715-Z), Jordi 
Banal Farre (37282711-X), Joana María Perelló Vallespir (34065040), Victoria A. 
Ferrer Peréz (43022673-T), Salvador Martí Albert (19801619-E), Joaquina Peñasco 
Monés (42989471-X), Rafael Borràs Ensenyat (78199027), Carles Valentí Aguiló 



 

- 34 - 

(43024911-F), Pedro Payeras Bujosa (41352104-J), Jerònima Gari  Quart (42944740- 
Z), María Rosa Mayol (36911541-Z), Ruben Morales Molina (41540234-A), Domingo 
Morales Paredes (41373807-G), Pilar Gil Cañizares (42998418-X), José Luís Muñoz 
Benitez (42971612-E), Antonio Fernández Fernandez (10035079-H), Amalia Molina 
Mateo (42942742-V), Helena Inglada Grau (44000650), Gaspar Guaita Borràs 
(43111676-Q),   Pilar Bonnín Cortés  (42941257-C); mª Teresa Fuster Cortés 
(41324459-Z), Juana Mª Bonnín Cortés (42981448-Z); Antònia Andani Castro 
(19476613-Y); Josep Ribas Fuster (43.062620-L); Maria Bonnín Cortés (41362161-L), 
Albert Francesc Mainzer Cardell (43459774-D), Gabriel Huguet Mascaró (41367758-
G), Joana Pujadas Estrada (41099837-A), Edelmira Fernandez Losada (42988772-P), 
Sandro Romero Tapia (43099977-R), Rosario Tapia Hdez. (39316437-F). 
 
TIPUS C :  Alegaciones  subscrites per l’Associacio de Veïns Ses Veles amb NIF G-
07736879, la Federació d’Associacions de Veïns de Palm amb NIF G-07203573. i els  
19 particulars següents (Total  21) :  Mónica Alonso Muñoz (DNI 71126868-
N);Ma.Concepción Barroso Mesa(DNI46680053-N); Isabel Rodríguez Ladrón(DNI 
24886328Y), Ma. Pilar Barceló Durán (DNI 43002093-M); María Ballester Munar 
(DNI 43007979-A); Ma.Rosa Mayol  (DNI 36911541-Z); Jerónima Garí Quart (DNI 
42944740-Z); Pedro Payeras Bujosa (DNI 41352104); Carles Valentí Aguiló (DNI. 
43024911-F); Rafael Borràs Ensenyat (DNI 78199027-Q); Armando Chulia Blanco 
(DNI. 29166083-J); Gabriel Huguet Mascaró (DNI 41367758-G); Valeria Pintos Chiesa 
(DNI 43146655-N);  Salvador Martí Albert (DNI 19801619-E); Domingo Morales 
Paredes (41373807-G), Juna Ariza Rosales (43164413-Z), Joaquín Fuster Millet 
(19975505-M), OTRA VEZ EL SR Grabiel Huguet Mascaro (41367758-G), Javier 
Ponce Morlà (13282998-S). 
 
TIPUS D :  24 Al·legacions  subscrites per les mateixes 4 persones següents : Joan Ferrà 
Terrassa (43120294-D), Bàrbara Sastre Bauzà (42982332-R), Xavier –Lluis Bacigalupe 
Blanco (43055062-M), Francisca Mir Socías (43161084-C). 
 
19) AL·LEGACIONS DE LA ASSOCIACIO DE VEÏNS DE CANAMUNT CIUTAT-
ANTIGA 
  
20) AL·LEGACIONS DE MALLA, S.A. i de ASOCIACION ESPAÑOLA DE 
EMPRESAS DE PUBLICIDAD EXTERIOR (AEPE).  
 
21) AL·LEGACIÓ de  BUI S.L.  
  
22) AL·LEGACIONS PRESENTADES PER CIRA ESTETICA 2010 SCP 
  
23)  AL·LEGACIÓ PRESENTADA PER OSCAR DOMINGUEZ HERRERO  
 
24) AL·LEGACIÓ PRESENTADA PER DIFERENTGS COMUNITATS DE 
PROPIETARIS DEL CONJUNT D’EDIFICIS “MARINA DEL PORTIXOL”. 
 
25) AL·LEGACIONS PRESENTADES PER ARCA 
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Atès l’informe tècnic, emès pel departament d’Interior, relatiu a les al.legacions 
presentades durant el període d’informació pública i considerant convenient adequar el 
texte aprovat inicialment a alguns aspectes que es posen de manifest a l’informe com a 
conseqüència de les al.legacions presentades, així com iniciatives i instruccions de l’equip 
de govern,  i també diverses propostes de modificació d’ofici de determinats articles del 
texte aprovat inicialment. 
En virtut de tot això, atesos els articles 25.2 apartat b), 49 i 123.1 d de la Llei 7/1985 de 2 
d’abril Reguladora de las bases del règim local i l’article  56  del RDL 781/1986, de 18 
d’abril, que aprova el text refós de les disposicions legals vigents en matèria de règim 
local; els arts. 100 i següents de la Llei 20/2006 de 15 de desembre, municipal i de règim 
local de les Illes Balears; els arts. 95 i següents del Reglament orgànic del Ple de 
l’Ajuntament de Palma; el Decret de Batlia núm. 11966/2011, de 16 de juny, 
d’Organització dels serveis administratius de l’Ajuntament de Palma, el funcionari que 
subscriu eleva la pertinent proposta que la Junta de Govern valorarà i elevarà, en el seu 
cas, al Ple de la Corporació, previ compliment del que determina l’art. 102 del Reglament 
orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma 
 
A C O R D 
 
PRIMER.- Estimar les al·legacions presentades per a) Grup municipal  PSM-IV-
ExM següents:  53. Al·legació Art. 34.3.1;  54.  Al·legació  Art. 36;   62 i 63. Al·legació 
CAPITOL  X;   64. Al·legació Art. 86.1; 66. Al·legació Art. 86.11;   67. Al·legació 
Art. 86.14;    69. Al·legació Art. 92.24  i 70. Al·legació Art. 92.27.    b) Grup 
municipal  Socialista : 3. Al·legació Art. 2.8 PANCARTES;   15. Art. 38  i 17.  Arts 
83 i 84.   c)  MALLA, S.A. i de la ASOCIACION ESPAÑOLA DE EMPRESAS DE 
PUBLICIDAD EXTERIOR (AEPE), relatives als articles 66.11,  67.4  i 68.4,  pels 
motius expressats a l’informe emès pels tècnics del departament d’Interior en data 3 
d’abril de 2012, del qual se’n trametrà còpia als interessats juntament amb la 
notificació del present acord.  
 
SEGON.- Estimar en part les al·legacions presentades per  A) Grup municipal  
PSM-IV-ExM següents:  3.  Al·legació : Art. 2;   6.  Al·legació : Art. 5.2;   24.  
Al·legació : Art. 13.3;   39. Al·legació : Art. 18.1;  51.  Al·legació : Art. 34.1;   55.  
Al·legació : Art. 37;   57.  Al·legació : Art. 42;  58.  Al·legació : Art. 65.1;   61. 
Al·legació : Art. 80.   B)  Grup municipal  Socialista:  4. Al·legació Art. 3;   5. 
Al·legació Art. 5;  7. Al·legació Art. 7;   8. Al·legació Art. 8;   11. Art. 18;   14. Art 34;  
18 Art. 86,  i  19 Nou article: Disposició Addicional: plans zonals. C )  FEPAE :  
Al·legacions 14 i 32. D) ASSOCIACIO RESTAURACIÓ I OCI STA. CATALINA:  
al·legació relativa al art. 21.  E) ASOCIACION EMPRESARIAL DE 
ACTIVIDADES TURISTICAS DE LA PLAYA DE PALMA: 10  Al ·legació a art 
19.4  i  12. Al·legació a art. 21.1.  E) Respecto a las al·legacions idèntiques 
presentades por la  ASOCIACIÓN EMPRESARIAL DE RESTAURACIÓN DE 
MALLORCA-CAEB,  FEDERACIÓN EMPRESARIAL HOTELERA DE 
MALLORCA,  ASSOCIACIÓ D’EMPRESARIS DE BARS I RESTAU RANTS DE 
SA LLONJA i  LA ASSOCIACIÓ MALLORQUINA DE CAFETERIE S, BARS I 
RESTAURANTS DE PIME: 1. Al·legació article 13; 2. Al·legacions a l’article 17; 4.- 
Al·legacions a l’article 19; 5.- Al·legacions al article 21; 8.- Al·legació al article 25;  
9.- Al·legació al article 26; 12.- Al·legació:  proposta de una Comissió de Seguiment;  
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14.- Al·legació proposta: Zones Turístiques, pels motius expressats a l’informe emès 
pels tècnics del departament d’Interior en data 3 d’abril de 2012, del qual se’n 
trametrà còpia als interessats juntament amb la notificació del present acord.  
 
TERCER.- Desestimar la resta d’al·legacions presentades pels motius expressats a 
l’informe emès pels tècnics del departament d’Interior en data 3 d’abril de 2012, del 
qual se’n trametrà còpia als interessats juntament amb la notificació del present 
acord. 
  
QUART.- Modificar, en relació amb el text aprovat inicialment pel Ple en sessió de 
dia 26 de gener de 2012  els articles que es relacionen a continuació segons propostes 
de l’equip de govern i el contingut de l’informe tècnic:  
De l’exposició de motius es suprimeix la paraula “INTRODUCCIÓ” i el contingut 
passa al principi del text. 
Art. 1: S’elimina des de “..Tal com, entre altres, ...” fins al final. 
Art.2: S’afegeix un apartat 3 que diu :  “3. ESPAI LLIURE PÚBLIC : Tenen 
aquesta consideració els eixos cívics, els corredors verds, places, parcs, rambles, 
explanades o similars” ;  i es dona nova redacció a l’apartat 8: “PANCARTES. Son 
aquells suports publicitaris subjectes a cables o cabs afirmats a façanes, arbres o 
altra suport, que volen sobre l’espai públic, excloent les penjades a les balconades i 
altres obertures de les façanes.”   
S’afegeix un nou paràgraf a l’article 3 que diu: “Les concessions administratives 
quedaran regulades en els corresponents plecs de clàusules administratives i de 
prescripcions tècniques.” 
S’elimina de l’article 5.2 les paraules : “i Treball”. 
Afegir a l’article 7.1 in fine “i/o persones promotores de l’activitat/ocupació.” 
Es dona nova redacció a l’article 8: “S’admetran modificacions de sol·licituds de 
llicència d’ocupacions de via pública presentades amb una antelació mínima de 15 
dies a la data efectiva del inici de l’ocupació.” 
S’afegeix a l’article 13.3 in fine: “d’acord amb la normativa municipal reguladora de 
les contaminacions per renous i vibracions.” 
Es dona nova redacció a l’article 13.4 : “El període mínim d'ocupació autoritzable 
serà de 3 mesos continus. Pot caldre una pròrroga extraordinària d’una durada 
màxima d’un mes o fracció per a aquelles llicències que finalitzin el 31 d’octubre, 
justificada en la perllongació de la temporada turística. La tramitació d’aquesta 
pròrroga es farà d’acord amb el que es preveu a l’article 14, subjecta a un terç de la 
taxa d’ocupació que correspongui al trimestre continu.” 
 
De l’art. 17.3 es suprimeix des de “…Serà d’un mínim de 3 metres …” fins al final. 
 
De l’art. 17.4 es modifica el punt 3 : on diu “3 metres” ha de dir “ 2 metres”. 
 
A l’art. 17.6 s’afegeix desprès de rectangular : “en funció de la configuració física de 

la zona  
ocupable”. 
 
Es dona nova redacció a l’Art. 18: 
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1.  L’horari autoritzat serà el que consti a la llicència d’ocupació de via pública. 
L’horari general autoritzable a les terrasses serà de 08:00 hores a les 00:00.. Els 
divendres, dissabte i vigílies de festiu de 08:00 a les 00:30 hores  del dia següent. Per 
resolució de l’òrgan municipal competent podrà ser ampliat excepcionalment en 
zones d’us majoritàriament turístic, així com restringit per evitar molèsties als veïns 
o en zones d’especial incidència en el medi ambient. La restricció podrà afectar a 
una zona concreta o únicament als locals on l’ocupació produeixi molèsties als veïns 
previ informe de la Policia Local, d’acord amb la normativa municipal reguladora 
de les contaminacions per renous i vibracions.  El incompliment de l’horari 
autoritzat per a l’ocupació de la via pública podrà ser causa de la revocació de la 
llicència i la inhabilitació d’obtenir-la per el temps legalment establert. 
2. Les ampliacions o reduccions de l’horari general autoritzable hauran de 
respondre als criteris establerts als plans zonals.  
 
Es dona nova redacció a l’Art. 19: 
 
Situar elements fora de l’espai autoritzat.  
Excedir-se en el nombre d'elements autoritzats. 
Excedir-se en l’horari autoritzat a la llicència i si no consta, a l’autoritzat per a 
l’activitat. 
Realitzar tancaments quan representin una privatització total de l’espai públic.  
Realitzar ancoraments, fixaments o qualsevol altra intervenció al paviment.  
Tenir tendals per sota una alçada de 2,50 m. des del paviment o 2,20 si es tracta de 
para-sols. 
Col·locar aparadors, barres de servei, mostradors, frigorífics, planxes, torradores,  
màquines recreatives o de venda automàtica, i qualsevol altra element que no estigui 
expressament previst i autoritzat. 
Exhibir publicitat comercial aliena a la pròpia activitat. 
Exhibir publicitat de tabac. 
Apilar mobiliari sense autorització, així com caixes, envasos i altres elements a la via 
pública. 
1. Col·locar a la via pública o vials d’us públic, cadafals, tarimes o altres elements 
permanents llevat dels autoritzats mitjançant llicència urbanística.  
2. En cap cas es podrà fer ús dels bancs públics o d’altres elements del mobiliari 
urbà en benefici propi per part del locals autoritzats per ocupar la via pública.  
Obstaculitzar l’operativitat de serveis públics, tapes de registre, boques de rec, 
hidrants, etc., així com la visibilitat dels senyals de trànsit. 
 
 Es dona nova redacció a l’Art. 21: 
 
1. Els elements que s’autoritzin seran mòbils, fàcilment desmuntables, i s’hauran 
de retirar diàriament en finalitzar l’horari previs t a la llicència, excepte els tendals 
de dos peus. Excepcionalment es podrà autoritzar l’apilament de tot el mobiliari a 
un lloc concret de l’espai autoritzat, sempre que la superfície autoritzada sigui 
major a la superfície del local. En cap cas l’apilament dificultarà el trànsit peatonal i 
la neteja viaria. S’exclou d’aquesta excepció les ocupacions autoritzades en zones 
properes d’edificis públics, monuments o béns d’interès cultural.    
2. Els elements autoritzables seran: taules i cadires, i dins el mateix espai, para-sols, 
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tendals, rètols, estufes, cossiols, jardineres,  barreretes, mampares i paravents 
transparents laterals i posteriors. 
3. No seran autoritzables els cadafals, tarimes, superfícies anivelladores, ni altres 
elements fixos.   
4. No estarà permès el mobiliari amb publicitat comercial aliena incorporada.  
5. El mobiliari autoritzat a un mateix titular dins la  seva superfície serà del mateix 
tipus o estil. 
6. Els colors seran blancs crus, obscurs o anàlegs, no cridaners o lesius a la imatge 
de la ciutat . 
7. Tot el mobiliari s’haurà de conservar sense desperfectes i en correcte estat de 
conservació i neteja. 
8. El mobiliari urbà instal·lat per l’Ajuntament no té  la consideració de mobiliari 
autoritzable. 
9. S’hauran de respectar els criteris d’accessibilitat i barreres arquitectòniques.  
 
S’elimina l’apartat 11 de l’article 23. 
 
Es dona nova redacció a l’Art. 25:  
 
1 Es podran autoritzar mampares, tanques i paravents. Seràn transparents i sense 
anclatges al terra. 
2 Podran ser de dos tipus:   
2.1  Rígides, amb peus, separades del paviment un mínim de 10 cm., i d’una alçada 
no  superior a 1,70 m.  
2.2  Flexibles, lleugeres, enrotllables amb suport des del tendal, i anclatges al mateix. 
La seva altura anirà en funció de l’altura del tendal.  
 
Art. 26.3 : On diu “1’5 metres” ha de dir “1 metre” . 
 
Art. 27: Després de  “ vidre” afegir “o similar” . 
  
Es dona nova redacció a l’Art. 34: 
 
1 Es podran autoritzar taules informatives a aquella persona física o jurídica que 
acreditin no tenir una finalitat lucrativa, a les ONG’s o les promogudes per 
organismes autònoms municipals, sindicats i partits polítics.  
2 Si es tracta d’una campanya específica d’interès general de duració no superior a 
una setmana podrà ser cada dia, les quals campanyes no es podran repetir fins 
passats 3 mesos llevat de casos excepcionals degudament justificats. Pels casos 
habituals en que la finalitat de la taula sigui informar sobre les activitats ordinàries, 
serà d’una taula, un  dia per setmana com a màxim i quan la freqüència sigui 
periòdica, en el mateix lloc. S’exceptuen d’aquestes limitacions les que afectin a la 
defensa nacional, propaganda electoral, campanyes institucionals o a circumstàncies 
extraordinàries. 
3 Les taules informatives no podran interferir la circulació rodada o dels vianants ni 
coincidi amb la programació d’activitats de gran concurrència a la via pública.  
4 Els actes o activitats realitzades en la via pública amb la mateixa finalitat de les 
taules informatives, qualsevol sigui el nom que se li doni, tindran el mateix 
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tractament previst per aquestes. 
5 Les taules informativa tindran unes mides màximes de 3 x 2 metres i es permetrà 
que estiguin sota una carpa. Per a la seva fixació no es podran fer perforacions  al  
paviment.     
6 Queda prohibida la comercialització o venda de productes. 
 
Art. 35. Es dona nova redacció de l’apartat 1 que queda de la següent manera: “Sols 
es podran autoritzar taules petitòries a la via pública per efectuar la captació 
d’aportacions econòmiques destinades a causes humanitàries concretes plenament 
justificades, d’especial significació ciutadana o d’interès general, i a entitats sense 
ànim de lucre.  
 
Es suprimeix l’apartat 4 de l’article 35. 
 
Es suprimeix integrament l’article 36. 
 
A l’article 37 (ara 36) es suprimeix des de “seguretat vial,…” fins al final. 
 
A l’article 38.1 (ara 37.1) es dona la següent nova redacció: “1. Es podran autoritzar 
ocupacions temporals de la via pública amb motiu d’actes d’inauguració 
d’establiments o altres esdeveniments significatius, sempre que la seva cabuda 
resulti insuficient per fer-ho a l’interior i no s’ intercepti la circulació rodada o dels 
vianants, ni entrades a immobles, es farà d’acord amb les condicions que disposi 
l’òrgan municipal competent.  
 
A l’article 39 (ara 38)  es dona la següent nova redacció: ““Es permetrà la 
instal·lació de tendes d’acampada o similars a la via o espais lliures públics amb 
caràcter temporal o esporàdic i amb el compliment de les condicions que determini 
l’òrgan municipal competent.”. 
 
A l’article 40 (ara 39) es suprimeixen els apartats 3 i 4. 
 
Es suprimeixen integrament els articles 41 i 42. 
 
L’apartat 2 de l’article 45 (ara 42) se li dona la següent redacció: On diu “pel que a 
les xurreries aquestes autoritzacions” ha de dir “Les autoritzacions a xurreries” 
 
Suprimir de l’apartat 1 de l’article 52 (ara 49): “En el cas de que siguin 
autoritzables”.   
 
Afegir al final de l’article 52 (ara 49): “sense perjudici de noves possibles 
ubicacions”. 
 
Es dona nova redacció de l’article 65 (ara 62):  
 
1. Es podrà autoritzar la col·locació de pancartes a entitats sense ànim de lucre. La 
seva autorització estarà condicionada a la seva retirada obligatòria per part del 
titular de la demanda, una vegada transcorregut el període autoritzat. 
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2. En cap cas podran estar penjades sobre les calçades. 
3. No es podran situar a menys de 3 m. d’altura, contada des de la seva part inferior 
fins el paviment. 
 
A l’apartat 11 de l’article 66 (ara 63), a l’apartat 4 de l’article 67 (ara 64) i a 
l’apartat 4 de l’article 68 (ara 65) es suprimeixen les paraules “begudes 
alcohòliques”.  
 
Es dona nova redacció de l’article 69 (ara 66):  
 
Es podran autoritzar ocupacions temporals a la via pública amb motiu de 
promocions comercials sempre que no s’intercepti la circulació rodada o dels 
vianants ni entrades a immobles, d’acord amb les següents condicions: 
a)  No es podrà fer cap tipus de desperfecte al paviment o béns municipals i una 
vegada finalitzat l’acte, es deixarà l’espai utilitzat en la situació original de 
conservació i neteja. 
b)   S’assumirà qualsevol tipus de responsabilitat que es pugui derivar de la referida 
activitat. 
c)   Les dates autoritzades han d’incloure el muntatge i desmuntatge. 
 
Es suprimeixen els articles 70, 71 i 72. 
 
De l’article 78 (ara 72) es suprimeix la frase “i sols per realitzar activitats per aquest 
motiu”. 
 
Es dona nova redacció de l’article 80 (ara 74):  
 
1. La realització de concursos, jinkames, jocs o similars a la via pública sense 
finalitat comercial o lucrativa, no precisarà llicència d’ocupació de via pública quan 
aquesta no s’ocupi amb elements físics. En aquest cas vendrà determinada per 
l’observança de les disposicions generals de la present ordenança.    
2. En el cas de que hi hagi ocupació de la via pública, sols es podrà autoritzar a 
ONG’s., Institucions, Organismes Oficials, Fundacions i Associacions sense ànim de 
lucre, o les promogudes per organismes autònoms municipals, sindicats i partits 
polítics.  En tots els casos, l’activitat a realitzar no podrà tenir finalitat lucrativa. 
 
Es suprimeix de l’article 81 (ara 75) des de “es realitzarà de conformitat …” fins al 
final. 
 
Es suprimeix integrament el Capítol X : Articles 83 i 84.  
 
A l’apartat 1 de l’article 85 (ara 77) es suprimeix la frase “en cap cas es podran ...” 
fins al final. 
 
A l’article 86 (ara 78) es suprimeixen els apartats 1, 4, 6, 7, 9, 11, 14, 17 i 18;  i de 
l’apartat 16 es suprimeix al final la frase “degudament consitutides”. Es dona nova 
redacció a l’apartat 12 (ara 6): “Ocupar la via pública amb qualsevol suport per a la 
realització d’activitats fraudulentes (com el denominat “trile” o similars) i s’afegeix 
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un punt 10 amb la següent redacció : “Col·locar, tendir o penjar cables elèctrics a la 
via pública per a qualsevol finalitat i tant des de locals comercials com des de 
vivendes.  
   
Es suprimeix l’apartat 6 de l’article 87 (ara 79). 
 
A l’article 92 (ara 84) es suprimeixen íntegrament els apartats 7,8,9,24,25,27 i 29.  A 
l’apartat 20 s’elimina la frase des de “no retirar els susdits elements” fins al final. I 
als apartats 15 (ara 12), 16 (ara 13) i 28 (ara 21) s’afegeix “sense llicència”. 
 
A l’article 93 (ara 85) es suprimeixen els apartats 3 i 9. A l’apartat 11 es suprimeix 
“begudes alcohòliques”. A l’apartat 2 s’afegeix al final “sense llicència” i a l’apartat 
6 (ara 5) es dona la següent nova redacció: “Ocupar la via pública amb qualsevol 
suport per a la realització d’activitats fraudulentes (com el denominat “trile” o 
similars).  
 
A l’article 94 (ara 86) es suprimeix a l’apartat 7 “begudes alcohòliques” 
 
A l’article 96 (ara 88) es suprimeix l’apartat 4. 
 
S’afegeix un CAPITOL XIV:  DISPOSICIONS ADDICIONALS  amb el següent 
text: 
 
Primera. PLANS ZONALS. 
 
Les autoritzacions per ocupar la via pública en zones de naturalesa singular de la 
Ciutat, vies i espai públics i zones dels eixos cívics i corredors verds, reservats als 
vianants, seràn objecte de plans zonals. Es resoldran, en cada cas, de forma 
individualitzada en funció de les seves característiques particulars, sempre amb 
criteris restrictius i en defensa dels interessos generals sobre els particulars. 
  
Segona. COMISSIÓ MUNICIPAL DE SEGUIMENT DE LES OCUPACIONS DE 
VIA PÚBLICA REALITZADES PER BARS O CAFÈS, CAFETERIE S I 
RESTAURANTS. 
 
Es crearà una Comissió municipal de seguiment de les ocupacions de via pública 
realitzades per bars o cafès, cafeteries i restaurants integrada per representants 
municipals, i amb igual nombre de representants empresarials i veïnals, amb el 
règim de funcionament que l’Ajuntament determini, per tal de realitzar un 
seguiment periòdic de la Ordenança respecte a les ocupacions de bars o cafès, 
cafeteries i restaurants. En cap cas els seus informes o recomanacions seran 
vinculants.  
 
Per acabar a la DISPOSICIÓ FINAL  segona (Règim transitori) on diu “moratòria 
d’un any” ha de dir “ moratòria de dos anys”. 
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CINQUÈ.- Aprovar definitivament el text de l’Ordenança municipal d’ocupació de 
via pública de l’Ajuntament de Palma, d’acord amb l’informe tècnic que es recull 
annex a aquest acord. 
SISÈ.- Publicar el present Acord en el BOIB amb el text íntegre de l’ordenança, 
conformement amb l’article 70.2 de la Llei 7/1985, de bases de règim local. D’acord 
amb aquest precepte, el present Acord municipal entrarà en vigor una vegada 
realitzada la seva completa publicació i hagi transcorregut el termini de quinze dies 
hàbils previst per l’article 65.2 de la Llei 7/1985. 
 
SETÈ.- Notificar aquest acord als interessats que han presentat al·legacions durant 
el termini d’informació pública, amb indicació dels recursos pertinents. 
 
Es passen a votació les esmenes presentades pel Grup Municipal PSM-IV-ExM, les 
quals són REBUTJADES per 17 vots en contra (PP), 8 abstecions (PSOE) i 3 vots a 
favor (PSM-IV-ExM). 
La proposta S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 vots en contra (PSOE i PSM-
IV-ExM) 
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ORDENANÇA MUNICIPAL 
D’OCUPACIÓ DE LA VIA PÚBLICA. 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 
Aquesta Ordenança neix de la necessitat de reunir en un sol text, els criteris que es venen aplicant a les 
distintes resolucions donant-li caràcter normatiu. 
 
La seva redacció s’ha efectuat a partir de les directrius establertes per les Bases d’Ordenació de les 
activitats en les vies i espais lliures públics, aprovades per l’Ajuntament Ple el 10-7-1980. (BOP. núm. 
17.781 de 30-9-80), sense oblidar el valor de les Ordenances Municipals de 8 de febrer de l’any 1915, 
ampliant i adaptant el seu camp segons la continua experiència i els principis de legalitat, universalitat, 
igualtat i equitat, amb les regles de la coherència i de forma que l’ocupació de la via pública es realitzi 
amb la menor interferència dels interessos generals dels ciutadans, els quals sempre prevaldran sobre els 
particulars, amb la finalitat de què quan s’autoritzi una ocupació, aquesta tingui la mínima incidència 
sobre l’ús comú general de la via pública per part dels ciutadans.  
 
La present Ordenança es redacta de conformitat amb el previst a l’article 100 a 103 de la vigent Llei 
20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears i, regula l’ocupació de la via 
pública, on es compatibilitzin els drets comuns generals dels ciutadans amb els especials corresponents 
les activitats econòmiques que tradicionalment impliquen la via pública. Es preveuen els espais pel trànsit 
dels vianants i els espais autoritzables així com la possibilitat de regulació de l’horari d’ocupació; la dels 
tipus d’elements i dels materials autoritzables a la via pública per aconseguir la qualitat en el mobiliari 
urbà i reduir el seu impacte ambiental, obligats per el fet de que la nostra ciutat és una capital turística i 
que la imatge que s’ha de projectar a l’exterior ha de ser d’harmonia, d’homogeneïtat i de bona presència.  
 
Així mateix es té en compte la influència que sobre els bars o cafès, cafeteries i restaurants ha tingut la 
Llei 42/2010, de 30 de desembre, que modifica la Lle 28/2005, de 26 de desembre, de mesures sanitàries 
front el tabaquisme i reguladora de la venda, el subministrament, el consum i la publicitat dels productes 
del tabac. 
 
Es dicten normes sobre: taules, cadires, para-sols, tendals, rètols, cossiols, jardineres, estufes, taules 
informatives, carpes, parades de castanyes, xurreries, mercadets benèfics, quioscs de l’ONCE, cabines i 
suports telefònics i campanyes d’interès general. Dins les ocupacions amb finalitat publicitària es fa 
referència a pancartes, banderoles, publicitat sobre lones o xarxes protectores de bastides d’obres, tanques 
publicitàries i similars.  
  
Finalment es preveu un procediment àgil per a la retirada per la Policia local, dels elements que ocupin la 
via pública sense llicència, fora de l’espai autoritzat o de forma indeguda, i un procediment disciplinari 
adient per aconseguir l’efectivitat de la present normativa.  
 
CAPÍTOL   I : OBJECTE I DEFINICIONS. 
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Art. 1.  OBJECTE. 

 
L’objecte de la present Ordenança, és principalment la regulació de l’ocupació de la via pública i espais 
lliures públics d’aquest terme municipal per bars o cafès, cafeteries i restaurants, compatibilitzant-la amb 
l’ús comú general dels ciutadans. També regula la majoria d’ocupacions que es duen a terme a la via 
pública.  
 
Igualment regula les prohibicions, la retirada dels objectes dipositats a la via pública i el règim 
sancionador. 
 
Art. 2.  DEFINICIONS A EFECTES D’AQUESTA ORDENANÇA 

1. VIA PÚBLICA. 

Es considera via pública, tot aquell vial o espai lliure de titularitat pública o de titularitat privada d’ús 
públic.   
 
2. VIAL D’ÚS PÚBLIC. 
Un vial o espai és d’ús públic quan sigui aquesta la seva naturalesa jurídica i pugui ser usat lliurament 
pels ciutadans, sempre que no tengui caracter privatiu reconegut a document públic.  
 
3. ESPAI LLIURE PÚBLIC : Tenen aquesta consideració els eixos cívics, els corredors verds, places, 
parcs, rambles, explanades o similars 

4. CALÇADA.    

És considera calçada l’espai de la via pública pel qual hi poden transitar i aparcar vehicles. 

5. VORAVIES. 

Són els espais de la via pública destinats únicament al trànsit dels vianants.  

6. TERRASSES. 

Són aquells espais de les voravies autoritzats per ocupar temporalment amb taules i cadires de restaurants, 
bars o cafès i cafeteries. 

7. VENDA AMBULANT. 

Es aquella activitat comercial realitzada a la via pública o espais lliures públics, fora d’establiment 
comercial permanent, de forma deambulant.   .  
 
8. PANCARTES. 
Son aquells suports publicitaris subjectes a cables o cabs afirmats a façanes, arbres o altra suport, que 
volen sobre l’espai públic, excloent les penjades a les balconades i altres obertures de les façanes.   
 
9. BANDEROLES. 
S’entenen per banderoles, aquells suports informatius o publicitaris que subjectes amb elements rígids o 
articulats a faroles d'enllumenat públic o altra suport, volen verticalment sobre la via pública. 
 
10. CENTRE HISTÒRIC. 
A efectes de la present Ordenança es considera com a tal, la zona situada dins el perímetre delimitat per 
les Avingudes Gabriel Alomar i Villalonga, Alexandre Rosselló, Plaça d’Espanya, Joan March, Comte 
Sallent, Alemanya, Portugal, Passeig Mallorca, Sa Feixina i la murada o el seu antic traçat on ha 
desaparegut. 
 
CAPÍTOL II :  LLICÈNCIES. 
 
Art. 3.  INTRODUCCIÓ.  
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Tota ocupació de la via pública amb qualsevol element de propietat privada, tant en espais de titularitat 
pública, com en els de titularitat privada d’ús públic, que representi un ús comú anormal o especial, haurà 
d’estar emparada per la corresponent llicència municipal o en el seu cas, quan representi un ús privatiu,  
per l’oportuna concessió.  
 
Les concessions administratives quedaran regulades en els corresponents plecs de clàusules 
administratives i de prescripcions tècniques. 
 
Art. 4.  TAXES. 
 
Les llicències d’ocupació de la via pública estan subjectes a l’aplicació de les taxes previstes en les 
Ordenances Fiscals i de Preus Públics vigents. Quan s’hagi efectuat una autoliquidació de taxes en base a 
dades incorrectes facilitades pel sol·licitant, independent de les responsabilitats que es puguin exigir, 
podrà donar lloc a  les liquidacions complementàries oportunes. 
 
Art. 5.   SOL·LICITUDS  I  TERMINIS. 
 
1. Les sol·licituds de llicències d’ocupació de la via pública es presentaran en el Registre  General o per 

qualsevol procediment legalment establert amb una antelació màxima de 3 mesos respecte a la data 
de l’ocupació sol·licitada o el seu inici. La llicència sols podrà ser atorgada a partir del dia següent a 
la presentació de la sol·licitud en el Registre General o altra mitjà legalment establert. En tots els 
casos, les dates sol·licitades per a una ocupació inclouran el muntatge i desmuntatge de la 
infraestructura.. S’utilitzaran els impresos normalitzats vigents per a cada ocupació. 

 
2. En el cas de què el sol·licitant no tingui residència al territori nacional, serà preceptiu que acrediti un 

representant domiciliat en aquesta Comunitat Autònoma. Els sol·licitants comunitaris aportaran el 
NIE i els no comunitaris a més del  NIE, aportaran el  Permís de Residència. 

  
3. Per a qualsevol mancança de la documentació exigida serà requerida la seva subsanació i si en el 

termini de 10 dies de la recepció del requeriment no es presenta, s’entendrà desistit en la seva petició 
i s’arxivarà sense altra tràmit. 

 
4. Les sol·licituds de llicència d’ocupació de via pública que s’hagin presentat fora del termini establert, 

podran no seran admeses a tràmit i arxivades. 
 
5. Les llicències o autoritzacions s’entendran atorgades salvant el dret de propietat i sense perjudici de 

tercers i no podran ser invocades per a disminuir la responsabilitat civil o penal en que pogués 
incórrer el titular de l’activitat. 

 
6. Totes les llicències que s'atorguin, encara que no hi consti expressament, tindran una validesa 

temporal limitada, que no podrà ser superior al 31 de desembre de l'any en curs. 
 
7. El silenci administratiu en matèria d’ocupació de via pública té caràcter negatiu i la resolució 

presumpte és desestimatòria.  
 
Art. 6.  EXECUCIÓ. 
 
1. El dret que atorga una llicència no podrà ser cedit de forma total o parcial, llogat o rellogat  a tercers, 

ni usada per realitzar activitats distintes a les expressament autoritzades. L’exercici de la llicència 
serà realitzada pel titular de la llicència o pel seu personal. El titular de la llicència d’ocupació, serà 
responsable del seu correcte ús i compliment de les condicions imposades. 

 
2. No es podrà alterar la situació i altres circumstàncies dels elements del mobiliari urbà existent en una 

zona per acomodar-los a les conveniències d’una ocupació, llevat que sigui d’interès general i per 
iniciativa municipal. 

 
3. Els elements autoritzables a la via pública per vinculació a una llicència de funcionament, seran els 

propis de l’activitat autoritzada a l’interior. Tots els elements que es col·loquin a la via pública 
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compliran els requisits exigits per la vigent legislació en matèria de barreres arquitectòniques i no 
podran revestir perillositat per als vianants o usuaris. 

 
4. L’Ajuntament es reserva la facultat de reduir el termini de les llicències quan hi hagi antecedents 

negatius per molèsties o altra causa justificada. En tots els casos l'Ajuntament es reserva la facultat de 
modificar, revocar, suspendre temporalment o denegar les llicències sense dret a cap compensació 
excepte la devolució de la part proporcional de les taxes si pertoca, per motius d’interès general, 
realització actes públics o institucionals, seguretat, obres,  ordenació de l’espai urbà o del trànsit o 
qualsevol altra causa justificada.. 

 
5. La Policia Local podrà ordenar la retirada o modificació de la situació dels elements que ocupin la 

via pública en qualsevol moment i de forma immediata, quan es donin circumstàncies que afectin a la 
seguretat de les persones o béns, dificultin el lliure trànsit dels vianants o rodat, interfereixin actes 
oficials o d’interès públic, o per qualsevol altra causa imprevista suficientment justificada. 

 
6. Una vegada hagi finalitzat el termini de la llicència, el titular haurà de deixar l’espai completament 

lliure i els béns públics utilitzats, tal com estaven abans de l’ocupació, nets i lliures de residus i estris 
privats. L’Ajuntament es reserva la facultat d’efectuar els treballs de reposició o la neteja subsidiària 
i passar el càrrec del seu cost al titular de la llicència corresponent. 

 
Art. 7.  RESPONSABILITATS.  
 
1. En cas de que l’ocupació de via pública no estigui emparada per llicència, es consideraran 

responsables a les persones que hi hagin intervingut o se n’hagin beneficiat i/o persones promotores 
de l’activitat/ocupació. 

 
2. Quan l’ocupació de via pública pugui afectar a la neteja de vies i espais lliures públics, l’òrgan 

municipal competent podrà condicionar l'atorgament de la llicència a la contractació d’un servei de 
neteja extraordinari amb una empresa de neteja i/o la constitució d’una fiança en garantia de la 
restitució a la normalitat del domini públic utilitzat. 

 
3. El incompliment de les obligacions de la llicència causant perjudicis a bens públics o tercers, 

permetrà exigir el dipòsit d’una quantitat en garantia del seu compliment. Podrà ser incautada quan, 
com a conseqüència de sanció establerta en expedient sancionador, es determini i quantifiqui la 
responsabilitat del garant pels perjudicis derivats de l’ocupació del domini públic.  L’esmentada 
garantia s’haurà de constituir mitjançant aval bancari o en efectiu a la Caixa Municipal abans de 
l’iniciï de l’activitat. La resolució de confiscació total o parcial de la garantia, obliga al garant, a 
reposar la garantia preexistent dins el termini de 15 dies, a partir de l’endemà de la notificació de dita 
resolució. En cas d’incompliment, es tindrà per caducada la llicència d’ocupació. 

 
4. El titular d’una llicència d’ocupació de via pública assumirà qualsevol responsabilitat que en pugui 

derivar-se, al qual efecte disposarà de la cobertura de l’oportuna pòlissa d’assegurança de 
responsabilitat civil per import suficient. 

 
5. Per a la pràctica de notificacions, l’Ajuntament es reserva la facultat de fer-ho, a més a més del lloc 

que indiqui en la seva sol·licitud, en el del lloc de l’activitat, en el seu domicili, en el número de fax 
i/o correu electrònic indicat pel sol·licitant o a qualsevol altre lloc on sigui possible la seva 
localització. 

 
6. Les ocupacions de la via pública integrades dins programes d’accions promogudes per serveis, 

organismes autònoms i empreses municipals requeriran conformitat del departament competent a 
efectes de la disponibilitat d’espai. 

 
Art. 8.  MODIFICACIO DE SOL·LICITUDS DE LLICÈNCIES A PETICIÓ DE LA PART 
INTERESSADA..  
 
S’admetran modificacions de sol·licituds de llicència d’ocupacions de via pública presentades amb una 
antelació mínima de 15 dies a la data efectiva del inici de l’ocupació.  
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Art. 9.  REVOCACIÓ DE LLICÈNCIES 

 

Es podran revocar les llicències d’ocupació de la via pública en els supòsits que tot seguit s’indiquen, 
amb pèrdua de l'import ingressat en concepte de taxes i sense dret a indemnització, així com la 
inhabilitació per obtenir futures llicències d’ocupació de via pública durant el termini legalment establert 
prèvia instrucció del corresponent expedient: 
 
1. Per falsedat o ocultació maliciosa de les dades facilitades al sol·licitar la llicència. 
2. Per extralimitació o incompliment manifest i reiteratiu de les condicions. 
3. Per producció de molèsties a tercers acreditades a l’expedient, com a conseqüència de la transmissió 

de renous superiors als nivells legalment permesos. 
4. Per propiciar la comissió d’activitats il·legals, prohibides o no permeses a la via pública, degudament 

informades per la Policia Local.  
5. Per desacatament als agents de l’autoritat en l’exercici de les seves funcions.  
6. Quan es realitzi una activitat distinta a l’autoritzada.  
7. Per no fer ús dels drets de la llicència durant un temps superior a 3 mesos de forma no suficientment 

justificada a criteri municipal. 
8. En cas de pèrdua de vigència de la llicència de funcionament de l’activitat. 
9. Per concórrer qualsevol de les causes de denegació previstes en aquesta Ordenança. 
 

Art. 10.  DENEGACIONS 

 
Les resolucions denegatòries de sol·licituds de llicències es faran de forma raonada i motivada, 
fonamentada en algun dels següents motius: 
 

1. Quan no es compleixin els requisits i criteris tècnics establerts en la present Ordenança. 
2. Per ser deutor a la hisenda municipal en matèria d’ocupació de la via pública. 
3. Per no complir els requisits legals exigits per l’exercici de l’activitat en qüestió. 
4. En les ocupacions realitzades per vinculació a llicències d’activitat, com les taules i cadires de 

bars, restaurants i cafeteries, quan no es disposi de la preceptiva llicència municipal de 
funcionament de l’activitat. 

5. Quan el sol·licitant no sigui el titular de la llicència municipal de funcionament de l’activitat. 
6. Quan el nom del local pel que es sol·licita la llicència no sigui el mateix que l’identifica.  
7. Quan s’interfereixi o es pugui interferir el trànsit habitual dels vianants o de vehicles. 
8. Per excessiva ocupació de la via pública. 
9. Per falta d’espai dins la zona autoritzable. 
10. Quan l’ocupació es sol·liciti en la calçada, parterres, jardins, o en zona d’aparcament de vehicles. 
11. Quan pugui interferir les entrades del local propi o aliè. 
12. Quan pugui interferir l’ús del mobiliari o equipaments públics. 
13. Per raons d’impacte ambiental, especial rellevància del lloc o per raons d’estètica urbana. 
14. Per l’existència de sancions fermes per infraccions greus o molt greus de l’Ordenança Municipal 

per a la protecció del medi ambient contra la contaminació per renous i vibracions, o informes 
negatius per motius urbanístics, de seguretat, molèsties o d’altra tipus que afectin al lloc o a 
l’activitat a la que es vincula la llicència. 

15. Quan s’hagin incomplert les prescripcions d’anteriors llicències. 
16. Quan s’hagin produït molèsties o perjudicis a tercers o comès activitats il·legals degudament 

acreditades amb motiu d’una ocupació igual o similar a la que es sol·licita, . 
17. Quan s’hagin causat perjudicis degudament acreditats a persones, immobles, paviment, arbrat, 

instal·lacions, cablejats, faroles i altres elements del mobiliari urbà i no hagin estat 
satisfactòriament reparats i adoptat les mesures adients per evitar la seva repetició. 

18. Quan es sol·liciti una ampliació del nombre d’elements a la via pública i produeixin molèsties 
degudament acreditades a veïns o vianants. 

19. Quan la configuració urbana de la zona a ocupar no ho permeti. 
20. Quan l’ocupació afecti de forma directa o visual a un edifici públic, monument o a un bé 

d’interès cultural. 
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21. Quan en el lloc sol·licitat hi hagi una evident acumulació de mobiliari urbà que dificulti el trànsit 
dels vianants o l’ús comú general. 

22. Quan produeixi una competència deslleial respecte al comerç permanent legalment instal·lat a les 
proximitats. 

23. Quan concorrin circumstàncies que aconsellin la denegació, per preservar la integritat i seguretat 
del domini públic i el seu ús general. 

24. Per raons de seguretat, sanitàries o quan l’activitat pugui afectar a la integritat física de les 
persones. 

25. Quan coincideixi amb activitats on es prevegi significativa afluència. 
26. Quan hi hagi informes tècnics o policials que ho desaconsellin. 
27. Quan els elements sol·licitats no figurin entre els autoritzables. 
28. Quan  es tracti d’una renovació i en l’anterior llicència no s’hagi realitzat l’ocupació autoritzada 

durant un termini superior a 3 mesos. 
29. Quan la persona física o jurídica, o la raó comercial estigui inhabilitada per obtenir llicències 

d’ocupació de la via pública. 
 
Art. 11.  DISCRECIONALITAT. 
 
1. En els casos no previstos en la present ordenança, l’adopció de la resolució pertinent s’adoptarà en 

base a la llibertat de decisió o discrecionalitat, amb l’aplicació de criteris anàlegs previstos en la 
present ordenança, que poden afectar a una zona o a una activitat, en funció d’unes circumstàncies 
existents col·lectives o particulars. 

 
2. En matèria de via pública, s’aplicaran criteris restrictius en defensa de l’ús comú general del domini 

públic, prevalent sempre els interessos generals sobre els particulars, sota els principis bàsics de 
legalitat, universalitat, igualtat i equitat amb les regles de coherència, de forma que l’ocupació de la 
via pública es realitzi amb la menor interferència dels interessos generals. 

 
CAPÍTOL  III  :  OCUPACIONS REALITZADES PER BARS O CAFÈS, CAFETERIES I 
RESTAURANTS. 
 
Art. 12.  INTRODUCCIÓ. 

Les ocupacions de la via pública realitzada per bars o cafès, cafeteries i restaurants hauran de complir les 
prescripcions  recollides al present Capítol. 
 

Art. 13. SOL·LICITUDS  I  TERMINIS.  

1. Podran obtenir llicència d’ocupació de la via pública els titulars dels establiments situats en planta 
baixa. En cas de conflicte, serà el que el seu trespol estigui més proper al de la terrassa a ocupar. 

 
2. L’establiment al que estigui vinculada l’ocupació sol·licitada, haurà de disposar de la llicència 

municipal de funcionament d’activitat de restaurant, bar o cafè o cafeteria, a nom del titular de 
l’establiment per la que es sol·liciti la llicència d’ocupació de la via pública. 

 
3. La sol·licitud d’ocupació es resoldrà d’acord amb les previsions tècniques que s’exigeixen en la 

present Ordenança i es tindrà en compte l’ocupació en estat d’ús,  la densitat del trànsit peatonal i 
altres circumstàncies del lloc, per la qual cosa, per determinar la superfície i els elements autoritzables 
no sols es tindrà en compte l’espai disponible, sinó també la incidència que sobre el medi ambient pugui 
tenir l’ocupació, d’acord amb la normativa municipal reguladora de les contaminacions per renous i 
vibracions. 

 
4. El període mínim d'ocupació autoritzable serà de 3 mesos continuus. Pot caldre una pròrroga 

extraordinària d’una durada màxima d’un mes o fracció per a aquelles llicències que finalitzin el 31 
d’octubre, justificada en la perllongació de la temporada turística. La tramitació d’aquesta pròrroga 
es farà d’acord amb el que es preveu a l’article 14, subjecta a un terç de la taxa d’ocupació que 
correspongui al trimestre continuu. 
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5. Cada local sols podrà sol·licitar i obtenir llicència per dues variants de la superfície i els elements: 
una per màxima ocupació i una altra per mínima ocupació. 

 
6. La llicència quedarà reflectida a una fitxa que lliurarà l’Ajuntament i que haurà d’estar ubicada de 

cara a l’exterior en un lloc visible, on hi constaran les principals dades de la llicència. 
 
Art. 14. RENOVACIO DE LLICÈNCIES PER DECLARACIÓ RESPONSABLE.  
 
Pel cas de renovacions d’ocupacions de via pública, i sols pel que fa a terrasses de bars o cafès, cafeteries 
i restaurants,  en idèntiques condicions que les contingudes a les llicències atorgades dins l’anualitat 
anterior, es substitueix l’obtenció de llicència  per una declaració responsable del titular d’aquesta. 
 
Art. 15. EXECUCIO 

1. Els renous que es generin motivats per l’ocupació de la via pública, estaran subjectes al límits fixats 
per l’Ordenança Municipal per a la Protecció del Medi Ambient contra la Contaminació per Renous i 
Vibracions vigent o qualsevol altra normativa que sigui d’aplicació. 

2. El titular de la llicència ha d'adoptar les mesures correctores que, en cada cas resultin necessàries per 
evitar l’embrutiment i assegurar la conservació i el decòrum de l'espai públic ocupat i dels elements 
en ell situats, i estarà obligat a mantenir en tot moment, amb bon estat de neteja i salubritat la zona 
ocupada, així com a facilitar les labors dels serveis municipals de neteja. 

3. En tots els casos  sempre prevaldran els interessos generals sobre els particulars i es compliran les 
condicions per aconseguir la màxima seguretat que sigui previsible i evitar que es produeixin 
accidents o perjudicis a tercers. 

4. La permanència d’animals domèstics o de companyia en una zona autoritzada, està condicionada al 
compliment del previst a la vigent Ordenança Municipal d’Inserció d’animals de companyia en la 
societat urbana. 

 

Art. 16. RESPONSABILITATS 

El titular de l’autorització serà el responsable en cas de produir-se contravencions de les Ordenances 
Municipals dins l’espai autoritzat, o de qualssevol de les prescripcions de la llicència. En el cas de què les 
contravencions persisteixin, l’Ajuntament es reserva la facultat de revocar la llicència i/o denegar futures 
llicències durant el termini legalment establert. 
 

Art. 17.  CRITERIS TÈCNICS.  

Els criteris tècnics bàsics per obtenir llicència d’ocupació de la via pública o d’espais lliures públics són 
els següents:  
 
1. L’espai ocupable haurà d’estar situat a la projecció de la façana del local de l’activitat,  que haurà de 

ser una voravia o espai lliure públic sense circulació de vehicles d’una amplada mínima de 3 metres 
lliures d’obstacles.  Serà ampliable a la del local veí contigu si compta amb la conformitat del titular 
del mateix. Es considerarà com a façana l’espai comprés entre els eixos de les parets mitjaneres. 

2. En el cas de que la zona a ocupar estigués al mateix nivell de la calçada, serà preceptiu que estigui 
protegida i separada d’aquesta per pilons o qualsevol tipus de mobiliari urbà degudament instal·lat 
per l'Ajuntament. 

3. L’espai que quedi lliure a la voravia pel trànsit dels vianants una vegada ocupada la via pública mai 
podrà ser inferior a 2 metres seguits sense cap obstacle.  

4. Espai no ocupable:   
4.1. La calçada i espais destinats a aparcaments de vehicles.  
4.2. Una distància de 2 a 5 m, en funció del trànsit de peatonal, des de la prolongació dels passos 

de vianants. 
4.3. Una distància de 2m des d’aturades dels busos de transport públic, de l’inici de parades de 

taxis, de reserves d’espai per estacionament de vehicles de persones discapacitades, i zones de 
càrrega i descàrrega.   

4.4. Una distància de 2 m. des de la part frontal dels bancs instal·lats a la via pública i a 1 m de la 
seva part posterior i lateral. 
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4.5. Una distància d’1 m. des de contenidors o boques de recollida de residus sòlids urbans, dels 
accessos a locals o zones de pública concurrència, sortides d’emergència d’edificis, entrades a 
immobles, guals permanents, cabines telefòniques o de l’ONCE, bústies de correus, papereres, 
armaris d’enllumenat públic, torretes de ventilació de transformadors i altres elements 
similars. 

4.6. Una distància 50 cm de les calçades amb circulació de vehicles i carrils bici, i a 80 cm. de les 
calçades amb aparcament de vehicles. 

4.7. Les garangoles d’arbres i els parterres de jardins. 
4.8. En espais de característiques singulars amb informe tècnic desfavorable. 

5. La zona a ocupar estarà suficientment allunyada de monuments i edificis de valor històric. 
6. L’espai autoritzat tindrà forma regular, preferiblement rectangular, en funció de la configuració 

física de la zona ocupable i inclourà els espais que es deixin entre elements. A les ocupacions 
adossades a la façana a més a més inclourà obligatòriament l’espai destinat a accés o accessos al 
local.  

7. L’ordenació de places, parcs, explanades o similars de configuració especial o elevat nombre 
d’interessats, serà determinada per l’òrgan municipal competent sense estar subjecte a la conformitat 
dels titulars dels immobles veïns contigus, llevat dels casos que així es determini per la millor 
ordenació de l’espai.   

8. Els elements es col·locaran en la mateixa alineació d’altres ocupacions prèviament autoritzades i 
amb els mateixos criteris, així com alineats al mobiliari urbà existent (garangoles d’arbres, faroles, 
etc.). L’espai que quedi pel trànsit dels vianants serà continu i el més recte possible. 

9. En els casos d’ocupacions de taules i cadires separades, una devora la façana i l’altra en front  
s’haurà de deixar un mínim de 2 metres de separació entre els espais autoritzats. 

10. L’òrgan municipal competent, mitjançant Decret podrà establir criteris d’ocupació específics per a 
zones, vies o espais lliures concrets en funció de les seves característiques pròpies. 

11. Es podrà reduir, revocar o denegar l’ocupació quan variï la configuració urbana del lloc o la intensitat 
del trànsit peatonal, sense dret a indemnització. El fet d’haver obtingut anteriors llicències per un 
nombre d’elements superior al que es consideri adequat posteriorment, no constituirà cap dret 
adquirit per invocar la seva autorització.  

12. En el cas de sobrevenir la necessitat de la col·locació de mobiliari urbà en un espai on hi hagi 
elements autoritzats mitjançant llicència, el mobiliari urbà tindrà preferència i l’ocupació s’haurà 
d’adaptar a les noves circumstàncies. 

 
Art. 18.  HORARI DE LES OCUPACIONS. 
 
1. L’horari autoritzat serà el que consti a la llicència d’ocupació de via pública. L’horari general 

autoritzable a les terrasses serà de 08:00 hores a les 00:00.. Els divendres, dissabte i vísperes de festiu 
de 08:00 a les 00:30 hores  del dia següent. Per resolució de l’òrgan municipal competent podrà ser 
ampliat excepcionalment en zones d’us majoritàriament turístic, així com restringit per evitar 
molèsties als veïns o en zones d’especial incidència en el medi ambient. La restricció podrà afectar a 
una zona concreta o únicament als locals on l’ocupació produeixi molèsties als veïns previ informe 
de la Policia Local, d’acord amb la normativa municipal reguladora de les contaminacions per renous 
i vibracions.  El incompliment de l’horari autoritzat per a l’ocupació de la via pública podrà ser causa 
de la revocació de la llicència i la inhabilitació d’obtenir-la per el temps legalment establert. 

2. Les ampliacions o reduccions de l’horari general autoritzable hauran de respondre als criteris 
establerts als plans zonals.  

 
Art. 19.  PROHIBICIONS  
 
3. Situar elements fora de l’espai autoritzat.  
4. Excedir-se en el nombre d'elements autoritzats. 
5. Excedir-se en l’horari autoritzat a la llicència i si no consta, a l’autoritzat per a l’activitat. 
6. Realitzar tancaments quan representin una privatització total de l’espai públic.  
7. Realitzar ancoraments, fixaments o qualsevol altra intervenció al paviment.  
8. Tenir tendals per sota una alçada de 2,50 m. des del paviment o 2,20 si es tracta de para-sols. 
9. Col·locar aparadors, barres de servei, mostradors, frigorífics, planxes, torradores,  màquines 

recreatives o de venda automàtica, i qualsevol altra element que no estigui expressament previst i 
autoritzat. 
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10. Exhibir publicitat comercial aliena a la pròpia activitat. 
11. Exhibir publicitat de tabac. 
12. Apilar mobiliari sense autorització, així com caixes, envasos i altres elements a la via pública. 
13. Col·locar a la via pública o vials d’us públic, cadafals, tarimes o altres elements permanents llevat 

dels autoritzats mitjançant llicència urbanística.  
14. En cap cas es podrà fer ús dels bancs públics o d’altres elements del mobiliari urbà en benefici propi per 

part del locals autoritzats per ocupar la via pública.  
15. Obstaculitzar l’operativitat de serveis públics, tapes de registre, boques de rec, hidrants, etc., així com 

la visibilitat dels senyals de trànsit. 
 
Art. 20.  SENYALITZACIÓ DE LA ZONA OCUPABLE. 
 
1. Els límits màxims de la zona ocupable de bars, cafeteries o restaurants, estarà senyalitzada sobre el 

paviment de conformitat amb l’ordenació prevista a la llicència. Aquesta senyalització consistirà amb 
marques de pintura. 

2. Serà realitzada per l’Ajuntament.   
3. El seu falsejament serà considerat com a falta molt greu, castigat amb la multa que correspongui i 

podrà donar lloc a la revocació de la llicència i la inhabilitació per obtenir-ne durant el temps 
legalment previst. 

4. L’existència de la senyalització de la zona ocupable sobre el paviment no significa autorització per a 
la seva ocupació, ja que en tot cas serà preceptiu disposar de la corresponent llicència actualitzada, la 
qual indicarà la zona autoritzada i els elements autoritzats en un termini determinat. La llicència 
quedarà reflectida a una fitxa que lliurarà l’Ajuntament i que haurà d’estar ubicada de cara a 
l’exterior en un lloc visible. 

 
CAPÍTOL IV:  MOBILIARI AUTORITZABLE A LA VIA PÚBLIC A ALS BARS O CAFÈS, 
CAFETERIES I RESTAURANTS.  
 
Art. 21.  NORMES COMUNES: 

10. Els elements que s’autoritzin seran mòbils, fàcilment desmuntables, i s’hauran de retirar diàriament 
en finalitzar l’horari previst a la llicència, excepte els tendals de dos peus. Excepcionalment es podrà 
autoritzar l’apilament de tot el mobiliari a un lloc concret de l’espai autoritzat, sempre que la 
superficie autoritzada sigui major a la superfície del local. En cap cas l’apilament dificultarà el trànsit 
peatonal i la neteja viaria. S’exclou d’aquesta excepció les ocupacions autoritzades en zones properes 
d’edificis públics, monuments o béns d’interés cultural.    

11. Els elements autoritzables seran: taules i cadires, i dins el mateix espai, para-sols, tendals, rètols, 
estufes, cossiols, jardineres,  barreretes, mampares i paravents transparents laterals i posteriors. 

12. No seran autoritzables els cadafals, tarimes, superfícies anivelladores, ni altres elements fixos.   
13. No estarà permès el mobiliari amb publicitat comercial aliena incorporada.  
14. El mobiliari autoritzat a un mateix titular dins la seva superfície serà del mateix tipus o estil. 
15. Els colors seran blancs crus, obscurs o anàlegs, no cridaners o lesius a la imatge de la ciutat . 
16. Tot el mobiliari s’haurà de conservar sense desperfectes i en correcte estat de conservació i neteja. 
17. El mobiliari urbà instal·lat per l’Ajuntament no té la consideració de mobiliari autoritzable. 
18. S’hauran de respectar els criteris d’accesibilitat i barreres arquitectòniques.  
 
 
 
Art. 22.  TAULES I CADIRES. 

Les taules i cadires només podran ser dels següents materials: Les taules de fusta, ferro, fosa/marbre, vidre o 
metacrilat incolor, vímet, bambú o anàlegs; les cadires de fusta, vímet, bambú, fusta/bova, lona, ferro estil 
antic, ferro/fusta, alumini o anàlegs. No seran autoritzables les taules i cadires de plàstic injectat o similar tot 
d’una peça, excepte a zones de platja. 
 
Art. 23.  PARA-SOLS I TENDALS. 

 

1 S’entén per para-sol, aquell estri usat per resguardar del sol, d’estructura i tela lleugera i fàcilment 
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plegable, d’una sola columna i tela de planta circular o poligonal. No podran dur faldons, i entre la 
part més baixa del para-sol i el paviment, haurà d’haver un mínim de 2,20 m. 

 
2 S’entén per tendal, aquell estri de dos peus i sense cap subjecció a la façana, normalment de major 

mida que els para-sols, de tela rectangular i més consistent. Sols s’admetran els de braços retràctils 
suportats per una estructura formada per dues columnes amb peus dotats de rodes i sistema de bloqueig 
o una beina encastada al paviment, units per un travesser horitzontal a la part superior i la coberta 
plegable de dos vessants. Sols podran dur faldó d’un màxim de 20 cm quan sigui necessari per retolar 
el nom de l’establiment. L’alçada mínima lliure de pas sota qualsevol element del tendal, mesurada des 
del paviment fins a la part més baixa d'aquest, serà superior a 2,50 m. 

 
3 El tendals sols es podran emprar a zones on la voravia tingui una amplada mínima de 5 metres i a 

places on la configuració urbanística i extensió de la mateixa ho permeti.  
 
4 La seva base serà de disseny i pes suficient, per garantir la seva estabilitat en qualsevol 

circumstància i ocasionar el mínim obstacle al  pas. Els peus no es podran ancorar o fixar al 
paviment mitjançant obra o grampons. El disseny dels tendals serà l’adequat que en permeti la seva 
retirada fàcilment. 

5 Fora del centre històric, i per raons de seguretat, es podrà substituir la base de la columna del para-
sol o dels dos peus amb rodes dels tendals, per una beina o tub encastat en el paviment, previ 
informe favorable del Departament d’Infraestructures, quan es compleixin tots els següents 
requisits: 

5.1 Que sota el paviment no hi hagi cap soterrani, aparcament, canalitzacions o capes 
impermeabilitzants. 

5.2 Que la situació del tendal estigui definitivament determinada. 
5.3 Que el paviment no sigui de característiques singulars. 
5.4 Que no sobresurti cap part de la beina sobre el trespol. 
5.5 Que permeti la retirada del tendal de forma fàcil i ràpida. 
5.6 Aquesta beina haurà de comptar amb un dispositiu que no ressalti per tapar-la quan no s'usi, en el 

qual cas s’hauran de mantenir tapades en tot moment. 
5.7 En cessar definitivament la llicència d'ocupació de la via pública, el titular haurà de restituir el 

paviment al seu estat original. 
6 Tot el conjunt, estructura i tela, ha de ser suficientment resistent per suportar l'acció del vent i la 

intempèrie. 
7 La pendent màxima dels vessants de les teles no podrà superar els 20 cm de desnivell per metre 

d’amplada. 
8 No podran dur cap superfície opaca que sobresurti verticalment per damunt la seva estructura 

superior. 
9 La projecció vertical del para-sol o el tendal sobre el paviment no podrà superar els límits de 

l'ocupació de la via pública autoritzada, ni arribar a una distància inferior a 80 cm. de la vorera de la 
voravia quan confronti amb la calçada. 

10 L’altura màxima del tendal o para-sol, mesurada des del paviment fins la part més alta de l’element, 
no podrà superar la de la planta de l’establiment autoritzat. Quan no hi hagi especificació es 
considerarà que no es poden superar els 3,5 m. d’alçada total. 

11 En cap cas es podrà dificultar el trànsit dels vianants i el dels serveis de neteja, d’urgència o 
seguretat. 

12 Els peus no es podran situar sobre garangoles d’arbres o de forma que qualsevol part d’ells pugui 
contactar amb l’arbrat urbà. 

13 El titular de la llicència haurà de mantenir-lo en perfecte estat de conservació, neteja i pintura. En el 
cas de produir-se alguna averia, s’haurà de reparar immediatament o retirar-lo de la via pública. 

14 El titular adoptarà les mesures adients perquè els tendals o para-sols no puguin ser utilitzats per 
escalar als pisos superiors, responsabilitzant-se de tal cosa en cas de produir-se. 

15 No seran autoritzables els tendals o cobertes de més de dos peus i els que tinguin subjecció a la 
façana. 

16 Els tendals queden dispensats de l’obligació de retirar-los cada dia en cessar l’horari autoritzat, 
mentre no interfereixin les tasques de neteja i altres serveis públics a més de no causar problemes de 
seguretat, en aquest cas es deixaran plegats. S’hauran de retirar de la via pública quan no estiguin 
emparats per la llicència, en cas de la realització d’obres, actes públics o altres necessitats d’interès 
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general 
 

Art. 24.  RÈTOLS O CARTELLS. 

1 Sols es podran autoritzar quan es disposi de llicència d’ocupació de la via pública per situar 
elements de restaurants, bars o cafès i cafeteries, els quals només es podran situar dins el referit 
l’espai i durant l’horari autoritzat. El seu nombre serà limitat discrecionalment amb criteris 
restrictius en funció de l'espai i ocupació autoritzada, essent el criteri general el d’un màxim de dos 
per cada zona d'ocupació. 

2 El seu disseny serà preferentment rectangular, d'unes mides màximes de 0,80 d'ample per 1,20 m. 
d’altura, sense parts que sobresurtin de la seva base o que puguin constituir perill pels vianants, 
especialment per als invidents i altres persones discapacitades. 

3 Només podran dur informació pròpia del local, sense publicitat aliena, no es podran penjar dels 
arbres, ni col·locar de forma que perjudiquin a tercers.  

 
Art. 25.  MAMPARES,  TANQUES  I PARAVENTS. 

3 Es podran autoritzar mampares, tanques i paraventes. Seràn transparents i sense anclatges al terra. 
4 Podràn ser de dos tipus:   
 2.1  Rígides, amb peus, separades del paviment un mínim de 10 cm., i d’una alçada no superior a 

1,70 m.  
2.2  Flexibles, lleugeres, arrotllables amb suport des del tendal, i anclatges al mateix. La seva altura 
anirà en funció de l’altura del tendall.     

Art. 26.  TESTS, COSSIOLS I JARDINERES. 

1 Sols es podrà autoritzar la col·locació al terra de tests, cossiols o jardineres amb plantes dins l’espai 
autoritzat per ocupar amb taules i cadires de restaurants, bars o cafès i cafeteries, en el qual cas 
compliran les següents condicions: 

2 No es podran situar de forma que facin tancament o que propiciïn la privatització de l’espai o via 
pública. 

3 No es podrà interceptar el trànsit dels vianants. Entre un cossiol o jardinera i el següent es deixarà com 
a mínim la distància de 1 metre. 

4 Els tests o cossiols seran de materials naturals o anàlegs de mateixa aparença, i amb la planta compresa 
no podran superar els 60 cm. de diàmetre o costat i 1,20 d’alçada, excepte en el cas de que es situïn 
dins espais entrants de l’alineació de façana i de forma que quedin fora de la zona de trànsit habitual 
dels vianants. 

5 Per la seva forma o estructura, tant del cossiol com el seu peu i la planta, no podran constituir cap  
molèstia o perill pels vianants i especialment, cap barrera arquitectònica per persones discapacitades, al 
qual efecte no tindran branques que sobresurtin més de 10 cm de la vertical del cossiol o jardinera.  Pel 
mateix motiu, tampoc es permeten els cossiols la qual forma de copa dificulti la seva percepció amb els 
bastons, o que alguna part d’ells o del seu peu sobresurti de forma perillosa. Els cossiols o les 
jardineres hauran de ser de característiques sòlides, amb una base que asseguri la seva estabilitat en cas 
de vent o del contacte accidental dels vianants. Es podrà exigir un model determinat en funció del lloc 
on s’hagi d’ubicar, i segons les seves característiques, l’Ajuntament podrà exigir la seva col·locació per 
delimitar la zona d’ocupació. 

6 Les plantes no podran ser d'espècies verinoses, tenir punxes o brancatge que pugui resultar  perillós o 
molest pels vianants.  

7 No podran dur cap tipus de publicitat ni ser usats comercialment per exposar productes o mercaderies. 
8 S’hauran de poder retirar cada dia al finalitzar la jornada laboral i en cap cas podran obstaculitzar 

l’accés dels serveis de seguretat o neteja de la via pública. 
9 En tot cas es compliran les prescripcions de la normativa vigent en matèria de barreres 

arquitectòniques. 
 

Art. 27.  ESTUFES I CALEFACTORS EXTERIORS. 

Són aquells elements de climatització de l’exterior, elèctrics o a gas butà o propà. 
No es permetrà la instal·lació d’estufes a gas que tinguin els cremadors i la zona de foc sense la deguda 
protecció. Sols es permetrà la utilització de dispositius que mantinguin la flama dins vidre o similar i 
tinguin protecció per evitar les cremades. 
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No es permetrà la instal·lació d’estufes elèctriques separades de la façana. 
Per obtenir llicència per qualsevol tipus de dispositiu, serà necessari presentar la següent documentació: 
1).- Informe signat per Enginyer Industrial, Enginyer Tècnic Industrial o qualsevol altre tècnic competent que 
dictamini que les estufes compten el distintiu CE i que compleixen la normativa aplicable a l’efecte i les 
instruccions del fabricant en quant a la seva col·locació, que es troben a una distancia mínima de seguretat de 
qualsevol para-sol o tendal, o altres elements com poden ser línia de façana, arbres o fanals. 
2).- Declaració del titular de l’explotació que, per a la utilització d’estufes compleix amb els següents 
requeriments: 
a) Complirà amb les condicions d’utilització del fabricant de les estufes i les indicades a l’article 7 de la 
ITC MIE APQ 5, aquest darrer sols per a les estufes de gas.  
b) Manté en vigor l’assegurança de responsabilitat civil que cobreixi la totalitat dels elements de 
l’ocupació de la via pública o si és el cas de la zona privada d’ús públic (segons la Llei 16/2006, de 17 
d’octubre, de règim jurídic de les llicències integrades d’activitat de les Illes Balears). 
c) Disposa d’extintors de pols ubicats en un lloc de fàcil accés.  
d) Compromís de retirar-les de la via pública al tancar l’establiment. 
 
Per les estufes a gas, també haurà de complir els següents requisits per l’emmagatzemament de botelles 
de gas: 
Certificat signat per tècnic competent, Enginyer Tècnic Industrial, Enginyer Industrial o similars, 
justificant que el local compleix amb les condicions de ventilació adequada que predica l’article 7 de la 
ITC MIE APQ 5, i que la càrrega de foc resultant compleix amb els requisits del codi tècnic de 
l’edificació. Alternativament a l’anterior podrà presentar declaració del titular de l’explotació que, per a 
l’emmagatzemen de les estufes compleix amb els següents requeriments: a) Que dintre del local no 
s’emmagatzemen més de dues botelles de gas de menys de 15 kg. i que el local no està a soterrani ni 
comunica amb ell i que disposa d’una ventilació permanent de 70 cm2 amb una obertura a la part inferior 
a menys de 15 cm del terra del local; o bé que les botelles s’emmagatzemaran dintre d’un armari destinat 
exclusivament a les botelles amb una ventilació permanent amb l’exterior amb una superfície de 
ventilació superior a 1/100 de la superfície de la paret o fons de l’armari d’acord amb el punt 2 de la ITC-
ICG-06 . 
 
Art. 28.  APARELLS MUSICALS, TELEVISIÓ, RÀDIO, ALTAVEUS, ETC. 

Queda prohibida l’ocupació de la via pública amb aparells musicals, televisions, ràdios 
altaveus o qualsevol altre mitjà audiovisual.   

 
CAPÍTOL V : CASOS ESPECIALS EN L’OCUPACIÓ DE LA VIA PÚBLICA PER BARS O CAFÈS, 
CAFETERIES I RESTAURANTS. 
 
Art. 29.  OCUPACIONS DAVANT FAÇANES DE VEÏNS CONTIGUS. 

1 Es podrà autoritzar l’ampliació en continuïtat de la mateixa línia d’ocupació amb taules i cadires 
davant la façana del veïns contigus o amitgers amb l’establiment en qüestió (“colindantes”), com a 
màxim un a cada banda. El sol·licitant haurà de presentar anualment la conformitat del titular de 
l’immoble contigu manifestada per escrit. Quan variï la titularitat de qualsevol dels dos establiments 
dins el període autoritzat, aquesta autorització es considerarà caducada i quedarà invalidada la 
llicència que s’hagi pogut concedir emparant-se amb ella. 

2 Els immobles davant els que es pretengui ocupar, hauran de pertànyer a una mateixa línia 
d’edificació contínua. Aquesta continuïtat entre l’immoble de l’establiment sol·licitant de l’ocupació 
i la del veí del costat a ocupar, sols es podrà interrompre per l’existència de l’entrada a un immoble, 
davant la qual no es podrà ocupar. 

3 Si l’ocupació sol·licitada està situada a més de 5 m. de la façana del veí o veïns contigus o amitgers, 
el sol·licitant no haurà de presentar la conformitat del seu titular, llevat dels casos que així es 
determini per la millor ordenació de l’espai.  

4 En cas de dubte respecte a la projecció de la façana, els seus límits vendran determinats per l'eix de 
les parets mitjaneres.  

5 La conformitat dels titulars dels immobles veïns contigus no serà necessària per a l’ordenació de 
places, parcs, explanades o similars de configuració especial o elevat nombre d’interessats, que 
serà determinada per l’òrgan municipal competent.  
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Art. 30.  OCUPACIONS COMPARTIDES. 

1 En el cas de què la zona ocupable estigui situada de forma que pugui ser utilitzada per dos o més 
establiments, aquesta serà compartida proporcionalment a la longitud de les respectives façanes i de 
forma que cada una quedi el més propera possible al seu establiment. 

2 Quan coincideixi la possibilitat d’ocupació d’una mateixa zona per part de dos establiments situats 
un davant l’altre, un a cada banda del carrer i la zona d’ocupació enmig, tindrà preferència a 
l’ocupació el que la tingui davant la seva pròpia façana, respecte al que pretengui ocupar davant un 
veí amitger.  

3 En el cas de que els dos establiments estiguin amb les mateixes circumstàncies, l’espai a ocupar serà 
repartit equitativament entre els dos establiments. 

4 Quan aquesta circumstància es presenti mentre estigui en vigor la llicència d’ocupació atorgada a un 
dels establiments, aquesta continuarà en vigor fins que finalitzi el termini autoritzat i al seu 
venciment es distribuirà entre els establiments que hi tinguin dret, excepte en el cas de que s’arribi a 
un acord entre les parts.  

5 Per el cas de superar el criteri general d’amplària de façana quan hi hagi una concurrencia 
d’establiments interessats en l’ocupació, es redistribuirà l’espai públic proporcionalment. La 
llicència atorgada anteriorment no consolida cap dret a favor del titular. 

 
Art. 31.  OCUPACIONS EN ZONES PEATONALS I SEPARADES PER UN CARRER ENTRE LA 
ZONA A OCUPAR I L’ESTABLIMENT. 

 
1 Les vies o espais lliures públics de caràcter peatonal, així com les zones de vianants dels eixos 

cívics, corredors verds i separades per un carrer amb trànsit de vehicles entre la zona a ocupar i 
l’establiment tindran consideració especial; en cada cas es resoldrà de forma individualitzada en 
funció de les seves característiques i circumstàncies particulars, sempre amb criteris restrictius en 
defensa dels interessos generals sobre els particulars.  

2 Quan estiguin en un itinerari habitual de vianants, s’observaran els mínims d’espai lliure destinats al 
trànsit de vianants previst en els criteris tècnics per ocupar la via pública per bars, cafeteries i 
restaurants.   

3 Sempre es salvaguardarà el pas dels vehicles dels serveis d’urgència o seguretat, estimant per a la 
qual cosa, una amplada mínima de  3 m. 

4 Per a ocupacions dem vies públiques separades per un carrer amb trànsit de vehicles es tindrà en 
compte la configuració urbanística, la intensitat del trànsit de vehicles, si la circulació de vehicles 
està restringida sols als veïns, si per travessar el carrer està marcat un pas de vianants, la intensitat 
del trànsit de vianants i  l’aparcament autoritzat que hi pugui haver a la zona en qüestió. 

5 La distribució de les zones a ocupar en aquestus casos es realitzarà per l’Ajuntament d’acord amb 
els criteris generals i de justícia distributiva per a l’aprofitament de l’espai públic amb les regles de 
les ocupacions compartides.  

6 Per tenir dret a ocupar l’espai públic a places i zones peatonals, serà requisit indispensable que la 
façana o més de a meitat de la projecció de la façana del local interessat doni a la zona a ocupar.       

 
 Art. 32.  OCUPACIONS A CARRERS PEATONALS DEL CENTRE HISTÒRIC I 
MICROOCUPACIONS. 
 
1.- Ocupacions a carrers peatonals del centre històric.- De forma indicativa però no exclusiva, es detallen 
determinats vials dels centre de Palma que no es permet ocupació per transit intensiu:   
Carrers de Sant Miquel (de carrer Oms fins Plaça Major),  Sindicat (De Pl. Capellers fins Pl. Alexandre 
Jaume),  Jaume II, Costa Sant Domingo, Costa del Brossa, Pas d’en Quint, etc.   
Sols es podrà autoritzar als vials de paviment uniforme i circulació exclusivament peatonal,  excepte 
accessos a guals permanents, amb les condicions i horaris que es detallen: 
 
a.- Amplada mínima d’aquests carrers: 
- Si es possible la doble ocupació el carrer ha de tenir una amplada mínima de 4 m., i es podrà autoritzar 
l’ocupació d’un metre a cada costat del carrer i deixant dos metres en el centre pel pas dels vianants. 
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- Si no es possible la doble ocupació el carrer ha de tenir una amplada mínima de tres metres, ocupant un 
metre i deixant dos metres a la resta del vial pel pas de vianants.  
 
b.- Horari: 
- La col·locació dels elements serà a partir de les 09’00 hores, respectant l’horari de càrrega i descàrrega.  
- La duració màxima de l’ocupació serà fins a les 23’00 hores per evitar molèsties als veïns.  
 
2.- Microocupacions.- Com a conseqüència de l’entrada en vigor de la Llei 42/2010, de 30 de desembre, 
que modifica la Lle 28/2005, de 26 de desembre, de mesures sanitàries front el tabaquisme, es permeten 
les microocupacions. Són aquelles ocupacions de la via pública que permet als titulars de bars o cafès, 
cafeteries i restaurants, que no tinguin dret a obtenir una llicència per ocupació de la via pública de caràcter 
ordinari, ubicar, com a màxim, dues tauletes amb dos tamborets cada una, amb tots els elements adossats a 
la façana, dins un espai que no podrà excedir de 0’50 per 1 metre. Haurà de deixar un pas lliure d’un metre i 
mig pel trànsit de vianants, i la microocupació haurà d’estar a la mateixa distància del mobiliari urbà, 
senyals de tràfic, bústies de correus, passos de vianants o qualsevol obstacle.  
 

Art. 33. OCUPACIONS EN ZONES DE TITULARITAT PRIVADA I ÚS PÚBLIC CONFRONTANTS 
AMB LA VIA PÚBLICA. 

 
1 Les zones de titularitat privada confrontants amb la via pública de forma oberta que puguin ser 

utilitzades per l’ús comú general dels vianants seran considerades d’ús públic, excepte en el cas de 
què s’acrediti mitjançant document públic o que consti a l’Administració el dret a l’ús privatiu.   

2 Amb la finalitat de compatibilitzar l’ús privat amb el públic serà preceptiva l’obtenció de la 
corresponent llicència d’ocupació de via pública. 

3 L’obtenció de la llicència d’ocupació de via pública, estarà condicionada a la possessió de la 
corresponent llicència de funcionament de l’activitat del local a la que estigui vinculada l’ocupació, i 
a la titularitat de la propietat o a la autorització del seu titular. 

4 En la tramitació de les llicències d’ocupació de via pública en espais de titularitat privada d’ús 
públic, no serà exigible la taxa per aquest concepte. 

5 La regulació de l’ocupació dels espais de titularitat privada i ús públic serà considerada 
individualment en funció de les seves característiques particulars segons els següents criteris:  

5.1 Quan per la seva configuració no sigui utilitzada pel transit habitual dels vianants, es podrà 
autoritzar l’ocupació en la seva totalitat.  

5.2 Quan sigui utilitzada pel trànsit habitual dels vianants, l’ocupació es realitzarà de conformitat amb 
els criteris tècnics, respectant i cedint en el seu cas, l’espai necessari per completar l’amplada 
prevista pel trànsit de vianants. 

5.3 El elements autoritzables seran els mateixos que a les zones de titularitat pública i hauran de 
complir els criteris tècnics establerts.  

 
CAPÍTOL   VI :  OCUPACIONS TEMPORALS      
  
Art. 34.  TAULES INFORMATIVES. 
 
7 Es podran autoritzar taules informatives a aquella persona física o jurídicaque acreditin no tenir una 

finalitat lucrativa, a les ONG’s o les promogudes per organismes autònoms municipals, sindicats i 
partits polítics. 

   
8 Si es tracta d’una campanya específica d’interès general de duració no superior a una setmana podrà 

ser cada dia, les quals campanyes no es podran repetir fins passats 3 mesos llevat de casos 
excepcionals degudament justificats. Pels casos habituals en que la finalitat de la taula sigui 
informar sobre les activitats ordinàries, serà d’una taula, un  dia per setmana com a màxim i quan la 
freqüència sigui periòdica, en el mateix lloc. S’exceptuen d’aquestes limitacions les que afectin a la 
defensa nacional, propaganda electoral, campanyes institucionals o a circumstàncies extraordinàries. 

 
9 Les taules informatives no podran interferir la circulació rodada o dels vianants ni coincidi amb la 

programació d’activitats de gran concurrència a la via pública. 
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10 Els actes o activitats realitzades en la via pública amb la mateixa finalitat de les taules informatives, 
qualsevol sigui el nom que se li doni, tindran el mateix tractament previst per aquestes. 

 
11 Les taules informativa tindran unes mides màximes de 3 x 2 metres i es permetrà que estiguin sota 

una carpa. Per a la seva fixació no es podran fer perforacions  al  paviment. 
     
12 Queda prohibida la comercialització o venda de productes. 
 
Art. 35.  TAULES PETITÒRIES 
 
1 Sols es podran autoritzar taules petitòries a la via pública per efectuar la captació d’aportacions 

econòmiques destinades a causes humanitàries concretes plenament justificades, d’especial 
significació ciutadana o d’interès general, i a entitats sense ànim de lucre.  

  
2 En la seva autorització s’observarà el mateix criteri i condicions previst  per les taules informatives. 
  
3 Aquestes llicències es podran denegar quan l’entitat sol·licitant no acrediti suficientment la finalitat 

social pública o d’interès general.  
 
Art. 36. CAMPANYES D’INTERÈS GENERAL. 
 
Es podrà autoritzar la realització de campanyes temporals d’interès general gratuïtes a entitats públiques o 
privades sense ànim de lucre, promogudes per sensibilitzar o informar sobre temes d’interès general.   
 
Art. 37.  OCUPACIONS AMB MOTIU D’INAUGURACIONS I ANIVERSARIS. 
 
1 Es podran autoritzar ocupacions temporals de la via pública amb motiu d’actes d’inauguració 

d’establiments o altres esdeveniments significatius, sempre que la seva cabuda resulti insuficient per 
fer-ho a l’interior i no s’intercepti la circulació rodada o dels vianants, ni entrades a immobles, es 
farà d’acord amb les condicions que disposi l’òrgan municipal competent.  

2 Igualment seran autoritzables les ocupacions col·lectives realitzades amb motiu d’aniversaris de 
zones comercials concretes i significatives de la Ciutat. 

 
Art. 38.  ACAMPADES A LA VIA PÚBLICA. 
 
Es permetrà la instal·lació de tendes d’acampada o similars a la via o espais lliures públics amb caràcter 
temporal o esporàdic i amb el compliment de les condicions que determini l’òrgan municipal competent.  
 
Art. 39.  MERCADETS TEMPORALS BENÈFICS O SOLIDARIS. 
 
1 Es podrà autoritzar la realització de mercadets solidaris temporals sense finalitat lucrativa, a ONG’s, 

associacions ciutadanes o col·lectius sense finalitat de lucre legalment constituïts, sempre que no es 
realitzin amb efectes comercials i el seu benefici es destini íntegrament a finalitats benèfiques, 
humanitàries o socials.  

2 S’utilitzaran criteris restrictius i sempre que no es desaconselli per raons justificades o 
s’interfereixin altres mercats, comerç permanent o altres activitats degudament autoritzades i es 
disposi d’un espai lliure adequat. No es podran realitzar activitats lucratives o comercials en benefici 
privat. 

 
Art.  40.  BUNYOLADES. 

Sols es podran autoritzar bunyolades, amb motiu de festes populars o d’actes d’interès general, quan 
siguin esporàdiques i sense finalitat lucrativa, mentre siguin organitzades per ONG’s, Partits polítics i 
Associacions Ciutadanes sense ànim de lucre degudament legalitzades.  Hauran de complir els requisits 
higiènics i  sanitaris vigents i les condicions que dicti l’òrgan municipal competent. 
 
Art. 41. VENDA DE BUNYOLS PER LA FESTIVITAT DE LES VERGES 
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Per la festivitat de Les Verges, el 20 i 21 d’octubre,  es podrà autoritzar la venda de bunyols a la via 
pública, sempre que es faci en instal·lacions homologades tipus xurreria, que compleixin tots els requisits 
higiènics i  sanitàris vigents i les condicions que disposi l’òrgan municipal competent.  
 
Art. 42. XURRERIES I PARADES DE VENDA DE CASTANYES I MONIATOS TORRATS. 
 
1 Durant els mesos de novembre a febrer, per tradició es podran autoritzar llocs de venda de castanyes 

i moniatos torrats, així com un nombre determinat de xurreries. 
2 Les  autoritzacions a xurreries sols es podran atorgar a firants acreditats, seran de caràcter personal, 

no cedibles a tercers i estaran ubicades en instal·lacions homologades a l’efecte.  
3 Hauran de complir els requisits higiènics i sanitaris vigents, així com cuidar l’estètica de la 

instal·lació. 
 
Art. 43.  ACTIVITATS AMB MOTIU DE LES FESTES DE SANT SEBASTIÀ I  SANT ANTONI. 
 
1 Durant les dates en que es celebren les festes de Sant Sebastià i Sant Antoni, es podrà autoritzar la 

realització de foguerons i la instal·lació de parades de venda de productes alimentaris tradicionals o 
de llepolies a la via pública amb motiu dels actes organitzats a raó d’una autorització per persona 
física o jurídica, la qual cosa es farà discrecionalment en funció de la seva situació i altres 
circumstàncies.  

2 Les parades no podran ser superiors a 5 m de llarg x 2 m d’ampla. 
3 Les sol·licituds de llicència s’hauran de presentar en el Registre General fins el 5 de gener utilitzant 

l'imprès vigent normalitzat a l’efecte. 
4 Aquelles sol·licituds que es rebin o complimentin les obligacions fiscals fora de termini podran no 

ser admeses a tràmit. 
 
Art. 44.  FOGUERONS I TORRADES AMB MOTIU DE LES FESTES DE SANT SEBASTIÀ I  SANT 
ANTONI. 
 
1 Es podrà autoritzar la realització de foguerons amb motiu de les festes de Sant Sebastià i Sant 

Antoni, la qual llicència estarà condicionada al compliment de les condicions que disposi l’òrgan 
municipal competent.   

2 Com a norma general, no seran autoritzables les fogateres realitzades en terra, llevat de les que 
s’efectuïn amb la intervenció dels Serveis Municipals.  

3 Els foguerons es realitzaran dins cremadors elevats situats davant la façana del sol·licitant o en les 
seves immediacions mentre comptin amb la conformitat del titular de davant on es col·loquin.   

4 Es podran denegar en els següents casos: els que es pretenguin realitzar en carrers o espais del centre 
històric o altres llocs on hi pugui haver risc d’incendi, provocació de perjudicis a tercers, quan la 
seva instal·lació coincideixi amb actes de gran concurrència pública, quan puguin interferir activitats 
d’interès general i quan puguin obstaculitzar la circulació rodada o de vianants, o per raons de 
seguretat. 

 
Art. 45.   PRODUCTES ALIMENTARIS PER CONSUMIR A LES TORRADES AMB MOTIU DE LES 
FESTES DE SANT SEBASTIÀ I  SANT ANTONI. 
 
1 Es podran autoritzar a: ONG’s, partits polítics, associacions no lucratives legalment constituïdes i 

establiments de restauració (bars, restaurants o similars) davant la seva façana o en les seva 
proximitat immediata, mentre comptin amb la conformitat del titular de davant on es col·loquin.  

2 Hauran de complir els requisits higiènics i sanitaris vigents, no es podrà dificultar el trànsit peatonal 
o rodat, i en tot cas els serveis d’urgència. 

   
Art. 46.  PARADES PER A LA VENDA DE LLEPOLIES I FRUITES SEQUES AMB MOTIU DE LES 
FESTES DE SANT SEBASTIÀ I  SANT ANTONI. 
 
1 Sols es podran autoritzar als firants acreditats i d’unes mides màximes de 6 x 2 m.  
2 Queda expressament prohibida la venda o promoció de productes explosius o pirotècnics, begudes 

alcohòliques, tabac i begudes dins envasos de vidre. 
3 Hauran de complir els requisits higiènics i  sanitaris vigents.   
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4 Es preveu la possibilitat de la seva denegació quan es pretenguin instal·lar  en llocs que puguin 
produir perjudicis a tercers, per raons de seguretat, quan la seva instal·lació coincideixi amb actes de 
gran concurrència pública, per excessiva ocupació de la via pública o quan puguin dificultar la 
circulació de vianants o la realització d’actes públics.  

 
Art. 47. FOGUERONS I TORRADES REALITZATS FORA DE LES FESTES DE SANT SEBASTIÀ I 
SANT ANTONI. 
  
Estaran prohibits els foguerons o torrades en la via pública de zones urbanes poblades, llevat de casos 
d’interès general  suficientment justificats a criteri municipal o els organitzats per ONG’s, partits polítics i 
associacions no lucratives degudament constituïdes, en el qual cas s’utilitzaran les prescripcions 
aplicables de les previstes pels foguerons de les festes de Sant Sebastià i Sant t Antoni.     
 
Art. 48  FIRANTS. 
 
Durant les dades programades amb motiu de la Fira del Ram, de les ubicacions tradicionals d’hivern, Sant 
Sebastià, carnaval i festes de barriada, així com amb motiu d’activitats organitzades per Organismes 
Municipals Autònoms, es podran autoritzar ocupacions de la via pública a firants professionals acreditats. 
 
Art. 49.  CIRCS.   
 
1 L’atorgament de llicència d’ocupació de la via pública queda al criteri discrecional de l’òrgan 

municipal competent. 
2 Queden subjectes al compliment de la normativa en matèria d’activitats de les Illes Balears..  
3 Sols seran autoritzables en els espais següents:  els circs amb animals al recinte ferial de Son 

Fusteret, els circs sense animals, de grans dimensions (més de 300 metres quadrats) al recinte Ferial 
de Son Fusteret o al Parc de Sa Riera, i els circs sense animals, de petites dimensions (menys de  
300 metres quadrats) al recinte ferial de Son Fusteret, al Parc de Sa Riera o al Parc de la Mar, sense 
perjudici de noves posibles ubicacions.   

 
Art. 50. PARADES DE VENDA D’OBJECTES LLICENCIATS, SITUADES A L'EXTERIOR DE 
CAMPS DE FUTBOL O D’ALTRES ESPORTS. 
 
Es podran autoritzar parades de venda d'objectes llicenciats relacionats amb l'esport a l'exterior dels 
camps o estadis, a persones físiques professionals d’aquesta activitat, de conformitat amb les condicions 
generals que disposi l’òrgan municipal competent. 
 
CAPÍTOL   VII  :  OCUPACIONS ESTABLES. 

Art. 51.  QUIOSCS DE VENDA DE GELATS I LLEPOLIES. 

1. No es concediran llicències d’ocupació de la via pública per situar quioscs o llocs de venda de 
llepolies, gelats i similars.  

2. Els quioscs actualment existents seran considerats a extingir i sols es podran renovar mentre 
conservin la mateixa titularitat de la persona física explotadora..  

 
Art.  52.  QUIOSCS DE VENDA DE PREMSA. 
 
1. Seran autoritzables mitjançant la corresponent concessió administrativa atorgada per licitació 

pública. 
2. Per a la col·locació dels quioscs a la via pública es compliran els criteris tècnics previstos a aquesta 

Ordenança que resultin aplicables.  
3. La seva regulació vindrà determinada pels corresponents plecs de condicions que regulin les 

respectives licitacions  
 
Art. 53.  QUIOSCS DE VENDA DE CUPONS DE LA  O.N.C.E.  
 
1. Amb la finalitat de facilitar la integració socio-comunitària dels treballadors de la ONCE en 

desenvolupament de la funció social que duu a terme dita organització sense ànim de lucre, 
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anualment es podrà concedir llicència per ocupació de via pública amb quioscs per a la venda de 
loteries de l’esmentada entitat.   

2. La seva col·locació a la via pública complirà els criteris tècnics previstos a la present Ordenança amb 
les següents condicions :   
 
a.- Sempre quedarà una distància mínima de 2 m. seguits pel trànsit de vianants, o 3 m. en el cas de 
voravies de més de 4 m. d’amplada, a més de complir la normativa general i municipal d'aplicació així 
com l'obtenció de quantes llicències pertoquin.  
 
b.- L'Ajuntament es reserva el dret de modificar la situació de determinats quioscs per raons 
urbanístiques, d'interès públic, o per afectar a la realització d’obres, sense dret a indemnització o 
compensació de cap tipus.  
 
c.- L'ONCE assumirà qualsevol responsabilitat que es pugui derivar de l'esmentada ocupació de via 
pública, al qual efecte mantindrà en vigor una pòlissa d'assegurança de responsabilitat civil per una 
quantitat suficient. 
 
d.- La llicència no faculta per ocupar la via pública amb caixes de protecció elèctrica (CGP) 
independents dels quioscs, així com per exhibir publicitat aliena ni realitzar cap altra activitat més que la 
venda del cupó, i s'ajustarà a la normativa general i municipal que sigui d'aplicació. 
 
e.-  Les cabines situades dins el perímetre de les Avingudes-Passeig Mallorca, seran de color marró, 
mentre que les de l’exterior a l’esmentat perímetre podran ser de color verd, ambdues aprovades per 
l’òrgan municipal competent. 
 

Art. 54.   CABINES  I/O   SUPORTS DE TELÈFONS PÚBLICS. 
 
L’article 22 de la Llei 32/2003, de 3 de novembre, General de Telecomunicacions, preveu dintre del servei 
Universal l’obligació de prestar el servei de telèfons públics de pagament.  A tal efecte es podrà autoritzar a 
l’operador o operadors titulars del servei universal la ocupació de la via pública mitjançant cabines o suports 
de telèfon públic, complint les següents condicions: 
 
a.- La durada de l’autorització serà anual, que haurà de ser renovada per l’operador titular del servei universal 
fins el termini de la concessió atorgada pel Ministeri d’Indústria, Turisme i Comerç.    
 
b.- Sempre quedarà una distància mínima de 2 m. seguits pel trànsit de vianants, o 3 m. en el cas de voravies 
de més de 4 m. d’amplada, a més de complir la normativa general i municipal d'aplicació així com l'obtenció 
de quantes llicències pertoquin.  
 
b.- L'Ajuntament es reserva el dret de modificar la situació de les cabines i/o suports per raons urbanístiques, 
d'interès públic, o per afectar a la realització d’obres, sense dret a indemnització o compensació de cap tipus.  
 
c.- L'operador assumirà qualsevol responsabilitat que es pugui derivar de l'esmentada ocupació de via pública, 
al qual efecte mantindrà en vigor una pòlissa d'assegurança de responsabilitat civil per una quantitat suficient. 
 
d.- La llicència no faculta per ocupar la via pública amb caixes de protecció elèctrica (CGP) independents de 
les cabines i/o suports, així com per exhibir publicitat aliena ni realitzar cap altra activitat més que la 
telefònica, i s'ajustarà a la normativa general i municipal que sigui d'aplicació. 
 
Art. 55.  SORTIDORS DE VENDA DE COMBUSTIBLE  A LA VIA PÚBLICA. 
 
1. Els sortidors de l'antiga xarxa que han quedat dins les vies públiques de la ciutat, estan considerats a 

extingir degut a la seva perillositat i a les interferències que causen al trànsit rodat i peatonal, per tal 
motiu sols es podran autoritzar operacions de manteniment o substitució de dipòsits per altres de la 
mateixa cabuda total, que no suposin un increment de l'ocupació de l'espai públic, mentre  disposin de la 
llicència municipal de funcionament o informe favorable del departament municipal competent en el 
mateix sentit, hagin estat informats favorablement pels serveis de trànsit i disposin de la llicència 
urbanística corresponent, no autoritzant-se canvis de titularitat ni noves instal·lacions d’aquest tipus. 
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Queden exclosos els sortidors de combustibles ubicats dins les estacions de servei degudament 
autoritzades. 

2. S’atorga un termini transitori de dos anys per regularitzar les ocupacions de via pública de sortidors i 
benzineres a tot el terme de Palma. Transcorregut aquest termini sense haver obtingut  la  corresponent 
autorització o concessió es tindrà per caducada l’ocupació amb l’obligació de retirada total de l’espai 
públic ocupat..   

 
Art. 56.  EXPOSITORS SITUATS SOBRE EL PAVIMENT. 
 
Sols serà autoritzable la col·locació d’expositors de mercaderies sobre el paviment de les vies públiques 
quan siguin considerats d’interès general o es situïn dins un espai de domini privat i ús públic no utilitzat 
pel fluxe habitual dels vianants i no hi hagi informes tècnics negatius, s’observaran els criteris tècnics 
prevists a l’ocupació de via pública per bars o cafés, cafeteries i restaurants d’aquesta Ordenança.  
 
Art. 57.  EXPOSITORS SITUATS EN FAÇANA 
 
Sols seran autoritzables mentre compleixin les següents condicions: 
 
1 Que la voravia o espai contigu a la façana tingui una amplada superior a 1,5 m.  
2 Que cap part d’ells o del que en ell s’hi col·loqui, sobresurti més de 15 cm. 
3 Que no tenguin elements que sobresurtin amb els quals es puguin ferir els vianants. 
4 Que estiguin penjats a la façana de forma segura perquè no puguin caure accidentalment o en cas de 

vent. 
5 Que siguin retirats diàriament en cessar l’horari comercial del local en qüestió. 
6 Que no hi hagi informes tècnics negatius.  
 
Art. 58.  MAQUINES DE VENDA AUTOMÀTICA I RECREATIVES. 

 

1. Estan prohibides les màquines de venda automàtica, les recreatives i les d’entreteniment infantil 
situades en el domini públic.  

2. Estan prohibides les màquines expedidores de tabac, begudes alcohòliques, de joc o de qualsevol 
altre tipus, situades a espais de domini públic o privat d’ús públic que estiguin oberts a la via pública.  

 
Art. 59.  FLORS I COSSIOLS DE FLORISTERIES. 
 
Es preveu la possibilitat d’autoritzar l’ocupació de la via pública a les floristeries per exposar plantes i 
flors naturals, per a la qual cosa serà preceptiu disposar de la corresponent llicència de funcionament de 
l’activitat i que es compleixin els criteris tècnics previstes a l’ocupació de via pública per bars o cafès, 
cafeteries i restaurants d’aquesta Ordenança. 
 
Art. 60.  COL·LOCACIÓ DE TESTS O COSSIOLS A LA VIA PÚBLICA SENSE NECESSITAT 
D’OBTENIR LLICÈNCIA. 
 
Es podrà col·locar sense necessitat d’obtenir llicència,  un cossiol amb plantes naturals sobre el paviment 
a cada banda de l’entrada dels comerços o entitats, mentre compleixin les següents condicions: 
 
1. Que no superin els 60 cm d’ampla i 120 cm d’altura. 
2. Que no es situïn a la calçada. 
3. Que estiguin adossats a la façana. 
4. Que no afecti a la seguretat.  
5. Que no interfereixin el trànsit de vianants o rodat.  
6. Que no hi hagi informes policials i/o tècnics negatius, o qualsevol altra causa justificada que ho 

desaconselli. 
  
L’òrgan municipal competent podrà dispensar del compliment d’alguna de les anterior prescripcions i 
autoritzar la permanència de cossiols a la via pública en espais singulars de la ciutat d’especial 
significació ciutadana.  
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CAPÍTOL   VIII: ACTIVITATS PUBLICITÀRIES A LA VIA P ÚBLICA. 
 
Art. 61.   INTRODUCCIÓ. 
 
1. L’activitat publicitària comercial situada sobre el sol o vol de la via pública estarà subjecta a 

l’obtenció de la corresponent llicència o concessió, segons el cas, i al compliment de la regulació 
establerta per la  present Ordenança i normativa específica de publicitat vigent. 

2. No es podran difondre missatges que atemptin contra la dignitat de la persona o que vulnerin els 
valors i drets reconeguts a la Constitució, els que resultin enganyosos, deslleials, subliminals, que 
puguin resultar ofensius a la sensibilitat del comú dels ciutadans o que infringeixin la normativa 
específica reguladora de la publicitat.  

 
Art. 62.  PANCARTES. 
  
1. Es podrà autoritzar la col·locació de pancartes a entitats sense ànim de lucre. La seva autorització 

estarà condicionada a la seva retirada obligatòria per part del titular de la demanda, una vegada 
transcorregut el període autoritzat. 

2. En cap cas podran estar penjades sobre les calçades.  
3. No es podran situar a menys de 3 m. d’altura, contada des de la seva part inferior fins el paviment. 
 
Art.  63.  BANDEROLES. 
 
1. Es podran autoritzar a organismes oficials i a entitats sense ànim de lucre legalment constituïdes, bé 

directament o a través de les empreses que ho gestionin, per informar d’activitats d’interès públic o 
de naturalesa temporal de tipus cultural o esportiu, així com a partits polítics en temps de campanyes 
electorals.  

2. No seran autoritzables quan la seva finalitat sigui realitzar publicitat comercial.   
3. El termini màxim de permanència serà de 30 dies, excepte en casos d’especial rellevància a criteri 

municipal. 
4. Es podran autoritzar sobre faroles de bàcul de la part externa al Centre Històric que estiguin previstes 

per a la qual cosa, entenent per tal, les Avingudes i Pl. Espanya, la part exterior del Passeig Mallorca, 
i Sa Feixina.   

5. Les banderoles sobre faroles del tipus històric o artístiques o les situades dins el centre històric, sols 
seran autoritzables per activitats institucionals  amb motiu de celebracions d’especial significació 
ciutadana. 

6. Les banderoles i els seus suports hauran d’ésser de resistència i construcció adequades per garantir la 
seva seguretat, i no superaran els 0,90 x 1,20 i un pes màxim de 2,5 Kg a cada costat del fanal per què 
quedi equilibrat, excepte cassos especials a criteri municipal. 

7. Els suports de les banderoles hauran de dur una protecció suau per no perjudicar les faroles. En el cas de 
produir-se desperfectes, s’hauran de reparar amb pintura del mateix color. L’Ajuntament es reserva el 
dret de reclamar els danys causats i/o denegar futures llicències durant un termini de fins a tres anys. 

8. S’haurà de col·locar a més de 5 metres d’alçada, i no obstaculitzar la visibilitat de senyals de trànsit, 
semàfors, indicadors de carrer o qualsevol altre tipus de senyalització. En cas contrari l’autoritzat estarà 
obligat a variar la ubicació dins 24 hores sense cap compensació. 

9. No podran interferir qualsevol altra instal·lació prèviament autoritzada. La publicitat electoral sempre 
tindrà preferència. 

10. La inserció del nom del patrocinador de l’event, no podrà superar el 15 %  de la superfície total de la 
banderola 

11. Queda prohibida la promoció de tabac. 
12. L’Ajuntament podrà ordenar la modificació de la ubicació o retirada de determinats elements per causa 

justificada, sense dret a indemnització. 
13. Per a la seva instal·lació o retirada no es podran utilitzar escales recolzades sobre el bàcul, s’hauran 

d’utilitzar cistelles elevadores.  
14. El titular de la llicència haurà d’assumir qualsevol responsabilitat que pugi derivar-se de la seva 

instal·lació, permanència i retirada, al qual efecte haurà de comptar amb l’oportuna assegurança de 
responsabilitat civil per import suficient. 
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15. S’hauran de mantenir en perfecte estat de conservació, al qual efecte es retiraran o canviaran tan aviat 
com estiguin deteriorades pels agents atmosfèrics. 

16.  Les banderoles i els seus suports s’hauran de retirar dins de les 24 hores de la finalització de la llicència, 
deixant els béns municipals utilitzats sense cap desperfecte i a plena satisfacció de l’ajuntament. 

17. Les banderoles que continuïn penjades una vegada hagi finalitzat el període autoritzat, a més de les 
responsabilitats que vinguin al cas, podran ser considerades residus sòlids urbans i amb els seus suports, 
eliminades sense altra tràmit ni dret a reclamació. 

  
Art. 64.  TANQUES PUBLICITÀRIES, OPIS I  SIMILARS. 
 
1. L’ocupació de la via pública amb tanques publicitàries, OPIS (Optical Panel Print Information), 

Rellotges termómetre amb espai publicitari, indicadors de carrer amb espai publicitari, columnes i 
altres elements publicitaris, estan subjectes a concessió administrativa atorgada mitjançant l’oportuna 
licitació pública. 

2. Cap element publicitari es posarà  de forma que des del punt més baix  fins la rasant del paviment, no 
hi hagi una alçada de 2,5 m. si és una voravia peatonal i 5 m. si és la calçada, donant un marge de 
seguretat de 50 cm. entre la calçada amb trànsit rodat i la projecció vertical de la seva part més 
propera per sota de 5 m. 

3. Qualsevol que sigui el tipus de suport o mitjà de difusió, no es podran difondre missatges que 
atemptin contra la dignitat de la persona o vulnerin els valors i drets reconeguts a la Constitució; que 
resultin enganyosos, deslleials, subliminals, que puguin resultar ofensius a la sensibilitat del comú 
dels ciutadans, o que infringeixin la normativa específica reguladora de la publicitat de determinats 
productes, béns, activitats  o serveis. 

4. Queda prohibida la publicitat de tabac. 
5. No es podrà situar cap element publicitari de forma que interfereixi  la visibilitat de senyals de 

trànsit, retolació de carrers, número d’immoble, d’edificis catalogats, monuments o altres suports 
publicitaris. 

6. La publicitat que es realitzi sobre pantalles o altres suports de la via pública, tindrà el mateix 
tractament previst per les tanques publicitàries. 

7. Tots els elements publicitaris que es situïn a la via pública es conservaran en bon estat de neteja i 
conservació i duran impresa la identificació de l’empresa a la qual pertany.  En cas de no estar 
identificats i no constar la seva autorització, l’Ajuntament es reserva la facultat d’ordenar la seva 
retirada de la via pública i ser considerats residus sòlids urbans.    

 
Art. 65.  PUBLICITAT COMERCIAL SOBRE LONES O XARXES PROTECTORES DE BASTIDES 
D'OBRES. 
 
1. Aquelles xarxes o lones on només figuri la imatge de la façana de l’edifici tal com quedarà una 

vegada estigui finalitzada l’obra i/o, la identificació de l’empresa constructora i la informació sobre 
l’obra, es consideraran excloses de la present norma i no precisaran aquesta llicència. 

2. El termini de permanència de la publicitat comercial no podrà superar el previst a la llicència que 
s’atorgui expressament per a la col·locació de la bastida sobre la qual es fixi, havent de retirar-se dins 
les 48 hores de la finalització de l’autorització.  

3. Es prohibeix expressament la seva instal·lació en el centre històric, no afectant la prohibició a les 
façanes que donin als vials que el limiten. 

4. Queda prohibida la publicitat de tabac. 
5. No podran ocultar altres missatges publicitaris existents o ocasionar perjudicis a tercers, i en cas de 

produir-se’n, el titular de la llicència afrontarà les reclamacions que es puguin presentar, a més de poder 
ser motiu de caducitat de la llicència. 

6. No es podran difondre missatges que atemptin contra la dignitat de la persona o vulnerin els valors i 
drets reconeguts a la Constitució; que resultin enganyosos, deslleials, subliminals, que puguin resultar 
ofensius a la sensibilitat del comú dels ciutadans, o que infringeixin la normativa específica reguladora 
de la publicitat de determinats productes, béns, activitats  o serveis. 

7. No hi podrà haver elements que sobresurtin de l'estructura per sota de 2,50 m. d’alçària i que puguin 
representar un perill per als vianants o pel trànsit rodat. 

  
Les condicions de les llicències seran fixades per l’òrgan municipal competent. 
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Art. 66.  PROMOCIONS COMERCIALS. 
 
Es podràn autoritzar ocupacions temporals a la via pública amb motiu de promocions comercials sempre 
que no s’intercepti la circulació rodada o dels vianants ni entrades a immobles, d’acord amb les següents 
condicions: 
 
a)  No es podrà fer cap tipus de desperfecte al paviment o béns municipals i una vegada finalitzat l’acte, es 
deixarà l’espai utilitzat en la situació original de conservació i neteja. 
b)   S’assumirà qualsevol tipus de responsabilitat que es pugui derivar de la referida activitat. 
c)   Les dates autoritzades han d’incloure el muntatge i desmuntatge.  
 
CAPÍTOL   IX :  ACTIVITATS DIVERSES. 
 
Art. 67.  OCUPACIONS DE LA VIA PÚBLICA AMB MOTIU D’ACTIVITATS QUE IMPLIQUIN 
L’ÚS DE L’ESPAI AERI. 

En les sol.licituds d’ocupació de la via pública o espai lliure públic amb motiu d’activitats que impliquin 
l’ús de l’espai aeri, com poden ser amollades de coets i focs artificials, enlairament de globus aerostàtics 
lliures o captius, amollades massives de globus de gas, projectors làsser, projectors convencionals, 
amollades d’esbarts de coloms, reserves d’espai aeri per usos públics, etc., serà preceptiu acreditar haver 
obtingut l’autorització de la “Agencia Estatal de Seguridad Aerea” o l’organisme competent. 

 
Art. 68.  GLOBUS AEROSTÀTICS,  DIRIGIBLES I SIMILARS. 
 
L’ocupació de via o espai lliure públic amb motiu de la instal·lació de la base de terra per enlairar o 
aterrar globus aerostàtics lliures o captius, dirigibles o similars, sols es podrà autoritzar mitjançant 
llicència, per actes esporàdics plenament justificats de caràcter institucional, informatiu, fotogràfic, 
científic, cultural, esportiu o d’interès general, la qual finalitat no sigui realitzar publicitat comercial, no 
entenent-se com a tal la retolació de la identificació de l’empresa que realitza o patrocina l’activitat, la de 
l’entitat responsable, o de l’acte en qüestió.  
En les sol·licituds de llicència d’ocupació d’espai públic, s’haurà d’acreditar haver obtingut l’autorització 
de la “Agencia Estatal de Seguridad Aerea” o l’organisme competent, a efectes de la incidència sobre la 
navegació aèria.  
 
Art. 69.  OCUPACIONS DERIVADES D’ACTIVITATS PIROTÈCNIQUES. 
 
1. Sols s'autoritzarà l’ocupació de la via pública amb motiu de la realització d’activitats pirotècniques, 

quan es tracti d’activitats d’interès general, festes patronals o de barriada, i activitats d’especial 
significació ciutadana promogudes o coorganitzades per Organismes Oficials o Autònoms 
Municipals, per associacions sense ànim de lucre legalment constituïdes, o les autoritzades per 
l’òrgan municipal competent o altra organisme competent. 

2. En tots els casos s’haurà d’acreditar disposar de l’autorització de l’òrgan municipal competent 
atorgada de conformitat amb l’establert per la vigent Ordenança Municipal per a la protecció del 
medi ambient contra la contaminació per renous i vibracions. 

3. En el cas de què el pes del material pirotècnic més l’explosiu excedeixi de 50 kg., a més, s'ha 
d’acreditar l’obtenció de la llicència de la Delegació del Govern.  

4. Si es tracta de focs artificials o activitats que impliquin l’espai aeri, s’haurà d’acreditar haver obtingut 
l’autorització de la “Agencia Estatal de Seguridad Aerea” o l’organisme competent, a efectes de la 
incidència sobre la navegació aèria.  
 

Art. 70  VENDA DE MATERIAL PIROTÈCNIC A LA VIA PÚBLICA. 
 
Està prohibida la venda ambulant de material pirotècnic o en parades instal·lades a la via pública. 
 
Art. 71.  ACTIVITATS INSTITUCIONALS 

L’Ajuntament podrà autoritzar en qualsevol lloc del domini públic, la celebració d’activitats institucionals 
d’interès general sempre que s’adoptin les mesures de seguretat adients. 
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Art. 72.  ACTIVITATS DE PARTITS POLÍTICS I CAMPANYES ELECTORALS:    
 
S’autoritzaran ocupacions de la via pública a partits polítics, en el període comprès entre la convocatòria 
d’eleccions i l’inici de la campanya electoral, d’acord amb el que disposi la Llei Orgànica del Règim 
Electoral General.  
 
Les ocupacions de la via pública sol·licitades per partits polítics o coalicions efectuades dins el termini 
legalment establert per a les campanyes electorals, es consideraran atorgades amb la comunicació prèvia 
formulada amb la màxima antelació possible. S’hauran d’atenir a la disponibilitat d’espai i observar les 
prescripcions que en el seu cas disposi l’òrgan municipal competent. 
 
Per a la resta d’activitats fora dels períodes anteriors, el règim serà el mateix que per a les taules 
informatives previst a aquesta ordenança. 
 
Art. 73.  CONCERTS, ACTIVITATS RECREATIVES I ESPECTACLES PUBLICS 
 
Estan prohibides les ocupacions de la via pública per realitzar activitats recreatives i espectacles públics 
d’iniciativa privada en el domini públic o privat d’ús públic que figurin com activitats catalogades a la 
normativa en matèria d’activitats de les Illes Balears. 
 
Art. 74.  CONCURSOS, JINKAMES, JOCS O SIMILARS. 
 
3. La realització de concursos, jinkames, jocs o similars a la via pública sense finalitat comercial o 

lucrativa, no precisarà llicència d’ocupació de via pública quan aquesta no s’ocupi amb elements 
físics. En aquest cas vendrà determinada per l’observança de les disposicions generals de la present 
ordenança.    

4. En el cas de que hi hagi ocupació de la via pública, sols es podrà autoritzar a ONG’s., Institucions, 
Organismes Oficials, Fundacions i Associacions sense ànim de lucre, o les promogudes per 
organismes autònoms municipals, sindicats i partits polítics.  En tots els casos, l’activitat a realitzar 
no podrà tenir finalitat lucrativa. 
 

Art. 75.  DISTRIBUCIÓ DE PREMSA GRATUÏTA A LA VIA PÚBLICA. 
 
La distribució de premsa gratuïta a la via pública estarà subjecte a l’obtenció de la corresponent llicència, 
la qual es podrà autoritzar a les entitats editores o distribuidores per al seu repartiment mitjançant agents.  
 
Art. 76. OCUPACIONS DE LA VIA PÚBLICA REALITZADES AMB MOTIU D’ALTRES 
ACTIVITATS 

1. Les ocupacions de la via pública derivades de la realització de mercats o mercadets amb finalitat 
lucrativa; obres; i ocupacions del domini públic marítim terrestre en platges, es regularan mitjançant les 
oportunes normatives elaborades pels departaments competents. 

2. Aquelles ocupacions sol·licitades amb motiu de la realització d’activitats que no estiguin previstes en 
la present ordenança i que no estiguin prohibides, seran resoltes discrecionalment per similitud amb 
les previstes, en funció de criteris generals tenint en compte les circumstàncies particulars de 
l’activitat, el lloc on es realitzi, la incidència sobre el medi ambient i les normatives aplicables. 

 
CAPITOL X: FILMACIONS, GRAVACIONS I FOTOGRAFIA PUBLICITÀRIA. 
 
Art. 77.  FILMACIONS, GRAVACIONS I FOTOGRAFIA PUBLICITÀRIA. 
 
1.-  Es podran realitzar filmacions de pel·lícules, espots publicitaris, gravacions en vídeo i preses de 
fotografia publicitària per catàlegs o similars, a la via pública o en espais lliures públics prèvia obtenció 
de llicència, amb les condicions que determini l’òrgan municipal competent per a cada cas concret.  Sols 
tindran dret a aquestes llicències les persones físiques o jurídiques dedicades a activitats audiovisuals.  
 
2.- Filmacions majors. Inclou totes les filmacions de pel·lícules cinematogràfiques, espots publicitaris, 
etc. amb finalitat lucrativa que requereixin l’ocupació de la via pública sense limitació, amb aparells o 
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vehicles, (càmeres de cine, grues, focus estàtics, grups electrògens, cadafals, escenaris, decorats, camions, 
etc.), que produeixin l'entorpiment del trànsit peatonal o rodat,  sense limitació de medis ni del personal.   

 
3.- Gravacions menors. S’integraran en aquest apartat aquelles gravacions de reportatges, documentals, 
concursos, espots publicitaris i imatges de videoclips musicals o similar, efectuades amb finalitat lucrativa 
mitjançant càmeres lleugeres de vídeo i es compleixin les següents condicions: 

• Que l’ocupació de la via pública no sigui superior a 10 m2. 
• Que no s’interfereixi el trànsit rodat ni el de vianants.  
• Que no s’utilitzin tanques, decorats, focus estàtics, grups electrògens o altres mitjans similars, 

excepte trípode, reflectors solars i algun element senzill. 
• Que els vehicles utilitzats no superar el nombre de dos, dels tipus turisme o furgoneta -no 

camions- degudament estacionats, podent autoritzar  la corresponent reserva la Policia Local.  
• Que el personal que intervingui, en total  no superi les 12 persones. 
• Preferentment s’utilitzaran càmeres mòbils. 

 
Per aquestes filmacions o gravacions es compliran les condicions generals aplicables previstes per a  les 
filmacions. Es podran concedir llicències genèriques de duració no superior a l’any natural. 

 
4.- Convenis de col·laboració. Amb la finalitat de donar facilitats per l’ocupació de la via pública amb 
motiu de filmacions i gravacions, a aquelles empreses productores  cinematogràfiques o de televisió, es 
podran concertar convenis de col·laboració.  

 
5.- Fotografia publicitària. Sols es podrà autoritzar l’activitat de preses de fotografia publicitària a la via 
pública o espais lliures públics de titularitat municipal per la realització de catàlegs o similars, de 
conformitat amb les condicions generals que dicti l’òrgan municipal competent mitjançant Decret. En 
aquest apartat no s’inclou l’activitat de fotògraf ambulant amb finalitat lucrativa, la qual no serà 
autoritzable. 
 
6.- Filmacions, gravacions i preses fotogràfiques exemptes d’obtenir llicència. No serà preceptiva 
l’obtenció de llicència per a l’obtenció de fotografies, o la filmació o gravació de vistes o d’escenes, quan 
es tracti de curtmetratges experimentals, programes informatius, culturals o artístics i pràctiques de camp 
d’escoles de cine o de fotografia, realitzades amb càmeres mòbils, la finalitat primordial de la qual no 
sigui lucrativa ni s’ocupi la via pública amb infraestructura, excepte trípode i elements senzills que no 
dificultin el trànsit de vianants o rodat. A aquest efecte no es considerarà finalitat lucrativa, el cost dels 
treballs de la pròpia filmació o presa fotogràfica, sinó la comercialització que després es faci.  
 
7.- Elements auxilars de filmacions o preses de fotografies amb motiu d’activitats realitzades dins espais 
de propietat privada. Quan amb motiu de la realització de filmacions dins espais privats, s’hagi d’ocupar 
la via pública amb elements auxiliars, com poden ser: generadors elèctrics, grues, focus, o altres elements, 
sols s’haurà de sol·licitar la llicència d’ocupació de la via pública o reserva d’espai corresponent i 
ingressar les taxes que corresponguin per aquests conceptes. 
 
CAPÍTOL   XI  : LIMITACIONS A L’ÚS DELS VIALS I ESPAIS LLIURES PÚBLICS . 
 
Art. 78.  PROHIBICIONS. 
 
A efectes d’assegurar el lliure i pacífic ús comú general de la via i dels espais lliures públics o d’ús públic 
i protegir el mobiliari urbà, queda prohibit: 
 
1. Col·locar llocs de venda o de serveis, elements publicitaris o complementaris d’activitats als vials o 

espais lliures públics o d’ús públic, sense l’obtenció de la corresponent autorització. 
2. Situar a la via pública o espais lliures públics o d’ús públic, màquines de venda automàtica, bàscules, 

màquines infantils o altres aparells similars, excepte les que l’Administració pugui instal·lar o 
autoritzar per raons d’interès general. 

3. La col·locació d’estores, catifes, moquetes o qualsevol altra revestiment que alteri la superfície del 
paviment de les vies públiques, a excepció de casos d’interès general, puntuals o esporàdics 
plenament justificats a criteri municipal, i de les proteccions que es posin temporalment amb motiu 
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d’obres o per raons de seguretat. 
4. La venda ambulant estarà prohibida, excepte en les festes populars, fires i trobades regulades per la 

present ordenança.  Aquesta activitat, s’haurà d’incorporar dins les fires, o els mercats temporals, 
periòdics o permanents degudament autoritzats. En aquesta activitat queda inclosa l’activitat 
comercial realitzada mitjançant vehicles-tenda. 

5. L’ocupació privativa del domini públic amb motiu de festes o celebracions particulars. 
6. Ocupar la via pública amb qualsevol suport per a la realització d’activitats fraudulentes (com el 

denominat “trile” o similars). 
7. La publicitat efectuada mitjançant la fixació d’aferratines a la via pública 
8. Apilar o emmagatzemar elements o materials a la via pública sense llicència. 
9. Llevat dels foguerons que es realitzin amb motiu de les tradicionals festes de Sant Sebastià, Sant 

Antoni i Sant Joan, estaran prohibits els foguerons o torrades en la via pública de zones urbanes 
poblades, llevat de casos d’interès general o els organitzats per ONG’s, partits polítics i associacions 
no lucratives. 

10. Col.locar, tendir o penjar cables eléctrics a la via pública per a qualsevol finalitat i tant des de locals 
comercials com des de vivendes.    

 
Els causants de perjudicis que s’ocasionin a les vies i espais lliures públics i al mobiliari urbà o qualsevol 
bé públic, seran denunciats i sancionats, sense perjudici de que s’exigeixi al causant a efectuar la seva 
reparació al seu càrrec, podent-ho fer l’Ajuntament de forma subsidiària. Els responsables de mals causats 
per menors d’edat seran els seus pares o tutors.  
 
CAPÍTOL   XII :  RETIRADA D’ELEMENTS DE LA VIA PÚBLICA. 
 
Art. 79.  RETIRADA D'ELEMENTS DE L'ESPAI DE DOMINI PUBLIC O DE DOMINI PRIVAT 
D'ÚS PÚBLIC, PER FALTA DE LLICÈNCIA O PER INCOMPLIMENT DE  LES SEVES 
CONDICIONS. 
 
En els casos d’ocupació de la via o espais lliures de domini públic o de domini privat d’ús públic, sense 
comptar amb la preceptiva autorització o disposant-ne amb clar incompliment de les seves prescripcions o 
de la normativa vigent, la Policia Local, bé d’ofici, per denúncia de tercers o a instància del departament 
municipal competent, formularà la corresponent denuncia i estarà facultada per recuperar el ple domini o 
ús públic de l’espai ocupat mitjançant la retirada dels elements que l’ocupin il·legalment, de conformitat 
amb el  següent: 
  
1. Si es té coneixement del titular dels béns, s’aixecarà acta en la qual constaran els següents punts: la 

infracció comesa, l'ocupació existent i les al·legacions que pugui formular l'interessat o el seu 
representant, al qual se li entregarà una còpia i es remetrà un tercer exemplar a Infraccions Generals o 
al departament que correspongui a efectes de la incoació del corresponent expedient sancionador. En 
la qual acta o denúncia s'advertirà a l'interessat, de l'obligació de procedir a la seva retirada de la via 
pública d'immediat o en el termini de 24 hores, deixant l'espai ocupat completament lliure. 

2. Si es desconeix el titular dels béns que l’ocupen il·legalment, seran retirats sense altra tràmit i 
considerats residus sòlids urbans.  

3. Si dins el termini de 24 hores, l'interessat no hagués retirat voluntàriament els béns en qüestió, la 
Policia Local, executarà subsidiàriament la retirada amb costes a càrrec del titular, cosa que podrà fer 
auxiliada pels mitjans que es considerin necessaris, de la qual aixecarà acta en la que constarà 
l’inventari dels bens retirats i la dependència on seran dipositats a disposició de qui acrediti dret 
sobre ells. 

4. La reiteració d’una ocupació il·legal dins un termini d’un any, no requerirà aplicar el termini de 24 
hores, procedint a la retirada immediata dels elements objecte d’infracció. 

5.  També es podrà dur a terme la retirada de forma immediata dels rètols, expositors i d’altres elements 
no autoritzats, quan obstaculitzin o redueixin l’espai destinat al trànsit de vianants o rodat.  

6. En el cas de què la Policia Local o altres serveis municipals, després de la negativa de l’interessat a 
efectuar la retirada voluntària dels elements que ocupin indegudament la via pública, hagin mobilitzat 
els mitjans per a la retirada subsidiària, encara que l’interessat o el seu representant els retirin 
voluntàriament, amb independència de la sanció que pertoqui, l'infractor vendrà obligat a 
l'abonament de les despeses o taxes devengades pels serveis mobilitzats, al qual efecte s’entendrà 
mobilització, quan els vehicles, mitjans o serveis hagin iniciat l’actuació. 
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Art 80.  RETIRADA D'ELEMENTS DE L'ESPAI DE DOMINI PUBLIC O DE DOMINI PRIVAT D'ÚS 
PÚBLIC, PER L’EXERCICI DE LA VENDA AMBULANT NO AUTORITZADA. 

En els casos d’exercici de venda ambulant sense llicència, la Policia Local, o en el seu cas, els inspectors 
de consum, aixecaran acta en la que es detallaran els productes afectats i la seva quantitat, així com les 
al·legacions que pugui formular l’interessat, al qual se li entregarà una còpia on constarà el lloc on seran 
dipositats i com a mesura provisional en defensa dels drets dels consumidors i del comerç permanent, es 
procedirà a la retirada dels productes objecte de comercialització i el seu dipòsit en les dependències 
municipals, on quedaran retinguts mentre sigui necessari per a la tramitació del procediment sancionador, 
o a falta d’aquest, mentre perdurin les circumstàncies que motivaren el decomís.   
 
Art. 81.  RECUPERACIÓ DELS BENS RETIRATS DE LA VIA PÚBLICA. 
 
Els bens apresos o retirats de la via pública per alguns dels motius previstos a la present Ordenança, 
excepte els que s’hagin retirat per la realització de venda ambulant, es podran recuperar a partir de les 72 
hores de la seva retirada o aprensió, sempre que s’hagi subsanat la deficiència que hagi motivat la 
retirada, no hi hagi la sospita de que siguin de procedència o de naturalesa il·lícita, ni que estiguin 
intervinguts judicialment o que puguin constituir prova d’alguna actuació policial, o que la taxa 
d’emmagatzemament sigui superior al valor de mercat del material retirat, en el qual cas es procedirà a la 
seva destrucció immediata. 
Quan els materials retirats siguin conseqüència d’activitats reiterades i sigui previsible que una vegada 
retornats siguin usats altra vegada per cometre la mateixa infracció, l’òrgan municipal competent podrà 
decretar un termini de retenció de major duració i les condicions per procedir a la seva devolució, durant 
el qual temps, l’Ajuntament no serà responsable del deteriorament que puguin sofrir. 

 

Art. 82.  PROCEDIMENT PER A LA RECUPERACIÓ DELS BENS RETIRATS. 

1. Els béns retirats de la via pública a que es refereix l’article anterior, podran ser recollits del lloc on es 
trobin dipositats, per l’interessat, per la persona que ell autoritzi per escrit o la que demostri tenir dret 
sobre ells, pels seus propis medis i una vegada que s’acrediti haver subsanat la deficiència que va 
motivar la retirada, s’hagin ingressat les taxes que corresponguin per la retirada, l’emmagatzemament 
o en el seu cas les despeses ocasionades i la sanció imposada. 

2. El termini màxim per a la recuperació dels béns mobles retirats de la via pública serà d’un any a 
comptar de la data de la seva retirada o aprensió, passat aquest termini es perdrà qualsevol dret sobre 
ells.  

3. L’Ajuntament no es responsabilitzarà dels desperfectes o degradació que hagin sofert els béns retirats 
de la via pública durant la retirada o emmagatzemament. 

 
CAPÍTOL   XIII: RÈGIM DISCIPLINARI. 
 
Art. 83.  PROCEDIMENT SANCIONADOR. 
 
1. Seran responsables de les infraccions comeses en matèria d’ocupació de la via pública, els titulars 

dels béns o elements que l’ocupin indegudament, solidàriament amb els qui per acció o omissió hi 
hagin participat o se n’hagin beneficiat. En el cas d’incompliment de les prescripcions d’una 
llicència, serà responsable el seu titular. 

2. Les sancions i reclamacions de danys realitzats per menors d’edat, seran exigibles als pares o tutors 
legals dels causants, de conformitat amb les disposicions legals vigents.   

3. Quan les infraccions, per la seva naturalesa, repercussió o efectes, es puguin catalogar com a 
vulneració de la Llei general per a la defensa dels consumidors i usuaris, de l'ordenament urbanístic, 
penal, laboral, fiscal, normativa en matèria d'estrangeria i altres de naturalesa semblant, els 
expedients sancionadors seran tramitats per l’organisme o autoritat administrativa competent. 

4. El incompliment de les normes previstes en la present Ordenança serà sancionat amb multa, per a la 
seva valoració es podrà tenir en compte l’excés d’ocupació objecte d'infracció i l'agravant de 
reincidència o reiteració en la comissió d’actes sancionables, sense perjudici de resoldre la revocació, 
caducitat o la suspensió de la llicència en cas de resistència manifesta al seu compliment, així com la 
inhabilitació per obtenir futures llicències durant el termini legalment previst. 
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5. Correspon a l’òrgan municipal competent ordenar la incoació i resolució dels expedients 
sancionadors que dimanin de les infraccions a la present Ordenança, així com les actuacions pel 
control i adopció de mesures complementàries que es considerin necessàries per aconseguir el seu 
compliment.  

6. Els expedients sancionadors es tramitaran d’acord amb el Reglament de règim jurídic del 
procediment general sancionador de l’Ajuntament de Palma. 

7. Les infraccions es classifiquen en: lleus, greus i molt greus. 
 
Art. 84.  SÓN INFRACCIONS LLEUS: 

1. Ocupar la via pública sense llicència amb objectes de qualsevol casta.  
2. En les ocupacions de la via pública vinculades a llicències d’activitat de bars o cafès, restaurants i 

cafeteries, permetre dins l’espai de la via pública autoritzat, els comportaments personals o col·lectius 
que produeixin molèsties nocturnes als veïns per renous. 

3. Ocupar la via pública amb elements no autoritzats en la llicència o excedir-se en la superfície 
autoritzada. 

4. Realitzar activitats d’ocupació de la via pública subjectes a autorització municipal sense obtenir-la. 
5. No tenir la fitxa que acompanya la llicència vigent exposada en lloc visible des de l’exterior;  
6. No facilitar la llicència al funcionari municipal acreditat que en l’exercici de les seves funcions la 

sol·liciti. 
7. Usar animals com objecte, element essencial, mitjà de reclam o complementari de l’activitat. 
8. Vendre materials explosius o pirotècnics, begudes alcohòliques o no alcohòliques dins envasos de 

vidre a la via pública.  
9. En les llicències d’ocupació de la via pública de bars o cafès, cafeteries i restaurants, utilitzar 

mobiliari que no s’adapti a la normativa prevista en la present Ordenança. 
10. No mantenir net l’espai autoritzat per ocupar la via pública. 
11. Tenir cossiols o jardineres a la via pública contravenint les condicions establertes en la present 

Ordenança. 
12. Tenir estores o altres recobriments sobre el paviment de la via pública sense llicència. 
13. Col·locar tancaments, paravents, cortines o similars a la via pública, encara que siguin de fàcil 

retirada sense llicència. 
14. Tenir fixacions en el paviment o en el tendal per subjectar o enrotllar possibles cortines o altres 

elements. 
15. Realitzar acampades o activitats similars a la via pública sense autorització. 
16. Tenir rètols no autoritzats sobre la via pública, especialment en l’espai destinat al trànsit dels 

vianants. 
17. Penjar pancartes, banderoles, garlanda o qualsevol altra element al vol de la via pública sense 

llicència.  
18. Realitzar l’activitat autoritzada, una persona distinta del titular, quan així no estigui previst o que el 

nom de l’establiment autoritzat no correspongui al de la seva identificació. 
19. Exposar i/o vendre productes alimentaris, no permesos per la legislació vigent, que no es conservin 

tècnicament aïllats de l’acció directa del medi ambient o que no compleixin tots els requisits 
higiènics i sanitaris exigits per la reglamentació alimentària. 

20. El incompliment de qualsevol instrucció o condició que s’imposi a les llicències d’ocupació de la via 
pública, que no estigui expressament tipificada en el present règim disciplinari. 

21. Realitzar venda ambulant sense llicència. 
22. La contravenció de qualsevol de les normes de la present Ordenança quan no estigui expressament 

tipificada com a infracció greu o molt greu. 
 
Art. 85.  SÓN INFRACCIONS GREUS: 
 

1. Ocupar la via pública o realitzar activitats subjecte a llicència sense obtenir-la, quan es doni 
l’agravant de la producció de perjudicis a tercers, ja sigui per renous o per interceptar o dificultar 
el trànsit dels vianants o rodat. 

2. Realitzar promocions comercials a la via pública sense llicència. 
3. Realitzar una activitat distinta a la expressament autoritzada. 
4. Incomplir l’horari autoritzat en matèria d’ocupació de la via pública. 
5. Ocupar la via pública amb qualsevol suport per a la realització d’activitats fraudulentes (com el 
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denominat “trile” o similars).   
6. Produir desperfectes al paviment, mobiliari urbà o altres bens públics, o la seva usurpació. 
7. Realitzar ancoraments de tendals o para-sols a la via pública.  
8. El incompliment de les condicions relatives a les banderoles publicitàries. 
9. La publicitat o promoció de tabac. 
10. No retirar els elements que s’hagin instal·lat a la via pública dins el termini de 24 hores o 

l’expressament establert, a comptar des de la finalització del termini autoritzat. 
11. La comissió d’infracció lleu quan concorri la circumstància de reincidència. 

 
Als efectes del present article, existeix reincidència quan el titular hagi estat sancionat per la comissió de  més 
d’una infracció tipificada com a lleu en aquesta Ordenança en el termini d'un any i les sancions siguin fermes. 
 
Art. 86.  SÓN INFRACCIONS MOLT GREUS: 
 
1. No retirar o modificar una ocupació de la via pública d’immediat quan sigui requerit per la Policia 

Local, en casos que afectin a la seguretat de les persones o béns. 
2. Esborrar o modificar maliciosament la senyalització de la zona ocupable a la via pública. 
3. Realitzar tancaments o estructures a la via pública sense autorització municipal. 
4. Obstaculitzar la labor inspectora dels funcionaris municipals en l’exercici del control de l’ocupació 

de la via pública o el desacatament a l’autoritat per aquesta raó. 
5. La falsedat de forma fraudulenta dels documents, fotografies o les dades exigits per l'Administració 

en l’atorgament de llicències d’ocupació de la via pública. 
6. L’exercici de la venda ambulant, quan afavoreixi la comissió d’actes il·lícits penals. 
7. La venda o dispensació de begudes alcohòliques i/o tabac a menors d’edat a la via pública. 
8. La comissió d’una infracció greu quan concorri la circumstància de reincidència. 
 
Als efectes del present article, existeix reincidència quan el titular hagi estat sancionat per la comissió de 
més d’una infracció tipificada com a greu en aquesta Ordenança en el termini d'un any i les sancions 
siguin fermes. 
 

Art. 87.  SANCIONS ECONÒMIQUES. 

1. Les infraccions regulades en aquest règim disciplinari se sancionaran de la següent forma: 
 
Infraccions lleus: multa des de 100 fins a  750 € 
Infraccions greus: multa des de 750,01 fins a 1.500 € 
Infraccions molt greus: multa des de 1.500,01 fins a 3.000 € 
 
2. En els casos d’infraccions greus o molt greus per la producció de danys efectuats al domini públic la 
sanció consistirà amb una multa d’una quantia entre el 100 % i el 200 % del valor del dany causat, amb un 
mínim de 750,01 € per les greus i 1.500,01 per les molt greus. 
 
3. La Corporació podrà actualitzar els imports de les referides sancions, dins el marc previst a l’article 
186 de la vigent Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal de règim local de les Illes Balears, o 
normativa en matèria de sancions que en el seu dia la supleixi. 
 
Art.  88.  SANCIONS ACCESSÒRIES O COMPLEMENTÀRIES. 
 
1 En el cas del supòsit de falsedat documental, serà imperativa l’aplicació de les sancions accessòries. 
2 En el supòsit de faltes greus, a més de les multes, es podran imposar les següents sancions 

accessòries: 
2.1 Reducció del termini o revocació de  la llicència i/o  la inhabilitació per obtenir una altra durant el 

termini previst legalment. 
2.2 Retirada de la via pública dels elements que hagin estat objecte d’infraccions greus, que dificultin 

el trànsit peatonal o rodat o que  constitueixin o serveixin de suport a l'activitat denunciada o 
delictiva, la qual retirada serà realitzada en qualsevol moment per la Policia Local. 

3 En el supòsit de faltes molt greus, es podran imposar les següents sancions accessòries o 
complementàries: 
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3.1 En les conductes que constitueixen infraccions molt greus de forma repetitiva, a més de les 
sancions accessòries previstes per les faltes greus, es podrà aplicar la suspensió cautelar i temporal 
per un temps de fins a 15 dies, de l’activitat principal a la qual estigui vinculada l’ocupació. Per a 
la iniciació d’aquest expedient serà suficient l’existència de cinc sancions executives per 
infraccions molt greus  en via administrativa dins un període de dos anys. 

4 De l’abandonament de béns a la via pública, en seran responsables els seus titulars. 
 
Art. 89.  GRADUACIÓ DE LES SANCIONS. 
 
Als efectes de la graduació de les sancions es prendran en consideració les següents circumstàncies 
modificadores de la responsabilitat: 
 
1 Les interferències causades al trànsit peatonal o rodat, les situacions de perill, molèsties, naturalesa 

dels perjudicis o danys causats a tercers, a la conservació, netedat i ornat de les zones de domini 
públic o privat d’ús públic i a l'equipament o mobiliari urbà, la incidència sobre el medi ambient, el 
cas omís de les advertències formulades, la intencionalitat i l’àmbit de l’acte sancionat. 

2 Si la infracció afecta al medi ambient i s’ha comès en una zona d’especial protecció. 
3 La importància de la infracció comesa, el nombre, volum o quantitat dels elements objecte de 

denúncia i l’espai ocupat sense autorització. 
4 El nombre d’infraccions tipificades. 
5 El benefici il·lícit obtingut com a conseqüència de l’activitat sancionada. 
6 La reiteració. 
7 La reincidència.  
8 La reparació espontània dels danys i perjudicis causats. 
9 La col·laboració o no, amb els agents de l’Autoritat en l’exercici de les seves funcions del control de 

l’ocupació de la via pública. 
10 En la imposició de les sancions de multa, se tindrà en compta en qualsevol cas, que la comissió de la 

infracció no resulti més beneficiosa per a l’infractor, que el compliment de la norma infringida. 
 
Art. 90.  ACTUACIONS SUBSIDIÀRIES. 
 
L’Ajuntament es reserva la facultat de reclamar de l'infractor el rescabalament de les despeses que es 
derivin de la correcció de les anomalies, danys causats o reintegrament de les despeses ocasionades per 
actuacions subsidiàries per tornar a la normalitat, com a conseqüència d’infraccions a la present 
Ordenança.  
 
Art.91.  PRESCRIPCIÓ DE LES INFRACCIONS.  
 
Les infraccions comeses en matèria d’ocupació o activitats realitzades en la via pública prescriuran:  
 
1 Les lleus, als 6 mesos 
2 Les greus, als 2 anys 
3 Les molt greus, als 3 anys 
 
Art. 92.  PRESCRIPCIÓ DE LES SANCIONS. 

Les sancions imposades per l’esmentada matèria prescriuran: 

1 Les lleus, a l any. 
2 Les greus, als 2 anys. 
3 Les molt greus, als 3 anys. 
 
Art.93.  SANCIONS IMPOSADES A NO RESIDENTS. 
 
Quan l’infractor no sigui resident a aquest terme municipal o es tinguin dubtes amb la identitat o residència, el 
Policia Local denunciant està facultat per cobrar l’import de la sanció en el mateix moment i per la quantia 
mínima prevista.  
 
CAPÍTOL   XIV : DISPOSICIONS ADICIONALS  
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Primera. PLANS ZONALS. 
 
Les autoritzacions per ocupar la via pública en zones de naturalesa singular de la Ciutat, vies i espai 
públics i zones dels eixos cívics i corredors verds, reservats als vianants, seràn objecte de plans zonals. Es 
resoldran, en cada cas, de forma individualitzada en funció de les seves característiques particulars, 
sempre amb criteris restrictius i en defensa dels interessos generals sobre els particulars. 
 
Segona. COMISSIÓ MUNICIPAL DE SEGUIMENT DE LES OCUPACIONS DE VIA PÚBLICA 
REALITZADES PER BARS O CAFÉS, CAFETERIES I RESTAURANTS. 
 
Es crearà una Comissió municipal de seguiment de les ocupacions de via pública realitzades per bars o 
cafés, cafeteries i restaurants integrada per representants municipals, i amb igual nombre de representants 
empresarials i veïnals, amb el régim de funcionament que l’Ajuntament determini, per tal de realitzar un 
seguiment periòdic de la Ordenança respecte a les ocupacions de bars o cafés, cafeteries i resturants. En 
cap cas els seus informes o recomanacions seran vinculants.  
 
CAPÍTOL   XV : DISPOSICIONS FINALS 
 
Primera.  RÈGIM SUPLETORI. 
 
En tot el que no es prevegi a la present Ordenança i no estigui expressament prohibit, hom s'ajustarà al 
que disposen la Llei de bases del règim local i la seva normativa complementària, la Llei 30/92 del règim 
jurídic de les administracions públiques i del procediment administratiu comú o les que en el seu dia les 
substitueixin, i quanta normativa vigent sigui d’aplicació, així com, en el seu cas, els criteris discrecionals 
que s’han vingut aplicant en casos similars. 
 
Segona.  RÈGIM TRANSITORI. 
 
Aquelles llicències d’ocupació de la via publica vinculades a llicències d’activitat que s’han vingut 
atorgant per l’Ajuntament de forma continuada amb anterioritat a l’entrada en vigor de la present 
Ordenança, podran ser renovades sempre que no variï cap circumstància que afecti a l’espai ocupat o al 
nombre i característiques dels elements autoritzats, no afecti a la seguretat, no hi hagi informes tècnics o 
policials negatius o sancions en matèria d’ocupació de via pública. 
Aquestes llicències en tot cas, seran considerades a extingir.  
Amb la finalitat de facilitar l’adaptació del mobiliari urbà a usar en terrasses de bars, restaurants o 
cafeteries, es dona una moratòria de dos anys des de l’entrada en vigor de la present Ordenança. 
 
Tercera.  CLÀUSULA DEROGATÒRIA. 
 
Queden derogades les següents disposicions: 

Les Bases d’Ordenació de les activitats en les vies i espais lliures públics, aprovades per l’Ajuntament Ple 
en data 10-7-80. (BOP. núm. 17.781 de 30-9-1980). 
El Decret de Batlia 8.551 de 11-10-1996 relatiu a normes generals per a l’ocupació de la via pública amb 
taules i cadires. 
Les condicions sobre el mobiliari urbà a usar en l’ocupació de la via pública del casc antic de Palma, 
aprovades per la Comissió del Centre Històric i Catalogació en sessió de 23.9.1994. 
El Decret de Batlia núm. 179 de 10.01.2001, sobre normes transitòries relatives a llicències per col·locar 
publicitat comercial temporal a la via pública o espais lliures públics, impresa sobre xarxes de seguretat 
de bastides d’obres. 
El Decret de Batlia núm. 13.890 de 05.08.2009 per autoritzar i donar cobertura a la possibilitat 
d’autorització de l’ocupació de la part central del Passeig de la Rambla dels Ducs de Palma amb terrasses 
dels bars o cafès, cafeteries i restaurants.   
Quantes disposicions d'igual o menor rang s'oposin a la present Ordenança. 

 
Quarta.  ENTRADA EN VIGOR. 
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Aquesta ordenança entrarà en vigor una vegada s’hagi publicat el seu texte integre al BOIB en la forma i 
terminis previstos als articles 103 i 113 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, Municipal i del Règim 
Local de les Illes Balears, de conformitat amb l’establert als articles 65.2 i 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local. 
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EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

 
Esta Ordenanza nace de la necesidad de reunir en un solo texto, los criterios que se vienen aplicando a las 
distintas resoluciones dándole carácter normativo. 
 
Su redacción se ha efectuado a partir de las directrices establecidas por las Bases de Ordenación de las 
actividades en las vías y espacios libres públicos, aprobadas por el Ayuntamiento Pleno el 10-7-1980. 
(BOP. nº. 17.781 de 30-9-80), sin olvidar el valor de las Ordenanzas Municipales de 8 de febrero del año 
1915, ampliando y adaptando su campo según la continúa experiencia y los principios de legalidad, 
universalidad, igualdad y equidad, con las reglas de la coherencia y de forma que la ocupación de la vía 
pública se realice con la menor interferencia de los intereses generales de los ciudadanos, los cuales 
siempre prevalecerán sobre los particulares, con la finalidad de qué cuando se autorice una ocupación, 
ésta tenga la mínima incidencia sobre el uso común general de la vía pública por parte de los ciudadanos. 
 
La presente Ordenanza se redacta de conformidad con lo previsto en el artículo 100 a 103 de la vigente 
Ley 20/2006, de 15 de diciembre, municipal y de régimen local de las Islas Baleares y, regula la 
ocupación de la vía pública, dónde se compatibilicen los derechos comunes generales de los ciudadanos 
con los especiales correspondientes las actividades económicas que tradicionalmente implican la vía 
pública. Se prevén los espacios para el tráfico de los peatones y los espacios autorizables así como la 
posibilidad de regulación del horario de ocupación; la de los tipos de elementos y de los materiales 
autorizables en la vía pública para conseguir la calidad en el mobiliario urbano y reducir su impacto 
ambiental, obligados por el hecho de que nuestra ciudad es una capital turística y que la imagen que se 
tiene que proyectar en el exterior tiene que ser de armonía, de homogeneidad y de buena presencia. 
 
Asimismo se tiene en cuenta la influencia que sobre los bares o cafés, cafeterías y restaurantes ha tenido 
la Ley 42/2010, de 30 de diciembre, que modifica la Ley 28/2005, de 26 de diciembre, de medidas 
sanitarias frente el tabaquismo y reguladora de la venta, el suministro, el consumo y la publicidad de los 
productos del tabaco. 
 
Se dictan normas sobre: mesas, sillas, parasoles, toldos, letreros, macetas, jardineras, estufas, mesas 
informativas, carpas, puestos de castañas, churrerías, mercadillos benéficos, kioscos de la ONCE, cabinas 
y soportes telefónicos y campañas de interés general. Dentro de las ocupaciones con finalidad publicitaria 
se hace referencia a pancartas, banderolas, publicidad sobre lonas o redes protectoras de andamios de 
obras, vallas publicitarias y similares. 
 
Finalmente se prevé un procedimiento ágil para la retirada por la Policía local, de los elementos que 
ocupen la vía pública sin licencia, fuera del espacio autorizado o de forma indebida, y un procedimiento 
disciplinario adecuado para conseguir la efectividad de la presente normativa. 
 
CAPÍTULO I:  OBJETO Y DEFINICIONES. 

Art. 1.  OBJETO. 

 
El objeto de la presente Ordenanza, es principalmente la regulación de la ocupación de la vía pública y 
espacios libres públicos de este término municipal por bares o cafés, cafeterías y restaurantes, 
compatibilizándola, con el uso común general de los ciudadanos. También regula la mayoría de 
ocupaciones que se llevan a cabo en la vía pública. 
 
Igualmente regula las prohibiciones, la retirada de los objetos depositados en la vía pública y el régimen 
sancionador. 
 
Art. 2.  DEFINICIONES A EFECTOS DE ESTA ORDENANZA 
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1. VÍA PÚBLICA. 

Se considera vía pública, todo aquel vial o espacio libre de titularidad pública o de titularidad privada de 
uso público. 
 
2. VIAL DE USO PÚBLICO. 
Un vial o espacio es de uso público cuando sea ésta su naturaleza jurídica y pueda ser usado libremente 
por los ciudadanos, siempre que no tenga caracter privativo reconocido en documento público. 
 
3. ESPACIO LIBRE PÚBLICO:  
Tienen esta consideración los ejes cívicos, los corredores verdes, plazas, parques, ramblas, explanadas o 
similares 

4. CALZADA. 

Se considera calzada el espacio de la vía pública por el cual pueden transitar y aparcar vehículos. 

5. ACERAS. 

Son los espacios de la vía pública destinados únicamente al tráfico de los peatones. 

6. TERRAZAS. 

Son aquellos espacios de las aceras autorizados para ocupar temporalmente con mesas  y sillas de 
restaurantes, bares o cafés y cafeterías. 

7. VENTA AMBULANTE. 

Es aquella actividad comercial realizada en la vía pública o espacios libres públicos, fuera de 
establecimiento comercial permanente, de forma deambulante. 
 
8. PANCARTAS. 
Son aquellos soportes publicitarios sujetos a cables o cabos colocados en fachadas, árboles u otro soporte, 
que vuelan sobre el espacio público, excluyendo las colgadas en las balcones y otras aperturas de las 
fachadas. 
 
9. BANDEROLAS. 
Se entienden para banderolas, aquellos soportes informativos o publicitarios que sujetas con elementos 
rígidos o articulados en farolas de alumbrado público u otro soporte, vuelan verticalmente sobre la vía 
pública. 
 
10. CENTRO HISTÓRICO. 
A efectos de la presente Ordenanza se considera como tal, la zona situada dentro del perímetro delimitado 
por las Avenidas Gabriel Alomar y Villalonga, Alexandre Rosselló, Plaza de España, Joan March, Conde 
Sallent, Alemania, Portugal, Paseo Mallorca, Sa Feixina y la muralla o su antiguo trazado donde ha 
desaparecido. 
 
CAPÍTULO II:  LICENCIAS. 
 
Art. 3.  INTRODUCCIÓN. 
 
Toda ocupación de la vía pública con cualquier elemento de propiedad privada, tanto en espacios de 
titularidad pública, como en los de titularidad privada de uso público, que represente un uso común 
anormal o especial, tendrá que estar amparada por la correspondiente licencia municipal o en su caso, 
cuando represente un uso privativo, por  la oportuna concesión. 
 
Las concesiones administrativas quedarán reguladas en los correspondientes pliegos de cláusulas 
administrativas y de prescripciones técnicas. 
 
Art. 4.  TASAS. 
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Las licencias de ocupación de la vía pública están sujetas a la aplicación de las tasas previstas en las 
Ordenanzas Fiscales y de Precios Públicos vigentes. Cuándo se haya efectuado una autoliquidación de 
tasas en base a datos incorrectos facilitados por el solicitante, independientemente de las 
responsabilidades que se puedan exigir, podrá dar lugar a las liquidaciones complementarias oportunas. 
 
Art. 5.   SOLICITUDES Y PLAZOS. 
 
8. Las solicitudes de licencias de ocupación de la vía pública se presentarán en el Registro General o 

por  cualquier procedimiento legalmente establecido con una antelación máxima de 3 meses con 
respecto a la fecha de la ocupación solicitada o su inicio. La licencia solo podrá ser otorgada a partir 
del día siguiente a la presentación de la solicitud en el Registro General u otro medio legalmente 
establecido. En todos los casos, las fechas solicitadas para una ocupación incluirán el montaje y 
desmontaje de la infraestructura. Se utilizarán los impresos normalizados vigentes para cada 
ocupación. 

 
9. En el caso de que el solicitante no tenga residencia en el territorio nacional, será preceptivo que 

acredite a un representante domiciliado en esta Comunidad Autónoma. Los solicitantes comunitarios 
aportarán el NIE y los no comunitarios además del NIE, aportarán el Permiso de Residencia. 

 
10. Para cualquier carencia de la documentación exigida será requerida su subsanación y si en el plazo de 

10 días de la recepción del requerimiento no se presenta, se entenderá desistido en su petición y se 
archivará sin más trámite. 

 
11. Las solicitudes de licencia de ocupación de vía pública que se hayan presentado fuera del plazo 

establecido, podrán no ser admitidas a trámite y archivadas. 
 
12. Las licencias o autorizaciones se entenderán otorgadas salvo el derecho de propiedad y sin perjuicio 

de terceros y no podrán ser invocadas para disminuir la responsabilidad civil o penal en que pudiera 
incurrir el titular de la actividad. 

 
13. Todas las licencias que se otorguen, aunque no conste expresamente, tendrán una validez temporal 

limitada, que no podrá ser superior al 31 de diciembre del año en curso. 
 
14. El silencio administrativo en materia de ocupación de vía pública tiene carácter negativo y la 

resolución presunta es desestimatoria. 
 
Art. 6.  EJECUCIÓN. 
 
El derecho que otorga una licencia no podrá ser cedido de forma total o parcial, alquilado o realquilado a 
terceros, ni usado para realizar actividades distintas de las expresamente autorizadas. El ejercicio de la 
licencia será realizado por el titular de la licencia o por su personal. El titular de la licencia de ocupación, 
será responsable de su correcto uso y cumplimiento de las condiciones impuestas. 
 
No se podrá alterar la situación y otras circunstancias de los elementos del mobiliario urbano existente en 
una zona para acomodarlos a las conveniencias de una ocupación, a menos que sea de interés general y por 
iniciativa municipal. 
 
Los elementos autorizables en la vía pública por vinculación a una licencia de funcionamiento, serán los 
propios de la actividad autorizada en el interior. Todos los elementos que se coloquen en la vía pública 
cumplirán los requisitos exigidos por la vigente legislación en materia de barreras arquitectónicas y no 
podrán revestir peligrosidad para los peatones o usuarios. 
 
El Ayuntamiento se reserva la facultad de reducir el plazo de las licencias cuando haya antecedentes 
negativos por molestias u otra causa justificada. En todos los casos el Ayuntamiento se reserva la facultad 
de modificar, revocar, suspender temporalmente o denegar las licencias sin derecho a ninguna 
compensación excepto la devolución de la parte proporcional de las tasas si corresponde, por motivos de 
interés general, realización de actos públicos o institucionales, seguridad, obras, ordenación del espacio 
urbano o del tráfico o cualquier otra causa justificada. 



 

- 81 - 

 
La Policía Local podrá ordenar la retirada o modificación de la situación de los elementos que ocupen la vía 
pública en cualquier momento y de forma inmediata, cuando se den circunstancias que afecten a la 
seguridad de las personas o bienes, dificulten el libre tráfico de los peatones o rodado, interfieran actos 
oficiales o de interés público, o por cualquier otra causa imprevista suficientemente justificada. 
 
Una vez haya finalizado el plazo de la licencia, el titular tendrá que dejar el espacio completamente libre y 
los bienes públicos utilizados, tal como estaban antes de la ocupación, limpios y libres de residuos y 
utensilios privados. El Ayuntamiento se reserva la facultad de efectuar los trabajos de reposición o la 
limpieza subsidiaria y pasar el cargo de su coste al titular de la licencia correspondiente. 
 
Art.7.  RESPONSABILIDADES. 
 
1. En caso de que la ocupación de vía pública no esté amparada por licencia, se considerarán 

responsables a las personas que hayan intervenido o se hayan beneficiado y/o personas promotoras de 
la actividad/ocupación. 

 
2. Cuando la ocupación de vía pública pueda afectar a la limpieza de vías y espacios libres públicos, el 

órgano municipal competente podrá condicionar el otorgamiento de la licencia a la contratación de 
un servicio de limpieza extraordinario con una empresa de limpieza y/o la constitución de una fianza 
en garantía de la restitución a la normalidad del dominio público utilizado. 

 
3. El incumplimiento de las obligaciones de la licencia causando perjuicios a bienes públicos o terceros, 

permitirá exigir el depósito de una cantidad en garantía de su cumplimiento. Podrá ser incautada 
cuando, como consecuencia de sanción establecida en expediente sancionador, se determine y 
cuantifique la responsabilidad del garante por los perjuicios derivados de la ocupación del dominio 
público.  La mencionada garantía se tendrá que constituir mediante aval bancario o en efectivo en la 
Caja Municipal antes del inicio de la actividad. La resolución de incautación total o parcial de la 
garantía, obliga al garante, a reponer la garantía preexistente dentro del plazo de 15 días, a partir del 
día siguiente de la notificación de dicha resolución. En caso de incumplimiento, se tendrá por  
caducada la licencia de ocupación. 

 
4. El titular de una licencia de ocupación de vía pública asumirá cualquier responsabilidad que pueda 

derivarse, para lo que dispondrá de la cobertura de la oportuna póliza de seguro de responsabilidad 
civil por importe suficiente. 

 
5. Para la práctica de notificaciones, el Ayuntamiento se reserva la facultad de hacerlo, además de al 

lugar  que indique en su solicitud, en el de la actividad, en su domicilio, en el número de fax y/o 
correo electrónico indicado por el solicitante o a cualquier otro sitio donde sea posible su 
localización. 

 
6. Las ocupaciones de la vía pública integradas dentro de programas de acciones promovidas por 

servicios, organismos autónomos y empresas municipales requerirán conformidad del departamento 
competente a efectos de la disponibilidad de espacio. 

 
Art. 8.  MODIFICACIO DE SOLICITUDES DE LICENCIAS A PETICIÓN DE LA PARTE 
INTERESADA. 
 
Se admitirán modificaciones de solicitudes de licencia de ocupaciones de vía pública presentadas con una 
antelación mínima de 15 días a la fecha efectiva del inicio de la ocupación. 
 
Art. 9.  REVOCACIÓN DE LICENCIAS 

 

Se podrán revocar las licencias de ocupación de la vía pública en los supuestos que acto seguido se indican, 
con pérdida del importe ingresado en concepto de tasas y sin derecho a indemnización, así como la 
inhabilitación para obtener futuras licencias de ocupación de vía pública durante el plazo legalmente 
establecido previa instrucción del correspondiente expediente: 
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1. Por falsedad u ocultación maliciosa de los datos facilitados al solicitar la licencia. 
2. Por extralimitación o incumplimiento manifiesto y reiterativo de las condiciones. 
3. Por producción de molestias a terceros acreditadas en el expediente, como consecuencia de la 

transmisión de ruidos superiores a los niveles legalmente permitidos. 
4. Por propiciar la comisión de actividades ilegales, prohibidas o no permitidas en la vía pública, 

debidamente informadas por la Policía Local. 
5. Por desacato a los agentes de la autoridad en el ejercicio de sus funciones. 
6. Cuandose realice una actividad distinta de la autorizada. 
7. Por no hacer uso de los derechos de la licencia durante un tiempo superior a 3 meses de forma no 

suficientemente justificada a criterio municipal. 
8. En caso de pérdida de vigencia de la licencia de funcionamiento de la actividad. 
9. Por concurrir cualquiera de las causas de denegación previstas en esta Ordenanza. 

 

Art. 10.  DENEGACIONES. 

 
1. Las resoluciones denegatorias de solicitudes de licencias se harán de forma razonada y motivada, 

fundamentada en alguno de los siguientes motivos: 
2. Cuando no se cumplan los requisitos y criterios técnicos establecidos en la presente Ordenanza. 
3. Por ser deudor a la hacienda municipal en materia de ocupación de la vía pública. 
4. Por no cumplir los requisitos legales exigidos para el ejercicio de la actividad en cuestión. 
5. En las ocupaciones realizadas por vinculación a licencias de actividad, como las mesas y sillas 

de bares, restaurantes y cafeterías, cuando no se disponga de la preceptiva licencia municipal de 
funcionamiento de la actividad. 

6. Cuando el solicitante no sea el titular de la licencia municipal de funcionamiento de la actividad. 
7. Cuando el nombre del local para el que se solicita la licencia no sea el mismo que lo identifica. 
8. Cuando se interfiera o se pueda interferir el tráfico habitual de los peatones o de vehículos. 
9. Por excesiva ocupación de la vía pública. 
10. Por falta de espacio dentro de la zona autorizable. 
11. Cuando la ocupación se solicite en la calzada, parterres, jardines, o en zona de aparcamiento de 

vehículos. 
12. Cuando pueda interferir las entradas del local propio o ajeno. 
13. Cuando pueda interferir el uso del mobiliario o equipamientos públicos. 
14. Por razones de impacto ambiental, especial relevancia del lugar o por razones de estética urbana. 
15. Por la existencia de sanciones firmes por infracciones graves o muy graves de la Ordenanza 

Municipal para la protección del medio ambiente contra la contaminación por ruidos y 
vibraciones, o informes negativos por motivos urbanísticos, de seguridad, molestias o de otra 
tipo que afecten al lugar o a la actividad a la que se vincula la licencia. 

16. Cuando se hayan incumplido las prescripciones de anteriores licencias. 
17. Cuando se hayan producido molestias o perjuicios a terceros o cometido actividades ilegales 

debidamente acreditadas con motivo de una ocupación igual o similar a la que se solicita. 
18. Cuando se hayan causado perjuicios debidamente acreditados a personas, inmuebles, pavimento, 

arbolado, instalaciones, cableados, farolas y otros elementos del mobiliario urbano y no hayan 
sido satisfactoriamente reparados y adoptado las medidas adecuadas para evitar su repetición. 

19. Cuando se solicite una ampliación del número de elementos en la vía pública y produzcan 
molestias debidamente acreditadas a vecinos o peatones. 

20. Cuando la configuración urbana de la zona a ocupar no lo permita. 
21. Cuando la ocupación afecte de forma directa o visual a un edificio público, monumento o a un 

bien de interés cultural. 
22. Cuando en el lugar solicitado haya una evidente acumulación de mobiliario urbano que dificulte 

el tráfico de los peatones o el uso común general. 
23. Cuando produzca una competencia desleal con respecto al comercio permanente legalmente 

instalado en las proximidades. 
24. Cuando concurran circunstancias que aconsejen la denegación, para preservar la integridad y 

seguridad del dominio público y su uso general. 
25. Por razones de seguridad, sanitarias o cuando la actividad pueda afectar a la integridad física de 

las personas. 
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26. Cuando coincida con actividades donde se prevea significativa afluencia. 
27. Cuando haya informes técnicos o policiales que lo desaconsejen. 
28. Cuando los elementos solicitados no figuren entre los autorizables. 
29. Cuando se trate de una renovación y en la anterior licencia no se haya realizado la ocupación 

autorizada durante un plazo superior a 3 meses. 
30. Cuando la persona física o jurídica, o la razón comercial esté inhabilitada para obtener licencias 

de ocupación de la vía pública. 
 
Art. 11.  DISCRECIONALIDAD. 
 

1. En los casos no previstos en la presente ordenanza, la adopción de la resolución pertinente se 
adoptará en base a la libertad de decisión o discrecionalidad, con la aplicación de criterios 
análogos previstos en la presente ordenanza, que pueden afectar a una zona o a una actividad, en 
función de unas circunstancias existentes colectivas o particulares. 

 
2. En materia de vía pública, se aplicarán criterios restrictivos en defensa del uso común general 

del dominio público, prevaleciendo siempre los intereses generales sobre los particulares, bajo 
los principios básicos de legalidad, universalidad, igualdad y equidad con las reglas de 
coherencia, de forma que la ocupación de la vía pública se realice con la menor interferencia de 
los intereses generales. 

 
CAPÍTULO III:  OCUPACIONES REALIZADAS POR BARES O CAFÉS, CAFETERÍAS Y 
RESTAURANTES. 
 
Art. 12.  INTRODUCCIÓN. 
Las ocupaciones de la vía pública realizada por bares o cafés, cafeterías y restaurantes tendrán que 
cumplir las prescripciones recogidas en el presente Capítulo. 
 
Art. 13. SOLICITUDES Y PLAZOS. 
 
1. Podrán obtener licencia de ocupación de la vía pública los titulares de los establecimientos situados 
en planta baja. En caso de conflicto, será el que su suelo esté más próximo al de la terraza a ocupar. 
 
2. El establecimiento al que esté vinculada la ocupación solicitada, tendrá que disponer de la licencia 
municipal de funcionamiento de actividad de restaurante, bar o café o cafetería, a nombre del titular del 
establecimiento para el que se solicite la licencia de ocupación de la vía pública. 
 
3. La solicitud de ocupación se resolverá de acuerdo con las previsiones técnicas que se exigen en la 
presente Ordenanza y se tendrá en cuenta la ocupación en estado de uso, la densidad del tráfico peatonal y 
otras circunstancias del lugar, por lo cual, para determinar la superficie y los elementos autorizables no solo 
se tendrá en cuenta el espacio disponible, sino también la incidencia que sobre el medio ambiente pueda tener 
la ocupación, de acuerdo con la normativa municipal reguladora de la contaminación por  ruidos y 
vibraciones. 
 
4. El periodo mínimo de ocupación autorizable será de 3 meses continuos. Podrá darse una prórroga 
extraordinaria de una duración máxima de un mes o fracción para aquellas licencias que finalicen el 31 de 
octubre, justificada en la prolongación de la temporada turística. La tramitación de esta prórroga se hará 
de acuerdo con lo que se prevé al artículo 14, sujeta a un tercio de la tasa de ocupación que corresponda al 
trimestre continuo. 
 
5. Cada local solo podrá solicitar y obtener licencia para dos variantes de la superficie y los elementos: 
una por máxima ocupación y otra por mínima ocupación. 
 
6. La licencia quedará reflejada en una ficha que entregará el Ayuntamiento y que tendrá que estar 
ubicada de cara al exterior en un lugar visible, donde constarán los principales datos de la licencia. 
 
Art. 14. RENOVACION DE LICENCIAS POR DECLARACIÓN RESPONSABLE. 
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Para el caso de renovaciones de ocupaciones de vía pública, y solo con respecto a terrazas de bares o 
cafés, cafeterías y restaurantes, en idénticas condiciones que las contenidas a las licencias otorgadas 
dentro de la anualidad anterior, se sustituye la obtención de licencia por  una declaración responsable del 
titular de ésta. 
 
Art. 15. EJECUCIÓN. 
 
1. Los ruidos que se generen motivados por la ocupación de la vía pública, estarán sujetos a los límites 
fijados por la Ordenanza Municipal para la Protección del Medio Ambiente contra la Contaminación por 
Ruidos y Vibraciones vigente o cualquier otra normativa que sea de aplicación. 
 
2. El titular de la licencia tiene que adoptar las medidas correctoras que, en cada caso resulten 
necesarias para evitar ensuciar y asegurar la conservación y el decoro del espacio público ocupado y de 
los elementos en él situados, y estará obligado a mantener en todo momento, en buen estado de limpieza y 
salubridad la zona ocupada, así como a facilitar las labores de los servicios municipales de limpieza. 
 
3. En todos los casos siempre prevalecerán los intereses generales sobre los particulares y se cumplirán 
las condiciones para conseguir la máxima seguridad que sea previsible y evitar que se produzcan 
accidentes o perjuicios a terceros. 
 
4. La permanencia de animales domésticos o de compañía en una zona autorizada, está condicionada al 
cumplimiento de lo previsto en la vigente Ordenanza Municipal de Inserción de animales de compañía en la 
sociedad urbana. 
 

Art. 16. RESPONSABILIDADES 

 

El titular de la autorización será el responsable en caso de producirse contravenciones de las Ordenanzas 
Municipales dentro del espacio autorizado, o de cualesquiera de las prescripciones de la licencia. En el 
caso de que las contravenciones persistan, el Ayuntamiento se reserva la facultad de revocar la licencia y/o 
denegar futuras licencias durante el plazo legalmente establecido. 
 
Art. 17.  CRITERIOS TÉCNICOS. 

Los criterios técnicos básicos para obtener licencia de ocupación de la vía pública o de espacios libres 
públicos son los siguientes: 
 
1. El espacio ocupable tendrá que estar situado en la proyección de la fachada del local de la actividad, 

que tendrá que ser una acera o espacio libre público sin circulación de vehículos de una anchura 
mínima de 3 metros libres de obstáculos. Será ampliable a la del local vecino contiguo si cuenta con 
la conformidad del titular del mismo. Se considerará como fachada el espacio comprendido entre los 
ejes de las paredes medianeras. 

2. En el caso de que la zona a ocupar estuviera al mismo nivel de la calzada, será preceptivo que esté 
protegida y separada de ésta por pilones o cualquier tipo de mobiliario urbano debidamente 
instalado por el Ayuntamiento. 

3. El espacio que quede libre en la acera para el tráfico de los peatones una vez ocupada la vía pública 
nunca podrá ser inferior a 2 metros seguidos sin ningún obstáculo. 

4. Espacio no ocupable: 
4.1. La calzada y espacios destinados a aparcamientos de vehículos. 
4.2. Una distancia de 2 a 5 m, en función del tráfico peatonal, desde la prolongación de los pasos 

de peatones. 
4.3. Una distancia de 2 m desde las paradas de los buses de transporte público, del inicio de 

paradas de taxis, de reservas de espacio para estacionamiento de vehículos de personas 
discapacitadas, y zonas de carga y descarga. 

4.4. Una distancia de 2 m. desde la parte frontal de los bancos instalados a la vía pública y a 1 m. 
de su parte posterior y lateral. 

4.5. Una distancia de 1 m. desde contenedores o bocas de recogida de residuos sólidos urbanos, de 
los accesos a locales o zonas de pública concurrencia, salidas de emergencia de edificios, 
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entradas en inmuebles, vados permanentes, cabinas telefónicas o del ONCE, buzones de 
correos, papeleras, armarios de alumbrado público, torretas de ventilación de transformadores 
y otros elementos similares. 

4.6. Una distancia 50 cm. de las calzadas con circulación de vehículos y carriles bici, y a 80 cm. de 
las calzadas con aparcamiento de vehículos. 

4.7. Los alcorques de árboles y los parterres de jardines. 
4.8. En espacios de características singulares con informe técnico desfavorable. 

5. La zona a ocupar estará suficientemente alejada de monumentos y edificios de valor histórico. 
6. El espacio autorizado tendrá forma regular, preferiblemente rectangular, en función de la 

configuración física de la zona ocupable e incluirá los espacios que se dejen entre elementos. A las 
ocupaciones adosadas a la fachada además incluirá obligatoriamente el espacio destinado en acceso 
o accesos al local. 

7. La ordenación de plazas, parques, explanadas o similares de configuración especial o elevado 
número de interesados, será determinada por el órgano municipal competente sin estar sujeto a la 
conformidad de los titulares de los inmuebles vecinos contiguos, salvo los casos que así se determine 
para la mejor ordenación del espacio.  

8. Los elementos se colocarán en la misma alineación de otras ocupaciones previamente autorizadas y 
con los mismos criterios, así como alineados en el mobiliario urbano existente (alcorques de árboles, 
farolas, etc.). El espacio que quede para  el tráfico de los peatones será continuo y el más recto 
posible. 

9. En los casos de ocupaciones de mesas y sillas separadas, una junto a la fachada y la otra enfrente se 
tendrá que dejar un mínimo de 2 metros de separación entre los espacios autorizados. 

10. El órgano municipal competente, mediante Decreto podrá establecer criterios de ocupación 
específicos para zonas, vías o espacios libres concretos en función de sus características propias. 

11. Se podrá reducir, revocar o denegar la ocupación cuando varíe la configuración urbana del lugar o la 
intensidad del tráfico peatonal, sin derecho a indemnización. El hecho de haber obtenido anteriores 
licencias por un número de elementos superior a lo que se considere adecuado posteriormente, no 
constituirá ningún derecho adquirido para invocar su autorización. 

12. En el caso de sobrevenir la necesidad de la colocación de mobiliario urbano en un espacio donde 
haya elementos autorizados mediante licencia, el mobiliario urbano tendrá preferencia y la ocupación 
se tendrá que adaptar a las nuevas circunstancias. 

 

Art. 18.  HORARIO DE LAS OCUPACIONES. 
 
1. El horario autorizado será el que conste en la licencia de ocupación de vía pública. El horario general 

autorizable en las terrazas será de 08:00 horas en las 00:00.  Los viernes, sábados y vísperas de 
festivos de 08:00 a las 00:30 horas del día siguiente. Por resolución del órgano municipal competente 
podrá ser ampliado excepcionalmente en zonas de uso mayoritariamente turístico, así como 
restringido para evitar molestias a los vecinos o en zonas de especial incidencia en el medio 
ambiente. La restricción podrá afectar a una zona concreta o únicamente en los locales donde la 
ocupación produzca molestias a los vecinos previo informe de la Policía Local, de acuerdo con la 
normativa municipal reguladora de la contaminación por ruidos y vibraciones.  El incumplimiento 
del horario autorizado para la ocupación de la vía pública podrá ser causa de  revocación de la 
licencia y la inhabilitación de obtenerla por el tiempo legalmente establecido. 

2. Las ampliaciones o reducciones del horario general autorizable tendrán que responder a los criterios 
establecidos en los planes zonales. 

 
Art. 19.  PROHIBICIONES 
 

1. Situar elementos fuera del espacio autorizado. 
2. Excederse en el número de elementos autorizados. 
3. Excederse del  horario autorizado en la licencia y si no consta, del autorizado para la actividad. 
4. Realizar cerramientos cuando representen una privatización total del espacio público. 
5. Realizar anclajes, fijaciones o cualquier otra intervención en el pavimento. 
6. Tener toldos por debajo de una altura de 2,50 m. desde el pavimento o 2,20 si se trata de 

parasoles. 
7. Colocar expositores, barras de servicio, mostradores, frigoríficos, planchas, tostadoras, máquinas 
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recreativas o de venta automática, y cualquier otra elemento que no esté expresamente previsto y 
autorizado. 

8. Exhibir publicidad comercial ajena a la propia actividad. 
9. Exhibir publicidad de tabaco. 
10. Apilar mobiliario sin autorización, así como cajas, envases y otros elementos en la vía pública. 
11. Colocar en la vía pública o viales de uso público, catafalcos, tarimas u otros elementos 

permanentes salvo los autorizados mediante licencia urbanística. 
12. En ningún caso se podrá hacer uso de los bancos públicos o de otros elementos del mobiliario 

urbano en beneficio propio por parte de los locales autorizados para ocupar la vía pública. 
13. Obstaculizar la operatividad de servicios públicos, tapas de registro, bocas de acequia, hidrantes, 

etc., así como la visibilidad de las señales de tráfico. 
 
Art. 20.  SEÑALIZACIÓN DE LA ZONA OCUPABLE. 
 

1. El límite máximo de la zona ocupable de bares, cafeterías o restaurantes, estará señalizada sobre 
el pavimento de conformidad con la ordenación prevista en la licencia. Esta señalización 
consistirá en marcas de pintura. 

2. Será realizada por el Ayuntamiento. 
3. Su falseamiento será considerado como falta muy grave, castigado con la multa que corresponda 

y podrá dar lugar a la revocación de la licencia y la inhabilitación para obtenerla durante el 
tiempo legalmente previsto. 

4. La existencia de la señalización de la zona ocupable sobre el pavimento no significa autorización 
para su ocupación, ya que en todo caso será preceptivo disponer de la correspondiente licencia 
actualizada, la cual indicará la zona autorizada y los elementos autorizados en un plazo 
determinado. La licencia quedará reflejada en una ficha en que entregará el Ayuntamiento y que 
tendrá que estar ubicada de cara al exterior en un lugar visible. 

 
CAPÍTULO IV: MOBILIARIO AUTORIZABLE EN LA VÍA PÚBLI CA EN LOS BARES O CAFÉS, 
CAFETERÍAS Y RESTAURANTES. 
 
Art. 21.  NORMAS COMUNES: 

1. Los elementos que se autoricen serán móviles, fácilmente desmontables, y se tendrán que retirar 
diariamente al finalizar el horario previsto en la licencia, excepto los toldos de dos pies. 
Excepcionalmente se podrá autorizar el apilamiento de todo el mobiliario en un lugar concreto del 
espacio autorizado, siempre que la superficie autorizada sea mayor que la superficie del local. En 
ningún caso el apilamiento dificultará el tráfico peatonal y la limpieza viaria. Se excluyen de esta 
excepción las ocupaciones autorizadas en zonas próximas de edificios públicos, monumentos o 
bienes de interes cultural. 

2. Los elementos autorizables serán: mesas y sillas, y dentro del mismo espacio, parasoles, toldos, 
letreros, estufas, macetas, jardineras, barreritas, mamparas y cortavientos transparentes laterales y 
posteriores. 

3. No serán autorizables los catafalcos, tarimas, superficies niveladoras, ni otros elementos fijos. 
4. No estará permitido el mobiliario con publicidad comercial ajena incorporada. 
5. El mobiliario autorizado a un mismo titular dentro de su superficie será del mismo tipo o estilo. 
6. Los colores serán blancos crudos, oscuros o análogos, no chillones o lesivos para la imagen de la 

ciudad. 
7. Todo el mobiliario se tendrá que conservar sin desperfectos y en correcto estado de conservación y 

limpieza. 
8. El mobiliario urbano instalado por el ayuntamiento no tiene la consideración de mobiliario 

autorizable. 
9. Se tendrán que respetar los criterios de accesibilidad y barreras arquitectónicas. 
 
Art. 22.  MESAS Y SILLAS. 

Las mesas y sillas sólo podrán ser de los siguientes materiales: Las mesas de madera, hierro, 
fundición/mármol, cristal o metacrilato incoloro, mimbre, bambú o análogos; las sillas de madera, mimbre, 
bambú, madera/enea, lona, hierro estilo antiguo, hierro/madera, aluminio o análogos. No serán autorizables 
las mesas y sillas de plástico inyectado o similar todo de una pieza, excepto en zonas de playa. 
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Art. 23.  PARASOLES Y TOLDOS. 

 

1 Se entiende por parasol, aquel utensilio usado para resguardar del sol, de estructura y tela ligera y 
fácilmente plegable, de una sola columna y tela de planta circular o poligonal. No podrán tener 
faldones, y entre la parte más baja del parasol y el pavimento, tendrá que haber un mínimo de 2,20 
m. 

 
2 Se entiende por toldo, aquel utensilio de dos pies y sin ninguna sujeción a la fachada, normalmente 

de mayor medida que los parasoles, de tela rectangular y más consistente. Solo se admitirán los de 
brazos retráctiles soportados por una estructura formada por dos columnas con pies dotados de ruedas 
y sistema de bloqueo o una vaina empotrada en el  pavimento, unidos por un travesaño horizontal en la 
parte superior y la cubierta plegable de dos vertientes. Solo podrán tener faldón de un máximo de 20 
cm cuando sea necesario para rotular el nombre del establecimiento. La altura mínima libre de paso 
bajo cualquier elemento del toldo, medida desde el pavimento hasta la parte más baja de éste, será 
superior a 2,50 m. 

 
3 El toldo sólo se podrán utilizar en zonas donde la acera tenga una anchura mínima de 5 metros y en 

plazas donde la configuración urbanística y extensión de la misma lo permita. 
 
4 Su base será de diseño y peso suficiente, para garantizar su estabilidad en cualquier circunstancia y 

ocasionar el mínimo obstáculo al paso. Los pies no se podrán anclar o fijar en el pavimento 
mediante obra o tornillos. El diseño de los toldos será el adecuado que permita su retirada 
fácilmente. 

5 Fuera del centro histórico, y por razones de seguridad, se podrá sustituir la base de la columna del 
parasol o de los dos pies con ruedas de los toldos, por una vaina o tubo empotrado en el pavimento, 
previo informe favorable del Departamento de Infraestructuras, cuando se cumplan todos los 
siguientes requisitos: 

5.1 Que bajo el pavimento no haya ningún sótano, aparcamiento, canalizaciones o capas 
impermeabilitzantes. 

5.2 Que la situación del toldo esté definitivamente determinada. 
5.3 Que el pavimento no sea de características singulares. 
5.4 Que no sobresalga ninguna parte de la vaina sobre el suelo. 
5.5 Que permita la retirada del toldo de forma fácil y rápida. 
5.6 Esta vaina tendrá que contar con un dispositivo que no sobresalga para taparla cuando no se use, 

en ese caso se tendrán que mantener tapadas en todo momento. 
5.7 Al cesar definitivamente la licencia de ocupación de la vía pública, el titular tendrá que restituir el 

pavimento a su estado original. 
6 Todo el conjunto, estructura y tela, tiene que ser suficientemente resistente para soportar la acción 

del viento y la intemperie. 
7 La pendiente máxima de las vertientes de las telas no podrá superar los 20 cm de desnivel por metro 

de anchura. 
8 No podrán llevar ninguna superficie opaca que sobresalga verticalmente por encima su estructura 

superior. 
9 La proyección vertical del parasol o el toldo sobre el pavimento no podrá superar los límites de la 

ocupación de la vía pública autorizada, ni llegar a una distancia inferior a 80 cm. de la acera de la 
acera cuando  linde con la calzada. 

10 La altura máxima del toldo o parasol, medida desde el pavimento hasta la parte más alta del 
elemento, no podrá superar la de la planta del establecimiento autorizado. Cuando no haya ninguna 
especificación se considerará que no se pueden superar los 3,5 m. de altura total. 

11 En ningún caso se podrá dificultar el tráfico de los peatones y el de los servicios de limpieza, de 
urgencia o de seguridad. 

12 Los pies no se podrán situar sobre alcorques de árboles o de forma que cualquier parte de ellos 
pueda contactar con el arbolado urbano. 

13 El titular de la licencia tendrá que mantenerlo en perfecto estado de conservación, limpieza y 
pintura. En el caso de producirse alguna averia, se tendrá que reparar inmediatamente o retirarlo de 
la vía pública. 
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14 El titular adoptará las medidas adecuadas para que los toldos o parasoles no puedan ser utilizados 
para escalar en los pisos superiores, responsabilizándose de tal cosa en caso de producirse. 

15 No serán autorizables los toldos o cubiertas de más de dos pies y los que tengan sujeción a la 
fachada. 

16 Los toldos quedan dispensados de la obligación de retirarlos cada día al finalizar el horario 
autorizado, mientras no interfieran las tareas de limpieza y otros servicios públicos además de no 
causar problemas de seguridad, en este caso se dejarán plegados. Se tendrán que retirar de la vía 
pública cuando no estén amparados por la licencia, en caso de la realización de obras, actos públicos 
u otras necesidades de interés general 

 

Art. 24.  LETREROS O CARTELES. 

1 Solo se podrán autorizar cuando se disponga de licencia de ocupación de la vía pública para situar 
elementos de restaurantes, bares o cafés y cafeterías, los cuales sólo se podrán situar dentro del 
referido espacio y durante el horario autorizado. Su número será limitado discrecionalmente con 
criterios restrictivos en función del espacio y ocupación autorizada, siendo el criterio general el de 
un máximo de dos por cada zona de ocupación. 

2 Su diseño será preferentemente rectangular, de unas medidasmáximas de 0,80 de ancho por 1,20 m. 
de altura, sin partes que sobresalgan de su base o que puedan constituir peligro para los peatones, 
especialmente para los invidentes y otras personas discapacitadas. 

3 Sólo podrán llevar información propia del local, sin publicidad ajena, no se podrán colgar de los 
árboles, ni colocar de forma que perjudiquen a terceros. 

 
Art. 25.  MAMPARASVALLAS Y CORTAVIENTOS. 

1 Se podrán autorizar mamparas, vallas y cortavientos. Serán transparentes y sin anclajes en el suelo. 
2 Podrán ser de dos tipos: 
 2.1  Rígidas, con pies, separadas del pavimento un mínimo de 10 cm., y de una altura no superior 

a 1,70 m. 
2.2  Flexibles, ligeras, enrrollables con soporte en el toldo, y anclajes en lo mismo. Su altura irá en 
función de la altura del toldo. 

Art. 26.  TIESTOS, MACETAS I JARDINERAS. 

10 Sólo se podrá autorizar la colocación en el suelo de tiestos, macetas o jardineras con plantas dentro 
del espacio autorizado para ocupar con mesas y sillas de restaurantes, bares o cafés y cafeterías, en 
cuyo caso cumplirán las siguientes condiciones: 

11 No se podrán situar de forma que cierren o que propicien la privatización del espacio o vía pública. 
12 No se podrá interceptar el tráfico de los peatones. Entre una maceta o jardinera y el siguiente se dejará 

como mínimo la distancia de 1 metro. 
13 Los tiestos o macetas serán de materiales naturales o análogos, e incluida la planta no podrán superar 

los 60 cm. de diámetro o lado y 1,20 de altura, excepto en el caso de que se sitúen dentro de espacios 
entrantes de la alineación de fachada y de forma que queden fuera de la zona de tráfico habitual de los 
peatones. 

14 Por su forma o estructura, tanto la maceta como su pie y la planta, no podrán constituir ninguna 
molestia o peligro para los peatones y especialmente, ninguna barrera arquitectónica para personas 
discapacitadas, por lo que no tendrán ramas que sobresalgan más de 10 cm de la vertical de la maceta o 
jardinera.  Por el mismo motivo, tampoco se permiten las macetas cuya forma de copa dificulte su 
percepción con los bastones, o que alguna parte de ellos o de su pie sobresalga de forma peligrosa. Las 
macetas o las jardineras tendrán que ser de características sólidas, con una base que asegure su 
estabilidad en caso de viento o del contacto accidental de los peatones. Se podrá exigir un modelo 
determinado en función del lugar donde se tenga que ubicar, y según sus características, el 
Ayuntamiento podrá exigir su colocación para delimitar la zona de ocupación. 

15 Las plantas no podrán ser de especies venenosas, tener pinchos o ramaje que pueda resultar peligroso o 
molesto para los peatones.  

16 No podrán llevar ningún tipo de publicidad ni usarse comercialmente para exponer productos o 
mercancías. 

17 Se tendrán que poder retirar cada día al finalizar la jornada laboral y en ningún caso podrán 
obstaculizar el acceso de los servicios de seguridad o limpieza de la vía pública. 
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18 En todo caso se cumplirán las prescripciones de la normativa vigente en materia de barreras 
arquitectónicas. 

 

Art. 27.  ESTUFAS Y CALEFACTORES EXTERIORES. 

Son aquellos elementos de climatización del exterior, eléctricos o a gas butano o propano. 
No se permitirá la instalación de estufas en gas que tengan los quemadores y la zona de fuego sin la 
debida protección. Solo se permitirá la utilización de dispositivos que mantengan la llama dentro de 
cristal o similar y tengan protección para evitar las quemaduras. 
No se permitirá la instalación de estufas eléctricas separadas de la fachada. 
Para obtener licencia para cualquier tipo de dispositivo, será necesario presentar la siguiente 
documentación: 
1). - Informe firmado por Ingeniero Industrial, Ingeniero Técnico Industrial o cualquier otro técnico 
competente que dictamine que las estufas cuentan el distintivo CE y que cumplen la normativa aplicable al 
efecto y las instrucciones del fabricante en cuanto a su colocación, que se encuentran en una distancia mínima 
de seguridad de cualquier parasol o toldo, u otros elementos como pueden ser línea de fachada, árboles o 
farolas. 
2). - Declaración del titular de la explotación que, para la utilización de estufas cumple con los siguientes 
requerimientos: 
a) Cumplirá con las condiciones de utilización del fabricante de las estufas y las indicadas al artículo 7 de 
la ITC MIE APQ 5, éste último solo para las estufas de gas. 
b) Mantiene en vigor el seguro de responsabilidad civil que cubra la totalidad de los elementos de la 
ocupación de la vía pública o si fuera el caso de la zona privada de uso público (según la Ley 16/2006, de 
17 de octubre, de régimen jurídico de las licencias integradas de actividad de las Islas Baleares). 
c) Dispone de extintores de polvo ubicados en un lugar de fácil acceso. 
d) Compromiso de retirarlas de la vía pública al cerrar el establecimiento. 
 
Para las estufas en gas, también tendrá que cumplir los siguientes requisitos para el almacenamiento de 
botellas de gas: 
Certificado firmado por técnico competente, Ingeniero Técnico Industrial, Ingeniero Industrial o 
similares, justificando que el local cumple con las condiciones de ventilación adecuada que recoge el 
artículo 7 de la ITC MIE APQ 5, y que la carga de fuego resultante cumple con los requisitos del código 
técnico de la edificación. Alternativamente a lo anterior podrá presentar declaración del titular de la 
explotación que, para el almacenanamiento de las estufas cumple con los siguientes requerimientos: a) 
Que dentro del local no se almacenan más de dos botellas de gas de menos de 15 kg. y que el local no está 
en sótano ni comunica con él y que dispone de una ventilación permanente de 70 cm2 con una abertura en 
la parte inferior a menos de 15 cm del suelo del local; o bien que las botellas se almacenarán dentro de un 
armario destinado exclusivamente a las botellas con una ventilación permanente con el exterior con una 
superficie de ventilación superior a 1/100 de la superficie de la pared o fondo del armario de acuerdo con 
el punto 2 de la ITC-ICG-06. 
 
Art. 28.  APARATOS MUSICALES, TELEVISIÓN, RADIO, ALTAVOCES, ETC. 

Queda prohibida la ocupación de la vía pública con aparatos musicales, televisiones, radios, altavoces o 
cualquier otro medio audiovisual. 
 
CAPÍTULO V: CASOS ESPECIALES EN LA OCUPACIÓN DE LA VÍA PÚBLICA POR BARES O 
CAFÉS, CAFETERÍAS Y RESTAURANTES. 
 
Art. 29.  OCUPACIONES DELANTE DE FACHADAS DE VECINOS COLINDANTES. 

1 Se podrá autorizar la ampliación en continuidad de la misma línea de ocupación con mesas y sillas 
delante de la fachada del vecinos colindantes con el establecimiento en cuestión, como  máximo uno 
a cada lado El solicitante tendrá que presentar anualmente la conformidad del titular del inmueble 
contiguo manifestada por escrito. Cuando varíe la titularidad de cualquiera de los dos 
establecimientos dentro del periodo autorizado, esta autorización se considerará caducada y quedará 
invalidada la licencia que se haya podido conceder amparándose en ella. 

2 Los inmuebles delante de los que se pretenda ocupar, tendrán que pertenecer a una misma línea de 
edificación continua. Esta continuidad entre el inmueble del establecimiento solicitante de la 
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ocupación y la del vecino del lado a ocupar, solo se podrá interrumpir por la existencia de la entrada 
en un inmueble, ante la cual no se podrá ocupar. 

3 Si la ocupación solicitada está situada además de 5 m. de la fachada del vecino o vecinos 
colindantes, el solicitante no tendrá que presentar la conformidad de su titular, salvo los casos que 
así se determine para la mejor ordenación del espacio. 

4 En caso de duda con respecto a la proyección de la fachada, sus límites venderán determinados por 
el eje de las paredes medianeras. 

5 La conformidad de los titulares de los inmuebles vecinos colindantes no será necesaria para la 
ordenación de plazas, parques, explanadas o similares de configuración especial o elevado número 
de interesados, que será determinada por el órgano municipal competente. 

 

Art. 30.  OCUPACIONES COMPARTIDAS. 

 

6 En el caso de que la zona ocupable esté situada de forma que pueda ser utilizada por dos o más 
establecimientos, ésta será compartida proporcionalmente a la longitud de las respectivas fachadas y 
de forma que cada una quede la más próxima posible a su establecimiento. 

7 Cuando coincida la posibilidad de ocupación de una misma zona por parte de dos establecimientos 
situados uno delante del otro, uno a cada lado de la calle y la zona de ocupación en el medio, tendrá 
preferencia en la ocupación el que la tenga delante de su propia fachada, con respecto a lo que 
pretenda ocupar delante de un vecino colindante. 

8 En el caso de que los dos establecimientos estén en las mismas circunstancias, el espacio a ocupar 
será repartido equitativamente entre los dos establecimientos. 

9 Cuando esta circunstancia se presente mientras esté en vigor la licencia de ocupación otorgada en 
uno de los establecimientos, ésta continuará en vigor hasta que finalice el plazo autorizado y a su 
vencimiento se distribuirá entre los establecimientos que tengan derecho, excepto en el caso de que 
se llegue a un acuerdo entre las partes. 

10 En caso de superar el criterio general de anchura de fachada cuando haya una concurrencia de 
establecimientos interesados en la ocupación, se redistribuirá el espacio público proporcionalmente. 
La licencia otorgada anteriormente no consolida ningún derecho a favor del titular. 

 
Art. 31.  OCUPACIONES EN ZONAS PEATONALES Y SEPARADAS POR UNA CALLE ENTRE 
LA ZONA A OCUPAR Y EL ESTABLECIMIENTO. 

 
7 Las vías o espacios libres públicos de carácter peatonal, así como las zonas de peatones de los ejes 

cívicos, corredores verdes y separadas por una calle con tráfico de vehículos entre la zona a ocupar y 
el establecimiento tendrán consideración especial; en cada caso se resolverá de forma 
individualizada en función de sus características y circunstancias particulares, siempre con criterios 
restrictivos en defensa de los intereses generales sobre los particulares. 

8 Cuando estén en un itinerario habitual de peatones, se observarán las distancias mínimas de espacio 
libre destinados al tráfico de peatones previsto en los criterios técnicos para ocupar la vía pública 
por bares, cafeterías y restaurantes. 

9 Siempre se salvaguardará el paso de los vehículos de los servicios de urgencia o seguridad, 
estimando para ello, una anchura mínima de 3 m. 

10 Para ocupaciones de vías públicas separadas por una calle con tráfico de vehículos se tendrá en 
cuenta la configuración urbanística, la intensidad del tráfico de vehículos, si la circulación de 
vehículos está restringida solo a los vecinos, si para atravesar la calle está marcado un paso de 
peatones, la intensidad del tráfico de peatones y el aparcamiento autorizado que pueda haber en la 
zona en cuestión. 

11 La distribución de las zonas a ocupar en estos casos se realizará por el Ayuntamiento de acuerdo con 
los criterios generales y de justicia distributiva para el aprovechamiento del espacio público con las 
reglas de las ocupaciones compartidas. 

12 Para tener derecho a ocupar el espacio público en plazas y zonas peatonales, será requisito 
indispensable que la fachada o más de la mitad de la proyección de la fachada del local interesado 
dé a la zona a ocupar. 
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 Art. 32.  OCUPACIONES EN CALLES PEATONALES DEL CENTRO HISTÓRICO Y 
MICROOCUPACIONES. 
 
1. - Ocupaciones en calles peatonales del centro histórico. - De forma indicativa pero no exclusiva, se 
detallan determinados viales del centro de Palma que no se permite ocupación por tránsito intensivo: 
Calles de Sant Miquel (de calle Oms hasta Plaza Major), Sindicato (De Pl. Capellers hasta Pl. Alexandre 
Jaume), Jaume II, Costa Sant Domingo, Costa de’n Brossa, Pas de’n Quint, etc. 
Sólo se podrá autorizar en los viales de pavimento uniforme y circulación exclusivamente peatonal, excepto 
accesos a vados permanentes, con las condiciones y horarios que se detallan: 
 
a. - Anchura mínima de estas calles: 
- Si es posible la doble ocupación la calle debe tener una anchura mínima de 4 m., y se podrá autorizar la 
ocupación de un metro a cada lado de la calle y dejando dos metros en el centro para el paso de los peatones. 
- Si no se posible la doble ocupación la calle debe tener una anchura mínima de tres metros, ocupando un 
metro y dejando dos metros en el resto del vial para el paso de peatones. 
 
b. - Horario: 
- La colocación de los elementos será a partir de las 09 '00 horas, respetando el horario de carga y descarga. 
- La duración máxima de la ocupación será hasta las 23'00 horas para evitar molestias a los vecinos. 
 
2. - Microocupaciones. - Como consecuencia de la entrada en vigor de la Ley 42/2010, de 30 de diciembre, 
que modifica la Ley 28/2005, de 26 de diciembre, de medidas sanitarias contra el tabaquismo, se permiten 
las microocupaciones. Son aquellas ocupaciones de la vía pública que permite a los titulares de bares o 
cafés, cafeterías y restaurantes, que no tengan derecho a obtener una licencia por ocupación de la vía pública 
de carácter ordinario, ubicar, como máximo, dos mesitas con dos taburetes cada una, con todos los 
elementos adosados a la fachada, dentro de un espacio que no podrá exceder de 0'50 por 1 metro. Tendrá 
que dejar un paso libre de un metro y medio para el tráfico de peatones, y la microocupación tendrá que 
estar a la misma distancia del mobiliario urbano, señales de tráfico, buzones de correos, pasos de peatones o 
cualquier obstáculo. 
 
Art. 33. OCUPACIONES EN ZONAS DE TITULARIDAD PRIVADA Y USO PÚBLICO 
COLINDANTES CON LA VÍA PÚBLICA. 

 
1 Las zonas de titularidad privada colindantes con la vía pública de forma abierta que puedan ser 

utilizadas por el uso común general de los peatones serán consideradas de uso público, excepto en el 
caso de que se acredite mediante documento público o que conste a la Administración el derecho al 
uso privativo. 

2 Con la finalidad de compatibilizar el uso privado con el público será preceptiva la obtención de la 
correspondiente licencia de ocupación de vía pública. 

3 La obtención de la licencia de ocupación de vía pública, estará condicionada a la posesión de la 
correspondiente licencia de funcionamiento de la actividad del local en la que esté vinculada la 
ocupación, y a la titularidad de la propiedad o a la autorización de su titular. 

4 En la tramitación de las licencias de ocupación de vía pública en espacios de titularidad privada de 
uso público, no será exigible la tasa por este concepto. 

5 La regulación de la ocupación de los espacios de titularidad privada y uso público será considerada 
individualmente en función de sus características particulares según los siguientes criterios: 
 5.1  Cuando por su configuración no sea utilizada por el tránsito habitual de los peatones, se podrá 
autorizar la ocupación en su totalidad. 
 5.2   Cuando sea utilizada por el tráfico habitual de los peatones, la ocupación se realizará de 
conformidad con los criterios técnicos, respetando y cediendo en su caso, el espacio necesario para 
completar la anchura prevista para el tráfico de peatones. 
 5.3  Los elementos autorizables serán los mismos que en las zonas de titularidad pública y tendrán 
que cumplir los criterios técnicos establecidos. 

 
CAPÍTULO VI: OCUPACIONES TEMPORALES      
 
Art. 34.  MESAS INFORMATIVAS. 
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1 Se podrán autorizar mesas informativas a aquellas personas físicas o jurídicas que acrediten no tener 

una finalidad lucrativa, a las ONG's o las promovidas por organismos autónomos municipales, 
sindicatos y partidos políticos. 

  
2 Si se trata de una campaña específica de interés general de duración no superior a una semana podrá 

ser cada día, y estas campañas no se podrán repetir hasta pasados 3 meses salvo casos excepcionales 
debidamente justificados. Para los casos habituales en que la finalidad de la mesa sea informar sobre 
las actividades ordinarias, será de una mesa, un día por semana como máximo y cuando la 
frecuencia sea periódica, en el mismo lugar Se exceptúan de estas limitaciones las que afecten a la 
defensa nacional, propaganda electoral, campañas institucionales o a circunstancias extraordinarias. 

 
3 Las mesas informativas no podrán interferir la circulación rodada o de los peatones ni coincidir con 

la programación de actividades de gran concurrencia en la vía pública. 
 
4 Los actos o actividades realizadas en la vía pública con la misma finalidad que la de las mesas  

informativas, cualquiera sea el nombre que se le dé, tendrán el mismo tratamiento previsto para 
éstas. 

 
5 Las mesas informativa tendrán unas medidas máximas de 3 x 2 metros y se permitirá que estén bajo 

una carpa. Para su fijación no se podrán hacer perforaciones en el pavimento. 
 
6 Queda prohibida la comercialización o venta de productos. 
 
Art. 35.  MESAS PETITORIAS 
 
1 Sólo se podrán autorizar mesas petitorias en la vía pública para efectuar la captación de aportaciones 

económicas destinadas a causas humanitarias concretas plenamente justificadas, de especial 
significación ciudadana o de interés general, y a entidades sin ánimo de lucro. 

 
2 En su autorización se observará el mismo criterio y condiciones previsto por las mesas informativas. 
 
3 Estas licencias se podrán denegar cuando la entidad solicitante no acredite suficientemente la 

finalidad social pública o de interés general. 
 
Art. 36. CAMPAÑAS DE INTERÉS GENERAL. 
 
Se podrá autorizar la realización de campañas temporales de interés general gratuitas a entidades públicas 
o privadas sin ánimo de lucro, promovidas para sensibilizar o informar sobre temas de interés general. 
 
Art. 37.  OCUPACIONES CON MOTIVO DE INAUGURACIONES Y ANIVERSARIOS.  
 
1 Se podrán autorizar ocupaciones temporales de la vía pública con motivo de actos de inauguración 

de establecimientos u otros acontecimientos significativos, siempre que su cabida resulte 
insuficiente para hacerlo en el interior y no se intercepte la circulación rodada o de los peatones, ni 
entradas a inmuebles, se hará de acuerdo con las condiciones que disponga el órgano municipal 
competente. 

2 Igualmente serán autorizables las ocupaciones colectivas realizadas con motivo de aniversarios de 
zonas comerciales concretas y significativas de la ciudad. 

 
Art. 38.  ACAMPADAS EN LA VÍA PÚBLICA. 
 
Se permitirá la instalación de tiendas de campaña o similares a la vía o espacios libres públicos con 
carácter temporal o esporádico y con el cumplimiento de las condiciones que determine el órgano 
municipal competente. 
 
Art. 39.  MERCADILLOS TEMPORALES BENÉFICOS O SOLIDARIOS. 
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1 Se podrá autorizar la realización de mercadillos solidarios temporales sin finalidad lucrativa, a 
ONG's, asociaciones ciudadanas o colectivos sin finalidad de lucro legalmente constituidos, siempre 
que no se realicen con efectos comerciales y su beneficio se destine íntegramente a finalidades 
benéficas, humanitarias o sociales. 

2 Se utilizarán criterios restrictivos y siempre que no se desaconseje por razones justificadas o se 
interfieran otros mercados, comercio permanente u otras actividades debidamente autorizadas y se 
disponga de un espacio libre adecuado. No se podrán realizar actividades lucrativas o comerciales en 
beneficio privado. 

 
Art. 40.  BUÑOLADAS. 

Soles se podrán autorizar buñoladas, con motivo de fiestas populares o de actos de interés general, cuando 
sean esporádicas y sin finalidad lucrativa, mientras sean organizadas por ONG's, Partidos Políticos y 
Asociaciones Ciudadanas sin ánimo de lucro debidamente legalizadas. Tendrán que cumplir los requisitos 
higiénicos y sanitarios vigentes y las condiciones que dicte el órgano municipal competente. 
 
Art. 41. VENTA DE BUÑUELOS POR LA FESTIVIDAD DE “LES VERGES” 
 
Por la festividad de “Les Verges”, el 20 y 21 de octubre, se podrá autorizar la venta de buñuelos en la vía 
pública, siempre que se haga en instalaciones homologadas tipo churrería, que cumplan todos los 
requisitos higiénicos y sanitarios vigentes y las condiciones que disponga el órgano municipal 
competente. 
 
Art. 42. CHURRERÍAS Y PUESTOS DE VENTA DE CASTAÑAS Y BONIATOS TOSTADOS. 
 
1 Durante los meses de noviembre a febrero, por tradición se podrán autorizar lugares de venta de 

castañas y boniatos tostados, así como un número determinado de churrerías. 
2 Las autorizaciones de churrerías solo se podrán otorgar a feriantes acreditados, serán de carácter 

personal, no cedibles a terceros y estarán ubicadas en instalaciones homologadas al efecto. 
3 Tendrán que cumplir los requisitos higiénicos y sanitarios vigentes, así como cuidar la estética de la 

instalación. 
 
Art. 43.  ACTIVIDADES CON MOTIVO DE LAS FIESTAS DE SANT SEBASTIÀ I SANT ANTONI. 
 
1 Durante las fechas en que se celebran las fiestas de Sant Sebastià y Sant Antoni, se podrá autorizar 

la realización de hogueras y la instalación de puestos de venta de productos alimenticios 
tradicionales o de golosinas en la vía pública con motivo de los actos organizados a razón de una 
autorización por persona física o jurídica, lo cual se hará discrecionalmente en función de su 
situación y otras circunstancias. 

2 Los puestos no podrán ser superiores a 5 m de largo x 2 m de ancho. 
3 Las solicitudes de licencia se tendrán que presentar en el Registro General hasta el 5 de enero 

utilizando el impreso vigente normalizado al efecto. 
4 Aquellas solicitudes que se reciban o que cumplimenten sus obligaciones fiscales fuera de plazo 

podrán no ser admitidas a trámite. 
 
Art. 44.  HOGUERAS Y “TORRADES” CON MOTIVO DE LAS FIESTAS DE SANT SEBASTIÀ I 
SANT ANTONI. 
 
1 Se podrá autorizar la realización de hogueras con motivo de las fiestas de Sant Sebastià y Sant 

Antoni, cuya licencia estará condicionada al cumplimiento de las condiciones que disponga el 
órgano municipal competente. 

2 Como norma general, no serán autorizables las hogueras realizadas en tierra, salvo las que se 
efectúen con la intervención de los Servicios Municipales. 

3 Las hogueras se realizarán dentro de quemadores elevados situados delante de la fachada del 
solicitante o en sus inmediaciones mientras cuenten con la conformidad del titular de delante donde 
se coloquen. 

4 Se podrán denegar en los siguientes casos: los que se pretendan realizar en calles o espacios del 
centro histórico u otros lugares donde pueda haber riesgo de incendio, producción de perjuicios a 
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terceros, cuándo su instalación coincida con actos de gran concurrencia pública, cuándo puedan 
interferir actividades de interés general y cuando puedan obstaculizar la circulación rodada o de 
peatones, o por razones de seguridad. 

 
Art. 45.   PRODUCTOS ALIMENTICIOS PARA CONSUMIR EN LAS “TORRADES” CON MOTIVO 
DE LAS FIESTAS DE SANT SEBASTIÀ I SANT ANTONI. 
 
1 Se podrán autorizar a: ONG's, partidos políticos, asociaciones no lucrativas legalmente constituidas 

y establecimientos de restauración (bares, restaurantes o similares) delante de su fachada o en las de 
proximidad inmediata, mientras cuenten con la conformidad del titular del local donde se coloquen. 

2 Tendrán que cumplir los requisitos higiénicos y sanitarios vigentes, no se podrá dificultar el tráfico 
peatonal o rodado, y en todo caso los servicios de urgencia. 

 
Art. 46.  PUESTOS PARA LA VENTA DE GOLOSINAS Y FRUTOS SECOS CON MOTIVO DE LAS 
FIESTAS DE SANT SEBASTIÀ I SANT ANTONI. 
 
1 Sólo se podrán autorizar a los feriantes acreditados y de unas medidas  máximas de 6 x 2 m. 
2 Queda expresamente prohibida la venta o promoción de productos explosivos o pirotécnicos, 

bebidas alcohólicas, tabaco y bebidas dentro de envases de vidrio. 
3 Tendrán que cumplir los requisitos higiénicos y sanitarios vigentes. 
4 Se prevé la posibilidad de su denegación cuando se pretendan instalar en lugares que puedan 

producir perjuicios a terceros, por razones de seguridad, cuando su instalación coincida con actos de 
gran concurrencia pública, por excesiva ocupación de la vía pública o cuando puedan dificultar la 
circulación de peatones o la realización de actos públicos. 

 
Art. 47. HOGUERAS Y “TORRADES” REALIZADAS FUERA DE LAS FIESTAS DE SANT 
SEBASTIÀ I SANT ANTONI. 
 
Estarán prohibidas las hogueras o “torrades” en la vía pública de zonas urbanas pobladas, salvo casos de 
interés general suficientemente justificados a criterio municipal o los organizados por ONG's, partidos 
políticos y asociaciones no lucrativas debidamente constituidas, en cuyo caso se regiran por las 
prescripciones aplicables de las previstas para las hogueras de las fiestas de Sant Sebastià y Sant Antoni. 
 
Art. 48 FERIANTES. 
 
Durante las fechas programadas con motivo de la Fira del Ram, de las ubicaciones tradicionales de 
invierno, Sant Sebastià, carnaval y fiestas de barriada, así como con motivo de actividades organizadas 
por Organismos Municipales Autónomos, se podrán autorizar ocupaciones de la vía pública a feriantes 
profesionales acreditados. 
 
Art. 49.  CIRCOS. 
 
1 El otorgamiento de licencia de ocupación de la vía pública queda a criterio discrecional del órgano 

municipal competente. 
2 Quedan sujetos al cumplimiento de la normativa en materia de actividades de las Islas Baleares. 
3 Sólo serán autorizables en los espacios siguientes:  los circos con animales en el recinto ferial de 

Son Fusteret, los circos sin animales, de grandes dimensiones (más de 300 metros cuadrados) en el 
recinto Ferial de Son Fusteret o en el Parc de Sa Riera, y los circos sin animales, de pequeñas 
dimensiones (menos de 300 metros cuadrados) en el recinto ferial de Son Fusteret, en el Parc de Sa 
Riera o en el Parc del Mar, sin perjuicio de nuevas posibles ubicaciones. 

 
Art. 50. PUESTOS DE VENTA DE OBJETOS LICENCIADOS, SITUADOS EN EL EXTERIOR DE 
CAMPOS DE FÚTBOL O DE OTROS DEPORTES. 
 
Se podrán autorizar puestos de venta de objetos licenciados relacionados con el deporte en el exterior de 
los campos o estadios, a personas físicas profesionales de esta actividad, de conformidad con las 
condiciones generales que disponga el órgano municipal competente. 
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CAPÍTULO VII: OCUPACIONES ESTABLES. 

 
Art. 51.  KIOSCOS DE VENTA DE HELADOS Y GOLOSINAS. 

 
1. No se concederán licencias de ocupación de la vía pública para situar kioscos o lugares de venta de 

golosinas, helados y similares. 
2. Los kioscos actualmente existentes serán considerados a extinguir y sólo se podrán renovar mientras 

conserven la misma titularidad de la persona física explotadora. 
 
Art. 52.  KIOSCOS DE VENTA DE PRENSA. 
 
1. Serán autorizables mediante la correspondiente concesión administrativa otorgada por licitación 

pública. 
2. Para la colocación de los kioscos en la vía pública se cumplirán los criterios técnicos previstos en 

esta Ordenanza que resulten aplicables. 
3. Su regulación vendrá determinada por los correspondientes pliegos de condiciones que regulen las 

respectivas licitaciones 
 
Art. 53.  KIOSCOS DE VENTA DE CUPONES DE LA O.N.C.E. 
 
1. Con la finalidad de facilitar la integración socio-comunitaria de los trabajadores de la ONCE en 

desarrollo de la función social que lleva a cabo dicha organización sin ánimo de lucro, anualmente se 
podrá conceder licencia por ocupación de vía pública con kioscos para la venta de loterías de la 
mencionada entidad. 

2. Su colocación en la vía pública cumplirá los criterios técnicos previstos a la presente Ordenanza con 
las siguientes condiciones:  
 
a. - Siempre quedará una distancia mínima de 2 m. libres para  el tráfico peatonal, o 3 m. en el caso de 
aceras de más de 4 m. de anchura, además de cumplir la normativa general y municipal de aplicación así 
como la obtención de cuántas licencias correspondan. 
 
b. - El Ayuntamiento se reserva el derecho de modificar la situación de determinados kioscos por 
razones urbanísticas, de interés público, o por afectar a la realización de obras, sin derecho a 
indemnización o compensación de ningún tipo. 
 
c. – La ONCE asumirá cualquier responsabilidad que se pueda derivar de la mencionada ocupación de 
vía pública, para lo que mantendrá en vigor una póliza de seguro de responsabilidad civil por  cantidad 
suficiente. 
 
d. - La licencia no faculta para ocupar la vía pública con cajas de protección eléctrica (CGP) 
independientes de los kioscos, así como para exhibir publicidad ajena ni realizar ninguna otra actividad 
más que la venta del cupón, y se ajustará a la normativa general y municipal que sea de aplicación. 
 
e. - Las cabinas situadas dentro del perímetro de las Avenidas-Paseo Mallorca, serán de color marrón, 
mientras que las del exterior al mencionado perímetro podrán ser de color verde, ambas aprobadas por el 
órgano municipal competente. 
 

Art. 54.   CABINAS Y/O SOPORTES DE TELÉFONOS PÚBLICOS. 
 
El artículo 22 de la Ley 32/2003, de 3 de noviembre, General de Telecomunicaciones, prevé dentro del 
servicio Universal la obligación de prestar el servicio de teléfonos públicos de pago.  A tal efecto se podrá 
autorizar en el operador u operadores titulares del servicio universal la ocupación de la vía pública mediante 
cabinas o soportes de teléfono público, cumpliendo las siguientes condiciones: 
 
a. - La duración de la autorización será anual, que tendrá que ser renovado por el operador titular del servicio 
universal hasta el plazo de la concesión otorgada por el Ministerio de Industria, Turismo y Comercio. 
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b. - Siempre quedará una distancia mínima de 2 m. libres para el tráfico peatonal, o 3 m. en el caso de aceras 
de más de 4 m. de anchura, además de cumplir la normativa general y municipal de aplicación así como la 
obtención de cuántas licencias correspondan. 
 
b. - El Ayuntamiento se reserva el derecho de modificar la situación de las cabinas y/o soportes por razones 
urbanísticas, de interés público, o por afectar a la realización de obras, sin derecho a indemnización o 
compensación de ningún tipo. 
 
c. - El operador asumirá cualquier responsabilidad que se pueda derivar de la mencionada ocupación de vía 
pública, para lo que mantendrá en vigor una póliza de seguro de responsabilidad civil por cantidad suficiente. 
 
d. - La licencia no faculta para ocupar la vía pública con cajas de protección eléctrica (CGP) independientes 
de las cabinas y/o soportes así como para exhibir publicidad ajena ni realizar ninguna otra actividad más que 
la telefónica, y se ajustará a la normativa general y municipal que sea de aplicación. 
 
Art. 55.  SURTIDORES DE VENTA DE COMBUSTIBLE EN LA VÍA PÚBLICA. 
 
1. Los surtidores de la antigua red que han quedado dentro de las vías públicas de la ciudad, están 

considerados a extinguir debido a su peligrosidad y a las interferencias que causan al tránsito rodado y 
peatonal, por tal motivo sólo se podrán autorizar operaciones de mantenimiento o sustitución de 
depósitos por otros de la misma cabida total, que no supongan un incremento de la ocupación del 
espacio público, mientras dispongan de la licencia municipal de funcionamiento o informe favorable del 
departamento municipal competente en el mismo sentido, hayan sido informados favorablemente por 
los servicios de tráfico y dispongan de la licencia urbanística correspondiente, no autorizándose 
cambios de titularidad ni nuevas instalaciones de este tipo. Quedan excluidos los surtidores de 
combustibles ubicados dentro de las estaciones de servicio debidamente autorizadas. 

2. Se otorga un plazo transitorio de dos años para regularizar las ocupaciones de vía pública de surtidores 
y gasolineras en todo el término de Palma. Transcurrido este plazo sin haber obtenido la 
correspondiente autorización o concesión se tendrá por caducada la ocupación con la obligación de 
retirada total del espacio público ocupado. 

 
Art. 56.  EXPOSITORES SITUADOS SOBRE EL PAVIMENTO. 
 
Sólo será autorizable la colocación de expositores de mercancías sobre el pavimento de las vías públicas 
cuando sean considerados de interés general o se sitúen dentro de un espacio de dominio privado y uso 
público no utilizado por el flujo habitual de los peatones y no haya informes técnicos negativos, se 
observarán los criterios técnicos previstos para la ocupación de la vía pública de bares o cafés, cafeterías 
y restaurantes de esta Ordenanza. 
 
Art. 57.  EXPOSITORES SITUADOS EN FACHADA 
 
Sólo serán autorizables mientras cumplan las siguientes condiciones: 
 
1 Que la acera o espacio contiguo a la fachada tenga una anchura superior a 1,5 m. 
2 Que ninguna parte de ellos o de lo que en él se coloque, sobresalga más de 15 cm. 
3 Que no tengan elementos que sobresalgan con los cuales se puedan herir los peatones. 
4 Que estén colgados en la fachada de forma segura para que no se puedan caer accidentalmente o en 

caso de viento. 
5 Que sean retirados diariamente en cesar el horario comercial del local en cuestión. 
6 Que no haya informes técnicos negativos. 
 
Art. 58.  MAQUINAS DE VENTA AUTOMÁTICA Y RECREATIVAS. 

 

1. Están prohibidas las máquinas de venta automática, las recreativas y las de entretenimiento infantil 
situadas en el dominio público. 

2. Están prohibidas las máquinas expendedoras de tabaco, bebidas alcohólicas, de juego o de cualquier 
otro tipo, situadas en espacios de dominio público o privado de uso público que estén abiertos a la vía 
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pública. 
 
Art. 59.  FLORES Y MACETAS DE FLORISTERÍAS. 
 
1. Se prevé la posibilidad de autorizar la ocupación de la vía pública en las floristerías para exponer 

plantas y flores naturales, para lo cual será preceptivo disponer de la correspondiente licencia de 
funcionamiento de la actividad y que se cumplan los criterios técnicos previstos para la ocupación de 
vía pública de bares o cafés, cafeterías y restaurantes de esta Ordenanza. 

 
Art. 60.  COLOCACIÓN DE TIESTOS O MACETAS EN LA VÍA PÚBLICA SIN NECESIDAD DE 
OBTENER LICENCIA. 
 
Se podrá colocar sin necesidad de obtener licencia, una maceta con plantas naturales sobre el pavimento a 
cada lado de la entrada de los comercios o entidades, mientras cumplan las siguientes condiciones: 
 
1. Que no superen los 60 cm de ancha y 120 cm de altura. 
2. Que no se sitúen en la calzada. 
3. Que estén adosados a la fachada. 
4. Que no afecte a la seguridad. 
5. Que no interfieran el tráfico de peatones o rodado. 
6. Que no haya informes policiales y/o técnicos negativos, o cualquier otra causa justificada que lo 

desaconseje. 
 
El órgano municipal competente podrá dispensar del cumplimiento de alguna de las anteriores 
prescripciones y autorizar la permanencia de macetas en la vía pública en espacios singulares de la ciudad 
de especial significación ciudadana. 
 
CAPÍTULO VIII: ACTIVIDADES PUBLICITARIAS EN LA VÍA PÚBLICA. 
 
Art. 61.   INTRODUCCIÓN. 
 
1. La actividad publicitaria comercial situada sobre el suelo o vuelo de la vía pública estará sujeta a la 

obtención de la correspondiente licencia o concesión, según el caso, y al cumplimiento  de la 
regulación establecida por la presente Ordenanza y normativa específica de publicidad vigente. 

2. No se podrán difundir mensajes que atenten contra la dignidad de la persona o que vulneren los 
valores y derechos reconocidos en la Constitución, los que resulten engañosos, desleales, 
subliminales, que puedan resultar ofensivos a la sensibilidad de los ciudadanos o que infrinjan la 
normativa específica reguladora de la publicidad. 

 
Art. 62.  PANCARTAS. 
 
1. Se podrá autorizar la colocación de pancartas a entidades sin ánimo de lucro. Su autorización estará 

condicionada a su retirada obligatoria por parte del titular de la petición, una vez transcurrido el 
periodo autorizado. 

2. En ningún caso podrán estar colgadas sobre las calzadas. 
3. No se podrán situar a menos de 3 m. de altura, desde su parte inferior hasta el pavimento. 
 
Art. 63.  BANDEROLAS. 
 
1. Se podrán autorizar a organismos oficiales y a entidades sin ánimo de lucro legalmente constituidas, 

bien directamente o a través de las empresas que lo gestionen, para informar de actividades de interés 
público o de naturaleza temporal de tipo cultural o deportivo, así como a partidos políticos durante 
las campañas electorales. 

2. No serán autorizables cuando su finalidad sea realizar publicidad comercial. 
3. El plazo máximo de permanencia será de 30 días, excepto en casos de especial relevancia a criterio 

municipal. 
4. Se podrán autorizar sobre farolas de báculo de la parte externa en el Centro Histórico que estén 

previstas para ello, entendiendo tal, las Avenidas y Pl. España, la parte exterior del Paseo Mallorca, y  
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Sa Feixina. 
5. Las banderolas sobre farolas del tipo histórico o artísticas o las situadas dentro del centro histórico, 

sólo serán autorizables para actividades institucionales con motivo de celebraciones de especial 
significación ciudadana. 

6. Las banderolas y sus soportes tendrán que ser de resistencia y construcción adecuadas para garantizar su 
seguridad, y no superarán los 0,90 x 1,20 y un peso máximo de 2,5 Kg a cada lado de la farola para que 
quede equilibrado, excepto casos especiales a criterio municipal. 

7. Los soportes de las banderolas tendrán que llevar una protección suave para no perjudicar las farolas. En 
el caso de producirse desperfectos, se tendrán que reparar con pintura del mismo color. El Ayuntamiento 
se reserva el derecho de reclamar los daños causados y/o denegar futuras licencias durante un plazo de 
hasta tres años. 

8. Se tendrá que colocar a más de 5 metros de altura, y no obstaculizar la visibilidad de señales de tráfico, 
semáforos, indicadores de calle o cualquier otro tipo de señalización. En caso contrario el  autorizado 
estará obligado a variar la ubicación en un plazo de 24 horas sin ninguna compensación. 

9. No podrán interferir cualquier otra instalación previamente autorizada. La publicidad electoral siempre 
tendrá preferencia. 

10. La inserción del nombre del patrocinador del evento, no podrá superar el 15% de la superficie total de la 
banderola. 

11. Queda prohibida la promoción de tabaco. 
12. El Ayuntamiento podrá ordenar la modificación de la ubicación o retirada de determinados elementos 

por causa justificada, sin derecho a indemnización. 
13. Para su instalación o retirada no se podrán utilizar escaleras apoyadas sobre el báculo, se tendrán que 

utilizar canastas elevadoras. 
14. El titular de la licencia tendrá que asumir cualquier responsabilidad que pueda derivarse de su 

instalación, permanencia y retirada, a cuyo efecto tendrá que contar con el oportuno seguro de 
responsabilidad civil por importe suficiente. 

15. Se tendrán que mantener en perfecto estado de conservación, por lo que se retirarán o cambiarán tan 
pronto como estén deterioradas por los agentes atmosféricos. 

16.  Las banderolas y sus soportes se tendrán que retirar en un plazo de las 24 horas desde la finalización de 
la licencia, dejando los bienes municipales utilizados sin ningún desperfecto y a plena satisfacción del 
ayuntamiento. 

17. Las banderolas que continúen colgadas una vez haya finalizado el periodo autorizado, además de las 
responsabilidades que vengan al caso, podrán ser consideradas residuos sólidos urbanos y con sus 
soportes, eliminadas sin otro trámite ni derecho a reclamación. 

  
Art. 64.  VALLAS PUBLICITARIAS, OPIS Y SIMILARES. 
 
8. La ocupación de la vía pública con vallas publicitarias, OPIS (Optical Panel Print Information), 

relojes-termómetro con espacio publicitario, indicadores de calle con espacio publicitario, columnas 
y otros elementos publicitarios, están sujetos a concesión administrativa otorgada mediante la 
oportuna licitación pública. 

9. Ningún elemento publicitario se colocará de forma que desde el punto más bajo hasta la rasante del 
pavimento, no haya una altura de 2,5 m. si es una acera peatonal y 5 m. si es la calzada, dando un 
margen de seguridad de 50 cm. entre la calzada con tránsito rodado y la proyección vertical de su 
parte más próxima por debajo de 5 m. 

10. Cualquiera que sea el tipo de soporte o medio de difusión, no se podrán difundir mensajes que 
atenten contra la dignidad de la persona o vulneren los valores y derechos reconocidos en la 
Constitución; que resulten engañosos, desleales, subliminales, que puedan resultar ofensivos a la 
sensibilidad de los ciudadanos, o que infrinjan la normativa específica reguladora de la publicidad de 
determinados productos, bienes, actividades o servicios. 

11. Queda prohibida la publicidad del tabaco. 
12. No se podrá situar ningún elemento publicitario de forma que interfiera la visibilidad de señales de 

tráfico, rotulación de calles, número de inmueble, de edificios catalogados, monumentos u otros 
soportes publicitarios. 

13. La publicidad que se realice sobre pantallas u otros soportes de la vía pública, tendrá el mismo 
tratamiento previsto para las vallas publicitarias. 

14. Todos los elementos publicitarios que se sitúen en la vía pública se conservarán en buen estado de 
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limpieza y conservación y llevarán impresa la identificación de la empresa a la cual pertenece.  En 
caso de no estar identificados y no constar su autorización, el Ayuntamiento se reserva la facultad de 
ordenar su retirada de la vía pública y ser considerados residuos sólidos urbanos. 

 
Art. 65. PUBLICIDAD COMERCIAL SOBRE LONAS O REDES PROTECTORAS DE ANDAMIOS 
DE OBRAS. 
 
1. Aquellas redes o lonas donde sólo figure la imagen de la fachada del edificio tal como quedará una 

vez esté finalizada la obra y/o, la identificación de la empresa constructora y la información sobre la 
obra, se considerarán excluidas de la presente norma y no precisarán esta licencia. 

2. El plazo de permanencia de la publicidad comercial no podrá superar el previsto en la licencia que se 
otorgue expresamente para la colocación del andamio sobre el cual se fije, teniendo que retirarse 
dentro de las 48 horas de la finalización de la autorización. 

3. Se prohíbe expresamente su instalación en el centro histórico, no afectando la prohibición a las 
fachadas que den a los viales que lo limitan. 

4. Queda prohibida la publicidad de tabaco. 
5. No podrán ocultar otros mensajes publicitarios existentes u ocasionar perjuicios a terceros, y en caso de 

producirse, el titular de la licencia afrontará las reclamaciones que se puedan presentar, además de 
poder ser motivo de caducidad de la licencia. 

6. No se podrán difundir mensajes que atenten contra la dignidad de la persona o vulneren los valores y 
derechos reconocidos a la Constitución; que resulten engañosos, desleales, subliminales, de que puedan 
resultar ofensivos a la sensibilidad de los ciudadanos, o que infrinjan la normativa específica reguladora 
de la publicidad de determinados productos, bienes, actividades o servicios. 

7. No podrá haber elementos que sobresalgan de la estructura por debajo de 2,50 m. de altura y que 
puedan representar un peligro para los peatones o para el tránsito rodado. 

 
Las condiciones de las licencias serán fijadas por el órgano municipal competente. 
 
Art. 66.  PROMOCIONES COMERCIALES. 
 
Se podràn autorizar ocupaciones temporales en la vía pública con motivo de promociones comerciales 
siempre que no se intercepte la circulación rodada o peatonal ni entradas a inmuebles, de acuerdo con las 
siguientes condiciones: 
 
a)  No se podrá hacer ningún tipo de desperfecto en el pavimento o bienes municipales y una vez finalizado 
el acto, se dejará el espacio utilizado en la situación original de conservación y limpieza. 
b)   Se asumirá cualquier tipo de responsabilidad que se pueda derivar de la referida actividad. 
c)   Las fechas autorizadas tienen que incluir el montaje y desmontaje.  
 
CAPÍTULO IX: ACTIVIDADES DIVERSAS. 
 
Art. 67.  OCUPACIONES DE LA VIA PÚBLICA CON MOTIVO DE ACTIVIDADES QUE 
IMPLIQUEN EL USO DEL ESPACIO AÉREO. 

 

En las solicitudes de ocupación de la via pública o espacio libre público con motivo de actividades que 
impliquen el uso del espacio aéreo, como pueden ser lanzamientos de cohetes y fuegos artificiales, 
elevación de globos aerostáticos libres o cautivos, suelta masiva de globos de gas, proyectores láser, 
proyectores convencionales, suelta de palomos, reservas de espacio aéreo para usos públicos, etc., será 
preceptivo acreditar haber obtenido la autoritzación de la “Agencia Estatal de Seguridad Aérea” u 
organismo competente. 

 
Art. 68.  GLOBOS AEROSTÁTICOS, DIRIGIBLES Y SIMILARES. 
 
La ocupación de vía o espacio libre público con motivo de la instalación de la base del suelo para elevar o 
aterrizar globos aerostáticos libres o cautivos, dirigibles o similares, sólo se podrá autorizar mediante 
licencia, para actos esporádicos plenamente justificados de carácter institucional, informativo, 
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fotográfico, científico, cultural, deportivo o de interés general, cuya finalidad no sea realizar pubicidad 
comercial, no entendiéndose como tal la rotulación de la identificación de la empresa que realiza o 
patrocina la actividad, la de la entidad responsable, o del acto en cuestión. 
En las solicitudes de licencia de ocupación de espacio público, se tendrá que acreditar haber obtenido la 
autorización de la "Agencia Estatal de Seguridad Aérea" o el organismo competente, a efectos de la 
incidencia sobre la navegación aérea. 
 
Art. 69.  OCUPACIONES DERIVADAS DE ACTIVIDADES PIROTÉCNICAS. 
 
1. Sólo se autorizará la ocupación de la vía pública con motivo de la realización de actividades 

pirotécnicas, cuando se trate de actividades de interés general, fiestas patronales o de barriada, y 
actividades de especial significación ciudadana promovidas o coorganizadas por Organismos 
Oficiales o Autónomos Municipales, por asociaciones sin ánimo de lucro legalmente constituidas, o 
las autorizadas por el órgano municipal competente u otra organismo competente. 

2. En todos los casos se tendrá que acreditar disponer de la autorización del órgano municipal 
competente otorgada de conformidad con el establecido por la vigente Ordenanza Municipal para la 
protección del medio ambiente contra la contaminación por ruidos y vibraciones. 

3. En el caso de qué el peso del material pirotécnico más el explosivo exceda de 50 kg., además, se 
tiene que acreditar la obtención de la licencia de la Delegación del Gobierno. 

4. Si se trata de fuegos artificiales o actividades que impliquen el uso del espacio aéreo, se tendrá que 
acreditar haber obtenido la autorización de la "Agencia Estatal de Seguridad Aérea" o el organismo 
competente, a efectos de la incidencia sobre la navegación aérea. 
 

Art. 70 VENTA DE MATERIAL PIROTÉCNICO EN LA VÍA PÚBLICA. 
 
Está prohibida la venta ambulante de material pirotécnico o en puestos instaladas en la vía pública. 
 
Art. 71.  ACTIVIDADES INSTITUCIONALES 

El Ayuntamiento podrá autorizar en cualquier lugar del dominio público, la celebración de actividades 
institucionales de interés general siempre que se adopten las medidas de seguridad adecuadas. 

 
Art. 72.  ACTIVIDADES DE PARTIDOS POLÍTICOS Y CAMPAÑAS ELECTORALES. 
 
Se autorizarán ocupaciones de la vía pública a partidos políticos, en el periodo comprendido entre la 
convocatoria de elecciones y el inicio de la campaña electoral, de acuerdo con lo que disponga la Ley 
Orgánica del Régimen Electoral General. 
 
Las ocupaciones de la vía pública solicitadas por partidos políticos o coaliciones efectuadas dentro del plazo 
legalmente establecido para las campañas electorales, se considerarán otorgadas con la comunicación previa 
formulada con la máxima antelación posible. Se tendrán que atener a la disponibilidad de espacio y observar 
las prescripciones que en su caso disponga el órgano municipal competente. 
 
Para el resto de actividades fuera de los periodos anteriores, el régimen será el mismo que para las mesas 
informativas previsto en esta ordenanza. 
 
Art. 73.  CONCIERTOS, ACTIVIDADES RECREATIVAS Y ESPECTÁCULOS PÚBLICOS. 
 
Están prohibidas las ocupaciones de la vía pública para realizar actividades recreativas y espectáculos 
públicos de iniciativa privada en el dominio público o privado de uso público que figuren como 
actividades catalogadas en la normativa en materia de actividades de las Islas Baleares. 
 
Art. 74.  CONCURSOS, JINKAMAS, JUEGOS O SIMILARES. 
 
1. La realización de concursos, jinkamas, juegos o similares en la via pública sin finalidad comercial o 

lucrativa, no precisará licencia de ocupación de vía pública cuando esta no se ocupe con elementos 
físicos. En este caso vendrá determinada por la observancia de las disposiciones generales de la 
presente ordenanza.    
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2. En el caso de que haya ocupación de la via pública, sólo se podrá autoritzar a ONG's., Instituciones, 
Organismos Oficiales, Fundaciones y Asociaciones sin ánimo de lucro, o las promovidas por 
organismos autónomos municipales, sindicatos y partidos políticos.  En todos los casos, la actividad a 
realizar no podrá tener finalidad lucrativa. 
 

Art. 75.  DISTRIBUCIÓN DE PRENSA GRATUITA EN LA VIA PÚBLICA. 
 
La distribución de prensa gratuita en la via pública estará sujeta a la obtención de la correspondiente 
licencia, la cual se podrá autoritzar a las entidades editoras o distribuidoras para su reparto mediante 
agentes.  
 
Art. 76 OCUPACIONES DE LA VIA PÚBLICA REALIZADAS CON MOTIVO DE OTRAS 
ACTIVIDADES. 
 
1. Las ocupaciones de la vía pública derivadas de la realización de mercados o mercadillos con finalidad 

lucrativa,  obras, y ocupaciones del dominio público marítimo terrestre en playas, se regularán mediante 
las oportunas normativas elaboradas por los departamentos competentes. 

2. Aquellas ocupaciones solicitadas con motivo de la realización de actividades que no estén previstas 
en la presente ordenanza y que no estén prohibidas, serán resueltas discrecionalmente por similitud 
con las previstas, en función de criterios generales teniendo en cuenta las circunstancias particulares 
de la actividad, el lugar donde se realice, la incidencia sobre el medio ambiente y las normativas 
aplicables. 

 
CAPITULO X: FILMACIONES, GRABACIONES Y FOTOGRAFÍA PUBLICITARIA. 
 
Art. 77.  FILMACIONES, GRABACIONES Y FOTOGRAFÍA PUBLICITARIA. 
 
1. - Se podrán realizar filmaciones de películas, spots publicitarios, grabaciones en vídeo y fotografías 
publicitarias para catálogos o similares, en la vía pública o en espacios libres públicos previa obtención de 
licencia, con las condiciones que determine el órgano municipal competente para cada caso concreto. 
Sólo tendrán derecho a estas licencias las personas físicas o jurídicas dedicadas a actividades 
audiovisuales. 
 
2. - Filmaciones mayores. Incluye todas las filmaciones de películas cinematográficas, spots publicitarios, 
etc. con finalidad lucrativa que requieran la ocupación de la vía pública sin limitación, con aparatos o 
vehículos, (cámaras de cine, grúas, focos estáticos, grupos electrógenos, catafalcos, escenarios, 
decorados, camiones, etc.) que no produzcan el entorpecimiento del tráfico peatonal o rodado, sin 
limitación de medios ni del personal. 
 
3. - Grabaciones menores. Se integrarán en este apartado aquellas grabaciones de reportajes, 
documentales, concursos, spots publicitarios y imágenes de videoclips musicales o similar, efectuadas con 
finalidad lucrativa mediante cámaras ligeras de vídeo y se cumplan las siguientes condiciones: 
Que la ocupación de la vía pública no sea superior a 10 m2. 
Que no se interfiera el tránsito rodado ni el de peatones. 
Que no se utilicen vallas, decorados, focos estáticos, grupos electrógenos u otros medios similares, excepto 
trípode, reflectores solares y algún elemento sencillo. 
Que los vehículos utilizados no superen el número de dos, tipo turismo o furgoneta -no camiones- 
debidamente estacionados, pudiendo autorizar la correspondiente reserva a la Policía Local. 
Que el personal que intervenga, en total no supere a las 12 personas. 
Preferentemente se utilizarán cámaras móviles. 
 
Para estas filmaciones o grabaciones se cumplirán las condiciones generales aplicables previstas para las 
filmaciones. Se podrán conceder licencias genéricas de duración no superior al año natural. 
 
4. - Convenios de colaboración. Con la finalidad de dar facilidades para la ocupación de la vía pública 
con motivo de filmaciones y grabaciones, a aquellas empresas productoras cinematográficas o de 
televisión, se podrán concertar convenios de colaboración. 
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5. - Fotografía publicitaria. Sólo se podrá autorizar la actividad de fotografía publicitaria en la vía pública 
o espacios libres públicos de titularidad municipal para la realización de catálogos o similares, de 
conformidad con las condiciones generales que dicte el órgano municipal competente mediante Decreto. 
En este apartado no se incluye la actividad de fotógrafo ambulante con finalidad lucrativa, la cual no será 
autorizable. 
 
6. - Filmaciones, grabaciones y tomas fotográficas exentas de obtener licencia. No será preceptiva la 
obtención de licencia para la obtención de fotografías, o la filmación o grabación de vistas o de escenas, 
cuando se trate de cortometrajes experimentales, programas informativos, culturales o artísticos y 
prácticas de campo de escuelas de cine o de fotografía, realizadas con cámaras móviles, la finalidad 
primordial de la cual no sea lucrativa ni se ocupe la vía pública con infraestructura, excepto trípode y 
elementos sencillos que no dificulten el tráfico de peatones o rodado. A este efecto no se considerará 
finalidad lucrativa, el coste de los trabajos de la propia filmación o tomas fotográficas, sino la 
comercialización que después se haga. 
 
7. - Elementos auxilares de filmaciones o sesiones de fotografías con motivo de actividades realizadas 
dentro de espacios de propiedad privada. Cuando con motivo de la realización de filmaciones dentro de 
espacios privados, se tenga que ocupar la vía pública con elementos auxiliares, como pueden ser: 
generadores eléctricos, grúas, focos, u otros elementos, sólo se tendrá que solicitar la licencia de 
ocupación de la vía pública o reserva de espacio correspondiente e ingresar las tasas que correspondan 
por estos conceptos. 
 
CAPÍTULO XI: LIMITACIONES AL USO DE LOS VIALES Y ESPACIOS LIBRES PÚBLICOS. 
 
Art. 78.  PROHIBICIONES. 
 
A efectos de asegurar el libre y pacífico uso común general de la vía y de los espacios libres públicos o de 
uso público y proteger el mobiliario urbano, queda prohibido: 
 

1. Colocar puestos de venta o de servicios, elementos publicitarios o complementarios de 
actividades en los viales o espacios libres públicos o de uso público, sin la obtención de la 
correspondiente autorización. 

2. Situar en la vía pública o espacios libres públicos o de uso público, máquinas de venta 
automática, básculas, máquinas infantiles u otros aparatos similares, excepto las que la 
Administración pueda instalar o autorizar por razones de interés general. 

3. La colocación de esteras, alfombras, moquetas o cualquier otro revestimiento que altere la 
superficie del pavimento de las vías públicas, a excepción de casos de interés general, puntuales 
o esporádicos plenamente justificados a criterio municipal, y de las protecciones que se pongan 
temporalmente con motivo de obras o por razones de seguridad. 

4. La venta ambulante estará prohibida, excepto en las fiestas populares, ferias y encuentros 
regulados por la presente ordenanza.  Esta actividad, se tendrá que incorporar dentro de las 
ferias, o los mercados temporales, periódicos o permanentes debidamente autorizados. En esta 
actividad queda incluida la actividad comercial realizada mediante vehículos-tienda. 

5. La ocupación privativa del dominio público con motivo de fiestas o celebraciones particulares. 
6. Ocupar la vía pública con cualquier soporte para la realización de actividades fraudulentas (como 

el denominado "trile" o similar). 
7. La publicidad efectuada mediante la fijación de pegatinas en la vía pública 
8. Apilar o almacenar elementos o materiales en la vía pública sin licencia. 
9. Salvo las hogueras que se realicen con motivo de las tradicionales fiestas de Sant Sebastià, Sant 

Antoni y Sant Joan, estarán prohibidas las hogueras o “torrades” en la vía pública de zonas 
urbanas pobladas, salvo casos de interés general o las organizadas por ONG's, partidos políticos 
y asociaciones no lucrativas. 

10. Colocar, tender o colgar cables eléctricos en la vía pública para cualquier finalidad, tanto desde 
locales comerciales como desde viviendas. 

 
Los causantes de perjuicios que se ocasionen en las vías y espacios libres públicos y al mobiliario urbano 
o cualquier bien público, serán denunciados y sancionados, sin perjuicio de que se exija al causante a 
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efectuar su reparación a su cargo, pudiendo hacerlo el Ayuntamiento de forma subsidiaria. Los 
responsables de daños causados por menores de edad serán sus padres o tutores. 
 
CAPÍTULO XII:  RETIRADA DE ELEMENTOS DE LA VÍA PÚBLICA. 
 
Art. 79.  RETIRADA DE ELEMENTOS DEL ESPACIO DE DOMINIO PÚBLICO O DE DOMINIO 
PRIVADO DE USO PÚBLICO, POR FALTA DE LICENCIA O POR INCUMPLIMIENTO DE SUS 
CONDICIONES. 
 
En los casos de ocupación de la vía o espacios libres de dominio público o de dominio privado de uso 
público, sin contar con la preceptiva autorización o disponiendo con claro incumplimiento de sus 
prescripciones o de la normativa vigente, la Policía Local, bien de oficio, por denuncia de terceros o a 
instancia del departamento municipal competente, formulará la correspondiente denuncia y estará 
facultada para recuperar el pleno dominio o uso público del espacio ocupado mediante la retirada de los 
elementos que lo ocupen ilegalmente, de conformidad con lo siguiente: 
 
7. Si se tiene conocimiento del titular de los bienes, se levantará acta en la cual constarán los siguientes 

puntos: la infracción cometida, la ocupación existente y las alegaciones que pueda formular el 
interesado o su representante, a las cuales se le entregará una copia y se remitirá un tercer ejemplar a 
Infracciones Generales o al departamento que corresponda a efectos de la incoación del 
correspondiente expediente sancionador. En el acta o denuncia se advertirá al interesado, de la 
obligación de proceder a su retirada de la vía pública de inmediato o en el plazo de 24 horas, dejando 
el espacio ocupado completamente libre. 

8. Si se desconoce el titular de los bienes que lo ocupan ilegalmente, serán retirados sin otro trámite y 
considerados residuos sólidos urbanos. 

9. Si dentro del plazo de 24 horas, el interesado no hubiera retirado voluntariamente los bienes en 
cuestión, la Policía Local, ejecutará subsidiariamente la retirada con costas a cargo del titular, cosa 
que podrá hacer auxiliada por los medios que se consideren necesario, de la cual levantará acta en la 
que constará el inventario de los bienes retirados y la dependencia donde serán depositados a 
disposición de quien acredite derecho sobre ellos. 

10. La reiteración de una ocupación ilegal dentro de un plazo de un año, no requerirá aplicar el plazo de 
24 horas, procediendo a la retirada inmediata de los elementos objeto de infracción. 

11.  También se podrá llevar a cabo la retirada de forma inmediata de los letreros, expositores y otros 
elementos no autorizados, cuando obstaculicen o reduzcan el espacio destinado al tráfico de peatones 
o rodado. 

12. En el caso que la Policía Local u otros servicios municipales, después de la negativa del interesado a 
efectuar la retirada voluntaria de los elementos que ocupen indebidamente la vía pública, hayan 
movilizado los medios para la retirada subsidiaria, aunque el interesado o su representante los retiren 
voluntariamente, con independencia de la sanción que corresponda, el infractor vendrá obligado al 
abono de los gastos o tasas devengadas por los servicios movilizados, a cuyo efecto se entenderá 
movilización, cuando los vehículos, medios o servicios hayan iniciado la actuación. 

 
Art. 80.  RETIRADA DE ELEMENTOS DEL ESPACIO DE DOMINIO PÚBLICO O DE DOMINIO 
PRIVADO DE USO PÚBLICO, POR EL EJERCICIO DE LA VENTA AMBULANTE NO 
AUTORIZADA. 

En los casos de ejercicio de venta ambulante sin licencia, la Policía Local, o en su caso, los inspectores de 
consumo, levantarán acta en la que se detallarán los productos afectados y su cantidad, así como las 
alegaciones que pueda formular el interesado, al que se le entregará una copia donde constará el lugar 
donde serán depositados y como medida provisional en defensa de los derechos de los consumidores y del 
comercio permanente, se procederá a la retirada de los productos objeto de comercialización y su depósito 
en las dependencias municipales, donde quedarán retenidos mientras sea necesario para la tramitación del 
procedimiento sancionador, o a falta de éste, mientras perduren las circunstancias que motivaron el 
comiso 
 
Art. 81.  RECUPERACIÓN DE LOS BIENES RETIRADOS DE LA VÍA PÚBLICA. 
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Los bienes aprehendidos o retirados de la vía pública por alguno de los motivos previstos a la presente 
Ordenanza, excepto los que se hayan retirado por la realización de venta ambulante, se podrán recuperar a 
partir de las 72 horas de su retirada o aprehensión, siempre que se haya subsanado la deficiencia que haya 
motivado la retirada, no haya sospecha de que sean de procedencia o de naturaleza ilícita, ni que estén 
intervenidos judicialmente o que puedan constituir prueba de alguna actuación policial, o que la tasa de 
almacenamiento sea superior al valor de mercado del material retirado, en el cual caso se procederá a su 
destrucción inmediata. 
Cuando los materiales retirados sean consecuencia de actividades reiteradas y sea previsible que una vez 
devueltos sean usados otra vez para cometer la misma infracción, el órgano municipal competente podrá 
decretar un plazo de retención de mayor duración y las condiciones para proceder a su devolución, 
durante el cual, el Ayuntamiento no será responsable del deterioro que puedan sufrir. 

 

Art. 82.  PROCEDIMIENTO PARA LA RECUPERACIÓN DE LOS BIENES RETIRADOS. 

 

1. Los bienes retirados de la vía pública a que se refiere el artículo anterior, podrán ser recogidos 
del lugar donde se encuentren depositados, por el interesado, por la persona que él autorice por 
escrito o la que demuestre tener derecho sobre ellos, por sus propios medios y una vez que se 
acredite haber subsanado la deficiencia que motivó la retirada, se hayan ingresado las tasas que 
correspondan por la retirada, el almacenamiento o en su caso los gastos ocasionados y la sanción 
impuesta. 

2. El plazo máximo para la recuperación de los bienes muebles retirados de la vía pública será de 
un año a contar de la fecha de su retirada o aprehensión, pasado este plazo se perderá cualquier 
derecho sobre ellos. 

3. El Ayuntamiento no se responsabilizará de los desperfectos o degradación que hayan sufrido los 
bienes retirados de la vía pública durante la retirada o almacenamiento. 

 
 
CAPÍTULO XIII: RÉGIMEN DISCIPLINARIO. 
 
Art. 83.  PROCEDIMIENTO SANCIONADOR. 
 
1. Serán responsables de las infracciones cometidas en materia de ocupación de la vía pública, los 

titulares de los bienes o elementos que lo ocupen indebidamente, solidariamente con los que por 
acción u omisión hayan participado o se hayan beneficiado. En el caso de incumplimiento de las 
prescripciones de una licencia, será responsable su titular. 

2. Las sanciones y reclamaciones de daños realizados por menores de edad, serán exigibles a los padres 
o tutores legales de los causantes, de conformidad con las disposiciones legales vigentes. 

3. Cuando las infracciones, por su naturaleza, repercusión o efectos, se puedan catalogar como 
vulneración de la Ley general para la defensa de los consumidores y usuarios, del ordenamiento 
urbanístico, penal, laboral, fiscal, normativa en materia de extranjería y otros de naturaleza parecida, 
los expedientes sancionadores serán tramitados por el organismo o autoridad administrativa 
competente. 

4. El incumplimiento de las normas previstas en la presente Ordenanza será sancionado con multa, para 
su valoración se podrá tener en cuenta el exceso de ocupación objeto de infracción y el agravante de 
reincidencia o reiteración en la comisión de actos sancionables, sin perjuicio de resolver la 
revocación, caducidad o la suspensión de la licencia en caso de resistencia manifiesta a su 
cumplimiento así como la inhabilitación para obtener futuras licencias durante el plazo legalmente 
previsto. 

5. Corresponde al órgano municipal competente ordenar la incoación y resolución de los expedientes 
sancionadores que dimanen de las infracciones a la presente Ordenanza, así como las actuaciones 
para el control y adopción de medidas complementarias que se consideren necesarias para conseguir 
su cumplimiento 

6. Los expedientes sancionadores se tramitarán de acuerdo con el Reglamento de régimen jurídico del 
procedimiento general sancionador del Ayuntamiento de Palma. 

7. Las infracciones se clasifican en: leves, graves y muy graves. 
 



 

- 105 - 

Art. 84.  SON INFRACCIONES LEVES: 

 

1. Ocupar la vía pública sin licencia con objetos de cualquier clase. 
2. En las ocupaciones de la vía pública vinculadas a licencias de actividad de bares o cafés, 

restaurantes y cafeterías, permitir dentro del espacio de la vía pública autorizado, los 
comportamientos personales o colectivos que produzcan molestias nocturnas a los vecinos por 
ruidos. 

3. Ocupar la vía pública con elementos no autorizados en la licencia o excederse en la superficie 
autorizada. 

4. Realizar actividades de ocupación de la vía pública sujetas a autorización municipal sin 
obtenerla. 

5. No tener la ficha que acompaña la licencia vigente expuesta en lugar  visible desde el exterior. 
6. No facilitar la licencia al funcionario municipal acreditado que en el ejercicio de sus funciones la 

solicite. 
7. Usar animales como objeto, elemento esencial, medio de reclamo o complementario de la 

actividad. 
8. Vender materiales explosivos o pirotécnicos, bebidas alcohólicas o no alcohólicas dentro de 

envases de vidrio en la vía pública. 
9. En las licencias de ocupación de la vía pública de bares o cafés, cafeterías y restaurantes, utilizar 

mobiliario que no se adapte a la normativa prevista en la presente Ordenanza. 
10. No mantener limpio el espacio autorizado para ocupar la vía pública. 
11. Tener macetas o jardineras en la vía pública contraviniendo las condiciones establecidas en la 

presente Ordenanza. 
12. Tener esteras u otros recubrimientos sobre el pavimento de la vía pública sin licencia. 
13. Colocar cierres, cortavientos, cortinas o similares a la vía pública, aunque sean de fácil retirada 

sin licencia. 
14. Tener fijaciones en el pavimento o en el toldo para sujetar o enrollar posibles cortinas u otros 

elementos. 
15. Realizar acampadas o actividades similares en la vía pública sin autorización. 
16. Tener letreros no autorizados sobre la vía pública, especialmente en el espacio destinado al 

tráfico de los peatones. 
17. Colgar pancartas, banderolas, guirnaldas o cualquier otro elemento en el vuelo de la vía pública 

sin licencia. 
18. Realizar la actividad autorizada, una persona distinta del titular, cuando así no esté previsto o que 

el nombre del establecimiento autorizado no corresponda al de su identificación. 
19. Exponer y/o vender productos alimenticios, no permitidos por la legislación vigente, que no se 

conserven técnicamente aislados de la acción directa del medio ambiente o que no cumplan 
todos los requisitos higiénicos y sanitarios exigidos por la reglamentación alimenticia. 

20. El incumplimiento de cualquier instrucción o condición que se imponga a las licencias de 
ocupación de la vía pública, que no esté expresamente tipificada en el presente régimen 
disciplinario. 

21. Realizar venta ambulante sin licencia. 
22. La contravención de cualquiera de las normas de la presente Ordenanza cuando no esté 

expresamente tipificada como infracción grave o muy grave. 
 
Art. 85.  SON INFRACCIONES GRAVES: 
 

1. Ocupar la vía pública o realizar actividades sujetas a licencia sin haberla obetnido, cuando se dé 
el agravante de la producción de perjuicios a terceros, ya sea ruidos o por interceptar o dificultar 
el tráfico peatonal o rodado. 

2. Realizar promociones comerciales en la vía pública sin licencia. 
3. Realizar una actividad distinta de la expresamente autorizada. 
4. Incumplir el horario autorizado en materia de ocupación de la vía pública. 
5. Ocupar la vía pública con cualquier soporte para la realización de actividades fraudulentas (como 

el denominado "trile" o similar).  
6. Producir desperfectos en el pavimento, mobiliario urbano u otros bienes públicos, o su usurpación. 
7. Realizar anclajes de toldos o parasoles en la vía pública. 
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8. El incumplimiento de las condiciones relativas a las banderolas publicitarias. 
9. La publicidad o promoción de tabaco. 
10. No retirar los elementos que se hayan instalado en la vía pública dentro del plazo de 24 horas o el 

expresamente establecido, a contar desde la finalización del plazo autorizado. 
11. La comisión de infracción leve cuando concurra la circunstancia de reincidencia. 

 
A los efectos del presente artículo, existe reincidencia cuando el titular haya sido sancionado por la comisión 
de más de una infracción tipificada como leve en esta Ordenanza en el plazo de un año y las sanciones sean 
firmes. 
 
Art. 86.  SON INFRACCIONES MUY GRAVES: 
 

1. No retirar o modificar una ocupación de la vía pública de inmediato cuando sea requerido por la 
Policía Local, en casos que afecten a la seguridad de las personas o bienes. 

2. Borrar o modificar maliciosamente la señalización de la zona ocupable en la vía pública. 
3. Realizar cierres o estructuras en la vía pública sin autorización municipal. 
4. Obstaculizar la labor inspectora de los funcionarios municipales en el ejercicio del control de la 

ocupación de la vía pública o el desacato a la autoridad por esta razón. 
5. La falsedad de forma fraudulenta de los documentos, fotografías o los datos exigidos por la 

Administración en el otorgamiento de licencias de ocupación de la vía pública. 
6. El ejercicio de la venta ambulante, cuando favorezca la comisión de actos ilícitos penales. 
7. La venta o dispensación de bebidas alcohólicas y/o tabaco a menores de edad en la vía pública. 
8. La comisión de una infracción grave cuando concurra la circunstancia de reincidencia. 

 
A los efectos del presente artículo, existe reincidencia cuando el titular haya sido sancionado por la 
comisión de más de una infracción tipificada como grave en esta Ordenanza en el plazo de un año y las 
sanciones sean firmes. 

 

Art. 87.  SANCIONES ECONÓMICAS. 

1. Las infracciones reguladas en este régimen disciplinario se sancionarán de la siguiente forma: 
 
Infracciones leves: multa desde 100 hasta 750 € 
Infracciones graves: multa desde 750,01 hasta 1.500 € 
Infracciones muy graves: multa desde 1.500,01 hasta 3.000 € 
 
2. En los casos de infracciones graves o muy graves por la producción de daños efectuados al dominio 
público la sanción consistirá con una multa de una cuantía entre el 100% y el 200% del valor del daño 
causado, con un mínimo de 750,01 € para las graves y 1.500,01 para las muy graves. 
 
3. La Corporación podrá actualizar los importes de las referidas sanciones, dentro del marco previsto en el 
artículo 186 de la vigente Ley 20/2006, de 15 de diciembre, municipal de régimen local de las Islas 
Baleares, o normativa en materia de sanciones que en su día la supla. 
 
Art. 88.  SANCIONES ACCESORIAS O COMPLEMENTARIAS. 
 
1 En el caso del supuesto de falsedad documental, será imperativa la aplicación de las sanciones 

accesorias. 
2 En el supuesto de faltas graves, además de las multas, se podrán imponer las siguientes sanciones 

accesorias: 
2.1 Reducción del plazo o revocación de la licencia y/o la inhabilitación para obtener otra durante el 

plazo previsto legalmente. 
2.2 Retirada de la vía pública de los elementos que hayan sido objeto de infracciones graves, que 

dificulten el tráfico peatonal o rodado o que constituyan o sirvan de soporte a la actividad 
denunciada o delictiva, que será realizada en cualquier momento por la Policía Local. 

3 En el supuesto de faltas muy graves, se podrán imponer las siguientes sanciones accesorias o 
complementarias: 

3.1 En las conductas que constituyen infracciones muy graves de forma repetitiva, además de las 
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sanciones accesorias previstas para las faltas graves, se podrá aplicar la suspensión cautelar y 
temporal por un tiempo de hasta 15 días, de la actividad principal a la cual esté vinculada la 
ocupación. Para la iniciación de este expediente será suficiente la existencia de cinco sanciones 
ejecutivas por  infracciones muy graves en vía administrativa dentro de un periodo de dos años. 

4 Del abandono de bienes en la vía pública, serán responsables sus titulares. 
 
Art. 89.  GRADUACIÓN DE LAS SANCIONES. 
 
A los efectos de la graduación de las sanciones se tomarán en consideración las siguientes circunstancias 
modificadoras de la responsabilidad: 
 
1 Las interferencias causadas al tráfico peatonal o rodado, las situaciones de peligro, molestias, 

naturaleza de los perjuicios o daños causados a terceros, a la conservación, limpieza y ornato de las 
zonas de dominio público o privado de uso público y al equipamiento o mobiliario urbano, la 
incidencia sobre el medio ambiente, el caso omiso de las advertencias formuladas, la intencionalidad 
y el ámbito del acto sancionado. 

2 Si la infracción afecta al medio ambiente y se ha cometido en una zona de especial protección. 
3 La importancia de la infracción cometida, el número, volumen o cantidad de los elementos objeto de 

denuncia y el espacio ocupado sin autorización. 
4 El número de infracciones tipificadas. 
5 El beneficio ilícito obtenido como consecuencia de la actividad sancionada. 
6 La reiteración. 
7 La reincidencia. 
8 La reparación espontánea de los daños y perjuicios causados. 
9 La colaboración o no, con los agentes de la Autoridad en el ejercicio de sus funciones del control de 

la ocupación de la vía pública. 
10 En la imposición de las sanciones de multa, se tendrá cuenta en cualquier caso, que la comisión de la 

infracción no resulte más beneficiosa para el infractor, que el cumplimiento de la norma infringida. 
 
Art. 90.  ACTUACIONES SUBSIDIARIAS. 
 
El Ayuntamiento se reserva la facultad de reclamar del infractor el resarcimiento de los gastos que se 
deriven de la corrección de las anomalías, daños causados o reintegro de los gastos ocasionados por 
actuaciones subsidiarias para volver a la normalidad, como consecuencia de infracciones a la presente 
Ordenanza. 
 
Art.91.  PRESCRIPCIÓN DE LAS INFRACCIONES. 
 
Las infracciones cometidas en materia de ocupación o actividades realizadas en la vía pública prescribirán: 
 
1 Las leves, a los 6 meses 
2 Las graves, a los 2 años 
3 Las muy graves, a los 3 años 
 
Art. 92.  PRESCRIPCIÓN DE LAS SANCIONES. 

Las sanciones impuestas por la mencionada materia prescribirán: 

1 Las leves, a l año. 
2 Las graves, a los 2 años. 
3 Las muy graves, a los 3 años. 
 
Art. 93.  SANCIONES IMPUESTAS A NO RESIDENTES. 
 
Cuando el infractor no sea residente en este término municipal o se tengan dudas sobre la identidad o 
residencia, el Policía Local denunciante está facultado para cobrar el importe de la sanción en el mismo 
momento y por la cuantía mínima prevista. 
 
CAPÍTULO XIV: DISPOSICIONES ADICIONALES 
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Primera. PLANES ZONALES. 
 
Las autorizaciones para ocupar la vía pública en zonas de naturaleza singular de la Ciudad, vías y 
espacios públicos y zonas de los ejes cívicos y corredores verdes, reservados a los peatones, serán objeto 
de planes zonales. Se resolverán, en cada caso, de forma individualizada en función de sus características 
particulares, siempre con criterios restrictivos y en defensa de los intereses generales sobre los 
particulares. 
 
Segunda. COMISIÓN MUNICIPAL DE SEGUIMIENTO DE LAS OCUPACIONES DE VÍA PÚBLICA 
REALIZADAS POR BARES O CAFÉS, CAFETERÍAS Y RESTAURANTES. 
 
Se creará una Comisión municipal de seguimiento de las ocupaciones de vía pública realizadas por bares 
o cafés, cafeterías y restaurantes integrada por representantes municipales, y con igual número de 
representantes empresariales y vecinales, con el régimen de funcionamiento que el Ayuntamiento 
determine, con el fin de realizar un seguimiento periódico de la Ordenanza con respecto a las ocupaciones 
de bares o cafés, cafeterías y resturants. En ningún caso sus informes o recomendaciones serán 
vinculantes. 
 
CAPÍTULO XV: DISPOSICIONES FINALES 
 
Primera.  RÉGIMEN SUPLETORIO. 
 
En todo lo que no se prevea en la presente Ordenanza y no esté expresamente prohibido, se ajustará a lo 
que disponen la Ley de bases del régimen local y su normativa complementaria, la Ley 30/92 del régimen 
jurídico de las administraciones públicas y del procedimiento administrativo común o las que en su día las 
sustituyan, y cuánta normativa vigente sea de aplicación, así como en su caso, los criterios discrecionales 
que se han venido aplicando en casos similares. 
 
Segunda.  RÉGIMEN TRANSITORIO. 
 
Aquellas licencias de ocupación de la vía pública vinculadas a licencias de actividad que se han venido 
otorgando por el Ayuntamiento de forma continuada con anterioridad en la entrada en vigor de la presente 
Ordenanza, podrán ser renovadas siempre que no varíe ninguna circunstancia que afecte al espacio 
ocupado o al número y características de los elementos autorizados, no afecte a la seguridad, no haya 
informes técnicos o policiales negativos o sanciones en materia de ocupación de vía pública. 
Estas licencias en todo caso, serán consideradas a extinguir. 
Con la finalidad de facilitar la adaptación del mobiliario urbano a usar en terrazas de bares, restaurantes o 
cafeterías, se concede una moratoria de dos años desde la entrada en vigor de la presente Ordenanza. 
 
Tercera.  CLÁUSULA DEROGATORIA. 
 
Quedan derogadas las siguientes disposiciones: 

Las Bases de Ordenación de las actividades en las vías y espacios libres públicos, aprobadas por el 
Ayuntamiento Pleno en fecha 10-7-80. (BOP. nº. 17.781 de 30-9-1980). 
El Decreto de Alcaldía 8.551 de 11-10-1996 relativo a normas generales para la ocupación de la vía 
pública con mesas  y sillas. 
Las condiciones sobre el mobiliario urbano a usar en la ocupación de la vía pública del casco antiguo de 
Palma, aprobadas por la Comisión del Centro Histórico y Catalogación en sesión de 23.9.1994. 
El Decreto de Alcaldía nº. 179 de 10.01.2001, sobre normas transitorias relativas a licencias para colocar 
publicidad comercial temporal en la vía pública o espacios libres públicos, imprimida sobre redes de 
seguridad de andamios de obras. 
El Decreto de Alcaldía nº. 13.890 de 05.08.2009 para autorizar y dar cobertura a la posibilidad de 
autorización de la ocupación de la parte central del Paseo de la Rambla de los Duques de Palma con 
terrazas de los bares o cafés, cafeterías y restaurantes. 
Cuantas disposiciones de igual o menor rango se opongan a la presente Ordenanza. 
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Cuarta.  ENTRADA EN VIGOR. 
 
Esta ordenanza entrará en vigor una vez se haya publicado su texto íntegro en el BOIB en la forma y 
plazos previstos en los artículos 103 y 113 de la Ley 20/2006, de 15 de diciembre, Municipal y del 
Régimen Local de las Islas Baleares, de conformidad con el establecido en los artículos 65.2 y 70.2 de la 
Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases del Régimen Local. 
 
Es tracten conjuntament els punts 29 i 30. 
 
29.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a l’Orquestra 

Simfònica de les Illes Balears Ciutat de Palma (1155/2012). 
 
Intervé el Sr. Pere Felip Buades, representant de la Unió d’Associacions de 
Mallorca: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors. La Unió d’Associacions de 
Mallorca, referent a aquest punt, tant, tant important, exposa lo següent: Qui s’imagina 
l’Albert Hall sense la London Symphony Orchestra? Qui evoca Berlín i no pensa en la 
seva Filharmònica Berliner Philharmoniker? Quants de milers de turistes viatgen cada 
dia a Àustria per escoltar Strauss interpretat per la Wiener Philarmoniker? Qui pot 
ignorar el valor afegit que representa per a Amsterdam la seva Conzertgebaw, 
l’Orquestra Nacional d’Holanda?. Per posar només uns pocs exemples de destinacions 
turístiques europees de referència que no poden basar el seu atractiu en el sol i platja ni 
en l’oferta desmesurada de camps de golf o sobredimensionats  complexos turístics, i on 
el clima no juga gaire a favor de la desestacionalització ni de l’oferta turística estable. I, 
tanmateix, Londres, Amsterdam, Berlín i Viena són per a nosaltres destinacions 
turístiques indiscutibles, que han sabut fer dels seus valors artístics, de la seva història, 
del seu patrimoni i de la seva singularitat cultural el seu principal atractiu. Ciutadans 
que no necessiten canviar-se el nom o amagar la seva llengua per resultar atractives i 
competitives en el mercat turístic internacional. Ciutadans que aposten per les indústries 
culturals, que promocionen i potencien les seves expressions artístiques, que treballen 
per ser identificades pels seus museus i les seves orquestres, que presumeixen d’una 
prodigiosa vitalitat cultural, que donen suport als seus intèrprets i creadors, que creuen 
en la formació i la creació i que entenen l’experiència artística com un fet 
pluridimensional. Si les Illes Balears no tinguessin una Orquestra Simfònica, seria la 
primera necessitat que detectaria un Pla de Promoció Turística mínimament solvent. 
Qualsevol gestor cultural identificaria, a Balears, l’existència d’una orquestra com una 
prioritat, per aconseguir turisme de qualitat, per combatre la imatge de destinació 
madura i obsoleta, per proposar una oferta cultural vehiculada en un llenguatge 
universal, per aprofitar els excepcionals escenaris de les Illes: el Castell de Bellver, 
l’Auditorium de Palma, el Teatre Principal de Maó, Can Mises i Can Ventosa a Eivissa, 
el palau de l’Almudaina, la cartoixa de Valldemossa, el claustre de Sant Domingo de 
Pollensa, per aprofitar la relació entre Chopin i Mallorca. Si l’Orquestra Simfònica no 
existís, no només l’haurien d’inventar, sinó que seria una de les nostres principals 
prioritats en matèria cultural, econòmica i turística. No sembla més raonable, més 
viable, més econòmic i, sobretot, més intel·ligent protegir i conservar la gran orquestra 
que ja tenim? Que més necessiten els polítics responsables de la Cultura per decidir-se i 
salvar la precària i difícil situació de la nostra estimada orquestra? Concerts de 
reivindicació en el carrer, suport als directors convidats, manifestacions, etcètera. La 
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Simfònica ha passat per diferents etapes, amb directors que li han transmès els seu estil i 
forma d’entendre la música, en el concert d’inauguració, el 30 de setembre de 1989, el 
seu primer director, Luis Remartínez, al que varen seguir Bender, Brotons, Simon, 
Colomer, cadascun d’ells ha deixat la seva capacitat i personalitat enriquint-la i, a dia 
d’avui, la nostra orquestra és capaç d’abordar qualsevol dificultat que pugui presentar-se 
en les seves interpretacions. Des de Mozart, Beethoven, Brahms, Tchaikovski, 
Stravinski, Prokofiev i tants d’altres. Els músics han demostrat poder afrontar tots els 
desafiaments amb una molt alta qualificació, si, si, si, molt però molt alta. Tenim una 
bona Simfònica i un director, el mestre Brotons, que ha sabut imprimir-li entusiasme i 
dinamisme per a que la seva música arribi al públic amb la seva grandesa. No 
destrueixin el que es va crear amb tanta il·lusió fa 22 anys, seria imperdonable i de 
difícil recuperació. De que ens serviria tenir un Conservatori de Música si els seus 
alumnes no poden aspirar, arribat el moment, a formar part de la nostra Simfònica? 
Perquè defensar les temporades d’òpera? Van a cantar amb música enllaunada com es fa 
en els ballets de l’Auditorium? Ens fa tremolar només pensar-ho, i sentim haver-los 
donat la idea. Ajudin a l’Orquestra, a la cultura, Mallorca no és únicament sol i platja, i 
als amants de la música, que som molts. Per favor. Visca l’Orquestra Simfònica de les 
Illes Balears!” 
 
Té la paraula el Sr. Pou, representant de Comissions Obreres de les Illes Balears: 
 
“Bon dia a tots. En primer lloc una, moltíssimes gràcies per aquestes paraules del Sr. 
Pere Felip, que ens ha emocionat moltíssim, i gràcies pel recolzament. Benvolgudes 
autoritats. Els músics de l’Orquestra Simfònica de les Illes Balears Ciutat de Palma 
tornem al plenari de l’Ajuntament per sol·licitar una revisió de les retallades al nostre 
pressupost, que són del 32% per part de l’Ajuntament de Palma i d’un 37% per part del 
Consell de Mallorca. Arrel de la reunió mantinguda amb el Batle de Palma, el Sr. Isern 
ens va demanar quina ciutat espanyola de menys de 400.000 habitants manté orquestra i 
banda municipals. El Comitè d’Empresa a través d’AMPOS, Associació de Músics 
Professionals d’Orquestres Simfòniques, hem confeccionat una comparativa de les 
diferents orquestres espanyoles, tenint en compte pressupostos, retallades, entitats que 
hi participen, treballadors, producte interior brut, renta per càpita, població de la ciutat, 
si la ciutat també disposa d’una banda, etcètera. Com era d’esperar, la nostra orquestra 
ha estat la gran perjudicada. Destacarem alguns exemples, com ara: l’Orquestra de Gran 
Canària, que té un pressupost de 7.400.000 €, amb un augment del mateix del 8%, una 
població molt menor que la Ciutat de Palma i amb un motor econòmic molt semblant al 
nostre. L’Orquestra d’Extremadura, única orquestra que pateix una situació semblant a 
la nostra en quant a continuïtat es refereix, i que pertany a una comunitat molt més 
pobra que les Balears, només ha reduït el seu pressupost en un 7%. Orquestres com les 
de Castella i Lleó, Galícia, Màlaga, Granada, totes aquestes ciutats equiparables a Palma 
en nombre d’habitants, renta per càpita i producte interior brut, han patit retallades 
mínimes, que oscil·len entre el 6 i el 10%. Gairebé totes aquestes ciutats també tenen 
una banda de música, cosa que no interfereix en matèria pressupostària a les respectives 
orquestres. Algunes d’elles fins i tot també disposen de Joves Orquestres Simfòniques. 
Cal remarcar també que Consistoris com els de Madrid, Barcelona, València, Màlaga, 
Sevilla, Còrdova i Valladolid, tenen un deute molt més gran que el de l’Ajuntament de 
Palma, i cap de les seves orquestres està patint per la seva continuïtat. Pensin si volen 
ser els primers governants que estan atacant a la seva orquestra fins el punt de fer-la 
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inviable, i en la mala imatge que estan donant a la resta d’Espanya i del turisme 
internacional. És evident que els temps de crisi exigeixen renovació i innovació. 
Pensem que existeix un desconeixement de les possibilitats d’una orquestra, no només 
parlem d’un aprofitament cultural, sinó també econòmic, educatiu, i especialment 
turístic. El Comitè d’Empresa de l’Orquestra ha confeccionat un informe per tal 
d’aprofitar-la millor, cosa que ens permetrà tenir major presència social, diversificar el 
seu àmbit d’actuació, i, fins i tot, permetre’ns un augment dels ingressos propis, i tot 
això sense haver d’invertir ni un sol euro més en el pressupost de l’orquestra. En aquest 
dossier s’inclouen propostes com l’absorció del Cicle de Música de Cambra d’Un 
Hivern a Mallorca, la creació d’una acadèmia d’ensenyament musical avalada per 
l’experiència professional i educativa dels professors de l’orquestra, la promoció de les 
Ciutats de Palma i de les Illes Balears mitjançant la seva simfònica, l’ingrés de diners 
mitjançant convenis amb touroperadors i companyes aèries, concerts exclusius per a 
turistes, presència de l’orquestra a la Part Forana i a la resta d’illes, entre d’altres. Tal 
vegada no els hi importi que centenars de músics i cantaires d’arreu de Mallorca, i 
alguns d’ells de la península, ens donin suport en els concerts que fem al carrer. Tal 
vegada no els preocupi saber que continuem rebent el suport de reconeguts artistes de 
l’àmbit musical i cultural internacional, com ara el tenor Andrea Boccelli. Pot ser 
vulguin ignorar les iniciatives que estam rebent d’importants empresaris del món turístic 
internacional, com per exemple del Sr. Egger, disposats a la creació d’organitzacions 
prosimfònica i a la inversió de molts diners, sempre que vostès garanteixin la plantilla 
tal com la tenim a dia d’avui. Però pensem que hi ha una persona que no els deixarà 
indiferents. Aquesta persona és una gran seguidora de l’Orquestra Simfònica de les Illes 
Balears, i acudeix, sempre que les seves obligacions li permeten, als nostres concerts. 
Hem rebut una carta donant-nos suport i criticant durament aquestes retallades per part 
del Consell de Mallorca i de l’Ajuntament de Palma. Aquesta persona és Sa Majestat, la 
Reina Donya Sofia. En la carta es cita textualment: Su Majestad la Reina manifiesta su 
preocupación por la posible desaparición de la Orquesta Sinfónica de las Islas Baleares, 
debido a los recortes presupuestarios que el Ayuntamiento de Palma y el Consell de 
Mallorca están llevando a cabo. Su Majestad, que ha quedado enterada del contenido de 
su carta, lamenta muchísimo la situación que describe, y ha dispuesto que se dé traslado 
de su escrito a los mencionados organismos para su estudio y consideración, y desde 
donde recibirán la respuesta que proceda. Sr. Batle, Senyors Regidors, ha costat 66 anys 
arribar a tenir una orquestra com la que tenim a dia d’avui, si ataquen el pressupost de la 
simfònica no només deixaran a un munt de famílies sense treball, sinó que també 
privaran a la societat de l’orquestra que necessita. Tots amb l’Orquestra Simfònica de 
Balears! Tots amb la cultura! Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Noguera: 
 
“Jo crec que podríem repetir el debat, jo crec que el que varem tenir a la comissió, però 
jo crec que seria perjudicial, perquè va esser un debat que alimenta el descrèdit polític 
que en aquests moments té la política, perquè va esser un debat de, i tu més, i tu més. Jo 
crec que la Simfònica te un problema històric, te un deute històric. Ens considerem 
corresponsables en la part que ens toca. L’Orquestra Simfònica té un problema actual, 
que a partir de l’octubre perillen llocs laborals, i perillen les nòmines dels treballadors, 
de qui no ens fem corresponsables, però jo crec que hauríem de transcendir de la lluita 
partidista per tractar aquesta qüestió, perquè jo crec que és un tema cabdal per 
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l’economia, pel turisme i per la cultura de Palma. Nosaltres considerem que 
l’Ajuntament de Palma el que no ha de fer, és d’aquelles persones que depenen 
directament, com puguin esser els músics de la Simfònica, promoure acomiadaments i a 
demés tenint en compta el que representa la institució de la Simfònica. Per nosaltres, la 
nostra proposta gira en torn de sobre tot que l’Ajuntament no sigui còmplice de que hi 
hagi més acomiadaments, i sobre tot que creï o faci pla de viabilitat pel qual sobretot, 
sobretot s’asseguri la feina de tots els treballadors de la Simfònica. Abans parlàvem Sr. 
Batle, abans del començament del plenari, jo li demanava, no és possible poder arribar a 
un acord? No és possible poder tenir un consens sobre aquest tema? I sobre tot que els 
treballadors de la Simfònica no se vegin perjudicats sobre això? I suposo que, hem 
quedat d’acord que també la Simfònica s’havia d’implicar amb el tema de les propostes, 
sobre tot per surar aquest vaixell tan important per nosaltres. Jo crec que n’han parlat de 
propostes ells, crec que n’han parlat, han parlat de l’absorció del cicle de música de 
cambra, la creació d’una acadèmia d’ensenyament musical, la promoció de la ciutat de 
Palma i les Illes Balears, l’ingrés de diners mitjançant convenis amb tour operadors, 
companyes aèries, concerts exclusius per a turistes, crec que ells tenen aquests 
responsabilitat, lo que jo considero és que necessiten la nostra corresponsabilitat. Per 
aquest motiu no vull entrar ni a la baralla, ni al discurs del tu més amb el Sr. Gilet, 
perquè crec que avui no, crec que aquesta proposta hauria de transcendir de tot això, i 
simplement els hi demanem un acord de totes les forces d’aquest Ajuntament, pel qual 
s’asseguri a tots els treballadors de la Simfònica que no se veuran perjudicats per 
aquests pressuposts. I després com ja veuen jo crec que ells tenen responsabilitat de 
futur, possiblement no a curt termini perquè aquestes propostes possiblement siguin a 
curt, mig termini, però sobretot que tinguin la seguretat de que les institucions, que el 
consorci en certa manera dona suport a la Simfònica, i sobretot dona suport a la música 
que nosaltres aquest grup està repetint contínuament en aquests plenaris, que és el tema 
de la cultura per sortir de la crisi. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. González: 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bé el Grup Municipal Socialista vol manifestar el seu 
recolzament als treballadors de l’Orquestra i en favor de la cultura i de la societat, que 
avui necessita més que mai aquests bens tan importants, i volem també rebutjar els atacs 
contra la cultura, que suponen unos recortes totalmente injustos, sobretodo para un bien 
tan importante para los ciudadanos, como un derecho a disfrutar de lo que supone la 
Orquesta, y también para nuestro, nuestra propia actividad turística, tan importante para 
nuestra ciudad. Es por eso que en este marco, en esta situación hacemos una proposición 
absolutamente positiva y constructiva, y una llamada de atención a la responsabilidad 
del Equipo de Gobierno, más allá de la corresponsabilidad que podamos tener todos los 
grupos políticos de la legislatura anterior, de la anterior y de la anterior, en la situación 
en la que actualmente podamos estar, tanto a nivel local como a nivel global. Por tanto 
la proposición que hacemos es, en primer lugar, hacer todo lo posible para que la 
Orquesta Sinfónica se mantenga, que no desaparezca, que es el peligro que tenemos 
además inmediato, de aquí a septiembre es posible que ya no exista la Orquesta 
Sinfónica. Y el segundo punto nos centramos en una de las iniciativas que el Equipo de 
Gobierno tiene en este momento, que además ha sido favorablemente aceptada por 
todos los grupos, que es al Fundación Turismo Palma 365, en el marco de la cual 
consideramos que la Orquesta puede perfectamente tener cabida, y entrar dentro de los 
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planes de viabilidad que como antes se ha expuesto, pueden ser posibles, teniendo en 
cuenta que es necesaria la austeridad, que es necesaria la racionalización, que es 
necesario el hacer todo lo posible para que tanto la Orquesta, como toda la institución 
sea sostenible, pero en este sentido una llamada a la responsabilidad y a la búsqueda de 
una solución de mantenimiento de la Orquesta Sinfónica, que como hemos visto no solo 
tiene el apoyo de los grupos de la oposición, que en este caso estamos reivindicando y 
pidiendo una solución, sino de toda la ciudadanía y más allá llegamos a la más alta 
institución de nuestro estado en este momento, como es la Monarquía. Por tanto una 
llamada desde lo positivo y desde la colaboración, para buscar una solución que 
mantenga viva y activa nuestra Orquesta Sinfónica, porque es un valor que no podemos 
perder. Gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Gilet: 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bien, yo creo que la cuestión filosófica de la importancia 
de la Orquesta Sinfónica, en su valor cultural y su patrimonio, no vamos a tener ningún 
ápice de diferencia. Nuestro convencimiento al respecto lo hemos reafirmado una y otra 
vez, y lo volvemos a hacer esta misma mañana, cuando de forma patente queda 
manifestado nuestro máximo esfuerzo presupuestario en una cuestión, en un organismo 
cultural, con el realizado a favor de esta fundación, a favor de la Sinfónica. Es un 
esfuerzo que solo es comparable al de otro organismo, al de otra fundación, en este caso 
la Fundación Pilar i Joan Miró, lo cual viene a significar la relevancia que le damos a 
los dos exponentes culturales de mayor repercusión cultural. Este esfuerzo musical hay 
que tener presente que alcanza los 5 millones de euros, es decir, yo, me gustaría que 
ustedes encontrasen otra institución pública en Baleares, que hiciera un esfuerzo en el 
presupuesto más duro de la historia reciente, en materia musical. Y si comparamos 
esfuerzos, de ahí que yo haga hincapié fundamentalmente en que es un esfuerzo de 
máximos, en una cuestión tan capital como es la del turismo para este Equipo de 
Gobierno, el presupuesto es de 1 millón de euros, y les he de recordar que el 
presupuesto dispuesto y previsto para la, ya aprobado, para la Orquesta Sinfónica es de 
un millón cuatrocientos. Por tanto aquí ustedes Señores de la oposición me apelan, me 
hacen llamadas a la responsabilidad, y lo hacen porque tienen dolor de conciencia, 
saben ustedes como han reconocido ahora hace pocos instantes, que son corresponsables 
de la situación de colapso económico y financiero. Y ahora que ven la situación, que 
reconocen la herencia que nos han dejado, ahora hacen llamadas a la responsabilidad. 
Por tanto queda patente una vez más nuestro esfuerzo máximo, nuestro valor y nuestra 
puesta en valor de este organismo cultural y nuestra firme decisión de buscar 
soluciones. Y así se ha manifestado públicamente, y así lo ha liderado el propio 
Conseller Bosch, hace muy pocos días, cuando manifestaba públicamente que se está 
trabajando en encontrar soluciones, que pasarán por el esfuerzo de todos, y que 
requerirán ajustes y una gestión rigurosa, una gestión rigurosa que ustedes no hicieron, 
y que provocó que la situación si es grave por el contexto presupuestario, sea más grave 
por esa nefasta gestión llevada a término en los últimos 4 años. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Noguera: 
 
“Veig que no, que veritablement quan s’intenta construir un missatge conciliador i de 
consens per solucionar un problema greu que té aquesta ciutat, només rebem aquestes 
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paraules, jo crec que desagradables del Sr. Gilet. Si ens posem a comparar Sr. Gilet, jo 
crec que el discurs de la Simfònica ja ho ha comentat amb altres ciutats de l’Estat, la 
veritat és que la comparativa és molt negativa, hem parlat de Gran Canària, també hem 
parlat d’Extremadura, de Castella i Lleó, de Galicia, Màlaga, Granada. Crec que amb el 
tema de la comparativa aquesta vegada no anirà bé, no és un bon argument. Jo ja li dic 
que vostè és regidor de Cultura de l’Ajuntament de Palma, no és ni del Consell de 
Mallorca, ni de l’Ajuntament de Lluchmajor, ni del Govern de les Illes Balears. Aquest 
Ajuntament de Palma, si vostè digués la veritat, que no la diu, aquest Ajuntament de 
Palma la legislatura passada pagava cada mes, cosa que vostè no fa. I aquest 
Ajuntament de Palma assegurava les nòmines els darrers 4 anys, de tots els treballadors 
cada mes, i aquest Ajuntament de Palma actualment ha possibilitat que el mes de març 
els treballadors de la Simfònica no hagin cobrat. En tot cas, vostè Sr. Gilet és lo que en 
Pepe és en el futbol vostè és a la cultura, cosses i retallades, cosses i retallades Sr. Gilet, 
cosses i retallades. Nosaltres intentàvem trobar solucions, també tenim idees, també 
tenim idees sobre el tema de la Simfònica, en tenim, i les volem aportar a l’Equip de 
Govern, però evidentment vosaltres ja vareu començar retallant, i els problemes de la 
Simfònica han vingut arrastrant problemes, evidentment, deute històric, però també ve 
del Sr. Matas, el del palacete, del Partit Popular, no se n’oblidi, no se n’oblidi, també ve 
del Sr. Matas, també ve del Sr. Matas, també ve del Sr. Matas, Partit Popular, que no se 
n’oblidi. Eh? Matas, Partit Popular, binomi, que no se n’oblidi. Eh? El problema greu, 
greu, greu de la Simfònica, a part del problema històric, que s’havia, com a mínim la 
Orquestra Simfònica sobrevivia. El problema greu de la Simfònica són les retallades del 
32% que ha fet l’Ajuntament de Palma, una davallada de 600.000 euros, que fa que a 
partir de l’octubre perillin llocs de treball, incomplint promeses electorals del Batle: 
vamos a dar trabajo a todo el mundo. Bé, i després les seves retallades perillen la 
supervivència de la Simfònica, aquest, aquest és el gran problema de la Simfònica, i 
aquest problema, aquest problema l’han creat vostès, vostès. Nosaltres veníem aquí a 
donar una solució, a parlar, a pensar conjuntament, parlàvem de corresponsabilitat, de 
corresponsabilitat, en un tema que vostès han actuat de forma molt irresponsable, sense 
diàleg amb la oposició, sense diàleg amb la oposició. Primer retallant i després xerrant, 
que això se’ls hi dona molt bé, i després ens venen aquí a dir que nosaltres, si nosaltres 
tenim càrrec de consciència o altres coses. Miri Sr. Gilet, un món sense música és molt 
trist, i la vostra gestió és molt trista.” 
 
Té la paraula la Sra. González: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno, sinceramente yo creo que la actitud y el espíritu de la 
propuesta, tanto por parte del Grupo Municipal Socialista como de nuestros compañeros 
de la oposición, creo que no se merecían la respuesta que ha dado el Sr. Gilet. 
Sinceramente Sr. Gilet, atacarnos no creo que sea una solución para los Señores de la 
Orquesta Sinfónica, ni para los ciudadanos de Palma, ni para nuestra actividad turística. 
El mundo no empezó en el 2007, el estar continuamente atacando a la herencia del 2007 
al 2011, creo que es no solo poco adecuado, por decirlo de una manera suave, sino que 
nos retrotrae, perdón podríamos empezar en el, y tú más, porque desde luego el 
palacete, el Palma Arena, las tarjetas de crédito pasando por no se que lavanderías, todo 
esto es una historia y una herencia mucho más dura y que creo que no es lo que ahora 
tenemos que debatir aquí, lo que hay que debatir es que tenemos una Orquesta Sinfónica 
ejemplar que es un valor para todos los ciudadanos, no solo por lo que corresponde a la 



 

- 115 - 

cultura, sino también por lo que significa como un valor añadido a nuestra oferta 
turística. Y la propuesta se ha hecho dentro además de un espíritu de poner en valor una 
iniciativa que tienen ustedes, que es la Fundación Turismo, en la cual la Orquesta puede 
tener una cabida, y puede tener un sentido. Por favor, ahora mismo no necesitamos 
discursos vacíos, no necesitamos que nos ataquen a la oposición, son ustedes los que 
gobiernan, no pueden gobernar haciendo oposición a la oposición, lo que necesitamos 
son soluciones, y que midan las consecuencias que tienen sus decisiones, por favor, una 
solución para la Orquesta Sinfónica, es urgente, es muy urgente, y hay formas de 
llevarla adelante y de que continué, y no estemos continuamente atacando para distraer 
la atención del problema esencial, que es la subsistencia de una Orquesta Sinfónica de 
alto nivel. Gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Gilet: 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bien ustedes en su primer discurso pretendían, no 
embarrar el terreno, pero en su réplica lo han embarrado y bien, ustedes han sacado al 
Sr. Matas, han sacado el palacete, han sacado tarjetas de crédito. Yo en el espíritu de mi 
respuesta, simplemente he hecho hincapié en que ustedes se han manifestado 
corresponsables y responsables del actual colapso financiero de la Orquesta Sinfónica. 
Y han embarrado el terreno en su réplica, yo he manifestado en mi exposición nuestro 
apoyo, nuestro esfuerzo máximo a favor de la Orquesta Sinfónica. ¿Qué hicieron 
ustedes en el 2008 cuando recibieron un informe del Gerente en el cual les avisaba, les 
anunciaba sobre la inviabilidad de la Orquesta Sinfónica? ¿Qué hicieron ustedes? Pues 
ustedes incrementaron la afección presupuestaria, ustedes engañaron a las cuentas 
públicas, engañaron a los músicos, y engañaron a los ciudadanos, contratando y 
anunciando temporadas a bombo y platillo, con el dinero que no teníamos, esto es lo 
que ustedes hicieron. Pero es que no pararon allí ustedes, ustedes continuaron con esa 
negligente gestión de su responsabilidad. ¿Qué hicieron ustedes cuando recibieron, a 
principios de este año pasado, en el mes de febrero del 2011 un informe económico y 
financiero al cual les anunciaba que no se podrían atender las nóminas en el mes de 
octubre? ¿Qué hicieron ustedes un mes después de recibir este informe económico y 
financiero? Ustedes contrataron una temporada, pues yo le contestaré, ustedes 
contrataron una temporada, la actual, comprometieron la actual temporada, que lleva y 
tiene un coste de 362.000 euros, les habían avisado que no podían atender las nóminas 
en el mes de octubre y ustedes en período preelectoral, anunciaron a bombo y platillo 
una temporada de 362.000 euros, que gracias a la gestión y a la responsabilidad de los 
actuales patronos, hemos podido renegociar en 310.000 euros. Por tanto, si ustedes han 
pretendido embarrar el debate, lo han conseguido, ustedes son responsables del colapso 
financiero de las instituciones y ustedes son responsables del colapso financiero de esta 
fundación, por su negligente gestión, por el fraude presupuestario, por engañar a los 
músicos y a los ciudadanos. Pero yo, como ustedes me vienen reiterando, soy 
plenamente consciente y conmigo el resto de patronos, de que estamos aquí para tomar 
y buscar soluciones, y en ese compromiso, así me reitero con respecto a mi primera 
intervención, se ha manifestado el Conseller Bosch, estamos buscando soluciones y lo 
hemos haciendo con la verdad, lo estamos haciendo con los presupuestos que sabemos 
que podemos pagar, lo estamos haciendo asumiendo, asumiendo una dificilísima 
situación. Por tanto, nosotros más, me decía, no, nosotros menos Sra. González, 
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nosotros menos porque nosotros lo que no estamos haciendo es incrementar el 
problema, que es lo que hicieron ustedes en su gestión en los últimos 4 años.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
L’Ajuntament de Palma elaborarà, amb les altres institucions públiques que participen al Consorci, un pla 
de viabilitat de l’Orquestra Simfònica amb les aportacions públiques suficients, sense perjudici de la 
concurrència d’aportacions i patrocinis privats, que com a mínim, asseguri les nòmines i els llocs de feina 
de tots els seus treballadors. 
 
Alternativa que presenta  el Grup Municipal Popular pels punts 29 i 30:  
 
“L’Ajuntament de Palma, juntament amb la resta dels patrons del Consorci de 
l’OSB, procurarà un pla de viabilitat i ajust adaptat a la situació i conjuntura 
pressupostària actuals”. 
 
Es voten conjuntament els punts 29 i 30 i S’Aprova per 17 vots a favor (PP) i  11 
vots en contra (PSOE i PSM-IV-ExM) la proposta alternativa del Grup Municipal 
Popular a la presentada pel Grup Municipal Socialista (1155/2012), i la presentada 
pel Grup Municipal PSM-IV-ExM (1160/2012)  les quals  per tant no passen a 
votació.  
 
30.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la subsistència de 

l’Orquestra Simfònica de Balears “Ciutat de Palma” (1160/2012). 
  
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1.-  El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a adoptar les mesures necessàries per a garantir la 
continuïtat de l’ Orquestra Simfònica de Balears Ciutat de Palma com un referent cultural de Ciutat  . 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que en el marc de la Fundació Turisme 
Palma 365,  es cerquin formules de finançament, aprofitant que l’Orquestra Simfònica de Balears Ciutat 
de Palma és un atractiu per generar una oferta cultural, atraure un turisme de qualitat a Palma i contribuir 
a la desestacionalització turística. 
 
Alternativa que presenta  el Grup Municipal Popular pels punts 29 i 30:  
 
“L’Ajuntament de Palma, juntament amb la resta dels patrons del Consorci de 
l’OSB, procurarà un pla de viabilitat i ajust adaptat a la situació i conjuntura 
pressupostària actuals”. 
 
Es voten conjuntament els punts 29 i 30 i S’Aprova per 17 vots a favor (PP) i  11 
vots en contra (PSOE i PSM-IV-ExM) la proposta alternativa del Grup Municipal 
Popular a la presentada pel Grup Municipal Socialista (1155/2012), i la presentada 
pel Grup Municipal PSM-IV-ExM (1160/2012)  les quals  per tant no passen a 
votació.  
 
34.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a suport i adhesió a la 

campanya del moviment per la llengua (1185/2012). 
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Intervé el Sr. Pere Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval 
de Santa Catalina: 
 
“Bé, Molt Honorable Sr. Alvaro, bé en aquest punt el Sr. Alvaro Gijón, que també me 
mereix respecte i credibilitat, diré lo següent: el sentiment en defensa de la llengua creix 
com flama de nit seca. L’altra dia, foren les xeremies, aquest so harmònic que fa brotar 
el cor d’un poble. És una passa més. En seguiran moltes d’altres, en una marxa 
implacable d’autoorgull. El Sr. Bauzá ha comés un immens error de càlcul. La seva 
obsessió infantil per arraconar la llengua pròpia, està endurint i convertint en 
irreductible una societat tolerant i respectuosa fins a la vàlvula mitral, acostumada a fer 
d’herba molla durant segles, però que ara ha entès que la seva supervivència passa per 
ser roca de penya-segat, no transigir davant les escomeses de la curtor i resistir amb 
contundència i coratge. Aquí no hi ha ni ideologies, ni interessos de persones, grups o 
territoris. Aquí es defensa una personalitat pròpia, única i innegociable. Ni millor ni 
pitjor que les altres. Simplement, la nostra. La llengua catalana no és un moble vell a 
punt d’arraconar. La raó i la justícia ensenyen que antes que el castellà, hem d’amar la 
nostra llengua, perquè és la nostra, i la caritat ben ordenada i començada per si mateixa. 
És quant a la raó i la justícia abandonar i menysprear a casa la llengua pròpia i 
prendre’n una en lloc seu de forastera. No es pot acceptar, de cap manera, la 
modificació de la Llei de Funció Pública que constitueix el major atac en democràcia 
que ha sofert la llengua pròpia de les Balears. El català de l’Arxipèlag ha patit sovint 
persecució al llarg dels tres darrers segles, però mai en èpoques de democràcia 
recobrada i, sobretot, des de l’assoliment de l’Estatut d’Autonomia tres dècades enrere. 
A partir del 1983, quan es constituí el primer Parlament Balear, l’esforç per assolir el 
consens lingüístic uns partits, uní partits de dretes i d’esquerres, estatalistes i 
nacionalistes, conscients tots que allò més important era enfortir un autogovern de 
primera categoria amb la llengua pròpia com a element de cohesió i integració. Però el 
Govern Bauzá vol arrabassar al poble aquesta conquista històrica que simbolitza 
l’autoestima d’una societat fundada el 1229. Cal insistir-hi, ens trobem davant un 
capítol més de l’alarmant manca d’intel·ligència política del president Bauzá, que empra 
el poder com si fos un infant amb sabates noves. Ha trencat el consens lingüístic com un 
nin que esqueixa una joguina, i ara cada passa que fa el du cap a l’esperpent i la befa 
col·lectiva. A Bauzá qualcú de la UIB li hauria de fer un curset accelerat de Hegel. Una 
cosa de manual, però suficient per entendre que, quan es conforma i solidifica l’esperit 
d’un poble, no hi ha força, ni conjunció de forces, que el pugui aturar ni desviar la seva 
voluntat comuna de compartir el present i el futur costi el que costi i al preu que sigui. 
Una raó, la llengua pròpia, s’ha convertit en una suma de raons, molt bona part dels que 
la parlen, i aquesta conjunció de raons ja han format un esperit que no pot esfondrar ni 
una majoria parlamentària conjuntural, ni la caparrudesa d’un president, ni tan sols el 
suport del poder central de Madrid. La traducció en realitat de l’esperit d’una societat 
madura és l’autogovern, estructurat a partir de la defensa dels valors essencials 
compartits pel poble: llengua, cultura i territori. Intentar apuntalar una llei que esborri la 
llengua pròpia és un atemptat a l’esperit col·lectiu, la pitjor de les humiliacions que pot 
patir una societat secular. Si Bauzá conegués Hegel, que tant ha influït en polítics de 
bon de veres de dretes i d’esquerres, mai de la vida no hauria estat tan frívol amb la 
llengua acoblada a l’autogovern. Bauzá ha demostrat que no ha entès la profunditat del 
càrrec que ocupa i del mal que fa amb els seus atacs a un valor irrenunciable i únic. Per 
acabar, a l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina xerrem es català amb sa 
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variant de Mallorca. Nosaltres sempre hem defensat la nostra cultura i terra, i ara no 
acotarem es cap. No ens baixarem els calçons. Molt Honorable Sr. Batle de Palma, 
Mateu Isern, faci qualque cosa per la nostra llengua pròpia. Per favor.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si, gràcies Batle. Presentem aquesta moció, de suport i adhesió a la campanya el 
moviment per la llengua, és un moviment, ja s’ha presentat a molts altres ajuntaments, i 
de fet ha estat aprovat a molts d’altres ajuntaments, també alguns governats per Partit 
Popular, és una qüestió que no és partidista, és una qüestió que hauria d’esser de tots. 
Aquest moviment parteix de l’Estatut d’Autonomia, l’article 4.1, que recull que la 
llengua pròpia de les Illes Balears és el català, el mallorquí, i que a demés aquest mateix 
Estatut preveu una sèrie de mesures necessàries per assegurar el coneixement de la 
nostra llengua, amb plena igualtat amb la castellana, partint de que la nostra llengua està 
en una situació de feblesa, amb una evident situació d’inferioritat, i l’Estatut 
d’Autonomia tenint en compta això estableix que l’administració ha de arbitrar les 
mesures necessàries per equilibrar una situació que socialment és desigual. Parteix 
d’aquí el moviment de la llengua, qui no vulgui veure que en aquesta societat tenim 
moltíssim de ciutadans que són monolingües en castellà, que no saben cap altre llengua, 
i després n’hi ha manco de la meitat que si que són bilingues, coneixen perfectament 
castellà i mallorquí, qui no parteix d’això, qui no veu que s’han de donar, aquesta 
societat s’ha de dotar de les eines necessàries per avançar en que siguem tots bilingues, i 
que tothom pugui conèixer les dues llengües, qui no entengui això i que això necessita 
un suport institucional, és que no vol entendre res. El contrari d’això, ens trobem amb 
un avantprojecte de llei, de modificació de llei de Funció Pública, on s’estableix una 
situació de desigualtat entre el castellà i el català, el castellà segueix essent requisit, el 
català simplement queda en un simple mèrit, això evidentment abunda amb una 
desigualtat que ja està, ja és social a un àmbit com és de l’administració que, on s’havia 
avançat amb la normalització, ara amb aquesta mesura d’establir la nostra llengua, 
simplement com a mèrit, quedant amb inferioritat al castellà que segueix essent un 
requisit, evidentment és una situació de desigualtat, ja ho hem dit abans, l’administració 
fa feina en cadena, l’administració ha de garantir que tots els seus, hi ha dues llengües 
oficials, tots els funcionaris han de sabre les dues llengües oficials, és així de clar, no 
podem tenir a l’administració fent feina analfabets en una de les dues llengües oficials, 
no és assumible, no pot esser. Seguint amb això, ara també el Govern Bauzà planteja un 
tema de segregació a les aules en funció de la llengua que puguin triar els pares, aules 
mallorquines i aules castellanes. En vistes d’això, el Sr. Bauzá i el Sr. Bosch, varen 
esser per Suïssa ahir, varen fer grans descobriments aquests dos senyors, varen fer grans 
descobriments, el Sr. Bauzá deia: los niños más pequeños conviven perfectamente en 
varios idiomas. Descobriment extraordinari, feia falta anar a Suïssa per descobrir això, 
això és la realitat de cada dia de les escoles mallorquines, no feia falta cap canvi. 
Plurilinguismo natural, como en Suiza llevan a una mayor productividad y cohesión 
social y compatibilidad de cara al futuro. Necessitaven anar a Suïssa, gastar doblers 
públics en fer aquest viatge, 18 persones per arribar en aquesta conclusió que ja la tenim 
a les nostres aules, això es fer el ridícul, el Sr. Bauzá, el Sr. Bosch, lo únic que feren en 
aquest viatge és fer el ridícul, perquè a les escoles mallorquines ja passa això, els nins 
amb el sistema que està arbitrat ara aprenen dues llengües, i aprenen nocions d’anglès. 
A les escoles de moltes altres parts del resta de l’Estat només s’aprèn castellà, aquí 
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l’escola d’aquí aconsegueix que els nins aprenguin dues llengües, amb un esforç 
considerable per part dels mestres. Per tant, i ara el Sr. Bauzá vol canviar de sistema, i 
vol anar a un sistema en que hi hagi aules mallorquines i aules castellanes, hi haurà 
molts de nins, bona part de la joventut que ja no accediran a la nostra llengua, que seran 
monolingües en castellà. Jo crec que l’escola negarà el dret a molts de nins a accedir de 
manera adequada a la nostra cultura, perdrem el patrimoni dels nostres padrins, bona 
part de la joventut el perdrà si fem aules mallorquines, aules castellanes. Jo, qui no 
vulgui veure això, si el Sr. Bosch i el Sr. Bauzá necessiten anar a Suïssa per fer aquests 
grans descobriments, la veritat és que anem ben arreglats perquè a demés després el Sr. 
Bosch també va fer altres descobriments: el sistema educativo suizo garanteix que la 
gent aprengui dues llengües i anglès. Efectivament aquests és el gran repte del sistema 
educatiu, no d’aquí, de tot l’Estat Espanyol, evidentment hi ha el repte que és aprendre 
anglès, millorar el coneixement de l’anglès, però el de dues llengües ho fa Suïssa i ho 
fem aquí, hi ha una diferència bàsica, el Sr. Bosch s’admirava de que hi hagués un 
professor en alemany i un altre en francès a Suïssa, això a lo millor tindrà la mateixa 
aula, això a lo millor tindrà que veure en que Suïssa destina el 8% del PIB a educació, i 
aquí destinem el 2,6. Per tant aquestes són les diferències entre els model suís i el model 
balear, jo li diré lo que passa a Suïssa , allà prima la llengua del cantó, a cada cantó 
prima la llengua pròpia, l’alemany, el francès i l’italià, i si de cas aprenen un altre 
llengua, tenen nocions de les altres llengües suïsses, però la que saben i la que coneixen 
profundament és la pròpia i l’anglès, aquest és el model suís. Jo conec suissos 
francòfons que no saben alemany, tenen nocions, l’han estudiat a l’escola però no el 
saben. La gent allà a cada cantó prima la llengua del cantó, això és el sistema suís, no 
vulguin, pregaria en el Sr. Bauzá, en el Sr. Bosch, en el Partit Popular, que deixi de fer 
el ridícul amb aquest tema, s’adhereixin en aquesta campanya, s’hi ha adherit moltíssim 
d’ajuntaments, ja inclús governats per Partit Popular, és el sentit de la moció, 
simplement se demana aquest moviment per la llengua, lo únic que demana és tal com 
han fet altre ajuntaments, alguns governats pel Partit Popular, com Llubí, com Sa Pobla, 
Manacor també, simplement tornar en el consens dels darrers 30 anys, és lo únic que 
demana aquest moviment de manera apartidista, que xerrem mallorquí naturalment, que 
tornem en el consens de fa 30 anys, i aquest Ajuntament està en disposició de fer un 
gest, votant a favor d’aquesta iniciativa, un gest, fer un favor en el seu partit, fer un 
favor en aquesta societat, evitar aquest camí de la confrontació que duim des de fa, des 
de que el Sr. Bauzá, el Sr. Bauzá, el Partit Popular, s’ha encaperonat amb aquesta 
política. Rectifiquin aquesta bogeria, no segueixin amb aquest camí de la confrontació i 
tornem en el consens de fa 30 anys en aquest tema. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. González: 
 
“Bé, jo en aquesta ocasió voldria fer una declaració personal, de la meva estima per la 
llengua d’aquesta terra, una llengua para mi de acogida, yo soy castellano parlante, soy 
lo que se dice aquí forastera, y estoy no solo orgullosa sino agradecidísima a esta tierra 
por haberme brindado la oportunidad de, además del castellano que es mi lengua 
materna, y una lengua a la que quiero, estimo y en la que me expreso con facilidad, el 
poder, haber tenido la oportunidad de encontrarme cuando llegue a esta tierra, con otra 
lengua y una cultura, hermana, complementaria y enriquecedora, creo que ha sido un 
gran regalo, para mi como, cuando fui nouvinguda y ahora como persona que vivo aquí, 
pero creo que para todos los que vivimos en esta tierra, poder tener 2 lenguas, y tener 
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una lengua propia, como es el catalán hablado, con la variedad mallorquín, es algo que 
no tenemos que renunciar y que hay que potenciar y reforzar en la medida de todas 
nuestras fuerzas. Luego hay un hecho, yo en 12 años que llevo viviendo en esta 
comunidad autónoma y en Palma, nunca he tenido problemas con la lengua, no tengo 
ningún problema en la calle, me expreso en castellano, me hablan en catalán, en 
mallorquín, lo aprendo y me encuentro, no solo cómoda sino enriquecida y es algo un 
valor añadido. Por tanto si no ha habido problema en todos estos años, ¿Por qué ahora 
se incide? ¿Y por qué se abre una brecha donde no la hay? ¿Por qué hay que confrontar 
castellano contra catalán, si, no solo el castellano no está en peligro? Todos lo sabemos, 
el catalán hay que ayudarle para que no sea sobrepuesto por una lengua que es digamos 
mayoritaria en el Estado, y hay que ayudarle, yo creo que es un error entrar en crear 
conflicto donde no lo hay, entonces también por nuestra parte, como Grupo Municipal 
Socialista, damos, recolzem aquesta proposició dels companys de l’oposició i recolzem 
la Nostra, nuestro apoyo, i la Nostra estima a la llengua d’aquesta comunitat. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Gilet: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé, en un principi nosaltres volem manifestar que aquest 
Equip de Govern, doncs votarà en contra de la seva proposició, perquè donar suport a la 
proposta de modificació de la Llei de Funció Pública que ha presentat el Govern de les 
Illes Balears al Parlament. I ho fem perquè l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears 
estableix a l’article 4, que la llengua catalana pròpia de les Illes Balears, ha de tenir 
juntament amb la castellana, el caràcter de llengua oficial, sense que ningú pugui esser 
discriminat a causa del idioma. I també a l’article 14 de l’Estatut, estableix que els 
ciutadans tenen dret a accedir a la Funció Pública en condicions d’igualtat, això és lo 
que diu l’Estatut, això és lo que tots nosaltres varem prometre complir i fer complir. Per 
tant, nosaltres no volem fer cap polèmica damunt aquesta qüestió, perquè entenem que 
també hi ha problemes més acuciants pels ciutadans en la situació que vivim, però si 
que volem garantir el tracte igualitari de les dues llengües cooficials, que prevalgui la 
llibertat d’expressió de les persones, i que cadascú pugui triar la llengua amb la que se 
vulgui comunicar a l’administració, sense cap imposició en cap sentit. Per tant, aquesta, 
el sentit del nostre vot, en aquest cas el vot en contra a la seva proposició. Moltíssimes 
gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“No ho sé, jo sincerament lo únic que demana lamentar profundament que el Partit 
Popular de Palma, i això si que és la seva responsabilitat, no s’adhereixi, no voti a favor 
d’aquesta moció, on si altres partits populars d’altres municipis de l’illa, si que o s’han 
abstingut o inclús han votat a favor. El Partit Popular de Palma efectivament d’aquesta 
manera segueix l’estela que marquen els dos viatgers per Suïssa, el Sr. Bauzá, el Sr. 
Bosch, que fan el ridícul, han fet el ridícul aquests dies per Suïssa. Jo, evidentment que 
s’ha de garantir que tothom s’ha de poder adreçar a l’administració en les dues. I això 
no passava fins ara Sr. Gilet? Quin problema hi havia si qualcú demanava el castellà en 
el seu tracte amb l’administració? Se li contestava en castellà, això ja en la normativa 
actual estava garantit, en la normativa d’abans de la tramitació d’això. Quin problema hi 
havia amb això? Vostès lo que estan preconitzant amb aquestes mesures és que hi hagi 
analfabets amb una de les dues llengües oficials de l’administració. Si el català deixa 
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d’esser un requisit i passa a esser un mèrit, hi haurà gent que no en sabrà i estarà fent 
feina a la administració, i les cadenes de feina de l’administració en el final acabaran 
tendint cap a castellà, lògicament si hi ha gent que no, si hi ha gent que és analfabeta en 
la nostra llengua dins l’administració. Estat igualitari, anem a veure, és que això és 
precisament el que se demana, davant una situació social evidentment d’inferioritat de 
la nostra llengua, en front d’una llengua molt més potent, per diferents raons, se demana 
un equilibri, se demanen mesures que equilibrin aquesta situació. Jo aquesta, també 
voldria remarcar aquest fet, aquesta, aquesta proposició la fem des de un Grup 
Municipal el PSM-Iniciativa Verds Entesa, on la llengua materna dels 3 regidors és la 
castellana, aquesta, aquesta, aquesta, això és un tema, això ho hauríem de tenir, ho 
hauríem de tenir clar. La nostra llengua materna és la castellana, però tenim clar, ara 
tenim clar quina és la nostra llengua, és la llengua dels mallorquins, la llengua on està 
elaborada tot el patrimoni cultural de la nostra societat, tot el llegat que ens ve dels 
nostres padrins i dels nostres pares. I això és lo que hem de conservar, i això està en 
perill, i amb aquestes mesures en els pocs àmbits on la nostra llengua havia aconseguit 
recuperar una situació de normalitat, com a l’administració aquí la fan retrocedir amb 
aquestes mesures que estan implementant, i ja no li dic si en els col·legis imposem aules 
castellanes i aules mallorquines, aquí tindrem bona part de la joventut, bona part de la 
joventut, d’aquesta illa, d’aquestes illes, que no tindran cap accés a la nostra llengua, 
que no el podran emprar, que no tindran la llibertat. El tema de la llengua evidentment 
per esser lliure de xerrar una llengua, primer l’has de conèixer, i bona part de la joventut 
vostès els privaran d’accedir en aquesta llengua, perquè no en sabran, perquè si des de 
petits fan classes només en castellà, fills de castellano parlants no l’arribaran a aprendre, 
i això és lo que hauríem d’aconseguir evitar, aquí jo crec que tenim alguns regidors, 
molts de regidors que són monolingües, d’altres que són bilingues, jo crec que molts 
dels monolingües que hi ha haguessin desitjat, sobre tot en aquesta part, a l’altra part no 
ho se, haguessin desitjat, com deia ara la Sra. González, tenir accés a l’escola, a un 
ensenyament en la nostra llengua que els hi permetés poder triar i poder esser lliures, i 
ara poder-se expressar de manera adequada amb mallorquí, lo més adequada possible, i 
això és lo que, això és el sistema que hi havia fins ara, i això és lo que vostès volen 
rompre amb aquestes mesures. La veritat, lamentar profundament que el Partit Popular 
de Palma sigui també el Partit Popular del Sr. Bauzá i del Sr. Bosch, del Sr. Delgado, 
una minoria radical que s’ha fet amb el Govern de Partit Popular, i que no compartida, i 
que està implementant unes polítiques no compartides per molts de militants, per molts 
de votants del mateix Partit Popular, i això s’està mostrant a molts de pobles on el Partit 
Popular no està votant en contra d’aquesta iniciativa, i per favor els hi demanaria un 
darrer esforç per rectificar aquesta posició que ha anunciat el Sr. Gilet a la seva primera 
intervenció. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. González: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Únicament reiterar l’estima i el recolzament a la llengua 
d’aquesta terra i, demanar la responsabilitat de l’Equip de Govern per lluitar per 
mantenir la nostra llengua. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Gilet: 
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“Moltes gràcies. Bé, nosaltres evidentment en aquesta llei el que volem fer i garantir és 
el tracta igualitari per part dels ciutadans, o sigui nosaltres i també que quedi molt clar 
el nostre suport, el nostre recolzament absolut i la nostra estima a la llengua 
mallorquina. Per fer garantir, per protegir, per impulsar la nostra llengua i els drets del 
ciutadà han de sabre vostès, que el català seguirà essent un requisit per accedir a ocupar 
llocs de funció pública docent, o pels llocs de feina d’assessorament lingüístic, o pels 
llocs que tinguin com a funció principal la informació i la atenció al públic, això serà un 
requisit. Però ocupar els llocs en que ateses les característiques especials de les seves 
funcions es motivi que és imprescindible exigir el coneixement de un determinat nivell 
de català, segons la relació dels llocs de feina, això serà un requisit. Nosaltres apostem 
per la llibertat, i aquí està la diferència, vostès aposten per la immersió i nosaltres 
apostem per la llibertat, per la igualtat i per la qualitat i la eficiència, perquè volem 
atreure els millors professionals cap a la funció pública, i reservant i garantint com li he 
explicat, aquests llocs de feina determinats, vostès no se tindrien que preocupar si no 
fessin un ús polític de lo que és la llengua mallorquina, que és la llengua de tots. I li dic 
més, jo comprenc Sr. Verger que vostès tinguin aquesta bandera, si li llevem aquesta 
bandera li llevem pràcticament el 80% del seu discurs polític, però a València no és un 
requisit, al País Basc no és un requisit, a Navarra no és un requisit, a Catalunya el 
Tribunal Constitucional a la sentència de l’Estatut diu que no és un requisit, i a la 
Universitat de les Illes Balears no és un requisit per esser professor catedràtic. Per tant 
vostès estan creant una lluita, que no és una lluita per la llengua, és una lluita política, i 
això és lo que estan fent. Nosaltres optem per la llibertat i per la igualtat. Moltíssimes 
gràcies.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania el 
següent: 
 
1. L’Ajuntament de Palma, com a persona jurídica i en virtut del dret atorgat per 
l’article 29 de la Constitució Espanyola de 1978 i per la Llei Orgànica 4/2001 
reguladora del dret de Petició, s’adhereix a la campanya Moviment per la Llengua 
i per fer constar el seu suport, autoritza i dóna permís a la citada plataforma per a 
publicar-ho a la seva pàgina web (www.movimentperlallengua.cat) a la secció “Qui 
ens dóna suport” . 

 
2. L’Ajuntament de Palma, com a persona jurídica, a través del Batle com a 
representant legal del mateix, signarà la petició per a demanar la retirada o, en el 
seu cas, derogació de l’Avantprojecte de Llei de modificació de la Llei 3/2007, de 
27 de març, de la funció pública de la Comunitat de les Illes Balears, en harmonia 
a la campanya del moviment ciutadà “Moviment per la Llengua”. 
 
3. L’Ajuntament de Palma es compromet, en la mesura de les seves possibilitats, a 
donar suport institucional a la plataforma “Moviment per la Llengua”. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
35.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a desnonaments: 

ajudem a les famílies de Palma. (1187/2012). 
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Té la paraula la Sra. Pons, representant de la Plataforma d’Afectats per a 
l’Hipoteca: 
 
“Hola, ja no se si és dia o migdia però bé hola de totes formes. Hi ha, lo primer de tot 
que vull dir és que hi ha 3 punts, hi ha presentació, demanda i oferiment. La Plataforma 
d’Afectats per la Hipoteca, és l’únic lloc on les persones que desnonen tenen 
gratuïtament i voluntàriament, un assessorament, un assessorament. Li estic xerrant Sr. 
Gijón, si per favor me fa cas, gràcies. És on té un assessorament gratuït totalment. Les 
persones que desnonen, ha de sabre que cada dia, cada dia se desnonen persones, 
persones que han pagat impostos tota la vida, persones que estan lligades a un avals, que 
hi ha una mare, un pare, una padrina i un padrí que perden la casa, inclús per 6.000 
euros. Ho entén? Aquestes persones no tenen ningú, aquí no hi ha ningú que les 
representi, ningú, les representem nosaltres. Amb que? Acompanyant-los en el banc, 
ensenyant-los els seus drets com a usuaris bancaris. Jo li volia dir això en el Sr. Batle, 
perquè sé, m’he enterat fa poc, que és avocat de Banca, amb lo qual no feia falta 
explicar-li com usuren, fan frau, enganyen, assetgen, els bancs avui en dia als seus 
clients. Això és un fet, ho puc dir en veu alta perquè si qualcú d’aquí m’ho vol rebatre el 
puc acompanyar qualsevol dia a una doble, a una segona hipoteca que poden fer a 
persones que estan desgraciadament ja enfonsades, i lo únic que pretenen és una 
taxació, fer-los més baixes, pujar-los l’interés, a unes persones que són ignorants, que 
no tenen la sort com tenen vostès de tenir una qualitat alta. Bé, jo lo que vull dir és lo 
següent: jo aquí volia venir per demanar un suport a l’Ajuntament, com han fet a 
Terrassa, que s’ha fet un col·lectiu d’advocats amb l’Ajuntament de Terrassa, per una 
ajuda a aquestes persones. Demanar des de aquí a les persones, als serveis socials que 
no ens tinguin com un enemic, sinó com a persones que en un moment determinat el 
banc, i això ho vull explicar perquè vostè ho entengui, els bancs ens demanen informes, 
aquests informes anem en els serveis socials a demanar-los, no per immiscuir-nos en la 
seva feina, tinc la sort de poder dir que la majoria d’ells han estat excel·lent treballadors 
socials, dona la casualitat que darrerament no sé perquè ens trobem que ens tallen, això 
m’agradaria que qualcú ens ho expliques. I per un altre costat tenim oferiment, i jo 
m’agradaria xerrar amb en Julio Martínez Galiano, que per mi és el Sr. Conseller 
d’Economia i d’Hisenda, per dir-li: voleu doblers per els allotjaments socials? Jo vos en 
puc treure. Sabeu com? Hi ha moltes de persones desnonades que després de 2 i 3 anys 
estan pagant els impostos d’IBI. Sabeu això? No importa que vos digui que significa, 
però ho comentaré, això significa que la persona que s’ha adjudicat l’immoble no l’ha 
fet registrat a la Propietat, això són delictes, un no paga els impostos de l’Ajuntament i 
l’altre no declara a Hisenda el seu patrimoni, la majoria d’entitats són entitats financeres 
i bancàries, això és molt fàcil de fer. Vostè Sr. Julio Martínez Galiano, pot dur dos 
inspectors, un en el jutjat, un altre en el registre de la Propietat, amb una antiguitat d’uns 
anys, i aplicar com ens aplica a tots damunt aquest frau una multa, i amb aquesta multa 
ens pagui els lloguers socials. No me digui que no hi ha doblers, n’hi ha per lo que 
volen, i com aquests senyors de la música han rebut una carta de la Reina Sofia, estic 
per escriure en el Rei Joan Carles i demanar-li que els doblers per mantenir el Palau de 
Marivent, el posi de la seva butxaca i lo que vostès destinen allà ho destinin a aquesta 
gent, que cada dia tots els voluntaris que no cobrem res, res, que vosaltres no ens duim 
ni un euro de despesa, perquè el paguem de la nostra butxaca, benzina, els insults que 
ens donen, la Policia que ens duen, me veu a mi que sigui ... o un terrorista, no, i tinc 
que aguantar que la Policia m’amenaça, i seguiré escoltant, defensant a les persones que 
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ningú de vosaltres defensen, i he de dir una cosa, aquí hi ha un grup de persones, que 
d’aquesta sala estan aquí presents, i nosaltres no som partidistes, vos ho juro, ni 
sindicalistes, ni res d’això, sinó que estam lluitant contra les persones, i han vingut 
personalment, perquè si vosaltres no veniu personalment a un desnonament, si vosaltres 
no veieu aquella persona, que no entén perquè no entenia lo que firmava, i perquè no 
entén perquè el banc se li ha dit, o no se li ha notificat amb temps o no se li ha donat una 
justícia gratuïta, que a lo millor hi ha anat i no li han sabut explicar, perquè no tothom 
sap. Per favor, fiqueu-vos dins el cap, la gent no és dolenta, la gent és ignorant. Estic 
cansat de dir-li en els advocats dels bancs, no ens diguin xantatgistes emocionals. Vull 
que per favor entre l’Ajuntament i nosaltres hi hagi una possibilitat, una possibilitat 
d’entendre’ns, facin, basta que se’n vagin a Terrassa, a Terrassa hi hagut entre 
l’Ajuntament, el Col·legi d’Advocats i la Plataforma d’Afectats, una excel·lent 
coordinació. Aquesta gent cada dia, l’any passat varen esser 3.600 i pico de vivendes, 
vivendes que no són persones, multipliqui per 2 i per 3. On són vostè ho sap?.” 
 
Intervé la Sra. Yusmely Coronado, representant de la Unió d’Associacions de 
Mallorca: 
 
“Buenos días. Muy Honorable Sr. Alcalde, en este caso Sr. Gijón, Señoras y Señores 
Concejales, la Unión de Asociaciones de Mallorca, referente a este tema tan 
acentuadamente dramático, tétrico y lúgubre de inhumanos desahucios, expone lo 
siguiente: nos dicen que hay democracia, que tenemos una Constitución que nos 
protege, que todo el mundo tiene derecho a tener un techo, un trabajo, una vida digna. 
Nuestra entidad, sencillamente, lo pone en tela de juicio. No se lo cree. Porque, ¿cómo 
la pasan los sufridos palmesanos que no tienen trabajo, que no pueden pagar su 
hipoteca, que no tienen dinero ni para comer, ni para tomarse un café? Los pobres, las 
clases desfavorecidas, las clases explotadas por el capitalismo, por los especuladores 
que cada día son más ricos, vamos marcha atrás, como los cangrejos. A nuestra querida 
Palma, la España de los Aznar, Zapatero y ahora Rajoy la ha llevado a un callejón sin 
salida. A la desesperación colectiva. ¿Cómo puede vivir tranquilo un palmesano o 
palmesana con la espada de Damocles crónica de un desahucio, amparado por una ley 
injusta, detrás de las orejas? Por el amor de Dios, los palmesanos sin ingresos vivimos 
peor que perros, peor que ratas. Hay que buscar soluciones a estos salvajes y 
antisociales desahucios. Y no los busquemos por parte del Estado Español, que, a buen 
seguro, que no las vamos a encontrar. Si buscamos soluciones, somos de la opinión de 
que debemos buscarlas aquí, en nuestra ciudad. De fuera, o sea, de tierras del Oso y del 
Madroño, de la extorsionista Unión Europea y del nefasto Fondo Monetario 
Internacional, solamente más puñaladas antiobreras vamos a recibir. La verdad, 
únicamente, vemos capacitado al Ayuntamiento de Palma para dar, cuanto menos un 
balón de oxígeno, a estas familias que se hallan en una situación límite y sin ninguna 
perspectiva. Y decimos el Ayuntamiento por un motivo determinado. El actual Batle de 
Palma, el Sr. Mateu Isern, nos consta, lamento que no esté en este momento pero es 
para él esto, nos consta que se preocupa de este azote que es la crisis que lleva a 
numerosísimos de sus ciudadanos, y cada día más, a la neurosis, a los síndromes 
depresivos, y a ideas que vale más no enumerar. Y hoy, aquí, en este Pleno, le 
sugerimos, por favor, Sr. Isern, que haga de tripas corazón con el fin de encontrar una 
panacea, una pequeña salida, un rayito de esperanza para los desahuciados, para los 
marginados, para los que no tienen trabajo, para los que viven debajo de un puente. 
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Usted, Sr. Alcalde puede hacerlo. Y estamos seguros que lo encontrará con honradez y 
sentido de responsabilidad. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Noguera: 
 
“Si abans parlàvem de proposicions que havien de transcendir del discurs partidista, jo 
crec que aquesta és la que, és la number one. Estam parlant de la cara més cruel de la 
crisi econòmica. Estam parlant de que les Illes Balears cada 1.000 habitants té 3,2 casos 
de desnonament, la comunitat que lidera l’Estat Espanyol. Estam parlant de que la 
mitjana de l’Estat Espanyol és 1,2 i nosaltres com Illes Balears superem en 2 punts 
aquesta mitjana. No cal dir que Palma, la ciutat, la que nosaltres representem als seus 
ciutadans, és la que suporta la, el dèficit social més important en quant a desnonaments. 
Jo crec que estava proposta anava encaminat sobretot a tenir una previsió de lo que està 
passant a la nostra ciutat, i després una actuació per facilitar el projecte de vida de totes 
aquelles persones que estan passant per una greu dificultat, possiblement sigui la pitjor 
dificultat, que és perdre una casa. Evidentment no puc fugir de mencionar a la tasca 
importantíssima, a la tasca imprescindible que està fent la Plataforma d’Afectats per la 
Hipoteca, gent voluntària, gent que no cobra, gent que en certa manera, hores de la seva 
vida els dedica sobretot a ajudar a aquells que tenen més dificultats. Veritablement 
estam davant d’un cas de voluntarisme, un cas de exemple social i un cas com han 
pogut veure, jo crec que de reconeixement per part d’aquest Ajuntament. Jo crec que és 
molt important que en aquesta proposta haguem arribat a la unanimitat, crec que és molt 
important que l’Ajuntament mitjançant l’àrea de Benestar Social, realitzi un estudi 
estadístic envers la situació dels desnonaments que hi ha ciutat, jo crec que això ens 
ajudarà per tenir una previsió de lo que està passant a Palma. També és molt important 
que l’Ajuntament de Palma se reuneixi periòdicament a la Plataforma d’Afectats per la 
Hipoteca, per intercanviar informació, per intercanviar recursos, sobretot per xerrar de 
casos que estan passant a Ciutat, i sobretot per establir solucions i alternatives en 
aquestes situacions dificilíssimes per aquestes persones, i sobretot també considerem 
que l’IBAVI ha d’esser un garant social, no és de rebut que l’Institut Públic 
d’Habitatges engegui processos de desnonament, per això volem donar solució a tots els 
ciutadans de Palma que tinguin problemes per pagar un lloguer a l’IBAVI, i instem a 
l’Ajuntament també a que aporti solucions en aquest aspecte. Voldria també mencionar 
la tasca de Serveis Socials, les dues vegades que aquest Grup Municipal ha fet una 
petició d’urgència social en els serveis socials, han respòs de forma immediata i d’una 
forma contundent i veritablement d’una forma que només me cal dir l’enhorabona, vull 
dir no seré jo que no reconegui la tasca de l’Equip de Govern, quan veritablement val la 
pena, que quedi en acta aquest reconeixement, i sobretot que comenci una nova etapa, 
per aquelles persones, per aquells ciutadans de Palma que passin per aquest procés, que 
se puguin tenir més alternatives i més solucions per part de l’Administració que és més 
pròxima, la del seu Ajuntament. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Herranz:  
 
“Muchas gracias. Evidentemente el tema de los desahucios es algo que preocupa mucho 
a este Equipo de Gobierno, es cierto que no es una competencia directa municipal, pero 
si que afecta a las personas y este Ayuntamiento, no solo el Equipo de Gobierno sino 
también la oposición como nos lo demuestran diariamente. Estamos preocupados por 
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las personas. Hemos llegado a un acuerdo transaccional de una propuesta que estoy 
totalmente de acuerdo con usted Sr. Noguera, que debía de transcender del ámbito 
partidista porque es un problema muy grave que está sufriendo, que se está sufriendo en 
toda España, pero que es verdad que hace especial incidencia en Baleares, y en este caso 
en nuestra ciudad. Es muy importante saber donde nos encontramos, por eso la 
propuesta y el acuerdo de realizar un estudio estadístico. Recordamos que al Área de 
Bienestar Social está adscrito el Observatorio Municipal, que será el encargado de hacer 
este estudio, que podrá hacer una recopilación de diferentes datos, para saber en que 
situación nos encontramos y a partir de ahí que es lo que puede hacer el Ayuntamiento. 
Evidentemente, nosotros no consideramos a la plataforma unos enemigos, todo lo 
contrario, la verdad es que se está haciendo un trabajo voluntario que es de agradecer, 
que se está ayudando a muchas personas, y por ese motivo no tenemos ningún 
inconveniente y de hecho agradecemos el poder mantener una serie de reuniones, y 
poder llegar a acuerdos. El último punto que es el que hace referencia al IBAVI, 
también decir que nosotros ya hemos tenido diversas conversaciones con el IBAVI, para 
intentar resolver algunas cuestiones que afectan a viviendas de protección oficial, no 
solamente en situaciones de compra o de desahucio sino también alquileres. Recordarles 
que los Servicios Sociales del Ayuntamiento, no funcionan como unos servicios que dan 
unas ayudas directas porque les toque por una serie de criterios, desde Servicios 
Sociales se trabaja con planes de trabajo, con expedientes abiertos, y en todos estos 
casos en los que el Ayuntamiento tiene expediente abierto a una persona, que tiene el 
perfil para ser usuario y se considera por parte del profesional, no es ninguna directriz 
política, ni es ninguna decisión política, sino cuando el profesional considera que debe 
realizar un informe social para evitar un desahucio, se ha hecho y se sigue haciendo, 
pero es verdad que personas que no tienen expediente abierto, o que no son usuarios de 
servicios sociales, los trabajadores sociales si desconocen cual es la problemática no 
pueden realizar informes, y también decirles que los informes se le hacen a la persona, 
por el, la cuestión de la Ley de Protección de Datos también debemos ser muy rigurosos 
en la información que se da a personas externas que no sean los propios usuarios. Desde 
aquí la verdad es que yo me quiero sumar, no al agradecimiento que ha hecho al Equipo 
de Gobierno sino al agradecimiento a todos los profesionales que trabajan en Servicios 
Sociales, que como saben la carga y la demanda de la presión social ha aumentado en 
los últimos años considerablemente, y esta es una de las cuestiones en las que cada vez 
que han tenido algún problema yo creo que han respondido y siguen respondiendo, por 
este motivo me gustaría pues también hacer este agradecimiento extensivo a todos los 
profesionales, y decirles que este Ayuntamiento está preocupado por las personas y que 
intentaremos trabajar para solucionar en la medida de lo posible todo aquello que pueda 
realizar este Ayuntamiento. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula la Sra. Abraham: 
 
“Gracias. Bueno, estamos todos de enhorabuena, la verdad es que agradecer al Sr. Toni 
Noguera por la propuesta presentada, pero también agradecer al Equipo de Gobierno 
por la transaccional que presentó y que se haya llegado a un acuerdo. Es un tema de 
gran importancia, sobre todo en una comunidad, que ya se han dicho los datos, donde 
tal cantidad de desahucios, y además al final a nadie le gusta que le echen de su casa. 
Vivimos tiempo de bonanza económica, donde era muy fácil pedir dinero, era dinero 
fácil. Vivimos todos engañados por muchas mentiras, ibas al banco y todo eran 
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facilidades, y ahora la realidad es muy diferente, ahora los que trabajamos muchas veces 
difícilmente puedes llegar a pagar la hipoteca, y desgraciadamente la gente que deja de 
trabajar, que pasa al paro, y que al cabo de 2 años deja de cobrar una prestación por 
desempleo, tiene la desgracia que además se le obliga a abandonar su casa porque no 
puede hacer frente a esa hipoteca. Esa es una realidad que no está lejana, está muy cerca 
de la mayoría de las personas porque vivimos tiempos difíciles, y es ahí donde en 
tiempos difíciles cuando el Ayuntamiento tiene que estar al servicio de los ciudadanos y 
sobretodo de servicios sociales. Por eso, quiero dar mi enhorabuena a, no solo el trabajo 
que hacen los servicios sociales, sino también a todos los grupos, porque creo que es en 
esta línea donde debemos trabajar, para realmente echar una mano aunque no tengamos 
competencias a muchos ciudadanos que hoy por hoy están sufriendo este tipo de 
desahucios. También quisiera agradecer al trabajo que está haciendo la Plataforma de 
Afectados por la Hipoteca, y tomo el guante de una propuesta que se ha hecho por parte 
de la Plataforma y creo que debería ser analizada por parte del Ayuntamiento, por parte 
de la Regiduría de Economía sobre el tema que se ha comentado con el tema de los 
IBIS, simplemente lo dejo ahí y bueno creo que sería bueno que al menos se analizara 
su viabilidad. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Herranz: 
 
“Muchas gracias. No, simplemente añadir a lo que comentaba la Sra. Abraham, 
evidentemente se estudiarán todas las propuestas, y una de las transacciones 
precisamente ha sido esa, que no solo Servicios Sociales pues mantenga estas reuniones 
periódicas, sino que también puedan estar otras áreas implicadas, porque entendemos 
que es una cuestión que trasciende más de los Servicios Sociales. Muchas gracias.” 
 
Es proposa dictaminada favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania la 
següent proposta transaccional: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma, mitjançant l’Àrea de Benestar Social, 
Immigració i Participació Ciutadana, realitzarà un estudi estadístic envers les 
situacions de desnonament a la ciutat. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a mantenir reunions 
periòdiques amb la Plataforma d’afectats per la Hipoteca per a analitzar els 
processos de desnonaments de les famílies de Palma i establir actuacions i 
alternatives per pal·liar la dificilíssima situació d’aquestes persones. 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a arribar a acords 
amb l’IBAVI per donar solució a les situacions d’impagaments i desnonaments en 
la que es troben persones sense recursos amb aquest institut públic.  
 
S’APROVA per unanimitat la proposta transaccional dictaminada favorablement 
per la Comissió.  
 
37.  SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al 

pavelló de Son Oliva (821/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Sanz, representant de l’Associació de Veïns de la Barriada de 
Son Oliva: 
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“Bon dia, primer de tot agrair al President de l’Associació de Veïns que ens deixi el torn 
de la paraula. El meu nom és Xisca, sóc membre de la Junta Directiva del Club esportiu 
de Son Oliva de Futbol Sala, i la raó natural d’estar aquí és que vos xerraré de fa 27 
anys, crec que en Matas no hi era, abans de que me’l tregueu. Fa 27 anys les 
administracions de la ciutat ens varen prometre un pavelló esportiu a Son Oliva, un 
pavelló per a qui on en aquest moment, ja hi ha més de 100 nins federats, més de 20 
nins a una escola de futbol, una barriada que tenim una problemàtica millor o pitjor, i 
aquí on hi ha 50 persones voluntàries que sense demanar res a canvi estan fent una feina 
social, no ens penedim, estam orgullosos de fer-ho, i estam satisfets dels resultats que 
nosaltres tenim dins el nostre club. El Club esportiu de Son Oliva de futbol sala, ha duit 
el nom de la ciutat fins a Portugal. Som l’únic equip que teniu a la ciutat, aquí on teniu 
una copa ibèrica, no n’hi cap a Mallorca que la tingui, la té el Club esportiu de Son 
Oliva i estam orgullosos de dir-ho i ho diem en veu alta. Els nins han entrenat tota la 
seva vida a una pista, no tenen un pavelló, no tenen un lloc, han entrenat a una pista 
d’asfalt, una pista sense pintar moltes vegades que tampoc ens deixeu pintar a nosaltres 
perquè és municipal i no ens doneu autorització perquè la puguem pintar. En aquests 
moments, durant aquests 27 anys el Club esportiu de Son Oliva ha lluitat perquè les 
administracions compleixin amb lo que ells els varen prometre, varen prometre que ens 
donarien un pavelló i el pavelló en aquests moments està concedit, i en aquests 
moments està licitat, adjudicat, a una constructora que és construccions Comas, 
exactament, Obres i Pavimentacions Comas. No venim a dir que ens ho retallat els 
doblers, venim a dir-vos que per favor l’Ajuntament sigui conseqüent i executi la llei. 
La llei de Capitalitat del 2009 està aprovada, vosaltres públicament encara no ho 
renunciat a ella, públicament la llei de Capitalitat del 2009 està en funcionament. La 
nostra partida pressupostària està dins la llei de Capitalitat del 2009, i lo que vos 
demanem és que l’executeu. No n’hi ha més, no hi ha doblers, hi ha doblers. Nosaltres 
demanem informació i la informació que ens donen d’entrada és dir que hi ha uns 
cavalls en el solar, i que els han de desnonar i que serà llarg, i al cap d’un parell de 
mesos ens diuen que no és que hi hagi cavalls en el solar sinó que és que no tenen 
doblers dins el calaix, a dins el calaix la llei de Capitalitat està aprovada, el calaix és la 
llei de Capitalitat del 2009. Obrin, demani al Sr. Bauzá, comprometis a donar-nos la 
partida pressupostària que vostè té aprovada, i simplement executeu el pavelló de Son 
Oliva, és lo que vos estam demanant 27 anys després, que compliu lo que vosaltres, tots, 
varen prometre, vosaltres sou les administracions, l’administració és la que ha de 
complir, està concedit, està licitat. Simplement demaneu lo que és vostre, demaneu lo 
que és de tots els ciutadans, que és lo que teniu aprovat, i executeu unes obres que són 
licites i legals. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. González: 
 
“Muchas gracias Sr. Gijón. Bueno, esta proposición creo que queda poco más que 
añadir a lo que acabamos de escuchar, hay un procedimiento administrativo, y una 
consignación presupuestaria que está aprobada, que es totalmente legal y que no 
tenemos nada más que ejecutarla, y es lo que solicitamos del Equipo de Gobierno, que 
haga valer los derechos de los ciudadanos, que luche por lo que es nuestro, por lo que se 
merecen los niños de Son Oliva, lo que se merece el barrio de Son Oliva, y lo que se 
merecen los ciudadanos de Palma. La ley de Capitalidad establece unos recursos para 
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nuestra ciudad, y concretamente en el 2009 está aprobado y no hay absolutamente 
ningún impedimento para que esto se ejecute, más allá de que el Ayuntamiento haga 
valer los derechos adquiridos y haga cumplir la ley, que es algo que está escrito en la 
ley. Son derechos adquiridos y que son irrenunciables. No hay ninguna razón para que 
los niños de Son Oliva, para que la barriada de Son Oliva sea la que pare las 
consecuencias de una crisis, que viene desde hace unos años ya mermando y 
esquilmando las arcas públicas, pero el que haya menos o el que la situación sea difícil 
no justifica para que los más débiles y los que más necesitan del apoyo de las 
instituciones y de las administraciones públicas, gobierne quien gobierne, sean los que 
paguen las consecuencias. Por tanto, en este sentido la proposición plantea, por un lado 
que se inicien las obras del pabellón, que no hay ningún motivo para que no se inicien, y 
que el Ayuntamiento inste al Govern de las Islas Baleares a transferir la cantidad 
presupuestaria y comprometida, porque no solo está presupuestado sino que está 
comprometido, está en lo que se llama en el lenguaje administrativo, RO, es decir 
reconocimiento de obligación, tiene, el Govern tiene la obligación de hacer este pago. 
Por tanto, hagan valer nuestros derechos, luchen por nuestra ciudad, y denle a Son Oliva 
y a los niños del Club de Futbol Son Oliva el pabellón que se merecen, y que hemos 
luchado todos para que lo tengan. Gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gracias Sr. Gijón. 27 años como están diciendo, sin pabellón, por tanto no es un 
problema que sea de ahora, de hace mucho tiempo y englobaría gobiernos de diferentes 
partidos políticos. Sra. González, usted ha dicho una frase que me ha gustado mucho, 
dice que no necesitamos discursos vacíos, y desde aquí hace tiempo que tenemos un 
discurso vacío que es pretender ignorar la situación que ustedes dejaron en el Govern 
balear, el problema no son firmar papeles, es que no hay tesorería, no tienen tesorería, 
no es un problema del Ayuntamiento, nosotros no podemos adelantar más dinero, no 
queremos engañar a los ciudadanos como ustedes han estado engañando, ustedes les han 
vendido la moto de que no se tenían que preocupar de nada, que había dinero para todo, 
cuando estábamos entrando en recesión. Y les quiero recordar que aquí en este pleno, 
junio del 2008, junio del 2008, que había los primeros indicadores, ya les dijimos que 
había que cambiar la tendencia de gasto, es verdad que eso lo decíamos aquí, que esto es 
un problema que hay en el Govern. Miren, ¿detrás de quien nos ponemos para cobrar 
del Govern? Porque el Ayuntamiento no tiene tesorería para adelantar, por tanto es una 
cuestión del Govern, ¿el Govern nos debe poco dinero? Más de 40 millones de euros, 
que ha tenido que estar adelantando el Ayuntamiento, y que nos vamos a tener que 
endeudar ahora para poder pagar a los proveedores porque ustedes estuvieron 
engañando a los ciudadanos y obviamente a los proveedores municipales. Nosotros, 
nosotros hemos hablado con la constructora y le hemos dicho ¿quiere empezar la 
construcción sin saber cuando va a cobrar? El problema es que no sabemos cuando le 
podemos pagar, por eso no podemos ser tan irresponsables como han sido ustedes, no se 
puede seguir incrementando la deuda del Ayuntamiento a cargo del los proveedores 
municipales, que es lo que han hecho ustedes, pero si nos siguen saliendo facturas. Esta 
semana aún seguían saliendo facturas Sra. González, seguían saliendo facturas, facturas 
que no hay ningún funcionario ni empleado público que quiera asumirlas, facturas de 
millones. Si no tuviéramos todo esto podríamos estar haciendo el pabellón municipal, 
pero el problema es la realidad, por tanto Señora, mire, es que hay críticas que es, que 
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son muy complicadas de asumir sin estar hablando del pasado. Mire nosotros cuando 
empezaron la legislatura, claro ustedes no querían hablar del pasado, querían solo hablar 
del futuro, como si no existiese, como si no hubiera un pasado, como si no hubiera 
pasado nada, como si ustedes no hubieran gobernado, que hubiera sido lo mejor para 
nuestra ciudad y para la comunidad autónoma, pero desgraciadamente ustedes 
gobernaron, ustedes hicieron los agujeros que han hecho, sobretodo en el Govern, claro 
que sí que hacían muchas fotos y se iban a reunir con los vecinos, y les decían, estamos 
hablando del 2009, del 2009 y los vecinos vienen a hablar en el 2012 en el Pleno, del 
2009 ¿Qué han hecho ustedes desde el 2009? Eso deberían ustedes responderle a los 
vecinos ¿Por qué se ha tenido que tardar tanto? 2009, 2010, 2011 hasta, y ¿ahora el 
problema es en el 2012? Miren, nosotros somos realistas y no vamos a engañar a los 
ciudadanos, y sobretodo no vamos a engañar a los proveedores diciendo, sí tu empieza, 
trabaja, que no te vamos a pagar, no, no esperen de este Gobierno esto. Muchas 
gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si, jo la veritat aquest discurs del Sr. Martínez ja comença, ja comença a cansar, 
sempre passant la pilota a l’herència, a l’herència rebuda, i jo m’agradaria que fóssim 
tots conscients i que sigui conscient també el Sr. Martínez que no li tolerarem aquest 
tipus de discurs. Per favor, miri, miri, i vegi que ha passat a València, en l’època del Sr. 
Matas els qui estaven en plena locura valenciana, i aquesta locura valenciana se va 
aturar amb l’etapa de Govern de pacte 2007-2011. Per sort, per sort d’aquesta comunitat 
autònoma hi va haver una interrupció amb el Govern d’un senyor que havia començat 
amb un metro de 350 milions d’euros, que no dur un milió d’usuaris a l’any, amb un 
Palma Arena que estava pressupostat en 40 milions, i que ha costat 110, amb inversions 
en autopistes absolutament desmesurades, i això un metro que per cert se va començar a 
pagar l’any 2009, o sigui aquest el Sr. Matas va començar a fer i va deixar sense pagar i 
ara patim les conseqüències, les va patir ja el Govern anterior i ara se segueixen patint, 
però reduïdes respecte a lo hagués estat si el Sr. Matas hagués seguit i hagués començat 
amb òperes, amb palaus d’òperes, sense la Simfònica, perquè ara la Simfònica també la 
volen, bé, la veritat, una autèntic despropòsit que per sort, per sort del Sr. Bauzá va 
quedar interromput en la etapa anterior del Pacte. Per tant, aquest tipus de discurs es que 
no li tolerarem, no ens xerri d’herència, l’herència la va tenir el Govern de Pacte 2007-
2011, i per favor lo que tampoc no pot esser, lo que tampoc no pot esser és que haguem 
renunciat a la llei de Capitalitat. Això li hem dit moltes vegades, i li tornarem a dir les 
vegades que faci falta. El Govern balear no ha renunciat a tota inversió, el Govern 
balear ha anunciat construcció d’instituts a Eivissa i Marratxí, quina casualitat a 
Marratxí si, a Eivissa també, però lo que no, o sigui, inversions el Govern en farà i les 
ha anunciades i estan en el pressupost, lo que no pot demanar el Govern és, evidentment 
ha seguit amb el Palau de Congressos, el Govern,  aportant 10 milions d’euros, no ens 
digui el Govern que renuncia a els inversions, perquè el Govern evidentment tots som 
conscients del context que hi ha, però no ha renunciat, no ha deixat a zero el comptador 
d’inversions. A l’Ajuntament de Palma si que li ha deixat, a l’Ajuntament de Palma 
deixant a zero la llei de Capitalitat li ha deixat sense una inversió, a zero les inversions. 
Per tant això és lo que des de aquest grup seguirem reclamant, evidentment és assumible 
que ara no puguin arribar tots els doblers compromesos per la llei de Capitalitat, se 
podria entrar en una negociació, ajornar els pagaments, anem a prioritzar quines 
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inversions, però lo que no és admissible és deixar a zero, sense a demés sense cap 
perspectiva de que se pugui això rectificar ni corregir les inversions a Palma, i deixar a 
zero en aquestes persones, en aquests joves que lo únic que volen és practicar esport en 
unes condicions dignes, se’ls ha deixat a zero, els deixa a zero el Govern de les Illes 
Balears, perquè a Palma li nega qualsevol inversió en llei de Capitalitat quan el Govern 
si que segueix fent inversions, això no es possible, els perjudicats avui tenim una mostra 
més de perjudicats per aquesta situació, Sr. Martínez per favor aquest discurs no li 
tolerarem, rectifiquin i exigeixin en el Govern uns doblers que entre altres coses podrien 
solucionar la situació dels joves de la barriada de Son Oliva. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Gràcies Sr. Primer Tinent de Batle. Mirin, s’han fixat que quant el Sr. Julio Martínez 
protesta per l’herència no dona mai dades? I si les dona no dona mai papers. Per quin 
motiu és? Perquè quan hi ha un certificat, per exemple l’interventor, que certifica la 
realitat, ens passa com el juliol que va certificar que el 96,8% no estaven vençudes a les 
eleccions, o com l’altra dia que de les 15.000 i pico factures que presentem en aquest 
Reial Decret de proveïdors, el 99,97% de les factures no estaien vençudes el dia de les 
eleccions. Això és la realitat. Vol dir això que ho varem deixar beníssim? No, hi havia 
crisis, ho passàvem malament, fèiem equilibris, fèiem equilibris de tresoreria, jo entenc, 
puc entendre que no hi hagi tresoreria, i puc entendre que se pugui acomodar a un altre 
calendari l’execució de les obres, ara, no començar-les, de cap manera, de cap manera. 
Perquè nosaltres tenim un dret respecte del Govern Balear a pagar aquestes inversions, 
aquestes obres. És més, ells ho tenen en pressupost i ho tenen, tenen reconeguda 
l’obligació, els pressupost de la comunitat tenen reconeguda l’obligació del pagament 
d’aquesta obra. Perquè no comencem? Perquè és que hi ha un parell de contradiccions 
en el seu discurs. A la mateixa llei de Capitalitat, en el mateix article, diu que ens han de 
pagar el Fons de Cooperació local, que pot esser de lliure disposició. Ah punyetes 
aquest el gasten eh, aquest el gasten, aquest el pressuposten i el gasten, i està en el 
mateix article que els 25 milions d’euros que ens han de pagar per inversions. I perquè 
gasten uns i els altres no? Perquè uns els empren per lo que els empren i aquesta, bé, la 
barriada de Son Oliva ha tingut la mala sort de que governi el Partit Popular. Miri, un 
altre contradicció, jo podria entendre i li he dit, amoldar un calendari de la construcció 
d’aquestes obres, pactat evidentment amb l’associació de veïns i també amb la 
constructora. Però a vostè li falla una cosa, perquè si vostè té intenció de fer-ho lo que 
ha de fer és dur el Govern en els tribunals, a nosaltres sempre ens varen pagar i al final 
ho compensàvem amb tresoreria nostra fins que varem poder. Que ara no se pot, doncs 
ara hem de lluitar pels nostres drets, i lluitar pels nostres drets vol dir no renunciar a una 
obra a la qual tenim dret, sinó posar un plet a l’administració que ens ho ha de pagar. De 
la mateixa manera que si hi ha un ciutadà que no paga els seus imposts, vostè no li 
posarà un plet perquè no importa sinó que li embargarà, és lo mateix, lo que passa és 
que en el Govern governa el Sr. Bauzá, que és el cap d’aquest partit, i per tant vostè en 
això no ho vol fer. No me digui que ara li ha posat un plet en lo de la notícia que surt 
avui per l’ICIO de Son Espases. No, ens hem personat i ja venia d’uns altres que 
nosaltres ja havíem litigat, eren elles que ens ho havien posat a nosaltres, i nosaltres ens 
varem defensar, només faltaria, això és així, no me refereixo en això, si no paguen li 
hem de posar un plet, i tindrem una justificació davant els veïnats, vostès tindran una 
justificació de que lluiten per aquest complex esportiu, així tindria una justificació, però 
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si vostè no acaben i diguin no, és que vostès perdonen la llei de Capitalitat, i li torn 
repetir, en el pressupost del Govern Balear, hi ha el reconeixement de l’obligació, per 
tant està per transferir. No digui que té problemes de tresoreria, tindrà 108 milions per 
pagar a proveïdors ara, que evidentment llevaran molt la pressió dels proveïdors per 
seguir cobrant, podrà destinar la tresoreria a altres bandes, podria fer aquest pavelló 
esportiu. Al Govern Balear li passa lo mateix, 700 i pico milions que pagarà a 
proveïdors, alliberarà molta pressió dels proveïdors, pot destinar qualque partida al 
pagament d’alguna partida de Capitalitat, ho podria fer, no és qüestió de tresoreria. Per 
tant no posin excuses de mal pagador. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies Sr. Gijón. Mirin, quedar bé amb els veïnats és molt fàcil, ja els hi vull dir. 
Demanar una Govern que sigui responsable de gastar els doblers que no tenen, fins que 
no arribin, això és un altre irresponsabilitat i demostra la manera que varen vostès 
governar aquí, tant de bo Sr. Alcover no m’hagués deixat la deute que me va deixar amb 
el Govern, si el problema és lo que me va deixar vostè. Perquè vostès varen votar en 
contra de fer un calendari de tresoreria en aquest Ajuntament? Vostès tots varen votar 
en contra, el 2008. Ja li vaig dir que la llei de Capitalitat tenia un punt feble, un punt 
feble, li record que va entrar en vigor en el 2007. Tot d’una li vaig dir, el punt feble és la 
tresoreria, que no hi ha un calendari, que no ens diuen quan ens han de pagar, i vostès 
varen, tots, varen votar en contra, i ara el problema que tenim és la deute de tresoreria, 
tant de bo fos només de pressupost, de tresoreria, que ens han deixat. Perquè el Govern 
no pagava i vostès varen encarregar moltes feines, a càrrec de la llei de Capitalitat, no és 
lo únic que està posat en marxa, nosaltres devem molts de doblers per tema de la 
Capitalitat, molts de doblers i lo que no ens poden demanar i els ciutadans no hi estaran 
d’acord, és que nosaltres enganyem més a la ciutadania, com hem estat enganyant fins 
el darrer dia. Un paper, un paper, es que qualsevol cosa aguanta un paper, no ens podem 
demanar, no ens poden demanar que enganyem en els ciutadans. A la constructora no li 
podem pagar, i ho han de sabre els veïnats, no li podem pagar, no podrem pagar, la 
constructora ha de pagar nòmines, no li podrem pagar. Perquè hem d’enganyar la 
constructora? Li hem dit, perquè hem d’enganyar a la constructora? Vostès ens 
demanen que enganyem a la constructora? Jo, la veritat és que no entenc el 
posicionament. Miri, no farem Sr. Verger lo que vostè va fer amb el tren, no ho farem. 
Se va gastar uns doblers quan el Govern de l’Estat ho estava passant molt malament, 
s’ha d’assumir la responsabilitat, quan un gestiona i té la responsabilitat de gestionar, no 
se soluciona dient, bé, aquest problema de no pagar en els proveïdors no és culpa meva, 
és que Madrid no me paga, que és el seu model de gestió, el model de gestió del PSM és 
aquest, Madrid, Madrid, Madrid. I si no arriba els doblers, quina culpa tenen els 
constructors de no poder pagar les nòmines en els seus empleats? No se pot gestionar 
com vostès gestionen, hem d’assumir la nostra responsabilitat i hem de gestionar els 
recursos que té l’Ajuntament, i si un altre administració no té ara tresoreria, sigui perquè 
sigui el cas, lo que no farem és fer la pilota més grossa, que és el problema que té 
l’Ajuntament. Quan vostès diuen, no faria falta fer el Pla d’Ajust si la Comunitat i el 
Consell Insular ens paguessin el que ens deuen. I nosaltres els hi demanem, perquè no 
ens varen presentar un balanç net d’endeutament net amb el Govern i amb el Consell 
Insular, perquè vostè ens ho varen presentar amb més de 50 o 60 milions d’euros, no el 
varem generar nosaltres. Nosaltres el que estam fent és demanar primer perdó a tots els 
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proveïdors municipals, i mirar de pagar-los, i lo que estam dient a tots els proveïdors no 
només a aquesta constructora, és que aquest Govern mirarà de no incrementar la deute 
amb los proveïdors, i tenir lo mínim. Vostè me diu Sr. Alcover lo del Fons de 
Cooperació, que vol que rebaixem lo que estam destinant a Serveis Socials? Facin les 
propostes amb un altre, avui xerràvem de la Simfònica, oblidada completament amb 
vostès en els pressupostos, oblidada completament per vostès en els pressupostos. Que 
volen que paguem lo de Son Oliva i deixem de pagar les nòmines de la EMT? O deixem 
de pagar les nòmines d’EMAYA? Si és que la situació és tan greu com aquesta, 
nosaltres quan varem arribar, ni podíem garantir les nòmines dels funcionaris d’aquesta 
casa, varem dir que seríem els darrers en cobrar aquest Equip de Govern, els darrers en 
cobrar perquè no podíem garantir això. No volem, no volem, no volem, no volem 
mentir com varen fer vostès. Que a vostè li vull recordar Sr. Alcover que se va gastar 2 
milions d’euros quan no hi havia tresoreria, quan era un Govern en funcions, 2 milions 
d’euros en tresoreria quan era un Govern en funcions, i sabia que no tindria la 
responsabilitat, que no tindria cap responsabilitat, me toca xerrar i acabar el torn a jo Sr. 
Alcover, 2 milions d’euros, no és el primer pic que li he dit. Perquè no li va garantir al 
Sr. Grosske abans de les eleccions? Perquè no li va garantir al Sr. Grosske mentre ell 
volia contractar a a gent del SOIB? Només el va garantir quan ja no era de la seva 
responsabilitat. Moltes gràcies Sr. Gijón.” 
 
Es proposa dictamint desfavorablement per la Comissió Comptes, Economia i Recursos 
Humans el següent: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a iniciar les obres del pavelló 
poliesportiu de Son Oliva de manera immediata. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament insta al Govern de les Illes Balears a transferir la 
quantitat ja pressupostada i compromesa, corresponents a les obres de l’esmentat 
pavelló. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
38.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al finançament de la 

reforma integral de Platja de Palma (1165/2012). 
 
Intervé el Sr. Barceló, representant de la Plataforma de Veïns i Comerciants de la 
Platja de Palma: 
 
“Bon dia Sr. Gijón, abans de res disculpar el Sr. Salvá que per qüestions laborals no ha 
pogut venir, m’han encarregat que sigui jo el que faci la presentació. Som en Gabriel 
Barceló, pertanyo a la Plataforma de la Platja de Palma. La Plataforma de Vecinos y 
Comerciantes Platja de Palma-Llucmajor no puede entender el cambio de estrategia en 
relación a la rehabilitación integral de la Platja de Palma, un cambio que para esta 
Plataforma no está por ningún motivo justificado. Después de la suspensión del PRI 
presentado en 2010, tanto los diferentes grupos políticos como los colectivos sociales 
con intereses en la zona, alcanzaron el consenso suficiente, para permitir llevar el plan 
adelante sin problemas previsibles. Era por tanto impensable que por motivos que a 
fecha de hoy nos parecen puramente políticos, se produjeran cambios tan importantes en 
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la estrategia para acometer la reforma. Aunque no dudamos que la inversión privada 
podría ser el motor de esta recuperación y tampoco cuestionamos este tipo de 
inversiones, estamos plenamente convencidos de que es imprescindible una aportación 
pública que nos permita seguir desarrollando los proyectos iniciados por el Consorcio 
ya que una vez superado el escollo del antiguo PRI, la aceptación política y social del 
Plan de Rehabilitación era unánime. Podemos entender que debido a la situación actual, 
las aportaciones que debían llegar en este ejercicio puedan verse en alguna proporción 
reducidas. Pero no podemos aceptar que se suprima la totalidad de estas aportaciones, 
deteniendo de forma peligrosa la tan esperada remodelación. Por último, creemos que la 
rehabilitación de Platja de Palma debería ser una cuestión de estado, más allá de 
ideologías y políticas temporales. Y por ello la participación ciudadana es primordial 
para acometer el Plan con garantías de éxito. Por todo ello proponemos a este Pleno:  
Que inste al Presidente del Gobierno, Don Mariano Rajoy a que se incluya en los 
Presupuestos Generales del Estado una partida suficiente para la rehabilitación de Platja 
de Palma. Que apoye las enmiendas para destinar una partida de los Presupuestos 
Generales del Estado a la rehabilitación de Platja de Palma. Y que inste al Presidente del 
Consorcio a que continúe con las directrices que se habían acordado por consenso entre 
todas las partes. Muchas gracias.”  
 
Intervé la Sra. Soledad Sarabia, representant de FEPAE: 
 
“La nostra intervenció evidentment serà de suport a la intervenció del nostres 
companyes de la Plataforma de Platja de Palma, i per això ens dirigim a vostès per dir-
los el següent: La greu situació econòmica que patim ha fet que el Pla de Rehabilitació i 
Reforma de la Platja de Palma pateixi en aquests moments un giro respecte a les 
previsions i necessitats d’inversió pública que tot el procés requereix. Com ja li 
traslladarem des de la nostra Federació i la mateixa Plataforma que acaba d’intervenir, 
tant el Batle, com en el Conseller, en el Gerent, ens preocupa molt el fet de que aquesta 
limitació dels recursos públics impedeixin la realització d’aquesta reforma en una zona 
de vital importància que en aquests moments és obsoleta i presenta greus deficiències i 
mancances a tots els nivells. Si bé totes les declaracions tant públiques com les 
manifestades a les reunions institucionals  dels màxims representants d’aquesta 
comunitat, ens remarquen el compromís institucional de que aquesta reforma es farà, les 
notícies que dia a dia damunt aquesta qüestió es succeeixen creen en moltes ocasions 
incertesa i preocupació, no perquè la reforma de Platja de Palma és converteixi en una 
eina de rifirafes polítics, sinó perquè és molt necessari que els nous Equips de Govern 
que han resultat de les passades eleccions, ens traslladin fiabilitat i credibilitat respecte a 
la necessitat de que Palma, Mallorca, les Balears no deixin de negociar i reclamar tota la 
inversió pública que pugui del Govern central. Som conscients de que la situació 
econòmica actual fa quasi impossible que tota la inversió que necessita Platja de Palma 
vengui de la inversió pública i que es fa necessària la inversió privada que generi per 
exemple impostos i recursos que a la vegada es puguin invertir en la cosa pública, en 
l’interés general. Que la situació ha canviat i que ha arribat, de totes maneres l’hora de 
la Platja de Palma, que no es pot esperar més i que mereix aquesta inversió i aquesta 
recuperació. És l’hora d’adoptar mesures urgents i de fer entendre que la nostra 
comunitat no pot patir sempre els efectes de la crisis en temes de tal importància. Vos 
demanem des de la convicció de la necessitat d’escometre una reforma a la zona i com a 
condicions irrenunciables a tots vosaltres, Govern i oposició que deixeu les disputes i 
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que faceu un cos comú per promoure totes les iniciatives i gestions necessàries per que 
la inversió arribi a Platja de Palma. Volem que la reforma de Platja de Palma sigui real i 
que comenci el més aviat possible i per això és fonamental també i ho sabem la 
participació dels sector privat. En definitiva us sol·licitem que us poseu al capdavant de 
la reforma de la Platja de Palma per tal de liderar-la definitivament sense traves i en 
benefici de l’interés general. Es vera que de vegades hi ha formacions polítiques que no 
fan els deures, és vera que inclús i tot s’aprofiten de les iniciatives o de les idees dels 
altres, és vera que no fan lo que han de fer. Però això no significa que els que ara, els 
que teniu ara la responsabilitat de governar, faceu tot lo possible perquè aprofitant la 
conjuntura de tenir a les més altes institucions el mateix color polític, pugueu demanar 
precisament aquests recursos. Els qui no vulguin sortir amb aquesta tasca i només 
vulguin lluitar per una medalla, s’equivoquen perquè realment nosaltres no ens agrada 
ni estam per aquesta labor. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Calvo: 
 
“Si. Moltes gràcies Sr. Sansó. S’imaginen vostès, anem a discutir un dels projectes més 
importants, i un dels reptes que tenim més importants a la nostra ciutat, que està ara en 
risc de desaparèixer. I, s’imaginen vostès si aquest debat l’haguéssim tingut fa uns 
anys? I tinguéssim l’absència del màxim responsable des de fa una hora en aquest 
plenari? El Batle en aquest cas, o hem de confiar en que potser estar fent les gestions 
pertinents per poder reclamar aquests doblers i veritablement hem d’estar contents, i ens 
durà la notícia de que ha aconseguit poder posar, o poder aprovar aquestes esmenes. És 
un comentari formal, però jo crec que darrera la forma també hi ha un missatge. 
S’imaginen quina hagués estat la intervenció d’alguns dels seus companys? Que avui 
seuen aquí però també seien allà, quan recordaven i sembla esser que tenien la recepta 
per solventar la crisi econòmica, però llàstima que no les varem sabre captar. Que dirien 
si això s’estigués produint? Però no, som aquí avui, tenim una majoria absoluta del 
Partit Popular, un responsable màxim que s’absenta en el plenari, una plataforma que va 
presentar al·legacions, en la que vostès no només atenien sinó que cuidaven, i bé que 
feien recolzant des de la oposició, una plataforma que ha vingut a explicar la seva 
inquietud, una plataforma a la que tots hem atès, una plataforma de residents que se 
troben clarament indefensos davant una situació que ens preocupa a tots. Miri, jo 
m’agradaria fer un petit relat si m’ho permeten: el passat dia 1 de desembre, el passat 
dia 1 de desembre varem mantenir una reunió amb vostè Sr. Gijón com a gerent i com a 
màxim responsable del projecte rehabilitació de la Platja de Palma, a la qual vostè va 
reafirmar allò que havia firmat, a demés públicament, i que formava part d’aquells 
acords, d’aquell consens que vostè han romput al voltant del projecte de Platja de 
Palma. En aquella reunió, me permeti que ho recordi, si me falla la memòria segurament 
vostè me corregirà, varem poder sentir de les seves paraules, reafirmant les inversions a 
Platja de Palma, per exemple al camí de Cap Enderrocat, les inversions en l’emissari 
submarí, les inversions del CAF reduïdes i retallades, a la mateixa reunió varem poder 
sentir parlar de reducció de despesa corrent necessària, qüestió que hem d’aplaudir i que 
a més a més vostè va quantificar d’una forma molt contundent, amb eliminació 
d’aquesta despesa. Se va anunciar un nou concurs, qüestió del que nosaltres discrepem, 
pensem que era una feina molt aprofitable, un nou concurs per un valor de 150.000 
euros, que ja està adjudicat, per un nou planejament en quant a la intervenció urbanística 
a la Platja de Palma, se va parlar de que només intervindrien aquell sòl que fos 
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susceptible de millora de l’oferta complementària, se’ns va parlar de millores en els 
establiments hotelers de 4 i 5 estrelles, i deixar exclosos de la reducció de places 
hoteleres en aquests, però si en tot cas parlar d’una reducció de places hoteleres en 
aquells establiments d’una i dues estrelles. Se’ns va parlar, i se’ns va anunciar treure a 
concurs 4 projectes, 2 enguany i 2 l’any qui ve, a Can Pastilla, a la zona de Las 
Maravillas, després al torrent dels Jueus al Passeig Marítim, al moll de l’Arenal, se va 
afirmar i comprometre la rehabilitació de 2 edificis, 1 al carrer Cartago a Palma, i un 
altre al carrer Miramar a Lluchmajor,  i ens va assegurar i afirmar que les entitats 
financeres estaven disposades a finançar a través de consorci com a també a través de 
finançament particular tot aquest projecte. Però clar, mesos després totes les iniciatives 
anunciades pel gerent i per vostè regidor d’aquest Ajuntament, varen esser anul·lades 
sense avís previ, pel Conseller de Turisme, i davant l’estupor dels agents del sector, dels 
veïns afectats i del conjunt de la població de Palma i Lluchmajor. Se’ns diu que no se 
farà res de res de res, i que tot se limitarà a un parell d’operacions urbanístiques que ja 
els hi dic que són innecessàries, i a més a més responen a interessos particulars, i no tant 
en aquest interès general que és el que ens toca vetllar a tots els que som aquí. Però no 
contents amb això, resulta que se presenten uns pressuposts generals de l’Estat i ja 
varem denunciar en el passat plenari, i el Govern del President Rajoy elimina la inversió 
per la reconversió la Platja de Palma, incomplint un compromís, incomplint la paraula 
donada, qüestió a la que ens tenen molt acostumats, però ara afegim una novetat més a 
nivell de l’Estat, que aquí també ja s’ha practicat, que és incomplint una llei, incomplint 
una llei. Se renúncia i s’elimina tota partida pressupostària d’inversions a la Platja de 
Palma. Clar, jo me demano: quan ens varem reunir dia 1 de desembre vostè ho sabia Sr. 
Gijón que això passaria? Li asseguro que nosaltres pensem des de el Grup Municipal 
Socialista que no, que no ho sabia. Però ara que ho sap, no creu vostè i no creu el Sr. 
Batle que no hi és? no se si és perquè no ho creu o perquè no hi vol esser o perquè te 
alguna cosa millor que fer que passar una estona amb nosaltres aquí, que deu esser com 
viu aquest plenari. No creu vostè que toca fer alguna cosa? No creu vostè que hem de 
reivindicar? No creu vostè que ho hem de fer davant Madrid? O és que quan governen 
els seus no toca? Li agraeixo Sr. Gijón que no me tallin, atur tot d’una. Li confés que no 
tenim moltes expectatives de que vostès ho reivindiquin vist lo vist que han fet amb la 
llei de Capitalitat, però no podem admetre en aquestes illes que després de anys de tenir 
drets consolidats molts bàsics, com per exemple presentar el DNI quan anem a volar i 
que se’ns apliqui el descompte aeri, ara tenim un President que és el President Rajoy 
que ens diu que això ja no val, i hem de presentar un certificat pel qual vostès, no només 
incrementen el cost sinó que el certificat d’empadronament que era gratuït, ara l’hauran 
de pagar, no ho podem admetre. Però això és una anècdota relativa en comparació a 
admetre que a més a més se’ns privi de la inversió de la Platja de Palma. Front a 
l’eliminació de la inversió a un dels nostres principals motors econòmics, no podem 
tenir una resposta de resignació, hem de defensar allò que ens pertany, i és 
imprescindible, no només pel futur de la nostra ciutat, és imprescindible pel present i 
per evitar el greu procés de decadència d’aquesta zona. Ho volem intentar, ho volem fer 
des de una forma constructiva, per això proposem en aquest plenari que insti al Govern 
de l’Estat a mantenir la inversió, que recolzem les esmenes que se presentin en aquest 
sentit, i li preguem una vegada més al Sr. Batle absent i al Sr. Gijón, que per favor 
convoquin la comissió política de seguiment des de la qual estic segura que podrem 
arribar a recuperar el consens que varem esser capaços entre tots d’aconseguir en el seu 
moment, i que vostès han romput. Moltes gràcies.” 
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Té la paraula el Sr. Gijón: 
 
“Gràcies Sr. Sansó. Mire, yo la realidad podemos darles las vueltas que queramos, pero 
nos guste o no nos guste es lo que hay, y lo que hay y a mi no me gusta pero es que al 
final tenemos que volver a lo mismo. Cuando yo les reunía a la oposición para 
explicarles el proyecto de Playa de Palma, evidentemente lo hice porque pensaba que 
efectivamente eso se iba a poder producir. Desde el momento que sale un Ministro a 
nivel de Madrid, Ministro de Industria y de Turismo, que dice que por situación 
económica, espero que de manera puntual y no sea algo habitual durante los próximos 4 
años, se tienen que hacer unos recortes, pues evidentemente nos plegamos a esas 
decisiones, porque yo entiendo que si de los 4 consorcios que hay, hubiera ido dinero a 
3 de ellos y a Mallorca no, o a Playa de Palma no, pues entendería que hubiera una, 
pues una contestación, y de hecho seríamos los primeros que ni lo permitiríamos, pero 
es que el recorte se ha hecho generalizado y se ha hecho en todo el Ministerio. Por 
tanto, creo que es importante también matizar de que estamos hablando, pero es que 
además ha hecho una reflexión al principio que me llama la atención, y es que, decía 
algo como que ahora hemos dejado de lado a la Plataforma de vecinos de la Playa de 
Palma, y me llama la atención porque en su momento ustedes pensaron que esa 
plataforma la manejaba el Partido Popular, y hoy me alegro de que al menos se de 
cuenta de que el Partido Popular nunca ha estado detrás de la Plataforma de vecinos, y 
que los vecinos están defendiendo lo que tienen que defender. Por tanto, acepten que 
ustedes se equivocaron en su momento, nosotros no tenemos nada que ver y además es 
lo mejor que puede pasar, que los vecinos defiendan los intereses de Playa de Palma. 
Aquí hay una realidad, en Madrid lo primero que nos están diciendo es que hemos 
hecho con el dinero que han mandado, y mire yo no se mucho de temas jurídicos, de 
hecho no se nada, pero la abogacía del Estado está reclamando a donde ha ido a parar 
ese dinero, y la abogacía del Estado dice que mientras no se justifique donde han ido 
esos 20 millones de euros, Madrid no puede mandar dinero precisamente de esos 
convenios, y eso es lo que está ocurriendo, al margen de que ahora haya o no haya más 
dinero, porque por ejemplo ahora podríamos recibir una parte del Ministerio, que no la 
podemos recibir porque no se puede justificar a donde ha ido ese dinero. Y tenemos dos 
opciones, nos lamentamos, nos quedamos quietos, o intentamos buscar soluciones, y eso 
es lo que estamos haciendo, estamos buscando soluciones, con mucho voluntad y con 
muy pocos recursos económicos, esa es la realidad, y nos podremos discutir aquí lo 
mucho que queramos, y hablaremos y ahora ustedes enarbolarán la bandera de la Playa 
de Palma, pero yo le pregunto a usted Sra. Calvo, ¿Qué han hecho durante 4 años en 
Playa de Palma? ¿Qué han hecho? Porque, de obras 0, salvo que ustedes quieran. 
Bueno, Sr. Hila, si usted llama de obras a asfaltar calles y poner alumbrado, que le 
correspondería al Ayuntamiento, que le ha venido muy bien al Ayuntamiento de 
Lluchmajor, pero díganme ¿Qué se ha hecho de infraestructuras? ¿Qué se ha hecho del 
pro? O sea, ustedes llevaron, ustedes, Sr. Hila que no sabe como iba esto, porque claro 
como no hablaba con la Sra. Nájera. La Sra. Nájera llevó un convenio, ya le gustaría a 
usted, el Sr., la Sra. Nájera llevó un convenio a Madrid para hacer una serie de 
inversiones, que es de ahí donde viene el problema. Y en esas inversiones hablaba, de 
rehabilitación de fachadas, hablaba de caz, hablaba de inversiones en temas de recogida 
de aguas, basuras, soterramiento de contenedores. Dígame una sola de esas obras que 
hayan iniciado con el dinero aquí en Baleares, ni una, ni una, de ese convenio que 
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ustedes firmaron. Entonces, ¿Qué se han preocupado ustedes de Playa de Palma? Mire 
si no se han preocupado, y eso me consta que es así, porque conociendo lo perspicaz 
que era la Sra. Calvo de Alcaldesa hace unos años. Mire si no se han preocupado que no 
tuvieron conocimiento, y si lo tuvieron habría que preocuparse de cómo se desarrolló el 
documento urbanístico del PRI en Playa de Palma. Fíjese si no se preocuparon ustedes, 
porque si se hubieran preocupado mínimamente hoy el PRI estaría aprobado, y además 
estaría aprobado con consenso, porque mire que curioso, de esas cosas que pasan. Se 
presenta un concurso internacional de ideas, ganan unos arquitectos, unos señores 
holandeses de …, se ponen a redactar el plan y mire que casualidad que cuando se 
redacta el Plan la propuesta que sale reflejada ahí es del Equipo que curiosamente no 
ganó el concurso, y sale un grupo de arquitectos que tienen la brillantísima idea de 
empezar a tirar casas, de empezar a hacer bulevares. Si ustedes sabían esto, alguien 
debería haber tomado alguna decisión al respecto, porque entiendo que ustedes como 
Equipo municipal no tenían ni idea de lo que se estaba haciendo, pero eso es lo que ha 
pasado durante esos 4 años. Por tanto, yo creo que a nivel interno nos podemos decir las 
cosas que quieran, pero sacar pecho aquí en este pleno de lo que se ha hecho en Playa 
de Palma, cuando todavía tengo verdaderos problemas como Gerente del la Playa de 
Palma, de justificar a donde ha ido a parar el dinero. Hombre, yo intento ser bastante 
consensuador con todos estos temas, y saben perfectamente que conmigo siempre lo han 
tenido fácil para llegar a arreglos. Pero, no quieran tampoco sacar pecho en el tema de 
Playa de Palma porque de verdad es para estar muy calladitos durante los próximos 4 
años. Gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si. Ens tornem trobar en que davant una autèntica presa de pèl, com és el tema de la 
Platja de Palma, que després de 10 anys de parlar d’un consens social, polític, 
empresarial, de tots els agents econòmics, tothom estava d’acord, tothom està d’acord 
en que la Platja de Palma necessita un impuls per part de l’administració per aturar 
processos de degradació, que actualment amenacen el seu futur. Tothom té claríssim 
això i ens tornem troba, i ens trobem amb una realitat que és que el Govern de l’Estat, 
incomplint un conveni, incomplint un conveni signat amb el Govern de les Illes Balears, 
ha deixat a zero, un altre vegada a zero les inversions a la Platja de Palma. Davant 
aquesta realitat lo únic que és capaç de dir el Sr. Gijón és retreure qüestions del passat i 
de si bulevards i de si. Jo la veritat evidentment com abans crec que en els ciutadans i a 
tothom, és que els avorrirem en discussions sobre el passat, anem a afrontar la realitat 
que tenim ara. Evidentment nosaltres també considerem que algunes qüestions de gestió 
de la Sra. Nájera, varen esser més que discutibles, i de fet varem al·legar en contra del 
Pla de reconversió integral, i de les mesures urbanístiques que hi havia plasmades allà. 
No té cap sentir que ara entrem en si un estàvem a favor, uns altres d’acord en lo que se 
va fer o no se va fer. Podria tenir un sentit, clar el Sr. Gijón torna a dir, i així els hi va 
dir als veïnats, i és una qüestió que intenten imposar com a veritat una cosa que no és 
vera, que és que: no ja hi havia doblers aquí a Balears per la Platja de Palma i aquests 
doblers se varen dedicar a altres coses. Anem a veure, no se pot confondre una qüestió 
de tresoreria amb una qüestió pressupostària, aquí evidentment aquests doblers varen 
arribar a Balears amb aquesta destinació. Per tema de tresoreria, per tema de tresoreria 
aquests doblers se va destinar a qüestions que estaven en marxa en el Govern en aquell 
moment, evidentment perquè hi ha un principi de caixa única, i això és així però 
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evidentment aquests 20 milions el Sr. Gijón els pot anar a reclamar, perquè així varen 
arribar al Govern de les Illes Balears, els pot anar a reclamar del Govern Balear perquè 
evidentment tenien aquesta destinació, i per ventura en funció del context no arribaran, 
se podria entendre que no arribessin els que ja estan compromesos i ho invertit de cop, 
però no podem assumir que això, ah no és que s’han de dedicar a altres coses. Escolti, 
vostè els pot anar a reclamar aquests milions, varen venir amb aquesta destinació, en 
aquests moments no hi havia projectes a la Platja de Palma que estassin a punt de poder-
se treure a licitar, perquè no és qüestió de no se varen voler dedicar, com vostè vol 
entendre aquí, se varen voler dedicar a altres coses, és que no hi havia projectes per 
licitar perquè no estaven elaborats encara els projectes. Si vostè té projectes ara, 
evidentment els pot reclamar a aquests milions, en el Govern, perquè varen arribar per 
aquesta finalitat, o sigui no aquí xerri de desviacions pressupostàries, ni de, no va passar 
res d’això, era una qüestió de tresoreria, i el principi de caixa única. Xerrant d’això, la 
realitat és molt dura, i la realitat és aquesta, una inversió que seria productiva, que és 
destinar aquests doblers d’aquest conveni, aquests 20 milions, que per cert compromís 
el diputat valencià de compromís, en Joan Baldoví ha fet una esmena en els pressuposts 
de l’Estat, reclamant aquests 22 milions per poder complir el conveni. Aquestes 
inversions, que són productives, aquestes inversions que generen riquesa, que permeten 
a la Platja de Palma sortir d’una situació de degradació no poden quedar a zero. Com 
volen que sortim de la crisi? Com volen que sortim de la crisi? si no dediquem els pocs 
doblers que tenim a inversions que puguin repercutir en poder generar més ingressos per 
l’Estat, en millora d’una zona turística i això pugui reactivar l’economia d’aquesta zona, 
que venguin més visitants, que puguin pagar més, augmentar la qualitat del producte 
turístic, i poder ingressar més doblers l’Estat. Com volen sortir de la crisi? Si això ho 
deixem a zero. Aquesta és la realitat que hem d’afrontar, no començar a xerrar de si 
abans va passar no se que. Hem d’afrontar aquesta realitat, és una autèntica pressa de 
pèl, no pot quedar a zero aquesta inversió, ho han dit els veïnats, la Plataforma que va 
esser molt critica amb la gestió anterior, no podem quedar a zero, i això és lo que hem 
d’afrontar, i això és lo que hem d’aconseguir tots els que estam aquí asseguts, no 
entretenir-nos en discussions sobre el passat. I això ha quedat a zero, per Espanya ha 
passat, perquè no me digui que per Espanya no té doblers, per Espanya és vera que ha 
reduït de 607 a 480 però és que queden 480 milions d’euros a Tour Espanya, per poder 
complimentar aquest conveni. Anem a veure, o sigui, aquests 4, o sigui no ha quedat a 
zero lo de Tour Espanya, ha quedat a 480, això és un projecte emblemàtic a nivell 
estatal, ens ho havien fet creure des de tots els governs de Madrid, que això era a nivell 
estatal era estratègic la qüestió de la Platja de Palma. On és? No pot quedar a zero, això 
és una presa de pèl inassumible, inacceptable, un autèntic desgavell, i per favor que 
qualcú vagi a Madrid, el Sr. Isern i el Sr. Bauzá igual que el Sr. Núñez Gijón va anar a 
Madrid a reclamar els doblers de l’AVE, i el Sr. Rajoy va sortir i se va comprometre a 
donar els doblers de l’AVE. Per favor, que hi vagi qualcú a Madrid a demanar això, no 
podem quedar a zero, és inacceptable, i d’això és de lo que hem de xerrar.” 
 
Té la paraula la Sra. Calvo: 
  
“Moltes gràcies i molt breument, en resposta a que a demés m’he allargat abans. Escolti, 
i ens alegrem de que torni en el plenari, perquè jo reivindicava i denunciava el que no hi 
era quan parlàvem de la Platja de Palma. Efectivament podem enredar-nos tot el que 
vulgui, damunt el passat. Escolti, l’advocacia de l’Estat farà la seva feina, sabrem que 
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ha passat i a demés serà públic, no tenim res que amagar, però l’advocacia de l’Estat no 
fa els Pressuposts Generals de l’Estat, els Pressuposts Generals de l’Estat els fa amb una 
proposta el Govern i se debaten en el Congrés dels Diputats, pertanyen a l’àmbit també 
de la voluntat política, i com que hi ha hagut voluntat política a Galícia tenen un AVE. 
Tindran voluntat política per incloure en els Pressuposts Generals de l’Estat una partida 
pressupostària dedicada a la Platja de Palma? Aconseguirem esmenar aquesta errada? 
Això és a lo que instem en aquesta proposició, instem a donar suport en aquestes 
esmenes que se presentin en el pressupost general, el Grup parlamentari Socialista 
també en presenta, per poder incloure aquesta partida pressupostària. Instem a que el Ple 
reclami al Govern del President Rajoy aquesta inclusió. I instem a la constitució, 
insisteixo de la comissió política des de la qual es va treballar, el consens del qual 
vostès també varen esser protagonistes, és lo únic que demanem i crec que no forma 
part ni de cap denúncia, perdó, ni injusta, ni infundada, ni una oposició destructiva, ni 
demagògica. Crec que tenim un problema greu, i lo únic que fem és tendir la nostra mà 
per intentar esmenar-ho, perquè hi som a temps, en els pressupostos generals de l’Estat. 
I li diré un altre cosa, si no tenim això: que farem amb el consorci? Ens haurem de 
plantejar. Té sentit mantenir allò que tenim més enllà de que s’hagi reduït la despesa 
corrent? Té sentit que això continuï essent una font d’inversió, entre cometes, per no fer 
absolutament res perquè la realitat és la que és com vostè ens explicava? Si aquesta és la 
realitat que hem de tenir crec que tindrem dos problemes, continuar reivindicar-lo i 
plantejar-nos que fer amb el consorci, i amb la figura del gerent. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Gijón: 
 
“Sra. Calvo, la figura del Gerente se puede replantear en cualquier momento, 
evidentemente lo tendrá que hacer el equipo que gobierna ahora, y insisto a lo mejor 
hubiera sido bueno que esa misma pregunta se hubiera planteado cuando usted ejercía 
como Alcaldesa de esta ciudad, y además como miembro de la Junta rectora, porque a 
lo mejor hubiera, si usted se hubiera implicado más seguramente estoy convencido que 
hubiera habido menos problema. Mire Sr. Verger ahora ya se lo que ha pasado en la 
Comunidad Autónoma, ahora ya me ha quedado clarísimo la diferencia entre tesorería y 
presupuesto es lo que les ha tenido confundidos a ustedes durante 4 años, yo me lo 
imagino a usted diciendo: ¡oye! ¿Puedo comprar trenes? Si, ¿pero hay dinero? No pero 
está en el presupuesto, ah pues voy comprando trenes, y el otro, como no se hablaban, 
porque estaban todos por ahí, el otro ¿y puedo hacer un hospital? Si, ¿pero hay dinero? 
No pero está en el presupuesto, y ahora estamos así. ¿Pero como pueden decir que? 
Además habla sin saber, porque dice que si hubiera habido presupuesto o sea proyectos, 
se hubieran podido hacer, pues mire le voy a dar un dato que posiblemente no conocía, 
lo cual me extraña que no conociera, el consorcio tiene proyectos pero los tiene ahora y 
los tenía antes, y no se ejecutaron cuando el dinero estaba aquí, y curiosamente esos 
proyectos, los más importantes están hechos sin coste para el consorcio, porque los hizo 
Emaya, y los tenían allí encima de la mesa, el proyecto del CAF, en ese que había tanto 
consenso, el proyecto de soterramiento de contenedores, en ese que también había tanto 
consenso, en ese que todos los partidos políticos habíamos dicho que se tenía que 
priorizar. Pues cuando se tenía que priorizar la Sra. Nájera, o la Sra. Barceló, o quien 
fuera de allí dentro, no quisieron priorizarlo, o el Sr. Manera que se gastó el dinero en 
otras cosas. Y mire, de verdad, a mi me da la sensación, no se lo tomen a mal, pero 
supongo que es el trabajo que tienen que hacer ahora, pero hacen como de niños mal 
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criados, de niños caprichosos que le dicen al papá que le compre una cosa, y el padre 
está diciendo, bueno ¿y el dinero que te he dado para que te la compres dónde está? Me 
lo he gastado en chucherías pero quiero que me compres esto. Oye, que no hay dinero, 
que es que no hay dinero, por lo menos en el 2012 no hay dinero. Y tendremos que 
plantearnos que va a pasar con el consorcio si no hay dinero, evidentemente. Pero 
mientras nos lo planteamos, le puedo decir que desde que soy Gerente se han reducido 
los gastos de explotación en más de un 80%, que eso es algo que también se hubiera 
podido hacer hace 4 años. Y mientras llega ese dinero nosotros estamos buscando cosas 
que hacer, y se está haciendo la redacción del PRI, que a lo mejor si nos hubiéramos 
encontrado el PRI hecho hoy tendríamos inversiones, porque no se pueden realizar 
inversiones en Playa de Palma. Dígame Sra. Calvo usted que sabe tanto de urbanismo, a 
un inversor que venga ahora mismo a Playa de Palma y que quiera hacer algo o por el 
fomento, por el turismo en Playa de Palma, dígame que le tenemos que decir nosotros, 
porque ni tenemos redactado el PRI, el Plan General está en fase de modificación, y 
tendremos que mirar que es lo que se hace en eso, y para eso, espere Sra. Calvo, deje 
que termine que ahora hablará, no se preocupe tranquila. Por tanto, lo que vamos a 
hacer es redactar el PRI, lo que estamos haciendo en estos momentos, juntamente con la 
Conselleria de Turismo, es la redacción de un Decreto Ley que permita adelantar todas 
esas inversiones y ya le adelanto que desde el Ayuntamiento, igual que supongo que 
hará el Ayuntamiento de Lluchmajor, buscaremos las formulas para adelantar la 
inversión que se pueda realizar en Playa de Palma. Pero mire, de verdad, despierten de 
una vez, despierten, que no hay dinero, que no hay dinero. Y si es cierto que yo fui a 
hablar con los bancos para que nos prestaran dinero, y es cierto que los bancos nos 
dijeron, si se hace esto haremos rehabilitación, y un mes después ya los bancos han 
dicho que no, porque la prima de riesgo se ha ido por las nubes, porque España no tiene 
credibilidad y la estamos intentando recomponer, haciendo todos esos recortes que son 
tan duros. Y mire, lo de Playa de Palma, pues tendrá que esperar, y mientras tanto 
vamos a hacer lo que podamos hacer, porque aquí podríamos llegar y hacer y decir que 
vamos a hacer como ustedes dijeron, van a venir 3.000 millones de euros a la Playa de 
Palma, y todos tranquilos, porque como lo dice el presupuesto, ¿verdad Sr. Verger? 
Como lo dice el presupuesto, 3.000 millones de euros, y vamos a hacer, pero ¿Qué se ha 
hecho? Si es que no se ha hecho nada en 4 años. Gracias.” 
 
Té la paraula la Sra. Calvo: 
 
“Respecte en aquest examen sobre política urbanística, miri segurament jo no li puc 
donar la resposta, però el Sr. Delgado amb aquest Senyor, que jo no se si se parla o no, 
si segurament l’ha de menester el PRI potser per ubicar el Casino, o per això ja no cal? 
És a dir, és que vostè s’avança a les inversions en aquelles qüestions que tenen la 
prioritat i la voluntat política, la diferència entre vostès i nosaltres és que nosaltres ho 
fem amb exposició pública, i vostès es tanquen a un despatx en el qual a vostè no l’han 
convidat a seure, aquesta és la gran diferència. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Gijón: 
 
“Mire, no voy a entrar en esos temas pero igual si hubiera estado usted ejerciendo ese 
trabajo, sabría porque se ha hecho un proyecto con unos intereses muy particulares en el 
Consorcio de la Playa de Palma, en una zona que se sale del ámbito de actuación. Si le 
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preguntara a la Sra. Nájera, y usted hubiera estado encima, a lo mejor esto no se hubiera 
hecho, eso son intereses particulares, igual que Son Bordoy. Gracias.” 
 
Alternativa presentada pel Grup Municipal Popular: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de l’Estat a que s’inclogui en 
els Pressuposts Generals de l’Estat una partida per a la rehabilitació integral de la 
Platja de Palma, sempre que les disponibilitats pressupostàries ho permetin.  
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
1.-  El Ple de l’Ajuntament de Palma  insta al Govern del Sr. Rajoy a que s’inclogui en els Pressuposts 
Generals de l’Estat una partida suficient per a la rehabilitació integral de la Platja de Palma. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma mostra el seu suport a les esmenes per destinar una partida dels 
Pressuposts Generals de l’Estat per a la rehabilitació integral de la Platja de Palma. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a sol·licitar la convocatòria de la Comissió 
política de seguiment del projecte de rehabilitació integral de la Platja de Palma.  
 
S’Aprova per 17 vots a favor (PP) i  11 vots en contra (PSOE i PSM-IV-ExM) la 
proposta alternativa del Grup Municipal Popular a la presentada pel Grup 
Municipal Socialista, la qual  per tant no passa a votació.  
 
41.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al certificat de resident i les 

taxes aeroportuàries (1177/2012)  i esmena de modificació (1202/12). 
 
Intervé el Sr. Ferrer, representant de La Defensa Associació de Consumidors i 
Usuaris de les Illes Balears: 
 
“Bon dia Sr. Batle. Perdó el rellotge suposo que ha d’estar 5 minuts. Gràcies. Bon dia 
Sr. Batle volia començar amb una petita felicitació, cap al responsable d’haver arreglat 
aquests vitralls que donen una lluminositat extraordinària en el Ple, moltíssimes gràcies. 
I després aprofitant les darreres seves paraules, en pla de broma, és que són tants, resulta 
que en el punt número 34, quan es començava a parlar una entitat ciutadana, aquests 
tens eren només 12, entre el Govern i la oposició, ja li vaig recriminar anteriorment que 
això no podia esser, que quan una entitat ciutadana parlava hi havia d’haver com a 
mínim qualcú, jo crec que aquesta quantitat ha estat bastant inferior, i vostè ens varen 
cridar per telèfon i ens varen dir de que ens demanaven disculpes, per favor se posin 
d’acord per anar sortint de tant en tant però que no en facin aquesta buidada absoluta, 
que és una barbaritat, i sobretot en el Ple. No, no, no, estic parlant del punt número 34, 
en el qual es parlava a demés de la llengua, que és un tema que manda, bé és igual. Sr. 
Batle de Palma, suposo que estarà d’acord amb mi que vostè és el Batle de tots els 
ciutadans, inclosos els que no els varen votar, inclosos tots aquells que no varen anar a 
votar. Suposo, per tant, que el que l’ha de moure a actuar no és únicament el seu 
programa polític amb el que es va presentar i va guanyar amb majoria absoluta, si no les 
necessitats reals dels ciutadans en cada moment i, especialment en els moments com els 
actuals tan convulsos a nivell local, nacional, europeu i mundial, obviant possibles 
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recomanacions diguéssim des de el Consolat i des de Moncloa. Les entitats ciutadanes 
vivim, podríem dir que convivim, els problemes de molts de ciutadans, cadascuna al seu 
nivell. Totes les nostres intervencions són per posar en relleu els problemes i apuntar 
solucions que pensem, des de la nostra perspectiva, puguin millorar les situacions 
difícils que viuen i pot ser que solucionar-los. Malauradament ens topem quasi sempre 
en que els grups polítics, tots, ja han pres la seva decisió abans de que puguem parlar-
ne, i que el que diem al plenari no els preocupa. És un tràmit que han de sofrir i que 
prolonga de forma innecessària els plens, i de fet si vostès coneixen una paraula que se 
diu kinesia, i miressin les fesomies de les persones, que quan nosaltres parlem els tenen, 
fa molt que pensar de cara d’avorriment entre altres coses. Me recorden una vinyeta, 
que el temps d’estudiant, hi havia un savi que nomia Kalíkatres, que deia: no tan sols 
estic en possessió absoluta de la veritat, sinó que també tinc la seva patent en exclusiva. 
Aquesta és, al manco, la meva impressió al llarg d’aquests plenaris, tres aquest crec que 
és el quart, que he tingut l’honor de poder intervenir, i això ho dic arrel de que un, 
després d’una intervenció un Sr. Polític aquí present me va dir: hala, ja pots estar 
content, ja has tingut els teus 5 minuts de glòria. Vull parlar del certificat de residència 
per poder tenir descompte del 50% en el transport aeri i en el transport marítim. Exigir-
lo és una mesura absurda i inútil, que només es pot justificar per la obsessiva tasca 
recaptatòria que els ha envaït a tots, sense pensar en la injustícia de fer pagar als 
ciutadans una cosa que ja tenim gratuïtament tots els ciutadans. Li vull proposar un 
exercici per comprovar-ho. A tots vostès. Agafin els seus DNI, mirin el revers i veuran 
la millor certificació que puguin tenir de residència. I a més, validada per Ministeri de 
l’Interior. Un certificat de residència té una validesa de 6 mesos, però no representa cap  
fet que al dia següent d’haver-ho tramitat, es pugui canviar de domicili. Sin embargo, el 
DNI té una exigència legal de haver de comunicar els canvis de residència, i en aquest 
cas la renovació del DNI és gratuïta. Instin per favor al Ministeri de Foment a que no 
apliqui aquesta mesura ni a Balears ni a cap altra banda. Els usuaris voldríem que el Sr. 
Batle de Palma tingués aquests 5 minuts de glòria a nivell nacional. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Abraham: 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Recientemente el Gobierno estatal ha presentado los Presupuestos 
Generales del Estado unos presupuestos que se han tildado de injustos, antisociales y 
peligrosos. Peligrosos porque supone un retroceso, incrementa las desigualdades, en 
este caso las territoriales, y suponen además un hachazo contra las políticas del estado 
del bienestar. A parte de esto que no es poco, los presupuestos presentados por el Sr. 
Rajoy nos traen un par de regalitos para los ciudadanos de Baleares, más que un regalito 
es una traba. Ahora resulta que para beneficiarnos del 50% del transporte aéreo y 
marítimo hacia la península y las islas, tenemos que volver al pasado, a lo que ya 
superamos, tenemos que volver a la presentación física del certificado de 
empadronamiento, el DNI ya no sirve. Realmente nadie lo entiende, pero es que nadie, 
ni los ciudadanos, pero tampoco lo entiende ni la CAEB, ni la patronal aérea AECA, no 
los hoteleros, ni PYMEM, ni Cámara de Comercio, nadie de nadie. Se habló y se habla 
y en la comisión se volvió a decir por parte del Gobierno municipal, que era para evitar 
el fraude, para evitar el fraude en la obtención de descuentos. Pensaba que vivíamos en 
al era tecnológica, yo creo que se puede hacer mucho y no tener que volver al pasado, a 
la presentación física de un certificado de empadronamiento que era algo que ya 
habíamos superado. Pero es que además recientemente ustedes han subido las tasas 
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municipales, y concretamente han subido el certificado de empadronamiento. Una 
familia actualmente que viaja, una familia de 4 personas, para poder viajar ahora tendrá 
que hacer pagar 5 euros, porque vale 1,25. Pero es que no solo es esto, usted me 
comentaba en la comisión, bueno pero se pagará cada 6 meses. Mire, no, es que si 
volvemos al pasado seguramente esos certificados de empadronamiento de residente se 
los quedarán en el propio aeropuerto. Entonces bueno, pues tenemos una traba más y 
además tenemos un coste más que tenemos que asumir las familias. Porque hay que 
recordar que esto somos islas y que, bueno, y que no tenemos más remedio que cuando 
nos queremos desplazar pues coger un avión o un barco, y por lo tanto si o si hay que 
pagar. Y en esta línea solicitamos dos cosas, uno que se sumen a la propuesta, porque 
ustedes al igual que nosotros y al igual que todos los ciudadanos de Baleares vamos a 
sufrir esto, y sobre todo y otra cosa que defiendan los intereses de Baleares, porque 
además sabemos y ustedes lo han dicho así, por activa y por activa que están de 
acuerdo, y que están de acuerdo con la propuesta y que además están trabajando en esta 
línea para intentar resolver la esto. Por lo tanto le pido que se sumen a la propuesta. Y 
en esta línea pedimos dos cosas, uno que la emisión de certificados de residente y 
empadronamiento sea gratuita, la pedimos hoy a través de esta propuesta, pero también 
la pediremos vía alegaciones a las tasas y precios públicos, y además pedimos que el 
Pleno rechace esta medida de tener que volver al pasado, de tener que volver a la 
presentación física de un certificado de empadronamiento para volver, para poder viajar, 
y que además esto supone un coste adicional a muchas familias. Y el segundo regalito 
que además nos traían los Presupuestos Generales del Estado, es un incremento del 5% 
de las tasas aeroportuarias, más una actualización de las tarifas de referencia para los 
vuelos ínter islas de 1 euro por trayecto. Todo esto no es gratuito, todo esto tiene unos 
efectos, tiene unos efectos el incremento del precio del billete, ya viajar se ha hecho 
difícil por los precios con los que nos encontramos, además esto hace que el, este tipo 
de políticas hace que el incremento del precio del billete suba, y volverá a subir cuando 
el mes que viene nos suban el impuesto de las gasolinas, pero además nos resta 
competitividad turística en las islas, y además nos hace más desiguales con respecto a 
otros territorios. Y en esta línea solicitamos, solicitamos al Equipo de Gobierno que nos 
apoye en esta propuesta y que solicite que Baleares quede exonerada de la aplicación de 
la subida de las tasas aeroportuarias, y además no actualice las tarifas. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Abraham, empezaremos por los puntos que habrá acuerdo. Mire 
nosotros vamos a votar a favor del primer punto, pero decirles que no es porque ustedes 
hayan presentado una propuesta que el Partido Popular, en este caso de Baleares y 
también de Palma estemos haciendo ya gestiones para que la tramitación de los 
Presupuestos Generales del Estado, de alguna manera los aeropuertos de Baleares en 
general, no se vean afectados por esta subida de las tasas, que puede ser que estén 
justificadas en aquellos aeropuertos deficitarios, pero no en el aeropuerto por ejemplo el 
nuestro el de Palma que no es deficitario, por tanto lo que nos estarían pidiendo a nivel 
nacional es una tasa de solidaridad con los aeropuertos que tienen déficit, y que no 
vamos ahora a explicar si los hizo un gobierno del Partido Popular o los hizo un 
gobierno del Partido Socialista, si eran necesarios para esa región o no, pero lo que si es 
cierto es que el aeropuerto de Palma no necesita modificar las tasas, o nosotros 
entendemos que no estaría justificado, y por eso no tenemos ningún problema de en el 
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punto número 1 apoyarles. Con el tema de los certificados de residencia, aquí si que 
pone el Gobierno del Estado una justificación, porque claro lo están pagando ellos en su 
presupuesto, y ellos presentan una disminución del gasto sin que implique un recorte. 
Ustedes salieron enseguida diciendo que este era un recorte, que nos iban a quitar el 
descuento del 50%, creo que se precipitaron, no se precipito usted Sra. Abraham, sino 
que alguien de su partido se precipitó, y que debería asumir cuando alguien se precipita 
en política, debería asumir sus responsabilidades políticas, no, no ha sido así. Lo que 
nos dicen es que el DNI, que es verdad que a todos nos es muy cómodo, pero que el 
DNI no es un instrumento que pueda diríamos corroborar que una persona es residente 
en Baleares, no es un instrumento, no lo es, porque hay mucha gente que en el DNI 
pone que son residentes en las Islas Baleares y ya no lo son, por tanto es una medida 
para intentar reducir el gasto, ya le digo sin recortar los derechos que si tenemos los 
residentes de las Islas Baleares, y que en este sentido si tenemos los residentes de Palma 
de Mallorca, por tanto si hay una bolsa de fraude, bienvenida sea, de que luchen contra 
el fraude. Y entendemos perfectamente que el Gobierno del Estado quiera llevar a 
término esta modificación. Respecto aquí ha habido un poco de confusión, yo quiero 
decir que algo de co responsable soy también en esta confusión, la tasa por descuento, el 
certificado de residencia con ustedes se pagaba, nosotros lo que hicimos era la 
modificación del certificado del empadronamiento que era gratuito, pero el de residente, 
esto que dice usted que también lo ha dicho la Sra. Calvo, le digo que con ustedes esa 
familia pagaba, pagaba lo que están diciendo si en el DNI no era un justificante. Le 
quiero decir que normalmente cuando uno tiene un bebé, que yo hace poco tiempo que 
lo tengo y usted también Sra. Abraham, tenía que venir a pagar la tasa, yo cuando fui de 
viaje yo tuve que pagar la tasa, por tanto la tasa se paga. ¿Qué respuesta quiere dar el 
Gobierno? No a la modificación que ha hecho el Estado sino porque creemos en una 
administración digital, la respuesta es que el certificado de residencia se pueda sacar a 
través de Internet, o también estamos estudiando que se pueda sacar a través de Internet 
o con un código bidi, igual que tenemos el billete electrónico junto con el código bidi, 
pues la gente que tiene smartphones, que es una cantidad de población muy importante, 
haga lo mismo, igual que lleva el código bidi el billete electrónico, lleve también el 
certificado de residencia. Si con eso conseguimos ahorrar muchos millones de euros al 
Estado, para que no sea necesario hacer recortes en otras partidas sociales, yo creo que 
el Gobierno del Estado en este caso tiene una justificación, porque oiga, si nosotros le 
pedimos al Estado que no lo hagan, nos pedirán una alternativa contra la bolsa de 
fraude, ¿no?, y entonces yo me parece muy bien que ustedes digan, no, no, no, el 
Gobierno local está haciendo todo lo posible y yo bueno, con la informática hemos 
topado, pero yo quiero ser optimista de que cuando entre en vigor, si daremos una 
respuesta, como se merece un Ayuntamiento como Palma, que es que cualquier 
ciudadano, esté donde esté, si tiene, imagínese alguien que este no se en Madrid, que 
justamente en ese momento tenga que coger un vuelo y tal, pues que pueda, y el DNI no 
pusiera que es residente de Palma, pues pueda sacárselo por Internet, ya digo, el 
Ayuntamiento tiene que dar una respuesta más moderna. Respecto a su propuesta de que 
sea gratuito o no, le digo que hay la ley General Tributaria es muy clara cuando dice que 
existe indisponibilidad del crédito tributario, es decir nosotros hoy no podemos decir 
que a partir de hoy pues no se paga, sino que lleva todo esto lleva una tramitación. Por 
tanto, resumiendo, el primer punto creo que si es una cuestión que estaría bien y que 
estoy seguro que saldrá por unanimidad de este Pleno, para de cara al futuro cuando se 
toquen las tasas aeroportuarias se tenga en cuenta que en principio el aeropuerto de 
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Palma de Mallorca no lo necesita, pero claro en principio, no sabemos si dentro de 30 
años a lo mejor el aeropuerto que será deficitario será el de Palma y será cuando 
nosotros pediríamos una tasa de solidaridad. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si. Bé jo el Sr. Martínez intenta justificar lo injustificable, tornar al certificat de 
residència físic, quin retrocés, quin retrocés, i suposar frau. Està quantificat d’alguna 
manera? Tenen alguna xifra del frau que es pot produir amb això? Realment només es 
subvencionen vols amb destinació Balears o amb origen Balears. Tanta de gent hi ha 
que duen al DNI un municipi de les Illes balears i que demana vols per les Illes Balears 
i no és resident a les Illes Balears? Jo la veritat, primer estam dins un, o sigui, i després 
ho acaba adobant dient que tornar en aquest certificat de residència és més modern, que 
l’Ajuntament ha d’esser més modern en, bé, anem a veure, o sigui que realment un 
autèntic despropòsit aquest retrocés amb el tema del certificat. Jo, ens agradaria que a 
demés de xerrar de frau, i d’un suposat abús, això es pogués quantificar i es digués 
d’una manera, perquè tal retrocés, tal perjudici pels ciutadans, aquesta passa enrere tan 
evident, aquesta desmodernització del sistema que tenim actualment la veritat és que no 
pareix que se pugui justificar de cap manera. Després ens denuncia una qüestió que en 
principi podria esser bona notícia, que és que votaran a favor del primer punt, que és 
que el Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Ministeri de Foment a que l’Ajuntament és 
que l’aeroport de Balears quedin exonerats de l’aplicació de pujada de taxes 
aeroportuàries, esperem que aquest posicionament del Partit Popular, en aquest cas de 
Palma, es vegi reflectit en lo que farà el Partit Popular a nivell estatal, perquè també hi 
ha des de PSM-Iniciativa Verds Entesa, estam molt cansats de posicionaments que aquí 
adopten els partits PP o PSOE de Balears de cap a Madrid, i després a Madrid el PP o 
PSOE fan lo contrari de lo que ha dit el PP o PSOE d’aquí. Per tant, tant de bo aquesta 
pressa de posició que avui farà el Partit Popular de Palma no sigui un altre pressa de pèl 
en els ciutadans, com se senten quan el PP d’aquí vota una cosa aquí i a Madrid el PP 
vota un altre, o fa un altre, o fa un altre, i el PSOE també, efectivament, amb això PP i 
PSOE considero aquí actuen de manera bastant semblant, però esperem, esperem que en 
aquest cas les seves paraules i la votació avui se correspongui amb els fets, que és lo que 
demano de la ciutadania, que a demés de votacions i de paraules hi hagi fets, perquè el 
fet de pujar les taxes aeroportuàries en els aeroports d’Illes Balears és gravíssim, és un 
fet gravíssim que perjudica la nostra principal indústria, que va en contra de qualsevol 
recuperació econòmica, 300.000 turistes menys quantificava Exceltur, això tindrà un 
impacte molt dur damunt la nostra principal font de riquesa, que també són ingressos 
per l’Estat, i per tant me torna a fer al pregunta, és que com volen sortir de la crisi , el 
Sr. Rajoy ens lleva turistes, ens llevaria turistes amb les taxes aeroportuàries si no se 
rectifica això, tant de bo deixant a zero la platja de Palma mentrestant el Sr. Delgado se 
carrega el nostre patrimoni natural, una menció especial per Salvem es Trenc, la 
manifestació que farem, que se farà diumenge, i així amb aquest tipus de mesures lo que 
veiem és tot lo contrari, produir, que hagi qualsevol indici de recuperació econòmica. 
Tenim una contesta molt difícil però el Partit Popular a demés de contesta difícil la 
veritat és que està actuant de manera nefasta en la gestió d’aquesta crisi. Moltes 
gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Abraham: 
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“Gracias Sr. Alcalde. Mire, antes me llegaba este documento y subía a un avión y me 
iba donde quisiera, sin ningún problema. Ahora puedo seguir viajando con este 
documento pero es que además tendré que presentar el certificado de empadronamiento, 
yo creo que eso si que es volver al pasado. ¿Fraude? Obviamente que hay que combatir 
el fraude, y allí estamos todos, pero creo que estamos en la era tecnológica, busquemos 
otros mecanismos, pero no volvamos al pasado, porque esto ya lo habíamos superado, 
obviamente que hay que combatir el fraude, y en esto si que nos encontraremos. Vamos, 
creo que en una era tecnológica podemos encontrar mecanismos para evitar el fraude, 
que no sea tener que volver a la presentación física del certificado de residente, 
empadronamiento. Agradecerle que apoye en el punto 1, creo que es importante, es 
importante para nosotros pero sobre todo es importante para los ciudadanos de Baleares, 
ya que para los que somos insulares el que nos suban las tasas aeroportuarias, pues en la 
situación en la que vivimos, pues es delicado. Creo que al punto 1, que ustedes van a 
apoyar, creo que si se lo piensan un poquito más, creo que podrían apoyar también el 
punto 2 y el punto 3 y el punto 4, porque estoy segura que además están de acuerdo en 
lo que planteamos, estamos de acuerdo porque es muy difícil votar en contra, porque 
votar en contra significa ir en contra de nuestros propios derechos que tenemos como 
ciudadanos de unas islas. Usted comentaba que nada más cuando se presentaron los 
Presupuestos Generales del Estado, salió el Grupo Socialista diciendo que, uy! Que 
cuidado que perdemos las subvenciones, obviamente tuvimos que salir, porque si 
leemos la redacción de los Presupuestos Generales del Estado es para echarse las manos 
a la cabeza y decir, bueno ¿esto que es? Porque la redacción, exactamente lo que dicen 
los Presupuestos Generales del Estado es la siguiente: se autoriza al Gobierno de la 
Nación para que durante el año 2012, modifique o en su caso reemplace el actual 
régimen de las subvenciones al transporte aéreo y marítimo para los residentes en las 
Islas Canarias, Baleares, Ceuta y Melilla, por otro sistema de compensación. Claro lees 
esto y te quedas preocupado, luego salió en la portavoz del Parlament Balear y pareció 
que aclaró un poco de que iba todo esto, pero es verdad que en un primer momento pues 
obviamente si que nos pusimos las manos a la cabeza, sobre todo como está redactado 
la cláusula … del Presupuesto General del Estado. Además y es verdad que y haciendo 
referencia a otro punto, si que ha habido un poco de lío, en cuanto hablábamos del 
certificado de residente y empadronamiento. Es verdad que el certificado de residente 
ya se pagaba y el certificado de empadronamiento no, pero es que actualmente los 
Presupuestos Generales del Estado hablan de certificado de empadronamiento para 
poder viajar, y de hecho el punto 2 dice: la condición de residente en las Islas Canarias, 
Islas Baleares y en Ceuta y Melilla, a los efectos de obtención de la bonificación al 
transporte regular de pasajeros marítimos y aéreo, se acreditara mediante el certificado 
de empadronamiento en vigor. Este certificado antes no se pagaba y ahora si que se 
paga, una familia de 4 personas que quiera viajar tendrá que pagar 5 euros y en el 
pasado no pagaba absolutamente nada. Con lo cual, insistimos, solicitamos al Equipo de 
Gobierno que la emisión de certificados de residente y de empadronamiento sea 
gratuita, y además se sume a la instancia que solicitamos desde el Grupo Socialista, de 
que rechace la medida de volver al pasado, de no volver a la presentación física del 
certificado de residente, empadronamiento, para poderse beneficiar del 50% en 
transporte aéreo y marítimo en las islas y a la península. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
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“Gràcies. Miren, todos sabemos que el DNI no es un documento fiable de residencia, 
esta es la verdad, el Sr. Verger pedía cifras. Mire Sr. Verger, en el 2010, 18.865 
personas de Baleares, que tenían derecho de descuento, se’n varen anar a viure a un 
altre comunitat autònoma, o inclús a l’estranger. En el 2011 casi 20.000, 19.255 
persones se’n varen anar a viure a un altre comunitat autònoma i 6.639 a l’estranger. És 
a dir, entre el 2010 i el 2011 hi ha casi 50.000 persones que teòricament, segons el DNI 
tenen dret en aquest descompte, i moltes d’elles hi moltes d’elles ni tan sols són 
espanyoles, ni tan sols són espanyoles. Per tant, per tant, l’alternativa que li hem de dir a 
l’Estat és, Sra. Abraham es darle una alternativa porque claro cuando uno se reúne para 
negociar estas cosas, las cifras que da el Estado dicen, ¡oye! Es que hay 50.000 que se 
pueden seguir beneficiando. Ustedes ya saben que hay un compromiso del Equipo de 
Gobierno, y vamos a utilizar lo que es la modificación de la ordenanza fiscal, un 
compromiso del Equipo de Gobierno que, ahora no lo es gratuito, el certificado de 
residencia, lo digo para la gente que no tiene DNI o el DNI, no lo es gratuito, pero 
vamos a añadir una disposición transitoria, que mientras no de el Ayuntamiento este 
servicio por Internet, será gratuito, eso es lo que vamos a poner y creo que es una 
disposición transitoria que espero contar con el apoyo de todos los, o esperamos contar 
con el apoyo de todos los grupos municipales. Sr. Verger, jo clar, vostè sempre se fica 
amb el PSOE y el PP com dir que clar que nosaltres tenim els nostres grans, per dir-ho 
de qualque manera a Madrid, però a nivell local vostès el PSM també tenen dos 
discursos, perquè vostès estan a favor o en contra del transport públic, a Esporles pareix 
que estan en contra, a Esporles, el primer que va començar a fer retallades a la 
subvenció del transport públic, és el PSM. Que passa que el PSM a Esporles te un 
discurs i després el PSM a Palma en te un altre? Vostès a nivell local tenen els mateixos 
problemes, vostè, me deixi xerrar Sr. Verger, vostè a nivell local tenen els mateixos 
problemes que ens diu que te el PSOE i el PP. Que a nivell local hi ha gent que pensa 
una cosa, i després quan arriba a Palma per tant aquest discurs nacionalista tenen 
micronacionalitats dins el seu nacionalisme. Ho entén? I si li he de xerrar d’urbanisme, 
Sr. Alcover si li he de xerrar d’urbanisme, bé Sr. Verger, si és que, perdoni Sr. Alcover, 
perdoni, disculpi. Sr. Verger si hem de xerrar d’urbanisme vostès a Palma tenen un 
discurs i quan són batles dels pobles en tenen un altre, en tenen un altre, en tenen un 
altre, li vull dir jo on tinc un altre vivenda, que sap que fa molt de temps que governa el 
PSM i allà he vist de tot, lo que he vist a Santa Maria no ho he vist a cap altre lloc, ni 
governat pel PSOE, ni governat pel PP. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Ministeri de Foment a que Balears 
quedi exonerada de l’aplicació de la pujada de les taxes aeroportuàries perquè 
afecta directament l’increment en el fet insular i repercuteix negativament en la 
connectivitat aèria.    

 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Ministeri de Foment a que no actualitzi les 
tarifes de referència per els vols interinsulars.   
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3. El Ple de l’Ajuntament de Palma rebutja la mesura que vol posar en marxa el 
Ministeri de Foment, de retornar a la presentació física del certificat per viatjar per 
poder beneficiar-se dels descomptes del 50% en el transport aeri i marítim cap a la 
península o les illes, per considerar-la una trava per als ciutadans i ciutadanes de les 
Illes Balears, així com un pas enrere en la lluita per combatre la insularitat. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que l’emissió de 
certificats de residents i empadronaments sigui gratuïta. 
 
Es fa votació separada dels punts. 
El punt 1, S’APROVA per unanimitat. 
Els punts 2, 3 i 4 es REBUTGEN amb les modificacions incorporades, per 17 vots 
en contra (PP) i 11 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
43.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa al rebuig a la iniciativa 

del Govern de l’Estat d’imposar dèficit 0 (1182/2012). 
 
Intervé el Sr. Pere Felip Buades, representant de la Unió d’Associacions de 
Mallorca: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors. La Unió d’Associacions de 
Mallorca, referent a aquest punt, exposa lo següent: en primer lloc, la nostra entitat 
felicita al Grup Municipal PSM-Iniciativa Verds Entesa per Mallorca per presentar 
aquesta interessantíssima proposició de rebuig a la antiobrera i apocalíptica iniciativa 
del Govern de l’Estat Espanyol d’imposar el dèficit 0. I direm el perquè. El dia següent 
de la vaga general, el 30 de març, el Govern d’en Rajoy “xotet” domesticat del 
capitalisme internacional, aprovà uns Pressuposts dictats per la Unió Europea i el Fons 
Monetari Internacional, que, en nom de reduir el dèficit, i en una situació de paràlisi 
econòmica dispararà l’atur, i antes d’aquests retalls, la previsió oficial era passar aquest 
any de 5,3 milions d’aturats a 6 milions. S’ha estimat que aquests Pressuposts amputen 
més d’un terç de la despesa social. Quants d’hospitals van a tancar? Quantes escoles? 
Quants nous desnonaments hi haurà? És el tipus de pressupost que s’exigeix que es posi 
en marxa tots els governs europeus per complir les exigències del nou Tractat Europeu 
que fixa un dèficit màxim del 0,5% del PIB. La lluita contra la ratificació d’aquest 
Tractat inclou, doncs, la lluita contra els plans d’austeritat a cada país. Els Pressuposts 
d’en Rajoy deriven de la reforma de la Constitució que en setembre instaurà la regla 
d’or, anticipant el nou Tractat Europeu. El Ministre d’Exteriors ha declarat que són uns 
pressuposts de guerra. Si, si, si, si, de guerra, però. Contra qui? No cap dubte, són uns 
pressuposts que preveuen 700.000 desnonaments, que imputen les despeses de sanitat, 
educació, dependència, i que, a la vegada, concedeixen una amnistia fiscal als 
especuladors que han camuflat desenes de mils de milions. Si hi ha alguna cosa 
meridianament clar és que els atacs són els mateixos. No és hora de que hi hagi 
respostes unitaris? Els treballadors no poden admetre que els partits d’esquerres 
continuïn sotmesos a les institucions de la Unió Europea tractant de fer compatibles els 
interessos dels especuladors i dels pobles. Però lo mateix passa amb els dirigents 
sindicals. A qui serveix la Confederació Europea de Sindicats? La submissió a la 
política de reducció del dèficit incapacita als dirigents sindicals per mobilitzar als 
treballadors per un objectiu clar i que queden amb la perspectiva de modificar o 
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reformar aquests atacs com si aquí pogués trobar la classe obrera solucions als seus 
problemes. El PP, en la campanya electoral, ens xerrà de crear ocupació. Però cada dia 
els bancs i la patronal, el seu Govern, ens bombardegen amb la nostra deute, el nostre 
dèficit per fer-nos creure que res poden fer els treballadors més que acceptar el fi de tot 
lo conquistat. El PP xerra d’uns interessos d’Espanya que són els d’aquesta minoria, una 
minoria especuladora que organitzaren l’especulació immobiliària i organitzen el frau 
fiscal a costa de les conquestes socials. Els treballadors aporten el 85% de l’IRPF. Les 
empreses han aportat 16.000 milions d’imposts en els darrer any front a més de 48.000 
milions dels anys del boom especulatiu. Els nostres grans empresaris venen les nostres 
industries, els nostres camps, les nostres pensions en les Bosses de Nova York o de 
Londres però les seves comptes estan protegides a Luxemburg o a les Illes Caiman. Tots 
els amics del PP i de la Monarquia tanquen files perquè les Corts ratifiquin els nous 
tractats europeus, que liquiden tota sobirania per garantir que lo primer sigui pagar als 
especuladors, els bancs i els mercats. La classe treballadora, i ara ja acabo,  necessita 
mobilitzar-se, de veritat, per la sobirania dels pobles de l’Estat Espanyol, de les nacions 
d’Europa, forjant el més ampli front per la República. En resum, l’Equip de Govern de 
l’Ajuntament de Palma, després de tot lo anteriorment dit, té l’obligació de rebutjar la 
imposició del nefast dèficit cero, el qual duria, inexorablement, al PP de Cort al caos, al 
desastre, a la hecatombe. Confiem en vostè Molt Honorable Sr. Batle Mateu Isern, 
perquè faci lo que pugui al respecte. Bona fe no li falta. Res més i moltes gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si, la veritat és que m’imagino que aquesta moció passarà desapercebuda, m’imagino 
que també, inclús la premsa també no li farà gaire cas, però a mi m’agradaria remarcar 
que aquesta moció, el Batle també xerrarà mentre estic debatent-la, però bé, a mi 
m’agradaria remarcar que aquesta moció segurament tracta el tema més important, el 
tema més important que puguem debatre en aquest Ajuntament. Aquesta llei de dèficit 
zero significa el final dels municipis, les ciutats, els barris, l’asfaltat dels carrers, els 
equipaments, tot això, la nostra ciutat, la ciutat de Palma s’ha construït en base a la 
capacitat d’endeutament de l’Ajuntament. Deixar el dèficit a zero, restringir a dèficit 
zero a l’Ajuntament de Palma, significa reduir a zero el marge d’aquest Ajuntament, és  
realment gravíssim, realment és gravíssim lo que pretén aquesta llei d’estabilitat 
pressupostària, i com que pareix que ningú és conscient d’això, nosaltres si que volíem 
posar damunt la taula i si el Sr. Martínez és honest assumirà que efectivament sense 
capacitat d’endeutament l’Ajuntament de Palma queda a zero com a marge de 
maniobra. Podem discutir de moltes coses però no tindrem cap marge de maniobra per 
actuar si finalment s’aprova aquesta llei. Aquesta llei comença, la història d’aquesta llei 
comença amb un pacte per modificar la constitució, dels dos grans partits estatals, per 
modificar l’article 135 de restricció del dèficit de les administracions, tots sabem a que 
respon, a que va respondre aquest pacte i a que respon aquesta llei, prioritzar de manera 
absoluta, és un missatge que s’envia en els inversors, prioritzar de manera absoluta el 
tornar els crèdits, aquests mercats tanmateix que se pretén calmar amb aquest tipus de 
mesures són insaciables, aquests grans poders econòmics, la banca, les grans empreses, 
les grans fortunes, sempre actuaran de manera especulativa, i mai estaran, acabaran 
d’estar tranquil·les tot i que els hi brindem mesures d’aquest tipus, tan perjudicials per 
l’administració, i per tant tan perjudicials per tots els ciutadans. Anem a veure, el 2008 
el deute de l’Estat a l’Estat espanyol era del 50%, el deute de les famílies era del 100% 
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del PIB i a les empreses el 200%. Per tant, aquest dogma neoliberal, que atribueix la 
culpa de tot a lo públic, que s’ha gastat molt de doblers, que s’ha despilfarrat des de lo 
públic, en el cas de l’Estat espanyol, falla de manera estrepitosa. Aquí el deute ve, no ve 
de l’Estat, el dèficit públic fins l’any 2008 estava absolutament dins estadis 
absolutament assumibles, lo que ha passat és que l’Estat absorbeix tot aquests costos de 
la crisi. Aquests anys darrers l’Estat està absorbint aquests costos de la crisi, això s’està 
traduint en polítiques de no deute, i això s’està traduint en retalls, estam dins una 
política d’ajust permanent, i aquest ajust permanent evidentment va cap a la destrucció 
de la administració i de la societat. Això és un camí que no té atura, i això no és perquè 
ho digui aquest grup polític, el PSM-Iniciativa Verds Entesa, és que això s’està 
demostrant amb les polítiques que s’estan aplicant a Portugal i Grècia, aquestes 
polítiques restrictives, regressives, lo únic que fan és abundar en el tema del dèficit. I tot 
això se fa per culpa del xantatge dels mercats, aquests mercats que són els poderosos, 
les grans empreses, les grans fortunes, la banca, que imposa aquesta dictadura del 
capital en contra de la ciutadania, i això passa perquè dins l’Estat espanyol no hi ha 
eines com per exemple una banca pública. No hi ha empreses públiques potents perquè 
se varen totes mal vendre, bàsicament en època del Sr. Aznar, i perquè a demés les 
transaccions financeres internacionals no estan regulades. Per tant, hi ha alternatives en 
aquesta política on ens duen actualment les polítiques del Partit Popular, hi ha 
alternatives, i com regulació de transaccions financeres internacionals, Banca pública, 
empreses públiques potents, i poder combatre així aquest xantatge dels mercats. Torn a 
dir, aquesta llei que se pretén aprovar a l’Estat espanyol, és el final dels municipis, és el 
final de qualsevol marge de maniobra per l’Ajuntament de Palma. Como ho farem? per 
comprar per exemple una flota d’autobusos nova a partir d’ara, sense restringir aquell 
any altres serveis, si no hi ha capacitat d’endeutament. Quin marge de maniobra li queda 
a l’Ajuntament pel afrontar inversions com per exemple una flota d’autobusos, o 
urbanitzar i millorar les infraestructures d’equipaments de determinats barris? Quedem a 
zero en marge de maniobra, i això el Sr. Martínez ho sap, i això si és honest ho hauria 
de reconèixer i que aquesta crida d’atenció sobre aquesta, i per tant seria un toc 
d’atenció important que aquest Ajuntament de Palma se manifestes en contra de 
l’aprovació d’aquesta llei, i això per ventura podria fer, la ... que per ventura podria 
iniciar el camí d’una rectificació, d’una política absolutament aberrant, que dur a tota 
una societat a un escenari d’empobriment general i a una reducció a la vegada del marge 
de l’administració per actuar, per generar estímul econòmic que permeti sortir d’aquesta 
situació. És a lo que anem i per favor senyors del Partit Popular, facin un pensament 
també abans de votar en contra d’aquesta moció, si la ciutat, la vuitena ciutat de l’Estat 
se manifestes en el sentit d’aquesta moció, el toc d’atenció seria important i per ventura 
podríem començar el camí d’una rectificació molt necessària en aquest tema. Per favor, 
ho pensin bé abans de votar en contra d’aquesta moció, perquè el futur de l’Ajuntament 
de Palma està en joc, i segurament estam abordant el tema més important que avui 
abordarem en aquest plenari.” 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Verger estam molt d’acord, segurament això és el punt més 
important que hem de discutir avui en el plenari, i que no tindrà ... mediàtic, ja li vull 
dir, ja li vull avançar, perquè certs discursos damunt això a la passada legislatura no en 
tenien cap de ... mediàtic, però que és important. Simplement li vull informar de 
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qualque cosa, de totes maneres, el marge de l’Ajuntament se va reduir molt a la passada 
legislatura perquè nosaltres varem rebre tots els indicadors econòmics negatius, per tant 
per accedir en el crèdit havíem de demanar autorització a Madrid, és a dir depeníem de 
Madrid governes qui governes, depeníem de Madrid i Madrid ens podia dir si, ens podia 
dir no, i després un banc ens podia dir que si o ens podia dir que no en els crèdits. 
Vostès quan xerren dels mercats internacionals, com si no hi hagués ningú, miri darrera 
dels mercats internacionals hi ha fons d’inversió per exemple, hi ha molta de gent, 
ciutadans europeus o del món molt normalets que tenen els seus estalvis a un fons 
d’inversió, i hi ha uns gestors d’aquests fons d’inversió que trien en quins països volen 
invertir, i a nosaltres aquests fons d’inversió durant molt de temps, aquests mercats 
internacionals ens han permès un nivell de vida molt alt, que no se’l podia pagar el 
nivell d’estalvi que teníem a Espanya. Per tant nosaltres varem demanar doblers fora 
d’Espanya. Que ha passat amb la situació que tenim ara? que clar que aquesta gent que 
ens va donar els doblers, estan preocupats per si no li tornem els doblers, com estaria 
vostè Sr. Verger si tingués doblers ficats a un fons d’inversió que sabés que té doblers 
ficats a Espanya, estaria preocupat. Vostè quan diuen és que donen la culpa, xerrava del 
tema de l’endeutament, entre privat i públic, donen la culpa només a l’endeutament 
públic, no és exactament així, els mercats internacionals ja han valorat la caiguda que hi 
ha hagut de consum, diríem en el sector privat, perquè les famílies si que han reduït el 
consum, moltíssim, aquí el problema és que a les administracions ens costa molt reduir 
el consum a un moment, el consum me refereixo la despesa pública, a un moment que 
hem de tenir més despesa pública, i que hi ha menys gent que paga, però això és el 
problema que hi ha en els mercats internacionals, la deute pública espanyola, europea en 
general, la por que tenen perquè les persones a ca seva si que saben reduir, si quan 
tenien 100 se gastaven 100, quan arriba a 50 redueixen a 50, ara l’administració és més 
complicat Sr. Verger, és més complicat. Per això, jo no se si ens ho varen imposar en el 
Sr. Zapatero i el Sr. Rajoy, que estava a l’oposició va ajudar al Partit Socialista en 
aquesta normativa, però era una normativa que s’havia d’establir a la Constitució 
Espanyola, i per tant nosaltres lo únic és que estam traslladant aquest pacte perquè ho 
necessita Espanya, però també ho necessita Balears, si vostè te un punt de vista 
nacionalista, que se pensa que Balears se pot aïllar d’Espanya, d’Europa en general, li 
vull dir que va equivocat. Nosaltres creiem que s’ha de fer una llei d’estabilitat 
pressupostària, perquè és el pacte que hi ha a nivell internacional, perquè sinó vostès la 
gent del PSM ha de pensar si vol esser europeista o no europeista. Miri, el Sr. Artur 
Mas, ho dic perquè vostès que són catalanistes a lo millor li entraran, quan li varen 
demanar damunt això va dir, miri Catalunya pertany a un club, Europa, i aquest club té 
unes regles, hi volem esser o no hi volem esser. I ja li dic jo, fora d’Europa fa molt de 
fred Sr. Verger, fa molt de fred fora d’Europa. Si ara hi ha retallades, fora d’Europa 
faríem por. Qui se pensa que li deixarien els doblers a vostès si governessin a Balears? 
Qui se pensa  que li donarien els doblers? Perquè quan xerrem que si dèficit, que hi hagi 
dèficit, està molt bé. Qui finança el dèficit Sr. Verger? Perquè ara els bancs no el volen 
finançar, aquests fons d’inversió que darrera hi ha gent que estalvia li diuen en el seu 
fons d’inversió, Espanya no, Espanya no, i lo que ha de fer ara el Govern, el Govern 
d’Espanya és mirar de que el fons d’inversió comencin a dir Espanya si, perquè ho hem 
de menester, i quan sortim doncs tornarem a tenir més doblers, i sempre dependrem miri 
Sr. Verger, sempre dependrem dels mercats internacionals, durant molt de temps, 
sobretot Balears, li vull dir, vostè si te mentalitat nacionalista de Balears sobretot 
Balears. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
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Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri, vostè no se pot endeutar perquè va trobar un criteri econòmic 
en negatiu, que és ... en negatiu, aquest si i aquest és el que l’impedeix endeutar-se, 
perquè per percentatge encara no havíem arribat en el topall. Vostè diu que els mercats 
no ens volen deixar doblers. És que estan espantats des de que governen vostès, abans la 
gent estaia espantada i li reconec, ara te pànic, que en mallorquí també hi ha un altre 
paraula que no li diré ara, tenen pànic, la gent té pànic, per això baixa el consum, i això 
és un cercle viciós que anem cap avall, per això nosaltres votarem a favor d’aquesta 
proposta, d’entrada perquè suposa un altre incompliment del Partit Popular d’abans de 
les eleccions, que era el compromís amb el Partit Socialista d’acordar un 0,4. I perquè 
havia d’esser un 0,4? Perquè lo del dèficit zero per qui no ho sap, és un eufemisme, no 
existeix, hi ha una possibilitat entre un bilió de que hi hagi dèficit zero, perquè hi hagi 
dèficit zero hi ha d’haver superàvit. I, perquè ens hem d’obligar a tenir superàvit? 
Perquè ens han de sobrar doblers a les administracions precisament en aquesta època? 
Que no hi ha d’haver dèficit o s’ha de reduir fins a uns límits raonables, com per 
exemple el 0,4. Perfecte, amb això hi estaiem d’acord, el zero que vol dir superàvit. 
Perquè? Perquè? Si el mateix, el propi, i no torni a dir que és el Govern del Sr. Zapatero 
perquè el Sr. Montoro ahir suposo que se va equivocar i va donar la culpa a les 
autonomies, i l’any passat més de la meitat d’any anaven governades pel Partit Popular. 
Per tant nosaltres si que li volem donar suport en això, perquè creiem que no és raonable 
que el dèficit sigui zero, dèficit zero vol dir superàvit, que ningú s’enganyi, i lo que 
volen proposar és superàvit, i això entenem que ara per ara no és ni necessari, i tampoc 
ningú ens ho reclama, ara per ara. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Anem a veure, el Sr. Martínez s’entrenen aquí en fer una bé, una classe magistral sobre 
el tema, però no afronta la realitat que jo li he posat davant. Aquesta llei significa el 
final dels municipis, el final del qualsevol marge de maniobra. Les ciutats s’han 
construït amb deute, s’han construït endeutant-nos temporalment, i després anar tornant 
el deute poc a poc, i així s’han construït els barris, s’han construït l’asfaltat, 
l’enllumenat, així s’han construït les ciutats. Com ho farà per prorrogar la flota de 
l’EMT? Restringirà? Deixarà a zero serveis municipals l’any que comprem els 
autobusos de la EMT? O l’any que? No, és el final dels municipis això, i aquesta realitat 
vostè hauria d’esser conscient, això li lleva tot marge de maniobra a l’Ajuntament de 
Palma per fer res, aposta dic que és el tema més important dels que poden tractar. 
Després me diu que els mercats, clar que hi ha gent darrera els mercats. Clar hi ha els 
bancs, i evidentment sobretot grans fortunes, grans poders financers, bàsicament 
especulatius, aquests són, ja sabem que hi ha gent, clar que són, és gent amb uns 
interessos molt determinats que ens estan empenyent a la ciutadania a un carreró sense 
sortida, a un empobriment general de l’administració, a un empobriment general 
d’aquesta societat, en això ens empenyen aquesta gent molt determinada. Clar que 
existeix aquesta gent, clar que no són, clar que els mercats és gent molt concreta i molt 
determinada. Anem a veure, se comença també a imposar una idea a Europa, vostè que 
me xerrava, de evidentment clar que som europeistes en el PSM-Iniciativa Verds 
Entesa, clar que som europeistes i clar que no només ens quedem amb una mirada, amb 
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una mirada a Balears, d’europeistes i del món evidentment. No ens tanquem, ni 
demostrem mai una actitud amb absolut tancada en aquest tema, aquest clixé que vostè 
empra evidentment és completament fals. A Europa li diré Sr. Martínez, aquestes 
polítiques que s’imposen també són molt concretes i molt determinades. Venen 
imposades per la Sra. Merkel i el Sr. Sarkozy, que s’han imbuït d’aquest dogma 
neoliberal de receptar austeritat a tothom, independentment de com ha sortit el deute, i 
de xerrar de despilfarro de l’administració, independentment de que l’Estat espanyol no 
sigui aquest el cas, el deute bàsicament és privat, és d’empresa i de famílies el deute. El 
deute, el dèficit públic de l’Estat era d’un 50% del 2008, aquesta és la realitat, però clar 
hi ha aquest dogma de, no, gasteu massa, l’administració ha de reduir, dogma que falla 
en el cas de l’Estat espanyol, i aquest dogma li he de dir Sr. Martínez, vostè que xerra 
tant d’Europa que Europa està començant a canviar, perquè s’està demostrant una 
política aberrant, perquè està duent a Grècia i Portugal en el col·lapse, perquè polítiques 
restrictives fan que se generi menys riquesa, els ingressos de l’Estat disminueixen i per 
tant encara augmenta més el dèficit, retallant els pressuposts de l’administració, no 
s’aconsegueix reduir el dèficit, això és fals, retallant el pressupost de l’administració 
sense estímuls econòmics per una societat, per una economia, baixen els ingressos de 
l’Estat i encara se’n genera més dèficit, i és lo que està passant a Grècia i Portugal, amb 
aquesta extraordinària recepta que els hi aplica la Sra. Merkel i el Sr. Sarkozy imbuïts 
d’aquest dogma neoliberal. Això és lo que està passant a Europa, i això és on s’està 
començant a reaccionar ja, perquè hi ha polítics europeus a França, a Grècia, que 
segurament guanyaran eleccions i que efectivament estan defensant altre tipus de coses, 
i això és lo que hauria de defensar també el Sr. Rajoy, altre tipus de coses, perquè 
aquestes ens duen a un carreró sense sortida, igual que Grècia i Portugal. I pareix 
mentida que només estiguem amb una òptica tan reduïda, tan dogmàtica, tan pròpia dels 
interessos d’una gent tan determinada i tan concreta, i ens estiguem mentrestant 
carregant completament el paper que pot jugar una administració com en aquest cas 
l’Ajuntament de Palma, que li prohibim qualsevol marge de maniobra, digui si no és 
vera, digui com ho farà, com és farà amb una llei de superàvit, amb una llei de dèficit 
zero, no tindrem cap marge de maniobra. Per favor contesti en això.” 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies. Li torn a dir que no tenim marge de maniobra, per el passat d’aquest 
Ajuntament, és a dir, si no hi hagués crisi de la deute, no ens haguéssim pogut endeutar, 
ja li vull avançar, el tema és que se varen assumir un Pla de Sanejament que s’han 
incomplit sempre, per l’anterior Equip de Govern. Ho entén? Miri li vull, posaré un 
exemple, nosaltres varem estar mirant de demanar una subvenció d’un fons que sortia 
de l’Estat, per fer una renovació de bé d’una reinversió que, d’una reforma en temes 
turístics, li vull dir que va venir el Regidor d’Urbanisme a plantejar-m’ho i un dels 
requisits. Sap quin era? Complir el Pla de Sanejament que vostès havien aprovat, i com 
nosaltres l’incomplíem doncs no el podíem sol·licitar, era un dels requisits, per tant 
quan vostè vol que li respongui, la situació crítica la tenim per dues vies, una per 
l’herència de la seva gestió i un altre per la situació el context que hi ha de la normativa. 
Miri, nosaltres si aconseguim canviar que tots els indicadors econòmics siguin positius, 
i això és molt complicat per la situació, jo li vull dir, és molt complicat, no serà tan 
fàcil, tindrem un marge de maniobra que actualment no tenim, tindrem un marge de 
maniobra que actualment no tenim. I després el que ens vengui de fora, jo me fa gracia 
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quan vostès tenen aquest discurs molt buit, xerren d’especulació amb els mercats, no, 
els mercats ens han donat en els països que teníem aquest sistema de mercats un nivell 
de vida que cap altre en te. Que vol els països comunistes que van haver de tancar la 
clau dels països? Aquests són els sistemes que vostè defensa? O defensa la proposta de 
la kirchner a Argentina? És aquest el seu sistema? Sap? Quan vostè xerra se pensa que 
només som quatre rics els que financen, no, no n’hi ha tants de rics en el món. Qui ens 
ha finançat a Espanya durant molt de temps han estat plans de pensions de molts de 
treballadors de molts de països, Estats Units, Alemanya, França. Plans de pensions de 
treballadors, si  Sr. Verger, també els treballadors que tenen un pla de pensions estan 
preocupats, se preocupen, jo no se si vostè en te, jo en tinc pla de pensió, i a jo me 
preocupa sabre on, si el pla jo tinc un pla de pensió del lloc on tinc excedència laboral, i 
a jo me preocupa sabre on inverteixen els doblers del pla de pensió, i me preocupa 
sabre, me vaig preocupar amem si tenien doblers a Grècia, clar que me va preocupar, jo 
som una persona no som un milionari, som una persona normal. Doncs gent com jo a 
Europa n’hi ha molta, molta, no se pensi, se pensa que tothom som botines, no, d’en 
Botin i gent així n’hi ha molt poca i Koplowitz n’hi ha molt poca a Europa, no en tenen 
tants de doblers, és quant ens ajuntem tots com som tanta de gent que els petits estalvis, 
els col·loquem a un fons d’inversió, un pla de pensions, un pla de pensions, també 
inverteixen, i financen lo que és un país. I nosaltres, vostès que xerren tan malament de 
n’Aznar, va esser una època que aquests fons de pensions dels treballadors hi creien en 
Espanya. Miri, n’Aznar va aconseguir que a un debat a Alemanya, un debat a 
Alemanya, un debat electoral entre els dos candidats a Canceller, posessin d’exemple a 
Espanya. Ara ens han tornat posar d’exemple a un debat a França, però no amb la 
mateixa visió que en aquest debat a Alemanya. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
L'Ajuntament de Palma rebutja la iniciativa del Govern de l’Estat d’imposar el 
dèficit 0 a totes les administracions a través de la tramitació del projecte de Llei 
d’Estabilitat Pressupostària.  
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
49.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la reserva estratègica de 

sòl de Son Bordoi (1171/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Tarongí, representant de Federació d’Associacions de Veïns de 
Palma: 
 
“Gràcies. Sr. Batle, Senyores Regidores, Senyors Regidors. La Federació intervé 
sobretot a petició de l’Associació de Veïns Vogar i Ciar del Molinar, a qui interessa 
especialment i es preocupa pel futur urbanístic de Son Bordoy. Fent una mica d’història 
ens trobem amb un primer projecte que va presentar el Govern Balear, que es va 
motivar a presentar una sèrie d’al·legacions per tal de millorar, a parer nostre, dit 
projecte fent-lo més habitable i fugint d’excessos d’edificació que comporten un futur 
no desitjable. No oblidin el principi de que les característiques urbanes defineixen una 
manera de viure i relacionar-se. El que coneixem en el millor dels casos, com a qualitat 
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de vida. Les nostres al·legacions a aquell primer projecte conduïren a una reflexió per 
part del Govern, que va admetre certes modificacions que donaren lloc a un nou 
projecte, al qual presentarem de bell nou unes altres al·legacions que a dia d’avui encara 
no han estat contestades. També ens consta que el propi Ajuntament de Palma va 
presentar unes al·legacions, de les que no en tenim més notícies. En aquests moments i 
davant de les informacions que han aparegut en els mitjans de comunicació, volem 
saber els coneixements de l’Ajuntament de Palma sobre la situació exacta en que es 
troba la tramitació del projecte urbanístic de Son Bordoy. Com entitats socials 
directament afectades en el desenvolupament del projecte de la urbanització, volem 
manifestar una vegada més la nostra ferma voluntat i la de l’Associació Vogar i Ciar, de 
participació i col·laboració en qualsevol tema urbanístic que afecti al Molinar. I també 
la màxima informació que tingui l’Ajuntament sobre el cas de dir, sol·licitar en aquest 
cas, tenint en compta la importància i transcendència de la qüestió de Son Bordoy, que 
l’Ajuntament convoqui d’urgència una reunió del Consell de Districte de la Platja de 
Palma, per tal de que totes les entitats del barri coneguem de primera mà, totes les 
circumstàncies que envolten aquesta intervenció urbanística de Son Bordoy, i que els 
representants del Govern municipal puguin recollir les preocupacions, inquietuds i 
reivindicacions dels veïnats. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Calvo: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. És una proposta que fem a la qual hi ha unanimitat, és una 
proposta que lo que recull és la necessitat de que els tècnics de l’Ajuntament puguin 
tenir dins un termini de temps raonable, la possibilitat d’emetre informe per verificar 
que el projecte que s’ha aprovat en el Govern, reuneix o compleix amb aquests requisits 
que se varen aprovar a un plenari,  en aquest mateix plenari, se varen remetre com saben 
vostès, millor que ningú, no se varen remetre amb el quòrum suficient, perquè era el 
requisit necessari perquè fos obligatori, per tant vinculant i d’obligat compliment, però 
si que declarem avui públicament la voluntat de que això se compleixi. No obstant això, 
i suposo que davant el somriure del Sr. Martínez, no me queda, no li dic remei, és vull 
deixar ... la nostra constatació de que a la vida política ni tot val ni tots som iguals. 
Sentia parlar abans de consciència i de maneres de netejar-la, escolti jo lo únic que vull 
deixar constància en aquest plenari, parlant de consciència, és de que vostès ja faran el 
que trobin amb la seva, però jo si me vull quedar amb la consciència tranquil·la de 
reiterar allò que és el que vostès voten avui, que si deien de nosaltres, i d’aquest projecte 
en concret. Aquest projecte segons el seu portaveu actual, Sr. Batle perquè vostè no hi 
era, és un projecte que serveix per resoldre un problema a gent que te noms i llinatges, 
que volen emplear l’urbanisme a la carta, per trobar solucions, per trobar sortides a 
problemes de certes persones, a problemes de certes persones vinculades amb el Partit 
Socialista, amb una excepció, sembla esser que eren persones vinculades al Partit 
Socialista, no de Palma sinó al Partit Socialista, amb l’excepció de Palma, però en el 
moment en que nosaltres diguérem si en aquell informe i en aquell projecte, érem 
còmplices, en paraules del Sr. Martínez, d’aquesta tramitació i de tot el que hi ha 
darrera, i avui també tenim aquí al Sr. Gijón que ens ha espetat al final de la seva 
intervenció sobre Platja de Palma, hi he de dir, no, no, no, aquí l’interés particular de 
l’urbanisme és Son Bordoy. Doncs escoltin, o estan botant un pelotazo o no hi havia 
pelotazo o lo que han de fer és anar-se’n als jutjats o posar una denúncia, com ja els hi 
vaig dir en els seu moment. Jo la consciència la tinc absolutament tranquil·la, penso que 
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és un projecte que sens dubte és molt millor que l’original, i que l’Ajuntament va 
exercir les seves funcions, vetllant pels interessos urbanístics de la ciutat, les 
preocupacions dels veïnats i millorant al màxim. Pensem que l’informe reunia els 
requisits necessaris perquè fos lo més beneficiós possible per la ciutat, i amb el menor 
impacte possible a un sòl urbanitzable. Però lo que no podem oblidar és que la vida 
política, no només, o jo entenc que no és un teatre en el que vull dir a i després faig b. 
Aquesta votació d’avui, si se produeix amb aquests termes, al meu parer demostra allò 
que venim fent pel poble des de fa uns quants mesos, vostès prediquen allò que després 
no practiquen, i així ens va. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo em mantinc en lo que vaig dir Sra. Calvo, que ho tingui ben clar, 
nosaltres no hem de votar aquest projecte, el varen votar vostès, tots vostès, el varen 
vostès ja l’Ajuntament de Palma com institució ja se va posicionar, com institució, i 
vostès juntament amb Unió Mallorquina varen votar i varen donar una resposta a unes 
necessitats que tots sabem ben bé quines eren. El que ha arribat darrer, el que ha arribat 
darrer amb tot el projecte aprovat, a lo millor no les coneixia, però ben bé que vostès 
coneixien aquesta realitat, per tant nosaltres no hem de votar” 
 
Parla la Sra. Calvo: 
 
“Li demano Sr. Batle que retiri aquestes paraules el seu portaveu, i lament la interrupció 
però li demano que per favor les retiri les paraules d’acusació, li demano, li faig un prec, 
gràcies.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Sra. Calvo deixi que acabi i quan acabi demani lo que vulgui, però deixi que acabi, a lo 
millor és bo veure el context per llavors fer la reclamació que vostè vulgui, crec que 
estaria bé que acabes la intervenció. Gràcies. Continuï Sr. Martínez.” 
 
Parla el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies Sra. Calvo. Jo no li, vostè ha dit moltes coses, xerrant d’incoherències, li vull 
dir que no, igual que el Sr. Gijón li ha demostrat avui que no, però l’Ajuntament de 
Palma com a institució, com a institució, ja se va posicionar, no podem actuar amb 
revengisme que és el seu model de política, vostès quan arriben actuen amb revengisme, 
actuen amb revengisme, si vostès actuen amb revengisme, si hi ha un projecte que és del 
PP pues és igual el preu que s’hagi de pagar, és igual el preu que s’hagi de pagar, això 
és igual, això era un projecte del PP i s’atura, és igual. Nosaltres no podem actuar 
d’aquesta manera, no podem generar tota aquesta inseguretat jurídica. L’Ajuntament ja 
se va posicionar, vostès aquí que hi ha unanimitat, que va sortir un informe de 
l’Ajuntament i nosaltres com institució, no com a partit polític, nosaltres com a 
institució, com a Govern, hem de defensar lo que vostès varen fer. Nosaltres defensem 
moltes coses que no hi estam d’acord en lo que vostès varen fer, moltes, hi ha un gran 
llistat Sra. Calvo, moltes de les coses que vostès varen fer les hem de defensar, perquè 
és responsabilitat institucional, quan un governa sap que ha d’assumir també els 
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projectes que no hi estava d’acord en el seu moment, però que ja varen, ja se varen 
aprovar. Per tant, les paraules que vaig dir, li torn a dir, es llegeixi l’acta que veig que se 
l’ha llegida, exactament igual, es manté, no tinc, jo no som com vostès que hi havia 
pelotazo a Son Espases i després se’n varen oblidar, no, això no. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si, jo crec que lo que acaba de succeir aquí no és admissible, no és admissible aquesta 
resposta del Sr. Martínez, lo que diu el Sr. Martínez que era un pelotazo, que 
beneficiava a uns tal i qual, això que està recollit a l’acta ho ha aprovat el Partit Popular, 
en el Consell de Govern, i aquesta és la realitat, no és admissible aquesta resposta, no és 
admissible. Però, com? Ho acaben d’aprovar els seus companys del Govern de les Illes 
Balears, lo que no sabem com, ens imaginem que tal qual. Ni han contestat al·legacions 
en els veïnats, ni han emès l’informe de l’Ajuntament sobre totes les especificacions que 
se feien per part de l’Ajuntament de Palma, que és lo que va aprovar aquest Ajuntament, 
informar amb una sèrie d’especificacions, algunes discutien de manera important el 
projecte, sobre aprofitaments edificatòries, en relació en el PGOU, tot això sense 
contestar tot això, sense contestar en els veïnats que avui ho han posat de manifest, el 
Consell de Govern ha aprovat això que el Sr. Martínez diu que és un pelotazo. Que farà? 
Li posarà una demanda en el Sr. Bauzá per haver aprovat això? Al Govern de les Illes 
Balears? Són ells que ho han aprovat, eh!, és el Govern de les Illes Balears que ho ha 
aprovat això, un pelotazo segons vostè, això no és admissible, no pot dir això, no pot 
esser que vostè estigui dient això, no pot esser que estigui dient això, això si que és una 
autèntica pressa de pèl, després em xerra de revengisme, de que vostès no, posa cara de 
bon al·lot aquí si, aquí posa cara de bon al·lot, no, nosaltres no som revengistes. Escolti, 
i nosaltres som responsables en lo que, escolti. I perquè se varen carregar el carril bici 
d’Avingudes? Sense cap justificació tècnica. I perquè han tornat dur cotxes a dins l’eix 
cívic de Blanquerna? Això no és revengisme? Això no és revengisme? La 
responsabilitat és molt més patrimoni del grup de l’oposició actualment, que varem 
haver de seguir amb projectes com el Palau de Congressos, com a Son Espases. Li dic, 
li anuncio que això si que no tornarà, això si que no tornarà, o sigui no serem tan 
responsables com hem estat aquesta vegada, com a mínim de la part de PSM-Iniciativa 
Verds Entesa. Vostès responsabilitat ni una, vostès revengistes, tot. Perquè s’han 
carregat el carril bici a Avingudes? Si no és per pur revengisme. I han fet i rompre 
cotxer dins l’eix cívic de Blanquerna, que funcionava extraordinàriament bé, per 
revengisme pur i dur, presos d’una determinada manera de veure les coses absolutament 
errada, sense cap justificació tècnica i torn a dir, no és admissible lo que acaba de fer 
vostè aquí, lo que vostè diu que és un pelotazo, no pot esser que el Sr. Bauzá ho hagi 
aprovat en el Consell de Govern, sense donar explicacions ni en els veïnats, i a aquest 
Ajuntament de Palma que havia especificat tota una sèrie de coses a rectificar del 
projecte, de bastant envergadura a demés algunes, això sense donar explicacions ho han 
aprovat, i vostè diu que encara és un pelotazo això que ha aprovat el Sr. Bauzá. Escolti, 
denunciï en el Sr. Bauzá. Aquest Ajuntament lo únic que va fer és aprovar un informe. 
Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Calvo: 
 



 

- 159 - 

“Si. Moltes gràcies. Jo insisteixo, jo li demano que retiri l’acusació que fa, i li demano, 
li demano que retiri l’acusació.” 
 
Parla el Sr. Martínez: 
 
Pot concretar l’acusació? 
 
Parla la Sra. Calvo: 
 
“Si. L’acusació que fa de que aquesta operació és una operació urbanística vinculada a 
uns interessos particulars del Partit Socialista. Això és lo que m’està dient, vostè Sra. 
Calvo va aprovar això, amb una operació urbanística vinculada a uns interessos d’un 
particular vinculat al Partit Socialista. Li demano que la retiri. Escolti, que estam 
d’acord i vostès han canviat d’opinió, miri, però és que tenim l’obligació de recordar-li. 
Vostès no estan dient que han canviat d’opinió o que han millorat un projecte, o que 
pensen que amb la conjuntura que tenim de crisi, la responsabilitat els hi fa fer això. 
Vostès no estan dient que s’han trobat un projecte consolidat i que per tant el tiraran 
endavant, com a nosaltres ens va passar, per exemple i li poso un exemple amb el Palau 
de Congressos, que me cregui, que va esser una gestió complicada que també varem 
tenir. Però la ubicació, perdoni Sr. Gijón, la ubicació del Palau de Congressos a primera 
fila la trobarem feta, la trobarem feta, la trobarem feta, i seguirem amb això. No estam 
parlant d’això, vostè està dient, allà on jo vaig dir que tot això era un cas de prevaricació 
i de resposta a interessos particulars, avui dic que això és responsabilitat. Escolti, no li 
podem admetre sense més, a mi ja me pareix bé que el projecte de Son Bordoy si 
s’ajusta en aquelles qüestions que nosaltres varem posar de manifest en aquest plenari, 
segueix el seu curs. Però el que no pot esser és que segueixi el seu curs, i vostès 
reafirmin que estan fent que el President Bauzá sigui còmplice d’una operació, avalada 
per aquest plenari, per la Sra. Calvo i en nom del Partit Socialista. Escoltin, tant els hi 
costa? Estam dient això. Tant els hi costa? En fi, ho deixem aquí.” 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies. Sra. Calvo, en tota la tramitació que hi va haver, perquè hem de xerrar de tota 
la tramitació mentre es tramitava la normativa, vostè sap perfectament quins eren els 
titulars d’aquests solars, i vostè sap perfectament que hi havia gent que estava afiliada 
en el seu partit, és que ho sap perfectament, ha sortit en premsa, i jo lo únic que dic és lo 
que ha sortit en premsa. Multiplicar per quatre, multiplicar per quatre l’edificació a un 
solar, això ja li vaig dir que era un pelotazo, no del pocero i és que és la realitat, 
qualsevol promotor li agradaria. Perquè només se va tramitar? Perquè només se va 
tramitar la reserva estratègica de sòl de Son Bordoy? I les altres? Que ara els Tribunals 
ens han donat la raó a un altre promotora, que el Govern del Sr. Antich no va voler 
incloure, injustament, segons ha dit un jutge, no ho diem nosaltres, jo estic xerrant d’un 
jutge. Vostès aquí lo que volen és fer mostrar en el Sr. Gijón com a jo, com si 
tinguéssim un discurs diferent, no, no l’hem canviat, lo que passa és que això està a la 
situació jurídica que està, ja no passa per l’Ajuntament, ja ha arribat que ja s’havia 
d’aprovar definitivament amb els requisits que s’hagin d’aprovar, si Senyora sinó això 
és inseguretat jurídica, si no és això és inseguretat jurídica. Revengisme, vostè Sr. 
Verger confon compromís electoral amb revengisme, perquè clar vostès compromisos 
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electorals no en tenen, si tinguessin un mínim de vergonya els del PSM i vostès també 
els de esquerra, bé Iniciativa Verds Entesa. Quan el Partit Socialista els va dir que 
volien continuar amb la construcció de Son Espases, un mínim eh un mínim de, un 
mínim de vergonya, abandonar el Govern, si vostès aquí la única oposició que varen fer 
el PSM va esser el pelotazo, el pelotazo. Me sent? El pelotazo de la compra dels solars a 
Son Espases, a jo la compra dels solars a Son Espases per vostès va esser un pelotazo, 
durant 4 anys. Vostès, vostès se varen, vostè personalment Sr. Verger va canviar la 
cadira per la dignitat política, jo he tingut aquest exemple en aquesta legislatura. Jo he 
tingut si, vostès quan mirin en el Sr. Sansó, a la Sra. Ferriol, a la Sra. Fernández, el Sr. 
Gijón i jo mateix en el ulls, recordin que nosaltres no varem canviar cadires de poder 
per dignitat, varem dir no a una moció de censura contra vostès, varem dir no. Ho 
entenen? I tenien tota la legitimitat, perquè qui no havia de governar eren vostès i ho 
saben perfectament, varen dir no. Quant ens mirin en els ulls, quant ens mirin en els 
ulls, nosaltres no varem fer com vostès, que pactaven amb qualsevol i a qualsevol preu, 
i no me tornin a dir que no sabien com s’havien aconseguit els vots d’Unió Mallorquina, 
perquè va sortir a premsa, i el Sr. Antich va dir que els duria a fiscalia, però en aquest 
moment no interessava la fiscalia, eh, pum, pum, pum, i el varen apartar. Aquest tema 
en aquell moment quant vostès governaven ja se’n varen oblidar. I després quan la 
fiscalia anticorrupció a través d’un anònim, no a iniciativa d’ells, els va posar en 
evidència, va esser quan va dir, bé, venga si, ens llevem Unió Mallorquina, però si 
haguessin tingut dignitat haguessin dimitit. El temps Sr. Verger, el temps, el temps Sr. 
Verger ens ha donat la raó, perquè la moció de censura la varen fer els ciutadans i les 
ciutadanes de Palma a unes eleccions, amb l’instrument democràtic les urnes. Moltes 
gràcies.” 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
1.- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern, que des de la 
Gerència d’Urbanisme emetin informe tècnic, en el termini d’un mes, per tal de 
verificar que les Normes Subsidiàrias i Complemetàries de la RES de Son Bordoy 
aprovades definitivament pel Consell de Govern de les Illes Balears, compleixen 
amb els informes emesos pels tècnics municipals i que varen ser aprobats pel Ple 
de l’Ajuntament de Palma el 28 d’octubre de 2010, en compliment de la Llei 
5/2008. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
51.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa als parcs de convivència 

canins (1173/2012). 
 
Intervé la Sra. Martín, representant de la Societat Protectora d’Animals i Plantes 
de Mallorca: 
 
“Lo de los perros. Yo lo que vengo a pedir es que por favor, por favor, por favor, nos 
dejen espacios para que podamos cumplir con el artículo 48 de la Ordenanza que como 
seguramente saben dice: los propietarios y poseedores de animales de compañía, están 
obligados a facilitarles diariamente el ejercicio. Sin embargo no disponemos de 
espacios, y no solo eso sino que nos mandan a la policía secreta a perseguirnos y a 
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multarnos, entonces esto está muy mal, nosotros no podemos estar ahí paseando al perro 
… de miedo o que, o que, o que, o que viene la Poli, eso no puede ser. La solución es 
muy sencilla y no cuesta dinero, déjenos utilizar los espacios cuando están vacíos. Los 
parques por las mañanas y a última hora de la noche, cuando están vacíos. Las playas 
cuando están vacías. Eso no cuesta dinero, eso es solamente cuestión de voluntad 
política. Yo lo he pedido por activa, por pasiva y por perifrástica. He presentado firmas, 
he presentado quejas al defensor de la ciudadanía, he hablado con Rosa la nueva 
Concejala y con Pedro Morey también, y me dicen que sí, que tienen voluntad de 
hacerlo pero van dándonos largas, van dándonos largas y siguen multándonos y 
persiguiéndonos la Policía. No puede ser, no podemos seguir en estas condiciones, en 
Palma hay 90.000 perros, 90.000 perros que necesitan un esparcimiento, un sitio donde 
correr. Además me gustaría que comprendieran que la idea no es tener un corralito y 
soltar allí a los perros para que hagan pis y caca, no, la idea es que los dueños de perros 
hacemos vida social con los perros, nos juntamos, charlamos, los perros juegan, se 
divierten, hacen ejercicio y vuelven a casa tranquilos, y lo único que queremos es eso y 
además molestan menos a los vecinos y a todo porque no ladran, si ellos están 
desbravados, han jugado, han corrido, no hay ningún problema. Nos vamos a juntar los 
últimos jueves de cada mes aquí debajo de la Plaza de Cort, para pedir espacios para los 
perros, porque el párrafo 3º del artículo 54, que es por el que nos multan, dice: quedan 
exceptuados de circular sujetos aquellos perros que transcurran por los espacios 
públicos libres que la Alcaldía autorice. Por tanto, le ruego Sr. Alcalde y al Pleno en 
general, por favor autorícennos a soltar los perros, como se hace en otras muchísimas 
ciudades, de 8 a 10 de la mañana y de 8 a 10 de la noche en todos los parques. Durante 
el invierno fuera de la temporada de baños, en todas las playas. Declare parque de 
convivencia el solar que hay enfrente de la Guardia Civil y otro que hay donde entre el 
parque nuevo de Son Pedrals y la vía de cintura, que es otro espacio vacío. Que nos 
dejen soltarlos todo el año en la calita que hay entre Can Pere en Toni y Es Portixol, que 
esa no la utiliza nadie, porque esta siempre llena de …, y también en toda la zona del 
Carnatge, me dicen en el Ayuntamiento cuando pido esto que por el tema de las cacas 
de los perros, no nos dejan soltar a los perros en la playa. Mentira, porque están las 
playas llenas de porquería, yo estoy harta de llamar al 112 para que vengan a recoger 
animales muertos, incluso ha habido durante una temporada gallinas decapitadas, y yo 
decía, vamos a ver, no nos dejan soltar a los perros y se pueden hacer ritos satánicos en 
la playa. ¿Pero esto que es? Sí, esto es así, yo he hecho fotos, les he mandado fotos de 
ratas muertas, de peces muertos, de todo tipo de animales muertos por la playa. La playa 
de Can Pere en Toni solamente se limpia una vez a la semana, cuando se limpia, porque 
está en manos de una subcontrata, y cuando llamas para decir que solamente hay un 
contenedor que está abarrotado, pues me dicen que no es cosa de Emaya que eso es de 
una subcontrata, bueno, pues que lo arreglen, no lo se. La cuestión es que igual que no 
se va a prohibir ir a la playa a comer o a beber porque haya gente que tire las botellas y 
tire los desperdicios, tampoco se nos puede pedir que no utilicemos la playa cuando está 
vacía, y que no se nos diga que es por lo de las banderas azules, porque eso es 
absolutamente falso. He llamado personalmente a la organización de las banderas 
azules, y me han dicho que las condiciones para conceder ese emblema han de 
cumplirse única y exclusivamente durante la temporada de baños. Por tanto yo no veo 
ninguna objeción a que nos dejen utilizar los espacios cuando están vacíos. Y no me 
vengan con que hay personas que tienen miedo a los perros, como le ocurre a la Sra. 
Calvo, que les tiene verdadero pánico. La gente si sabe, sí, lo se, si la gente sabe que de 
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8 a 10 de la mañana y de 8 a10 de la noche los perros están sueltos, pues el que tenga 
miedo a los perros que no pase. Y no hay mayor problema, somos ciudadanos de pleno 
derecho como los demás, tenemos derecho a poder disfrutar de un rato de esparcimiento 
con nuestros perros, sin que nos persiga la Policía, encima de secreta.” 
 
Té la paraula la Sra. Aranda, representant de Baldea: 
 
“Buenos días. Vengo en representación de todos mis compañeros y amigos de 2 y 4 
patas, para reivindicar espacios donde nuestros perros puedan correr tranquilamente, en 
libertad y hacer el ejercicio que su especie, pues, requiere. También estoy hablando en 
nombre de más de 80.000 perros que están censados en el Ayuntamiento de Palma, y de 
sus respectivos propietarios. Hablo en nombre de todas las asociaciones de protección 
animal de Mallorca, que no son pocas, porque 5 perreras municipales no pueden 
gestionar la cantidad de abandonos que hay aquí cada año, más de 10.000 cada año, esto 
son unos 30 perros cada día. Y vengo también a hablar en nombre de los ciudadanos 
que acuden a nosotros, desde que ya perdieron la fe en los que nos gobiernan, pues las 
llamadas son continuas por uno u otro motivo relativo, relacionado con bienestar o 
malestar animal. Uno de estos motivos es la falta de espacios donde los perros puedan 
correr libres. Es cierto que aún existen esos propietarios que no recogerán sus 
excrementos, pero bueno, la mayoría si que lo hace, ha habido un cambio. También ha 
habido un cambio en cuanto a sensibilización, y el ciudadano está mucho más 
sensibilizado con el hecho de que los animales sufren, y cuando cogen un perro pues lo 
hacen con toda la responsabilidad y saben que es para toda una vida, y hay muy buenos 
responsables, propietarios de perros muy responsables que así como le procuran la 
vacunación anual, le ponen el microchip, pagan la cartilla, recogen sus excrementos. 
Estos ciudadanos que votan, más de 70.000 perros, yo creo que son más de 80 o 90.000 
en Palma, están totalmente indignados, por el hecho de que no puedan procurar, incluso 
queriendo cumplir el artículo 48 de la ordenanza municipal, no puedan porque se les va 
a multar, es inconcebible. Nosotros estamos pidiendo que se cree un comité, como ya lo 
hubo, para gestionar este problema, porque es un problema social, para que 
tranquilamente se reúna una vez al mes, como lo solían hacer, para gestionar o habilitar 
espacios, que no es crearlos, realmente hay poca inversión que hacer. Incluso en la zona 
del parque de Levante, en la zona del Krekovic los vecinos están dispuestos a pagar el 
vallado, y se les ha denegado. Entonces, estamos hablando de habilitar zonas, como ha 
dicho mi compañera Nieves, pues habilitar horarios de invierno en las playas, en los 
parques de mañana y tarde, cuando los niños no están, es habilitar zonas, espacios, están 
allí, están en desuso también, son espacios de convivencia, como hacen todos los 
vecinos de la Unión Europea. Cuando hemos estado ahora aquí abajo manifestándonos, 
como venimos haciendo ya dos jueves, y seguiremos haciendo porque somos 
incombustibles y no vamos a parar, porque es una necesidad y es un problema. Se han 
parado un montón de turistas y nos han preguntado, al ver tantos perros, que, que 
hacíamos allí. Y les hemos explicado que queremos espacios libres porque cuando los 
soltamos nos multan, y se han puesto las manos a la cabeza, no lo conciben. Entonces, 
lo que estamos pidiendo, crear este Comité para poder gestionar espacios, para que 
nuestros perros corran libres, y hagan el ejercicio que su especie requiere, no estamos 
pidiendo nada descabellado, y a la larga tarde o temprano lo vamos a conseguir. Es 
decir, somos europeos y tenemos que estar a la altura de los demás. Gestionando esto 
solventaremos pues muchas quejas del ciudadano, tanto del que se queja porque estén 
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los perros por aquí por allá donde no deben, como que el que quiere y no puede. 
Entonces si hay una normativa y hay unos espacios habilitados con unos horarios, es 
que solventaremos todos los problemas, y a la larga será todo mucho mejor para todos, 
tanto al que le guste el perro como que no. Es algo que estamos pidiendo, por favor 
permítannos crear este Comité, gestionar el problema social, recibimos muchísimas 
llamadas, a lo mejor las autoridades no tienen conciencia de ello porque las recibimos 
ya más nosotros que ustedes. Entonces, yo creo que todo irá mucho mejor si podemos 
hacer este Comité, es lo que estamos pidiendo, se nos ha denegado pero vamos a 
insistir, insistiremos porque estoy convencida y todos mis compañeros también que 
tarde o temprano habrá que crearlo, habrá que crearlo, entonces cuanto antes mejor y 
sean ustedes, den ese paso adelante.” 
 
Té la paraula la Sra. Sánchez: 
 
“Si. Gràcies Sr. Batle. Bé, volia introduir aquesta exposició dient que la passada 
legislatura aquest equip de, el passat Equip de Govern, ja varen esser estrictes amb el 
compliment de les ordenances municipals. Teníem moltes demandes de veïns i veïnes, 
els cans que entraven dins els parcs, els jocs infantils en els parcs municipals, el tema 
dels excrements a les voreres. Després de donar compliment en aquest enduriment de 
l’ordenança i de les sancions, també varem recollir lo que ens reclamaven els propietaris 
de cans de la nostra ciutat, que són com han dit entre 80 i 90.000, i també les 
associacions protectores dels animals, que s’hauria de fer complir la llei on diu que 
també els animals tenen drets i han de fer exercici, i que la ciutat, a la ciutat de Palma 
no ho podien fer. Aleshores, jo en aquell moment com a responsable de política, si ho 
hagués pensat com havia de fer aquest espai, ho hagués fet a lo millor només els tècnics 
municipals de parcs i jardins, per ventura no haguessin donat resposta a les necessitats, 
perquè per ventura eren uns altres. Però aleshores lo que varem crear era una comissió 
tècnica i política, que segons me va dir la Sra. Llobera no tenien constància a la 
regidoria, jo ahir lis vaig fer arribar els papers de les dues reunions que varem tenir, on 
hi havia gent del Major de la Policia, hi havia gent de Parcs i Jardins, la responsable 
també de l’àrea d’Infraestructures, de Medi Ambient, de Salut. I varem veure de quina 
manera i de quins espais podíem contar, perquè els cans de la nostra ciutat poguessin 
anar a lleure a una zona on no poguessin esser multats i donar resposta en aquestes 
demandes. Nosaltres ho varem posar, ho varem començar a enllestir en el mes de l’estiu 
del 2010, i se va poder inaugurar el primer parc en maig del 2011. Després de la nostra 
idea era fer un seguiment de com anaven aquestes zones, però ja casi ha passat un any i 
no s’ha tornat a, no s’ha reunit aquesta comissió per fer una valoració, dels punts febles 
que pot tenir i quins punts de millora se poden fer en aquests espais. I també després 
d’un any realment generem una demanda, o sigui ja són els de Palma els que conten 
amb aquest espai, i altres que no, i la gent vol que això s’ampliï a altres llocs de la ciutat 
i també a les platges. Per això és el motiu d’aquesta proposta, que se torni a reunir 
aquesta comissió tècnica de convivència el mes aviat possible, per veure amem si se 
poden ampliar horaris a altres parcs de la nostra ciutat, que haurien d’esser per ventura 
els parcs que tenen horari de tancament, d’obertura i de tancament. Que siguin unes 
hores primerenques del dematí i unes hores del capvespre, i també el que se pugui 
valorar ja la feina que se va fer en relació a que els cans de la nostra ciutat puguin tenir 
un accés a la mar al nostre litoral. Moltes gràcies.” 
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Té la paraula la Sra. Llobera: 
 
“Gràcies Sr. Batle. En relación al primer punto, yo me pregunto en realidad que es lo 
que se solicita, si espacios para perros o que se convoque una comisión técnica. Yo creo 
que el objetivo básico es el bienestar de los animales, que los perros puedan como bien 
han dicho las asociaciones correr, jugar y hacer ejercicio físico. Somos conscientes de 
esta reivindicación, consideramos que es una necesidad y estamos trabajando para en 
breve, mucho más pronto de lo que ustedes se imaginan, en habilitar espacios para que 
esto pueda ser una realidad. Y por tanto creo que en el fondo estamos de acuerdo, el 
problema es que además esta comisión que ustedes alegan no existe, ni en Sanidad, ni 
en Infraestructuras, ni la Secretaria del Pleno tiene constancia de la constitución o del 
Reglamento de funcionamiento de dicha comisión. Igual que existe en otras comisiones, 
como la comisión de Usos Cívicos de los espacios públicos, la comisión de Son Gotleu, 
la comisión que esta mañana hemos tratado sobre la Zona de Gran Afluencia Turística. 
Si que es cierto que usted me pasó ayer dos actas de dos reuniones, en las que 
efectivamente se reunieron y levantaron acta, pero eso es diferente a una comisión 
técnica, que tampoco tendríamos problema en convocar una comisión que realmente 
estuviese correctamente constituida y con funcionamiento. Entonces, pasando al tema 
en si, me gustaría comentar que los parques de convivencia son una buena idea, pero ya 
en las actas que ustedes me pasaron incluyan que no era una apuesta segura, sino que 
sabían que iban a tener muchas quejas porque había muchos parques que tienen zonas 
infantiles con arena, que es complicado, y sabían que iban a tener quejas de muchos 
ciudadanos que no quieren tener una convivencia forzada con los perros. Entonces, estas 
quejas llegan continuamente, es un goteo de quejas de ciudadanos, entonces nosotros 
queremos optar por una opción segura, queremos habilitar espacios pero no de manera 
forzada con, a convivir con otras personas que no lo desean, entonces insistir estamos 
de acuerdo en el fondo pero no en la forma. Nosotros si ponemos en marcha algo 
queremos que funcione y que funcione de verdad, que no haya luego que modificar, 
modificarlo. Por tanto, pediríamos la votación separada porque el primer punto no 
votaremos a favor, pero en el segundo pasando del tema de las playas, si que nos parece 
una propuesta razonable, porque se insta al Equipo de Gobierno a valorar que los perros 
puedan tener un acceso al mar en Es Carnatge, como sugieren, compartimos como he 
dicho antes compartimos la preocupación, sabemos que es una reivindicación histórica, 
la pregunta aquí es ¿Si es tan fácil porque no lo hicieron ustedes cuando estuvieron 
gobernando? La respuesta es porque no es tan fácil, la idea es muy buena, pero a la hora 
de ponerse en marcha surgen muchas incógnitas, problemas y quejas de ciudadanos, que 
también es un goteo, que tenemos en el Ayuntamiento. Por tanto, insisto, estamos de 
acuerdo pero lo tenemos que valorar, y como esto es lo que nos solicitan votaremos a 
favor.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Gràcies. Amem Sra. Llobera. El nostre grup ha duit un parell de proposicions també en 
aquest sentit, i la resposta comença a esser ja massa repetitiva de, lo estudiaremos, lo 
estamos viendo, les vamos a sorprender, però no arriba mai aquest dia, no arriba mai el 
dia per sabre el resultat de l’estudi, no arriba mai el dia que realment ens dur una 
proposta concreta damunt aquest tema. Aquesta demanda d’espais de convivència, 
d’espais de lloure pels animals, és una demanda que vostè a la seva regidoria ho deu 
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sabre, perquè és vera s’han reunit, fa molts d’anys que estam reivindicant. Jo crec que ja 
és hora de que arribem a alguna conclusió, alguna conclusió. Els Parcs de convivència, 
vostè parteix d’un error, els parcs de convivència precisament són espais diferenciats, 
per tant aquesta conflictivitat no s’ha de donar si aquests parcs estan en condicions, i 
estan perfectament delimitat. Jo crec que ha arribat el moment ja de plantejar solucions 
en aquest tema, i solucions perquè a demés devem estar molt a prop de la solució 
després d’haver estat, tant la legislatura passada que se va fer feina, com ara vostè que 
casi dur un any també fent feina damunt aquest. Per tant, li demanem que hi hagi una 
resposta el més aviat possible, i després jo crec que vostè parteix d’un error, d’un error 
també gravíssim que és no voler desmuntar cap tipus d’espai per compartir amb les 
entitats, ja sigui comissió tècnica, ja sigui un Consell municipal de Benestar, que també 
ens va, ens va, no va voler aprovar a un altre plenari. Però és absolutament necessari 
tenir aquest espai a fi, estam xerrant d’una població de més de 80.000 cans a Palma. 
Vostè no creu que havent-hi aquest nombre de població de cans ben val tenir una 
comissió tècnica per tractar quins són els problemes? Tant que generen com les 
demandes que necessiten per poder conviure dins la ciutat, que tenen tants de drets com 
tots els altres ciutadans que no tenen animals. Els animals formen part de la nostra vida, 
i per tant els hem d’incorporar de ple dret, i els hem, i hem d’habilitar els espais per 
poder, perquè aquesta convivència sigui normal, i no sigui una convivència forçada i 
obligada a anar sempre amollats i sempre amb unes condicions casi de clandestinitat 
dins la ciutat. Per tant, per favor, convoqui una comissió tècnica i eviti que les entitats 
hagin de passar aquí tot lo dematí per poder intervenir, i fer-li arribar a vostè les seves 
demandes. Convoqui una comissió tècnica, s’ha d’obrir la participació i així poder 
canalitzar totes les demandes. Crec que el nivell d’animals d’aquesta ciutat, a nivell de 
cans d’aquesta ciutat, ben val que creï aquesta comissió, jo no li tindria tanta de por a 
xerrar de tu a tu amb les entitats, totes juntes i trobar solucions i plantejar els problemes 
que siguin possibles. Diria, per ventura les decisions serien molt més encertades i 
evitaríem també tantes hores d’estudi i estudi i estudi, entre tots jo crec que encertaríem 
més. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Sánchez: 
 
“Si. Gràcies Sr. Batle. No sé Sra. Llobera, jo no s’aprofiti l’experiència, l’experiència 
d’haver governat 4 anys, d’haver fet feina amb un tema i se deixi assessorar per lo que li 
han comentat les associacions, els representants d’associacions d’animalistes, la Sra. 
Fernández, lo que li he comentat jo. Jo ahir me vaig molestar, vaig fer unes fotocòpies 
perquè vostè tingués idea perquè va passar això, eren com vostè diu, no eren comissions 
de plenari, que s’haguessin aprovat en el plenari, perquè era una comissió de treball, 
perquè realment tampoc lo que podem fer és burocratitzar-lo tot, lo que se tractava era 
d’esser operatius i de no fallar en el tir, perquè realment fer un, lo que nosaltres no 
volíem fer era un espai que després no satisfés ni en els tècnics d’Infraestructures, que 
són els responsables del seu manteniment i que tampoc donaran la satisfacció als 
propietaris dels cans de la nostra ciutat. Aposta pues se va crear una comissió on també 
hi havia la Policia per facilitar la seva feina. Aleshores aprofiti aquesta, aquest treball 
que se va fer la passada legislatura. També dir-li que vostè té la responsabilitat de 
governar per donar solució a les demandes, i estam xerrant de que hi ha demandes, i 
estic convençuda que de cada vegada hi haurà més de demandes. I vostè que té aquesta 
obligació i fer una comissió, convocar-la per d’aquí a un temps, i després fer un 
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seguiment un pic a l’any o dos pics a l’any tampoc té tanta feina, i no perquè és un tema 
que ho hagués, s’hagués fet a l’altra legislatura, a l’anterior legislatura, no te perquè no 
fer-ho. Perquè realment és operatiu i donarà resposta, donarà resposta en aquestes 
demandes, i també evidentment vostè ho sap perquè consta a l’acta. També hi havia el 
President de la Fepae, també hi havia la Federació de Veïns, també sabem que hi ha 
gent que no li agrada que els cans vagin a lloure a un determinat espai, aposta també 
havíem de tenir coneixement. I amb el tema de les platges, pues clar aquests temes 
s’han de planificar. I és lo que nosaltres varem fer la passada legislatura, 2010, 2011. És 
que el darrer informe de la Policia va arribar en el mes d’abril del 2011, que també li 
vaig fer arribar perquè no ho tenia, i aquestes coses costen i realment a mi no me va 
voler, no vaig voler fer mai vamos les coses perquè a motu propi. No? Sinó tenint les 
coses clares i el suport també dels tècnics de la casa, i és de la manera com ja vaig 
funcionar la passada legislatura, com responsable política. Aleshores li agrairia que 
pogués reconsiderar aquesta proposició, ja que aquí són les 3 i mitja de l’horabaixa i 
estan aquí les representants de les protectores d’animals, i puguem arribar a un acord i 
fer qualque transaccional, perquè de lo que se tracta és donar respostes. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Llobera: 
 
“Gràcies Sr. Batle. De acuerdo en relación a esto último que acaba de decir, si podemos 
hablarlo para llegar a una transaccional en relación al punto 1. Porque así como está 
redactado parece convocar una comisión técnica, yo creo que este no es el sentido de la 
proposición, podemos, no tengo ningún problema en hacer un grupo de trabajo así como 
lo ha explicado ahora, pero de la manera en que está expuesto en este apartado 1, no lo 
veo tan claro, creo que crea más confusión que otra cosa. Un poco más como vamos a 
hablarlo.” 
 
Parla la Sra. Sánchez: 
 
“No però si li va bé per agilitzar si vol que posem grup de treball.” 
 
Parla la Sra. Llobera: 
 
“Però no convocar, seria crear. Perquè.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Porque no lo comentan ustedes y miramos de a ver si llegamos a un acuerdo y 
podemos transaccionar ¿eh? Vamos  a pasar mientras tanto al último punto en que hay 
intervención.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient 
el següent: 
 
1.-. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a crear un grup de 
treball, per  al més aviat possible, s’habilitin a la ciutat nous espais on els cans 
puguin anar a lloure. 
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2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a valorar que un 
espai situat a Es Carnatge, pugui ser utilitzat perquè els cans puguin tenir accés a 
la mar. 
 
S’APROVA per unanimitat, amb el punt 1 transaccionat. 
 
52.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM,  relativa a adaptar el PGOU 

de Palma a les prescripcions del Pla Territorial de Mallorca eliminant les Ha. 
de creixement (1181/2012). 

 
Intervé el Sr. Pere Felip Buades, representant de l’Associació d’Amics de la 
Tercera Edat Bona Gent: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors. L’Associació d’Amics de la 
Tercera Edat Bona Gent, que compte amb més 3.000 socis, i cada dia té les seves portes 
obertes i estima molt, molt Palma referent a aquest punt, esposa lo següent: Palma, des 
de aquelles dates ja molt llunyanes del enderrocament de les muralles, no ha deixat de 
créixer, més de 100 anys. Avui en dia, idò, la ciutat s’atraca, perillosament, a l’ocupació 
urbanística coincidint amb el perímetre del seu terme municipal. Moltes, moltíssimes 
cases unifamiliars de les primeres barriades limítrofes, amb la vella ciutat, cauen 
inexorablement, dia darrera dia, baix la mortífera picassa, arrasant tot un passat. I, per 
altra part, la destrucció de nou territori converteix Palma en una urbs molt massificada 
amb un component especulatiu d’altíssim nivell i amb una qualitat de vida que decreix a 
marxes forçades. Estem establint un sistema de convivència social sense retorn 
tremendament perillós i insatisfactori. Un model dels urbanitzadors basat en el lema 
construeix, construeix que qualque cosa queda. Però, a aquest pas que anem, aviat, molt 
aviat Palma serà tan sols una pasterada, repeteixo una pasterada de ciment sense un 
mil·límetre de sòl rústic. Palma, actualment, esdevé una gran zona urbana amb una 
ciutat macrocefàlica i despersonalitzada. Totes les zones rústiques de Palma estan 
especialment amenaçades. Que s’ha fet d’altre temps importantíssim rebost de Palma? 
Tot Palma agonitza irremediablement, mentre els nous panxavergonyants de 
l’especulació, presumptament, s’unten ben untades les butxaques. El ciment i el formigó 
cau, com una llosa, sobre les contrades productives de vida i esperança. Aquell temps 
passat sembla esvaït per sempre. Més, ara, quan Palma fa badalls i badalls de tristesa i 
fàstic. El sòl rústic vol servir com a miratge d’un fatal destí. Entre tots hem mort la 
il·lusió i el futur. Tots els conreus que, en més o menys fortuna, alimentaren als nostres 
avantpassats, ara resten muts i solitaris a l’espera de trist final. Quan pensem els 
ciutadans palmesans en un paisatge agradable de relleus suaus on l’acció de l’home és 
harmònica amb la natura, sovint ens ve al cap la visió d’una terra rústica feta de planes i 
turons, amb petites granges de per Son Ferriol, Sa Indioteria, Son Sardina, etcètera, 
aïllades enmig de camps de cereals, vinyes i oliveres d’edat remota, vertebrats per 
canvis ancestrals amb esvelts xiprers. Però tantes i tantes tones de ciment han estat una 
ganivetada feresta, repeteixo una ganivetada feresta al paisatge palmesà. Si, si, si, el 
paisatge palmesà està nafrat, ferit greument.  Per acabar, direm que el model especulatiu 
urbà-turístic ha espoliat i ha malmenat, fins l’extenuació, una terra rústica palmesana 
altre temps pobre, però plena d’orgull, d’arrels i de dignitat. La Palma que anhela, i 
sospira Bona Gent és una Palma més verda, més agrícola, més boscosa, més sana, més 
habitable. Res més i moltes gràcies.” 
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Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si. Amb aquesta moció el que demanem, el que posem, el que volem destacar és que 
tenim un instrument normatiu supramunicipal, el Pla Territorial de Mallorca de l’any 
2004, que ha establert un marc general de creixement per tota l’illa, per tots els 
municipis de l’illa, posant un sostre màxim de creixement, i de creixement urbanístic, i 
segons les pròpies dades de l’Ajuntament ara mateix excedim en 109 hectàrees, aquest 
marc que estableix el Pla Territorial de Mallorca, en quant a sòl urbanitzable i en quant 
a sòl urbanitzable. Tenim dins el PGOU, que és el 98, tenim fins a 109 més hectàrees 
més d’urbanitzar, per damunt lo que és el límit màxim de sostre de creixement que 
marca el Pla Territorial de Mallorca. Per tant lo que demanem amb aquesta moció és 
que el PGOU s’adapti a la realitat, en aquesta realitat, que és que tenim un instrument 
supramunicipal, com el Pla Territorial, que ens marca un límit màxim de creixement, i 
el PGOU s’ha d’adaptar en aquestes, en aquest Pla Territorial, i a demés que ens 
adaptem també a una realitat, una realitat fàctica. Tenim 30.000 habitatges buits a 
Palma, tenim moltíssimes promocions inacabades, molts de solars buits enmig de la 
trama urbana, grans quarters. Per aquí, aquesta és la realitat que tenim, i en aquesta 
realitat ens hem d’adaptar. No podem seguir pensant en que Palma, amb aquesta realitat, 
ha de seguir creixent ocupant més i més sòl rústic amb noves promocions urbanístiques. 
No podem seguir pensant, com s’ha pensat fins ara, que el sector immobiliari, que la 
construcció ha d’esser el motor econòmic que havia de tirar de la resta de sectors de 
l’economia. Si de cas la construcció ha d’acompanyar el creixement econòmic d’una 
societat, si de cas, però en cap cas se pot pretendre que la construcció sigui lo que estiri 
de la resta de sectors econòmics, perquè sinó ens trobem amb la situació que estam ara, 
de crisi econòmica que pateixen tantes i tantes famílies que no tenen cap perspectiva, 
perquè s’ha pensat durant molts d’anys amb això, en que la construcció estirés de 
l’economia. Per tant demanem que ens adaptem en aquesta realitat, que el PGOU dins 
aquest procés de revisió s’adapti en aquest límit màxim que estableix el Pla Territorial 
de Mallorca, i que no pensem, perquè clar el Sr. Valls va fer unes declaracions on deia 
això, que se demanaria en el Consell Insular que s’incrementés el límit màxim de 
creixement, però a la vegada va xerrar de creixement, de que Palma havia de mester 
créixer, i va xerrar del Secar de la Real, de Sa Indioteria, de Son Ferriol, zones on Palma 
havia de créixer de manera natural. Anem a veure, aquestes àrees, no és només que 
s’obrin 109 hectàrees, segons les dades de creixement, segons les dades que ens ha 
proporcionat el mateix Ajuntament, que s’haurien de desclassificar per adaptar-nos, sinó 
que a demés el Sr. Valls en aquestes declaracions xerrava de sòl que no és ni 
urbanitzable, no és urbanitzable, sòl que està dins unes àrees de transició, però que 
segueix essent sòl rústic. Per tant no hi ha cap dret urbanístic, ni, i d’una vegada per 
totes hem de pensar en seguir ocupant aquestes zones de morfologia rural, zones ben 
conservades, algunes de gran valor, on els veïnats, on a demés per exemple en el cas de 
Son Ferriol si edifiquem tot lo que està dins aquesta àrea de transició, incrementaríem 
els problemes de l’escola, les infraestructures del municipi, del centre de Salut. Anem a 
veure, hem d’aturar, ens hem d’adaptar a la realitat que tenim, hem de deixar de pensar 
en que la construcció és l’única alternativa que ens ha de treure d’aquesta crisi, la 
construcció ha de pensar en la rehabilitació, ha de pensar que el paradigma ha canviat, 
que tenim el tema de la rehabilitació molt important, impuls a les Ites, que això ve 
remarcant per part de la Conselleria d’Urbanisme que això, l’Ajuntament no té, la 
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regidoria no té l’esment necessari amb el tema de la inspecció tècnica d’edificis, hem 
d’anar cap a la rehabilitació, cal ocupar els solars que estan encara dins la trama urbana 
i hem d’abandonar aquesta lògica de seguir ocupant més i més sòl rústic, amb noves 
promocions, un sistema obsolet, fracassat, que ens ha duit en aquesta crisi, i que a 
demés és absolutament, és absolutament en aquest escenari que tenim, absolutament 
aberrant pensar que podem seguir per aquest camí. Adaptem el PGOU dins aquest 
procés de decisions, la realitat i no pensem en seguir ocupant sòl rústic, és lo que 
demana aquesta moció. I desclasifiquem sòl i no pensem en declarar urbanitzable sòl 
que ara mateix no és urbanitzable, que és amb lo que pareix està pensant el Sr. Valls 
quan fa declaracions als mitjans de comunicació.” 
 
Té la paraula el Sr. Valls: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bien Sr. Verger yo, simplemente comunicarle que no puedo 
más en más desacuerdo con lo que dice, ¿no? Vamos a ver, en primer lugar porque creo 
que usted no maneja bien los datos ¿eh? Las 430 hectáreas que existían, que existían 
aprobadas de crecimiento de Palma por el Plan General de Ordenación Urbana del año 
98, han sido posteriormente degolladas por parte del Plan Territorial Insular. Lejos de 
realizar ningún tipo de valoración respecto de lo que son hechos, lo que hemos venido 
diciendo es que sería bueno para Palma, una ciudad que tiene que acoger todo tipo de 
infraestructuras y equipamientos para el turismo, en fin, institucionales, urbanísticas, de 
todo tipo. Pues lógicamente, necesita, necesita adecuarse. Piense que el crecimiento no 
todo es cemento, y quieren dar esta impresión. El crecimiento también para hacer calles, 
también es para hacer colegios, también es para hacer infraestructuras, también es para 
hacer equipamientos. Claro el crecimiento también es para eso, sino ya hablaremos 
porque hablaremos seguro de Son Ferriol, hablaremos posteriormente seguro de Son 
Ferriol. Por tanto, yo lo que le quiero decir es que ya existía un límite de crecimiento en 
las directrices de ordenación territorial, correspondiente al 10% a nivel insular, en 
referencia al suelo urbano y al suelo urbanizable, programado y no programado que 
tuviera un plan parcial aprobado a la fecha de la entrada en vigor de esas dos de 1999. 
Como le he dicho el Plan Territorial hace que este crecimiento rebaje del 10% al 7,8. I 
posteriormente en 2011 por un pacto del Consell Insular, se rebaja casi al 5%, con lo 
cual no es que se esté solicitando nuevo crecimiento para Palma, es que lo que se pide 
es que para adecuarse a las necesidades se evite este haberse degollado todas las 
hectáreas de crecimiento que tenía prácticamente el PGOU. Hoy no se puede hacer nada 
en Palma, hoy no se puede crecer nada en Palma, hoy ni siquiera se puede adecuar nada 
en Palma, porque a veces para adecuarse, para la simple adecuación se necesita ese 
crecimiento. Entonces yo simplemente yo le quiero mostrar mi desacuerdo, y 
lógicamente nosotros estamos a favor, en defensa del urbanismo sostenible y del 
urbanismo ordenado de Palma de que el Plan Territorial evite los efectos de degollar 
estas hectáreas de crecimiento, tan necesarias. Porque sino usted me dirá, de la lista de 
los urbanizables que ya estaban previstos en el año 98, Génova, Son Puigdorfila, Son 
Bordoy, Son Sardina, Son Guell, Son Ximelis, Can Fontet, Cas Pastors, Son Castelló, 
Sa Bomba, Son Ametler, Ses Calafates, Terra Redona, Les Fontanelles. Quina 
d’aquestes hem de llevar? Vostè me dirà quina d’aquestes hem de llevar. I simplement 
pues vull deixar damunt la taula pues el fet de que no s’està coherent, ni s’està 
demanant nou creixement, lo que s’està fent és evitar, evitar que se degollin les, l’àmbit 
de creixement que té Palma. Moltes gràcies.” 
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Té la paraula el Sr. Hila: 
 
“Nosaltres el que defensem és que es faci un estudi de creixement del que és necessari 
per després prendre les decisions que s’han de prendre, perquè jo crec que en aquest cas 
que hem de xerrar amb xifres objectives en estudis, per sabre quines són les necessitats 
que té Palma. Nosaltres pensem que l’actual Pla General ja contempla, té encara 
possibilitats, perquè la construcció a la ciutat tingui espais on pugui créixer, però 
pensant que no s’ha d’anar més enllà, i que ja tenint en compta la situació actual de la 
construcció i que mai tornarà la bombolla immobiliària per sort, creiem que ja té espai 
suficient la ciutat per créixer, que hem de conservar el que queda, perquè no queda 
massa i no podem continuar a un ritme de destrucció del terme municipal de Palma, de 
lo poc que queda sense construir, i que a lo millor el que hem de repensar tots és com 
podem fomentar la rehabilitació i el construir en sòl urbà ja construït, rehabilitant i que 
cap a aquesta matèria s’enfoqui molt dels esforços que fa la construcció per donar també 
llocs de feina. Per tant nosaltres demanarem, ja hem demanat al Consell de Gerència, 
l’estudi de creixement, i pensem que el límit és l’actual PGOU, que hem de veure com 
es pot arreglar el tema del PTM, ho hem de xerrar, i que nosaltres ens abstindríem i crec 
que és un treball que hem de fer conjuntament d’arribar a una posició, perquè una 
vegada s’aprovi el PGOU, el PGOU és per molts d’anys, i és herència per a molts de 
governs. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si. Anem a veure, primer no intentar confondre. Nosaltres estam xerrant de creixement 
residencial, no altre tipus de creixement, de creixement residencial, que és lo que marca 
com a límit el Pla Territorial de Mallorca, i és a lo que aquesta moció demana que ens 
adaptem, en el Pla Territorial en quant a creixement residencial, no estam xerrant d’altre 
tipus de creixements. Després jo li torn a dir, crec que desconeix, desconeix la realitat, 
aquesta realitat de 30.000 habitatges buits a Palma. De tantes promocions inacabades 
dins la trama urbana, de solars immensos dins la trama urbana, com el quarter de Son 
Busquets, on podria créixer la ciutat. Desconeix aquesta realitat. És necessari realment 
seguir ocupant més i més sòl rústic? Jo crec que amb la realitat que tenim avui en dia, 
fàctica, no inventada, la veritat és que aquest creixement que vostè pretén se fa 
absolutament prescindible, prescindible. Després xerra de que el Consell Insular ha 
degollat, ha empleat, ha degollat el creixement de Palma. Anem a veure, jo crec que a lo 
que hem assistit tots aquests anys és que Palma, dins aquesta bogeria urbanística, bé 
aquest gran favor que ens feien els bancs, que ens deia el Sr. Martínez, aquest gran 
favor que feien els bancs als ciutadans, deixant-los doblers perquè poguessin viure per 
damunt del seu nivell de vida, dins aquesta bogeria, Palma s’ha menjat tot el creixement 
possible, i hem vist uns darrers anys on Palma ha crescut moltíssim, ocupant sòl fins en 
aquell moment rústic. Hem viscut una autèntica bogeria, això és lo que ha degollat 
Palma, no és que el Consell hagi degollat el creixement de Palma, és que Palma el s’ha 
menjat dins aquesta bogeria que propiciaven precisament els bancs, que deia el Sr. 
Martínez que ens havien facilitat tant la vida dels ciutadans. Per tant, anem a veure, lo 
únic, i per favor lo que si hauríem d’evitar també confusions i no xerrar d’urbanisme 
sostenible, Sr. Valls no me xerri d’urbanisme sostenible quan lo que vostè pretén és 
seguir ocupant el sòl rústic de Son Ferriol, el sòl rústic de Sa Indioteria, el sòl rústic del 
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Secar de la Real, el sòl rústic. Anem a veure, no me xerri d’urbanisme sostenible, quan 
vostè lo que pretén és això. Que té de sostenible això? Que té de sostenible ara mateix 
on hi ha un camp de garrovers llevar tots els garrovers i posar vivendes? Això és 
sostenible per vostè? Anem a veure, no emprin paraules que se volen fer, se volen 
apropiar de determinat conceptes, quan realment estan fent tot lo contrari. No enganyen 
a ningú, vostès fan tot lo contrari d’urbanisme sostenible. I tenim exemples amb el Sr. 
Delgado, i amb aquesta pretensió que tenen vostès també de sòl que actualment no és 
urbanitzable, ni amb Pla parcial aprovat ni sense Pla parcial, sòl que no és urbanitzable, 
com el sòl rústic de Son Ferriol, el sòl rústic de Sa Indioteria i Es Secar de la Real, no 
pretenguin ocupar aquest sòl amb noves vivendes de noves promocions. Pretendre això 
és desconèixer una realitat, i jo els hi demanaria en el Partit Popular que s’adaptessin en 
aquesta realitat que tenim avui en dia a nivell de possible creixement i a nivell de quin 
és el context econòmic, quina és la crisi, com hem arribat en aquesta crisi. Per favor, 
s’adaptin en aquesta realitat de 3.000 habitatges buits a Palma, i persegueixen que la 
construcció canviï d’objectius. No se pot seguir ocupant sòl rústic, ha d’apostar per la 
rehabilitació i si de cas créixer dins la trama urbana. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Valls: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Verger usted tiene la lista porque se le ha dado en el Consejo de 
Gerencia de Urbanismo, del listado de urbanizables que estaban previstos en el año 98, 
que es lo que defendemos de crecimiento. Por favor, yo le ruego que me traiga la lista 
de urbanizables que usted quiere quitar. Simplemente esto le digo, y luego piense una 
cosa, usted tiene que saber que una calle computa como crecimiento. Habla de 
residencial, pero para residencial se necesitan calles, se necesitan equipamientos y se, 
lógicamente y por tanto oiga no estamos intentando confundir, esto en primer lugar. 
¿Qué quiere hablar usted de Son Ferriol? ¿Quiere hablar usted de Son Ferriol? Son 
Ferriol ha recaído una sentencia, que recoge como estratégica la reserva estratégica de 
suelo, recoge el crecimiento que está previsto para el, para Iberdrola. Entonces, piense 
una cosa, usted ¿Qué es lo que está diciendo? ¿Qué es lo que está diciendo? Gracias a 
una ley del Gobierno anterior, del Sr. Carbonero, Iberdrola podrá construir tantas 
viviendas pero sancionado por un juez. Entonces a partir de aquí, hombre, usted tiene 
que entender que nosotros tendremos que aplicar después las sentencias, y lógicamente 
ese crecimiento que también computará, lo tendremos que quitar también de algún 
urbanizable previsto. Entonces a partir de aquí tenemos que saber de que hablamos, y 
tenemos que ponernos de acuerdo en lo que podamos, pero lógicamente el modelo 
siempre será el del principio de legalidad y el de la seguridad jurídica. Muchas gracias.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient 
el següent: 
 
El Ple de l’Ajuntament insta a la regidoria d’Urbanisme, dins el procés de revisió 
del PGOU de Palma, a adaptar-lo al sostre de creixement màxim que estableix el 
PTM, i en conseqüència a eliminar Ha de creixement del PGOU desclassificant sòl 
urbanitzable.   
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 8 abstencions (PSOE) 3 vots a favor 
(PSM-IV-ExM) 
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17.  Proposta d’aprovació projecte d’establiment del Preu públic per la prestació  

de serveis i realització d’activitats de l’Agència de Desenvolupament Local 
(PalmaActiva) i esmenes presentades. 

 
Té la paraula la Sra. Crespi: 
 
“Molt bé, gràcies Sr. Batle. Bé, sabem que PalmaActiva , l’agencia de desenvolupament 
local té un pla d’actuació, un pla estratègic, amb una sèrie d’actuacions, per a la 
optimització i millora de la gestió dels seus recursos amb unificació de serveis, millora 
dels punts d’atenció als usuaris i reducció de la dispersió d’oficines. Té adscrits 
immobles al centre de formació professional Sa Gerreria, locals del Passeig de 
l’Artesania, oficina de Plaça Llorenç Bisbal, i quarter d’intendència. Ara estam pendents 
de que quedin lliures els espais de l’oficina de Llorenç Bisbal, que els destinaran a ús 
d’emprenedors i nous projectes empresarials. Per tant disposarem a l’edifici de Sa 
Gerreria d’aules, un total de 14 aules habilitades per donar formació. Al quarter 
d’intendència una sala de conferències i d’exposicions, i a l’oficina Llorenç Bisbal que 
serà un futur espai coworking, amb 11 llocs de feina. Per això el que duim a aprovació 
avui és la possibilitat de lloguer, d’establir preus públics a tots aquests espais, i preus 
públics a cursos de formació ocupacional. El centre de formació té aules habilitades, té 
aules acreditades, i sabem perquè ens han arribat diferents demandes, tant de professors, 
com de centres de formació privats, com d’entitats que no disposen d’espais acreditats 
pel Soib, i que amb aquesta nova ordenança de preus públics, podran disposar d’espais a 
preus pues per davall de preus, de mercat per poder llogar i utilitzar-los. Gràcies.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Molt bé. Bé a fi d’aclarir, a fi d’aclarir, ja se que hi ha esmenes, però li he demanat a la 
Secretària i m’ha dit que aquest torn d’intervencions serien, 5 minuts, 5 minuts, 5 
minuts, 3, 3 i 3, si qualcú té qualsevol altre cosa. Jo ho demano. Jo com que procuro 
demanar les coses. Si hi ha qualcú que no estigui d’acord que. Va bé que ho facem així? 
Idò, si. Molt bé, idò Donya Marisol té la paraula.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Val. Gràcies Sr. Batle. Bé, nosaltres varem presentar esmenes, i en el sentit de que 
nosaltres considerem que la quantia del preu públic, que a les ordenances ve que s’ha de 
fixar per la Junta de Govern, hauria d’estar proposada pel Consell Rector de 
PalmaActiva, perquè creiem que és l’orgue més representatiu de precisament de 
PalmaActiva, i que és dins aquest orgue on s’haurien d’establir aquests preus. Un altre 
esmena que hem fet nosaltres, i que considerem la més important, i que ens costa 
acceptar que s’hagi rebutjat, és el fet d’incloure un nou article, que contempli 
excepcions, excepcions a l’hora del pagament de qualsevol dels preus públics, marcats 
pels locals de PalmaActiva. I aquesta excepció, tant és en la cessió d’espais. Nosaltres 
considerem que actualment les entitats han sofert un retall en aportacions econòmiques, 
ja sigui via subvencions, ja sigui inclús en la pròpia capacitat de les entitats per poder 
mantenir els seus propis locals, i creiem que la participació i la contribució de qualsevol 
entitat ciutadana a l’hora de facilitar cursos o fer activitats relacionades amb l’ocupació, 



 

- 173 - 

ha de trobar un espai, i aquest espai evidentment és l’Ajuntament el que li ha de 
facilitar, i evidentment ha d’esser un espai gratuït, i nosaltres proposàvem que les 
entitats tinguessin aquesta possibilitat de cessió d’espai gratuït. Tant les entitats i 
associacions ciutadanes inscrites en el registre municipal d’entitats ciutadanes. Després 
també dins aquest article d’excepcions, ens referíem en el cursos, en els cursos 
ocupacionals que des de PalmaActiva es duran a terme, i que no hem vist que hi ha 
algun perfil de persones amb més dificultats, que tinguin també aquesta bonificació del 
100%. Concretament nosaltres proposàvem aquelles persones participant als cursos 
ocupacionals i/o activitats dels espais en cessió d’ús, que siguin víctimes de violència de 
gènere, persones amb discapacitat, membres de famílies nombroses o monoparentals, o 
maternals, i persones en risc social derivades dels centres de Serveis Socials. Aquestes 
persones a demés que es fes una reserva de places del 20% de qualsevol dels cursos que 
s’organitzessin des de PalmaActiva. Jo crec que malgrat des de la pròpia essència de 
PalmaActiva que són els seus estatuts, s’hagi tret els col·lectius més desafavorits, les 
persones en risc d’exclusió social, nosaltres no ens cansarem de repetir una i un altre 
vegada que l’Ajuntament de Palma, sigui quina sigui la seva àrea, sigui quin sigui el 
servei que ofereixi, sempre ha de pensar amb aquests col·lectius, els que tenen menys 
oportunitats, els col·lectius que tenen més dificultats dins la nostra societat, és una 
obligació pròpia dels Ajuntaments de Palma tenir en compta aquests col·lectius. I com 
no, ho ha de tenir en compta precisament PalmaActiva, que és l’eina que té 
l’Ajuntament de Palma perquè, per donar alguna oportunitat laboral als palmesans, 
davant d’una situació tan difícil en aquest moment per tothom, i encara més amb la gent 
que té més dificultats. Sense cap dubte, ens agradaria que la Sra. Regidora s’ho hagués 
pensat perquè creiem que acceptar aquestes 2 esmenes no és més que contribuir a que 
en aquestes, a que la societat i l’Ajuntament de Palma doni una oportunitat en aquelles 
entitats, moltes, que de manera voluntària i sense ànim de lucre, estan contribuint a fer 
una societat millor. I sense cap dubte a facilitar i a garantir un espai a qualsevol de les 
activitats de Palma, en aquest cas en el curs, en aquests col·lectius desfavorables, en 
aquests col·lectius que més necessiten l’ajuda de l’Ajuntament, i que a demés amb totes 
les garanties l’Ajuntament li ha d’oferir, sempre, sempre un espai i un lloc.” 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Gràcies Sra. Fernández. Bé, nosaltres havíem presentat 3 esmenes, 2 de les quals se 
varen acceptar en comissió, amb lo qual li donam les gràcies. Però en queda una que per 
nosaltres també era important. Amem el fet de que el preu públic el fixi la Junta de 
Govern, te altre transcendència, no només el fet de que no sigui el plenari, hi podria 
haver altres orgues que també estan representats a l’oposició, no és pel fet de que a la 
Junta de Govern no hi hagi l’oposició, que també, sinó perquè sembla i això és una 
pregunta que li faig, que en el final és la Junta de Govern que l’aprova i el publica, lo 
que passa és que no diu després que passarà. Quan s’aprova un preu públic, sempre lo 
que se sol fer, s’ha de fer segons la llei d’hisendes locals, és publicar en el BOIB aquest 
preu, perdó, no és la llei d’hisendes locals, és el nostre reglament. Donar un termini de 
30 dies hàbils perquè els ciutadans de Palma, i entre ells també l’oposició facin les 
al·legacions pertinents i després se pugui tornar a aprovar definitivament en el Plenari, o 
en aquest cas la Junta de Govern. Jo això és lo que no veig que passi, per això me 
preocupa, no és tant el fet, jo puc entendre que a lo millor, bé, determinats preus a lo 
millor no ha d’esser per agilitat perquè només se reuneix un pic cada mes, no ha d’esser 
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el Plenari. Bé, pues anem a veure com ho fem, a lo millor se pot intentar estudiar si pot 
esser la comissió, si pot esser el Consell Rector, però si al final també s’han d’aprovar la 
publicació i els 30 dies hàbils d’al·legacions, realment no guanyem molt. Per això jo 
entenia, i ho segueixo entenent, que no és la Junta de Govern la que ha d’aprovar aquest 
preu públic. I si ha d’esser la Junta de Govern, pels motius que siguin, que jo no dic que 
sigui legal, no estic dient que sigui legal, al manco que se respecti el període 
d’al·legacions que està previst en el reglament per tots els imposts, taxes i preus públics 
d’aquest Ajuntament. Si me resol aquest dubte, miri amb lo de la Junta de Govern, no hi 
estaríem d’acord però com que després tindríem 30 dies per al·legar, miri, no faríem cap 
batalla tampoc. Amb la resta de l’ordenança, ja li varem dir que en moltes coses estaien 
d’acord, podrem discutir si el lloguer de les aules ha d’esser més car, més barat, però 
són retxes dins l’aigua, no val la pena ni entrar-hi. Lo que estam d’acord és que s’ha de 
cobrar una cosa quan se lloga, i que també estam d’acord que s’ha de possibilitar 
l’exempció en determinats casos, perquè tots hem gestionat i tots veiem que de vegades 
pues s’ha de fer una exempció. Nosaltres, si se fa l’exempció i també entenem que a lo 
millor ha d’esser el Gerent de PalmaActiva qui ha de fer aquesta exempció, sempre i 
quant després, com va passar a l’IME, ara no hi és el regidor, després doni compta en el 
Consell Rector de PalmaActiva, a nosaltres això ens sembla raonable i amb això en 
principi no hi estaríem en contra, aquest dubte se m’ha acudit ara fa poc aquest dubte. 
No? Sinó li hagués demanat antes, no era per donar-li ara la pregunta, però és un dubte 
que m’ha quedat i no ho tinc gens clar. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Crespi: 
 
“Començaré pel Grup Socialista, les esmenes del Grup Socialista. Si li pareix bé el 
primer punt, de moment el desestimarem i continuarà a la Junta de Govern tenint la 
potestat per establir els preus públics , de forma que és més àgil, el poder establir 
aquests preus. El Consell Rector se reuneix cada 3 mesos i lo únic que faria seria per 
presidència aprovar uns preus públics, com que després tenim 30 dies pues ho podem 
xerrar, ho podem xerrar més, i veure si és possible pues proposar pel Consell Rector i 
aprovar per Junta de Govern, però de moment avui desestimaria. Ok a la segona, 
d’acord acceptem la segona d’atribuir al Consell Rector la competència per considerar 
l’interés general, i aquí també responc a la Sra. Fernández, en el Consell Rector varem 
quedar que les activitats de l’organisme, pròpies o per conveni, les que en considerin 
d’interés general i les d’interés social amb informe favorable de l’àrea de Benestar 
Social, no estaran subjectes a preu públic, però ho varem dir en el Consell Rector. Val? 
O sigui que això està aprovat, no fa falta presentar una al·legació, perquè aquestes 
entitats no estaran subjectes a preu públic. Respecte a la resta de, bé, el tercer punt 
d’esmena que presenta el Consell, el Grup Socialista, hem de dir que el dret a exigir la 
quota més elevada en el cas de que no estiguin justificats els ingressos, s’han de tenir en 
compta que les normes de funcionament de l’agencia, donaran més agilitat que qui 
determini la tarifa a aplicar, sigui la Junta de Govern. La resta d’al·legacions, a veure, el 
Grup Municipal PSM, ens demana preus d’un mínim de 20%, places de un 20% per a 
gent, per persones que no amb determinades característiques. No? Col·lectius 
vulnerables. Nosaltres volem dir que tenim un màxim d’un 70% de places per bonificar, 
no només un 20, un 70% de places per bonificar, segons que aquestes persones tinguin 
un, menys, cobrin menys del salari mínim interprofessional, un 100% del salari mínim 
interprofessional, que estarà aplicar al 100%. Si cobren entre un 100 i un 175, becades o 
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subvencionades al 50%, i malgrat cobrin més del 175, possibilitats del 25%, segons la 
renda, la renda que tinguin, els ingressos que tinguin aquestes famílies o aquestes 
persones, trobem que és el criteri més just que podem fer, segons els ingressos que 
tinguin i 70%, no tenim un mínim d’un 20, per lo qual jo crec que és millor aquesta 
proposta que va sorgir de, directament del Consell Rector que no se que vostès fan avui, 
i jo tampoc me cansaré de repetir que no ens hem oblidat del Consell, dels col·lectius 
vulnerables, en cap moment, ni aquesta àrea ni cap àrea d’aquest Ajuntament, i ho hem 
demostrat en diferents ocasions els responsables de les diferents àrees, i sobretot la 
responsable de l’àrea de Benestar Social. Per tant, jo crec que són millors les propostes 
que varem aprovar en el Consell Rector, en el qual no varem tenir cap, bé això no ho 
diré perquè no estava present, que no les que presenten avui com a al·legacions.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
INFORME.- Les contrapartides que s’han d’exigir per la prestació de serveis i 
realització d’activitats de l’Agència de Desenvolupament Local (PALMAACTIVA) 
tenen les característiques pròpies del Preu públic (sol·licitud i recepció voluntària, que 
se presta pel sector privat).  
 
Des de l’Agència de Desenvolupament Local (PALMAACTIVA) s’ha instat a la 
regulació de les tarifes per activitats que realitza. Es fa necessari establir i regular els 
preus públics que han de dirigir les activitats esmentades.  
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret 
Legislatiu 2/2004, de 5 de març, regula en els seus articles 127 i del 41 al 47 els preus 
públics, i pel que fa al procediment s’ha de estar al que preveu l’article 49 de la Llei de 
bases del Règim Local 
 
Se proposa, per tant, l’acord d’establiment i aprovació simultània de l’ordenança 
reguladora del preu públic per la prestació de serveis i realització d’activitats de 
l’Agència de Desenvolupament Local (PALMAACTIVA). S’adjunta l’informe tècnic 
econòmic serveix de base a les tarifes de l’ordenança. S’acompanya estudi econòmic 
justificatiu de les tarifes que es proposen. 
 
S’han sol·licitat informes a Intervenció als Serveis Jurídics i al Consell Tributari sobre 
la present proposta de modificació de les ordenances dels preus públics.  
 
La Junta de Govern de Palma aprovà, el dia 4 d’abril de 2012, el projecte d’establiment 
i d’ordenació del Preu públic per la prestació de serveis i realització d’activitats de 
l’Agència de Desenvolupament Local (PALMAACTIVA),. S’ha remès als grups 
polítics municipals l’acord als efectes de presentar les esmenes que estimin oportunes, 
conforme el que preveu el Reglament de Ple de l’Ajuntament de Palma, durant el 
termini de cinc dies, conforme disposició de l’Honorable Senyor Batle. S’han presentat: 
un escrit d’esmenes del Grup municipal socialista; un escrit d’esmenes de la Regidora 
del Grup municipal PSM-Iniciativaverds-Entesa. 
 
Grup municipal socialista 
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En el seu punt 1, el Grup municipal socialista sol·licita, en relació a l’article 3.A, que els 
preus públics per tallers ocupacionals es fixin anualment, eliminant la delegació a la 
Junta de Govern la fixació d’aquests preus proposada.  S’informa que, tenint en compte 
que la naturalesa d’aquests serveis fa oportú que es puguin tramitar  amb més agilitat 
que a través de modificació d’ordenances que exigeix un mínim de tres mesos de 
tramitació, es podria desestimar l’esmena.  
En el seu punt 2, el Grup municipal socialista sol·licita, en relació a l’article 4.3, que la 
consideració d’interès general correspongui al Ple de l’Ajuntament. S’informa que es 
podria estimar en part l’esmena, atribuint al Consell Rector la competència per 
considerar l’interès general. 
En el seu punt 4, el Grup municipal socialista sol·licita, en relació a l’article 5.3, que 
sigui el consell Rector de PalmaActiva el qui es reservi el dret a exigir la quota més 
elevada en el cas de que no es justifiquin els ingressos. S’informa que, tenint en compte 
que és mes adequat que siguin les normes de funcionament de l’Agència les que fixin 
qui ha de determinar la tarifa a aplicar, es podria desestimar l’esmena. 
 
Grup municipal PSM-Iniciativaverds-Entesa 
En l’esmena 1ª, el Grup municipal PSM-Iniciativaverds-Entesa sol·licita, en relació a 
l’article 3.A, que sigui el Consell Rector de PalmaActiva qui fixi els preus públics i no 
la Junta de Govern com s’ha proposat. S’informa que, tenint en compte que la Junta de 
Govern té un criteri més ample que el Consell Rector, al tenir coneixement de tots els 
preu públics municipals i, amb independència del control que pugui exercir el Consell 
Rector sobre totes les actuacions de l’Agència, es podria desestimar l’esmena. 
En l’esmena 2ª, el Grup municipal PSM-Iniciativaverds-Entesa sol·licita, en relació a 
l’article 5.3, que es substitueixi l’expressió IMFOF per PALMAACTIVA. Tractant-se 
d’un error expressar l’antiga denominació de l’Agència, s’informa que es podria estimar 
l’esmena, substituint l’expressió “l’IMFOF” per “l’Agència de Desenvolupament Local 
(PALMAACTIVA)”. 
En l’esmena 3ª, el Grup municipal PSM-Iniciativaverds-Entesa sol·licita la inclusió 
d’un article on es fixin exempcions per la utilització dels espais per part de l’organisme, 
pròpies o per conveni, les entitats i associacions ciutadanes i les persones participants 
als cursos ocupacionals i/o a les activitats dels espais en cessió d’ús que siguin víctimes 
de la violència de gènere, les persones amb discapacitat, membres de famílies 
nombroses o monomaternals-monoparentals, i les persones amb risc social derivades 
des dels centres municipals de Serveis Socials. S’informa que, tenint en compte que les 
tarifes ja preveuen imports reduïts per determinats supòsits, es podria desestimar 
l’esmena.  
 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, 
correspon al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, vists els informes dels Serveis jurídics i d’Intervenció, el Cap del 
Departament, és del parer que, la Comissió de Comptes, després d’examinar les 
esmenes presentades, podria dictaminar favorablement l’elevació al Ple del següent 

 
A C O R D 
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"Primer.- Aprovar inicialment l’expedient d’establi ment del Preu públic per la 
prestació de serveis i realització d’activitats de l’Agència de Desenvolupament 
Local (PALMAACTIVA), en base a la legislació vigent en la matèria, i aprovar 
simultàniament de l’ordenança reguladora, la redacció de la qual s'adjunta a 
aquesta proposta. 
Segon.- L’expressat acord entrarà en vigor el dia en que es publiqui en el Butlletí 
Oficial de les Illes Balears l’acord d’aprovació definitiva. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el 
BOIB i en un dels diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el 
corresponent anunci d’exposició al públic de l’expedient, a efectes de reclamació. 
La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis d’aquest Excm. Ajuntament 
durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats podran examinar 
l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès que si 
dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà 
definitivament adoptat l’acord provisional." 
 
Es passen a votació les esmenes presentades i no acceptades per la Comissió pels 
grups municipals PSM-IV-ExM i PSOE, les quals són REBUTJADES per 17 vots 
en contra (PP) i 11 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
La proposta S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 vots en contra  (PSOE i 
PSM-IV-ExM). 
 
18.  Proposta d’aprovació d’actualització de tarifes pel servei d’estacionament 

per rotació de vehicles aparcaments municipals en règim de concessió 
administrativa. 

 
Té la paraula el Sr. Sansó: 
 
“Moltes gràcies Sra. Batlessa accidental. Bé, volem deixar clar primerament que aquesta 
proposta que avui duim aquí, fa referència en els aparcaments gestionats per les 
concessionàries, i no per aquells aparcaments que gestiona directament l’SMAP. En 
gener de 2012, rebérem a l’SMAP sol·licituds d’actualització de les tarifes que exigeix 
pel servei d’estacionament de vehicles, per rotació dels 8 aparcaments en concessió. Un 
cop rebuda aquesta sol·licitud, tinguérem varies reunions amb els concessionaris, ja que 
des de aquest Equip de Govern i mitjançant l’SMAP els hi férem sabre que no estàvem 
d’acord amb aquesta pujada de tarifes, que no ens pareixia el moment idoni, haguda la 
crisi econòmica que existeix, però vist que havien perdut doblers durant 3 anys, 
insistiren que volien pujar les tarifes. Aleshores, la nostra actuació va esser que posarem 
en mans dels serveis jurídics aquesta pujada de tarifes per part dels concessionaris, i 
tenen vostès afegits els informes jurídics que acompanyen aquesta proposta, coincidint 
amb tots ells que era preceptiu donar tràmit a dita petició, ja que així estava establert en 
els diferents plecs de les distintes concessionàries. Un altre tema que ens plantejaren els 
concessionaris, va esser que volien pujar els preus automàticament, la qual cosa també 
donarem tràmit a Secretaria de l’Ajuntament, i aquí si que no se’ls hi va donar la raó, 
sinó que la pujada havia de passar per el plenari. I avui duim, un cop estudiat el sistema 
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tarifari, que duim aquesta actualització, amb una tarifa màxima de 0,025758 vull dir 785 
euros minut, base imposable, iva exclòs, per la seva aprovació. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Gràcies Sra. Fernández. Bé, nosaltres només per anunciar el nostre vot, que serà 
d’abstenció, en principi aquesta pujada que s’estima en un 7,4% ens pareix evidentment 
també bastant elevada, però bé, vostè mateix ha reconegut que és una qüestió que se 
dona, ara és vera que el Ple de l’Ajuntament és el que aprova, no aprova aquesta. Ells ho 
poden demanar, però és el Ple de l’Ajuntament el que aprova o no aprova la pujada de 
tarifes. Vull dir ells estan en el seu dret de demanar, nosaltres d’entrada ens abstindrem. 
Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Gracias Sra. Alcaldesa Accidental. Miri Sr. Sansó, jo li vaig dir, és la comissió, si ha 
de passar pel plenari. Com és possible que estiguem obligats? Com és possible que 
estiguem obligats si ha de passar pel plenari? Jo no dubto que estiguem obligats per 
contracte, però si és així, perquè ha de passar pel plenari? Nosaltres incorrem en 
qualque delicte si o prevaricació si votem en contra? Jo crec que no, només faltaria, 
només faltaria, no li demano a vostè, estic fent una pregunta retòrica, entenc que no, 
només faltaria. I de totes maneres és possible que tinguin el dret a pujar tarifes, jo crec 
que no és el moment i és més que evident que no és el moment, vostè mateix ho ha 
reconegut, però també és vera que si avui d’aquest plenari sortim aquí amb un 
increment de tarifes del 7,5% com tot preveu que hi sortirem, també hauríem de sortir 
amb un compromís d’inspeccionar com duen les concessions les concessionàries dels 
aparcaments municipals, perquè no ho diré en públic però n’hi ha qualcuna, no, li puc 
dir, el de la Plaça Major deixa molt que desitjar el manteniment, li dic un nom i 
llinatges, molt que desitjar el manteniment, és a dir, nosaltres tenim armes per 
aconseguir que facin un manteniment més acurat, o més adequat. És vera que és el més 
antic, i per tant té uns condicionants diferents, a lo millor no s’ha de demanar que 
estigui com el de la Rotger, la que està allà, val, d’acord. Entre això i com està crec que 
hi ha una diferència, i si són bons per reclamar els seus drets també hi haurien d’esser 
per les seves obligacions, per tant entenc que això ho haurien de fer immediatament 
després d’aprovar aquest preu, que nosaltres no li donarem suport, com tampoc li varem 
donar suport a la comissió. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Sansó: 
 
“Moltes gràcies Sra. Batlessa accidental. Miri, estam d’acord en que cap de nosaltres 
estam, valgui la redundància d’acord amb aquesta pujada, però com ja li he fet sabre, 
tenen adjunts els informes jurídics preceptius que diuen que és, s’ha de fer, perquè un 
7,4% perquè com que hi ha hagut 3 anys, des de el 2008 que els no sol·licitaren, s’ha de 
fer aquesta pujada des de el 2009, crec que era, des de el 2009, fins ara. Per això ara 
s’ha de pujar a un 7,4 iva inclòs. Però perquè estiguin vostès tranquils, jo els hi llegiré 
lo que diu el Tribunal Suprem en una sentència de dia 27 de maig de 2009 en quant, en 
aquest tema en concret no, però a tema de contractes diu: en nuestro ordenamiento 
contractual administrativo, el pliego de condiciones es la legislación del contrato para la 
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contratista y para la administración contratante, teniendo por ende fuerza de ley entre las 
partes. És a dir, no ens queda més remei que dur-ho aquí, votar en contra és votar contra 
l’ordenament jurídic, perquè els informes jurídics tots estan dient això. Tenen dret, 
vostè me va dir a comissió que si, podien votar aquí en contra i que ja aniríem en els 
tribunals. Jo Sr. Alcover les inseguretats jurídiques de la legislatura passada prefereixo 
no tenir-les aquesta, prefereixo anar per l’ordenament jurídic perquè hi ha sentències, hi 
ha jurisprudència judicial. Miri que jo no som advocat, per tant no puc xerrar, però n’hi 
ha i a més anem a unes costes, hem de pagar unes costes, hem de pagar uns judicis que 
sabem de bona mà que perdríem, i per tant tenen tot el dret per la, perquè com diu aquí 
és força de llei entre les parts i per tant no ens queda més remei, encara que no estiguem 
d’acord, com vostès, en aquesta pujada en aquests moments. Moltes gràcies.”  
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
Movilidad y Aparcamientos, SL, titular del CIF número B-80392731 i en la seva qualitat 
de concessionària de l’aparcament ubicat a l’avinguda d’Alexandre Rosselló, va 
presentar, el proppassat dia 23 de gener de 2012 [RE núm. 7272], sol·licitud 
d’actualització de les tarifes que exigeix pel servei d’estacionament de vehicles per 
rotació.  
 
Palma 2001 Aparcament, SL, titular del CIF número B-57105199 i en la seva qualitat 
de concessionària de l’aparcament ubicat a l’avinguda del Comte de Sallent, presentà, el 
proppassat dia 31 de gener de 2011 [RE núm. 10.873], sol·licitud d’actualització de les 
tarifes que exigeix pel servei d’estacionament de vehicles per rotació. Aquesta 
sol·licitud fou complementada per una segona instància de data 3 de febrer de 2012 [RE 
núm. 12.312].  
 
Aparcamientos Mallorquines, SA, titular del CIF número A-07017965 i concessionària 
de l’aparcament de la plaça del Comtat del Rosselló, va presentar, dia 30 de gener de 
2012 [RE núm. 7.001], sol·licitud d’actualització de les tarifes que exigeix pel servei 
d’estacionament de vehicles per rotació. Aquesta sol·licitud fou posteriorment 
complementada per una segona instància presentada dia 2 de febrer de 2012 [RE 
11.643].  
 
Aparcamientos Mallorquines Segundos, SA, titular del CIF número A-07026578 i 
concessionària de l’aparcament de la plaça del Bisbe Berenguer de Palou, sol·licità, dia 
30 de gener de 2012 [RE núm. 7.001], l’actualització de les tarifes que exigeix pel 
servei d’estacionament de vehicles per rotació. Aquesta sol·licitud fou posteriorment 
complementada per una segona instància presentada dia 2 de febrer de 2012 [RE 
11.643].  
 
Aparcamiento Paseo Mallorca, SA, titular del CIF número A-07467236 i concessionària 
de l’aparcament del Passeig Mallorca, va presentar, dia 30 de gener de 2012 [RE núm. 
7.001], sol·licitud d’actualització de les tarifes que exigeix pel servei d’estacionament 
de vehicles per rotació. Aquesta sol·licitud fou posteriorment complementada per una 
segona instància presentada dia 2 de febrer de 2012 [RE 11.643].  
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Aparcamientos Insulares, SA, titular del CIF número A-07022130 i concessionària de 
l’aparcament de la Plaça Major, va presentar, dia 30 de gener de 2012 [RE núm. 7.001], 
sol·licitud d’actualització de les tarifes que exigeix pel servei d’estacionament de 
vehicles per rotació. Aquesta sol·licitud fou posteriorment complementada per una 
segona instància presentada dia 2 de febrer de 2012 [RE 11.643].  
 
Estacionament Plaça d’Espanya, SL, titular del CIF número B-07422116 i 
concessionària de l’aparcament de la Plaça d’Espanya, va presentar, dia 30 de gener de 
2012 [RE núm. 7.001], sol·licitud d’actualització de les tarifes que exigeix pel servei 
d’estacionament de vehicles per rotació. Aquesta sol·licitud fou posteriorment 
complementada per una segona instància presentada dia 2 de febrer de 2012 [RE 
11.643].  
 
La Unión de Usuarios del Mercado del Olivar, SA, titular del CIF número A-07050081 
i concessionària de l’aparcament de la plaça de l’Olivar, presentà, dia 25 de gener de 
2012 [RE núm. 8501],  sol·licitud d’actualització de les tarifes que exigeix pel servei 
d’estacionament de vehicles per rotació. 
 
Totes aquestes sol·licituds han estat informades de manera individualitzada pels serveis 
tècnics de la Societat municipal d’aparcaments i projectes, SA. Consta a l’expedient 
exemplar original d’aquests informes.  
 
És per això que es proposa l’adopció del següent 
 
ACORD 
 
1. ACTUALITZAR les tarifes pel servei d’estacionament per rotació de vehicles en 
els aparcaments que tot seguit es relacionen infra , i FIXAR el seu import màxim 
exigible en 0,025785 €/minut (base imposable), IVA exclòs. 
 
Les tarifes màximes actualitzades objecte d’aquest acord corresponen als 
aparcaments següents:  
 

� aparcament ubicat a l’avinguda d’Alexandre Rosselló, gestionat per 
Movilidad y Aparcamientos, SL. 

� aparcament ubicat a l’avinguda del Comte de Sallent, gestionat per 
Palma 2001 Aparcament, SL. 

� aparcament de la plaça del Comtat del Rosselló, gestionat per 
Aparcamientos Mallorquines, SA. 

� aparcament de la plaça del Bisbe Berenguer de Palou, gestionat per 
Aparcamientos Mallorquines Segundos, SA. 

� aparcament del passeig Mallorca, gestionat per Aparcamiento Paseo 
Mallorca, SA. 

� aparcament de la plaça Major, gestionat per Aparcamientos Insulares, 
SA. 

� aparcament de la plaça d’Espanya, gestionat per Estacionament Plaça 
d’Espanya, SL 
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� aparcament de la plaça de l’Olivar, gestionat per Unión de Usuarios del 
Mercado del Olivar, SA. 

 
2. PUBLICAR aquest acord en el BOIB.  
 
3. NOTIFICAR aquest acord a les entitats concessionàries relacionades a l’acord 
primer i a la Societat municipal d’aparcaments i projectes ,SA.  
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP), 8 vots en contra (PSOE) i 3 abstencions 
(PSM-IV-ExM) 
 
19.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 1 de concessió de crèdit 

extraordinari finançat amb baixes de crèdit. 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Jo només per explicar que aquesta modificació de crèdit se fa en el pressupost de l’any 
2012, quan ja està en vigor i aprovat definitivament el pressupost, que se fa contravenint 
les bases d’aquest pressupost, la primera que duen ja la duen malament, no és el plenari 
qui té la potestat d’aprovar aquesta modificació de crèdit, és la comissió de comptes. Jo 
crec que se varen passar de frenada, bastaria que hi hagués informació de les 
modificacions que fan, no venir aquí, però també vull deixar constància que també vull 
entendre que ja que ho fa el plenari, com totes les que ... el plenari, aquesta modificació 
ara se publicarà en el BOIB i s’establiran 15 dies hàbils per al·legacions, a la qual cosa 
lo que haurà fet Sra. Crespi és allargar moltíssim el termini d’una modificació que no te 
la més mínima problemàtica a l’hora d’aprovar-se. Gràcies. I ens abstindrem.” 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies per recordar que nosaltres serem més participatius amb les modificacions del 
pressupost, perquè hem canviat les bases d’execució del pressupost, com nosaltres li 
demanàvem. Li he de dir que això és un crèdit extraordinari, i el crèdit extraordinari és 
un extraordinari Sr. Alcover. El crèdit extraordinari per la llei d’Hisendes Locals ens 
obliga a que haguem de passar pel plenari, ja se que m’ho va dir l’altre dia a la 
comissió, jo ara aquest pic després de la comissió ho vaig tornar llegir, i els crèdits 
extraordinaris han de passar, me sap greu dir-li que els crèdits extraordinaris a pesar de 
que pareixi que és poca cosa ha de passar pel Ple. Moltes gràcies.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
La que subscriu, gerent de l’Agència de Desenvolupament Local de Palma, justificant les 
circumstàncies que motiven la tramitació del present expedient de modificació de crèdit 
número 1, de concessió de crèdit extraordinari per creació d’aplicacions pressupostàries 
finançat amb baixes de crèdit al Pressupost per a 2012, emet la següent: 
 
MEMÒRIA  
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Per ser necessària i urgent, abans de la finalització del present exercici, habilitar 
diferents aplicacions al Pressupost per fer front a despeses no previstes i sorgides durant 
el transcurs de l’exercici, que es motiven en l’execució de noves actuacions de formació 
que van adreçades a millorar la capacitació de demandants d’ocupació, i específicament 
a impulsar entre els joves la realització de pràctiques formatives i laborals en empreses 
privades i institucions, atès que es preveu la possibilitat d’ajustar les consignacions del 
Pressupost corrent, a instància dels òrgans de gestió adients i d’acord amb el que 
disposa l’article 177 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial 
decret 500/1990, de 20 d’abril, la Base 8 2a. de les Bases d’Execució del Pressupost 
General per al 2012, el Decret de Batlia núm. 11.966 de 16 de de juny de 2011, 
d’Organització dels Serveis Administratius de l’Ajuntament i els articles 12, 17, 18 i 21 
dels vigents Estatuts, qui subscriu, atenint a la urgència de la tramitació del present 
expedient que es fonamenta en la necessitat d’iniciar les actuacions dins del mes de juny 
i accelerar així la tramitació administrativa, proposa a la Presidència d’aquest 
Organisme dicti la següent resolució de 

MODIFICACIÓ DE CRÈDIT 

 
PRIMER.- Aprovar la modificació de crèdit número 1, de concessió de crèdit 
extraordinari finançat amb baixes de crèdit (MOD. 01 CEX 01/12) en el Pressupost 
de l’Agència de Desenvolupament Local de l’Ajuntament de Palma per al 2012, 
quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma:  

A) AUGMENT DE DESPESES   
CONSIGNACIÓ AUGMENT CONSIGNACIÓ

APLICACIÓ DENOMINACIÓ ANTERIOR DE CRÈDIT DEFINITIVA

20.24100.47000/00 PROG. EMPLEA.- SUBV. PROG. PRÀCTIQUES A EMPRESES 0,00 20.000,00 20.000,00

20.24100.48900/00 PROG. EMPLEA.- TRANSF. BEQUES PRÀCTIQUES EMPRESES 0,00 59.138,25 59.138,25

TOTAL AUGMENT DE DESPESES 79.138,25

 
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES   

CONSIGNACIÓ DISMINUCIÓ CONSIGNACIÓ

APLICACIÓ DENOMINACIÓ ANTERIOR DE CRÈDIT DEFINITIVA

20.24100.22904/00 PROG. EMPLEA.- PLA FORMACIÓ 370.139,91 79.138,25 291.001,66

TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES 79.138,25

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
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SEGON.- Remetre l’expedient d’aquesta modificació de crèdit a la Junta de 
Govern per tal de que sigui elevat al Ple l’Ajuntament per a la seva aprovació i 
tramitació. 

TERCER.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el Tauló d’anuncis 
d’aquesta Corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de 
quinze dies hàbils. En el cas que no es presentessin reclamacions en contra 
s’entendrà aprovat definitivament. 

QUART.- Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables 
adients per a l’execució de la present resolució. 

 

CINQUÈ.- Donar compte al Consell Rector de l’adopció d’aquest acord a la 
primera reunió ordinària que celebri 

S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
20.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’Intervenció d’estabilitat 

pressupostària. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de l’Informe d’estabilitat 
pressupostària: 
 
En compliment de l’article 16.2 del Real Decret 1463/2007, de 2 de novembre pel que 
s’aprova el reglament de desenvolupament de la LLei 18/2001, de 12 de desembre, 
d’Estabilitat Pressupostària, en aplicació a les entitats locals, s’eleva al Ple l’informe 
d’Intervenció sobre el compliment de l’objectiu d’Estabilitat de la pròpia entitat local i 
dels seus organismes i entitats dependents corresponents als exercicis 2009 i 2010, que 
d’adjunta.  
   
22.  Proposta d’aprovació provisional del projecte de modificació del PGOU 

referent al canvi d’ús de part de solar esportiu EQ2b/DP 37-03 E (Camp de 
futbol Miquel Nadal) a docent (ampliació col·legi Marian Aguiló)EQ4b/DO-P 
37-06E. 

 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient el 
següent: 
 
INFORME DE LA TAG CAP DE SERVEI- El projecte de modificació del PGOU 
referent al canvi d’ús de part del solar esportiu EQ2b/DP 37-03-E (Camp de futbot 
Miquel Nadal) a docent (ampliació col.legi Marian Aguiló) EQ4b/DO-P 37-06-E, fou 
aprovat inicialment pel Ple de l’Ajuntament, en sessió celebrada el 24.11.2011, i sotmès a 
informació pública d’un mes en el Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 194 de 
29.12.2011, edicte núm. 26346, i en el diari ULTIMA HORA de 21.12.2011. 
 
Dins aquest termini no s’ha presentat cap al·legació i demanat informe a l’Àrea de Cultura 
i Esports, a l’Àrea d’Educació, Família, igualtat i Majors, a la Conselleria d’Educació, 
Cultura i Universitats i a l’Institut municipal d’Esports, només s’ha rebut informe en data 
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12-03-2012 de l’Àrea d’Educació, Família, Igualtat i Majors favorable a la modificació 
proposada. 
 
Es fa constar que es recavarà sol·licitud d’informe a la Secretaria General en virtut de les 
seves funcions d’assessorament legal al Ple i les Comissions atribuïdes a l´article 122.5.e) 
apartat 2n. de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, en 
relació a l´ article 123.2 del mateix text legal, que tendrà caràcter preceptiu per què es 
tracta d’assumptes que exigeixen una majoria especial. Dit informe se preveu també a 
l’article 85 de la Llei 20/2006, Municipal i de Règim Local de las Illes Balears, de 15 de 
desembre. 
 
Atès el que disposen els articles 41 del Text refós de la Llei del règim del sòl i 
ordenació urbana, RD 1346/76, de 9 d’abril, els 128 i següent i els 161 i següent del 
Reglament de planejament, pot aprovar-se provisionalment i elevar-se al Consell Insular 
de Mallorca per a la seva aprovació definitiva. 

 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), i  amb el quòrum 
establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, modificada 
per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del govern local, 
RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple,  4-1-e) i  
12-a) del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, la TAG que subscriu considera que el 
Consell de la Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 

 
Proposar a la Junta de Govern per tal que sigui elevat a l’ajuntament Ple, previ dictamen 
de la Comissió Informativa  l’adopció del següent: 

 
A C O R D 
 
1n.- Aprovar provisionalment la modificació  del PGOU referent al canvi d’ús de 
part del solar esportiu EQ2b/DP 37-03-E (Camp de futbot Miquel Nadal) a docent 
(ampliació col.legi Marian Aguiló) EQ4b/DO-P 37-06-E, ja aprovada inicialment, 
elaborada pels tècnics municipal del Departament de Planejament en data 1-06-11. 
 
2n.- Elevar l’expedient al Consell de Mallorca, òrgan competent perquè acordi 
l’aprovació definitiva de l'esmentada modificació del Pla general d’ordenació 
urbana. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) amb el 
quòrun de la majoria absoluta legal establert. 
 
23.  Proposta d’aprovació definitiva del projecte de modificació del PERI de la 

Calatrava, API/09-01 referent a la parcel·la 4A del carrer Calatrava. 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient el 
següent: 
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INFORME DE LA TAG, CAP DE SERVEI.- El Projecte de modificació del PERI  de la 
Calatrava, API/09-01, referent a la parcel.la 4A del carrer Calatrava, es va aprovar 
provisionalment,  en data  04.01.2012. 
 
Es va requerir l'informe preceptiu a què fa referència l'article 5.1 de l'RDL 16/81, de 16 
d'octubre a la Comissió Insular d’Urbanisme, que ho va emetre en sessió de data 24-02-12 
tot fent constar l’observació que no consta a l’expedient la notificació de l’acord municipal 
d’aprovació inicial a altres possibles afectats. En relació a aquest tema la Jurisprudència 
coincideix en què quan no es tracta d’un pla d’iniciativa particular aquesta notificació no fa 
falta. S’adjunta extracte de la sentència en resolució de Recurs contenciós administratiu 
núm. 87/1999: 
“Al respecto hemos de señalar que en la elaboración de los planes de urbanismo en trámite 
de audiencia al interesado se cumple con la información pública, no siendo necesaria la 
audiencia personal salvo en los casos de planes de iniciativa privada, tal como previenen 
los arts. 54 del TRLS de 1976 (RCL 1976, 1192)  y 106 del TRLS de 1992 (RCL 1992, 
1468 y RCL 1993, 485). 
En relación con ello podemos traer a colación el art. 139 del Reglamento de Planeamiento 
( RCL 1978, 1965)  donde expresamente se refiere a planes parciales que tengan por objeto 
urbanización de iniciativa particular donde se va a exigir como particularidad 4ª que el 
acuerdo de aprobación definitiva se notifique personalmente a todos los propietarios 
afectados, como trámite final, y así mismo la citación personal para la información pública 
a todos los propietarios de terrenos comprendidos en el plan –particularidad 2ª–; por ello, y 
como conclusión, decir que la citación personal en el trámite de información pública sólo 
será necesaria cuando estemos ante planeamiento de iniciativa particular, en su caso ante 
un Proyecto de iniciativa particular, lo que no ocurre en el caso de autos.” 
 
En qualsevol cas i, tot i que en el present cas no es tracta d’un pla d’iniciativa particular, en 
ser la Senyora Margarita Coll Vallori la que va posar de manifest la errada que suposava 
que l’immoble situat al carrer Calatrava, 4 no comptés amb qualificació al planejament se 
li va notificar personalment l’aprovació inicial de la modificació que ara es proposa per 
aprovació definitiva. 
 
Per això, d'acord amb l’article 148 del Reglament de planejament i atesos els articles 172 
i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  règim jurídic de les entitats locals; 
els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, 
modificada per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del 
govern local, RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del 
Ple,  4-1-e) i  12-a) del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, la TAG que subscriu 
considera que el Consell de la Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 
 
Elevar a la Junta de Govern perquè l’ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió 
Informativa  adopti el següent:   
 
A  C  O  R  D 
 
1. Aprovar definitivament el Projecte de modificació del PERI  de la Calatrava, 
API/09-01, referent a la parcel.la 4A del carrer Calatrava,  redactat pels tècnics 
municipals pel juny 2011.  
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2. Publicar el present acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears i notificar-lo a la 
Senyora Margarita Coll Vallori. Quedarà aleshores aixecada la suspensió de 
l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest acord. 
 
3. Donar trasllat d’aquest acord a la resta de Serveis d’aquesta Gerència 
d’Urbanisme i- a l’ Institut Municipal d’ Informàti ca a efectes d’allò previst a la Llei 
del Cadastre Immobiliari.  
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
24.  Proposta d’aprovació definitiva del projecte d’estudi de detall per instal·lació 

d’ascensor amb la finalitat d’eliminació de barreres arquitectòniques a 
l’Hotel Sol Melia Victòria a terrenys ubicats entre el C/ Joan Miro 21 i Av. 
Gabriel Roca 31. 

 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient el 
següent: 
 
INFORME DEL CAP DE SECCIO.-Una vegada aprovat inicialment per la Junta de Govern en 
sessió de 13 de desembre del 2011, el projecte d’estudi de detall per instal.lació d´un ascensor 
amb la finalitat d´eliminació de barreres arquitectòniques a l´Hotel Sol Melia Victoria, a 
terrenys ubicats entre el C/ Joan Miró 21 i Av. Gabriel Roca 31, Terme Municipal de Palma, 
presentat per l´entitat “Sol Melia SA” i redactat per l´Arquitecte Antonio Ayas Garcia, fou 
exposat al públic durant quinze dies mitjançant la inserció d'anuncis al Butlletí Oficial de les Illes 
Balears núm. 5 de 12 de gener de 2012, edicte núm. 259(incloent llistat de propietaris afectats als 
efectes de notificació per edictes als propietaris que no poguessin esser objecte de notificació 
individualitzada), al periòdic “El Mundo” de 5 de gener de 2012, al tauler d'edictes de la 
Corporació i notificat als propietaris  inclosos en l´àmbit de l´Estudi de Detall, d´acord amb 
l'article 140.3 del Reglament de planejament, sense que en el termini d'informació pública, que 
va finalitzar dia 31 de gener de 2012, s´hagin presentat al.legacions. 
 
Es va produir la suspensió de l'atorgament de llicències en els termes prevists a l'article 8 del 
RDL 16/81, de 16 d'octubre, i els 117 i següents del Reglament de planejament, suspensió que 
s'aixecarà amb l'acord d'aprovació definitiva. 
 
L’esmentat projecte es pot aprovar atès l'article 40 del text refós de la Llei sobre règim del sòl i 
ordenació urbana, RD 1346/76, de 9 d'abril; el 4 de l'RDL 3/80, de 14 de març, i el 140 del 
Reglament de planejament. 
 
Per això i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d´organització, funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals;els art. 127.1.c), 123 1.i), 122-4 a) del capítol II títol X de la llei 7/85 
de 2 d´abril modificada per la Llei 57/03 de 16 de desembre de Mesures per la modernització del 
govern local, RDL 781/86 de 18 d´abril , art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple, 4-1 e) 
i 12 a) del Reglament de la Gerència d´Urbanisme, el Cap de Secció que subscriu considera que 
el Consell de la Gerència pot adoptar el següent acord: 
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“Proposar a la Junta de Govern l’aprovació de l’Estudi de Detall per instal.lació d´ascensor 
amb la finalitat d´eliminar barreres arquitectòniques, a terrenys ubicats entre el C/ Joan Miró 
21 i Av. Gabriel Roca 31,  per tal que sigui elevat a l’ajuntament Ple, previ dictamen de la 
Comissió Informativa,  l’adopció del següent: 
 
A C O R D 
 
1r.- Aprovar definitivament el projecte d´Estudi de Detall per instal.lació d´ascensor amb 
la finalitat d´eliminació de barreres arquitectòniques a l¨Hotel Sol Melia Victoria, a 
terrenys ubicats entre el C/ Joan Miró 21 i Av. Gabriel Roca 31, Terme Municipal de 
Palma, redactat per l¨Arquitecte Antonio Ayas García, atès el resultat de la informació 
pública i de conformitat amb els informes del Servei de Control de Planejament de dates 
18-10-2011 i 10-11-2011 obrants a l´expedient. 
 
2n.-. Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda 
aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest 
acord. 
 
3r-.  Assabentar del present acord en el termini de deu dies al Consell Insular de Mallorca 
de conformitat al que disposa l´art. 140-5 del Reglament de Planejament. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
25.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del resultat de les inspeccions 

realitzades pel departament d’Activitats durant l’any 2011.  
 
El Ple de l’Ajutament se’n dóna per ASSABENTAT de les inspeccions realitzades: 
 
L’article 104 de la Llei 16/2006, de 17 d’octubre, de règim jurídic de les llicències 
integrades d’activitat de les Illes Balears, assenyala que els ajuntaments han de 
planificar les inspeccions que executaran anualment, així com que del resultat del pla 
d’inspecció s’ha de retre compte al ple de la corporació i trametre una còpia al Consell 
Insular i a la Conselleria competent en matèria de llicències d’activitats del Govern de 
les Illes Balears. 
 
El Servei de Control i Seguretat dels Establiments, en data 16 de març de 2012, ha emès 
informe sobre les inspeccions  realitzades durant l’exercici 2011. 
 
Per això i complint allò que disposa la Llei 16/2006, de 17 d’octubre, l’article 122 de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les bases del règim local, i en particular els articles 
4 i 12 del Reglament de la Gerència d’Urbanisme de Palma, que estableix les atribucions 
del Consell de Gerència, el cap del Departament que subscriu considera que es podria 
elevar al Consell de Gerència d’Urbanisme la següent proposta: 
 
1r. DONAR COMPTE AL CONSELL DE GERÈNCIA D’URBANISME  de 
l’informe emès pel Servei de Control i Seguretat dels Establiments, en data 16 de 
març de 2012, sobre les inspeccions realitzades durant l’any 2011, que s’adjunta a 
aquesta proposta. 



 

- 188 - 

 
2n. RETRE COMPTE AL PLE DE LA CORPORACIÓ a la prope ra sessió, previ 
dictamen de la Comissió del Ple d’Urbanisme i Medi Ambient, del resultat de les 
inspeccions realitzades pel Departament d’Activitats durant l’any 2011, d’acord amb 
el que es disposa a l’article 104.4 de la Llei 16/2006, de 17 d’octubre. 
 
3r. Remetre una còpia de l’informe i la resolució al Consell de Mallorca i a la 
Conselleria d’Interior del Govern de les Illes Balears. 
 
26.  SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al 

parc de Bombers de Son Castelló (830/2012).  
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania el 
següent: 
 
1.- El Ple de l'Ajuntament insta a l’equip de govern municipal a obrir de manera 
immediata el parc de bombers de Son Castelló, per motius de seguretat. 
 
Queda SOBRE LA TAULA 
 
27.  SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa 

a Palma Street Art (841/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Noguera: 
 
“Està parlada i amb els grups i transaccionada i no.” 
 
Parla la Sra. Batlessa accidental: 
 
“Hay una transacción. Se vota por unanimidad. ¿Hay que leer la transacción Secretaria? 
Sí. La Secretaria lee la transacción.” 
 
Parla la Sra. Secretaria: 
 
“La Regidoria de Comerç, Treball i Joventut, amb la col·laboració amb altres àrees 
municipals, estudiarà la possibilitat d’alliberar parades públiques per a possibilitar als 
joves artistes tenir espais on poder plasmar la seva gràfica, amb una normativa que 
reguli. La Regidoria de Comerç, Treball i Joventut donarà suport als joves artistes 
grafistes, creant i donant difusió a una borsa online, als comerciants, Pimes, entitats, 
administracions públiques i qualsevol que ho desitgi, pugui entrar i contactar a un jove 
dedicat a aquest art. La Regidora de Comerç, Treball i Joventut obrirà un espai de diàleg 
amb els joves artistes grafiters per tractar les dues anteriors propostes.” 
 
Es proposa la següent proposta transaccional: 
 
1.La Regidoria de Comerç, Treball i Joventut, amb col·laboració amb altres àrees 
municipals, etudiarà la possibilitatd’alliberar parets públiques per a possibilitar 
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als joves artistes tenir espais on poder plasmar la seva gràfica amb una normativa 
que ho reguli. 

 
2.La Regidoria de Comerç, Treball i Joventut donarà suport als joves artistes 
graffiterss creant i donant difussió a una borsa on-line on comerciants, PYMES, 
entitats, administracions públiques i qualsevol que ho desitgi pugui entrar  
contactar amb un jove dedicat a aquest art. 
 
3. La Regidoria de Comerç, Treball i Joventut obrirà un espai de diàleg amb els 
joves artistes graffiters per tractar les dues anteriors propostes. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
28. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a convocar la 

Comissió de seguiment de la ZGAT (1154/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Gràcies Sra. Fernández. Si, demanàvem convocar aquesta comissió de seguiment, 
finalment efectivament el Partit Popular la va convocar, l’Equip de Govern la va 
convocar, per tant satisfets d’haver-ho provocat, ni que sigui. Pensem que és important 
que es convoqués aquesta comissió de seguiment, perquè bé, ja duim 4 diumenges més 
alguns festius amb aquesta mesura que s’està implementant, aquest permetre a les grans 
superfícies i grans franquícies poder obrir els diumenges, que és lo que permet la 
declaració de zona de gran afluència turística. I per un costat veiem que, vèiem que les 
declaracions que es feien des de l’Equip de Govern, des de el Partit Popular, eren d’una 
gran satisfacció, d’un gran optimisme, s’han superat les expectatives del Sr. Martínez, i 
això contrastava en el nostre parer, amb una realitat en que els únics beneficiats eren 
grans superfícies i grans franquícies internacionals. El petit comerç del centre ha obert 
parcialment, molts de comerços han obert el dematí algun diumenge, i l’horabaixa no 
els hi ha compensat i han tancat. Però això per no parlar dels més de 3.000 establiments 
que hi ha a la perifèria de Palma, el petit comerç del barris, per aquest, per aquest si que 
aquesta obertura comercial de les grans superfícies i grans franquícies els diumenges, si 
que no és gens beneficiosa. Per tant davant aquesta, aquest optimisme que demostraven 
els dirigents de l’Equip de Govern, nosaltres lo que volíem i lo que cercàvem provocar 
amb aquesta moció és que hi hagués dades, que no xerrem ni d’expectatives, ni 
d’aparences o de sentiment, que parlem de dades objectives, de qüestions clares sobre 
nombre de comerços oberts, sobre quina és la composició de la clientela dels 
diumenges, si estam parlant de que bàsicament són turistes o hi ha un component 
important de residents, això per nosaltres evidentment per analitzar la repercussió, 
l’impacte d’aquesta mesura és molt important. Nosaltres, ho torn a dir, i ho tornem a dir, 
el PSM Iniciativa-Verds Entesa vol una ciutat dinàmica, també els diumenges. Estam 
molt d’acord amb la dinamització del carrer, amb espectacles de música, obertura de 
museus, altres infraestructures culturals, espectacles de carrer, amb això estam molt 
d’acord, també molt d’acord en que hi hagi oferta de bars i de restaurants, de lo que 
dubtem és de la necessitat de permetre obrir en aquestes grans superfícies i aquestes 
grans franquícies, d’això és de lo que dubtem, i d’això és lo que ens agradaria que, tal 
com se va comprometre aquest Ajuntament amb la votació de quan se va declarar zona 
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de gran afluència turística, que duguéssim un seguiment lo més objectiu i acurat 
possible sobre com està evolucionant aquest tema, i quines són les repercussions 
d’aquesta mesura de zona de gran afluència turística, que torna a recordar, no és 
permetre obrir els comerços els diumenges en el centre de Palma, és permetre obrir les 
grans superfícies i les grans franquícies, el petit comerç ja podia obrir els diumenges. 
Per tant, necessitem dades, aposta també reclamava a la comissió que s’elaboressin 
informes amb dades, on se recollís una mica tota l’evolució d’aquesta mesura que 
nosaltres pensem, pensàvem, ja ho varem dir quan se va declarar la zona de gran 
afluència turística i ho seguim pensant, que els únics beneficiats seran les grans 
superfícies, i això, i perjudicarà greument aquesta mesura en el petit comerç, sobretot 
dels barris, de la perifèria de Palma, per no xerrar també del petit comerç dels pobles. 
Per tant, perseguint un objectiu que potser positiu, que és la dinamització de Palma, en 
el final en aquesta situació de crisi podem posar molt en discussió la viabilitat de molts 
de petits comerços de les barriades, i de la, de més de 3.000 que hi ha a tots els barris de 
Palma. Per examinar això de manera adequada necessitem que la comissió de seguiment 
estableixi uns paràmetres objectius, i sapiguem quines són les dades i de que estam 
xerrant per poder, per poder fer un seguiment lo més acurat i exhaustiu possible 
d’aquesta mesura, que és una mesura important que tindrà un impacte i una repercussió 
molt important, i que al nostre parer compromet molt la viabilitat de molts de petits 
comerciants, sobretot de la perifèria i dels pobles, perquè dins lo que és la quota de 
mercat, dins lo que és el pastís global del consum que fan els ciutadans, aquesta mesura 
provoca que una part més important d’aquest pastís la se duguin les grans superfícies i 
grans franquícies, en detriment del petit comerç. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Crespi: 
 
“Si. La comissió tal com s’ha donat compte en el punt número 5 d’aquest ordre del dia 
del Plenari, ja s’ha convocat, està en marxa i se reunirà cada principi de mes, no record 
si és el dimarts de cada principi de mes. I bé, i no podem votar ni a favor ni en contra de 
qualque cosa que ja s’ha fet, que era instar al Batle a convocar la comissió de 
seguiment, no se com quedarà aquest punt, però ja està convocada.” 
 
Té la paraula la Sra. Pulido: 
 
“Si, bueno es repetir un poco la argumentación pero yo quiero traer a colación también 
la, el discurso que leyó aquí en el Pleno de febrero, el representante, el Presidente de 
Pymeco, que lo he apuntado para que literalmente recordemos que dijo: nosotros no 
somos los culpables, ni puedo aceptar que así se transmita, de que la actual situación de 
falta de consumo de actividad comercial, de dinamización sea la que es, nosotros 
exponemos y arriesgamos, intentamos mejorar y aún así el número de cierres en nuestro 
sector es dramático. Esto era una llamada de atención, pensando que esta declaración de 
zona de gran afluencia turística podía tener consecuencias negativas para el pequeño y 
mediano comercio, dado que quizás se pone sobre sus espaldas una responsabilidad 
desproporcionada en la lucha contra la crisis, ellos van con arcos y flechas y las grandes 
franquicias van con la bomba atómica, y por tanto nosotros tenemos que alinearnos del 
lado del pequeño y mediano comercio, reforzarlos, ayudarlos a dinamizar, ellos están 
dispuestos, pero tiene que notarse que nosotros apoyamos al más débil en esta, en este 
esfuerzo porque la ciudad sea efectivamente más viva, más dinámica y que no 
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perjudique precisamente a un sector tan importante para la economía y de esta ciudad, y 
que tanto esfuerzo dedica a la salida de la crisis. Gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si. Aquesta proposta, d’acord, efectivament diu, comença, instar al Batle a convocar de 
manera immediata la comissió de seguiment de la zona de gran afluència turística, però 
segueix per poder anar objectivant així les repercussions i conseqüències reals de 
l’autorització d’obrir els diumenges les grans superfícies comercials. Evidentment això 
és lo que cercava aquesta moció, poder anar objectivant aquestes repercussions i 
aquestes conseqüències, d’això estaria bé que la Sra. Regidora contestes alguna cosa, 
això evidentment és lo que interessa en aquest grup, no que se convoqui per convocar, 
sinó anar objectivant amb dades, de manera objectiva, quines són les conseqüències i 
quines són les repercussions, i si realment tal com nosaltres hem pronosticat, aquesta 
mesura de permetre obrir les grans superfícies i les grans franquícies els diumenges en 
el centre de Palma, anirà en detriment necessàriament, inexorablement del petit comerç 
dels barris i del petit comerç dels pobles, i sobretot una dada també molt important és 
quina és la composició de la clientela d’aquests diumenges, en el comerç, si bàsicament 
és una clientela de turistes o és una clientela de residents, això són coses que s’han 
d’anar objectivant, s’han d’anar establint, s’han d’anar fent els informes i estudis 
necessaris, i això és lo que pretenia aquesta moció, a demés de convocar poder anar a 
entrar en aquesta discussió i en aquest debat per examinar fins a quin punt estam i quin 
és l’impacte i la repercussió d’això.” 
 
Té la paraula la Sra. Crespi: 
 
“Bé, aquesta comissió se va crear, en aquesta comissió venen els petits comerciants, 
Pimeco, Afedeco i les dues patronals de restauració, les grans superfícies, i les 4 àrees 
municipals que estam treballant, en un programa de dinamització que ja se veu que els 
primers interessats en que continuem amb aquest programa de dinamització pues són els 
petits comerciants, i així els hem manifestat tant de forma informal com de forma 
formal a la comissió que se va celebrar la setmana passada o a principis d’aquesta, 
dilluns, que continuarem, que no és qualque cosa que s’hagi fet un mes o dos, que 
continuarem, que hi haurà canvis, adaptant-nos a lo millor a horari d’estiu, a lo millor 
no és necessari fer actuacions a les 12 del dematí, les hem de canviar d’horari, pues això 
se farà. En aquesta comissió ens varen demanar tenir un grup de treball on poguessin 
venir a part dels presidents de les patronals, pues personal tècnic, l’hem posat en marxa, 
dia 2 se reuniran, la setmana que ve, dimecres, amb personal tècnic de l’agencia de 
desenvolupament de comerç i personal tècnic de les patronals, com de l’Ajuntament. 
Per tenir un poc pues entre d’altres dades de les que s’han comentat, com quina és la 
repercussió. A nivell de petit comerç no se tenen dades, encara cap de les dues patronals 
pues ha fet recompte, o un estudi, i també dins aquesta comissió lo que se’ns va 
demanar, o varem acordar és a no fer, no donar avaluacions, és a dir, no fer avaluacions 
de com està funcionant fins esperar. És cert que nosaltres, o qualque company de 
l’Equip de Govern ha fet valoracions, però realment s’han superat les expectatives i ens 
referíem sobretot a la quantitat de gent, de ciutadans i de turistes que han acudit cada un 
dels diumenges que s’han obert, hagi plogut o no, en el centre de Palma. I en aquest 
sentit anaven les nostres valoracions. Però mai hem entrat a valorar, ni valorarem de 
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moment, quina repercussió està tenint pel petit comerç, perquè això no ho farem, ni jo 
com a Presidenta de la comissió, ni cap membre de l’Equip de Govern, i els comerços i 
els restauradors ens demanen esperar un poquet més de temps, inclús en el mes 
d’octubre perquè no esperar que acabi tot el període i avaluar. Això no vol dir que 
puguem fer modificacions, perquè aquesta mesura entregui en profit tots, ciutadans, 
turistes i els petits comerciants que estan preocupats, i nosaltres també si volem que 
sigui profitosa també ha d’esser per ells. I amb això crec que queda contestat i ara 
veurem com queda aquesta proposta perquè la comissió ja s’ha fet, i no només hi ha una 
sinó que ara s’ha creat un altre de grup de treball, de feina pues a lo millor li puguem dir 
més tècnic.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania el 
següent: 
 
Instar al batle a convocar de manera immediata la Comissió de Seguiment de la 
ZGAT per poder anar objectivant així les repercussions i conseqüències reals de 
l’autorització d’obrir els diumenges a les grans superfícies comercials.  
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
31.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a no a les retallades a 

les famílies de Palma en educació (1156/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Noguera: 
 
“Gràcies. Bé, jo simplement era per transmetre la preocupació de lo que està passant en 
quant a les decisions que està prenent la Conselleria d’Educació, i que afecten 
directament a els famílies de Palma. Jo Sra. Ferriol la veig molt tranquil·la, i aquesta 
tranquil·litat a nosaltres ens comença a parèixer irresponsabilitat, perquè les coses que 
estan passant són importants, són greus, i les retallades són diverses en diversos 
aspectes de l’educació. Entenem que l’educació pública fa una tasca importantíssima, és 
una funció importantíssima en igualtat de coneixements i igualtat d’oportunitats en 
quant a recursos socials, i pensem que les continues retallades i els continus atacs del Sr. 
Bosch, afecten directament el procés educatiu dels nins, i sobretot a la conciliació 
laboral i familiar de les famílies, i també com no a l’economia en aquests temps tan 
complicats. Jo li explicaré per si no ho sap, que les retallades han afectat en el 
professorat, supressió de places de plantilla, les jubilacions s’amortitzen, això vol dir 
que no se substitueixen, un auxiliar tècnic educatiu menys respecte al curs passat, aquest 
professional depenia de les necessitats del centre i s’encarregava de l’alumnat de 
necessitat educatives especials, anunci per part del Conseller de ratios, en els programes 
s’ha suprimit l’aula d’acollida i de suport lingüístic, el programa d’immersió de suport a 
llengua, els programes pro a i para per combatre el fracàs escolar. En quant a partides 
econòmiques dels centres s’han baixat l’assignació per despeses de funcionament de 
centres escolars, a més la Conselleria d’Educació ofega als centres escolars, ja que 
aquestes despeses no se paguen des de octubre del 2011, i estam a abril del 2012. A més 
el fons de llibres no s’ha pagat a curs 2011-2012, el deute és de 70 euros per alumne, les 
beques dels llibres de text no s’han pagat no ha sortit la convocatòria d’aquest curs, les 
beques de menjador del curs anterior no s’han pagat, les d’enguany no s’han convocat, i 
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a més amb l’estimable col·laboració de l’Ajuntament de Palma, que ha reduït les 
subvencions a les Amipas, això suposa un greu problema per la conciliació de la vida 
laboral i familiar de les famílies de Palma, en quant a activitats extraescolars, activitats 
matineres, en quant a activitats formatives per pares i mares, i a més hem de pensar que 
el programa èxit mal anomenat prisse, ha passat de 46 a 103 a 9. Clar nosaltres estam 
preocupats, i espero que vostès no donin la culpa, després d’un any de gestió, a la 
legislatura anterior. Perquè per exemple que no se convoquin les beques de menjador no 
és per culpa, és simplement per incompetència del Govern de les I lles Balears. Bé, 
com nosaltres si que entenem que som corresponsables del procés educatiu de les 
famílies dels nins de la ciutat, i entenem que vostè té una sensibilitat important amb el 
tema d’educació, volem d’una vegada per totes sobretot criticar aquesta política de la 
Conselleria, que afecta directament a les famílies de Palma i, sobretot com a institució 
donar ja un toc d’atenció molt important en aquestes polítiques de continues retallades, 
que estan afectant en els processos educatius dels nins, a l’economia de les famílies i a 
la conciliació laboral i familiar.” 
 
Té la paraula la Sra. Ferriol: 
 
“Muchas gracias Sra. Fernández. Sr. Noguera, que digui que estic tranquil·la, m’és 
igual, ara que digui que sóc irresponsable ja trobo que no hi ha lloc a que ho digui, però 
vaja, vostè és lliure d’expressar-se com consideri oportú. Vostès insisteixen en traslladar 
en el debat d’aquest plenari de l’Ajuntament de Palma, el record de temes que són de 
caire autonòmic, de caire autonòmic, les decisions que pren la Conselleria d’Educació, 
la política que fa la Conselleria d’Educació és del Govern de les Illes Balears, no és 
depenent de l’Ajuntament de Palma, però feta aquesta salvedat tan òbvia. Miri, jo li diré 
lo que vostè ja sap, que la conjuntura econòmica és extremadament delicada, que la 
Comunitat Autònoma va superar el dèficit que estava previst, que s’ha de fer un esforç, i 
que és evident que tots els que tenim una responsabilitat en política tenim el compromís 
ferma de defensar l’educació pública, igual que la sanitat pública. Miri, s’han introduït 
mecanismes de flexibilitat, perquè les comunitats autònomes puguin racionalitzar la 
seva despesa, però s’ha de cercar l’eficàcia, o sigui no és només tenir disponibilitat 
pressupostària, o no és només tenir pressupost, o sigui és una qüestió que va un poquet 
més enfora, ens hem de plantejar en aquestes alçades, que s’ha de governar amb 
eficiència. Val, no fins ara no pareix que s’hagin preocupat massa d’aquest tema, jutjat 
pels seus fets. Miri, respecte a l’augment de les ratios, que vostès exposa a l’exposició 
de motius, valgui la redundància. Li he de dir que la LOE permet un increment del 10% 
del número d’alumnes, això ho diu l’article 87.2, i lo que se planteja en aquests 
moments és un increment d’un 10% extra, temporalment, per fer front a les dificultats 
que en aquest moment ens trobem. I li he de dir que aquestes ratios, ens posen en una 
situació similar a països com Alemanya, Estats Units, Irlanda, Dinamarca o Escòcia. 
L’OCD senyala que les ratios no han deixat de baixar en els darrers anys, però no s’ha 
observat cap mena ni cap millora significativa en l’educació de l’alumnat. El fet de la 
baixa ratio, el que fa en aquests moments és justificar l’alt cost salarial per alumne, Pisa 
diu que la qualitat de la formació del professorat té un efecte major en el rendiment del 
grup, que en la grandària de la classe. I tot això permet concloure que un increment 
transitori del número d’alumnes per aula, no té perquè tenir un efecte substancial en la 
qualitat, en l’educació. I miri, pel que respecte a l’Ajuntament, jo no m’he amagat en 
cap moment de donar explicacions, jo me pareix que vaig de front, i des de el primer 
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moment vaig explicar per quina raó no se continuava amb el programa èxit, i per quina 
raó s’havien de rebaixar les subvencions a les associacions de pares i mares, o de mares 
i pares, que m’agrada més. Si s’hagués fet una feina un poquet més seriosa i un poquet 
més responsable des de les institucions governades pel pacte que vostès feren, la 
situació amb la que nosaltres ens hem trobat a l’Ajuntament hagués estat un altre, això 
no m’ho pot negar. Per tant, que vostès facin potadetes quan nosaltres diem que tenim 
aquesta herència, bé me pareix que cadascú pot fer lo que trobi, ara, que tinguin raó i 
que protestin perquè fem menció de lo que ens hem trobat, jo crec que valdria més que 
fessin un poquet d’anàlisi, un poquet d’autocrítica, i un poquet de demanar perdó també 
estaria bé. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. González: 
 
“Bé, yo en principio decir que nos sumamos a lamentar la situación de dificultad por la 
que está pasando la educación pública, en todo el país, no solamente en nuestra ciudad o 
en nuestra comunidad, y sinceramente Sra. Ferriol, no iba a hacer la intervención sino 
en una, bueno, en el tono constructivo que creo que siempre hemos intentado llevar, 
tanto la legislatura anterior como en está, siempre que hemos tenido algún debate sobre 
algo que no siempre hemos estado de acuerdo. Pero yo sinceramente, lamento que 
continuamente estén intentando excusar o dar como respuesta a cualquier propuesta, o 
cualquier situación en la que hay una diversidad, o digamos no estamos de acuerdo, con 
que vuelvan a la herencia. A ver, si vamos a la herencia, tenemos que hablar, no de la 
herencia de estos últimos 4 años, repito también de los otros anteriores, el mundo no 
empezó como he dicho antes en el 2007, y tampoco el PP acaba de empezar a gobernar, 
o es la única vez que ha gobernado a partir del 2011. Por tanto, si hay que asumir 
responsabilidades, si hay que pedir perdón o si hay que pensar en todos los errores 
pasados, probablemente nosotros tenemos una parte que nos corresponde, pero el PP 
también tendría que empezar a pensar también en pedir perdón, y en pensar en la 
herencia que nos encontramos en el 2007, que tampoco me parece que no había una 
situación de crisis, no había unas circunstancias externas a la voluntad de los que 
gobernábamos, como la que nos hemos encontrado, y ha habido situaciones muchísimo 
más merecedoras de pedir perdón. Gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Noguera: 
 
“Arriba a esser graciós els seus arguments Sra. Ferriol amb el tema, és que no, sempre 
ens demanen que instem a la Conselleria. Escolti, és que són ciutadans de Palma, i 
nosaltres som l’administració més propera, no ens llevi aquest dret de reivindicar major 
benestar educatiu pels nins de Palma, és que si fos vostè, si fos per vostè res de res. 
Amem, si no ho sap, la supressió de places de plantilles també és a Palma, a Palma. 
L’auxiliar educatiu menys també és a Palma. Els programes pro a i para, se feien a 
Palma, Palma. Ha baixat l’assignació per despeses de funcionament de centres escolars, 
també de Palma. Els fons de llibres no s’han pagat també a escoles de Palma, i les 
beques de llibres de text no s’han pagat a Palma, i també les beques de menjador a 
moltes escoles de Palma, que estan a punt de tancar els seus menjadors, també són de 
Palma. Llavors entendrà que jo presenti aquesta proposta, perquè estam parlant de 
Palma. A partir d’aquí, lo que no s’entén és que després de 100 dies, després de 6 mesos 
de la seva gestió, encara continuï reprotxant la gestió anterior, perquè clar, vostè ja 
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governa Sra. Ferriol, de veres, i prefereixo que estigui vostè i no un altre, i ho dic, ja 
governen, ja governen i a partir d’ara cada vegada que retregui la gestió anterior, 
començarem a xerrar de corrupció, començarem a xerrar de palacetes, de Palma Arenas, 
de pots de colacao, i començarem a xerrar d’herències, d’herències que van en contra de 
lo que és la democràcia. A partir d’aquí també lo que, quan vostè diu que no hi ha 
doblers, tot és molt relatiu, perquè no hi ha doblers per l’escola pública, però si hi ha 
doblers per concertar 3 escoles de l’opus, que ens surt a més de 10 milions d’euros a 
l’any. Una escola que per criteris de població no potser concertada, i una escola que 
segrega per sexes les aules, educación de otros tiempos, aquella educació que anaven 
nins a una banda i nines a un altre. Això, això és lo que concerta el Partit Popular, i això 
passa a Palma Sra. Ferriol.” 
 
Té la paraula la Sra. Ferriol: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. González yo creo que no les he faltado al respeto en 
ningún momento, y la verdad es que sentiría mucho que se sintiera molesta por mi 
intervención anterior, lo que ocurre es que ustedes tienen que entender que en el 
momento en que uno se hace responsable de una gestión, tiene que hacer una 
introducción histórica, o sea esto nos lo pedían en los exámenes, cuando usted tiene que 
explicar un tema, tiene que hacer una breve introducción. Vale, yo he hecho esto, 
porque me parece que es importante que nos ubiquemos todos y que sepamos de donde 
vienen las cosas, yo no lo veo como un reproche, lo veo como una explicación. Ahora, 
si ustedes se lo toman a mal porque están un poco más sensibles o lo que sea, yo de 
verdad que lo siento pero, en fin, no está en mi ánimo ni ofender ni molestar, 
simplemente explicar, creo que es importante. Sr. Noguera, estic contenta de que 
qualque cosa li hagi semblat al manco graciosa avui de lo que jo he dit, perquè al manco 
si és graciós no és tan desagradable com lo primer que m’ha comentat, i com lo que 
m’ha comentat després, ja me satisfà. Miri, jo no els llevaré cap dret, ni siquiera el de 
fer potadetes però en sentit literal, ara vostès també convindria que xerressin un poc 
amb el seu grup parlamentari, que el tenen, i que tinguessin en compte que hi ha 
demandes, que és més convenient que se facin des de el Parlament. Jo no li negaré mai 
debatre sobre educació, bé, en fi, amb més o manco fortuna, perquè no sempre arriben 
d`hora, aposta, aposta. Miri, ja que hi ha el Sr. Veramendi, si li vol transmetre res és 
segur que li farà més cas que el seu grup, o sigui que segur que ho recollirà. Si hem de 
xerrar del passat, i volen xerrar de corrupció, podran continuar en la línea dels darrers 4 
anys de govern, perquè vostès han estat en el Govern però no s’han aturat de xerrar de 
corrupció en cap moment, o sigui que si s’hi troben còmodes no seré jo la que digui que 
canviïn. I, que vol que li digui? Que el concert amb les escoles costa doblers? I l’escola 
concertada, una plaça a l’escola concertada no val lo mateix, que una plaça a l’escola 
pública, això també convindria que ens ho miréssim un poquet perquè és una tema. O 
no? No és una pena? No és una llàstima? Escolti jo vaig anar a una escola només de 
nines i me pareix que no som tant rareta, així mateix vaig pel món, no és que, convé. És 
que sap que passa Sr. Noguera? Que convé que ens respectem un poquet, perquè clar no 
tothom pensa com vostès, i la mostra és molt evident aquí dedins i defora, o sigui no 
tothom pensa igual, convé que ens respectem, jo el respecto a vostè i respecto la seva 
lluita pel català, li respecto la seva lluita per l’escola pública i tot lo que vostè faci i 
només faltaria, i si li puc ajudar des de la meva feina de Govern li asseguro que 
l’ajudaré. Ara vostès respectin una micona a les persones que tenim una ideologia 
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diferent, i que tenim una formació diferent, i que tenim unes creences fins i tot. A pesar 
de que jo no he de venir a aquí a defensar cap organisme religiós, però no convé xerrar 
de segons quines coses com si fos una cosa estranya o fora de la normalitat, o fora de 
l’esperit democràtic. Jo li dic que soc producte d’això, i vaig per tot, no m’ha passat res 
fins ara, però vaja. No, és vera. Mirin, i ara, moltes gràcies Sr. Batle, si vostès me 
permeten, només un parell de punts, no voldria que s’enfadessin, de veres que no ho 
faig amb mala idea, només és perquè tinguem clares les coses. Deute d’organismes 
propis de la comunitat inclosos en el servei de salut i l’agencia tributària 1.104 milions 
d’euros a 30 de juny de 2011, més les factures dels calaixos, que és com una nova 
denominació que han sortit arrel de la seva gestió, a 31 de desembre 233 amb 6 milions 
dels quals 320 corresponien a Ibsalut, 205 dels quals acumulà de l’any 2011. 
Conselleria de Vivenda i Obres Públiques, despesa de 92.154 euros per obres d’art, per 
decorar els seus despatxos, i per fer regals a autoritats, a l’època postelectoral, abans de 
que se formes el Govern del PP varen córrer donant ordres els dirigents del departament 
que s’havien d’anar, perquè se despengessin aquests quadros i se dipositessin a un petit 
espai que tenien un magatzem secundari, de qualsevol manera. Per no xerrar de l’ús de 
vehicles oficials per temes particulars, no, li faig un, simplement li estic posant en 
situació. “ 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Sr. Noguera a vostè l’han escoltat.” 
 
Parla la Sra. Ferriol: 
 
“El poso en situació.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Perdoni un momentet. Lo que m’està dient és que vol que respectem el temps 
estrictament a partir d’ara?. M’està dient això? Perquè jo escolti, estaria encantat de fer-
ho, ho faig en consideració a tots vostès. M’està dient això Sr. Noguera?. No, no, 
perdoni, perquè li asseguro que si vostè m’està dient això la Sra. Ferriol ha acabat en 
aquest mateix moment. Vostè m’està demanant això?” 
 
Parla el Sr. Noguera: 
 
“Estàvem xerrant d’educació Sr. Batle. La Sra. Ferriol” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Perdoni, Sr. Verger, escoltin, vostès sabem com jo maneig aquest, el temps i cadascú 
jo mai li discuteixo de lo que vostè parla, mai en la meva vida m’he ficat en lo que vostè 
parla, parli de lo que parli, per lo tant Sr. Noguera vol que la Sra. Ferriol continuï o 
s’estima més que a partir d’ara apliquem el temps? Moltes gràcies.” 
 
Parla la Sra. Ferriol: 
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“Moltes gràcies Sr. Batle. El vicepresident econòmic anuncià que el Govern hauria de 
fer front en el pagament de 547 milions d’euros en amortitzacions, i 202 milions pels 
interessos derivats de l’endeutament de la Comunitat Autònoma. El deute de la 
comunitat és de 4.500 milions d’euros, la qual cosa implica el pagament d’una quantitat 
de 2 milions d’euros al dia. A la finca de Son Real es varen realitzar obres il·legals per 
valor de 529.708 euros durant la passada legislatura. Es varen comprar galliners per 
import de 12.000 que mai varen esser emprats i se varen gastar 290.000 euros a l’any en 
un personal que no feia falta a la finca. Ja sé que no els agrada però ja acabo. Alts 
càrrecs de Gesma varen fer una despesa de 150.000 euros en viatges hotel de 4 estrelles 
i dietes per la seva formació. L’erari públic els va pagar màsters a Esade i centres 
exclusius per import de 13.000 euros cadascun dels alts càrrecs. Despesa de 54.000 
euros en material promocional de transports. Si vol Sr. Verger no li conto, però li puc 
especificar a part d’altres coses. Jo lo únic que vull que entenguin és una cosa, mirin, en 
el torn de paraula a no ser que se faci qualque intervenció que sigui ofensiva o fora de 
to, o fora de lloc o que el Batle cridi a l’ordre, crec que tothom s’expressa en llibertat. I 
jo lo que faig és explicar-los quina és la situació. Si, 5 minuts després i podem 
continuar. Simplement els estic posant de manifest quina és la situació, per favor Sr. 
Noguera jo això no m’ho hagués imaginat mai de vostè. Sr. Batle encantada d’acabar la 
intervenció. Gràcies.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania el 
següent: 

L’Ajuntament de Palma insta a la Conselleria d’Educació a rectificar la seva 
nefasta política educativa i a aturar les retallades que afecten molt negativament al 
procés educatiu dels nins i a l’economia i a la conciliació de les famílies de Palma. 

 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
32.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a cultura popular: 

colles de dimonis (1157/2012). 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania el 
següent: 
 
L'Ajuntament de Palma organitzarà  dos correfocs amb  la participació de totes les 
colles de dimonis de Palma en la Nit de Foc de les festes de Sant Joan i en el marc 
d'activitats de les festes de Sant Sebastià 
 
S’APROVA per unanimitat . 
 
33.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la senyalètica turística 

dels monuments del Casc Antic de Ciutat. (1159/2012) 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania el 
següent: 
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1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a netejar i mantenir 
en perfectes condicions la senyalètica turística de la Ciutat. 
 
S’APROVA per unanimitat . 
 
36.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a participació 

ciutadana, turisme i responsabilitat social (1188/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Noguera: 
 
“Seré breu, no me passaré 5 minuts de lo que me toca. Acabaré abans. Bàsicament, 
considerem imprescindible introduir criteris de participació ciutadana dins les polítiques 
d’aquest Ajuntament, considerem que la política no és només anar a votar cada 4 anys, i 
per aquest motiu realitzarem un concurs d’idees, on la ciutadania podia aportar 
propostes i projectes que estiguessin relacionades amb el que és el turisme i la 
responsabilitat social. Varen sortir un total de, va haver-hi bastant participació però per 
votació només quedaren 3 propostes que són les que presentem aquí, i la gent bé, 
veritablement són propostes que estan encaminades sobretot amb el tema del turisme, de 
responsabilitat social, i simplement és el tema de pensar que la ciutadania també ha de 
poder participar activament dins el dia a dia de les polítiques de Cort. Ja està.” 
 
Té la paraula el Sr. Gijón: 
 
“Yo pensaba que en este punto no íbamos a hablar demasiado, porque la verdad es que 
me parece vergonzoso que se traiga una propuesta como la que ustedes presentan en el 
número 3, por mucha consulta popular que hayan hecho. Porque que se reúna un 
montón de gente para decir tonterías, no deja de ser una tontería cuando eso está escrito. 
Y creo que eso hace un flaco favor al tema turístico. Yo no se que presión o que 
voluntad tienen ustedes de presentarla aquí, y tampoco entiendo muy bien que esto, 
porque al final no beneficia a nadie. Si realmente quieren que hablemos de turismo, 
vamos a hablarlo en serio y por favor no traigan este tipo de propuestas porque bastante 
mal está la situación como para que perdamos el tiempo con estas tonterías. Gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Hila: 
 
“Moltes gràcies. Bueno, a mí como no me va ni me viene creo que estamos en un tono 
de contestaciones por el Equipo de Gobierno fuera de sitio, me parece, me parece. Pero 
lo que diría es que yo de la corrupción sinceramente lo único que hago es 
avergonzarme, me avergüenzo, y además es algo a lo que se ha asociado nuestra ciudad 
desde hace un tiempo, y solo se nos está conociendo por esto, y el trabajo que va a tener 
el Sr. Gijón para remontar lo que está, lo que han hecho para esta ciudad algunos de sus 
antiguos compañeros de partido va a ser tremendo, ya le tendremos que ayudar porque 
va a ser tremendo, porque basta poner la televisión. El otro día a nivel de anécdota, 
típico programa en que se presenta uno de dónde viene, la presentación fue yo vengo de 
Palma, si bueno, le sabía mal, si bueno es verdad que ahora somos muy conocidos por la 
corrupción y por nuestros juzgados, o sea que esta es la situación en la que nuestros 
ciudadanos están cuando salen, cuando salen y decimos que son de Palma se nos dice, 
¡ah! Matas, el Palma Arena, el palacete, los juzgados, Urdangarín, esto es lo que nos 
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dicen cuando salimos. Esta situación yo de verdad no la convertiría en una ruta turística, 
la convertiría en una en que vayan los que han hecho las cosas mal a la cárcel, y que allí 
se queden y no convirtamos esto en nada más, esperemos que acabe pronto porque es 
una vergüenza lo que en esta tierra nos han hecho estos personajes. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Noguera: 
 
“No, no entrarem a debat. Que no entrarem a debat.” 
 
Es proposa dictaminat favorablement els punts A i B, i desfavorablement per la  
Comissió de Serveis a la Ciutadania el següent: 
 

L’Ajuntament de Palma prendrà en consideració i desenvoluparà les següents 
iniciatives ciutadanes en relació al turisme i la responsabilitat social (descrites a 
l’exposició de motius): 

a. Etiquetem Palma! Una ciutat museu per fer visible l'historia i el patrimoni de 
Palma a través de l'ús de les tecnologies d'informació.  

b. Parla de què? (Voluntariat turístic) per donar a conèixer Palma a les i els 
visitants a través dels veïnats i veïnades de la ciutat.  

c. Turisme alternatiu: Ruta de la corrupció per donar sa volta al sentiment de vergonya 
per la corrupció, transformant-lo en quelcom positiu per a la societat local i els visitants. 
Fomentar el coneixement i la responsabilitat social 

Es fa votació separada dels punts.  
Els punts a. i b. S’APROVEN per unanimitat. 
El punt c, es REBUTJA per 25 vots en contra (PP i PSOE) i 3 vots a favor (PSM-
IV-EsM) 
 
39.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al nou concurs per a la 

gestió del Palau de Congressos (1174/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“No. Primera agrair que l’Equip de Govern també votes a favor, però lamentar que el 
Sr. Gerent del Palau de Congressos, no se dignes a assistir a la compareixença en 
comissió de comptes. Però a canvi i a damunt ens va sorprendre més, l’endemà ens 
varem despertar amb unes declaracions a uns mitjans, de manera que varem interpretar 
que a nosaltres no ens volia donar cap explicació, però en els mitjans, no tots 
evidentment n’hi havia qualcun, en aquests no tenia cap problema en parlar amb ells. 
Home, el varem trobar una mica fora de lloc, és vera que no tenia l’obligació de 
comparèixer ni la primera vegada i li varem agrair. Nosaltres varem arran d’aquesta 
primera, li varen tornar demanar la compareixença perquè havia fet una sèrie 
d’afirmacions que eren perfectament, estaia en sintonia, bé, li havien de tornar demanar 
a ell precisament que era el que havia fet aquestes declaracions. Per això li havien tornat 
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demanar la compareixença, la nostra sorpresa va esser que damunt de no comparèixer, 
fes declaracions als mitjans de comunicació, home, estam aquí per qualque cosa, per 
tant estaria bé que se’ns tractes de qualque manera una mica millor. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Sansó: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Alcover, vostè que ve d’un Equip de Govern que ens 
negava, no només les compareixences del Gerent, sinó que a demés els presidents, o els 
polítics tampoc compareixien per explicar perquè no compareixien els gerents, me fa de 
vergonya que ens digui aquestes coses, no ens doni lliçons d’ètica. Primer, a nivell 
polític compareixen els polítics, i vostè lo que ens està dient és que va comparèixer el 
President del Palau de Congressos, i els hi va donar les explicacions que calia, cosa que 
vostès no feren quant la Sra. Nájera no va voler comparèixer per la Platja de Palma, la 
Sra. Calvo quan era Presidenta, i no compareixia quan li demanàvem, només va 
comparèixer quan varem tenir, perdoni Sr. Alcover és el meu torn, gràcies. Només va 
comparèixer la Sra. Calvo quan varen tenir el problema amb Barceló, i demanaren en el 
Partit Popular que els ajudessin perquè vostès no sabien com sortir-ne del problema, 
així que me pareix de vergonya que faci aquestes declaracions. Moltes gràcies.” 
 
Parla el Sr. Alcover: 
 
“A un plenari extraordinari de Platja de Palma va comparèixer la Sra. Calvo.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si. Lo que no pot argumentar el Sr. Sansó és que aquell dia va comparèixer, perquè lo 
que va fer el Sr. Sansó aquell dia no va esser una compareixença, aquell dia se va 
dedicar a llegir els plecs del concurs de licitació del concessionari del palau de 
congressos, i és lo únic que va fer, amb una compareixença que vaig titllar de 
soporífera, perquè és que és que això no és comparèixer, això no és donar explicacions, 
vostè no les va donar les explicacions. Hi havia hagut un senyor que és el Gerent del 
Palau de Congressos, que va venir un dia a la comissió, i va argumentar la solidesa del 
projecte, que empreses internacionals pagaríem colzades per accedir en aquest concurs, 
i després ens varem trobar que aquest concurs queda desert, com a mínim moralment, ja 
sabem que jurídicament no tenia l’obligació de comparèixer, moralment havia de 
comparèixer, perquè a demés a això se junta que va sortir a explicar que havia quedat 
buit, desert el concurs tot sol, cap responsable polític el va acompanyar aquell dia, cosa 
que a nosaltres ens crea una desconfiança important sobre aquest tema, més 
desconfiança ens crea que se va anunciar que se tornaria convocar el concurs en el cap 
d’una setmana, després dia 13 tampoc, i ara ja no sabem ni quant se convoca el concurs 
pel nou concessionari al Palau de Congressos, i l’única explicació per dir-li qualque 
cosa al Sr. Sansó va esser que clar com que la prima de risc havia pujat, clar és que les 
empreses internacionals passen pena d’invertir, quan el Sr. Jiménez va venir la primera 
vegada, la prima de risc ja estava disparada, per tant això no és una explicació, realment 
aquí ens trobem dins un camí que seguim a cegues, seguim abocant doblers públics, i la 
pregunta, això és l’explicació que hauria donat el Sr. Sansó. Quants de doblers públics 
més se necessitaran per acabar aquesta obra? Això és lo que interessa en els ciutadans, 
això és lo que interessa en aquest grup de l’oposició, i no que ens llegeixi el plec del 
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concurs, que havia quedat desert un altre vegada. I en això no va respondre amb absolut 
el Sr. Sansó i el Sr. Jiménez, ni va comparèixer. Per tant durant tot aquest tema una 
desconfiança absoluta per part del PSM-Iniciativa Verds Entesa, i a demés així com s’ha 
desenvolupat tota aquesta qüestió, en el Sr. Ignacio Jiménez no li queda un altre que 
dimitir, o esser cessat o, i tots aquells que ho anat explicant que efectivament això seria, 
aquesta inversió és boníssima per la ciutat, i tothom pegaria colzades per accedir en 
aquest concurs, 50 milions per la ciutat cada any que hi hagi el Palau. Anem a veure, 
siguem una mica realistes, expliquem que hi ha, no necessitem venedors de fum, 
necessitem qualcú que analitzi això objectivament, i sapiguem cap on anem, que fa molt 
de temps que amb aquest tema anem a cegues, amb una autèntica fuita cap endavant, 
que qualque moment hauríem d’aturar i hauríem de corregir.” 
 
Parla el Sr. Alcover: 
 
“Jo només voldria dir que aquí demanem que se’ns convoqui de manera immediata, i 
esperem que se’ns convoqui simplement.” 
 
Parla el Sr. Sansó: 
 
“Jo per acabar només dir-li al Sr. Verger que se va donar les explicacions que s’havien 
demanat, si a vostè la meva soporífera intervenció no li va agradar, jo la seva cansina 
apocalipsis diària tampoc. I dir-li que quan vostès, quan nosaltres demanàvem 
informacions, les seves respostes eren aquestes literalment: la documentació que vostè 
demana en relació a la societat de Palau de Congressos, afecta a una qüestió que es 
troba actualment en conflicte entre Palau de Congressos i l’empresa concessionària, la 
difusió d’aquests escrits podrien interferir en el procés obert entre Palau de Congressos i 
la concessionària, per intentar trobar una solució, tota informació prèvia pot interferir la 
gestió de la situació i no afecta a l’obligació de controls dels actes de Govern. Aquestes 
eren copia i aferra, totes les respostes que vostès donaven.” 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que a través de la 
societat Palau de Congressos, convoqui, de manera immediata, a l’oposició per tal 
de facilitar tots els estudis de viabilitat i rendibilitat elaborats pels gestors actuals. 

 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que el nou concurs 
mantengui el principis de publicitat, concurrència, transparència i igualtat, ja que 
les bases es modificaràn i per tant s’obrirà un nou procés. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
40.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la reforma laboral i la 

igualtat (1176/2012). 
 
Té la paraula la Sra. Abraham: 
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“Gracias Sr. Alcalde. Recientemente el Gobierno del Sr. Rajoy ha aprobado una 
reforma laboral, una reforma laboral que hace justo lo contrario de lo que pretende, no 
crea empleo más bien lo destruye, recorta derechos, derechos de los trabajadores en vez 
de fortalecerlos, en una situación como la que vivimos de crisis, y además tiene un 
efecto perverso sobre las familias, ya que supone un ataque directo al derecho de 
conciliación de la vida familiar y de la vida laboral. Estamos ante una reforma laboral 
que el partido socialista y mucha gente ha calificado de injusta, ineficaz y 
discriminatoria, además de muy peligrosa, y lo es para muchos trabajadores pero 
sobretodo y doblemente lo es para muchas mujeres trabajadoras de este país, y es que 
las mujeres ya veníamos ocupando una posición de desventaja en el mercado de trabajo 
antes de la crisis, y actualmente con la crisis se ha agravado y con las medidas que ha 
puesto encima de la mesa el Gobierno actual, pues doblemente más. Las diferencias en 
las tasas de actividad, ocupación, paro, en las tasas de retribución, el tema de formación, 
la experiencia, promoción, ya era una, ya había desigualdades antes, y estas 
desigualdades se han incrementado como decía más con la crisis, y más se van a 
incrementar con las actuales medidas que se han puesto encima de las mesas. Uno de los 
factores de discriminación más importante para las mujeres en el mercado laboral, es el 
derecho de la conciliación de la vida familiar y laboral, este tema antes no estaba 
resuelto, era un tema que se había avanzado mucho, se había avanzado mucho no sólo 
por parte de las políticas que se han puesto encima de la mesa por parte de los gobiernos 
socialistas, sino también por parte de los gobiernos de derechas, y eso hay que 
reconocerlo, pero si que es verdad que el tema no estaba resuelto, se había avanzado sí, 
pero no estaba resuelto. Actualmente nos encontramos que la reforma laboral y los 
recortes que se están dando en materia de política social, en materia de educación, en 
materia de sanidad, en materia de … y servicios sociales, va directamente a incrementar 
más las desigualdades en materia de género. Sobretodo porque son sectores ocupados 
más mayoritariamente por mujeres, y sobretodo porque son sectores que se dan más 
cobertura a las mujeres. El problema de la reforma laboral, es que al final lo deja todo 
en manos del mercado y lo deja todo en manos del empresario. Y al final el trabajador, 
los derechos de los trabajadores quedan al margen. La reforma laboral, y así la vemos 
desde nuestro punto de vista, supone un ataque, y ya lo comentaré cuando hable de la 
conciliación, abarata el despido, y además abarata los costes laborales, y las nuevas 
modalidades de contrato que se establecen al final, lo único que hace es precarizar más 
la situación, sobretodo cuando se habla de mujeres y también de jóvenes. Estamos 
hablando de una reforma que permite despedir sin causa justificada, esto nunca se había 
producido. Permite bajar salario y cambiar condiciones de trabajo, unilateralmente por 
el empresario, y alegando razones económicas técnicas de organizativas o de 
producción, esto nunca había ocurrido. Al final esto afecta de manera directa a derecho 
de conciliación, afecta de manera directa al cumplimiento de la Ley de Igualdad, porque 
la Ley de Igualdad si se cumplía era a través de la negociación colectiva, a través de los 
convenios de empresa, y al final lo que marca la ley es que por razones económicas, 
técnicas, organizativas o de producción el empresario, con carácter unilateral, podrá 
saltarse esa negociación colectiva, y podrá saltarse esos convenios de empresa. Y eso al 
final repercute en que se incumpla la Ley de Igualdad y que además repercute en las 
familias, en el derecho de la conciliación, además de suponer una brecha en lo que es la 
discriminación salarial. En el caso de la lactancia, de la reducción de jornada por 
lactancia, también se mete la reforma, y bajo nuestro punto de vista hace una regulación 
excesiva, que al final no prima el derecho de la madre, no prima el derecho de las 
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familias, sino que al final otra vez prima el derecho del mercado y prima el derecho de 
la empresa. Se plantean contratos como el contrato de formación, un contrato indefinido 
de apoyo a nuevos emprendedores, contratos a tiempos parciales que bajo nuestro punto 
de vista, ya lo comentaba antes, y tampoco por no alargar el debate, al final lo que hace 
es expulsar a las mujeres del mercado laboral, en vez de protegerlas y de cuidarlas. Yo 
creo que son muchos los argumentos que hay encima de la mesa, que hacen que esta 
reforma laboral sea nefasta, que no resuelva los problemas actuales que tiene el mercado 
laboral, y que desgraciadamente no va a solucionar los problemas. Ojala, nos 
equivoquemos pero creemos que cuando se pone, se deja en manos de las partes una 
regulación tan importante como es la reforma laboral, esta siempre está abocada al 
fracaso. Y por eso pedimos, solicitamos que el Pleno, que el Ayuntamiento de Palma 
rechace esta reforma laboral, por constituir un atentado, no solo contra los derechos de 
los trabajadores sino especialmente de los derechos de las mujeres trabajadoras. Muchas 
gracias.” 
 
Té la paraula la Sra. Ferriol: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Con 2.600.000 mujeres en paro, la primera medida a la que se 
ha comprometido la Ministra de Sanidad, Servicios Sociales e Igualdad, es a promover 
un plan de empleo para las mujeres, en el marco de las políticas activas de empleo, y de 
la reforma laboral que ha aprobado el Gobierno. Este plan incluirá medidas específicas 
para combatir el paro femenino, teniendo en cuenta los niveles formativos, los sectores 
en los que están subrepresentadas, el ámbito rural urbano y la causa que motivó la 
situación de desempleo. Asimismo, en el marco de la reforma laboral, se incluirán 
incentivos para la contratación de mujeres. Este plan de empleo incorporará soluciones 
a los problemas de la reincorporación a la vida activa, para aquellos trabajadores sean 
hombres o mujeres, que decidan volver al mercado de trabajo tras un periodo 
prolongado de alejamiento por atención a la familia. Para ello un pilar fundamental será 
la formación y la capacitación para el empleo, especialmente para aquellas trabajadoras 
pertenecientes a los grupos más vulnerables. Se crearán sinergias con el mundo 
empresarial y el tercer sector, para articular una red de empresas, familiarmente 
responsables, comprometidas con el objetivo de facilitar la reinserción de estas personas 
al mundo laboral. Se incluirán también mecanismos de colaboración con las 
administraciones territoriales que tengan un índice especialmente alto de paro femenino, 
con universidades y centros de formación, así como con organizaciones empresariales y 
agentes sociales, Cámaras de Comercio, organizaciones de mujeres. El objetivo del 
Gobierno es incrementar la participación de las mujeres en el mercado de trabajo, y 
aumentar la inserción sociolaboral de las mismas, especialmente de las pertenecientes a 
grupos con grave riesgo de exclusión social, o también aquellas que presenten más 
dificultades para acceder al mercado del trabajo. También es esencial que las empresas 
adopten políticas y medidas de igualdad, para ello es fundamental contar con la 
colaboración permanente, de las mismas definiendo campos de actuación, y fomentando 
el uso voluntario de prácticas que ayuden a prevenir cualquier forma de discriminación. 
En este asunto se impulsará el uso como marca de excelencia en igualdad del distintivo 
igualdad en la empresa. Por lo que se refiere a formación superior, es un hecho que hoy 
salen más mujeres y mejor preparadas que nunca de las universidades, pero todavía 
tiene muchas dificultades para incorporarse a los espacios de decisión, y por ello se 
impulsarán los proyectos de formación de mujeres para facilitar su acceso a la dirección, 



 

- 204 - 

y a la toma de decisión, promoviendo acuerdos con empresas, y conseguir así romper el 
techo de cristal. Igualmente para garantizar los derechos de las trabajadoras, se 
reforzarán los mecanismos de control y supervisión que eviten comportamientos 
abusivos, que supongan un trato discriminatorio contra ellas. Desde el Ministerio, en 
línea con las políticas comunitarias, se impulsará un plan especial para la no 
discriminación salarial entre mujeres y hombres, y para poder conciliar la vida laboral 
con la personal y la familiar, es imprescindible impulsar medidas que permitan tanto a 
mujeres como a hombres equilibrar la balanza de la responsabilidades, en las esferas 
pública y privada de la forma que mejor se adapte a sus necesidades, la 
corresponsabilidad pasa porque las mujeres no tengamos que elegir entre tener un 
puesto de trabajo o cuidar de nuestros hijos, o de nuestros mayores. Eso pide adoptar las 
medidas necesarias para que la conciliación sea una realidad. El compromiso es 
favorecer la libertad de elección de mujeres y de hombres a la hora de gestionar sus 
responsabilidades, y para ello se ha propuesto la adopción de un plan integral de apoyo 
a la conciliación de la vida laboral, personal y familiar, de hombres y mujeres. También 
se impulsará un plan de guarderías laborales, que reduzca de forma clara el déficit 
existente para atender a los menores, se articularán acuerdos con las empresas, con 
asociaciones empresariales, y en su caso con las administraciones competentes en la 
materia, y con los Ayuntamientos. Se incorporarán incentivos fiscales para las empresas 
que adopten medidas en este ámbito. En el marco del plan de empleo de mujeres, se 
destaca el trabajo de las mujeres emprendedoras, y el Gobierno incluirá medidas en el 
proyecto de la Ley de Emprendedores, como parte del plan de empleo para mujeres, 
junto con los incentivos fiscales y programas de formación, se incluirán medidas que 
contribuyan al asesoramiento y asistencia técnica a nuevos proyectos emprendedores, y 
a nuevas empresas, a la intensificación del uso de nuevas tecnologías y a la mejora de 
los mecanismos de apoyo financiero, como los microcréditos. Se articularán a través de 
las formulas más eficientes y transparentes, y así intentar facilitar un marco en el que 
pueda desarrollarse con éxito el espíritu emprendedor entre las mujeres. Muchas 
gracias.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Estaba por aplaudir Sra. Ferriol, estava per aplaudir, el problema és 
que no és creïble tot això, o sigui tot això és una declaració d’intencions que no se la 
creu ningú, perquè si fos real que vostès, si realment haguessin apostat pel món laboral, 
per les persones, pels treballadors, i per la dona treballadora, tot això que m’està dient 
estaria precisament en aquesta llei de la reforma laboral, i no estaria reformada en el 
sentit totalment contrari en això. Molts de plans podem fer això, tot això serà paper 
banyat, perquè l’eina fonamental, l’eina clau per aquest tema diu totalment lo contrari, 
lo que fa és crear unes condicions totalment contràries. I efectivament, una part de les 
conseqüències de lo que serà aquesta reforma, de lo terrible que serà pels treballadors 
aquesta reforma doblement encara, serà de cara a les dones, les dones patiran doblement 
una discriminació, les dones patiran doblement una retallada de drets i doblement una 
retallada d’igualtats, perquè les dones sempre estan doblement perjudicades en tot 
l’àmbit, en tots els àmbits de la nostra societat, desgraciadament encara. Totes aquestes 
passes que s’havien donat dins els convenis, per plans d’igualtat, per, tot això s’anirà a 
no res, tot això s’anirà a no res, perquè els convenis s’aniran a no res. Tots els drets 
recollits quedaran en no res, la mobilitat funcional i geogràfica per exemple, que és una 
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jo no repetiré part de les argumentacions que ha donat la Sra. Abraham, això també 
afecta d’una manera brutal a les dones. Afecta la reducció de la jornada per la cura de 
menors, afecta d’una manera brutal a les dones. Afecta també d’una manera brutal a les 
dones aquesta possibilitat d’acomiadament per falta justificada a la feina. Les dones 
generalment són les que més s’ocupen de la cura dels nins i de les persones majors. Els 
empresaris tenen a la seva mà una eina que els hi permet engegar a qui vulguin, però 
especialment a les dones, etcètera, etcètera, etcètera. Una sèrie de mesures, una sèrie, jo 
m’havia apuntat aquí una sèrie de punts que són claus, com la contractació temporal, 
com la flexibilitat unilateral per part de l’empresari de la jornada laboral, que això per 
les dones també és terrible, perquè són les que assumeixen encara avui en dia una 
càrrega molt important, de tot lo que ve referit a la casa, als nins, etcètera, etcètera, 
etcètera, a les necessitats de dur en el metge, a la resposta davant les malalties, etcètera, 
etcètera, etcètera. Tot això, tot això, aquesta reforma laboral serà un desastre per 
qualsevol treballador, però per les dones sense cap dubte serà desastre multiplicat per 
dos com a poc.” 
 
Té la paraula la Sra. Abraham: 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sí, la Sra. Ferriol ha hablado de plan de empleo hacia las mujeres, 
ha hablado de plan integral, ha hablado de medidas, ha hablado del plan de guarderías 
laborales, y decía bueno yo no se muy bien, por un lado el Sr. Rajoy recorta, recorta y 
recorta sobretodo en gasto social, en sanidad, en educación, en temas de dependencia, y 
ahora de repente tenemos un plan de guarderías, claro yo todo esto me deja como un 
poco alucinada pero bueno, ojala, ojala, ojala haya dinero, y ojala se haga. Lo que pasa 
es que el problema de los planes, el tema de los planes que pretende y el problema es 
que tenemos una reforma laboral, una reforma laboral que está aprobada y que se está 
aplicando, y en esa reforma laboral se dicen cosas tan concretas como, el empresario 
puede hacer lo que le de la gana, y que hacer lo que le de la gana significa saltarse la 
Ley de Igualdad que en estos momentos está en marcha, y se está aplicando. ¿Por qué? 
Porque la negociación colectiva no tiene ningún sentido, es papel absolutamente 
mojado, todo lo que se parte que se regule, y que se establezca en convenios colectivos, 
llega el empresario alegando problemas de organización, problemas de bueno, pues 
alegando que hay crisis, aplica lo que el considere. Y esto al final, esto al final tiene una 
repercusión directa sobre la mujer, pero porque tiene una repercusión directa sobre las 
familias, y porque tiene una repercusión directa sobre el derecho de conciliación de la 
vida familiar y laboral, y es por eso que al final esta reforma laboral es mala, no solo 
para el trabajador sino doblemente para la mujer, porque al final la expulsa. Porque 
actualmente, a pesar de los avances la mujer sigue soportando mayoritariamente la 
mayoría de las cargas sociales, las cargas familiares. Y es por eso que al final si el 
mercado pone pegas a la mujer, abarata los salarios, precariza los contratos para las 
mujeres, ¿al final que pasará? Pues que la mujer pues quedará fuera del mercado 
laboral. Y ese es el problema de esta reforma laboral, y es por eso que por parte del 
Partido Socialista la hemos criticado tanto. Muy bien los planes, ojala que se pongan en 
marcha, pero el problema que hasta que no se modifique esta reforma laboral, no se 
modifique su contenido y no se de más fuerza, o no se igualen las posiciones del 
trabajador, al igual que tiene el empresario, todo lo demás es absolutamente papel 
mojado, y bueno. Muchas gracias.” 
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Té la paraula la Sra. Ferriol: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Miren, yo si me permiten haré simplemente una intervención 
muy breve, porque creo que lo importante es lo que les he contado en la intervención 
anterior. Comprendo perfectamente los argumentos que ustedes están aduciendo, 
comprendo que bueno que ustedes consideran que hay un peligro de precariedad para el 
trabajo de la mujer, que puede ser que sea la que al final salga perdiendo esa reforma 
laboral, pero yo no se si puedo o no puedo pero les pediría un voto de confianza, porque 
la situación es tan difícil y las medidas que hay que tomar son tan duras, que si no 
intentamos ir un poco todos a una difícilmente esto saldrá adelante, y la verdad es que 
igual a nosotros a nivel de Ayuntamiento hay aspectos de esta reforma que no nos 
llegan en la medida en que no podemos actuar sobre ella, o sobre los efectos que ustedes 
prevén que puedan darse, pero yo creo que si que es importante que no demos ni un 
paso atrás en el camino recorrido hacia la igualdad entre hombres y mujeres y a eso 
apelo, y simplemente no quiero añadir nada más porque creo que ya está todo dicho. 
Muchas gracias.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta  l’equip de govern a rebutjar la reforma 
laboral regulada pel Reial Decret llei 3/2012 de 10 de febrer per constituir un 
atemptat contra els drets de les dones treballadores. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
S’absenta de la sessió la Sra. Abraham quan són les 17:33 h. 
 
42.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la gestió de l’empresa 

municipal Emaya (1175/2012) i esmena d’addició (1200/12). 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Gràcies. Bé, al llarg d’aquests 8 o 9 plenaris que hem duit, o que duim com en aquesta 
legislatura, he anat presentant una sèrie de proposicions de l’empresa municipal Emaya, 
i aquesta venia a repassar una mica lo que han estat aquestes 9 o 10 mesos que ja duim. 
I deia que el mes d’agost la ciutat va estar més bruta que mai, l’octubre se varen pujar 
unes taxes a una empresa que tenia beneficis, incomplint una promesa electoral. El mes 
de gener va esser un mes especialment conflictiu, en temes laborals. El mes de febrer, 
ens varem despertar un dia dient que la recollida porta a porta s’eliminava, encara és 
l’hora de que ens expliqui si acabarà o no amb la recollida dels hotels de Platja de 
Palma, que era bastant més costos que el de Son Sardina. El mes de març ens varen dir 
els veïnats de Platja de Palma que hi havia una escandalosa deixadesa de neteja a la 
Platja de Palma, complicat perquè hi havia, a principis d’abril hi havia pasqua. El 
mateix mes de març varem conèixer el resultat de pèrdues, que després de 4 anys 
d’incrementar a beneficis el resultat de l’empresa, ara ens trobem que hem baixat un 
milió d’euros. És vera que ha estat resultat d’aprovisionar una quantitat en concret, son 
2 milions i pico d’un deute de l’Ajuntament de Marratxí, és cert, però també és cert que 
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si és això i fossem empresa privada, automàticament haguéssim posat un plet a 
l’Ajuntament de Marratxí. No li haguéssim perdonat, i lo que fem ara, ara a lo millor el 
Sr. Garau me dirà que ja li han impugnat el pressuposts amb la qual cosa jo me callaré i 
li donaré l’enhorabona, però si no ho ha fet tal com varem impugnar el de l’Ajuntament 
de Bunyola, ben fet, ben fet. El de Marratxí ben igual, perquè ens deuen 2 milions i mig 
d’euros, i les hem aprovisionat i hem entrat en pèrdues. En pèrdues a un any complicat, 
que no importava fons enguany, s’hagués pogut mitigar aquest efecte aprovisionant amb 
un parell d’anys, intentant pactar al manco amb els auditors. On anem amb això? 
Nosaltres creiem que mai s’ha explicat, creiem no estam segurs que mai s’ha explicat 
per quin motius no és necessari un Gerent a una empresa de 1.500 treballadors, i és 
suficient amb una persona tota sola per gestionar, que és el Sr. Garau. Per altra banda 
hem demanat moltes vegades quins eren els arguments per considerar absolutament 
necessari un Gerent a la Funerària, que nosaltres no dubtem de que estigui bé. De fet, 
els beneficis de la Funerària s’han consolidat, han minvat una mica però també han 
minvat una mica en el nivell de negoci, per tant, escolti, allà on hi ha un Gerent més o 
manco han seguit guanyant els mateixos doblers que antes, han tingut els mateixos 
beneficis. En canvi Emaya un milió d’euros menys de beneficis, escolti, a lo millor no 
ha de cobrar 100.000 euros, però a lo millor ens hagués sortit molt barato tenir un 
Gerent que cobres qualque cosa, no dic 100.000 euros com antes però qualque cosa a lo 
millor ens hagués sortit molt barato. Vostè parla de cost, i no cobrava 120. Per tant, a lo 
millor seria bona idea perquè a demés varem començar la legislatura traient 5 persones 
de l’staff, de lo que allà se denomina l’staff, que són més de 100 persones, però allà se 
denomina staff, 5 persones se varen treure. Nosaltres no varem dir res perquè entenem 
que així com se contracten els de l’staff també s’han de poder acomiadar, ho dèiem 
antes i ho seguim dient ara, però el problema és que amb aquests 8 o 9 mesos envers de 
5 se n’han contractat 6 o 7. I ja tenim la Seu plena d’ous, perquè gastem més que no lo 
que gastàvem, no, no, Sr. Batle no se si li han informat bé, però se n’han contractat més 
de 5, se n’han contractat més de 5 Sr. Batle, ja li dic jo. És igual tot se resumeix en que 
falta una figura, per exemple entre vostè i els sindicats, i per això quan hi ha un 
problema tan greu com el que hi va haver el mes de gener, vostè directament ha de 
participar. Perquè? Perquè el Sr. Garau, pels motius que fossen no va resoldre el 
problema que hi havia allà, i no vull entrar per quins motius, és igual, però no ho va 
resoldre. Per tant, vostè va haver d’intervenir. Emaya és una empresa delicada, que te 
beneficis, està sanejada, però és fràgil aquest equilibri, és fràgil, fàcilment se’n pot anar 
a pèrdues un altre vegada, s’ha d’anar alerta, sempre ho hem dit s’ha de gestionar amb 
prudència, s’ha d’esser auster, tot lo que vulguin però s’ha d’anar molt alerta perquè una 
empresa de més de 150 milions d’euros de pressupost evidentment per poc que te 
despistis pot fer un forat important. Per tant no és qüestió de jugar amb aquestes 
empreses, nosaltres considerem que estaria bé, i a demés crearia un lloc de treball, al 
manco un, seria, donaria compliment a una promesa electoral. A part, a part d’això, i 
arran de l’aprovació en el Consell de Mallorca d’una proposició en les mateixes 
paraules que aquí, envers de l’Ajuntament de Palma posa el Consell Insular, votada a 
favor pel Partit Popular, nosaltres quan varem veure que havien votat a favor, varem dir 
anem a fer una esmena d’addicció i anem a incorporar-la perquè aquesta és segura, 
creiem que votaran a favor, ho creiem perquè vostès també desitgen que encara que 
sigui en el llarg d’aquesta legislatura, aquests 50 o 60 que no 40, 50 o 60 milions 
d’euros que ens deu el Govern, convé començar a parlar d’un pla de pagament, i que 
estiguin liquidats aquesta legislatura és de justícia, al manco per l’Ajuntament de Palma 
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i els seus ciutadans, per això varem fer aquesta esmena d’addició i per això la presentem 
en aquesta proposició. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Garau: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Intentaré esser breu per respecte a tots vostès. Bé, anem per parts, 
com sempre eh perquè vostè tot ho fica dins una coctelera, ho tracta d’embullar molt i 
jugar una miqueta en el trile. Miri, que la ciutat de Palma va estar bruta el mes d’agost, 
potser, vull dir, perquè ha d’entendre que és molt difícil canviar una organització de més 
de 1.400 persones amb un mes, i la varen deixar com un solar de l’Arenal. És a dir, li 
record que per juliol no varem poder pagar del tot les nòmines, i a demés com a 
conseqüència d’això tampoc se varen poder contractar els reforços d’estiu, no diré més. 
Per tant, és normal que pel mes d’agost estigues una miqueta més bruta que en l’hivern. 
De totes maneres estam xerrant vull dir del mes d’agost de l’any passat, després xerraré 
de l’evolució d’això. Vostè diu, jo crec que vostè fa un ús del llenguatge molt tortissé, 
vostè diu textualment i està escrit, que pujar les taxes, varem pujar les taxes a nivell 
d’IPC, això vostè ho considera d’estafa fiscal. Clar, després les coses greus no li farem 
cas, perquè si per vostè pujar l’IPC ho considera estafa fiscal, jo per jo això és 
manipular el llenguatge. Com també manipula el llenguatge amb el tema de Son 
Sardina, és a dir, el tema de Son Sardina vostè diu que hem retirat la recollida selectiva, 
això és fals, la recollida selectiva a Son Sardina se segueix fent lo únic que passa, lo 
únic que passa que hem passat a un sistema més eficient, que no és el porta a porta, sinó 
que és el sistema tradicional potenciant la recollida selectiva. Que hem fet amb això? 
Ens hem estalviat, o ens estalviarem al llarg d’un any 240.000 euros, bé, clar a vostès no 
els importa els doblers, els doblers públics com deia aquella Ministra, no son de nadie, 
... pues si que son de nadie, si que son de nadie, son de todos nosotros, i una empresa 
com Emaya pues són molt necessaris. Perquè? Perquè Emaya no està tan sanejada com 
vostè diu, ni tan equilibrada, ni molt menys. Emaya te un forat de manca d’inversió de 
33 milions i mig, dit pels auditors, si ho hagués de dir jo li diria que un poquet més, pels 
auditors 33 i mig milions d’euros. Allò està, ja no com un solar de l’Arenal, com un 
pou, bé com un pou fet a un solar de l’Arenal, que per molta d’aigua que hi fiques se’n 
va tot això. Vostès no hi varen voler posar gens d’ordre allà. Varen consentir augments 
salarials del 10%. Perquè? Per pagar pau social, clar amb doblers d’un altre és molt bo 
de fer de pagar el pau social, però bé anem per feina. Miri, això de que si tenim Gerent, 
no tenim Gerent, si deixem de tenir Gerent si no se que. Miri, Emaya té Gerent, té un 
Gerent que és a vegades President. I com se fa això? Pues amb molta de feina, amb 
molta de feina. Miri, a vostè que, bé anem a xerrar de resultats, no de verborrea 
d’aquesta que vull dir, vostè fa judicis de valor que, miri, no me molesta que els faci 
damunt jo, la veritat perquè entre altres coses se que moltes coses que posa aquí no les 
pensa, però si que me molesta que les faci del meu equip, perquè és un equip que miri, 
anem a xerrar de dates, una lacra que ha tingut Emaya fins ara, ha estat la del 
absentisme. Vull dir, jo he fet feina bàsicament en tres eixos, el primer ha estat el de 
Recursos Humans, però vostès varen tenir temps per fer uns canvis, i vull dir Emaya era 
una empresa que tenia un departament d’administració de personal, però no tenia un 
departament de Recursos Humans transversal a tota l’empresa, el nou Equip de Govern 
l’ha muntat, i evidentment que hem hagut de fer canvis i canvis profunds, i a ... les claus 
de l’organització. El segon eix és el d’operacions, que si vol després en xerrarem, per 
donar-li a l’empresa una orientació en el ciutadà, que és el nostre client. En aquest que li 
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varen pujar un 3% les taxes, i després un altre tema fonamental que és el financer, si no 
tenim un bon equilibri financer tot lo demés no servei per res i en definitiva l’empresa 
és tan grossa que pot arrastrar a l’Ajuntament sencer. Bé, aquestes tres coses li vull dir 
com van, perquè, per donar-li cinc cèntims de lo que va, compararem l’absentisme del 
departament de neteja de març 2011, l’absentisme era del 8,7%. Que ha passat en el 
2012? 7,7. Recollida nit, 13,2. El 2012 5,3. Recollida tarda, 12,4 el 2011. El 2012 7,8. 
La recollida del dematí 7,5 el 2011. El 2012 6%, amb la vaga inclosa, amb la vaga 
inclosa. La mitja de tot això, li estalviaré els comptes, la mitja del 2011 ara amb medi 
ambient completa 9%, mitja 2012 6,4. Pot esser sort, pot esser circumstàncies 
excepcionals. Vol que li conti com va l’abril? Fins a 25 d’abril. Abril de l’any passat 
neteja 7,5%, abril d’enguany 5,9. Recollida dematí 2011 6%, 2012 4%. Recollida 
d’horabaixa l’any passat, acabo, 11%. 2012 5%. Nit 13,3% 2012 enguany 3,2%. Jo crec 
que aquest mèrit és dels treballadors però també de l’equip de direcció que vaig esser 
capaç de posar. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, nosaltres recolzarem la proposició del Partit Socialista, per varis 
motius. En primer lloc perquè considerem que totes aquestes contractacions que s’han 
fet a lo llarg d’aquests mesos, són contractacions que ni tan siquiera nosaltres que estam 
en el Consell d’administració sabem a que responen, perquè no hem aconseguit encara 
tenir un organigrama de l’empresa, no hem aconseguit encara tenir una visió de quina és 
l’estructura de l’empresa, jo se que estam fent feina, que en el darrer Consell 
d’administració ens varen mostrar una proposta, etcètera, etcètera, però en aquestes 
altures encara no sabem, per tant nosaltres també entendrà Sr. Garau, o jo personalment 
no conec  l’empresa en el nivell de detall que el coneixen vostès, que a mi me resulti 
absolutament complicat sabre quines són o preveure o defensar o està en contra o a 
favor de la necessitat d’una empresa que desconec quina és la seva estructura, i que és 
fonamental per poder opinar i per poder, per tant nosaltres considerem que a més vostès 
en el primer varen dir que ferien una aposta per les persones, que ja estan fent feina, que 
apostarien perquè la gent que ja treballa dins les empreses, o dins els funcionaris, 
etcètera, etcètera, etcètera, aquests els incorporarien dins la seva, dins l’equip de feina, i 
vostè pareix esser que en el tema de Recursos Humans està duplicant, a mi me fa 
l’efecte que està duplicant un departament, per una banda manté el de personal i per un 
altre està creant en paral·lel el de recursos humans, ja veurem, jo no sé els números, 
perquè ja li dic, no tinc una idea de quina és la visió però a mi me fa l’efecte que aquí hi 
ha una duplicitat, s’està creant una duplicitat, i després el tema del Gerent evidentment, 
bé, vostè és un polític, és vera que pot fer de Gerent, i pot fer de lo que vulgui, però 
pareix que és bastant raonable que una empresa com Emaya, si ha de tenir, si hi ha 
alguna empresa que hagi de tenir un Gerent Emaya sigui una d’aquestes empreses que 
hagi de tenir un Gerent, sobretot perquè una feina d’optimització de recursos, de 
reducció de despeses, de millora de la gestió amb una empresa d’aquest volum, d’aquest 
volum és un gran estalvi per tots els ciutadans, inclús per l’Ajuntament de Palma, per 
tant nosaltres crec que ja en un moment determinat ja varem opinar també que 
consideràvem que Emaya hauria de tenir un Gerent, perquè ens estranya i ens pareixia 
complicat prescindir precisament d’aquesta figura, i pensem que bé, que recolzarem la 
proposició del Partit Socialista.” 
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Té la paraula el Sr. Alcover: 
  
“Gràcies Sr. Batle. Miri Sr. Garau, vostè ha trobat a qualque treballador que visqui a 
Brasil i li segueixin pagant les nòmines? Ha trobat qualque treballador que visqui a 
Brasil i li segueixi pagant les nòmines? No, a que no? Nosaltres si, nosaltres en varem 
trobar un d’aquests, i no me digui la gestió de Recursos Humans. L’absentisme ha 
baixat, principalment i no dic que ho facin malament, això no ho he dit, principalment 
perquè se va contractar la Mútua ja iniciat l’anterior legislatura, no, va trobar tot, casi tot 
fet, i va tenir la pipella de seguir per aquest camí, està bé, li reconec, però estaia iniciat, 
estaia iniciat el camí, no, si és que si ho fes tot malament, resulta que no ha parlat de la 
comparativa econòmica, hem passat de 600 i pico mil euros de beneficis, a 400 i pico 
mil euros de pèrdues, és vera que es fruit d’una provisió de fons, i tindria raó si hagués 
duit a plec l’Ajuntament de Marratxí, però bé, no m’ha dit si l’ha duit, sospito que no 
perquè sinó s’hagués posat un bon tant, al manco davant nostre, no li ha duit. No me 
digui que jo he posat en dubte la vàlua dels treballadors que ha contractat, no ho he fet, 
no ho he fet, és més crec que dels que jo conec, no, no, no, aquí posa exactament la 
vàlua dels quals, sense posar-la en dubte, encara està per demostrar. No, que tregui els 
càrrecs superflus de l’staff, només faltaria, clar que si. A mi no me sap greu, és més li 
diré dels que jo conec, qualcun me pareix respecte, perquè de lo que he parlat amb ell 
crec que és un bon element, jo no vull dir que hagi de treure un o l’altre, sinó que si en 
treu 5 i en contracta 7, hem fet els ous com un paner, és vera, tenim, ja està. No és vera? 
I a demés la figura del Gerent no pot coincidir amb la figura de President Sr. Garau, no 
pot, no pot, els resultats estan a la vista també. Hi hauria d’haver un altre filtre, encara 
que només fos per això, hi hauria d’haver un altre filtre entre el Batle i els sindicats, no 
potser que si vostè se posa malalt, si vostè perd el cap i diu qualque desbarat, hagin 
d’atacar directament en el Sr. Batle, no se pot. Ho dic com a institució, perquè la figura 
del Batle és una institució dins l’Ajuntament també, i vostè l’ha de protegir, no me cab 
dubte, cap dubte de que l’intenta protegir amb la millor de les voluntats, però no sempre 
ha estat així, perquè per exemple quan hi va haver la vaga de fam, va haver d’intervenir, 
clar que va haver d’intervenir, és que això tornarà passar, perquè els temps que venen 
ara no són millors que els temps que venien, a pesar de que tot havia d’esser un miracle 
econòmic, no ho és, anem cap enrere i les mesures d’austeritat no són la solució. Dit 
això no han dit res del punt tercer, que aquesta si que era important també, esper que 
ara, esper que només intervindrà per dir que dona suport en el punt tercer. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Garau: 
 
“Intentaré anar un poquet ràpid. Respecte en el tema de si Gerent a la Funerària o no i 
tal, miri perfecte, ja ho estam fent bé per vostès, perquè a la Funerària on era necessari 
tenir un Gerent l’hem posat, i se segueixen guanyant 600.000 euros. Idò no se preocupi 
a Emaya hem arribat, miri, no serà necessari demandar l’Ajuntament de Marratxí, han 
posat i els hi han admès les factures dintre del Pla Montoro i no tan sols això sinó que 
haurem de reformular, haurem de reformular les comptes i ara Emaya passarà a tenir 2 
milions de beneficis. Molt bé, per aquesta cosa acabo d’esser un bon Gerent, no, és lo 
mateix. O no? Exactament lo mateix, ara ja tenim Emaya amb 2 milions de beneficis. I 
que, ja tenim Emaya sanejada? Un bé negre, un bé negre, els 33 milions i mig de forat 
hi segueix essent allà ben igual, però no se preocupi miri. Sap que he fet durant aquests 
9 mesos que he estat Gerent, President i Conseller de l’empresa? Sap que he fet? Bé, ho 
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hem fet entre tots, perquè molt d’esforç ha costat dels treballadors, hem estalviat 5 
milions i mig en costos socials, 5 milions i mig que ara no se’ls me gasti per aquí per 
aquí i per allà, hem d’anar a fer inversions. Vostès deien, i com pot ser amb un equilibri 
pressupostari fer inversions, fer carreteres, fer camins? Bé, doncs d’això se tracta, vull 
dir de tenir una dotació per fer aquestes inversions que són tan necessàries, lo que diuen 
els capels, per tant amb aquests 5 milions i mig podrem afrontar inversions i qualcuna 
més. Respecte a la proposta, tercera pregunta, per descomptat que si, però no fa falta 
que els hi donem suport, no fa falta, vull dir en el Govern ja li estam reclamant el pago, 
de fet ho estam compensant. I, respecte, amem tenim els punts. Tinc temps encara? Si. 
Molt bé, miri respecte a lo del tema de Recursos Humans, que per jo és un tema molt 
important, i per la Sra. Fernández també, dir-li que hem fet un organigrama de l’estat 
actual, i vostès varen tenir tot el temps per demanar-los als seus companys de Govern 
que fessin un organigrama, varen tenir 4 anys, 2 anys amb UM i 2 anys vostès, i 
rellamps, no el vaig trobar fet a l’organigrama, i una feinada que ha duit, perquè la cosa 
creguin que no és gens senzilla. Miri, nosaltres tenim un departament de Recursos 
Humans en aquest moment, i volem fer feina i fem feina en conceptes de transparència, 
d’equitat interna, complicada, d’igualtat d’oportunitats, etcètera, etcètera, estam acabant 
les descripcions de llocs de feina, i com som membres del Consell d’administració, com 
la Sra. Fernández i com vostès mateixos, sap que tot això està a la seva disposició i que 
a demés els Consells d’administració, que per cert els he de fer l’horabaixa, perquè he 
de fer un poc més de feina, perquè he de fer de President i de Gerent, pues me sap greu 
que els hi faig fer feina els horabaixes, però és lo que dur això, és a dir dur això. Per 
cert, li demani, li pot dir al Sr. Hila que no cobro res per esser Gerent, o per fer les 
funcions de Gerent d’Emaya, perquè li demana a la meva companya Sra. San Gil i m’ho 
pot demanar directament Sr. Hila, tranquil, no cobro més que el sou de Regidor, ni un 
duro més. Miri, i respecte en el tema d’operacions, miri, seré bon Gerent o mal Gerent o 
no sé, però li dic una cosa, amb 120 persones menys hem arribat a 24 barriades, fent els 
famosos zafarranchos. Molt bé, si vol li puc donar cartes de com està anant el tema a la 
Platja de Palma. Ja acabo, ja acabo, en definitiva, el tema de Recursos Humans, i tant 
que me preocupa però tot allò que vaig trobar dins els calaixos, no entenc perquè no ho 
varen posar en marxa perquè estava dins un calaix. Igual que el tema, lo de la mútua, 
igual que el tema d’assetjament laboral també estava dins un calaix, i el que ho ha hagut 
de reactivar ha estat el President, a falta de Gerent. Ho he hagut de reactivar jo, vostès 
varen tenir el temps, més de 4 anys per fer-ho, i no ho varen fer.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans el següent: 
 
1.- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a  l’equip de govern a redimensionar 
l’actual staff d’Emaya, eliminant aquells càrrecs superflus que s’han contractat 
aquesta legislatura. 
 
2.- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a  l’equip de govern a contractar un 
gerent competent per a l’empresa municipal Emaya per tal que torni el sentit 
comú a la gestió de l’empresa.  
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3.- L'Ajuntament de Palma exigeix al Govern de les Illes Balears l'aprovació d'un 
pla de pagament al llarg d'aquesta legislatura per acabar amb deute zero en el 
consistori 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 10 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) a 
la qual s’incorpora l’esemena d’addició, com a punt 3. 
 
44.  Proposició del Grup Municipal Socialista (1166/2012) i alternativa del Grup 

Municipal Popular (1197/2012), relativa al Bulevard del Palau de Congressos  
 
Té la paraula el Sr. Sansó: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Hem presentat, amem vull començar dient que estam aquest 
Equip de Govern, i el club del Partit Popular, estam d’acord amb el bulevard de davant 
el Palau de Congressos, i per això hem presentat aquesta alternativa. Si els meus, i ara 
m’explicaré, si els meus companys tenen a bé ensenyar el plafó entendran, si el Sr. Hila 
comprendrà que me vulgui dirigir a la Sra. Calvo, perquè a vostè ja li vaig donar les 
explicacions, i com que la Sra. Calvo també firma aquesta proposició, m’agradaria 
explicar-li el perquè no podem votar la seva proposició. Miri, vostès comencen molt ben 
acertadament, igual que nosaltres diem que en el març de 2013 està previst la 
finalització de les obres del Palau de Congressos, estam d’acord perquè nosaltres 
sempre hem dit que és dins el primer trimestre de 2013. Després me diuen que a l’any 
2010 el departament de Mobilitat de l’Ajuntament de Palma, va fer un estudi previ 
d’aquesta remodelació, i diuen i per tant ja tenim projecte. Miri Sra. Calvo, lo que 
vostès feren era un estudi exactament, i aquest estudi consta exactament de un plànol de 
planta, que aquí darrera està, no el desplegaré, i una valoració econòmica, però això no 
és cap projecte, això és un estudi previ, punto. I ens demana a la seva proposició que 
abans que estigui acabat el Palau de Congressos nosaltres facem el bulevard, això és 
exactament lo que diu la seva proposició. Si nosaltres tenim, i vostès ho estan dient 
aquí, que fer el projecte com a molt a març, vull dir acabar les obres a març de 2013, 
anem a contar. Resulta que no tenim projecte executiu, vostès no ens en deixaren, per 
tant s’ha de fer un projecte executiu, un projecte executiu segons la normativa vigent 
consta exactament de 4 fases, però comencem per darrera, comencem per març de 2013. 
Fent una estimació així a les braves, i a demés essent bastant generosos, unes obres 
d’aquest tipus són uns 18 mesos, per tant com que hem de fer les obres contem, març de 
2013 el color blau, i ens posem octubre del 2011 hauríem d’haver començat les obres. 
Però clar tenim 4 fases d’un projecte que no existeix, que vostès no deixaren. Per tant, 
comencem, la primera fase és la licitació del projecte constructiu, que s’ha de fer un 
concurs públic, i són entre 3 i 4 mesos, que és el color morat que veuen a dalt. La 
segona fase és la redacció de, per part del guanyador, del projecte constructiu, que 
tornen esser 3-4 mesos. La tercera fase és l’aprovació del projecte redactat, que són 3 
mesos. Això ja li dic que essent bastant generós, i tot anant molt bé. I la quarta fase és la 
licitació d’obres que torna a esser un concurs públic, de 3-4 mesos. Per lo qual vostès 
haurien d’haver deixat fet, o haurien d’haver començat el projecte constructiu l’octubre 
del 2010, però anem a veure, tot això contant de que ja se tindria els doblers, perquè tot 
això val doblers, i ho hem de pagar, i en aquests moments encara no se tenen els 
doblers. Amb lo qual vostès ens estan demanant aquí una proposició que és impossible 
de complir, a no esser que vulguin que comencem a botar-nos la normativa i facem 
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il·legalitats i comencem a fer il·legalitats, no tinguem doblers, ens saltem totes les 
normes, i comencem a fer-ho fora tenir un projecte constructiu, cosa que jo ja li dic que 
no farem. Com que estam d’acord amb el bulevard, jo, nosaltres hem presentat un altre, 
una alternativa, però clar ja li dic que tot això primer se necessiten els doblers per fer-
ho, que en aquests moments no tenim, i lo que s’està fent des de aquest Equip de 
Govern és mantenir reunions amb representants del Consell de Mallorca, per poder 
obtenir aquest finançament d’aquest projecte que si que creiem que és necessari per la 
ciutat, però clar Sra. Calvo és que, i jo sé cert que vostè ho ha firmat i no ha fet els 
comptes, ho se cert, perquè la conec, però qualque vegada vagi alerta amb lo que li fan 
firmar, perquè ens està demanant qualque cosa, anem, no se, Tana en el País de les 
Meravelles, anem, Alicia, perdó Alicia, perdó, perdó però jo li dic perquè és que amem, 
impossible, és que, anem a veure, si ens haguéssim trobat, posi que ens haguéssim 
trobat, dia 16 de juny ens haguéssim trobat el finançament i haguéssim començat dia 1 
de juliol a fer tot això, fins dia 30 del 2013 seguint la normativa, no haguéssim pogut 
tenir el bulevard fet. Per tant, no me demani una cosa que sap que és impossible 
compliment. Per això nosaltres hem presentat l’alternativa de poder trobar, de poder 
trobar el finançament de redacció, per fer la redacció, l’execució i de les obres. Moltes 
gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Hila: 
 
“Bueno, yo no se si es broma o lo hace en serio estas cosas que hace, porque los pobres 
Regidores de Distrito les respeto más, jamás a mis compañeros de Distrito les pedí que 
hiciesen esto, que lo aguante él. Díganle, aguántelo usted, bueno, la cuestión es que 
fíjese, que pena Sr. Sansó, que pena que los Diputados del Partido Popular la pasada 
legislatura, no recibiesen una clase suya, es una pena, porque fíjese usted, accesos al 
hospital de Son Espases, los accesos, ¿Sabe cuando se inauguró el hospital verdad? 
Tiene más o menos en la cabeza la fecha, pues fíjese, fecha 23 de marzo de 2010, el 
Parlamento aprobó hoy con el asentimiento de todos los grupos, una proposición no de 
ley presentada por el Partido Popular, mediante la cual se insta al Govern a que de 
manera inmediata haga todas las gestiones oportunas, para que los accesos al futuro 
hospital de Son Espases estén listos el día de su apertura en octubre de 2010, o sea 7 
meses. 7 meses antes le dijeron, y sigo, asimismo mediante esta iniciativa aprobada por 
unanimidad, allí se aprobaban las cosas cuando, ya se ve que con ustedes no, aprobadas 
por unanimidad, se insta al ejecutivo Balear a que obtenga el consenso imprescindible 
para que se liciten de manera inmediata las obras que permitirán que los accesos estén 
finalizadas en octubre, que pena que no tuviesen su clase, porque yo le he dado un año 
casi, ellos le dieron 6 meses al Govern. Si saca usted, y no sus compañeros el 
cronograma que nos ha traído, nos dirá porque sus compañeros presentaron una 
propuesta demagógica ilegal, usted lo explica, yo me he inspirado en ellos, y quizás 
pues también debo ser demagógico e ilegal como sus compañeros del Partido Popular, 
pero a lo serio. A lo serio, que estamos preocupados, la verdad es que hemos tenido 
paciencia para presentarla, lo podríamos haber hecho al tercer mes, hemos esperado 10 
meses, hemos esperado 10 meses porque vimos llegar a un Conseller de Carreteras, que 
era Regidor de este Ayuntamiento la pasada legislatura, que en sus declaraciones nada 
más llegar al cargo dijo que para él Palma era prioritario. Y lo hicimos también porque 
vimos llegar un Equipo de Gobierno presidido por el Sr. Isern, que dijo que el Palacio 
de Congresos era prioritario, y yo digo, ¿y en 10 meses que han hecho? Porque usted se 
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ríe de mi, pero aquí el único que hizo algo fui yo, porque usted no tiene ni una página 
que incorporar a lo que yo le dejé. ¿Dónde está lo suyo? Ni una página que incorporar a 
lo que yo le dejé, es más estoy seguro que cuando usted debate con el Consell de 
Mallorca está debatiendo con lo que yo le dejé ¿o no? No está debatiendo con lo eso, 
seguro que lo que vayan a hacer se va a parecer mucho a lo que yo dejé, porque al final 
es un estudio serio que hicieron los técnicos de Movilidad de este Ayuntamiento, que 
merecen un respeto. Por tanto, ¿Qué les decimos? Que ya va siendo hora de que se 
pongan las pilas en los accesos al Palacio de Congresos, que ponga fecha, lleguemos a 
un acuerdo, ponga la fecha, ponga una fecha, porque claro su propuesta si le hemos de 
instar a ustedes, si al final ustedes son capaces de poner por escrito que les tenemos que 
instar a seguir manteniendo reuniones, para intentar conseguir financiación, ¿a eso 
hemos llegado en ese Ayuntamiento? ¿A eso ha llegado este Equipo de Gobierno? ¿A 
este nivel? Dice muy poco de ustedes. Me ha sonado las campanas como yo creo que en 
el momento, fíjese, no podemos, no podemos inaugurar un Palacio de Congresos, esto 
usted como Presidente lo debe saber, yo creo que probablemente debe ser una de las 
cosas que le están pidiendo las empresas que se quieren presentar, ¿Qué va a pasar con 
los accesos? Porque ninguna de ellas va a entender que pueda estar una autopista frente 
a ellas. Y segunda parte, porque lo que no van a entender tampoco, y es uno de los 
riesgos del proyecto, es uno de los riesgos a pesar de que les haga gracia, es que un 
hotel, un hotel al lado de una zona de obras, sabemos todos que les genera graves 
problemas al propietario del hotel o al que lo explota. Por tanto, usted va a tener 
posibilidad de tener un hotel inaugurado, con toda la zona abierta en obras, que se están 
haciendo los accesos que no se hicieron en su día. Va a tener congresos, que cuando 
salgan los congresistas a la puerta se lo van a encontrar todo levantado haciendo las 
obras. Probablemente la empresa que quiere explotar el Palacio de Congresos le 
preguntará cual es su previsión para hacer esto, porque no me imagino que le acepten 
que inauguren ellos el hotel y usted les abra todas las calles en obras, no se lo van a 
aceptar. Y al final le pido que lleguemos a un acuerdo, fíjese, yo creo que además que el 
Ayuntamiento de Palma llegué a un acuerdo les va a ayudar en su negociación con el 
Consell de Mallorca, no les va a perjudicar en ningún caso, eso es seguro, perjudicar no 
les va a perjudicar, les va a favorecer. El Sr. Rovira era de los que llegaba a acuerdos, 
acuérdese, pues quizás ya que estamos hablando de que él es ahora el que tiene que 
poner el dinero, entenderá que usted y yo lleguemos a un acuerdo sin ninguna duda, 
siempre lo entendía el Sr. Rovira. Por tanto, ponga fecha, ponga fecha a este acuerdo y 
aprobémoslo por unanimidad. De todas formas, otra cosa, al paso que vamos, marzo de 
2013 como fecha de inauguración del Palacio de Congresos, hay que empezar a ponerlo 
en cuestión, quizás tampoco lo sea, ganaremos unos meses para tener esos accesos, 
usted lo sabrá. Pues ya que usted le toca los accesos, ya que no lo hacen desde 
Movilidad y le toca el Palacio de Congresos, acuerdo por unanimidad, se sienta con el 
Sr. Rovira, que ya es hora que lleguen a un acuerdo, que no se que llevan hablando 10 
meses, de verdad no lo se. ¿Cuántas reuniones han tenido? ¿de que han hablado? Creo 
que merecemos una explicación. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si, no. Realment, si, no, comprovem estorats que el Sr. Sansó està orgullosíssim 
d’aquest cronograma que ha fet, i ho fa aquí en gros, i ens entreté així en el Plenari. La 
veritat és que, bé, bastant lamentable perquè a demés ell intenta posar en evidència que 
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demanar, que se demana un impossible per part del Grup Socialista, intenta posar en 
evidència això però queda en evidència ell, perquè d’ençà que ell té la responsabilitat no 
hi ha res fet, no ha fet res. Ell acusa de no fer en els altres, quan l’única evidència és que 
ell no ha fet res de res, per tant la veritat jo de vostè no estaria tan orgullós del 
cronograma com per fer-lo en gros i fer-li sostenir en el Regidor del seu grup. Anem a 
veure, primer que efectivament tenim, aquesta podria esser un altre, aquesta actuació 
evidentment lo que hauria de fer l’Equip de Govern és posar-se en marxa i afrontar 
aquesta situació. Tenim que el Consell Insular anuncia el segon cinturó, absolutament 
inútil, injustificat des de tots els punts de vista. I això entra dins un concepte accessos a 
Palma. Anem a veure, per ventura per aquí això se podria, se podria destinar a, una part 
d’aquesta obra tan inservible que pretén fer el Sr. Rovira amb el segon cinturó, una part 
se podria destinar a això, i posar-se a caminar amb aquest sentit del bulevard, que pareix 
bastant evident i que pareix una millora bastant evident també pels barris del Polígon de 
Llevant, del Molinar. Hi ha altres necessitats, a la ciutat també, a part d’aquest bulevard. 
Nosaltres evidentment ens pareix bé que s’avanci en aquest sentit, però també per 
exemple una cosa que també li toca de a prop, a Son Ferriol hi ha aquests accessos per 
als vianants des de el poble fins a Son Llàtzer, que fa anys que se reclamen, de fet vostè 
els reclamava la legislatura passada, els reclamava fortament, i això també podria esser 
aquests doblers que el Sr. Rovira vol malgastar amb el segon cinturó, també per 
exemple se podrien destinar a això, a millorar aquesta connexió, també s’actua per 
diguéssim per superar lo que és una carretera, i s’actua en lo que és el marge, en lo que 
és l’àmbit d’una carretera. També un altre actuació urgent, la rotonda d’Alcampo en el 
Coll d’en Rabassa, allà si que se produeix un embús circulatori diari, i allà si que també 
se podria actuar. Hi ha bastants coses que se volien fer abans d’aquest segon cinturó, la 
del bulevard també, i per favor jo no ho se, siguem una mica seriosos, i vostè no quedi 
tan en evidència, tan en evidència de que no ha aconseguit fer ni una pesseta amb aquest 
tema, vostè vol dir que se li demana un impossible, intenta posar en evidència amb 
aquest cronograma, però lo cert és que vostè no ha fet, vostès no han fet ni una passa 
endavant amb això, i això si que se fa molt evident, i evidentment amb aquest 
cronograma aquest tema amb absolut el discuteixo. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Sansó: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Com que tinc poc temps i no vull entrar en qüestions 
vel·leïtoses que vostès m’estan comentant, jo els explicaré lo que se va fer des de la 
legislatura passada i lo que hem fet des d’aquesta, i a lo millor els que queden en 
evidència són altres. Miri, en desembre de 2010 com hem vist se va fer aquest estudi. 
D’acord? Que, hem ensenyat, no un projecte, un estudi, que són molts llests, van de 
llestos per la vida i no saben diferenciar un estudi d’un projecte. En data 2 de febrer de 
2011, 2 de febrer de 2011, la direcció d’obra sol·licita autorització motivada a l’EMOP 
per a redacció del projecte modificat número 1 de la fase 1 de la reurbanització del 
sector de Llevant de la façana marítima de Palma. Resposta de l’Equip de Govern, 
silenci absolut, no hi va haver resposta. Aquest Equip de Govern entra dia 16 de juny de 
2011, en juliol de 2011 o dia 10 m’és igual. Dia, en juliol de 2011 se comencen els 
treballs de redacció del projecte modificat, que inclouen la modificació prevista en 
quant a viabilitat, traçat i mobilitat inclosa en el mencionat estudi previ. Entenent que 
està compresa en l’àmbit de l’obra de la façana marítima, i que suposa una millora a la 
urbanització de la façana marítima, així com a la ciutat de Palma. Lo que vostès se 
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negaren a fer en febrer de 2010, nosaltres en 15 dies començarem a fer-ho. Dins 
aquesta, dins aquest modificat, de tot lo que hi havia en aquell estudi coses han millorat, 
dins aquest modificar que ara ja està en fase d’al·legacions, i que començarà d’aquí a 
propet, férem la reducció de les amplades de carril, que amb això se reduirà la velocitat 
dels vehicles que circulen, que estava. La nova regulació semafòrica, que permetrà una 
major permeabilitat transversal a l’autovia, que estava. La procedirà a desplaçar la 
mitjana de l’autopista per aconseguir un major espai per els vianants a les immediacions 
del Palau de Congressos, que estava. Quins problemes tenim? Que paral·lelament estam 
amb el Consell de Mallorca, senzillament qualque cosa que vostès no pensaven mai, els 
duros, senyors meus, els euros. Però, perquè ens costa tant? Pues jo els hi explicaré, 
l’Equip de Govern de la Sra. Armengol, on formava part el PSOE, el Bloc que vostès 
són hereus d’aquest Bloc i UM, amb un conseller de carreteres del PSOE, a l’etapa 
final, va utilitzar la liquides que li proporcionava el conveni de carreteres, per finançar 
la despesa corrent del Consell de Mallorca. Es a dir, amb els exactament varen ingressar 
194 milions d’euros, des de Foment en el Consell de Mallorca, i només en poden 
justificar 35, perquè els altres els varen destinar a despesa corrent. Que passa? Que ara 
s’han de justificar aquests doblers davant Madrid, i Madrid ens demana on són i que 
férem amb ells. Que feren? Lis demanin a la Sra. Armengol, vagin en el seu partit i els 
hi demanin, perquè nosaltres ara que volem incloure el bulevard dins el conveni de 
carreteres, tenim problemes gràcies a la seva magnífica gestió, aquella que han 
desaparegut amb despeses generals, publicitat, subvencions, nòmines, 154 milions 
d’euros. Se fa molt difícil poder justificar qualque cosa així. Però mirin nosaltres per 
una banda intentem arreglar la part que podem del bulevard amb lo modificat, i per 
l’altre intentem trobar els doblers, i vostès lo únic que fan és demanar impossibles i 
intentar girar la truita quan se’ls hi demostra i se’ls troba amb les mans en el carret dels 
gelats, perquè vostè Sr. Verger que se n’ha rigut tant del plafó, lo que hauria de fer és 
callar, .... calladeta, que aquí se demostra que lo que, les impossibilitats que demana en 
aquesta proposició. Moltes gràcies.” 
 
Alternativa presentada pel Grup Municipal Popular, dictaminada favorablement per la 
Vigilància de la Contractació i Infraestructures el següent: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma de Mallorca insta a l’equip de govern a seguir 
mantenint reunions amb representants del Consell Insular de Mallorca per tal 
d’intentar poder aconseguir finançament econòmic destinat a la redacció i 
execució del projecte constructiu del Bulevard de la Façana Marítima d’entrada a 
la Ciutat des de l’Autovia de Llevant; redacció i execució que es realitzaria el més 
aviat possible, seguint la normativa vigent. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 10 vots en contra (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
45.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al Molí d’en Carreres 

(1167/2012) 
 
Es proposa dictaminat favorablement els punts 1 i 2 de la proposta i amb una esmena 
transaccional de substitució al punt 3 per la Comissió de Vigilància de la Contractació i 
Infraestructures el següent: 
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1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al equip de govern a realitzar tot un 
seguit d’actuacions per posar de manifest la existència del molí d’en Carreres a la 
Ciutat de Palma, com netejar el solar, posar cartells informatius, crear un itinerari 
de pas entre el carrer Sant Josep de la Muntanya i c/ Felip II, etc. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a que des del 
Departament d’Infraestructures es faci un projecte de restauració del molí d’en 
Carreres. 

 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a estudiar la 
possibilitat d’establir itineraris educatius a través de la regidoria d’educació. 
 
S’APROVA per unanimitat, incorporant al punt 3 el dictamen de la commissió. 
 
46.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al col·lectiu de músics, 

dibuixants i altres artistes i la seva activitat a la via publica (1168/2012) 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació i 
Infraestructures el següent: 
 
1. El Ple de l'Ajuntament insta el govern municipal a promoure fórmules de 
consens amb aquest col·lectiu, com pot ser el reconeixement de l’interès general, 
cultural i turístic; així com a donar suport al seu desenvolupament no tan sols de 
caràcter cultural sinó també com a font de treball i que en el desenvolupament 
d’aquestes fórmules es tengui en compte la participació, experiència i coneixement 
del col·lectiu. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
47.  SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa 

a derogació del Decret-Llei 2/2012 de 17 de febrer, de mesures urgents per a 
l’ordenació urbanística sostenible (836/2012). 

 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si. El més ràpidament possible, jo crec que també ja tothom coneix quin és aquest nou 
decret llei, aprovat sense debat previ parlamentari, un decret llei, ja en van 11 o 12 en el 
Parlament. En el Parlament! Decrets lleis aprovats directament pel Govern amb rang 
legal, sense cap tipus de debat previ amb ningú, una manera de governar que diu molt 
del tarannà democràtic del Partit Popular, i ple d’excepcions aquest decret llei, quedant 
a criteri sempre de l’arbitrarietat. Destrueix i desmantella el sistema normatiu de gestió 
de sòl de les Illes Balears, facilita la construcció en sòl rústic, bé un autèntic desgavell, 
que en lo que afecta a Palma, passa per damunt planejaments, afecta directament a 
competències municipals, això se treu per decret llei, lo que afecta a Palma obri la porta, 
i és lo que a nosaltres ens preocupa, legalitzar més de 60 parcel·lacions o nuclis 
completament clandestins existents a sòl rústic. I a demés aquestes legalitzacions se 
poden dur a terme sense, excepcionant la dotació de serveis urbanístics fixats per a la 
resta de sòl urbà, fitxat per la llei per a la resta de sòl urbà. Tampoc se poden legalitzar 
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sense a demés fer ni sessions ni aprofitaments, aquests propietaris que varen comprar 
aquests terrenys per 4 o 5 vegades menys el seu valor de una parcel·la, un solar, a una 
urbanització legal, que hagués diguéssim evolucionat en tots els seus tràmits, el varen 
comprar per 4 o 5 vegades menys i ara poden veure legalitzada la seva situació, la seva 
vivenda, sense que aquest decret llei garanteixi que aquesta gent hagi de fer les sessions 
necessàries, hagin d’accedir als aprofitaments i ni tan sols dotar-se dels serveis que fixa 
la llei pel sòl urbà. Per tant, i en lo que això suposa a demés un cost per l’Ajuntament, jo 
no se si el Sr. Martínez ha mirat bé aquest decret llei, jo crec que li convé perquè clar 
una vegada que se legalitzin, se recepcionin totes aquestes urbanitzacions clandestines, 
evidentment això suposarà una carrega per l’Ajuntament, evidentment de manteniment, 
de manteniment si no a la construcció si al manteniment de la xarxa de clavegueram, de 
l’enllumenat públic, de manteniment de l’asfaltat, són fins a 60 parcel·lacions que de 
cop se poden veure legalitzades, i això s’hauria d’explicar molt bé perquè aquest decret 
llei no estableix un marc perquè aquestes, i ho deixa tot a l’arbitri, en el lliure arbitri del 
Regidor d’Urbanisme de torn, de l’Ajuntament respectiu, quant això només pot tenir 
una càrrega, un cost per l’Ajuntament molt important. Entra en altres qüestions aquest 
decret llei, també permet canviar lo que és normativa de caire general, el PGOU, en 
quant a edificabilitat a les diferents zones urbanes de la ciutat, això el Sr. Valls també 
està molt content perquè pareix que això li permet, així ho ha declarat públicament, que 
a Corea per exemple botar-se la normativa del Pla General que estableix un determinat, 
un determinat nombre de vivendes per hectàrea per poder edificar més en aquella àrea, 
poder fer créixer edificis de més alçada i donar més edificabilitat en aquella àrea, i així 
intentar tampoc no crec que aconsegueixi així, però així intentar que sigui rendible per 
qualcú crear allà un barri nou, bé, hi ha tota una sèrie de qüestions que lo únic que fan 
és botar-se normatives de caire general, de caire objectiu, i anar cap el lliure arbitri, cap 
a la inseguretat jurídica, aquest és el Govern que en teoria havia d’esser de la seguretat 
jurídica, i aquest decret llei demostra que és tot lo contrari, és el Govern de la 
inseguretat jurídica, ho deixa tot dins la incertesa, no sabem cap on anem, tot dependrà 
del Regidor d’Urbanisme de torn, jo puc confiar en que el Sr. Valls ho farà bé, però no 
hauria de confiar amb això hauria de confiar en que la llei, evidentment marques unes 
directrius, marques un marc, una mica, una mica més precís de que és que se pot fer, 
quines són les condicions de legalització d’aquestes urbanitzacions, així com està en el 
decret se pot fer qualsevol cosa, se pot excepcionar de qualsevol cosa, i se pot legalitzar 
qualsevol cosa, premiant a uns senyors que se varen aprofitar d’una situació 
d’il·legalitat en menor cost pels seus solars, i això hi ha casos palmaris, a la ciutat de 
Palma, el Sr. Navarro se veu que també coneix el de Son Olivaret a Sant Jordi, i la 
veritat no és admissible que aquest decret llei permeti legalitzar Son Olivaret en aquells 
propietaris, sense cap tipus de contraprestació, i això el decret llei ho permet, vostè me 
dirà no, no, és que els hi posarem, però és que el decret llei no ho diu, i això no és, no 
és, no és de rebut que hagi de confiar en lo que vostè me digui, jo hauria de confiar en lo 
que posi la normativa, i no en lo que me digui el Regidor, no, ho farem bé. Escolti, ho 
farem bé, és la llei que ha de dir que s’ha de fer bé, no és vostès que dins el seu lliure 
arbitri decideixi de quins serveis s’excepciona a determinada parcel·la il·legal, o de 
quines no, o de quina manera se fa això. Per tant, intentem tornar a la planificació 
objectiva, a la planificació amb criteris generals, i que aquest Ajuntament se pronunciés 
sobre la .... d’aquest decret, seria una bona notícia pel territori de l’illa de Mallorca, i 
també pel municipi de Palma. Gràcies.” 
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Té la paraula el Sr. Valls: 
 
“Molt bé, moltes gràcies Sr. Batle. Bien, para hacer algún comentario sobre el decreto 
2/12 de medidas urgentes sobre urbanismo, se trata de una serie de medidas 
liberalizadoras, que ayudan a desatascar el urbanismo municipal desde nuestro punto de 
vista. Nosotros cuando llegamos al Gobierno nos encontramos en una situación en que 
no podíamos hacer ni siquiera una triste modificación puntual de planeamiento, por no 
estar adaptados al Plan Territorial, no podíamos tampoco, en relación al crecimiento que 
hemos comentado antes, adaptarnos al Plan Territorial, estamos en crecimiento negativo 
conforme al PGOU del 99, entonces eso hacía inútil adaptarse. No podíamos revisar el 
Plan puesto que no tenemos ningún margen de maniobra en ese punto. Yo le quiero 
decir Sr. Verger muy rápidamente, aunque usted opine lo que acaba de decir, no 
podemos, no puede usted concluir que lo que no viene expresamente establecido en una 
ley de rango superior, dictada por el Parlamento en el ejercicio de su competencia 
autonómica, deviene automáticamente en una arbitrariedad, por parte de la 
administración local. No viene más que a poner de manifiesto las imposturas y los 
estigmas, aún a costa de la falta de rigor, y trato en profundidad que merecen los 
sistemas urbanísticos. Pero como quiera que en este tiempo de debate, pues lógicamente 
no tenemos mucho para la reflexión, pues le quiero decir 2 o 3 puntos muy rápidamente. 
En primer lugar, vuelvo a reiterar, de nuevo realizan propuestas utilizando el Pleno 
municipal como altavoz, en referencia a competencias que no son de orden municipal. 
Desde el inicio de esta legislatura, venimos pronunciando el diagnóstico sobre el nuevo 
margen de Palma, y vuelvo a insistir para el desarrollo de las competencias urbanísticas 
municipales. Después de 6 años de expediente de adaptación del Plan General al Plan 
Territorial, este no ha podido producirse, y necesitábamos la derogación de la 
disposición adicional tercera de la slot, precisamente para poder modificar puntualmente 
el Plan que en algunos casos era dramático y urgente. Cuando se anula una sentencia, 
por otra parte de un estudio de detalle por ejemplo, pues no podíamos ni siquiera 
corregirlo ni adaptarlo, ni incluirlo nuevamente para legalizarlo dentro de un Perio, 
dentro de un Plan Parcial, es que no se podía hacer prácticamente nada, y este decreto 
ley lo que hace es precisamente liberalizar todas esas argollas al urbanismo municipal, 
en especial el de Palma. Debe quedar claro, y que usted sigue insistiendo en que lo que 
quiere hacer es borrar unos urbanizables que ya se habían previsto desde el año 98, ya le 
he interpelado antes para que me diga cuales quiere que sean, porque usted está por la 
labor de que para adaptar el Plan, el PGOU de Palma al Plan Territorial Insular de 
Mallorca, hay que borrar 195 hectáreas, es que esto no se lo ha mirado bien, hay que 
borrar 195, espero que me diga cuales. Simplemente, yo creo que este decreto da 
solamente ciertas facilidades y desencorseta de alguna manera, pues la imposibilidad 
urbanística de Palma, y hay que normalizar la relación, la relación en este sentido. 
Piense que esto actúa directamente sobre la economía, y la economía muy en parte está 
paralizada por esta cuestión también. El Ayuntamiento de Palma por sus propios medios 
materiales y humanos no puede ser considerado un Ayuntamiento que es menor de 
edad, no se nos puede tratar como si fuésemos una administración delincuente que 
necesita ser tutelada por otra administración superior, para aseverar que se cumple con 
la ley. Debe haber un orden territorial insular, sí, pero no se debe degollar el urbanismo 
municipal por ello. Ante este decreto el actual Equipo de Gobierno, no hemos realizado 
una mera asunción en bloque, sino que hemos presentado enmiendas a la tramitación 
para que se tengan en cuenta en la tramitación parlamentaria, para que se tomen en 



 

- 220 - 

consideración y que por tanto vayan para adelante. Y tenemos noticia de que en algunos 
casos será ciertamente así, el suelo urbano es sin servicios, no puede considerar 
netamente urbanizable, los asentamientos en medio rural necesitarán su tramitación y 
serán las Juntas de compensación quienes deberán costear las dotaciones de servicios, 
todo asentamiento ilegal no puede declararse como un asentamiento legal por decreto, 
pues deberá ser el planeamiento quien clasifique en todo caso el suelo urbano. No, ya 
está, muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Hila: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno, que Palma es mayor de edad algunos miembros del 
Consejo de Gobierno del Govern Balear no lo tienen claro, porque aterrizan como 
paracaidistas en Playa de Palma, en otras zonas y dicen aquí sin necesidad del Pleno, yo 
Sr. Regidor de Turismo hago y deshago, por tanto mayores de edad, algunos, entre otros 
basta leerse la normativa que ha propuesto para la ley turística, basta leerla para darse 
cuenta de que aquí hay alguien que hará el urbanismo de Palma y no será el 
Ayuntamiento de Palma, vamos a ver como queda en su trámite parlamentario que se 
aprueba, porque la verdad solo proponer eso, solo proponer eso por parte del Conseller a 
Palma no se la toma como mayor de edad, lo ha demostrado con palabras, lo firmó él. 
Nosotros apoyaremos esta propuesta del PSM-Iniciativa Verds Entesa per Mallorca, 
porque ustedes mismos en el trámite parlamentario también la están apoyando, porque 
tienen tantos errores, está tan mal hecha, causa tal inseguridad jurídica, esa palabra que 
tanto le gusta, causa tal inseguridad jurídica que ustedes mismos en el trámite 
parlamentario, su grupo parlamentario ha pedido algo muy similar. Ha hecho una larga 
lista de alegaciones y la última de todas ha sido hoy, en todo caso si no se nos acepta 
todo esto que se derogue, por tanto no estamos pidiendo nada raro, lo piden ustedes, allí, 
lo que pasa es que aquí se ve que tenemos un poco de miedo al Sr. Bauzá, porque todo 
lo que es un nombre al Sr. Bauzá es siempre votado en contra, les causa un poco de 
miedo, a mi no, yo creo que al Ayuntamiento de Palma no le debería causar miedo 
nadie, porque ¿Qué nos pueden hacer? Nosotros le pedimos que derogue este decreto 
que pensamos que está mal hecho, que causa inseguridad jurídica, que se puede hacer de 
otra manera, que hay que alcanzar consensos, que el urbanismo, el urbanismo de la 
ciudad, de la isla, porque lo que se decide en Baleares afecta al urbanismo de esta 
ciudad, se tiene que hacer intentando al menos alcanzar consensos, y no por decreto, y 
que esa no es una formula que nos lleven a buen término. Por ello, el decreto con tanta 
rapidez y tanta urgencia se hizo mal, lo van a tener que modificar y no me lo podrán 
negar que es así, lo van a tener que modificar, su propio grupo parlamentario ha pedido 
que se modifique y se derogue, pues nosotros creemos que sí. Aún así creo que hay 
algunos temas que se proponen en el decreto que sería necesario llegar a acuerdos, 
porque pienso que son buenos, pero tal como se ha hecho el procedimiento y la filosofía 
general no nos gusta. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si, si, breument. No, jo escoltant el Sr. Valls clar se descobreix quin és el sentit del 
terme liberalitzar, liberalitzar és clar és campi qui pugui, on se demanava seguretat 
jurídica resulta que s’estableix la inseguretat i la incertesa absoluta. Anem a veure, una 
cosa és la discrecionalitat lògica, que evidentment això està contemplat perfectament en 
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els principis generals del dret i la discrecionalitat que ha de poder manejar 
l’administració amb alguns casos, sempre amb un marc però s’ha de poder manejar 
alguna discrecionalitat, i un altre és la arbitrarietat absoluta, i aquest decret llei estableix 
l’arbitrarietat en moltíssims de temes, i tanta de sort que amb algunes coses serà 
modificat, però d’aquest engendro de decret llei no crec ni que en moltes modificacions 
realment pugui resultar una cosa mínimament positiva, per moltes modificacions que se 
facin, perquè tota la filosofia és equivocada i tota la filosofia se tracta d’això, de campi 
qui pugui, arbitrarietat aquí, que tothom faci lo que vulgui, ens carreguem tot lo que és 
un marc d’ordenació del territori, general, que duia molts d’anys amb una arquitectura i 
una estructura determinada. Ens ho botam tot per poder permetre-ho tot, i això és lo que 
s’estableix en aquest decret llei, i això sense cap tipus de, sense cap tipus de mesura, i 
no perquè ho digui jo o perquè ho digui aquest grup polític, és que això ho ha dit el 
Col·legi d’Arquitectes, això ho han dit professors de La universitat, de dret urbanístic, 
això ho han dit molts de Secretaris d’Ajuntament, això és una qüestió establerta de 
manera general per moltíssims de col·lectius, moltíssima gent que està absolutament 
estorada d’aquesta capacitat que té el Partit Popular de generar inseguretat jurídica, 
quant la bandera que havia demostrat sempre era la de la seguretat, ara sabem que vol 
dir la seguretat jurídica, la seguretat jurídica vol dir que tots els, que tothom tingui tots 
aquests amb interessos tinguin la seguretat de que efectivament podran fer lo que els hi 
doni, vulguin. I, ja li dic, aquest decret llei necessita, lo que necessita és una derogació i 
tornar a començar a zero, perquè esmenar-lo la veritat és que pareix difícil que pugui 
quedar un text, evidentment celebrem totes les modificacions que puguin millorar en 
alguna cosa, però difícilment podrà sortir una cosa condreta d’aquest decret llei així 
com s’ha començat i així, i amb lo que va quedar plasmat amb un decret llei que ja és 
d’obligat compliment, no és que estiguem en tramitació, això ara evidentment hi ha una 
tramitació parlamentaria però aquest decret llei, no ho oblidem, és un decret llei que 
entra en vigor l’endemà de l’aprovació pel Consell de Govern, per tant això està aprovat 
i això ara mateix és normativa vigent, i això és un autèntic desgavell i un despropòsit, i 
ho ha dit moltíssima de gent, no ho hem dit només nosaltres, ho ha dit el Col·legi 
d’Arquitectes, i ho ha dit professors de dret urbanístic de la universitat, i ho han dit 
molts de Secretaris d’Ajuntament, això és un autèntic desastre. Hauríem de començar de 
zero, derogar-lo i si de cas treure una, i evidentment intentar abandonar aquesta idea de 
que ens hem de botar tot, i permetre tot lo que faci falta per botar-nos tot lo que és un 
marc i una arquitectura d’ordenació del territori d’aquesta comunitat autònoma, 
d’aquesta illa i de la ciutat de Palma.” 
 
Té la paraula el Sr. Valls: 
 
“Si. Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno yo al Sr. Hila pues no le contesto porque creo que 
no se ha enterado en que punto estamos, me habla usted de un decreto turístico, estamos 
en un decreto de urbanismo. Entiendo que a estas horas de la tarde presta a confusión ya 
por el cansancio. En cuanto al Sr. Verger, le quiero decir que me contesta usted desde el 
estigma pero no razona bien, yo lo que creo, yo considero que aquí hay cosas que son 
muy positivas para el urbanismo municipal, para el urbanismo municipal, entonces 
usted dice que no, pues dejemos a ver, se trata de una competencia del Gobierno, hay 
una tramitación parlamentaria de este decreto ley, nosotros hemos presentado 
enmiendas, le vuelvo a repetir, no todo asentamiento ilegal no puede por decreto 
considerarse que es un asentamiento legal, consideramos oportuno que el 
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restablecimiento de la legalidad urbanística, mengue la coerción de la disciplina, pero 
no en los casos dolosos, las reservas del 30% para vivienda tasada, no debe ser sobre el 
suelo, sino que debe ser sobre el techo edificable, en fin, confiamos en todo caso que la 
tramitación parlamentaria salga un texto corregido, introduzca y modifique lo que es 
necesario y urgente para el desahogo en el urbanismo de Palma. Muchísimas gracias.” 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient 
el següent: 
 
L’Ajuntament de Palma insta al Parlament a derogar el Decret-Llei 2/22012 de 17 
de febrer, de mesures urgents per a l’ordenació urbanística sostenible. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 10 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
48.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al lamentable estat de 

l’antic estadi Lluís Sitjar i la seva inseguretat pels ciutadans i ciutadanes de 
Palma (1169/2012). 

 
Té la paraula la Sra. Calvo: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Duim aquesta proposició en el plenari de l’Ajuntament de 
Palma, i abans m’agradaria remarcar, fer un aclariment que crec que és important, tots 
els que som aquí sabem la situació en que se troba l’immoble del Lluís Sitjar, i tots 
sabem que aquesta situació no és nova, que fa més d’un lustre que va patint un procés 
de degradació que és preocupant, i per tant no és pretensió d’aquest grup municipal, ho 
dic perquè jo crec que també s’ha produït en algun moment alguna confusió en aquest 
sentit, no és la nostra intenció culpabilitzar a l’Equip de Govern municipal, ni 
culpabilitzar en el Batle de l’Ajuntament de Palma dels greus fets, especialment greus 
els darrers, que s’han produït dins el recinte del Lluís Sitjar, en aquests darrers mesos. 
Sabem, a més a més qui són els propietaris, són clarament, estan clarament identificats, 
i sabem que són ells els que tenen la responsabilitat en primera instància de fer-se càrrec 
del manteniment de l’immoble, però el que no podem obviar, al cap i a la fi, és la 
responsabilitat, que la responsabilitat de vetllar per la seguretat i per la salubritat a la 
ciutat, és d’aquest Ajuntament, dels ajuntaments en general, i d’aquest en particular, i 
per tant és responsabilitat dels seus governants, de vostès Sr. Batle com a màxima 
autoritat, de vetllar per aquesta zona, i l’estat de l’immoble no provoqui inseguretat o 
insalubritat en els ciutadans de Palma. Fa mesos que en aquest plenari venim denunciant 
la gravetat de la situació, la necessitat d’actuar, concretament des de el passat mes de 
juliol ja varem presentar la primera proposició en aquest sentit, varem reclamar i va 
esser aprovada per unanimitat la constitució d’una comissió no permanent, que permetés 
parla del futur en el solar d’aquest immoble, i que a més a més es convoques en caràcter 
d’urgència si hi havia algun fet extraordinari al voltant d’aquesta situació. Aquesta 
comissió no s’ha convocat en tot aquest temps, hem rebut la convocatòria avui, més val 
tard que mai, però hem hagut de reivindicar. Després el passat mes de setembre, en 
aquest mateix plenari, varem acordar també per unanimitat i a proposta del Grup 
Socialista, que s’instés a prendre les mesures cautelars necessàries de forma subsidiària, 
ja que els propietaris no responien. El passat mes de gener, tornarem a insistir en el 
compliment d’aquestes mesures, i per nosaltres, li he de dir així Sr. Valls, davant la, una 
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certa maniobra de distracció, nosaltres la vivim així, de l’atenció per part de vostè Sr. 
Valls, que anava negant i negant la realitat i sobretot fent unes acusacions infundades, 
varem aportar proves del que estava succeint, proves d’allò que els veïns i veïnes fa 
molt de temps que venen patint, i proves que varen posar de manifest la necessitat 
immediata d’intervenció. Diferents mitjans de comunicació també s’han fet ressò d’això 
que està succeint, i que vostè Sr. Valls negava. L’immoble si és accessible, 
desafortunadament el passat mes de febrer, varem tenir un impacte encara més gros. 
No? Amb la notícia d’una mort dins l’immoble i setmanes després varem conèixer, o 
varem sabre de la violació de dues dones dins el recinte. La situació és molt greu, i a la 
nostra opinió Sr. Batle pensem que se’ls hi està fugint de les mans. Pensem que en 
definitiva, si ens haguessin de fer una pregunta. És el Batle de Palma el culpable de la 
mort i de les violacions i dels fets d’inseguretat que hi ha dins aquest immoble? La 
resposta sens dubte, no, sens dubte, no, perquè hi ha qui està duent aquest debat aquí. 
Però els fets que s’estan produint han provocat una reacció immediata, han provocat una 
reacció contundent, han provocat una reacció eficaç per part de l’Equip de Govern, per 
controlar aquesta situació?. La resposta és la mateixa, sens dubte, no, hem de lamentar 
la passivitat municipal davant la gravetat d’aquests fets, la desesperació del veïns, i la 
por cada vegada més creixent entre les persones que passen per la zona, inseguretat, 
insalubritat, i cap reacció municipal més enllà de la negació de l’evidència per part del 
responsable d’urbanisme. Que més ha de passar per a que se prenguin altres mesures 
cautelars? O fins i tot per procedir a la demolició tal i com senyala l’informe elaborat 
pels serveis jurídics municipals, el passat mes de gener, en el qual crec que he 
d’aprofitar l’ocasió per donar lectura, i diu així, en tot cas caldrà en tot moment 
assegurar-se de que les mesures cautelars acordades i executades són suficients i 
efectives per garantir la seguretat de persones i bens que motivà la seva adopció, en cas 
contrari s’han d’ordenar altres mesures o procedir a la demolició. Escoli, l’estadi Lluís 
Sitjar, i vostès ho saben tant bé com jo, ha deixat d’esser fa estona la seu d’il·lusions, i 
d’emocions per molts de mallorquins, per convertir-se en un polvorí enmig de la ciutat, 
tenim un problema Sr. Batle, i vostè en té l’obligació d’abordar-ho pel bé de tots, i ja fa 
tard, així que instem a que per favor s’actuï, han presentat una esmena d’addicció que 
creiem que és important, no només respecte de les mesures cautelars, sinó també del 
seguiment per part dels serveis socials d’aquelles possibles situació de menors, com 
hem sabut pels mitjans de comunicació, que se puguin trobar dins el recinte. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Valls: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Intentaré contestar breument i de manera expeditiva i posant 
en coneixement de l’oposició de les mesures presses. Bueno, antes le quiero hacer un 
inciso Sra. Calvo, es ilegal ahora desde el punto de vista que habla usted, es tan 
conocedora como yo de que existe una sentencia que estima, y que por tanto no es, 
resulta del todo imposible proceder a la demolición del estadio. ¿De acuerdo? Lo que 
está queriendo decir y lo que dice de manera efectiva Sr. Pepe Grimalt en el informe, en 
el informe que usted misma ha leído, es que si no se cumplen con las medidas que 
afectan a la peligrosidad para las personas y por tanto hubiera una ruina física, y no 
meramente económica, entonces se debería demoler, pero oiga mire pero es que esto 
está paralizado por el, por un juzgado, por tanto no se puede proceder. Yo le quiero 
decir sucintamente, en fecha 7 de abril de 2011, 7 de abril de 2011, mediante acuerdo 
del Consejo de Gerencia de Urbanismo se declaró que el estadio Luís Sitjar en estado 
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ruinoso, ruina económica, ordenando la demolición del inmueble, y mientras tanto no se 
llevará a cabo la demolición. Se ordenó también la adopción de toda una serie de 
medidas cautelares, conocidas por todos, tapiando todos los huecos existentes en la 
fachada, reconstrucción del muro del cerramiento en la zona oeste, afianzamiento y 
sujeción de la barandilla de la escalera ubicada en la zona correspondiente a la calle 
Doctor Gómez Ulla y colindante con el acceso al aparcamiento del edificio ubicado en 
la misma calle angular de la Plaza Barcelona, y cuatro proceder al desalojo de las 
personas ajenas a la propiedad, que se encuentran en el interior del inmueble en el 
momento de adoptar las medidas cautelares. En fecha 14 de septiembre de 2011, porque 
ustedes dictaron las medidas pero no las hicieron ejecutar, ni las ejecutaron, en fecha 14 
de septiembre de 2011 se emitió informe técnico que concluya, que vista la peligrosidad 
que suponía la situación, parte de las medidas cautelares ordenadas, cabía realizarlas de 
forma urgente por una contrata por parte del Ayuntamiento de manera subsidiaria. En 
fecha 4 de octubre de 2011, ante la Jefa de Servicio de Protección de Edificación ITE, 
se firmó una comparecencia por parte de los técnicos del Real Grup Deportivo 
Mallorca, S.A. deportiva, que no los dueños del Luís Sitjar, o sea solamente el 
Mallorca, Pérez Martínez y Julio Morales, según el cual se comprometen a presentar la 
documentación requerida, previa la ejecución de las obras y realizarlas. El 7 y 14 de 
octubre se presentó la documentación exigida para llevar a cabo las medidas cautelares 
ordenadas el 7 de abril de 2011. En fecha 24 de noviembre de 2011, se iniciaron las 
obras de medidas cautelares, y en fecha 21 de diciembre de 2011 se presentó certificado 
de final de obra, por parte del técnico del Real Club deportivo Mallorca S.A. deportiva, 
Pérez Martínez respecto de las medidas cautelares ordenadas en fecha 7 de abril de 
2011. Por tanto, las medidas que se habían dictado entonces, se hicieron realizar por 
este Gobierno, esas medidas han resultado insuficientes, estamos de acuerdo, esas 
medidas dictadas por el Gobierno anterior han resultado insuficientes. Entonces, a raíz 
del informe emitido por el letrado asesor, que usted ha leído de la Gerencia de 
Urbanismo, en el que manifiesta que deberá asegurarse en todo momento que las 
medidas cautelares acordadas y ejecutadas, son suficientes y efectivas para garantizar la 
seguridad de las personas y bienes, de los diversos informes de la Policía Local de 
Palma, en los que se pone de manifiesto la situación en que se encuentra el perímetro 
del estadio Luís Sitjar, en fecha 24 de abril de 2012, o sea recientemente, se emite 
informe técnico que amplia la orden de ejecución de medidas cautelares dictadas en 
abril de 2011, en los siguientes puntos y a tener en cuenta: primero, ampliación del 
tapiado de la pared, medianera del inmueble, que linda con el estadio del cual tiene 
acceso por la calle Sínia d’en Gil, antes Gómez Ulla. Dos, tapiado de los huecos 
existentes en la pared del bloque de hormigón, en el cerramiento existente detrás de la 
valla metálica. Tres, tapiar los accesos de los laterales ubicados, que acceden al fondo 
norte y sur, cuyo acceso se realiza por la Plaza Barcelona, y salida que existe en el 
centro del campo. Y cuatro, proceder al desalojo de las personas ajenas a la propiedad, 
que se encuentran en el interior del inmueble tal y como ya llevó a cabo el Real 
Mallorca S.A. deportiva, con orden de desalojo del Juzgado de Primera Instancia 
número 9, del 31 de mayo de 2011, en las diligencias previas del procedimiento 
abreviado 1221/2011. Por tanto, esto son las nuevas medidas que se han ordenado, y 
que el Mallorca ya realizó el día 25 de abril de 2012 una comparecencia, y firmó el Sr. 
Julio Morales, donde se le hace entrega del informe técnico a fecha 24 de abril. En fecha 
25 de abril de 2012, mediante decreto 7210 se dicta la correspondiente orden de 
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medidas cautelares, señaladas en el apartado sexto, resolución que será remitida al Real 
Mallorca S.A. deportiva, a la mayor brevedad posible. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si. Molt breument. Vamos, jo crec que és evident, jo també això és un tema que s’ha 
anat discutint a les diferents comissions, i que és cert que per part del Regidor 
d’Urbanisme, sempre s’ha dit que estava garantida, diguéssim el no accés a l’estadi, que 
s’havien pres les mesures adients, que no era, que no se repetirien aquest tipus de 
situacions, i és vera que una vegada darrere altre se van produint. Bé, nosaltres 
evidentment davant aquesta situació que pensem que és greu, que afecta directament 
inclús a la vida, diguéssim a la vida ciutadana, a la vida dels veïnats, que tenen aquest 
focus d’insalubritat, aquest focus de perill, aquest focus de bé, on passen qüestions 
també greus, està clar que s’ha d’actuar amb la màxima, amb la màxima contundència i 
amb la màxima, això no pot seguir, i evidentment amb això l’Ajuntament de Palma no 
pot al·legar que és una propietat privada, i que per tant ja, està clar que aquí 
l’Ajuntament s’ha d’implicar. Darrerament pareix que se van aquestes mesures, 
diguéssim de tancament, d’impermeabilització de lo que és l’estadi s’estan millorant, 
evidentment nosaltres estam satisfets però realment és un tema molt preocupant, molt 
seriós, fa molt de mesos que s’arrossega, és evident que no ha funcionat el dispositiu de 
tancament de l’estadi, i és evident que necessita les millores que faci falta, jo 
evidentment això evidentment això és responsabilitat del qui està al capdavant en aquest 
moment, que les mesures que hi ha no són les necessàries per complir el tancament 
d’aquest recinte, evidentment no és acceptable que això segueixi així, i s’han de fer els 
màxims esforços per evitar en el màxim que se puguin tornar a reproduir situacions 
d’aquest tipus, simplement i simplement.” 
 
Té la paraula la Sra. Calvo: 
 
“Moltes gràcies. Jo, nosaltres agrairíem una, si ens pogués facilitar per escrit la 
informació, que ha estat tant ràpida que no hem pogut prendre nota, o la tindrem a 
través de l’acta, en tot cas agrair la informació. Nosaltres insistim, jo crec que és una 
situació que ens està fugint de les mans, i li dic en primera persona del plural, en el final 
ens afecta a tots. Però vostès tenen la responsabilitat de governar, no és una situació 
sobtada, ningú li ha acusat de que no hi hagi hagut cap acció, però si és cert que mentre 
sentíem la seva afirmació continuada de que era suficient, els fets ens han passat per 
damunt. Nosaltres creiem que és necessària una acció immediata i urgent, per això hem 
presentat una esmena d’addicció per part dels Serveis Socials, que puguin comprovar si 
realment la informació que hem conegut a través dels mitjans de comunicació, i per tant 
no tenim constància directa, és així o no. I en tot cas ja li avanço que també sol·licitarem 
per escrit informació escrita sobre quin ha estat el seguiment que s’ha fet d’aquesta 
situació també per part d’aquesta àrea, perquè crec que és important que coneguem 
aquesta informació. Insisteixo, me fa l’efecte de que el tècnic que ha fet l’informe 
jurídic, si hagués volgut parlar de ruïna física, ho hagués escrit, no crec que sigui el 
primer informe que fa, ni crec que estiguem en condicions de reinterpretar un informe 
d’aquell que ens ha de donar la seguretat jurídica, insisteixo, jo una lectura directa que 
faig sense el diccionari, al qual ens apel·lava la Sra. San Gil avui dematí del text és, 
escoltin, si les mesures no són suficients i s’està posant en risc la vida i la salubritat de 
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la zona i de les persones, tenim un tribunal que està pendent d’admetre una sentència, 
però lo que tenim és sobretot una situació molt complicada, entenc que lo que diu és si 
això no és així, o s’ordenen altres mesures i són eficaces o se procedeix a la demolició. 
Per tant, crec que la situació mereix una resposta extraordinària, ens congratulem de que 
la comissió hagi estat convocada, ens agradarà tenir coneixement en detall de les 
mesures que vostè anunciava, però lamentem l’actuació municipal duita a terme en els 
darrers mesos en aquest respecte. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Herranz: 
  
“Muchas gracias. Bueno simplemente decirle Sra. Calvo que, bueno nosotros creemos 
que no hace falta que los servicios intervengan de una manera urgente, porque ya lo 
hacen de forma ordinaria, existen unos protocolos con la Policía Local, con la Policía 
Nacional, en el caso de que se detecten menores. En el caso del Luís Sitjar, bueno, le 
contaré lo que se ha hecho desde el 2011, cuando aún estaban ustedes, creo recordar que 
fue por febrero del 2011, sí que a través de la Policía Local, detectó la presencia de 
menores en el Luís Sitjar, se puso en conocimiento de nuestros Servicios Sociales, en 
este caso era una familia con menores, se les ofreció el servicio del Sadif, algo que 
rechazaron, y pues vista que , visto que los menores y que estaban en una situación de 
desprotección se puso en conocimiento del Imas, que es quien tiene competencia 
también, hay que recordar que el Ayuntamiento no tiene competencia en estos casos. 
En, cuando se produjo el desalojo, en junio del 2011, la Policía no detectó la presencia 
de menores. En noviembre del 2011 la Policía Local sí que detectó la presencia de dos 
menores, lo puso en conocimiento de la Policía Nacional, porque también hay que 
recordar que es una propiedad privada, y en este caso la Policía Nacional es la que tiene 
que intervenir, que los identificó como dos menores que se habían escapado de un 
centro de acogida, con lo cual hizo pues las gestiones pertinentes para que volviesen al 
centro, y además nos consta que como son pues dos menores bastante problemáticos, 
que suelen escaparse a menudo, les hacen un seguimiento. Y tanto, tenemos informes 
tanto de la Policía Local, que en contacto permanente con la Policía Nacional que no se 
ha detectado la presencia de menores, y no sabemos de donde salen estas informaciones, 
pero ya le digo, la Policía Local que hace rondas habituales, y está en contacto 
permanente con la Policía Nacional, no ha detectado menores. Pero es que en el caso de 
que los detecte de forma ordinaria, lo ponen en conocimiento de los Servicios Sociales, 
bien los Servicios Sociales del Ayuntamiento a través de la Policía Local, que la verdad 
es que hay una coordinación permanente, y nuestros Servicios Sociales en el caso de 
que no se puedan acoger a nuestros servicios propios, los pone en conocimiento del 
Imas, así que no entendemos que exista esta situación y en caso de que existiese, con el 
protocolo ordinario le puedo asegurar que sí que es suficiente, porque ya lo hacen 
habitualmente, el tema de los menores es algo que yo creo que todas las 
administraciones y la Policía en este caso tiene muchísima sensibilidad.” 
 
Parla el Sr. Valls: 
 
“Yo simplemente, muchas gracias Sr. Alcalde. Yo simplemente añadirle que yo creo 
que dentro del margen de la legalidad, estamos haciendo todo lo que es posible hacer, y 
si usted lo que dice es que nosotros tenemos que, por lo que ha ocurrido, dictar y 
proceder a la demolición subsidiaria del estadio, le digo que en este momento yo no voy 
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a dar una orden en contra de una sentencia judicial, no lo voy a hacer. Ahora bien, eso 
no quiere decir que nosotros no atendamos hasta donde nos sea posible, todo lo que 
haga referencia al tema de seguridad y al acceso de personas. Hemos requerido al 
Mallorca, lo importante es que el Mallorca está en una postura de colaboración, yo creo 
que entre todos lo podemos lograr. Muchas gracias.” 
 
Es proposa dictaminat  el punt 1 desfavorablement i els punts 2 i 3 favorablement per la 
Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient el següent: 
 
1.- El ple de l’Ajuntament de Palma lamentar la irresponsabilitat del batle i de 
l’equip de govern, incapaç de vetllar per la seguretat dels seus ciutadans i 
ciutadanes, i negar-se a assumir la realitat dels fets que es succeixen al recinte de 
l’antic estadi Lluís Sitjar de manera continuada. 

 
2.- El ple de l’Ajuntament de Palma instar a l’equip de govern que convoqui de 
manera immediata la Comissió No permanent relativa al futur de l’estadi Lluís 
Sitjar. 

 
3.- El ple de l’Ajuntament de Palma reitera la instància a l’equip de Govern a 
vigilar el compliment de les mesures cautelars. 
 
S’adjunten fotografies i retalls de premsa. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que a la vista de les 
informacions que apunten l’existència de persones que viuen a l’interior de l’antic 
estadi Lluís Sitjar i que algunes d’elles podrien ser menors d’edat, els serveis 
socials intervenguin de manera urgent per conèixer la situació i adotar les mesures 
adients en cas de confirmar la presència de menors. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1 es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 10 vots a favor (PSOE i PSM-
IV-ExM) 
Els punts 2 i 3, S’APROVEN per unanimitat. 
El punt 4 que s’incorpora mitjançant esmena d’addició, es REBUTJA per 17 vots 
en contra (PP) i 10 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
50.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a les inversions en energies 

sostenibles al municipi de Palma (1172/2012). 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient el 
següent: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a complir el conveni signat del 
Pacte de Batles, on es compromet una vegada presentat el PAES (Pla d’Actuació 
d’Energies Sostenibles) del municipi de Palma, a desenvolupar la instal·lació de les 
fonts d’energies renovables que siguin necessàries per a reduir el 20% de les 
emissions de CO2 a l’horitzó 2020. 
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2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a traslladar a la 
Direcció General d’Energia del Govern de les Illes Balears aquest acord. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
53.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM)  relativa als punts verds 

(1183/2012). 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient el 
següent: 
 
Per evitar que els residus perillosos acabin al rebuig o en algun dels nombrosos 
abocadors incontrolats que hi ha a la nostra ciutat, amb el perill que això 
comporta pel medi ambient i per la salut de les persones i per erradicar els 
abocadors incontrolats, és fonamental apostar per l’impuls dels punts verds: 

 
1. Amb una política de divulgació: 

- Fomentant el coneixement i l’ús del servei del punt verd. 
- Donant informació a través de la plana web municipal i la web d’EMAYA 
de la ubicació i dels productes que es poden dipositar al punt verd existent. 

 
2. Amb l’ampliació del servei i fent-los més propers a la ciutadania: 

- Crear una xarxa de punts verds tenint en compte la proximitat de les 
instal·lacions als nuclis urbans. 

 
3. Amb una política de informació, sensibilització i educació ecològica: 

- Aquests punts han de ser llocs de sensibilització ambiental de la població 
en general i dels seus usuaris en particular. L’atenció al públic ha de 
garantir una bona informació i educació ambiental. 
- Donant suport als usuaris,  per a dipositar i classificar els distints tipus de 
residus que es duguin al punt verd. 
 

4. Amb la facilitació de la reutilització de materials i productes. 
- Aquests punts verds s’han de gestionar de manera que es pugui facilitar la 
posterior reutilització d’alguns del materials. 

 
S’APROVA per unanimitat. 
 
54.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM)  relativa a donar a conèixer el 

Pla de qualitat de l’aire (1186/2012) 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient 
el següent: 
 
1. Donar informació concreta sobre la qualitat de l’aire de Palma en la pàgina web 
municipal i no sols l’enllaç existent actualment a la pàgina de la Conselleria 
(Mesura SAM09 del PMQAP). 
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2. Dur a terme accions de comunicació per difondre el Pla de Millora de Qualitat 
de l’Aire i les seves mesures (Mesura SAM04 del PMQAP ). 
 
3. Creació d’un espai web amb informació en temps real de càmeres de trànsit, 
cartografia i dades (Mesura SAM14 del PMQAP). 
 
4. Impulsar el Projecte Palma sostenible de formació i sensibilització en matèria de 
medi ambient per a la ciutadania (Mesura SAM17 del PMQAP). 
 
S’APROVA per unanimitat  
 
55.  SOBRE LA TAULA.- Pregunta oral que presenta el Grup Municipal 

Socialista relativa a les inversions a l’illa de Cabrera (1127/2012). 
 
Formula la pregunta la Sra. Sánchez: 
 
“Gràcies. No me vull estendre molt perquè comprenc que les hores, però bé, ve 
motivada aquesta pregunta per una informació que va sortir en el diari, en un diari local 
referent a que tenien pensat fer un centre d’interpretació a l’illa de Cabrera, a l’oficina 
de Districte de Ponent. I, bé, i estan redactades que són tres preguntes diguem: per quina 
raó l’Equip de Govern decideix invertir 200.000 euros procedents del Ministeri 
d’Agricultura, i fer un centre d’interpretació a la barriada de Cala Major, aquí en la 
reunió del patronat de l’illa de Cabrera s’ha decidit i també un altre que era, per quina 
raó encara no s’ha publicat la guia submarina de l’illa de Cabrera. Moltes gràcies.” 
 
Contesta la pregunta el Sr. Garau: 
 
“Miri, per quina raó es decideix invertir 200.000 euros procedents del Ministeri 
d’Agricultura i Medi Ambient, bé, per un criteri d’oportunitat, és a dir, considerem que 
donat el marc amb el que es pot conveniar aquests tipus d’inversions, pues hem 
considerat més adient per enguany, fer, dedicar aquests 200.000 euros a una inversió a 
Cala Major que consisteix en, amb un centre d’interpretació, però jo més bé el definiria 
com un lloc de convivència entre, se’l vol enfocar entre padrins i nets, emmarcat dins 
d’un entorn que faciliti el coneixement del parc nacional que tenim a Palma. I bé, si me 
demana exactament la data en que se va decidir a quina reunió, hi va haver múltiples 
reunions, perquè se’ls hi va exposar la idea per veure amem si el Ministeri de Medi 
Ambient ho acceptaria, a través de l’empresa Espai Natura del Govern Balear, i així es 
va fer, i bé i varem considerar més adient això. En relació a lo de la guia submarina, la 
veritat és que no el conveni signat el 2010, no preveia el fer cap guia submarina, i per 
tant no entra dins els nostres plans l’edició de tal guia submarina. Moltes gràcies.” 
 
Parla la Sra. Sánchez: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, jo dubto. No? Degut a aquesta baixada en el Pressupost General 
de l’Estat de les partides dedicades en els parcs nacionals, jo dubto que el Ministeri 
pugui acceptar aquesta projecte, degut a que hi ha 50 kilòmetres, i vostè sap que a la 
Península 50 kilòmetres són molts pocs, ja hi ha un centre d’interpretació a la Colònia 
de Sant Jordi. Jo dubto molt que se pugui acceptar fer aquest projecte perquè realment 
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no te cap sentit, l’únic sentit és que sabem la situació de dificultat econòmiques que hi 
ha al nostre país, i que vostès han renunciat a la Llei de Capitalitat, i no podem fer cap 
inversió a la ciutat, i han dit, eih! Hi ha 200.000 euros a, que venen per millorar les 
condicions paisatgístiques i medi ambientals de l’illa de Cabrera, ho agafem i reformem 
una oficina de districte, que també se va cremar, i d’aquesta manera idò quedem bé amb 
els veïnats, els compensem que perquè no s’han pogut fer inversions ens aquests darrers 
anys, perquè clar vostè llegint la notícia, jo vaig llegir: el titular de Medioambiente, 
manifestó que la oficina de atención al ciudadano de la segunda planta, permanecerá 
abierta y adelantó que instalarán un ascensor para dar facilidades a los usuarios. 
¡Caramba! És que el Regidor de Medi Ambient, no sé, jo crec que el Regidor de Medi 
Ambient ha de xerrar d’altres coses, i té altres responsabilitats que no xerrar d’ascensors 
a una oficina de districte, jo crec que demostra que, en fi, han vist l’oportunitat de poder 
reformar una instal·lació municipal i no té massa sentit no destinar aquests doblers a 
l’illa de Cabrera, que és qui realment ho necessita. I bé, i també dir-li que hi ha un 
patronat, que a jo me sembla que des de l’any 2011 no s’ha reunit aquest patronat de 
l’illa de Cabrera, perquè jo crec que les coses s’han de fer amb una mica de criteri i una 
mica formal, amb actes i això, jo sincerament, jo, desaprovem aquesta manera de veure 
lo que és el medi ambient, i lo que és el patrimoni de l’illa de Cabrera per Palma i per la 
nostra Comunitat Autònoma. Moltes gràcies.” 
 
Parla el Sr. Garau: 
 
“Jo reitero el tema de l’oportunitat, i sobretot la, crec que vaja que és bastant millor 
invertir 200.000 euros, si se dona l’oportunitat, a una zona on realment se podrà gaudir 
de les instal·lacions que realment quedaran fetes a una zona on la densitat de població és 
una miqueta més alta que a Cabrera, jo crec que és bastant raonable. No? Ho digui el 
Regidor de Medi Ambient, o ho digui el Regidor d’Infraestructures, o ho digui el que ho 
digui. Crec que és una cosa bastant òbvia, i amb la que està caient, crec que és ben 
necessari que apliquem els recursos que tinguem, o que podrem aconseguir d’una 
manera que els ciutadans ho puguin aprofitar, i no enterrar els recursos allà on realment 
l’ús que se fa d’ells és més de discutibles. Gràcies.” 
 
D’acord amb els articles 85 i 87 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de 
Palma, el Grup Municipal PSIB PSOE presenta la següent pregunta oral: 
 
1. Per quina raó es decideix invertir 200.000 euros procedents del Ministeri d’ 
Agricultura i Medi Ambient, per al desenvolupament i millora del Parc Nacional 
Marítim i Terrestre de l’illa de Cabrera, a un centre d’interpretació per a donar a 
conèixer aquest espai a la barriada de Cala Major? 
 
2. A quina reunió del Patronat de l’illa de Cabrera s’ha decidit fer aquesta 
inversió? 
 
3. Per quina raó no s’ha publicat encara la guia submarina de l’illa de Cabrera 
aprovada en sessió del Patronat de l’illa de Cabrera de dia 30 de desembre de 
2010? 
 
Contestada pel Sr. Garau. 
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56.  SOBRE  LA TAULA.- Pregunta oral que presenta el Grup Municipal 

Socialista relativa a la Platja de Palma (1128/2012). 
 
Formula la pregunta el Sr. Alcover: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, és una pregunta que fem arran d’unes denúncies que varem tenir 
d’uns veïnats, i ho varem anar a veure i efectivament varem trobar que estava una mica 
més brut de lo normal, sobretot ens preocupava el fet de que aquest anunci va venir 
abans de pasqua, i durant pasqua hi va està bruta, per tant ens preocupava que en 
èpoques altes de turisme pogués donar aquesta sensació, per això demanàvem quant 
iniciarà una neteja en profunditat de la Platja de Palma l’Equip de Govern. Gràcies. 
Emaya vamos.” 
 
Contesta la pregunta el Sr. Garau: 
 
“Molt bé, bé jo tinc. Si, gràcies Sr. Batle, perdó. Això que tinc 4 minuts, no? Intentaré 
resumir-ho, bé. 4 posa aquí, bé és igual.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Són 2, 2 i 2 en teoria. Ens poso 5, en sobra 1, i, és que no tinc 6 minuts, no ho faig per 
un altre cosa.” 
 
Parla el Sr. Garau: 
 
“Molt bé. Bé, miri, efectivament a la Platja de Palma, de fet ara el tema del zafarrancho 
està a Sometimes, a la part de l’Arenal, evidentment de Palma, ja ho varen fer, varen fer 
un zafarrancho el mes de novembre, en fi, se va fer una neteja a fons, i se segueix amb 
l’operatiu ordinari, si bé des de l’1 d’abril, l’operatiu de platges i de zones turístiques, 
s’ha vist reforçat i entre altres coses s’ha vist reforçat com a conseqüència de lo que 
comentàvem abans, d’una bona planificació per part d’uns dels eixos fonamentals que 
he posat en marxa, que és l’àrea d’operacions, i possible perquè per la bona feina que va 
fer l’equip de Recursos Humans en la negociació del conveni, que fa la gent en l’estiu, 
que és quant més feina hi ha, pues no tinguin el màxim de vacances que era com se 
tenien abans, i això ho coneix bastant bé. Si vol li puc llegir determinats comentaris, un 
dels que he fet arribar. Vol que li llegeixi o no? No, ho dic perquè, miri, l’Associació 
d’empresaris d’activitats turístiques de la Platja de Palma, amem que diuen, amem que 
opinen, o l’Associació de veïnats, una de les associacions de veïnats de la Platja de Can 
Pastilla, o diferents empreses turístiques. Miri, jo, Emaya ho podrà fer més bé o més 
malament, el seu President també més bé o més malament, el seu Gerent no ho pot fer 
malament perquè no n’hi ha. Però, sempre, estic d’acord, sempre se pot millorar, sempre 
n’hi pot haver un de més ràpid, sempre n’hi pot haver un de millor, però en aquest 
moment jo crec que la situació està més que controlada, els nivells de qualitat, de neteja, 
són bastant, bastant superiors a lo que havien estat fins ara, i creguin que jo crec que al 
menys així m’ho comuniquen, tant els empresaris de la zona, com els diferents 
ciutadans, estan bastant satisfets amb la feina que s’està fent. Gràcies.” 
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Parla el Sr. Alcover: 
 
“Nosaltres no varem fer aquesta pregunta perquè un dia ens despertéssim i diguéssim 
anem a fer això, és perquè varen venir un grapat de veïnats, no un ni dos, i ens varen 
denunciar això. Denunciar! Ens varen dir, escolta, que passa a la Platja de Palma que 
està molt bruta? A lo millor era el seu redol, és molt gran la Platja de Palma, és possible, 
i per això nosaltres varem fer aquesta pregunta aquí, res més, però no se cregui que ens 
la hem inventat nosaltres, si ens haguessin dit de Son Sardina o de Cas Català, també li 
haguéssim demanat això. Gràcies. Lo que m’agradaria sabre és si té previst, a Cas 
Català no, Cas Català és la part de, no, lo que no ens ha dit és quant, si tenen previst fer 
un zafarrancho d’aquests, una neteja més en profunditat, al manco de cara al inici de la 
temporada de estiu, o durant la temporada d’estiu a la Platja de Palma. Nosaltres 
entendríem que evidentment la Platja de Palma i el centre de la ciutat, són espais crítics 
per la neteja en època de turisme alta diguem.” 
 
Parla el Sr. Garau: 
 
“La resposta és si, està previst, la resposta és si, està previst a totes les zones de, 
turístiques just abans de l’inici de la temporada, a més a determinades zones va canviant 
en funció de l’obertura de determinats establiments turístics, però ja dic, lo fonamental 
en aquest moment ja estam en un procés ordinari, i no extraordinari, de reforç de les, 
dels equips de feina a totes les zones turístiques, no són només a la Platja de Palma, sinó 
també a la part de Cala Major i també en el centre de Palma. Gràcies.” 
 
D’acord amb els articles 85 i 87 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de 
Palma, el Grup Municipal PSIB PSOE presenta la següent pregunta oral: 
 
El batle Isern va prometre que la seva primera prioritat seria el turisme, però hi ha un alt 
nivell de brutícia a la Platja de Palma,  
  
Quan fa comptes l'equip de govern iniciar una neteja en profunditat de la Platja de 
Palma? 
 
Contestada pel Sr. Garau 
 
57.  Pregunta oral que presenta el Grup Municipal Socialista relativa a l’atenció 

a persones dependents (1201/2012). 
 
Formula la pregunta la Sra. González: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Es dona per reproduïda.” 
 
Contesta la pregunta la Sra. Fernández Herranz: 
 
“En primer lugar decirles que negamos la mayor, no es cierto que no se haya destinado 
un solo euro a la atención de la dependencia por parte del Gobierno central, de hecho le 
puedo decir que en los presupuestos del Ministerio de Sanidad, Servicios Sociales y 
Igualdad, tiene un presupuesto total de 2.309 millones de euros, de los cuales 1.408 
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millones, es decir un 61% se dedican, se destinan a la atención a la dependencia. 
Además de esto que es lo que, es la obligación del Estado, se transfieren una serie de 
créditos a las Comunidades Autónomas, que, en este presupuesto se ha estimado en mil 
doscientos ochenta y un, ocho millones de euros, que es la parte más importante que 
destina el Gobierno a la atención a la dependencia, y se hace a través de dos vías, el 
nivel mínimo de protección, que en este caso aumenta un 18,6%, es decir, las personas 
que más lo necesitan se aumenta el presupuesto para este nivel mínimo, y después existe 
un nivel conveniado, o acordado de protección, que es el que debido a la situación 
presupuestaria, se ha suspendido durante este 2012, sin embargo esto debo decirle que 
supone, o en el 2012, supuso, 11 perdón supuso 283 millones, es decir, el nivel 
acordado que responde al segundo nivel de protección es una cuantía, o era una cuantía 
muchísimo menor, y no responde a las personas que tienen más necesidades, en este 
caso las personas que más necesidad tienen de atención a la dependencia, el presupuesto 
aumenta un 18,6%, por lo tanto como le digo negamos la mayor. En cualquier caso 
decirle que los servicios que tiene el Ayuntamiento, que en cierto modo pueden, pueden 
destinarse a atención a la dependencia, no sufrirán ningún tipo de recortes, ni se verán 
variados de ninguna forma, en primer lugar porque son financiados directamente por el 
Ayuntamiento, y en cualquier caso ya saben que, este Ayuntamiento ha hecho un 
esfuerzo muy importante por, no solo mantener el presupuesto de Servicios Sociales, 
sino también aumentarlo. Muchas gracias.” 
 
Parla la Sra. González: 
 
“Gracias. ¿Seria posible tener la información por escrito en? antes de que tengamos el 
acta, evidentemente que en el acta ya la tendremos pero si nos lo puede hacer llegar por 
escrito se lo agradecería. Y muchas gracias por la información.” 
 
D’acord amb els articles 85 i 87 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de 
Palma, el Grup Municipal PSIB PSOE presenta la següent pregunta oral:  
 
Com es veurà afectada la prestació de serveis en matèria de dependència per part 
dels serveis socials de l’Ajuntament de Palma,  a causa de la decisió de l’actual 
Govern de l’Estat de no dedicar ni un sol euro per a l’atenció de persones 
dependents en compliment de la Llei de Dependència? 
 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Muy bien, pues muchísimas gracias. Vamos ya acabando, tenemos, perdó tenim dues 
mocions d’urgència, la primera lo que hem de fer és votar la urgència de l’acord de 
creació de la comissió no permanent relativa a la revisió del Pla General d’Ordenació 
Urbana. Se pot aprovar la urgència? Molt bé. Hi ha qualque intervenció al respecte? La 
Secretaria me pide si sería posible, o me demana si és possible, a fi de facilitar pues les 
feines, que tots els integrants pues ja poguessin donar-se per, podrien acceptar els 
càrrecs i donar-se per notificats. Puc llegir qui són ells. Per Grup Municipal del PP és en 
Jesús Valls, n’Andreu Garau. Perdó? Bé, si en falten dos, només n’haurà de fer dos. Els 
hi pareix bé? En Jesús Valls, n’Andreu Garau, en Sebastià Sansó, Belen Soto i Sandra 
Fernández, aquests hi són tots. Secretaria. Pel Grup Municipal del PSOE, la Sra. Garví, 
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Don Pep Hila i Virginia Abraham, donya Virginia Abraham, se acaba de ir, bueno pues 
notificaré también. I per part del Grup Municipal don Toni Verger. Don Toni, se dona 
per notificat? Moltíssimes gràcies. Idò ara també hi ha una segona moció d’urgència, 
que se tracta de també aprovar-la la urgència en la proposta de la constitució del Consell 
Social de la Ciutat. Aprovem la urgència? I també. Els càrrecs també Secretaria? També 
donam? Vol dir una cosa, molt bé.” 
 
Parla la Sra. Fernández Herranz: 
 
“Sí, muchas gracias. Simplemente muy breve, es hacer un agradecimiento a los dos 
grupos de la oposición por el consenso alcanzado, no ha sido fácil pero tampoco ha sido 
difícil, la verdad es que siempre ha habido una voluntad constructiva y de consenso, y 
simplemente pues hacer este agradecimiento público y que conste en acta.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Sí, agradecimiento. Jo ho volia deixar pel final, però ja que la Sra. Fernández ho ha fet. 
Ja se veu que, Sra. Calvo, Sr. Verger, i tots els altres regidors: agraeixo profundament 
aquesta voluntat de consens, per jo era molt important que aquest Consell Social sortís 
per unanimitat. Bé, crec que de bon de veres crec que estam d’enhorabona tots, en 
qualsevol cas, moltes gràcies de tot cor a tots, a tots vostès. Gràcies. En quant en el, les 
persones que formen part del Consell, a veure si les trobem per aquí. Pel Grup 
Municipal Popular, Sandra Fernández, Aina Ferriol, com a suplent. Per part del Grup 
Municipal Socialista Donya Aina Calvo, i de suplent Don Toni Donaire. I pel Grup 
Municipal del PSM-Iniciativa Verds Entesa per Mallorca, Don Toni Verger, i Donya 
Maria Soledad Fernández de suplent. Ens podem donar tots per notificats també? 
Moltíssimes gràcies. Idò si no hi ha res més donam per aixecada la sessió i moltes 
gràcies, i fins la pròxima.” 
 
 
F.O.D. 1 Acord de creació de la Comissió No Permanent relativa a la revisió del 

Pla General d’Ordenació Urbana. 
 
Prèvia la votació de la seva urgència aprovada per unanimitat dels 27 assistents i per 
tant amb la majoria absoluta legal exigida, s’incorpora l’assumpte a l’ordre del dia i es 
proposa l’adopció del següent acord: 
 
“En el plenari de dia 30 de març de 2012 es va aprovar per unanimitat la proposició 
alternativa presentada pel grup municipal popular en relació a la proposició presentada 
pel grup municipal socialista sobre la revisió del PGOU, acordant que, dins el procés de 
participació ja obert per a la revisió del PGOU, es reobri, com una via més, la Comissió 
no permanent amb representació dels grups polítics, entitats i col·legis professionals per 
tal de donar major transparència al procés. 
 
Per això i de conformitat amb l’article 130 del Reglament Orgànic del Ple, que regula la 
creació de les Comissions no permanents i l’article 123 de la Llei de Bases del Règim 
Local, que estableix les atribucions del Ple, es considera elevar al Ple de l’Ajuntament el 
següent: 
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ACORD 
 
1. Crear la Comissió no Permanent pel seguiment del procés de revisió del PGOU. 
 
2. Aquesta Comissió estarà formada pels següents membres: 
 

- Cinc representants del Grup Municipal del PP. 
- Tres representants del Grup Municipal PSOE. 
- Un representant del Grup Municipal del PSM-IV-ExM. 

 
Actuarà de secretari la Secretària General del Ple o funcionari en qui delegui. 
 
3. Designar com a membres de la Comissió en representació de cada un dels grups 
municipals, de conformitat amb l’esmentat apartat 2: 
 
Representants del Grup Municipal del PP: 

 
Titulars: Jesús Valls Flores 
   Andrés Garau Garau 
   Sebastià Sansó Bonet 
   Belen Soto Mateu 
   Sandra Fernández 

Representants del Grup Municipal del PSOE: 
 
Titulars: Yolanda Garví Blázquez 
   José Hila Vargas  
   Virginia Abraham Orte 
    

Representant del Grup Municipal del PSM-IV-ExM: 
 
Titular:  Antoni Verger Martínez 

 
En cas de no poder assistir-hi els titulars, els grups politics poden substituir uns o 
uns quants dels seus membres adscrits a la comissió, per un altre o uns altres dels 
mateix grup, desprès de comunicar-ho per escrit a la presidència de dita Comissió. 
Si la substitució només és per un assumpte, debat o sessió determinada, la 
comunicació ha de ser verbal o per escrit a la dita presidència en iniciar-se la 
sessió.  
  
1. A la primera sessió que celebri la Comissió no Permanent es regularà el seu 
funcionament. 
 
2. Hi podran assistir, amb veu i sense vot, i per acord de la Comissió, els 
representants d’entitats i col·legis professionals que la Comissió consideri 
oportuns”. 
 
S’APROVA  per unanimitat. 
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Accepten el càrrec i es donen per notificades les següents persones, presents a la 
sessió:  
Per part del Grup Municipal Popular.Jesús Valls Flores, Andrés Garau Garau, 
Sebastià Sansó Bonet, Belen Soto Mateu, Sandra Fernández. 
Per part del Grup Municipal PSOE: José Hila Vargas 
Per part del Grup Municipal PSM-IV-ExM: Antoni Verg er Martínez 
 
F.O.D. 2 Proposta de constitució del Consell Social de la Ciutat. 
 
“Prèvia la votació de la seva urgència aprovada per unanimitat dels 27 assistents i per 
tant amb la majoria absoluta legal exigida, s’incorpora l’assumpte a l’ordre del dia i es 
proposa l’adopció del següent acord: 
 
El Reglament Orgànic del Consell Social de la Ciutat, estableix a l’art. 6 la composicio 
del Consell Social; els articles 25, 65.2, 123, i 131 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local, segons la addició efectuada per la Llei 57/2003, 
de 16 de desembre, de mesures per a la modernització del govern local; art. 22 al 27 de 
la Llei 30/92, de 26 de novembre de règim jurídic de les administracions públiques i del 
procediment administratiu comú; art. 36.3 de la Llei de capitalitat propòs al Ple 
l’adopció del següent: 
 
ACORD: 
 
Primer.- Aprovar la composició del Consell Social de la Ciutat, de conformitat 
amb l’article 6 del reglament Orgànic del Consell Social de la Ciutat que serà la 
següent: 
 
1. President, el batle que ho presidirà, o regidor amb qui delegui. 
 
2. Vocals. Estarà integrada pels següents vocals: 
 
-Una persona representant nomenada a proposta de cada grup municipal amb 
representació a l'Ajuntament, a proposta de cada partit o grup.  
Els grups municipals han designat els següents: 
Grup Municipal Popular: Sandra Fernández Herranz (titular), Aina Ferriol Font 
(suplent) 
Grup Municipal Socialista: Aina Calvo Sastre (titular), Antonio Donaire Sánchez 
(suplent) 
Grup Municipal PSM-IV-ExM: Antoni Verger Martínez ( titular), Maria Soledad 
Fernández Barrero (suplent). 
 
- Set persones expertes de reconegut prestigi nomenades pel Ple de l’Ajuntament 
per majoria absoluta. 
- Jaume Mateu i Martí, Presidente OCB (expert en l’àmbit de la cultura) 
- Antonio Tarabini Castellani, Presidente Fundación Gadeso (expert en l’àmbit de 
la sociología)  
- María José Varela, Presidenta del Lobby de Dones (experta en l’àmbit d’igualtat)  
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- Bartomeu Catalá Barceló, President Projecte Home Balears (expert en l’àmbit de 
drogodependèncias)  
- Francisca Bennassar Tous, Presidenta Mujeres en Igualdad (experta en l’àmbit 
d’igualtat) 
- Nieves Barber, Directora y Fundadora de Can Marquès (experta en l’àmbit de la 
cultura)  
- Fernando Salvá Frias (arquitecte) 
 
-Dues persones representants de les organitzacions sindicals més representatives, 
conformement als criteris establerts a l'Estatut dels treballadors i a la Llei 
orgànica de llibertat sindical. 
- Un/a representant de Comissions Obreres (CCOO). 
- Un/a representant de la Unió General de Treballadors (UGT). 
 
- Dues persones representants de les organitzacions empresarials més 
representatives,conformement als criteris establerts a l'Estatut dels treballadors. 
- Un/a representant de CAEB, . 
- Un/a representant de PIMEM 
 
- Dues persones representants de cadascuna de les federacions d’associacions 
veïnals de Palma. 
- Un/a representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma 
- Un/a representant de la Federació Palmesana d’Associacions i Entitats 
Ciutadanes. 
 
- Deu persones representants d’entitats nomenades pel Ple de l’Ajuntament per 
majoria absoluta, a proposta de les entitats que representin sectors socials com 
gent gran, dona, joventut, medi  ambient, discapacitat, immigració, cultura, 
esports, etc. 
 
- Un/a representant del Consell de la Joventut (representatiu de l àmbit de 
Joventut)  
- Un/a representant de Cáritas (representatiu de l’àmbit d’exclusió social) 
- Un/a representant de Cruz Roja (representatiu de l’àmbit d’Immigració) 
- Un/a representant de la Asociación Balear para el desarrollo gitano 
(representatiu de l’àmbit d’integració) 
- Un/a representant de la Federació Balear d’Organitzacions en favor de las 
persones amb discapacitat intel·lectual (FEAPS) (representatiu de l’àmbit de 
discapacitat) 
- Un/a representant de la Federación Balear de Petanca (representatiu de l’àmbit 
de l’esport) 
- Un/a representant del Col·legi d’Economistes (representatiu de l’àmbit dels 
col·legis professionals) 
- Un/a representant de la Federació de persones majors de Palma (representatiu de 
l’àmbit de gent gran) 
- Un/a representant de la Federació de pares i mares d’alumnes de Mallorca 
(FAPA) (representatiu de l’àmbit d’educació) 
- Un/a representant del GOB (representatiu de Medi Ambient) 
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- El/la rector/ra de la UIB o la persona en qui delegui la representació. 
 
-  La Secretaria General del Ple o funcionari en qui delegui. 
 
Si el Consell ho acorda pot convidar a les sessions altres persones o entitats, amb 
veu i sense vot. 
 
Segon.- Notificar el present acord a les entitats designades membres del Consell 
Social amb la finalitat de que designin els seus representants segons el procediment 
que estableix l’article 7 del reglament del Consell Social de la Ciutat”. 
 
S’APROVA  per unanimitat. 
 
Accepten el càrrec i es donen per notificades les següents persones, presents a la 
sessió:  
Grup Municipal Popular: Sandra Fernández Herranz (titular), Aina Ferriol Font 
(suplent) 
Grup Municipal Socialista: Aina Calvo Sastre (titular), Antonio Donaire Sánchez 
(suplent) 
Grup Municipal PSM-IV-ExM: Antoni Verger Martínez ( titular), Maria Soledad 
Fernández Barrero (suplent). 
 
PRECS I PREGUNTES: 
 
PREGUNTES AMB RESPOSTA ESCRITA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 
ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
 
 

1. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012. 

2. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

3. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

4. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

5. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA 

D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

6. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

7. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 



 

- 239 - 

8. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

9. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

10. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE 

SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

11. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA 

DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

12. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

13. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

14. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

15. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

16. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA 

DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

17. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

18. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

19. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

20. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

21. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA 

DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

22. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA 

DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

23. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DE MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 
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24. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

25. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

26. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DE MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

27. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE 

MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

28. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

29. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

30. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS I ASSISTÈNCIES TÈCNIQUES 

QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

31. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

32. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA 

D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

33. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

34. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

35. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

36. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

37. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA 

D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

38. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

39. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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40. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

41. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

42. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE 

FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

43. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJ ORS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

44. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJ ORS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

45. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJ ORS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

46. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

47. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA 

DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

48. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

49. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

50. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

51. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DE CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

52. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE 

CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

53. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

54. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

55. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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56. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

57. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE 

COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

58. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

59. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

60. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

61. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

62. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA 

DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

63. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

64. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

65. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

66. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

67. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE 

BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

68. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  

CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

69. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL 

CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

70. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL CONSORCI 

URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

71. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES I INGRESSOS 

DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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72. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

73. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

74. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL 

CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

75. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI 

URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

76. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI 

URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

77. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

78. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A 

L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

79. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA 

FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

80. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DE L’EMPRESA 

DE FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

81. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

82. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’EMPRESA FUNÈRARIA MUNICIPAL, S. A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

83. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER 

L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

84. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA 

FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

85. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L‘EMPRESA 

FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

86. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

87. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A EMAYA 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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88. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA 

MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

89. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

90. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

91. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

92. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER 

L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

93. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA 

MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

94. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA 

MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

95. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

96. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMT 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

97. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMT QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012  

98. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

99. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

100. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

101. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMT 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

102. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ EMT QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

103. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’EMT QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

104. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER L’EMT QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

105. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A ESTADÍSTIQUES MENSUALS D’USUARIS DE L’EMT 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

106. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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107. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

108. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

109. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

110. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

111. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

112. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

113. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

114. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

115. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER EL 

PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

116. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL 

PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

117. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT 

MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

118. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT 

MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

119. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

120. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  

121. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL 

PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

122. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL 

PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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123. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT 

MUNICIPAL D’ESCOLETES D‘INFANTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

124. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL 

PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

125. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL 

PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

126. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT 

MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

127. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT 

MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

128. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

129. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

130. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL 

PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

131. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL 

PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

132. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT 

MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

133. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

134. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE 

PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

135. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

136. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

137. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

138. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER 

PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

139. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER 

PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

140. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A PALMAACTIVA 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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141. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA 

FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

142. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA 

FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

143. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ 

ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

144. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

145. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

146. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

147. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA 

FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

148. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA 

FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

149. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ ES 

BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

150. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  

CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

151. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

152. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

153. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

154. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL 

CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

155. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI 

MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

156. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA 

FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

157. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA 

FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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158. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ 

CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

159. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

160. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

161. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

162. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA 

FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

163. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA 

FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

164. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ 

CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

165. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’IMTUR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

166. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE 

L‘IMTUR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

167. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE L’IMTUR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

168. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’IMTUR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

169. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’IMTUR QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

170. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’IMTUR 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

171. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’IMTUR 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

172. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

173. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A 

L’INSTITUT MUNICIPAL DE INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

174. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

175. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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176. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

177. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

178. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

179. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

180. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

181. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL 

D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

182. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS AVANTPROJECTES, PROJECTES BÀSICS I 

PROJECTES D’EXECUCIÓ ENCARREGATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

183. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA 

FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

184. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE LA FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

185. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

186. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

187. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA 

FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

188. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA 

FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

189. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  

CONSORCI PER A LA CONSTRUCCIÓ DEL VELÒDROM DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

190. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL 

CONSORCI PER A LA CONSTRUCCIÓ DEL VELÒDROM DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

191. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL CONSORCI 

PER A LA CONSTRUCCIÓ DEL VELÒDROM DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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192. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DEL CONSORCI PER A LA CONSTRUCCIÓ DEL VELÒDROM DE PALMA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

193. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

CONSORCI PER A LA CONSTRUCCIÓ DEL VELÒDROM DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

194. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

CONSORCI PER A LA CONSTRUCCIÓ DEL VELÒDROM DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

195. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL 

CONSORCI PER A LA CONSTRUCCIÓ DEL VELÒDROM DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

196. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI 

PER A LA CONSTRUCCIÓ DEL VELÒDROM DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

197. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI PER A 

LA CONSTRUCCIÓ DEL VELÒDROM DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

198. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA 

SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

199. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA 

SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

200. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA SOCIETAT 

MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

201. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

202. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

203. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

204. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA 

SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, SA. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

205. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA 

SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

206. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A LA SOCIETAT 

MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

207. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER LA SOCIETAT 

MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 
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208. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

209. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A 

L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

210. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA 

MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

211. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

212. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

213. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

214. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER 

L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

215. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA 

MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

216. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA 

MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

217. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA 

FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

218. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA 

FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

219. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ 

PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

220. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL 

PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

221. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

222. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

223. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA 

FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 
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224. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA 

FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

225. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ 

PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

226. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA 

FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

227. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA 

FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

228. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ 

PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

229. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DE LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA.  

230. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

231. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA 

FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

232. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA 

FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

233. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA 

FUNDACIÓ PUBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 

AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

234. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ 

PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

235. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL 

PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

236. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL 

PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

237. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL PALAU DE 

CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

238. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DEL PALAU DE CONGRESSOS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

239. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 
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240. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

241. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL PALAU 

DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

242. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL PALAU DE 

CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

243. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL PALAU DE 

CONGRESSOS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

244. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL 

CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

245. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL 

CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

246. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI 

RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

247. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I 

DESPESES DEL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI 

D’ABRIL DE 2012 

248. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

249. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL 

CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

250. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL 

CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

251. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI 

RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

252. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI RIBA 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

253. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES HORES EXTRAORDINÀRIES REALITZADES PER 

L’ÀREA DE BATLIA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

254.  PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DECRETS DE BATLIA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

255. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI D’ACOLLIDA PER A DONES I FAMÍLIES 

(SADIF) DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

256. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PROGRAMA ÈXIT D’ORIENTACIÓ I SUPORT A 

L’ESTUDI DE L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

257. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI D’ACOLLIDA I PROMOCIÓ SOCIAL (SAPS) 

DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

258. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI D’AJUDA A DOMICILI (SAD) DE L’ÀREA DE 

BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 
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259. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’OFICINA D’ATENCIÓ A LA IMMIGRACIÓ (OFIM) 

DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE 

ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

260. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI D’ASSISTÈNCIA DE VIOLÈNCIA 

DOMÈSTICA I DE GÈNERE DE LA POLICIA LOCAL DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

261. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI DE TELEASSISTÈNCIA DE L’ÀREA DE 

BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

262. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES AJUDES ECONÒMIQUES URGENTS DE L’ÀREA 

DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL 

DE 2012 

263. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CENTRES DE DIA DE L’ÀREA DE BENESTAR 

SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

264. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PROGRAMA DE FINANÇAMENT DE 

MICROCRÈDITS DE LA CAIXA QUE GESTIONA PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

265. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS PROGRAMES DE FORMACIÓ DE PALMAACTIVA 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

266. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PROGRAMA D’OCUPACIÓ I ORIENTACIÓ LABORAL 

DE PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

267. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PROJECTE “VIVER D’EMPRESES” DE 

PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

268. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI DE MENJAR A DOMICILI DE L’ÀREA DE 

BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 

2012 

269. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PLEC DE VIALITAT DE L’AJUNTAMENT DE PALMA 

QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

270. PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PLEC D’ENLLUMENAT PÚBLIC DE L’AJUNTAMENT 

DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA AL PLE ORDINARI D’ABRIL DE 2012 

 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretària, estenc aquesta acta. 
La secretària general del Ple 
 
 


